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Κάθαρση
Οσα ακούγονται τις τελευταίες ημέρες σχετικά με μονή
σε κοινότητα της Κύπρου είναι σίγουρα ηχηρό ράπισμα
για την Εκκλησία της Κύπρου. Η πλήρης διαλεύκανση της
υπόθεσης τόσο εκκλησιαστικά όσο και κοσμικά είναι απα-
ραίτητη προκειμένου οι πιστοί, αλλά και οι πολίτες εν
γένει, να βεβαιωθούν ότι κανείς μπαγαπόντης δεν μπορεί
να διακονεί ή να υπηρετεί αλλότρια συμφέροντα από αυτά
για τα οποία έχει ταχθεί. Ευθύνη βαριά στην Εκκλησία να
απαλλαγεί από σάπιους καρπούς που την εκθέτουν, αλλά
και επηρεάζουν μέλη της κοινωνίας μας ποικιλοτρόπως.

Η «Κ» δημοσιεύει σήμερα τον αναλυτικό κα-
τάλογο με το υλικό που έχει ήδη παρασχεθεί
από την Ελλάδα στην Ουκρανία, καθώς και
το σενάριο νέων παροχών, που προβλέπει

και τρόπους αναπλήρωσης των κενών που
θα προκύψουν. Τι έχει συζητηθεί για τους S-
300 και το ενδεχόμενο αντικατάστασής τους
με Patriot. Σελ. 20

ΣΧΕΔΙΟ ΓΙΑ ΠΑΚΕΤΟ ΕΞΟΠΛΙΣΜΩΝ ΠΡΟΣ ΤΗΝ ΟΥΚΡΑΝΙΑ

Η Οδησσός, οι S-300 και οι Patriot

ΑΜΕΡΙΚΑΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Υποψήφιοι γκαφατζήδες
πρόεδροι

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Η ΡΑΒΔΟΣ ΚΑΙ ΤΟ ΣΚΗΠΤΡΟ

Η παρακαταθήκη
του βασιλιά Παύλου

Ο βασιλιάς Παύλος πριν πεθάνει συμβούλεψε
τον διάδοχο Κωνσταντίνο να μην μπλέξει
με το Κυπριακό. Ωστόσο, το Κυπριακό τον
κυνηγούσε από την πρώτη μέχρι την τελευ-
ταία μέρα της βασιλείας του. Σελ. 10

ΒΡΑΒΕΙΑ ΟΣΚΑΡ

Ελληνική παρουσία
αξιώσεων

Η επικράτηση του «Οπενχάιμερ» μοιάζει σχε-
δόν βέβαιη στην κατηγορία της καλύτερης
ταινίας, όμως το πραγματικά σημαντικό γε-
γονός των φετινών Οσκαρ είναι οι πολλές
ταινίες υψηλού επιπέδου. Τέχνες, σελ. 1

Στο ίδιο μήκος κύματος με το Λον-
δίνο φαίνεται να κινείται η Μαρία
Ανχελα Ολγκίν Κουεγιάρ, στο Κυ-
πριακό. Σύμφωνα με πληροφορίες
της «Κ», βασικό σημείο αναφοράς
είναι η ανάγκη για ουσιαστικά
ανοίγματα από την ελληνοκυπριακή
πλευρά, προκειμένου να δημιουρ-
γηθούν οι συνθήκες επανόδου της
τουρκοκυπριακής πλευράς στο τρα-

πέζι των συνομιλιών. Οι ίδιες πλη-
ροφορίες αναφέρουν ότι η κα Ολγ-
κίν «αναγνωρίζει και συμμερίζεται
τη θέση του Φόρεϊν Οφις», το οποίο
έχει καλέσει τη Λευκωσία «να κάνει
περισσότερα», χωρίς να διευκρινίσει
τι ακριβώς αναμένει. Τις θέσεις αυ-
τές έχουν εισπράξει τόσο η Λευ-
κωσία όσο και επίσημοι εγγυήτριας
χώρας. Σελ. 3

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Βήματα από
τη Λευκωσία

θέλει η Ολγκίν
Σύμπλευση με τη θέση του Φόρεϊν Οφις
για επανέναρξη των διαπραγματεύσεων

Τίθεται σε άμεση εφαρμογή το
σχέδιο «Αμάλθεια» για την πα-
ροχή ανθρωπιστικής βοήθειας
στη Γάζα, με αφετηρία το λιμάνι
της Λάρνακας. Το σχέδιο με την
ονομασία «Αμάλθεια» ξεκίνησε
από την περασμένη Παρασκευή
μετά και την επιθεώρηση των
υποδομών από την πρόεδρο της

Κομισιόν Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν και τον πρόεδρο της Δη-
μοκρατίας Νίκο Χριστοδουλίδη.
Η Κύπρος έχει κάνει την επί τό-
που επιχειρησιακή προεργασία,
με το «κλείδωμα» της εφαρμογής
του θαλάσσιου διαδρόμου να
έρχεται από τις Ηνωμένες Πο-
λιτείες. Σελ. 6, 7

Οι συνεργασίες μεταξύ Ελλάδας και Κύ-
πρου έχουν αναδείξει νέες ευκαιρίες δη-
λώνει στην «Κ» ο διοικητής της Τράπεζας
της Ελλάδος Γιάννης Στουρνάρας και
αξιολογεί θετικά την εξαγορά κυπριακής
τράπεζας από ελληνική. Επισημαίνει ότι
οι δύο χώρες έχουν υψηλούς ρυθμούς
ανάπτυξης. Οικονομική, σελ. 3

Το σημαντικότερο πρόβλημα για την εικόνα του Αμερικανού προ-
έδρου Τζο Μπάιντεν είναι η αύξηση του κόστους διαβίωσης των Αμερι-
κανών. Προβλήματα στην καμπάνια του παρουσιάζει και o ανθυποψή-
φιός του Ντόναλντ Τραμπ. Αμφότεροι είναι επιρρεπείς σε γκάφες και
γλωσσικά ολισθήματα. Σελ. 21

ΣΧΕΔΙΟ «ΑΜΑΛΘΕΙΑ»

Ανθρωπιστικό 
διάδρομο για 

τη Γάζα χαράζει 
η Κύπρος

Στο επίκεντρο το λιμάνι της Λάρνακας

ΓΙΑΝΝΗΣ ΣΤΟΥΡΝΑΡΑΣ

Υψηλή η ανάπτυξη
σε Κύπρο και Ελλάδα

Ευκαιρίες δημιουργούν οι συνέργειες

ΠΟΛΙΤΙΚΗ

Ανακατεύεται
η τράπουλα
στη Δεξιά 

Ποιους απειλεί το ΕΛΑΜ 

Σε κατάσταση αμηχανίας αλλά και σε
σύγχυση βρίσκονται Δημοκρατικός Συ-
ναγερμός και ΔΗΚΟ για το πώς θα αν-
τιμετωπίσουν την ενίσχυση της Ακρο-
δεξιάς και τη διαρροή ψηφοφόρων που
φαίνεται να έχουν προς το ΕΛΑΜ σε
αυτή την κρίσιμη μάχη των επικείμενων
εκλογών. Σελ. 4

Στις ευρωεκλογές
με το ΔΗΚΟ 

Η Ελένη Θεοχάρους στην «Κ»

Παρά τις διαφορές που υπάρχουν η κα
Θεοχάρους λέει πως θα είναι υποψήφια
στις ευρωεκλογές με το ΔΗΚΟ. Δηλώνει
δε, ότι η μεταξύ τους συνεργασία είναι
έντιμη και με αλληλοσεβασμό. Σελ. 8

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΚΑΣΣΕΛΑΚΗΣ

Ψηφιακό 
κόμμα με

δημοψηφίσματα
Οι καταστατικές αλλαγές

Την πρόθεσή του να προχωρήσει σε συ-
νέδριο «επανίδρυσης» του ΣΥΡΙΖΑ εκ-
φράζει ο πρόεδρος του κόμματος Στέ-
φανος Κασσελάκης. Ο κ. Κασσελάκης
σχολιάζει την αυτοκριτική του προκα-
τόχου του για «ατυχείς χειρισμούς» και
απαντά στις αιτιάσεις για την εταιρεία
του στο εξωτερικό. Σελ. 18

Η ελπίδα μέσα
από τη δράση

Η Ανδρ. Σοφοκλέους στην «Κ»

Η αντιπρόεδρος του Βολτ Κύπρου και
υποψήφια στις ευρωεκλογές Ανδρομάχη
Σοφοκλέους λέει πως ήλθε ο καιρός οι
δημοκρατικοί, προοδευτικοί πολίτες να
διεκδικήσουμε τον χώρο μας. Σελ. 11

ΣΥΓΚΥΒΕΡΝΗΣΗ 

Συνύπαρξη
σε τεντωμένο 

σχοινί
Ο δύσκολος πρώτος χρόνος

Διαφορετικά ανέμεναν τα κόμματα του
ενδιάμεσου χώρου την παρουσία τους
στο κυβερνητικό σχήμα πριν από ένα
χρόνο, όταν συμπορεύονταν με τον Ν.
Χριστοδουλίδη. Σήμερα, εμφανής είναι
η φθορά που αντιμετωπίζουν, ενώ δια-
φαίνεται και η δύσκολη σχέση που
έχουν με το Προεδρικό. Σελ. 5
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
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ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΛΠΙΔΕΣ: Με την κατάρρευσιν της σοσιαλιστικής παρατάξεως εν Αυ-
στρία, ανεπτερώθησαν αι ελπίδες των επιθυμούντων την επάνοδον
της καλής εποχής του Φραγκίσκου Ιωσήφ. Ως επίδοξος αυτοκράτωρ
του θρόνου των Αψβούργων φέρεται ο νεαρός πρίγκηψ Οθων [φω-
τογραφία αριστερά]. Αρχηγός δε του «νομιμόφρονος» όπως ονομά-

ζεται φιλομοναρχικού κόμματος
είνε η Α.Ε. ο πρέσβυς και νομο-
μαθής δόκτωρ Φρειδερίκος Βίσ-
σενερ. [...] «Από το 1273 οι Αψ-
βούργοι συνδέονταν αρρήκτως
με τη ζωήν του τόπου μας. Επει-
δή όμως είμεθα Γερμανοί από
αιώνων, περισσότερον δηλαδή
Γερμανοί από τους Πρώσσους,
δι’ αυτό αποβλέπομεν εις την

διατήρησιν της ανεξαρτησίας μας. Ο μόνος δε τρόπος διά να την δια-
τηρήσωμεν είνε η επάνοδος των Αψβούργων εις τον θρόνον. Μόνον
ούτω θα δυνηθώμεν ν’ αντιδράσωμεν εις την ενωτικήν πολιτικήν του
Χίτλερ. Οι νομιμόφρονες δεν υπερασπίζουν τα δικαιώματα ενός πρίγ-
κηπος αλλά τα συμφέροντα ολοκλήρου της Ευρώπης εις την οποίαν
βεβαίως δεν συμφέρει η πραγματοποίησις της “Ανσλους”».

ΕΚΤΟΣ ΝΟΜΟΥ: Αγγέλλεται εκ Μαδρίτης, ότι [...] η Κυβέρνησις απε-
φάσισε να κηρύξη εκτός νόμου το σοσιαλιστικόν κόμμα και να προβή
εις το κλείσιμον του «Οίκου του Λαού». [...] Κατόπιν της εκδόσεως
διατάγματος περί κατασχέσεως όπλων η αστυνομία προέβη εις ερεύ-
νας και εις την κατάληψιν των γραφείων της Σοσιαλιστικής Ομοσπον-
δίας, των σοσιαλιστικών οργανώσεων και της φασιστικής τοιαύτης.

ΠΕΡΙΦΡΟΝΩΝ: Οι λουτήρες της Πανεπιστημιακής Λέσχης είνε ανε-
παρκείς και λειτουργούν πλημμελέστατα. Αρκεί να σημειωθή ότι διά
8.000 φοιτητάς λειτουργούν μόνον δώδεκα λουτήρες και τελευταίως
μόνον τέσσαρες, διότι οι λοιποί επισκευάζονται. Ούτω οι δυστυχείς
φοιτηταί ταλαιπωρούνται και χάνουν πολυτίμους ώρας αναμένοντες
την σειράν των, την οποίαν σημειωτέον εάν χάσουν υποχρεούνται εις
την καταβολήν νέου αντιτίμου δι’ εισιτήριον, διότι ούτω ορίζει ο τα
πτωχικά βαλάντια των φοιτητών περιφρονών... κανονισμός.
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Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
10.3.1934
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Ανάστατη η αγγλόφωνη Δεξιά! Σύμ-
φωνα με διασταυρωμένες πληρο-
φορίες η ανάρτηση του Ανδρέα Πα-
παέλληνα προκάλεσε υπαρξιακό τα-
ράκουλο στις ευαίσθητες ελληνικές
ψυχές που βασανίστηκαν στα σκο-
τεινά μπουντρούμια του English Sch-
ool. Αθώα ελληνόπουλα και αγνές
ελληνοπούλες που σύρθηκαν ύπου-
λα στο άντρο της μπουρζουαζίας. Τα
λέει όμως καλύτερα ο νεαρός στη
συγκλονιστική ανάρτησή του:
« Η καταπίεση της Ελληνικής Γλώσ-
σας στην Κύπρο . Μια μικρή μελέτη
του αείμνηστου Σάββα Παύλου η
οποία με βοήθησε τα μέγιστα να
προσδιορίσω και να αντιληφθώ σε
βάθος αυτό που για εφτά χρόνια
βίωσα και υπέφερα ως μαθητής της
Αγγλικής Σχολής Λευκωσίας: Πολι-
τιστική Καταπίεση. Λίγο ή πολύ, έμ-
μεσα ή άμεσα, όλοι οι Έλληνες της
Κύπρου το βιώνουμε. Πολύ περισ-
σότερο, όμως, το βιώνουν (χωρίς
να έχουν τη δύναμη να αντιδρά-
σουν) τα χιλιάδες ελληνόπουλα που
σύρονται –με απόφαση των γονιών
τους– σε αγγλόφωνα σχολεία και
υποβάλλονται με ύπουλο τρόπο,
με το μαλακό  συνήθως, σε μια δια-
δικασία αλλαγής της γλώσσας στην
οποία σκέφτονται και εκφράζονται.
(…) Έλληνες της Κύπρου, αντιστα-
θείτε». 

Σε αυτό το ηρωικό κάλεσμα αντί-
στασης δεν θα μπορούσε φυσικά
να παραμείνει απαθής η ηγερία της
αγγλόφωνης Δεξιάς και μούσα της
στήλης Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλ-
σον, η οποία, ως αλλοτριωμένη με-
γαλοαστή και θύμα του γλωσσικού
ιμπεριαλισμού των Άγγλων, ένιωσε
να πνίγεται από τις τύψεις. «Είμαι
μια Ελληνοπούλα που σαν μια Σου-
λιωτοπούλα αγαπώ με την καρδιά
μου την πατρίδα τη γλυκιά μου. Κι
αν ο εχθρός μας έρθει πάλι, με σκο-
πό να την προσβάλει, ΟΧΙ! δε θα τον
αφήσω και θα του φωνάξω πίσω»
είπε με τρεμάμενη φωνή προκα-
λώντας ρίγη συγκίνησης στις κυρίες
του καρέ.

Η Ιουλία ως γνωστόν δεν αναλώνε-
ται σε συναισθηματισμούς. Είναι
γυναίκα των πράξεων εξ ου και
ανέλαβε αμέσως δράση. «Θα λει-
τουργήσουμε το Κρυφό Σχολειό»
ανακοίνωσε με συνωμοτικό ύφος
τα φιλόδοξα σχέδιά της στις φιλε-
νάδες της. «Τουτέστιν;». «Τουτέ-
στιν θα βρούμε τον κατάλληλο χώ-
ρο και η Ευγενία η Καλαμαρού, ως
συνταξιούχος φιλόλογος, θα εμφυ-
σήσει στις ψυχές των πολιτισμικά
κακοποιημένων ελληνόπουλων τις
αξίες και το κλέος της φυλής μας.
Μαθητές μας θα είναι παιδιά που
έχουν θητεύσει στον τόπο του μαρ-
τυρίου, το χρυσοπληρωμένο Engli-
sh School». 

Ο χώρος δεν ήταν δύσκολο να βρε-
θεί. Το σπιτάκι του κηπουρού στην
οικία της Καλαμαρούς κρίθηκε ιδα-
νικό για να στεγάσει το πατριωτικό
εγχείρημα. Έπειτα από ένα χέρι βά-
ψιμο, κρεμάστηκε στον τοίχο μια
ρεπλίκα του γνωστού πίνακα «Κρυ-
φό σχολειό» του Νικόλαου Γύζη και
τοποθετήθηκαν ωραιότατα vintage
έπιπλα και ολόμαλλες φλοκάτες. Η
Ευγενία υποδέχτηκε τους πρώτους
μαθητές της με σιέλ ταγιέρ και
απήγγειλε με πάθος: «Εγώ είμαι η
Λένω Μπότσαρη, η αδερφή του
Γιάννη, και ζωντανή δεν πιάνουμαι
εις των Τουρκών τα χέρια». «Θρίαμ-
βος!» ψιθύρισε εντυπωσιασμένη η
Ιουλία και ζήτησε από τη Ρωσίδα να

σερβίρει επειγόντως ούζα, «ένεκα
η περίσταση».

« Όταν έχεις μια καλή ιδέα πρέπει
να την εξελίσσεις» ανακοίνωσε στο
καρέ η Ιουλία, παρασυρμένη από
τον δημιουργικό της οίστρο. «Του-
τέστιν;». «Τουτέστιν κοπέλες, αφού
ρίξαμε γέφυρες στη νέα γενιά, για-
τί να μην τις αξιοποιήσουμε; Μπο-
ρούμε επί παραδείγματι να εντά-
ξουμε στην ύλη του Κρυφού Σχο-
λειού και ειδικό μάθημα Εκπαιδευ-
τικής Τηλεόρασης». «Από την τρέ-
χουσα επικαιρότητα βεβαίως βε-
βαίως» σχολίασε η αριστερή (με
την καλή έννοια) Κουλλίτσα Κυρια-
κού και χαμογέλασε πονηρά.

Στηρίζομαι στα 34 χρόνια της δημο-
σιογραφικής μου εμπειρίας για να
μεταφέρω στους αναγνώστες μια
αίσθηση έστω από το βίντεο που
κυκλοφορεί στο Διαδίκτυο και η
Ιουλία Παλαιολόγου Ουίλσον έδει-
ξε στις φίλες της. Δεν έχω όμως
ψευδαισθήσεις. Το προεκλογικό
φιλμάκι του υποψηφίου προέδρου
Οργανισμού Τοπικής Αυτοδιοίκησης
Λεμεσού Βασίλη Δημητριάδη (και
πρώην υφυπουργού Ναυτιλίας της
κυβέρνησης Αναστασιάδη παρακα-
λώ) ξεπερνά κάθε φαντασία. Πρό-
κειται για ένα μπιζουδάκι – φόρο τι-
μής στα κυπριώτικα σκετς που με-
γάλωσαν γενιές και γενιές. Απο-
λαύστε υπεύθυνα! 

Παραλιακός της Λεμεσού. Μια πα-
ρέα νέων παιδιών κάνει τάχαμου
στρέτσινγκ. Πίσω τους είναι ένας
κύριος με αθλητική περιβολή και
ψαρά μαλλιά. Ρωτάει το ένα κορί-
τσι: «Μα έχουμεν εκλογές τον Ιού-
νιο;». Ακολουθεί ένας άβολος διά-
λογος, που το «Βουράτε Γειτόνοι»
μπροστά του είναι Λάνθιμος. Λένε
κάτι κουλά τα αγόρια για τη θέση
του περιφερειάρχη («θέλει άθρω-
πον με όραμα, δουλευταράν τζιαι
έντιμο») και πέφτει η επική ατάκα:
«Τζιαι να κόφκει στράταν, αν θέ-
λουμε να έχουμε σωστή ανάπτυ-
ξη». 

Αφού έχουμε ακούσει τις πιο δια-
σκεδαστικές ατάκες με το πιο σο-
βαρό ύφος από τα παιδιά, ξαφνικά
βλέπουμε τον κύριο με τα ψαρά
μαλλιά, το αντιανεμικό και το ανά-
ποδα φορεμένο τζόκεϊ να μπαίνει
στην παρέα τους και να λέει: «Να
φέρουμε την ελπίδα στη Λεμεσό
μας». Ενθουσιάζονται τα παιδιά,
«πάμε λοιπόν να το τρέξουμε μαζί»
λέει ο υποψήφιος, «Μαζί σου, Βα-
σίλη» φωνάζουν τα παιδιά με τρελό
κέφι και μετά ξεκινούν να τρέχουν,
ενώ στην οθόνη πέφτει η κάρτα με
το σλόγκαν «Υπάρχει ελπίδα στη
Λεμεσό μας». «Πετά η Λεμεσός!»
ήταν το μόνο που κατάφερε να
ψελλίσει η Ιουλία.

Οι κυρίες νόμιζαν ότι τα είχανε δει
όλα. Πλην όμως σε αυτές τις εκλο-
γές δεν έχουν θέση οι βαρύγδου-
πες δηλώσεις. Απόδειξη το δεύτε-
ρο (ερασιτεχνικό) βίντεο στα social
media όπου η Αναστασία Γιούσεφ,
αισθησιακή (sic) χορεύτρια της tra-
sh tv, λέει κουνώντας το πλούσιο
στήθος της: «Είμαστε με τον υπο-
ψήφιο δήμαρχο Στροβόλου Χρίστο
Τσίγκη. Θέλουμε τις ψήφους σας…
αστεράκια μου». Μεσολάβησαν με-
ρικά βασανιστικά δευτερόλεπτα
σιωπής. «Άλαλα τα χείλη των χαρτο-
παικτριών» σκέφτηκε η Ιουλία.

Το κρυφό σχολειό

stavros.christodoulou@gmail.com

Μια ρεπλίκα του γνωστού πίνακα του Νικόλαου Γύζη και μερικά vintage έπιπλα ήταν αρκετά για να στηθεί το Κρυφό Σχολειό.

Bromance
Εξαιρετικά περήφανη για τον Νίκο
μας δηλώνει η πρόεδρος της Ευρω-
παϊκής Επιτροπής Ούρσουλα φον
ντερ Λάιεν, για τον ρόλο του στην
αύξηση της ανθρωπιστικής βοήθειας
προς τη Γάζα και την οικονομική ανά-
πτυξη της Κύπρου! Το θαυμαστικό
στο δεύτερο σημείο για κάποιους
μπορεί να θεωρηθεί ειρωνικό, αλλά
για τη Γάζα προσωπικά του βάζω δι-
πλό θαυμαστικό και το συμπέρασμα
είναι ξεκάθαρο: Δικαιώθηκε για την
επιμονή του ο πρόεδρος και πήρε τα
εύσημα ακόμη και από τον Αβέρωφ.
Αυτό αξίζει να σημειωθεί.

Όμως, στη χώρα της Ραμόνας Φίλιπ,
διεξάχθηκε ένα επικοινωνιακό δρά-
μα. Το συνέδριο άνοιξε ως κόμμα αν-
τιπολίτευσης η Ξανθιά Παναγιά, πρό-
εδρος Αννίτα, και το έκλεισε ο μι-
κρός ασουλούπωτος Νίκος ως πρό-
εδρος μέλος του ΕΛΚ! Ναι καλά δια-
βάσατε, πρώτη φορά στα χρονικά
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος
από την ίδια χώρα το κόμμα του ΕΛΚ
είναι στην αντιπολίτευση του προ-
έδρου του ΕΛΚ! Το ότι δεν χειροκρό-
τησε ο ΔΗΣΥ στην ομιλία του Κύπρι-
ου προέδρου οφείλεται στο πρωτό-
κολλο μου είπαν. Δεν χειροκροτεί η
αντιπολίτευση τη συμπολίτευση.

Το δράμα δεν είχε τελειωμό στο
Βουκουρέστι για τη χώρα μας, αφού
η ενοχλημένη Αννίτα, που δεν της δί-
νουν σημασία όπως η ίδια επιθυμεί
επειδή έχουν πρόεδρο από Κύπρο
δικό τους, άκουσε την Ούρσουλα
στην ομιλία της να λέει, «I want to th-

ank Nikos Christodoulides, for his le-
adership and friendship». Κάποια
βλέμματα ξένων έπεσαν πάνω στην
όμορφή μας πρόεδρο και είδαν το
ξαφνικό δάγκωμα στα χείλι της. Και
να σου οι αγκαλίτσες με τον Niko, και
να σου και τα γελάκια και οι selfie,
και δεν έφτανε αυτό, ήρθαν Κύπρο
μαζί με το Air Force One cy! Αναγκά-
στηκε ο Βίκτωρας να επιστρέψει με
το αεροπλάνο της γραμμής για να
κάνει χώρο στη βαρόνη. Το δράμα
συνεχίστηκε στη χώρα μας με τη συ-
νήθως ψυχρή βαρόνη Ούρσουλα να
είναι μέσα στη χαρά, όταν είναι με
τον Nikos της. Έφαγαν το βράδυ μα-
ζί, έφαγαν και το μεσημέρι. Η Φιλίπ-

πα δεν έχει τέτοια θέματα, σας προ-
λαβαίνω, όταν είναι η θυσία για την
πατρίδα. Ερώτημα: Ο πρόεδρος της
Κύπρου ως ΕΛΚ που είναι, θα ψηφί-
σει ΕΛΚ στις ευρωεκλογές; Εδώ θα
θέλουμε μια ξεκάθαρη απάντηση,
είπε κάπου η Αννίτα. 

Από την άλλη, ο πρόεδρός μας με
διεθνή καριέρα στη διακαναλική συ-
νέντευξή του, επανέλαβε τον πρό-
σφατο εαυτό του. Αξύριστος, με
βαμμένα blueblack μαλλιά, χωρίς
ίχνος λευκής τρίχας, με μισό κιλό
τζελ και κουστούμι από το Jet ένα
μέγεθος πιο μικρό του, που όταν το
κλείνει ο απέναντι βλέπει το κουμπί

σαν σφαίρα έτοιμη να φύγει από τη
θαλάμη. Οι ψηφοφόροι ψήφισαν σι-
κάτο ξυρισμένο clean-cut υποψή-
φιο, και τους βγήκε ασουλούπωτος
dirty-boy πρόεδρος. Δράμα. 

Αριστίνδην υποψήφιος για τις ευ-
ρωεκλογές στο ψηφοδέλτιο του ΔΗ-
ΚΟ ο επιδημιολόγος Λεόντιος Κω-
στρίκκης. Δεν ξέρουμε βέβαια αν
έχει συγχωρέσει τον πρόεδρο που
του είχε υποσχεθεί το υπουργείο
Υγείας –γνωρίζουμε και από πού εί-
χε παραγγείλει το κοστούμι για τη
σχετική ορκωμοσία– αλλά τελικά τον
αγνόησε επιδεικτικά, χωρίς έστω
ένα τηλεφώνημα απολογίας. Προ-
φανώς ο Εθνικός μας Πρίγκιπας τον
εκτίμησε περισσότερο. 

Δεν θα επιβληθεί τελικά περαιτέρω
αύξηση στην τιμή του ηλεκτρισμού
για το 2024. Όχι βέβαια διότι έπια-
σαν την ΑΗΚ οι καλοσύνες, αλλά διό-
τι οι δημοσκοπήσεις είναι αμείλικτες
και «οργή λαού, φωνή Θεού». Τώρα
όσον αφορά τα καύσιμα, το μέλλον
δεν προδιαγράφεται λαμπρό (να μας
κάψει). Βασικά θα είναι ασύμφορο
να πάρουμε ένα τάγκι βενζίνης ακό-
μη και για να αυτοπυρποληθούμε. 

Οι κατηγορίες πως μονή στο Φτερι-
κούδι είχε μετατραπεί σε άντρο ακο-
λασίας σκανδάλισαν τους πιστούς και
ανάγκασαν τον μητροπολίτη Ταμασ-
σού Ησαΐα να της βάλει λουκέτο.
Στην πόρτα σημείωμα αναφέρει πως
η μονή έκλεισε «για εκτέλεση εργα-
σιών». Ψεματάκι ε;

Να πούμε και της Αννίτας την επόμενη φορά;

ΓΤ
Π
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΠΡΟΥΣ ΚΛΑΡΚ

Αλληλεγγύη για προστασία των δημοσιογράφων

Τ ις τελευταίες ημέρες συνέβη
κάτι ασυνήθιστο στα δημο-
σιογραφικά χρονικά. Δεκάδες

πρόσωπα με παγκόσμια επιρροή
στα μέσα ενημέρωσης συνυπέγρα-
ψαν μια επιστολή με την οποία εκ-
φράζουν την αλληλεγγύη τους
στους δημοσιογράφους και τους
εργαζομένους στα μέσα ενημέρω-
σης στη Γάζα, όπου τουλάχιστον
89 εξ αυτών έχουν σκοτωθεί από
την έναρξη του πολέμου, τον πε-
ρασμένο Οκτώβριο. Η επιστολή
καλεί τις ισραηλινές αρχές να σε-
βαστούν τους δημοσιογράφους ως
αμάχους και σημειώνει ότι «οι επι-
θέσεις στα μέσα ενημέρωσης είναι
επιθέσεις κατά της αλήθειας». Στους
υπογράφοντες περιλαμβάνονται
οι επικεφαλής τηλεοπτικών δικτύων
όπως το ABC, το BBC και το CNN,
καθώς και έγκριτων εφημερίδων
όπως οι Financial Times, Der Spie-
gel, New York Times – και η ισ-
ραηλινή Haaretz.

Τον συντονισμό αυτής της πρω-
τοβουλίας ανέλαβε η Επιτροπή για
την Προστασία των Δημοσιογρά-
φων (CPJ), μια οργάνωση με έδρα
τη Νέα Υόρκη, η οποία έχει κατα-
γράψει τουλάχιστον 94 θανάτους
δημοσιογράφων κατά τη διάρκεια
του τρέχοντος πολέμου, συμπερι-
λαμβανομένων δύο Ισραηλινών
και τριών Λιβανέζων.

Η πρωτοβουλία υπογραμμίζει
κάποια παράδοξα μοτίβα. Από τη

μία, η συλλογή ειδήσεων δεν ήταν
ποτέ πιο επικίνδυνη. Από την άλλη,
οι προσπάθειες για την υπεράσπιση
της ασφάλειας και της ελευθερίας
των δημοσιογράφων, στο όνομα
του διεθνούς δικαίου, ενώνουν αν-
θρώπους και οργανώσεις πολλών
εθνικοτήτων και ιδεολογιών σε όλο
τον κόσμο. Η τεχνολογία έχει απλο-
ποιήσει τα πάντα. Η συλλογή ει-
δήσεων έχει γίνει ευκολότερη, όπως
και τα εμπόδια που μπαίνουν στη
συλλογή ειδήσεων. Ενας πολίτης-
δημοσιογράφος μπορεί να χρησι-
μοποιήσει το τηλέφωνο για να κα-
ταγράψει υλικό τέτοιας ποιότητας
που μπορεί να φτάσει σε εκατομ-
μύρια θεατές. Οι στρατοί μπορούν
να παρακολουθούν τις δραστηριό-
τητες των δημοσιογράφων, ερασι-
τεχνών ή επαγγελματιών, και να
επιλέξουν να τους προστατεύσουν
ή να τους επιτεθούν. Οι δημοσιο-
γράφοι μπορούν να μοιραστούν
αμέσως πληροφορίες σχετικά με
τους κινδύνους που αντιμετωπί-
ζουν.

Η φύση αυτών των κινδύνων
μεταβάλλεται. Το 2013, τα Ηνωμένα
Εθνη ξεκίνησαν εκστρατεία κατά
της ατιμωρησίας για τους δολοφό-
νους των δημοσιογράφων. Tη δε-
καετία που ακολούθησε, σύμφωνα
με μελέτη της CPJ, περίπου 261 δη-
μοσιογράφοι σκοτώθηκαν λόγω
της δουλειάς τους και στις τέσσερις
από τις πέντε περιπτώσεις, οι δο-

λοφόνοι έμειναν ατιμώρητοι. Αυτό
καταγράφεται ως μια ελάχιστη βελ-
τίωση σε σχέση με την προηγού-
μενη δεκαετία. Κατά τη διάρκεια
και των δύο αυτών δεκαετιών, δεν
ήταν τόσο ο πόλεμος ή οι σκόπιμες
δολοφονίες από κυβερνήσεις που
αποτελούσαν μεγάλο κίνδυνο, όσο
η αναρχία και τα αποτυχημένα κρά-
τη (failed states). Δηλαδή, οι κατα-
στάσεις όπου πολέμαρχοι ή εγκλη-

ματικές συμμορίες ήταν πιο δυνατές
από μια κυβέρνηση. Χώρες όπως
το Μεξικό, η Βραζιλία και οι Φιλιπ-
πίνες ήταν εξαιρετικά επικίνδυνες
– όχι επειδή οι κυβερνήσεις τους
ήταν τυραννικές, αλλά επειδή ήταν
αναποτελεσματικές.

Μετά τη ρωσική εισβολή στην
Ουκρανία, ο πόλεμος μεταξύ ορ-
γανωμένων κρατών επανήλθε ως
πηγή κινδύνου για τους δημοσιο-
γράφους – ωστόσο οι κίνδυνοι που
προκύπτουν από ένα αποτυχημένο
και αδύναμο κράτος παραμένουν.

Αξίζει να επαναλάβουμε το απλό
γεγονός ότι η δημοσιογραφία –μαζί
με οποιαδήποτε δραστηριότητα
θέτει τους ισχυρούς προ των ευ-
θυνών τους– θα είναι πάντα ιδιαί-
τερα επικίνδυνη όταν βρίσκεται
αντιμέτωπη με αντικρουόμενες
ηθικές αξίες. Με άλλα λόγια, σε κα-
ταστάσεις όπου όσοι υποστηρίζουν
τους κανόνες της φιλελεύθερης δη-
μοκρατίας, είτε ως παραγωγοί είτε
ως καταναλωτές ειδήσεων, έρχονται
αντιμέτωποι με δυνάμεις που απορ-
ρίπτουν αυτές τις αξίες. Αυτό χα-
ρακτηρίζει ένα μεγάλο μέρος του
κόσμου σήμερα. Σε απολύτως ολο-
κληρωτικά καθεστώτα, όπως της
Βόρειας Κορέας, οι δημοσιογράφοι
δεν αντιμετωπίζουν κάποια συγ-
κεκριμένη απειλή για τη ζωή τους,
διότι δεν υπάρχει ανεξάρτητη δη-
μοσιογραφία στη μορφή που την
εννοεί ο πολίτης μιας φιλελεύθερης
δημοκρατίας.

Με την παγκόσμια ισορροπία
δυνάμεων να μετατοπίζεται και
πάλι, με απρόβλεπτους τρόπους,
πιάνω συχνά τον εαυτό μου να θυ-
μάται πώς ήταν να είσαι μέλος μιας
κοινότητας δημοσιογράφων στο
επίκεντρο κοσμοϊστορικών ανα-
ταραχών. Τους τελευταίους μήνες
του 1991, η Σοβιετική Ενωση κα-
τέρρεε σε γοργούς ρυθμούς. Ως αν-
ταποκριτές στη Μόσχα (τότε ερ-
γαζόμουν για τους Times του Λον-
δίνου) μας πίεζαν οι εκδότες μας

να βρισκόμαστε στον τόπο όποιων
συγκρούσεων επηρέαζαν τα πρώην
σοβιετικά εδάφη. Την πρώτη εβδο-
μάδα του 1992, κατευθυνθήκαμε
προς την Τιφλίδα και παρακολου-
θήσαμε τη φαρσοκωμωδία εμφυ-
λίου πολέμου που εκτυλισσόταν
στη Γεωργία.

Αλλού, μαίνονταν μάχες μεταξύ
Αρμενίων και Αζέρων, αναδύονταν
ισλαμιστικά κινήματα στην Κεν-
τρική Ασία και εξελισσόταν μια κλι-
μακούμενη σύγκρουση για την εξου-
σία στο εσωτερικό της Ρωσίας. Επρε-
πε να τα παρακολουθούμε όλα αυτά.
Ηταν καθ’ όλα πιθανό να διαλυθεί
μπροστά στα μάτια μας ό,τι είχε
απομείνει από μια πυρηνική υπερ-
δύναμη. Ηταν συναρπαστικό να εί-
σαι αυτόπτης μάρτυρας μιας ση-
μαντικής στιγμής της παγκόσμιας
Ιστορίας, αλλά ταυτόχρονα είχαμε
την αίσθηση ότι μπορεί να μην επι-
βιώσουμε όλοι. Και είχαμε επίγνωση
ότι οι κίνδυνοι και οι ανταμοιβές
της δημοσιογραφίας δεν ήταν δίκαια
μοιρασμένες. Ως μόνιμοι ανταπο-
κριτές για τον δυτικό Τύπο, είχαμε
τη στήριξη μεγάλων οργανισμών,
που σε περίπτωση τραυματισμού
μας θα οργάνωναν την απομάκρυν-
σή μας και σε περίπτωση θανάτου
μας θα πλήρωναν την ασφάλεια
στις οικογένειές μας. Ομως, στον
αντίποδα, υπήρχαν άφραγκοι εικο-
νολήπτες από τη Ρωσία και τη Γε-
ωργία οι οποίοι προσέγγιζαν τα ει-

δησεογραφικά γραφεία της Μόσχας
με υλικό που είχαν συγκεντρώσει
με τεράστιο κίνδυνο. Αυτό εξυπη-
ρετούσε τα συμφέροντα κάποιων
εκδοτών, που χρησιμοποιούσαν
υλικό χωρίς να φέρουν καμία ευθύνη
γι’ αυτούς που το συγκέντρωναν.
Και συγχρόνως τους αντιμετώπιζαν
με περιφρόνηση.

Σε αυτόν τον τομέα έχει υπάρξει
κάποια πρόοδος. Χάρη στην τε-
χνολογία, πολλά από τα πιο αξιό-
λογα ρεπορτάζ από περιοχές με έν-
ταση γίνονται από δημοσιογρά-
φους, είτε επαγγελματίες είτε ερα-
σιτέχνες, που προέρχονται από αυ-
τά τα μέρη. Η δουλειά τους, πλέον,
χαίρει αναγνώρισης. Τα μεγάλα ει-
δησεογραφικά δίκτυα αναλαμβά-
νουν κάποια ευθύνη για την ασφά-
λεια εκείνων που εκθέτουν τον εαυ-
τό τους σε κίνδυνο για λογαριασμό
τους. Οργανώσεις όπως η CPJ δρα-
στηριοποιούνται για τη στήριξη
όλων των δημοσιογράφων, ιδίως
των πιο ευάλωτων. Σε έναν κόσμο
που διαιρείται σε εχθρικά στρατό-
πεδα, αυτή η παράξενη αλληλεγγύη
μεταξύ δημοσιογράφων και των
αφεντικών τους σε όλο τον κόσμο
προσφέρει μια αχτίδα ελπίδας.

Tην Τετάρτη 13 Μαρτίου, ο κ. Μπρους
Κλαρκ θα τιμηθεί για την προσφορά του
στη δημοσιογραφία με τον τίτλο του επί-
τιμου διδάκτορος από το Τμήμα Δημο-
σιογραφίας και ΜΜΕ του ΑΠΘ.

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Κοινή αντίληψη» σχηματίζεται,
σύμφωνα με πληροφορίες της «Κ»,
μεταξύ του Λονδίνου και της Μαρία
Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ στο Κυ-
πριακό, με βασικό σημείο αναφοράς
την «ανάγκη πειστικών χειρονο-
μιών, υπό τύπον ουσιαστικών ανοιγ-
μάτων», από την ελληνοκυπριακή
πλευρά, προκειμένου να δημιουρ-
γηθούν συνθήκες επανόδου της
τουρκοκυπριακής πλευράς στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων,
με τη σύμφωνη γνώμη της Άγκυ-
ρας. Όπως είμαστε σε θέση να γνω-
ρίζουμε, η Μαρία Άνχελα Ολγκίν

Κουεγιάρ «είχε ουσιαστικές συζη-
τήσεις στο Λονδίνο» και συναντή-
θηκε, μεταξύ άλλων, και με έναν
παλιό γνώριμο της Κύπρου, τον
λόρδο Ντέιβιντ Χάνεϊ, εμπνευστή
της «παρθενογένεσης», επί Σχεδίου
Ανάν. Συγκλίνουσες δε πληροφο-
ρίες αναφέρουν ότι η κα Ολγκίν,
που αρχίζει αύριο νέο κύκλο επα-
φών στην Κύπρο, «επικεντρώνεται
στη διαδικασία, ούτως ώστε αφενός
να δοθεί μια ακόμη ευκαιρία για
λύση του Κυπριακού, όπως την
επιδιώκει η ελληνοκυπριακή πλευ-
ρά και αφετέρου να διασφαλιστεί
ότι σε περίπτωση νέου αδιεξόδου,
η τουρκοκυπριακή πλευρά δεν θα
μείνει περιθωριοποιημένη», με ό,τι
αυτό συνεπάγεται. 

Την ίδια ώρα, όπως πληροφο-
ρείται η «Κ», οι θέσεις που μετέφερε
η Μαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ
και έχουν εισπράξει τόσο η Λευ-
κωσίαόσο και επίσημοιεγγυήτριας
χώρας, «δεν διαφέρουν ούτε κατά
ένα γιώτα από τις τοποθετήσεις
του ύπατου αρμοστή της Βρετανίας

Ιρφάν Σιντίκ στην «Κ», οι οποίες
είχαν προκαλέσει θύελλα αντιδρά-
σεων, ενεργοποιώντας την εκδή-
λωση διαβημάτων από τη Λευκω-
σία. Σύμφωνα με τις ίδιες πληρο-
φορίες, η κα Ολγκίν «αναγνωρίζει
και συμμερίζεται τη θέση του Φό-
ρεϊν Όφις, το οποίο έχει καλέσει
τη Λευκωσία ‘να κάνει περισσό-
τερα’», προκειμένου να πείσει την
τουρκοκυπριακή πλευρά να επα-
νέλθει στο τραπέζι των διαπραγ-
ματεύσεων. Η κα Ολγκίν απέφυγε
πάντως να αναφέρει σε επίσημο
τρίτης χώρας, «τι περισσότερο»
θεωρεί ότι θα πρέπει να κάνει η
ελληνοκυπριακή πλευρά, πέραν
από μια γενική αναφορά περί «προ-
σέγγισης των ανησυχιών της τ/κ
πλευράς, ώστε να οδηγηθεί στο
τραπέζι μιας νέας διαπραγμάτευ-
σης». Σημειώνεται ότι ανάλογα μη-
νύματα είχε φροντίσει να στείλει
και το Λονδίνο προς τη Λευκωσία,
από το 2022, προσδίδοντάς τους
μάλιστα σαφή μορφή και ακριβές
περιεχόμενο, σε δύο κυρίως κα-

τευθύνσεις: 
• Αφενός, το Λονδίνο είχε ει-

σηγηθεί προς την ελληνοκυπριακή
πλευρά να «διανθίσει» τα Μέτρα
Οικοδόμησης Εμπιστοσύνης προς
την τουρκοκυπριακή πλευρά, με
αναφορές περί «συνιδρυτών» και
«συνιδιοκτητών» του κυπριακού
κράτους, ώστε να δημιουργείται η
εικόνα ότι με τη λύση του Κυπρια-
κού θα κατοχυρώνεται με κάποιο
τρόπο το αίτημα της Άγκυρας και
του ψευδοκράτους για κυριαρχική
ισότητα. 

• Και αφετέρου, να προβεί μο-
νομερώς η ελληνοκυπριακή πλευρά
σε ενέργειες νομιμοποίησης του
παράνομου αεροδρομίου Τύμπου,
χωρίς κανένα αντάλλαγμα, θέτον-
τας εκτός κάδρου την «παράλληλη
επιστροφή» της περίκλειστης πόλης
της Αμμοχώστου, η οποία θα εξα-
κολουθεί να θεωρείται «διαπραγ-
ματευτικό ατού» της τουρκοκυ-
πριακής πλευράς, σε μια ενδεχό-
μενη διαπραγμάτευση για λύση
του Κυπριακού. 

Σημειώνεται ότι και οι δύο αυτές
θέσεις διατυπώθηκαν από τον Ajay
Sharma που μαζί με τον Jonathan
Allen (στενό συνεργάτη του λόρδου
Ντέιβιντ Χάνεϊ, επί Σχεδίου Ανάν),
ηγούνται πλέον ομάδας που συγ-
κρότησε το Φόρεϊν Όφις για το Κυ-
πριακό. Επιδιώκοντας να επανα-
φέρουν ιδέες, οι οποίες εκ των
πραγμάτων θέτουν τη Λευκωσία
ενώπιον πιεστικών διλημμάτων,
στέλνοντας το μπαλάκι των πιέ-
σεων αποκλειστικά στο στρατόπεδο
της ελληνοκυπριακής πλευράς. Η
υιοθέτηση δε από τη Μαρία Άνχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ της βρετανικής
θεώρησης, σύμφωνα με την οποία
η ελληνοκυπριακή πλευρά πρέπει
«να κάνει περισσότερα», έστω ως
πλαίσιο και χωρίς τις λεπτομέρειες
που επιστρατεύει το Φόρεϊν Όφις,
λειτουργεί εκ των πραγμάτων ενι-
σχυτικά και τείνει να καταστήσει
τη «φιλικά υποδεικτική» στάση
του Λονδίνου προς τη Λευκωσία,
ως τη μοναδική συνταγή που θα
μπορούσε να σπάσει το αδιέξοδο,

με ό,τι αυτό συνεπάγεται. Συγκλί-
νουσες πληροφορίες της «Κ» ανα-
φέρουν ότι η Λευκωσία έχει λάβει
γνώση από τρεις διαφορετικές κα-
τευθύνσεις, ότι η Μαρία Άνχελα
Ολγκίν Κουεγιάρ συγκλίνει με τη
βρετανική θεώρηση, εκτιμώντας
και η ίδια η προσωπική απεσταλ-
μένη του γ.γ. ΟΗΕ, ότι η ελληνο-
κυπριακή πλευρά «πρέπει να κάνει
περισσότερα» για να φέρει στο
τραπέζι των διαπραγματεύσεων
την τουρκοκυπριακή πλευρά:

1. Απευθείας από την ίδια την
καΜαρία Άνχελα Ολγκίν Κουεγιάρ,
η οποία φέρεται να υπαινίχθηκε,
αν μη τι άλλο, την ανάγκη κάποιων
περαιτέρω κινήσεων από την ελ-
ληνοκυπριακή πλευρά για την επά-
νοδο της τουρκοκυπριακής πλευράς
στο τραπέζι των διαπραγματεύσε-
ων, αφήνοντας σαφέστατα να εν-
νοηθεί ότι τα ΜΟΕ της Λευκωσίας
δεν είναι επαρκή για την υλοποίηση
αυτού του στόχου.

2. Από επίσημο ξένης χώρας, ο
οποίος ενημέρωσε τη Λευκωσία
ότι η προσωπική απεσταλμένη του
γ.γ. ΟΗΕ υιοθετεί τις ιδέες του Λον-
δίνου, προκειμένου να σπάσει το
υφιστάμενο αδιέξοδο στο Κυπρια-
κό, να επαναρχίσουν συνομιλίες
και να δημιουργηθούν «πραγμα-
τικές δυνατότητες» συνολικής δι-
ευθέτησης.

3. Από τον ύπατο αρμοστή της
Βρετανίας Ιρφάν Σιντίκ, ο οποίος,
όπως είχε αποκαλύψει η «Κ», όταν
κλήθηκε για διάβημα στο υπουργείο
Εξωτερικών για το περιεχόμενο
της συνέντευξης που είχε παρα-
χωρήσει στη συνάδελφο Μαρίνα
Οικονομίδου, επεσήμανε προς δι-
πλωμάτη της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας ότι η Μαρία Άνχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ συμμερίζεται τα όσα ο
ίδιος είχε αναφέρει, ζητώντας από
την ελληνοκυπριακή πλευρά «να
κάνει περισσότερα». 

Όλα αυτά καταδεικνύουν πέραν
πάσης αμφιβολίας ότι υπάρχει μια
κοινή ανάγνωση μεταξύ ξένων κύ-
κλων που επιδιώκουν να επανα-
φέρουν το Κυπριακό σε τροχιά δια-
πραγματεύσεων για οριστική δι-
ευθέτηση. Και στο πλαίσιο αυτής
της κοινής ανάγνωσης, υποδει-
κνύεται προς τη Λευκωσία ότι θα
πρέπει όντως να κάνει περισσότερα
για να εξασφαλίσει μια νέα διαδι-
κασία λύσης του προβλήματος, με
ό,τι αυτό συνεπάγεται σε επίπεδο
κόστους. Τόσο στο Κυπριακό αυτό
καθεαυτό, όσο και στο εσωτερικό
πεδίο. 

<<<<<<<

Τουλάχιστον 89
εργαζόμενοι σε ΜΜΕ
έχουν σκοτωθεί από
την έναρξη του πολέμου
στη Γάζα, τον περασμένο
Οκτώβριο.

<<<<<<<

Οι θέσεις που μετέφερε
η Μαρία Ανχελα Ολγκίν
Κουεγιάρ και έχουν ει-
σπράξει τόσο η Λευκω-
σία όσο και επίσημοι εγ-
γυήτριας χώρας, δεν δια-
φέρουν από τις τοποθε-
τήσεις του ύπατου αρ-
μοστή της Βρετανίας Ιρ-
φάν Σιντίκ στην «Κ», οι
οποίες είχαν προκαλέσει
θύελλα αντιδράσεων.

Κοινή γραμμή Ολγκίν-Λονδίνου
Ζητούνται «ανοίγματα» από την ε/κ πλευρά για να σπάσει το αδιέξοδο στο Κυπριακό

Focus στη
διαδικασία

με συνέπειες
στην ουσία

Η προσωπική απεσταλμένη του
γ.γ. ΟΗΕ Μαρία Άνχελα Ολγκίν

Κουεγιάρ εμφανίζεται να επικεν-
τρώνεται στη διαδικασία επίλυσης
του Κυπριακού, θεωρώντας ότι το
πλαίσιο μέσα στο οποίο θα διεξαχ-
θεί μια ενδεχόμενη νέα διαπραγ-
μάτευση είναι ίσως ικανό να οδη-
γήσει σε σπάσιμο του αδιεξόδου,
κάτι που αποτελεί βασική και επα-
ναλαμβανόμενη θέση της ελληνο-
κυπριακής πλευράς. Κατά συνέ-
πεια, στόχος της κας Ολγκίν είναι
να φέρει στο τραπέζι την τουρκο-
κυπριακή πλευρά, που πίσω από

κλειστές πόρτες φέρεται να διαμή-
νυσε ότι δεν έχει κανένα κίνητρο

και θεωρεί χάσιμο χρόνου μια νέα
διαδικασία που θα εξακολουθεί σε
περίπτωση νέου αδιεξόδου, να την
αφήνει «περιθωριοποιημένη». Υπό
αυτή την έννοια, η κα Ολγκίν φέρε-
ται να θεωρεί ότι μια νέα διαδικα-

σία, θα πρέπει να προσεγγίζει τόσο
τις ανησυχίες της ελληνοκυπρια-

κής πλευράς, που δείχνει να καίγε-
ται για λύση του Κυπριακού, όσο
και τις ανησυχίες της τουρκοκυ-

πριακής πλευράς που επισημαίνει
ότι για να εμπλακεί σε μια νέα δια-
πραγμάτευση, θα πρέπει να δια-
σφαλιστεί «η επόμενη μέρα» και

άρα «το καθεστώς της», με ή χωρίς
λύση του Κυπριακού. Αυτό, σύμ-

φωνα με ενημερωμένους κύ-
κλους, δεν παραπέμπει σε ανα-
γνώριση κυριαρχίας του ψευδο-

κράτους, αλλά σε κάποιες άλλες κι-
νήσεις, οι οποίες σε περίπτωση νέ-
ου αδιεξόδου θα οδηγήσουν σε μια
ντε φάκτο κατάσταση πραγμάτων,
όπως για παράδειγμα η ταϊβανο-

ποίηση του κατεχόμενου τμήματος
της Κύπρου. Δεν είναι προφανώς
τυχαίο, ότι το Λονδίνο ζητάει από

τη Λευκωσία να προχωρήσει σε νο-
μιμοποίηση του κατεχόμενου αε-

ροδρομίου Τύμπου, ως ένδειξη κα-
λής θέλησης. Όπως δεν είναι τυ-

χαίο ότι η πρόταση της Κομισιόν για
απευθείας εμπόριο από το ψευδο-

κράτος, εξακολουθεί να είναι εν
ζωή, έστω και σε διαδικασία ύπνω-
σης, ενώπιον του Ευρωπαϊκού Κοι-

νοβουλίου, 20 χρόνια μετά την
υποβολή της.  

Η κα Ολγκίν απέφυγε πάντως να αναφέρει σε επίσημο τρίτης χώρας, «τι περισσότερο» θεωρεί ότι
θα πρέπει να κάνει η ελληνοκυπριακή πλευρά, πέραν από μια γενική αναφορά περί «προσέγγισης
των ανησυχιών της τ/κ πλευράς, ώστε να οδηγηθεί στο τραπέζι μιας νέας διαπραγμάτευσης».

ΚΥ
Π

Ε
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

Η είδηση ότι ο τέως χρηματοοικο-
νομικός επίτροπος Παύλος Ιωάννου
θα κατέλθει τελικά ως αριστίνδην
υποψήφιος με το ΕΛΑΜ, ήταν αρ-
κετή για να προκαλέσει αμηχανία
στα κομματικά πηγαδάκια. Αμη-
χανία, καθώς η παρουσία ενός
αξιωματούχου στο ψηφοδέλτιο
του ακροδεξιού κόμματος αποτε-
λούσε τη σφραγίδα στην κανονι-
κοποίηση του ΕΛΑΜ, που είχε ξε-
κινήσει εδώ και καιρό. Αμηχανία
όμως και για τη δυναμική που εν-
δεχομένως να έχει το εν λόγω πρό-
σωπο εξαιτίας της θέσης που κα-
τείχεκαι της σχέσης που ανέπτυξε
με πολίτες που αντιμετώπιζαν προ-
βλήματα με τις τράπεζες. Ο Παύλος
Ιωάννου ήταν το πρόσωπο που
πολλές φορές ακούστηκε να παίζει
για υποψήφιος στα ψηφοδέλτια
του ΔΗΣΥ. Ήταν όμως και ο άν-
θρωπος που μέχρι πρόσφατα τα
κόμματα της συγκυβέρνησης αλλά
και το ίδιο το Προεδρικό πάσχιζαν
να βρουν παραθυράκι στον νόμο
για να τον επαναδιορίσουν στη
θέση του χρηματοοικονομικού επι-
τρόπου. Κάποιοι σημειώνουν πως
η μάχη που δόθηκε παρασκηνιακά
για τον επαναδιορισμό του οφει-
λόταν στην πολύ καλή δουλειά
που είχε κάνει. Οι πιο κυνικοί που
συμμερίζονται το ρητό ότι «ουδείς
αναντικατάστατος», παραδέχονται
πως η μάχη που δόθηκε συνδεόταν
με το ότι ο Παύλος Ιωάννου όχι
μόνο στήριξε τον Νίκο Χριστοδου-
λίδη στον προεκλογικό αλλάέκανε
όλο αυτό το διάστημα τα χατίρια
των εν λόγω κομμάτων και των
ψηφοφόρων τους.Δεν υπολόγιζαν
βεβαίως ότι έκτιζε παράλληλα και
το δικό του πελατολόγιο. Το ερώ-
τημα που εγείρεται πλέον είναι αν
αυτή η υποψηφιότητα, εκτός από
την αποενοχοποίηση της ψήφου
στην Ακροδεξιά, θα αντλήσει ψή-
φους από την Κεντροδεξιά και τη
Δεξιά, επιβεβαιώνοντας μεταξύ
άλλων και τη δυναμική που πα-
ρουσιάζει το ΕΛΑΜ στις δημοσκο-
πήσεις.Ήδη η Δεξιά παρουσιάζεται
να αναδιαμορφώνεται πλήρως. Η
φθορά που είχαν τα κόμματα του
χώρου–το καθένα για τους δικούς
του λόγους– φέρεται πως ευνοούν
ιδιαίτερα το ΕΛΑΜ, το οποίο με
τον αντισυστημικό μανδύα φλερ-
τάρει πλέον με την τρίτη θέση, και
επιβεβαιώνει ανοικτά ότι θέλει να
καταστεί κόμμα εξουσίας.

Πώς όμως το ΕΛΑΜ έφτασε στο
σημείονα αυξάνει τα ποσοστά του
τη στιγμή που όλα τα άλλα κόμματα
φθείρονται;

• Απέκοψε –τουλάχιστον δη-
μοσίως– τουςδεσμούς με τη Χρυσή
Αυγή, όταν το αδελφό κόμμα κα-
τηγορήθηκε ως εγκληματική ορ-
γάνωσημετά τον θάνατο του Παύ-
λου Φύσσα.

• Διέγραψε φωτογραφίες και
βίντεο που το συνδέουν με νεο-
ναζιστικά κινήματα και παρουσιά-
ζεται ως κόμμα που εκφράζει τη
λαϊκίστικη Δεξιά, πρώτα τωνΛεπέν
και Σαλβίνικαι σήμερα της Μελόνι
και του ECR.

•Εργαλειοποίησεσε βαθμό δια-
σποράς ψευδών ειδήσεων το με-
ταναστευτικό μπροστά στην αδυ-
ναμία της Δεξιάς σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο να διαχειριστεί το ζήτημα.

• Έχουν οργανωτική δομή, σε
συγκεκριμένες γειτονιές, και ορ-
γανώνονται στις κερκίδεςκαι έχουν
σημαντικό έρεισμα στα σχολεία.

• Παρουσιάζονταιως οι πολέμιοι
του συστήματος και υπέρμαχοι
των φτωχών –έχουν παρουσίαδια-
μαρτυρίας σε εκποιήσεις σπιτιών,
οργανώνουν φιλανθρωπικές εκ-
δηλώσεις βοηθώντας αποκλειστικά
Κύπριους. 

• Παρουσιάζονται ως οι προ-
ασπιστές του θεσμού της οικογέ-
νειας και της Εκκλησίας. Έχουν
στενούς δεσμούς με μητροπολίτες,
αντιτάσσονται στα ΛΟΑΤΚΙ δι-
καιώματα, τις αμβλώσεις και φλέρ-
ταραντο αντιεμβολιαστικόκίνημα
την περίοδο του κορωνοϊού (π.χ.
ο πρόεδρος του ΕΛΑΜ Χρίστος
Χρίστου δεν είχε εμβολιαστεί).

• Κανονικοποιήθηκανσταδιακά
από κόμματα, με κοινές θέσεις και
προτάσεις νόμου, ψήφισανως πρό-
εδρο της Βουλής την Αννίτα Δη-
μητρίου και στήριξαν υπογείως τη
δεύτερη Κυριακή τον Νίκο Χρι-
στοδουλίδη. 

• Εκμεταλλεύονται το κενό ηγε-
σίας στον ΔΗΣΥ, την απουσία πο-
λιτικών θέσεων και την αντικατά-
στασή τους από δημόσιες σχέσεις
αλλά και τη μεγάλη φθορά που πα-
ρουσιάζουν τα υπόλοιπα κόμματα
του Κέντρου.

Η λανθασμένη ερμηνεία
Η αλήθεια, βεβαίως, είναι πως

μέρος του πολιτικού συστήματος
είτε υποτίμησε τον κίνδυνο ανόδου
του ΕΛΑΜ είτε θεωρούσε πως επω-
φελείται από την παρουσία του.
Το ΑΚΕΛ ήταν το μόνο που κτυ-
πούσε το ΕΛΑΜ από τημέρα ίδρυ-
σής του και αυτή η διαμάχη φαί-
νεται πως βοηθά στη συσπείρωση
του κόμματος, βοηθά όμως ταυ-
τόχρονα και τη συσπείρωση των
ψηφοφόρων του ΕΛΑΜ. Ο ΔΗΣΥ
για παράδειγμα θεωρούσε πως
αποτελεί μία χρυσή εφεδρεία.Πως
το ακροατήριό του προέρχεται από
ψηφοφόρους του πρώην ΕΥΡΩ-
ΚΟ-Νέων Οριζόντων και Συμμαχίας
Πολιτών. Ψηφοφόροι που δεν θα
ψήφιζαν τον ΔΗΣΥ αλλά θα βρί-

σκονταν δίπλα του στις κρίσιμες
εκλογικές μάχες των προεδρικών
εκλογών. Ο Ενδιάμεσος το είδε
ωφελιμιστικά ως ένα κόμμα που
θα απέκοπτε από τον Συναγερμό
και σίγουρα όχιψήφουςαπό ΔΗΚΟ
ή την ΕΔΕΚ. 

Το ευρωπαϊκό σκηνικό
Η άνοδος του ΕΛΑΜ, αλλά και

των υπόλοιπων ακροδεξιών-λαϊ-
κίστικων κομμάτων της Ευρώπης
ξεκίνησε με τημεγάλη οικονομική
κρίση και την αποκάλυψη σκαν-
δάλων στα οποία εμπλέκονταν
στελέχη κομμάτων εξουσίας. Εν-
δεικτική η περίπτωση Λεπέν στη
Γαλλία, όταν το Πατριωτικό Κόμμα
εξουσίας ενδυναμώθηκε από τη
σωρεία σκανδάλων στο Γαλλικό
Ρεπουμπλικανικό Κόμμα, τόσο με
τονΝικολά Σαρκοζίόσο και με τον
υποψήφιό του για την προεδρία
Φρανσουά Φιγιόν το 2017. Η οργή
για τα σκάνδαλα σε συνδυασμό
με την αδυναμία των κυβερνήσεων
της Ευρώπης να διαχειριστούν την
μεταναστευτικήκρίση, ενίσχυσαν
τον θυμό και ευνόησαν τα κόμματα
της Ακροδεξιάς, τα οποία μέσω ρα-
τσιστικής ρητορικής, έμπλεου λαϊ-
κισμού και συνθηματολογίας ενι-

σχύθηκαν σε όλη την Ευρώπη πε-
ριλαμβανομένης και της Κύπρου. 

Ακολουθώντας το ΕΛΑΜ
Η πρώτη αντίδραση των κομ-

μάτων της Δεξιάς και συγκεκριμένα
αυτών που ανήκουν στο Ευρωπαϊ-
κό Λαϊκό Κόμμα, περιλαμβανομέ-
νου και του ΔΗΣΥ, ήταν να υιοθε-
τήσουν τη ρητορική ακροδεξιών
κομμάτων για να ανακόψουν τις
διαρροές τους μετακινούμενα δε-
ξιότερα. Στην περίπτωση της Κύ-
πρου, η κυβέρνηση Αναστασιάδη
χρησιμοποίησε το λεκτικό του
ΕΛΑΜ, όταν ο υπουργός Εσωτε-
ρικών Νίκος Νουρής μιλούσε για
δημιουργία συρματοπλέγματος
και σίγουρα όταν ο πρόεδρος του
ΔΗΣΥ Αβέρωφ Νεοφύτου στον
προεκλογικό του μιλούσε για δη-
μιουργία φράχτη.Η νυν πρόεδρος
του ΔΗΣΥπουεξελέγημε την ψήφο
του ΕΛΑΜ, ως αντάλλαγμα τους
έδωσε την ad hoc επιτροπή για το
δημογραφικό πρόβλημα. Ένα αν-
τάλλαγμα που θεωρήθηκε ακίν-
δυνο, όμως στην ουσία μέσα από
αυτήνενισχύεται το αφήγημάτου
για δημογραφική αλλοίωση από
τους μετανάστες και η διασπορά
ψευδών ειδήσεων. Και ο Ενδιάμε-
σος βεβαίως βρέθηκε πολλές φορές
στο ίδιο μέτωπο με το ΕΛΑΜ στο
Κυπριακό απενεχοποιώντας έτσι
την ψήφο στο ΕΛΑΜ και στέλνον-
τας το μήνυμα πως δεν απέχουν
τόσο οι θέσεις των κομμάτων του
δημοκρατικού τόξου με αυτές της
Ακροδεξιάς.

Στον ΔΗΣΥ αντιλήφθηκανλίγο
αργοπορημένα πως η κύρια διαρ-
ροή ψήφων τους προέρχεται από
το ΕΛΑΜκαι προς το παρόν το αν-
τιμετωπίζουν με αμηχανία. Αμη-
χανία, καθώς εκτιμούν πως μία με-
τωπική επίθεσηόχι μόνο θα κλείσει
μια και καλή την πόρτα επιστροφής
αυτών των ψηφοφόρων αλλά και
ότι θα ενοχλήσει τη σκληρή συν-
τηρητική ψήφο του κόμματος που
είναι και η πλειοψηφούσα.

Το έλλειμμα της ηγεσίας, του
πολιτικού στίγματος σε συνδυασμό
με τα σκάνδαλα διαφθοράς επί δια-
κυβέρνησης Αναστασιάδη εκτι-
μάται ότι θα αποτελέσουν την
κύρια αιτία διαρροής ψήφων προς
το ΕΛΑΜ. Στην πρόσφατη δημο-
σκόπηση άλλωστε που διενήργησε
για λογαριασμό της «Κ» η Symme-
tron Market Research, διαφάνηκε
ότι το ΕΛΑΜ λαμβάνει 7,4% από
τους συναγερμικούςψηφοφόρους.

Αυτός προφανώς είναι και ο λό-
γος που η Αννίτα Δημητρίου σε
δύο ομιλίες της έχει τοποθετηθεί
απέναντι από το ΕΛΑΜ, όμως πέ-
ραν αυτών των δύο τοποθετήσεων
δεν διαφαίνεται συγκεκριμένος
σχεδιασμός αντιμετώπισής τους,
αλλά σύγχυση. Η σύγχυση διαφαί-
νεται από διάφορα περιστατικά,
όπως το παράδοξο να συστεγά-
ζονται ΔΗΣΥ και ΕΛΑΜ σε σωμα-
τεία.Για παράδειγμα τον περασμέ-
νο Ιανουάριο, η Αννίτα Δημητρίου
έκοβε βασιλόπιτα στο σωματείο
του Αγίου Αθανασίου μαζί με τον
εκπρόσωπο Τύπου του ΕΛΑΜ Γε-
άδη Γεάδη.   

Το ερώτημα πλέον, αφού το
αφήγημα δεν είναι συγκεκριμένο
για να αντιμετωπίσει το ΕΛΑΜ, εί-
ναι αν το ευρωψηφοδέλτιοτου ΔΗ-
ΣΥ μπορεί να ανακόψει τη ροή ψη-
φοφόρων προςτο ΕΛΑΜ. Η πρώτη
εκτίμηση ήταν ότι η παρουσία Μά-
ριου Πελεκάνου, ο οποίος υιοθετεί
ρητορική εναντίον των μετανα-
στών και «προστασίας της παρα-
δοσιακής οικογένειας» θα μπορού-
σε να συμβάλει στην επιστροφή
συντηρητικής ψήφου που φλερ-
τάρει με το ΕΛΑΜ. Η ηχηρή απο-
χώρησή του και από την ηγεσία
του κόμματος θεωρείται πως θα
δυσκολέψει τα δεδομένα. Ίσως
όμως ηπαρουσία της Ελένης Σταύ-
ρου να βοηθήσει στην αποκοπή
ψήφων προς το ΕΛΑΜ, ενώ η πα-
ρουσία του Κωνσταντίνου Πετρίδη
μπορεί να επαναφέρει τηφιλελεύ-
θερη ψήφο. Το μεγάλο ερώτημα
που θα πρέπει να απαντήσει πλέον
ο ΔΗΣΥ είναι αν θα συνεχίσει να
αντιμετωπίζει με αμηχανία το
ΕΛΑΜ, αν θα περιμένει πως μα-
κροπρόθεσμα οι ψηφοφόροι θα
επιστρέψουν στον ΔΗΣΥ, όταν το
ΕΛΑΜ θα γίνει μέρος του συστή-
ματοςκαι αναπόφευκτα θα φθαρεί,
ή αν θα θεωρήσει πως είναι η ευ-
καιρία να ξεκαθαρίσει την ιδεολο-
γική του ταυτότητα. Δεν πρέπει
για παράδειγμα να αγνοηθεί η τα-
κτική που ακολουθεί πλέον ο Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης. Παρά το ότι
το κόμμα βασίζεται κυρίως στη
Λαϊκή Δεξιά και εν πολλοίς συν-
τηρητική ψήφο, η κίνησή του να
περάσει τον γάμο ομόφυλων ζευ-
γαριών ανέτρεψε εν πολλοίς το
σκηνικό. Όχι μόνο γιατί κυριάρ-
χησε της αριστερής ατζέντας, αλλά
γιατί κατέδειξε πως κινείται πλέον
περισσότερο για αλίευση ψήφων
στο Κέντρο. Στον ΔΗΣΥ εκτιμούν
πως άλλα είναι τα δεδομένα ενός
δυνατού –σε ποσοστά– Κυριάκου
Μητσοτάκη σε σχέση με τα προ-
βλήματα που αντιμετωπίζει ο ΔΗΣΥ
σήμερα και δεν του επιτρέπει τολ-
μηρά βήματα. Καθόλου τυχαίο το
γεγονός ότι βλέπουν με ανησυχία
μία συζήτηση γύρω από θέματα
δικαιωμάτων όπως το ενδεχόμενο
κατάθεσης νομοσχεδίου για ομό-
φυλα ζευγάρια (φάνηκε από τη δυ-
στοκία που είχε να καταθέσει τη
θέση του στο ρεπορτάζ που έκανε
η «Κ» την περασμένη Κυριακή).

Απειλώντας
τον

Ενδιάμεσο
Ανησυχία για την άνοδο του ΕΛΑΜ
είχε η ΕΔΕΚ το 2019, όταν κινδύ-
νευε να χάσει την έδρα στην Ευ-
ρωβουλή, ωστόσο μετά την προ-
εκλογική τους αντιπαράθεση και
την κατάκτηση της έδρας, ο Μα-
ρίνος Σιζόπουλος ακολούθησε σε
πολλά σημεία την ίδια ρητορική
με το ΕΛΑΜ, με αποτέλεσμα στις
βουλευτικές να τιμωρηθεί. Το ίδιο
πρόβλημα αντιμετωπίζει πλέον το
ΔΗΚΟ που κινδυνεύει να χάσει την
τρίτη θέση. Βάσει της δημοσκό-
πησης της «Κ», το ΕΛΑΜ λαμβάνει
το 8% των ΔΗΚΟϊκών ψηφοφόρων,
όμως τα στελέχη του ΔΗΚΟ πα-
ρουσιάζονται αμήχανα για το πώς
θα πρέπει να αντιμετωπίσουν τις
διαρροές και τον κίνδυνο απώλειας
της τρίτης θέσης. Αν δηλαδή θα
πρέπει να προχωρήσουν σε μετω-
πική σύγκρουση μαζί με το ΕΛΑΜ
ή αν θα πρέπει να κινηθούν δεξιό-
τερα για να συγκρατήσουν το σκλη-
ρό τους ακροατήριο.

Η σύγχυση της στρατηγικής αλ-
λά και πλέον της ιδεολογικής ταυ-
τότητας φάνηκε την περασμένη
βδομάδα στην Επιτροπή Ανθρω-
πίνων Δικαιωμάτων, όταν σε ψή-
φισμα της βουλεύτριας του ΑΚΕΛ
Ειρήνης Χαραλαμπίδου με θέμα
το «Γυναίκα και Ειρήνη» ο βουλευ-
τής του ΑΚΕΛ Γιώργος Κουκουμάς
ζήτησε μαζί με την εισβολή να προ-
στεθεί και το πραξικόπημα. Μία
κίνηση που προκάλεσε την οργίλη
αντίδραση της βουλεύτριας του
ΔΗΣΥ Φωτεινής Τσιρίδου και όλως
περιέργως του βουλευτή του ΔΗΚΟ
Χρίστου Σενέκκη, ο οποίος θεώ-
ρησε πως μία τέτοια συζήτηση
αποτελεί βούτυρο στο ψωμί του
ΕΛΑΜ. Κάποτε, ωστόσο, το πρα-
ξικόπημα και η αναφορά στην ΕΟ-
ΚΑ Β΄ θεωρείτο για το ΔΗΚΟ σημαία
συσπείρωσης του ακροατηρίου
του και όχι ένα θέμα ταμπού που
θα έπρεπε να αποφευχθεί, γιατί
θα προκαλούσε εσωτερικά ζήτημα.
Δεν ήταν όμως μόνο αυτό. Ο Νι-
κόλας Παπαδόπουλος το 2014 ήταν
από τους ένθερμους υποστηρικτές
του Συμφώνου Συμβίωσης, από
τους πρώτους που στήριξαν το Gay
Pride. Σήμερα αποφεύγει να τοπο-
θετηθεί για ζητήματα που ενδεχο-
μένως να ενοχλήσουν το συντη-
ρητικό του ακροατήριο. Ενδεικτική
η διαφωνία του ΔΗΚΟ για τον γάμο
ομόφυλων ζευγαριών στο ρεπορτάζ
της «Κ» την περασμένη Κυριακή
αλλά και η προσπάθεια βουλευτών
να κερδίσουν ψηφοφόρους με το
αφήγημα του Πατρίς-Θρησκεία-
Οικογένεια. Δεν πέρασε απαρατή-
ρητη η στάση του Παύλου Μυλωνά
για το θέμα της σεξουαλικής παι-
δαγώγησης, όταν κατήγγειλε φί-
μωση, υποστηρίζοντας τον μητρο-
πολίτη εξ Ελλάδος που τοποθετείτο
για την ομοφυλοφιλία. Και σίγουρα
δεν πρέπει να αγνοηθεί η έντονη
θέση του Χρύσανθου Σαββίδη στο
μεταναστευτικό. Το ερώτημα βε-
βαίως που θα πρέπει να απασχο-
λήσει είναι αν οι βουλευτές του
ΔΗΚΟ περιλαμβανομένου και του
προέδρου του κόμματος –φοβού-
μενοι απώλεια εδρών στις βουλευ-
τικές εκλογές που ακολουθούν–
θα ακολουθήσουν μία πιο συντη-
ρητική, ίσως και λαϊκίστικη προ-
σέγγιση, όχι μόνο σε θέματα κοι-
νωνικά αλλά και στην οικονομία
στην οποία μέχρι σήμερα διαφή-
μιζαν πως αποτελούν τον πυλώνα
της σταθερότητας και της μετριο-
πάθειας. Επί του παρόντος πάντως,
ο Νικόλας Παπαδόπουλος θέλει
να στείλει το μήνυμα –μέσω και
της πρωτοβουλίας του στο Κυπρια-
κό– πως το ΔΗΚΟ αποτελεί τον
κύριο διεκδικητή σε θέματα Κυ-
πριακού και πως σε αντίθεση με
το ΕΛΑΜ, το ΔΗΚΟ έχει συγκεκρι-
μένες θέσεις πάνω στο εθνικό μας
ζήτημα. Το πόσο αυτό μπορεί να
βοηθήσει είναι ένα ερώτημα. Το
σίγουρο είναι πως το ΔΗΚΟ έχει
προσπαθήσει να ενισχύσει ση-
μαντικά το ψηφοδέλτιό του για να
συγκρατήσει το σκληρό του ακρο-
ατήριο, ρίχνοντας στη μάχη μαζί
με το φαβορί Κώστα Μαυρίδη, τον
στενότερο συνεργάτη του Νικόλα
Παπαδόπουλου και πρωτοκλασάτο
στέλεχος του ΔΗΚΟ Χρύση Παν-
τελίδη. Σκέψεις γίνονται για την
σκληρή στο Κυπριακό Ελένη Θε-
οχάρους αλλά και για τον Λεόντιο
Κωστρίκκη. 

Το ΕΛΑΜ υποτιμήθηκε από τα παραδοσιακά κόμματα, με αποτέλεσμα πλέον να μη γνωρίζουν πώς να το χειριστούν και να του ανακόψουν τις ψήφους.

Η μεγάλη
αναδιαμόρφωση

της Δεξιάς 
Πώς το ΕΛΑΜ απειλεί τον Συναγερμό

και πώς αποκόπτει ψήφους από το ΔΗΚΟ 

<<<<<<

Ο ΔΗΣΥ αντιμετωπίζει
με μεγάλη σύγχυση το
ΕΛΑΜ, καθώς εκτιμά
πως μία μετωπική σύγ-
κρουση θα κλείσει την
πόρτα επιστροφής
στους ψηφοφόρους
του που προτιμούν
πλέον το ΕΛΑΜ αλλά
και θα ενοχλήσει την
πλειοψηφούσα συντη-
ρητική ψήφο του.

<<<<<<

Το ΔΗΚΟ μπήκε
στη διαδικασία να
υιοθετήσει μέρος της
ρητορικής του ΕΛΑΜ
σε ό,τι αφορά την
«παραδοσιακή οικογέ-
νεια», ενώ αμηχανία
παρουσιάζει πλέον και
στο πώς θα προσεγγίσει
το πραξικόπημα.
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΜΙΧΑΛΗ ΠΕΡΣΙΑΝΗ

Η αρθρίτιδα του Adam Smith

Τ ο Λονδίνο φλεγόταν για τέσ-
σερις ημέρες. Τα σπίτια, ξύ-
λινα με στέγες από άχυρο,

τροφοδότησαν την πυρκαγιά η
οποία έφτασε μέχρι τον Τάμεση,
όπου ζάχαρη, πίσσα, έλαια και αλ-
κοόλη τής έδωσαν επιπλέον καύ-
σιμο για να συνεχίσει την κατα-
στροφή της. Στις τέσσερις της ημέ-
ρες, η πυρκαγιά κατέστρεψε σχεδόν
14.000 σπίτια και επιχειρήσεις, 87
εκκλησίες συν τον καθεδρικό του
Αγίου Παύλου, ένα παλάτι, τουλά-
χιστον τρεις φυλακές και δεκάδες
δημόσια κτήρια και κρατικά κέντρα.
Ο θεωρούμενος πατέρας της ελεύ-
θερης οικονομίας, Άνταμ Σμιθ, αν
και Σκωτσέζος, γράφοντας ένα αι-
ώνα αργότερα, είχε βαθιά στο μυαλό
του το συμβάν. 

Ναι, ανάπτυξε την ανάλυση πως
το προσωπικό συμφέρον των μελών
της κοινωνίας αθροίζεται αυτόματα
στο κοινό συμφέρον της κοινωνίας.
Και ναι, μας έδωσε την εικόνα του
«Αόρατου Χεριού» το οποίο αθροίζει
τα προσωπικά συμφέροντα σε κοινό
καλό. Αλλά σε πείσμα των διάφορων
νεοφιλελεύθερων που διάβασαν
μόνο αποσπάσματα του έργου του,
ήταν υπέρμαχος της κρατικής πα-
ρέμβασης εκεί όπου αυτή ήταν
απαραίτητη. Και, η πυρκαγιά του
Λονδίνου ήταν ένα από τα παρα-

δείγματά του όταν επέμεινε πως
πρέπει να δημιουργηθεί πολεοδο-
μικός κώδικας που να υποχρεώνει
τους ιδιοκτήτες σε συγκεκριμένες
(αντιπυρικές) συμπεριφορές. Παρά,
όμως, τις σαφείς και επανειλημμένες
του αναφορές στο έργο του, δεν
ανέπτυξε πλήρως ποτέ αυτή τη
σκοπιά της θεωρίας του. 

Αυτό έγινε από τον Pigou, σχε-
δόν ακόμα ένα αιώνα μετά την πυρ-
καγιά του Λονδίνου. Παρά το πε-
ρίεργο χτένισμά του, ο Pigou έτυχε
σεβασμού. Ευτυχώς τα μαθηματικά
πίσω από τη θεωρία του είναι σχε-
τικά απλά στη θεωρητική τους μορ-
φή και οι φόροι που φέρουν το όνο-
μά του θα πρέπει να βρεθούν στον
πυρήνα και της τρέχουσας μεταρ-
ρύθμισης στην Κύπρο.

Σε τελική ανάλυση, αυτό που
είπε ο Pigou είναι απλό: καλό το
Αόρατο Χέρι, αλλά πολλές φορές
παθαίνει αρθρίτιδα και αποτυγχάνει
στο λεπτεπίλεπτο έργο του. Ο Mil-
ton Friedman πρέπει να έβλεπε
πολλά όνειρα με σκληρωτικά αό-
ρατα χέρια να τον δέρνουν.  

Όταν ο φούρναρης, ο οποίος
φαντάζει παρεμπιπτόντως σε ένα
από τα πιο διάσημα εδάφια του
Σμιθ, δεν πρόσεχε τους φούρνους
του, τότε αντί να συναθροιστεί το
προσωπικό του συμφέρον με εκείνο

των άλλων για το κοινό καλό, έκαψε
το Λονδίνο. Το ίδιο ισχύει, όμως,
πολύ συχνά, όταν για παράδειγμα
μια παράκτια επιχείρηση επιλέγει
να ρίχνει τα απόβλητά της στη θά-
λασσα για να γλυτώσει χρήματα,
αυτή αυξάνει τα κέρδη της. Η πράξη
της, όμως, δεν είναι «δωρεάν». 

Το κόστος πληρώνεται από άλ-
λους: λουόμενους, ξενοδοχεία της
περιοχής, επιχειρήσεις παράκτιας
ψυχαγωγίας, χρήστες του αποχε-
τευτικού που δεν επιλέγουν την
απάτη, γείτονες, τη δημόσια υγεία. 

Με την ανάπτυξη της θεωρίας
των αρνητικών εξωτερικότητων
(negative externalities), ο Pigou
έδωσε ένα πλαίσιο αντιμετώπισης
του προβλήματος, τουλάχιστον
όσον αφορά σε εξωτερικότητες
που δεν λύνονται μέσα από το ποι-
νικό δίκαιο. Η λογική είναι πως,
αφού ο φούρναρης δεν προσέχει
και αφού η παράκτια επιχείρηση
ρυπαίνει, μεταφέροντας το κόστος
των πράξεών τους σε άλλους, τότε
η κοινωνία μπορεί να τους «επι-
στρέψει τον λογαριασμό». Και με
τον τόκο. Η αρχή ο «ρυπαίνων πλη-
ρώνει», αλλά και το σύστημα εμ-
πορίας δικαιωμάτων εκπομπής ρύ-
πων, βασίζονται στην «πιγκουβια-
νή» αρχή της εσωτερίκευσης του
κόστους μιας αθέμιτης συμπερι-

φοράς. Το ίδιο και η πρόταση για
φορολόγηση του άνθρακα, η οποία
ανακοινώθηκε προ ημερών από το
ΚΟΕ του Πανεπιστημίου Κύπρου
και το υπουργείο Οικονομικών. 

Η πρόταση είναι, καταρχάς, ανα-
πόφευκτη. Βασικό, όμως, ερώτημα
δεν είναι μόνο τι στοιχίζουν οι εν
λόγω φορολογίες στον φορολογού-
μενο, αλλά εν όψει των περιβαλ-
λοντικών πραγματικοτήτων της
Κύπρου, πόσο θα μας στοίχισε η
μη επιβολή τέτοιων τελών και φό-
ρων. Αυτό είναι ένα ερώτημα στο
οποίο θα επιχειρήσει να βρει πο-
σοτική απάντηση το Δημοσιονο-
μικό Συμβούλιο Κύπρου το επόμενο
διάστημα, αλλά η σχετική βιβλιο-
γραφία έχει πλέον εδραιώσει καλά
πως το κόστος της μη δράσης είναι
ακριβότερο για την κοινωνία από
αποφάσεις όπως τη φορολόγηση
του άνθρακα. 

Πιο σημαντικό, όμως, είναι και
το ότι η λογική των εν λόγω τελών
είναι πως εσωτερικεύουν αυτές τις
αρνητικές επιπτώσεις των κατα-
ναλωτών άνθρακα. Η πρόθεση για
αντισταθμιστικά μέτρα είναι εξαι-
ρετικά σημαντική, αφού οι φόροι
πλήττουν δυσανάλογα τα νοικο-
κυριά χαμηλού εισοδήματος. 

Αλλά από τον όλο σχεδιασμό
δεν πρέπει να απουσιάζει (και δεν

απουσιάζει) η λογική πως, όταν η
συμπεριφορά ενός ατόμου ή επι-
χείρησης δημιουργεί κόστος για
τους άλλους, τότε πρέπει πάντα η
κοινωνία να τους επιστρέφει το
κόστος, προς εξυπηρέτηση του κοι-
νού καλού. Η αρχή αυτή δεν ισχύει
μόνο στα περιβαλλοντικά θέματα
ή τις πυρκαγιές, σε όλες τις βιομη-
χανίες. Και, ξέρουμε πολύ καλά
πως υπάρχουν συμπεριφορές ακόμα
και στις υπηρεσίες (π.χ. δικηγόρου,
τράπεζας, λογιστή) που ενέχουν
παράπλευρο κόστος για την κοι-
νωνία, προς εξυπηρέτηση των κερ-
δών εκείνου που τις επιλέγει.

Γι’ αυτό και η κυβέρνηση ορθά
προχωρεί προς μια ενιαία αρχή
εποπτείας, η οποία θα μπορεί να
ασκήσει πίεση για αλλαγή συμπε-
ριφορών. Η αλλαγή συμπεριφοράς,
εξάλλου, αποτελεί κεντρικό ζητού-
μενο στην όποια προσπάθεια για
αντιμετώπιση των αρνητικών εξω-
τερικοτήτων. Η πρόταση, η οποία
πρέπει να βελτιωθεί σε ορισμένα
της σημεία, τουλάχιστον χαρακτη-
ρίζεται από αυτή, την ορθή, προ-
σέγγιση. 

Όπου οι επιλογές, πράξεις, πο-
λιτικές και συμπεριφορές λίγων
ενέχουν κόστος το οποίο μεταφέ-
ρεται σε άλλους, (όπως γίνεται και
στο ζήτημα του ξεπλύματος), η

συμπεριφορά πρέπει να ελέγχεται.
Αυτό ισχύει διπλά, όταν κάποιες
συμπεριφορές μπορεί να είναι μεν
νόμιμες, αλλά να είναι ταυτόχρονα
επιζήμιες για το σύνολο της κοι-
νωνίας, όπως προέβλεψε ο Pigou.  

Το ενδιαφέρον είναι πως οι αρ-
νητικές εξωτερικότητες –στο πε-
ριβάλλον, στο ξέπλυμα, στους ρύ-
πους, στο τραπεζικό σύστημα, στην
υγεία– σταδιακά αποτελούν αντι-
κείμενο της προσοχής της κοινω-
νίας μας. Η μπάλα βρίσκεται στο
γήπεδο της πολιτικής ηγεσίας, η
οποία να καλείται να δείξει πως αν-
τιλαμβάνεται ότι δεν είναι δυνατόν
να κάνεις το σωστό χωρίς κόστος,
αφού η σημερινή κατάσταση απο-
τελεί μια ισορροπία τύπου Pareto:
για να λυθεί το πρόβλημα, πρέπει
να υπάρξει απαραίτητα χαμένος
και κερδισμένος. 

Το θετικό είναι πως σε αυτές
ακριβώς τις περιπτώσεις, ξέρουμε
πολύ καλά –ηθικά, κοινωνικά και
οικονομικά– ποιος ακριβώς πρέπει
να είναι ο χαμένος, αλλά και ποιους
πρέπει να προστατέψουμε με τα
αντισταθμιστικά μέτρα. Κι εκεί θα
κριθεί η όλη προσπάθεια. 

Ο κ. Μιχάλης Περσιάνης είναι πρόεδρος
του Δημοσιονομικού Συμβουλίου Κύ-
πρου. Οι απόψεις είναι προσωπικές.

Της ΟΡΙΑΝΑΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Στο δικό τους απολογισμό για τον
πρώτο χρόνο διακυβέρνησης του
Νίκου Χριστοδουλίδη, τα κόμματα
που τον στηρίζουν φέρεται να κα-
ταγράφουν ατυχείς στιγμές, ωστόσο
κρατούν τη μεγάλη εικόνα της υλο-
ποίησης θέσεων που περιλαμβά-
νονται στο προεκλογικό πρόγραμμα
βάσει του οποίου τον στήριξαν. Άλ-
λωστε, ο Νίκος Χριστοδουλίδης μπο-
ρεί να δηλώνει κομματικά ορφανός,
ωστόσο ΔΗΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ
επένδυσαν στη συγκεκριμένη υπο-
ψηφιότητα και δεν είναι διατεθει-
μένα να παραδώσουν τόσο εύκολα
τον ρόλο που τους επιτρέπει να συν-
διαμορφώνουν προτάσεις όπως και
να εκπροσωπούνται με δικά τους
πρόσωπα σε θέσεις-κλειδιά. Βέβαια,
ο εβδομαδιαίος πρωινός καφές με-
ταξύ του Νίκου Χριστοδουλίδη με
τους Νικόλα Παπαδόπουλο, Μάριο
Καρογιάν και Μαρίνο Σιζόπουλο
δεν φαίνεται πλέον να είναι στις
προτεραιότητες κανενός, μιας και
η επιλογή τον κατ’ ιδίαν συναντή-
σεων φαίνεται να διευκολύνει όλες
τις πλευρές. Οι τρεις αρχηγοί δεν
διανύουν και την καλύτερη περίοδο
στις σχέσεις τους, ενώ η πρωτοβου-
λία Νικόλα Παπαδόπουλο για συν-
τονισμό ενόψει των εξελίξεων στο
Κυπριακό φέρεται να προκάλεσε
την έντονη δυσαρέσκεια του Μάριου
Καρογιάν που δεν προτίθεται να
δώσει πρωταγωνιστικό ρόλο στον
πρόεδρο του ΔΗΚΟ. Επικοινωνία
υπάρχει και από την ομάδα των
τριών –του εκπροσώπου Τύπου Κων-
σταντίνου Λετυμπιώτη, του ανα-
πληρωτή κυβερνητικού εκπροσώπου
Γιάννη Αντωνίου και του διευθυντή
του Γραφείου Τύπου Βίκτωρα Πα-
παδόπουλου– με τους εκπροσώπους
των κομμάτων Κατερίνα Χριστοφί-
δου από πλευράς ΔΗΚΟ, Γιώργο Γε-
ωργίου από ΕΔΕΚ και Ανδρέα Θε-
μιστοκλέους από ΔΗΠΑ για καλύτερο
μεταξύ τους συντονισμό. Επιβεβλη-
μένη θεωρείται πλέον και η διαβού-
λευση με τις κοινοβουλευτικές ομά-
δες των κομμάτων αν και ακόμη
παρατηρούνται κενά σε σχέσεις με
τις προτάσεις νόμου που καταθέτει
η κυβέρνηση.

ΔΗΚΟ
Πάντως για το ΔΗΚΟ, οι χειρισμοί

στο Κυπριακό είναι το μόνο σημείο
που πιθανόν να οδηγήσει στα άκρα
τη σχέση με τον πρόεδρο Χριστο-
δουλίδη. Μάλιστα, στελέχη του κόμ-
ματος ξεκαθαρίζουν ότι στο συγκε-
κριμένο θέμα δεν μπορεί να υπάρξει
κανένας συμβιβασμός, υπενθυμί-
ζοντας την αποχώρηση το 2011 από

την κυβέρνηση Δημήτρη Χριστόφια.
Άλλωστε, ο Νικόλας Παπαδόπουλος,
θέλοντας να δώσει από νωρίς το
μήνυμα, προχώρησε με πρωτοβουλία
για συντονισμό με τα συνεργαζόμενα
κόμματα ενόψει εξελίξεων, παρά
τις επιφυλάξεις των άλλων δύο,
χωρίς ωστόσο να παραβλέπει κανείς
το προεκλογικό παιχνίδι που κρύ-
βεται πίσω από αυτή την κίνηση
την ώρα που το ΔΗΚΟ κινδυνεύει
να χάσει την τρίτη θέση από το
ΕΛΑΜ.

Βέβαια, η πρωτοβουλία του Νι-
κόλα φέρεται να μην άρεσε ιδιαίτερα
ούτε στον λόφο, αν και ο ίδιος ο
πρόεδρος Χριστοδουλίδης χαρα-
κτήρισε καλοδεχούμενη κάθε κί-
νηση πολιτικού αρχηγού που συμ-
βάλλει στην προσπάθεια για κινη-
τικότητα, στέλνοντας όμως και το
μήνυμα ότι ο ίδιος είναι που θα λάβει
την απόφαση την κρίσιμη ώρα. Άλ-
λωστε, ένα από τα μελανά σημεία
στη σχέση ΔΗΚΟ-Χριστοδουλίδη
ήταν η ανακοίνωση των δεκατεσ-
σάρων μέτρων στήριξης των Τουρ-
κοκυπρίων. Μέτρα για τα οποία ο
Νικόλας Παπαδόπουλος φέρεται να
δέχτηκε επικρίσεις και από τα ίδια
τα στελέχη του κόμματός του, ενώ
ο ίδιος ανέμενε περαιτέρω συζήτηση
του θέματος με τον Πρόεδρο, όπως
και να ληφθούν υπόψη οι ανησυχίες
του. Μάλιστα, δεν έκρυψε τον εκνευ-

ρισμό του, με αποτέλεσμα η σχέση
των δύο αντρών να περάσει μια δύ-
σκολη φάση.

Την ίδια ώρα, κανείς στο κόμμα
δεν ξεχνά το όσα εξελίχθηκαν το
βράδυ πριν ανακοινωθεί το Υπουρ-
γικό Συμβούλιο, από το οποίο έμεινε
εκτός η Αναστασία Παπαδοπούλου,
δημιουργώντας την πρώτη ρήξη
στη σχέση Προεδρικού με ΔΗΚΟ
και δείχνοντας από νωρίς ότι ο δρό-
μος της συγκυβέρνησης δεν θα είναι
στρωμένος με ροδοπέταλα. Ακο-
λούθησε ο ανασχηματισμός όπου
και πάλι το ΔΗΚΟ έμεινε χωρίς το
υπουργείο Δικαιοσύνης, το οποίο
και διεκδικούσε και όλα αυτά πριν
καν κλείσει ο πρώτος χρόνος της
διακυβέρνησης. Ένα χρόνο μετά,
υπάρχει και η έντονη άποψη ότι το
μεγαλύτερο κόμμα που στηρίζει την
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη έχει υπο-
στεί και τη μεγαλύτερη φθορά, και
αυτό είναι πρόβλημα ενόψει και των
εκλογών της 9ης Ιουνίου γι’ αυτό
και στόχος είναι να κρατηθεί μία
σκληρότερη στάση.

Ωστόσο, σημειώνουν ότι δεν με-
τάνιωσαν ούτε για μία στιγμή για
την επιλογή τους, μιας και ο ρόλος
που μπορεί να διαδραματίσει το
κόμμα μέσα από την κυβέρνηση εί-
ναι ουσιαστικός και καίριος, πάρα
να βρίσκεται στην αντιπολίτευση,
χαρακτηρίζοντας κέρδος την ευχέ-

ρεια συνδιαμόρφωσης θέσεων για
αντιμετώπιση σοβαρών ζητημάτων
όπως το μεταναστευτικό.

ΕΔΕΚ
«Ο ΕΔΕΚίτης δεν νιώθει ότι είναι

συγκυβέρνηση στην παρούσα φά-
ση» δηλώνουν στελέχη του κινή-
ματος, επισημαίνοντας την ίδια ώρα
τη δυσαρέσκειά τους σε σχέση με
την αναφορά που επέλεξε να κάνει
ο πρόεδρος στο κόμμα και τη δια-
φωνία τους στο Κυπριακό, αν και
δεν βλέπουν πίσω από αυτή οποι-
αδήποτε σκοπιμότητα. Υπενθυμί-
ζουν μάλιστα τα τέσσερα σημεία
στα όποια συμφωνήσαν προεκλο-
γικά με τον Νίκο Χριστοδουλίδη σε
ό,τι αφορά την επιδιωκόμενη λύση,
σημειώνοντας την ίδια ώρα ότι τους
ανησυχεί η περαιτέρω πορεία του
Κυπριακού. Σε σχέση με την ευρύ-
τερη σχέση με το Προεδρικό, στον
ένα χρόνο καταγράφηκαν ήδη στιγ-
μές έντονης δυσαρέσκειας –όπως
η μη ενημέρωση για τον ανασχη-
ματισμό– ενώ δεν παραλείπουν να
αναφερθούν και στην κατάθεση
συγκεκριμένων νομοσχέδιων στα
οποία η θέση της ΕΔΕΚ δεν εισα-
κούστηκε. Στα συν καταγράφεται
η προσπάθεια που γίνεται να βελ-
τιωθεί η επικοινωνία κυβέρνησης
με κοινοβουλευτικές ομάδες, ενώ
κανείς δεν παραβλέπει το γεγονός
ότι η ΕΔΕΚ, σε μία δύσκολη συγκυρία
για το κόμμα, προσδέθηκε στο άρμα
του νικητή ώστε να καταφέρει να
πάει παραπέρα. Βέβαια, αν αυτό
μπόρεσε να το διαχειριστεί καταλ-
λήλως η ηγεσία του κινήματος θα
φανεί και στο αποτέλεσμα των εκλο-
γών της 9ης Ιουνίου. Μάλιστα, η πι-
θανότητα μη εκλογής ευρωβουλευ-
τή, όπως και η πτώση των ποσοστών,
πιθανότατα να ανοίξει νωρίτερα και
τη συζήτηση για τη διάδοχη κατά-
σταση αν αναλογιστεί κανείς πως
την επόμενη διετία ολοκληρώνεται
η προεδρία Σιζόπουλου και δεν μπο-
ρεί να επαναδιεκδικήσει βάσει του
καταστατικού.

ΔΗΠΑ
Αποφάσισε να ανέβει στο τρένο

του Νίκου Χριστοδουλίδη τελευταία,
μιας και δεν ευοδώθηκε οποιαδήποτε
προσπάθεια για υποψήφιο ευρείας
αποδοχής, ενώ απέρριψε πρόταση
στήριξης Αβέρωφ Νεοφύτου με αν-
τάλλαγμα τη συγκυβέρνηση. Οι τότε
επικριτές της απόφασης έκαναν
λόγο για κίνηση που εξασφάλιζε
μεν στη ΔΗΠΑ συμμετοχή στην κυ-
βέρνηση, μιας και οι δημοσκοπήσεις
έδειχναν αδιαμφισβήτητο νικητή
τον Νίκο Χριστοδουλίδη, εξέφραζαν
όμως φόβους σε ό,τι αφορά τη συ-

νύπαρξη με το ΔΗΚΟ, με ορατό τον
κίνδυνο επικράτησης του δυνατό-
τερου. Βέβαια το κόμμα του Μάριου
Καρογιάν φέρεται να είναι το κον-
τινότερο στις θέσεις του προέδρου
Χριστοδουλίδη ενώ –αν και ποσοτικά
μικρότερο– φέρεται να διαδραμάτισε
ουσιαστικό ρόλο στη σύνθεση του
Υπουργικού Συμβουλίου κυρίως με
τα βέτο που έθεσε. Από εκεί και
πέρα οι σχέσεις Προεδρικού με ΔΗ-
ΠΑ πέρασαν από μύρια κύματα κυ-
ρίως λόγω του μη συντονισμού. Στις
δυσκολίες ήρθε να προστεθεί η έν-
ταση του ανασχηματισμού με τον
Μάριο Καρογιάν για πρώτη φορά
δημοσίως να μην μπορεί να κρύψει
τον εκνευρισμό του, λέγοντας χα-
ρακτηριστικά ότι «ο χειρισμός δεν
ήταν ο καλύτερος που έγινε, να εί-
μαστε ειλικρινείς» ενώ στην περιρ-
ρέουσα ήρθε να προστεθεί λίγες μέ-
ρες αργότερα και η δυσαρέσκεια σε
σχέση με τις επιλογές στελεχών για
τα Δ.Σ. των ημικρατικών οργανι-
σμών. Η ένταση έδειξε να υποχωρεί
μετά τη συνάντηση του προέδρου
της Δημοκρατίας με τα στελέχη του
κόμματος και, στις δυόμισι ώρες
που διήρκησε, τους άκουσε προσε-
κτικά αλλά και τους διαβεβαίωσε
πως θα γίνουν βελτιωτικές κινήσεις.
Από εκείνη τη μέρα η επικοινωνία
κυρίως της κοινοβουλευτικής ομάδας
με το προεδρικό, ώστε να μην έρ-
χονται προ εκπλήξεως για προτάσεις
νόμου που κατατίθενται, έγινε κα-
λύτερη, ενώ εντάθηκαν και οι επι-
σκέψεις υπουργών στα γραφεία της
ΔΗΠΑ, σε μία προσπάθεια ενημέ-
ρωσης του κόμματος για τα τρέχοντα
ζητήματα.Βέβαια η εκεχειρία δεν
φαίνεται να κράτησε για πολύ, μιας
και εκεί που τα πράγματα πήγαιναν
να φτιάξουν μπήκε στη μέση ο Δή-
μος Στροβόλου, τον μόνο που διεκ-
δικεί η ΔΗΠΑ με δικό της υποψήφιο.
Στελέχη της ΔΗΠΑ θέλησαν να δη-
λώσουν δημοσίως ότι σε περίπτωση
που το Προεδρικό προχωρήσει με
κινήσεις στήριξης της ανεξάρτητης
υποψηφιότητας Ανδρέα Παπαχα-
ραλάμπους, μιας και θεωρείται στε-
νός συνεργάτης και φίλος του Προ-
έδρου, θα δημιουργούσε πρόβλημα
στη συνεργασία. Βέβαια η ηγετική
πυραμίδα θέλησε να ξεκαθαρίσει
προς πάσα κατεύθυνση πως δεν
πρόκειται να θυσιαστεί η συνεργασία
με την κυβέρνηση για ένα δήμο,
ενώ όπως διαμηνύεται το θέμα συ-
ζήτησαν και κατ’ ιδίαν Μάριος Κα-
ρογιάν και Νίκος Χριστοδουλίδης.
Το μήνυμα ωστόσο που δίνεται είναι
ότι υπάρχουν και άλλα περιθώρια
βελτίωσης παρόλο που σε πολιτικό
επίπεδο δεν υπάρχουν ουσιαστικές
διαφωνίες.

Συγκυβερνώντες σε τεντωμένο σχοινί 
Ο πρώτος χρόνος διακυβέρνησης προκάλεσε εντάσεις μεταξύ του Προέδρου και των κομμάτων που τον στηρίζουν

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης μπορεί να δηλώνει κομματικά ορφανός, ωστόσο ΔΗ-
ΚΟ, ΕΔΕΚ και ΔΗΠΑ επένδυσαν στη συγκεκριμένη υποψηφιότητα και δεν εί-
ναι διατεθειμένα να παραδώσουν τόσο εύκολα τον ρόλο που τους επιτρέπει
να συνδιαμορφώνουν προτάσεις.

H πρωτοβουλία του Νικόλα
ενόψει εξελίξεων φέρεται να
μην άρεσε ιδιαίτερα ούτε στον
λόφο...

«Ο ΕΔΕΚίτης δεν νιώθει ότι εί-
ναι συγκυβέρνηση στην πα-
ρούσα φάση» δηλώνουν στε-
λέχη του κινήματος...

Oι σχέσεις Προεδρικού με
ΔΗΠΑ πέρασαν από μύρια κύ-
ματα κυρίως λόγω του μη συν-
τονισμού...
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ΑΡΘΡΟ /  Του ΘΑΝΑΣΗ ΜΠΑΚΟΛΑ

Η ευρωπαϊκή Κεντροδεξιά ως πυξίδα για το μέλλον της Ε.Ε.

Ο πενταετής θεσμικός κύκλος
που ολοκληρώνεται με τις
εκλογές της 9ης Ιουνίου δο-

κίμασε τις αντοχές της Ευρωπαϊκής
Eνωσης (Ε.Ε.). Η «εποχή των πο-
λυκρίσεων» που ξεκίνησε πριν από
περίπου 15 χρόνια, με την παγκό-
σμια χρηματοπιστωτική κρίση του
2008 και στη συνέχεια με την κρίση
της Ευρωζώνης και του μετανα-
στευτικού, δεν σταμάτησε το 2019
όταν η Ευρωπαϊκή Επιτροπή υπό
την Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν ανα-
λάμβανε τα καθήκοντά της. Η παν-
δημία της COVID-19 και στη συ-
νέχεια η παράνομη εισβολή της
Ρωσίας στην Ουκρανία επέφεραν
σοβαρά πλήγματα στην ευρωπαϊκή
οικονομία, στην ενεργειακή της
ασφάλεια, ακόμη και στην κοινω-
νική της συνοχή.

Σε όλη αυτή την πορεία, τα κόμ-
ματα της ευρωπαϊκής Κεντροδεξιάς,
τα οποία απαρτίζουν τη «σπονδυ-
λική στήλη» του Ευρωπαϊκού Λαϊ-

κού Κόμματος (ΕΛΚ), οι ηγέτες τους
στο Ευρωπαϊκό Συμβούλιο, η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν ως επικεφα-
λής της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και
επίσης η Ρομπέρτα Μέτσολα ως
πρόεδρος του Ευρωπαϊκού Κοινο-
βουλίου διαδραμάτισαν καθοριστι-
κό και κομβικό ρόλο στην αντιμε-
τώπιση αυτών των πολλαπλών κρί-
σεων. Η προμήθεια εμβολίων κατά
της πανδημίας, η «γέννηση» του
Ταμείου Ανάκαμψης και Ανθεκτι-
κότητας με σκοπό την τόνωση της
ευρωπαϊκής οικονομίας, ώστε να
υποστηριχθεί η Πράσινη Συμφωνία
για την ανάσχεση της κλιματικής
αλλαγής και η ψηφιακή μετάβαση,
αλλά ακόμη περισσότερο η ενότητα
που σφυρηλάτησε η Ενωση απέ-
ναντι στην αναθεωρητική Ρωσία
του Βλαντιμίρ Πούτιν φέρουν τη
σφραγίδα του ΕΛΚ και της ευρω-
παϊκής Κεντροδεξιάς.

Δεν πρέπει να εκπλήσσει κανέ-
ναν, λοιπόν, που οι πολίτες της Ευ-

ρώπης εμπιστεύονται τα τελευταία
χρόνια ολοένα και περισσότερο τα
κεντροδεξιά κόμματα της «ευθύνης
και του ρεαλισμού» και όχι εκείνα
ενός αριστερού «ιδεολογικού μα-
νιχαϊσμού» για τη διακυβέρνηση
των χωρών τους. Μόνο εντός του
2023, τα παραδείγματα είναι πολλά.
Η νίκη του Ντόναλντ Τουσκ απέ-
ναντι στους λαϊκιστές του Κόμματος
Ειρήνης και Δικαιοσύνης (PiS) στην
Πολωνία, οι οποίοι είχαν πλήρως
απαξιώσει κάθε έννοια κράτους δι-
καίου, η συντριπτική επικράτηση
του Κυριάκου Μητσοτάκη στην
Ελλάδα έπειτα από μία τετραετία
δύσκολης διακυβέρνησης λόγω
των κρίσεων που προαναφέρθηκαν,
η ανάδειξη στην πρωθυπουργία
του Πέτερι Ορπο στη Φινλανδία,
του Ουλφ Κρίστερσον στη Σουηδία,
του Λικ Φρίντεν στο Λουξεμβούργο,
του Νίκου Χριστοδουλίδη στην
Προεδρία της Κυπριακής Δημο-
κρατίας, η σκληρή μάχη του Αλμ-

πέρτο Νούνιεθ Φεϊχό και του Λαϊκού
Κόμματος κατά ενός πολωτικού
αριστερού λαϊκισμού στην Ισπανία
και η σταθερή πρωτιά στις δημο-
σκοπήσεις του ηγέτη του γερμα-
νικού CDU Φρίντριχ Μερτς απο-
τελούν την καλύτερη επιβεβαίωση
ότι το ΕΛΚ και τα κόμματα που το
απαρτίζουν έχουν τις λύσεις στα
προβλήματα της κοινωνίας. Και
όχι μόνο αυτό, αλλά σε αντίθεση
με την κριτική που μας ασκείται
από τους Σοσιαλιστές και τους Φι-
λελεύθερους, όπου τα κεντροδεξιά
κόμματα είναι ισχυρά, συνήθως τα
ακροδεξιά κόμματα υποχωρούν.

Αυτή η βαθιά ενότητα και η αί-
σθηση προοπτικής για το μέλλον
αποτυπώθηκαν στο διήμερο συνέ-
δριο του ΕΛΚ που πραγματοποι-
ήθηκε στο Βουκουρέστι στις 6 και
7 Μαρτίου. Η εκλογή της Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν ως υποψήφιας για
τη θέση του προέδρου της Κομισιόν
ήταν η επιβεβαίωση ότι το κόμμα

οδεύει προς τις ευρωεκλογές του
Ιουνίου με νικηφόρο αέρα. Δεν
υπάρχει αμφιβολία ότι στην πρώτη
θητεία της η κυρία Φον ντερ Λάιεν
επέδειξε ηγετικό πνεύμα και ηγή-
θηκε πολλών κρίσιμων αποφάσεων.
Το ΕΛΚ διαθέτει τόσο τα πρόσωπα
όσο και τις πολιτικές για την επό-
μενη ημέρα της Ε.Ε., που αποτυ-
πώνονται στο εκλογικό μανιφέστο
το οποίο διαμορφώθηκε μέσα από
μία συμπεριληπτική διαδικασία
συμμετοχής όλων των κομμάτων
μας και υιοθετήθηκε στο Συνέδριο
του Βουκουρεστίου.

Η ενίσχυση της ευημερίας των
πολιτών και της κοινωνικής συνο-
χής, η ανταγωνιστικότητα της ευ-
ρωπαϊκής οικονομίας και το επό-
μενο βήμα της ισορροπημένης
εφαρμογής της Πράσινης Συμφω-
νίας, χωρίς αποκλεισμούς και με
φροντίδα για τους αγρότες, τους
επιχειρηματίες, τους νέους και τους
ηλικιωμένους, η ενδυνάμωση της

ευρωπαϊκής άμυνας και της βιο-
μηχανικής της βάσης σε μία περίοδο
μειζόνων γεωπολιτικών ανακατα-
τάξεων, καθώς επίσης η επιτυχη-
μένη διαχείριση του μεταναστευ-
τικού με αποτελεσματική προστα-
σία των εξωτερικών συνόρων συ-
νιστούν τους πυλώνες της πολιτικής
μας.

Πιστεύουμε βαθιά ότι οι Ευρω-
παίοι πολίτες θα ανταμείψουν τις
πολιτικές μας και το συναινετικό
μας πνεύμα. Η ευρωπαϊκή Κεντρο-
δεξιά παραμένει πάντοτε έτοιμη
να συνεργαστεί με τις υπόλοιπες
κεντρώες φιλοευρωπαϊκές δυνάμεις,
απέναντι στους ακραίους και τους
λαϊκιστές της Δεξιάς και της Αρι-
στεράς, ώστε η επόμενη πενταετία
να αποτελέσει εφαλτήριο προόδου
και ασφάλειας για την Ενωσή μας.

Ο κ. Θανάσης Μπακόλας είναι γενικός
γραμματέας του Ευρωπαϊκού Λαϊκού
Κόμματος (ΕΛΚ).

ΒΟΥΚΟΥΡΕΣΤΙ, του ανταποκριτή μας
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Ο θαλάσσιος διάδρομος για τη Γάζα
ήταν μια πρόταση για την οποία ο
χρόνος εφαρμογής έχει ωριμάσει,
τόσο γιατί η Κύπρος έχει κάνει την
επί τόπου επιχειρησιακή προεργα-
σία για όσα της αναλογούν, όσο και
λόγω της επιδείνωσης της ανθρω-
πιστικής κατάστασης στη Μέση
Ανατολή, καθώς και προεκλογικών
αναγκών σε Βρυξέλλες και Ουάσιγ-
κτον, σύμφωνα με συγκλίνουσες
πληροφορίες για το παρασκήνιο
της τελευταίας εβδομάδας.

Την ώρα που οι προβολείς ήταν
πάνω στην Ούρσουλα φον ντερ Λάι-
εν για τη διαδικαστική επικύρωση
της υποψηφιότητάς της από τα
μέλη του ΕΛΚ στο συνεδριακό κέν-
τρο Romexpo στο Βουκουρέστι, η
πρόεδρος της Κομισιόν επέλεξε να
βάλει και την «Αμάλθεια» στην πα-
ρουσίαση επιτευγμάτων της ευρω-
παϊκής κεντροδεξιάς. Όμως ούτε
θα το έκανε, ούτε θα πήγαινε αμέ-
σως μετά στην Κύπρο, αν δεν υπήρ-
χε συγκεκριμένο αντικείμενο να
αναδείξει. Οι εξελίξεις των τελευ-
ταίων ημερών δεν δικαιώνουν το
επικοινωνιακό «φούσκωμα» της
πρωτοβουλίας που είχε επιχειρηθεί
από την κυπριακή κυβέρνηση αμέ-
σως μετά την κατάθεσή της στα
τέλη Οκτωβρίου. Αναμφίβολα όμως,
το στα χαρτιά υπηρεσιακό ταξίδι
της προέδρου της Κομισιόν ωφέ-
λησε, εκτός από την προεκλογική
της εκστρατεία, και την κυπριακή
κυβέρνηση που μπορεί πλέον για
πρώτη φορά να μιλήσει στην πράξη
για εφαρμογή της πρότασης.

Η αφετηρία του νήματος που
επανέφερε στην επικαιρότητα τον
ανθρωπιστικό διάδρομο και οδή-
γησε στις ανακοινώσεις στη Λάρ-
νακα δεν βρίσκεται όμως στο Βου-
κουρέστι, ούτε στη Λευκωσία από
όπου ήρθε η πρόσκληση, σύμφωνα
με επίσημη τοποθέτηση του εκ-
προσώπου Τύπου της Κομισιόν. Το
έναυσμα ήρθε από τηνΟυάσιγκτον,
και την αναζήτηση λύσεων από
την αμερικανική κυβέρνηση εν μέ-
σω της διεθνούς –καιπροεκλογικής
και εκεί– κατακραυγής για τη ρα-
γδαία επιδείνωση της ανθρωπιστι-
κής κατάστασης στη Λωρίδα της
Γάζας. Από το ιστορικό της περα-
σμένης εβδομάδας προκύπτει πως
το γραφείο της Φον ντερ Λάιεν πήρε
πάνω του το θέμα της προώθησης
της πρωτοβουλίας αντί να αφήσει

την υλοποίηση στον επίτροπο αν-
θρωπιστικής βοήθειας. Και πως η
κινητοποίηση ήρθε μετά που ο εκ-
πρόσωπος του Συμβουλίου Εθνικής
Ασφαλείας των ΗΠΑ Τζον Κίρμπι
δήλωσε δημόσια την Κυριακή πως
η χώρα εξετάζει λύσεις με βάση την
πρόταση της Κύπρου, ώθηση που
και το Προεδρικό στη Λευκωσία
και το Μπερλεμόν στις Βρυξέλλες
αξιοποίησαν για να γίνει πραγμα-
τικότητα η επίσκεψη Φον ντερ
Λάιεν και η δρομολόγηση της πρώ-
της αποστολής.

Οι δυσκολίες ίδιες
Από την πρώτη φορά που ο πρό-

εδρος Χριστοδουλίδης αναφέρθηκε
στην πρόταση στο Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο του Οκτωβρίου και την πα-
ρουσίασή της στο Παρίσι μερικές
ημέρες μετά, ανώτερες κοινοτικές
πηγές στις Βρυξέλλες σημείωναν
πως παρέμενε στο τραπέζι ως επι-
λογή, δεδομένου όμως πως πρώτα
θα αίρονταν πρακτικές δυσκολίες.

Αυτή την πραγματικότητα την
παραδέχονταν και κυπριακές δι-
πλωματικές πηγές, παρά την πιο
αισιόδοξη επικοινωνιακή προσέγ-
γιση στη Λευκωσία και τις αναφορές
για έναρξη της επιχείρησης προτού
αυτή ωριμάσει, όπως έγινε τον Ια-

νουάριο με την άφιξη βρετανικού
πλοίου στην Αίγυπτο μέσω Μάλτας
(και όχι απευθείας στη Λωρίδα της
Γάζας από την Κύπρο).

Τον Νοέμβριο ο επίτροπος αν-
θρωπιστικής βοήθειας Γιάνες Λέ-
ναρτσιτςδήλωνε πως δεν υπάρχουν
«εγκαταστάσεις ελλιμενισμού και
εκφόρτωσης» στις ακτές της Λω-
ρίδας της Γάζας, οι οποίες θα πρέπει
να δημιουργηθούν» (13/11/2023). 

Όπως επισήμαιναν τότε κοινο-
τικοί αξιωματούχοι, μία από τις πι-
θανές λύσεις που εξετάζονταν ήταν
η δημιουργία προσωρινού τεχνητού
λιμένα, η οποία ήταν και αυτή που
ανακοινώθηκε από την Ουάσιγκτον
από τον ίδιο τον Αμερικανό πρόεδρο
Τζο Μπάιντεν.

Την πραγματική διάσταση της
πρότασης είχε εξηγήσει πιο ανα-
λυτικά ήδη από τον Νοέμβριο στην
Κοινοβουλευτική Επιτροπή Εξωτε-

ρικών ο υπουργός Εξωτερικών Κων-
σταντίνος Κόμπος, αναλύοντας τα
θέματα ασφαλείας που έπρεπε να
συζητηθούν, και τα διαφορετικά
βραχυπρόθεσμα και μεσοπρόθεσμα
σενάρια και τις φάσεις μιας πιθανής
υλοποίησης της επιχείρησης. 

Το ιστορικό
Η επίσκεψη της προέδρου της

Κομισιόν συμφωνήθηκε το χρονικό
διάστημα μεταξύ του τηλεφωνή-
ματος Φον ντερ Λάιεν-Χριστοδου-
λίδη την περασμένη Δευτέρα (μια
μέρα μετά τη δημόσια αναφορά
Κίρμπι στο σχέδιο της Κύπρου) και
της ανακοίνωσης της επίσκεψης
την Τετάρτη, πιθανώς αργά την
Τρίτη (όταν και διέρρευσε στη Λευ-
κωσία αμέσως μετά τηδιακαναλική
του ΠτΔ) και την ώρα που οι ηγέτες
του ΕΛΚ κατευθύνονταν στο Βου-
κουρέστι.Η καΦον ντερ Λάιεν προ-

σκλήθηκε από τη Λευκωσία, αν και
φαίνεται πως επρόκειτο περισσό-
τερο για μια από κοινού ιδέα που
προέκυψε από το ανανεωμένο εν-
διαφέρον του αμερικανικού παρά-
γοντα παρά για μονομερή πρωτο-
βουλία της Κύπρου να επαναφέρει
το ζήτημα.

Ήδη από την Τρίτη το βράδυ
είχε ξεκαθαριστεί πως δεν θα επρό-
κειτο για επίσημη επίσκεψη στο
πλαίσιο της προεκλογικής εκστρα-
τείας, καθώς αφορούσε συγκεκρι-
μένα πλάνα που σχετίζονταν με
την παροχή ανθρωπιστικής βοή-
θειας. Ωστόσο, την Πέμπτη η κα
Φον ντερ Λάιεν ενέταξε στην προ-
εκλογική ομιλία της την «Αμάλθεια»
ως ένα παράδειγμα ηγεσίας του
ΕΛΚ. Και παράλληλα, περιόρισε τις
αναφορές της στη Μέση Ανατολή
στο «ασφαλές» θέμα της ανθρωπι-
στικής βοήθειας και της αποστα-
θεροποίησης της περιοχής, σε συ-
νέχεια της στροφής του αφηγήματος
μετά τη «σφαγή του αλευριού» της
29ης Φεβρουαρίου, όταν είχε δη-
λώσει συγκλονισμένη (προσπερ-
νώντας την αρχική άνευ όρων στή-
ριξη στα αντίμετρα του Ισραήλ, η
οποία είχε εντείνει την πόλωση με-
ταξύ των κρατών-μελών).

Ακόμα και την Πέμπτη, μετά την
ομιλία της προέδρου της Κομισιόν,
η κατάσταση ήταν ρευστή καθώς
έπρεπε να υπάρξει συνεννόηση με
το Ισραήλ. Το βέβαιο ήταν πώς κάτι
θα ανακοινωνόταν, όμως κανείς σε
Βρυξέλλες, Βουκουρέστι ή Λευκωσία
δεν έλεγε περισσότερα. Το «κλεί-
δωμα» της εφαρμογής του θαλάσ-
σιου διαδρόμου ήρθε μερικές ώρες
μετά, από τις ίδιες τις ΗΠΑ. Το βράδυ
της Πέμπτης (τοπική ώρα), δηλαδή
χαράματα ώρα Βουκουρεστίου (και
Κύπρου), ο πρόεδρος Μπάιντεν
αναφέρθηκε επί λέξει στην απόφα-
ση δημιουργίας μιας «προσωρινής

αποβάθρας» στην ακτή της Γάζας,
καταδεικνύοντας πως είχε υπάρξει
συνεννόηση και με το Ισραήλ.

Το ΕΛΚ ζητεί ενιαία φωνή
Ευρύτερα, η «υιοθέτηση» από

την Ούρσουλα Φον ντερ Λάιεν της
πρότασης ταίριαξε με το αφήγημα
που θέλησε να προωθήσει ενόψει
της προεκλογικής πως το ΕΛΚ δίνει
λύσεις, και ταίριαξε με τη στροφή
στο κλίμα για τη σύγκρουση και
τις εκκλήσεις Μπάιντεν για εκε-
χειρία που ακολούθησαν της «σφα-
γής του αλευριού». Την ίδια ώρα,
σε μόλις δύο εβδομάδες οι ηγέτες
των 27 θα επανέλθουν στις Βρυ-
ξέλλες για να αναζητήσουν αυτή
τη φορά κοινή γλώσσα για τη Μέση
Ανατολή.Σύμφωνα με αξιωματούχο
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμματος,
η Κεντροδεξιά θέτει ως προτεραι-
ότητα την αναζήτηση μιας ενιαίας
φωνής για την εξωτερική πολιτική
της Ε.Ε. μετά τις εκλογές, αφήνον-
τας αιχμές για «έλλειψη ηγεσίας»
από τα μέλη της ηγεσίας της Ε.Ε.
που διορίζονται από άλλα κόμματα,
παραπέμποντας στον ύπατο εκ-
πρόσωπο Ζοζέπ Μπορέλ. 

Η αναφορά αυτή αφορά το αφή-
γημα του ΕΛΚ για τη διάσταση από-
ψεων μεταξύ των δύο σχολών εντός
της Κομισιόν, όπως είχε εκφραστεί
επίσης και από τους επίτροπους
Βαρχέλι και Λέναρτσιτς σε σχέση
με τη διακοπή ή όχι της βοήθειας
προς τους Παλαιστινίους μετά την
τρομοκρατική επίθεση της Χαμάς
στις 7 Οκτωβρίου. Ακόμα και αν η
επίσκεψη Φον ντερ Λάιεν στην Κύ-
προ δεν «χρεώνεται» τυπικά στην
προεκλογική εκστρατεία (δεν έχει
ακόμα ανακοινωθεί η ομάδα που
θααξιοποιεί για τις δραστηριότητές
της με το καπέλο της υποψήφιας),
η πρόεδρος της Κομισιόν θα χρει-
αστεί όποιο success story μπορεί
να αξιοποιήσει ενόψει της εκστρα-
τείας.Και αυτό γιατί χρειάζεται ακό-
μα δουλειά για τη δημοκρατική νο-
μιμοποίηση που επιχειρεί να χτίσει
η Κεντροδεξιά και η κα Φον ντερ
Λάιεν, παρά το γεγονός πως δεν
υπήρξε ανταγωνισμός για το χρίσμα
της υποψηφιότητας του ΕΛΚ, και
πως ούτε προτείνεται προς στιγμήν
ισχυρή προσωπικότητα από άλλες
πολιτικές ομάδες που να μπορεί να
αλλάξει ισορροπίες εντός του Ευ-
ρωπαϊκού Συμβουλίου που επιλέγει
την ηγεσία της Κομισιόν, ή στο Ευ-
ρωπαϊκό Κοινοβούλιο που θα κληθεί
να την εγκρίνει.

Ουάσιγκτον - Λάρνακα
μέσω Βουκουρεστίου

Η ωρίμανση των συνθηκών και πολιτικές συγκυρίες, έφεραν
τον θαλάσσιο διάδρομο στην προεκλογική αρένα στο Βουκουρέστι 

<<<<<<<

Το έναυσμα ήρθε από
την Ουάσιγκτον, και την
αναζήτηση λύσεων από
την αμερικανική κυβέρ-
νηση εν μέσω της διε-
θνούς κατακραυγής για
τη ραγδαία επιδείνωση
της ανθρωπιστικής
κατάστασης στη Γάζα.

Το στα χαρτιά υπηρεσιακό ταξίδι της προέδρου της Κομισιόν Ούρσουλας
Φον ντερ Λάιεν ωφέλησε, εκτός από την προεκλογική της εκστρατεία, και
την κυπριακή κυβέρνηση.
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Eξι μήνες μετά την πρόταση του
προέδρου της Δημοκρατίας η Κύ-
προς μετατρέπεται σε γέφυρα αν-
θρωπιστικής βοήθειας προς τον
παλαιστινιακό λαό. Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, Κυπριακή Δημοκρατία, Ηνω-
μένα Αραβικά Εμιράτα, Ηνωμένες
Πολιτείες Αμερικής και Ηνωμένο
Βασίλειο υιοθέτησαν και έθεσαν
σε άμεση εφαρμογή την Ενεργο-
ποίηση του Θαλάσσιου Διαδρόμου
Παροχής Ανθρωπιστικής Βοήθειας
στη Γάζα. Το σχέδιο ανθρωπιστικής
αρωγής θα έχει ως έδρα το λιμάνι

της Λάρνακας από το οποίο θα πα-
ραλαμβάνεται η διεθνής βοήθεια
και με πλοία θα μεταφέρεται στη
Γάζα. Το σχέδιο-βοήθεια με την
ονομασία «Αμάλθεια» τυπικά και
ουσιαστικά ξεκίνησε από την πε-
ρασμένη Παρασκευή μετά και την
επιθεώρηση των υποδομών από
την πρόεδρο της Κομισιόν Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν και τον πρό-
εδρο της Δημοκρατίας Νίκο Χρι-
στοδουλίδη.

Μέχρι την ώρα που έκλεινε το
φύλλο της «Κ» την Παρασκευή, οι
πληροφορίες που διέρρεαν ήθελαν
το πρώτο φορτίο να έφθανε στον
προορισμό του την Κυριακή που
ξεκινούσε το Ραμαζάνι των μου-
σουλμάνων με το πλοίο να αναχω-
ρούσε από τη Λάρνακα το Σάββατο

(09/03/2024).Η στροφή της διεθνούς
κοινότητας προς την πλευρά της
Κύπρου ως γέφυρα με τον δοκιμα-
ζόμενο παλαιστινιακό λαό ήταν
αποτέλεσμα της έντονης κοινωνι-
κής πίεσης σε ανθρωπιστικά ζη-
τήματα αλλά και της αποτυχίας ή
μειωμένης αποτελεσματικότητας
παροχής βοήθειας προς τους Πα-
λαιστινίους με άλλους τρόπους. Η
αναχώρηση του πρώτου πλοίου
αναδεικνύει και σε αυτή την περί-
πτωση τον κομβικό ρόλο της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στην περιοχή
ως γέφυρα μεταξύ Ανατολής και
Δύσης.

Μέσω Αιγύπτου
Το πρώτο φορτίο βοήθειας,

απροσδιόριστης ποσότητας, δεν

θα κατευθυνθεί προς τη Γάζα, όπως
πληροφορείται η «Κ», και ο λόγος
είναι πως οι Αμερικανοί δεν θα
έχουν ολοκληρώσει τη δημιουργία
της πλωτής προβλήτας στο λιμάνι
της Γάζας στην οποία θα δένουν
τα πλοία για παράδοση της βοή-
θειας. Με βάση τους σχεδιασμούς
που είχαν γίνει μέχρι την περα-
σμένη Παρασκευή, το πλοίο θα
μπορούσε να είχε ως τελικό προ-
ορισμό λιμάνι της Αιγύπτου, το
οποίο βρίσκεται περίπου 200 χι-
λιόμετρα από τη Γάζα και από εκεί
η βοήθεια θα μεταφερόταν οδικώς.
Νεότερες πληροφορίες ήθελαν το
πλοίο να έχει τη δυνατότητα να
προσεγγίσει την ακτή της Γάζας,
έστω και χωρίς υποδομές. Επίσης,
θα μεταφέρει και πλατφόρμα στην

οποία θα εκφορτώνεται η βοήθεια.
Οι εναλλακτικές οδοί μεταφοράς
της βοήθειας μέσω Κύπρου θα πα-
ραμείνουν ανοιχτές για απροσδιό-
ριστο χρονικό διάστημα και μέχρι
να ολοκληρωθεί η πλωτή προβλήτα
που ανακοίνωσε επίσημα την πε-
ρασμένη Πέμπτη ο πρόεδρος των
ΗΠΑ Τζο Μπάιντεν. 

Το πρώτο φορτίο
Τη βοήθεια προς τους Παλαι-

στινίους θα μεταφέρει το πλοίο
Open Arms (ανοικτά χέρια) με ισπα-
νική σημαία, το οποίο έχει ναυλωθεί
από τη μη κυβερνητική οργάνωση
World Central Kitchen, η οποία
έχει συλλέξει το πρώτο φορτίο που
θα αναχωρήσει από τη Λάρνακα.
Η βοήθεια, 200 τόνων,περιλαμβάνει

κυρίως τρόφιμα, νερό και είδη πρώ-
της ανάγκης.

Στη συνέχεια, στους Παλαιστι-
νίους θα αποσταλεί ιατρικός εξο-
πλισμός, εξοπλισμός για στέγαση
των αστέγων και οτιδήποτε άλλο
έχουν ανάγκη. Τις επόμενες μέρες
αναμένεται να ξεκινήσουν πτήσεις
από το εξωτερικό, οι οποίες θα με-
ταφέρουν στην Κύπρο βοήθεια
προς τους Παλαιστινίους. Το εγ-
χείρημα του σχεδίου «Αμάλθεια»
στηρίζεται επίσης από τη Γερμανία,
την Ελλάδα, την Ιταλία και την Ολ-
λανδία. Η στήριξη των χωρών στην
ανθρωπιστική γέφυρα δεν περιο-
ρίζεται μόνο στην παροχή βοήθειας
αλλά και στην παραχώρηση των
μέσων εκείνων, όπως πλοία, για
διοχέτευση της βοήθειας στους
Παλαιστινίους.

Συντονισμός
Κεντρικό ρόλο στον ανθρωπι-

στικό διάδρομο θα έχει η Ευρωπαϊ-
κή Επιτροπή, η οποία θα κάνει τον
συντονισμό των χωρών. Τα Ηνω-
μένα Έθνη καλούνται να υλοποι-
ήσουν το όλο εγχείρημα στην τε-
λευταία του φάση που είναι η πα-
ραλαβή και η διανομή της βοήθειας
σε αυτούς που την έχουν πραγμα-
τικά ανάγκη. Όταν οι ΗΠΑ ολο-
κληρώσουν τα έργα των θαλάσσιων
υποδομών, η παραλαβή της βοή-
θειας θα γίνεται στο λιμάνι της Γά-
ζας, το οποίο βρίσκεται υπό τον
έλεγχο των Ισραηλινών. Στο κομ-
μάτι παραλαβής της ανθρωπιστικής
βοήθειας θα εμπλακούν ανθρωπι-
στικές οργανώσεις και εθελοντές,
με τα Ηνωμένα Έθνη να έχουν κα-
θοριστικό ρόλο. Η διανομή της βοή-
θειας θα γίνεται υπό την εποπτεία
των Ηνωμένων Εθνών τα οποία
διαθέτουν ήδη τις υποδομές στα
παλαιστινιακά εδάφη.

Ανοίγει πανιά για τη Γάζα η «Αμάλθεια»
Με τις ευλογίες ΗΠΑ - Ε.Ε. και το πράσινο φως από Ισραήλ η Κύπρος γέφυρα της ανθρωπιστικής βοήθειας προς Παλαιστινίους

Ελεγχοι
επί κυπριακού

εδάφους
για όπλα

Ένα θέμα το οποίο καθυστέρη-
σε την υιοθέτηση της πρότα-

σης του προέδρου Χριστοδου-
λίδη ήταν οι ενστάσεις του Ισ-
ραήλ για τους ελέγχους των

φορτίων. Οι ανησυχίες των Ισ-
ραηλινών για μεταφορά στρα-
τιωτικού υλικού ξεπεράστη-

καν και αυτό το οποίο αποφα-
σίσθηκε είναι όπως η βοήθεια
να ελέγχεται για στρατιωτικό
υλικό στην Κύπρο προτού τα
πλοία σηκώνουν άγκυρες. Οι
έλεγχοι θα πραγματοποιούν-
ται από τις Αρχές της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας και αξιωμα-
τούχους του Ισραήλ που βρί-

σκονται στην Κύπρο. Η κυβέρ-
νηση προσκάλεσε και τους

Παλαιστινίους να πάρουν μέ-
ρος στους ελέγχους ενώ αντα-
πόκριση υπήρξε από το Κατάρ
που έχει καλές σχέσεις με τη

Χαμάς. Το Ισραήλ από την
πλευρά του έχει ανάψει το

πράσινο φως για τη λειτουργία
του ανθρωπιστικού διαδρόμου
ωστόσο με ερωτηματικό πα-

ραμένει αν θα καλύψει θέμα-
τα ασφάλειας των πλοίων που

θα μεταφέρουν τη βοήθεια
στο λιμάνι της Γάζας. 

<<<<<<<

Οι έλεγχοι θα πραγματο-
ποιούνται στην Κύπρο
από τις Αρχές της Δημο-
κρατίας αλλά και Ισραη-
λινούς αξιωματούχους. 

Το πρώτο φορτίο βοήθειας μέσω Κύπρου θα κατευθυνθεί σε λιμάνι της Αιγύπτου που βρίσκεται σε
απόσταση 200 χιλιομέτρων από τη Γάζα, μέχρι οι Αμερικανοί να στήσουν την προσωρινή προβλήτα
στο λιμάνι της Γάζας.
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Συνέντευξη στον ΑΝΤΡΕΑ ΚΗΜΗΤΡΗ 

«Θα είμαιυποψήφια στις ευρωεκλο-
γές με το ΔΗΚΟ» δηλώνει σε συ-
νέντευξή της στην «Κ» η Ελένη Θε-
οχάρους, τονίζοντας ότι παρά τις
διαφορές που υπάρχουν ανάμεσα
στις δύο πλευρές, η μεταξύ τους συ-
νεργασία είναι έντιμη και με πλήρη
αλληλοσεβασμό. Αναφερόμενη στην
Αλληλεγγύη, λέει ότι στόχος είναι
η ανασύσταση του κινήματος και
υποστηρίζει ότι υπήρξαν άτομα που
είχαν αναλάβει εργολαβικά την προ-
σωπική της εξουδετέρωση και τη
διάλυση της Αλληλεγγύης, αναλαμ-
βάνοντας δεσμεύσεις έναντι τρίτων.
«Όσοι γνωρίζουν θα μιλήσουν σύν-
τομα» επισημαίνει η καΘεοχάρους.
Ασκεί έντονη κριτική στον κ. Χρι-
στοδουλίδη για τον τρόπο που αν-
τιμετώπισε την Αλληλεγγύη κατά
τον σχηματισμό του Υπουργικού

Συμβουλίου και τονίζει ότι ο ίδιος
ο πρόεδρος της Δημοκρατίας της
είπε ότι διόρισε τον Γιωργάλλα
υπουργό με υπόδειξη Σιζόπουλου.
Σχολιάζοντας τις εξελίξεις στον ΔΗ-
ΣΥ, η κα Θεοχάρους εκτιμά ότι ο
Συναγερμός θα πάει στην κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη, διασυνδέοντας
μια τέτοια εξέλιξη με πιθανή επα-
νέναρξη των συνομιλιών στο Κυ-
πριακό.

–Θα είστε υποψήφια στις ευρωε-
κλογές με το ΔΗΚΟ;

–Μού έγινε πρόταση και μετά
από σοβαρό προβληματισμό αλλά
και εν τη απουσία συλλογικών ορ-
γάνων στην Αλληλεγγύη, αποφάσισα
μόνη μου να είμαι υποψήφια στις
ευρωεκλογές με το ΔΗΚΟ. Υπήρξε
όμως θερμή υποδοχή της απόφασής
μου από πολλά μέλη του κινήματος. 
–Μετά τις ευρωεκλογές του 2019
είχατε κάνει κάποιες επικριτικές
δηλώσεις για το ΔΗΚΟ. Ξεπερά-
στηκαν εκείνα τα ζητήματα;

–Πάντοτε μετά τις εκλογές δη-
μιουργούνται πικρίες και δυσαρέ-
σκειες. Δεν με στήριξαν αρκετά μι-
κρομεσαία στελέχη του ΔΗΚΟ προ-
κειμένου να μην εκλεγώ ως «μη κομ-
ματική». Αυτά πάντοτε συμβαίνουν.

Το έζησα και στην πρώτη εκλογή
μου στον ΔΗΣΥ. Δεν είχε καμία ανά-
μειξη η ηγεσία του ΔΗΚΟ. 
–Τίθεται θέμα ένταξής σας στο ΔΗ-
ΚΟ;

–Δεν υπάρχει θέμα μόνη μου να
προσχωρήσω σε άλλο κόμμα. Αυτό
μπορεί να γίνει αν νομότυπα η Αλ-
ληλεγγύη αποφασίσει δημοκρατικά
να προσχωρήσει en block σε άλλο
κόμμα. Καίτοι, αρκετά μέλη της Αλ-
ληλεγγύης έχουν ήδη ενταχθεί σε
άλλα σχήματα, διεκδικώντας εκλογή
στις επικείμενες εκλογές για την
Τοπική Αυτοδιοίκηση και την Ευ-
ρωβουλή και άλλοι πολιτικό διορισμό,
το κίνημα δεν απεφάσισε επίσημα. 
–Τι ισχύει με το Κίνημα Αλληλεγγύη; 

–Η Αλληλεγγύη περνάει μια κρί-
ση. Πρόθεσή μας είναι να ανασυγ-
κροτήσωμε την Αλληλεγγύη από
τη βαριά εσωκομματική και εξωγενή
υπόσκαψηπου υπέστη και μας οδή-
γησε στο ατυχές αποτέλεσμα των
εκλογών του 2021. Υπήρχαν άτομα
ταγμένα να καταστρέψουν την Αλ-
ληλεγγύη. Που είχαν αναλάβει ερ-
γολαβικά την προσωπική μου εξου-
δετέρωση και τη διάλυση της Αλ-
ληλεγγύης, αναλαμβάνοντας δε-
σμεύσεις έναντι τρίτων. Τα έχω ζή-
σει, έχω σαφέστατες πληροφορίες,

καταγγελίες και αναφορές από άτομα
που γνωρίζουν καλά! 
–Ποιοι ήταν αυτοί οι τρίτοι; 

–Σαφώς είναι πολιτικοί αντίπαλοι.
Αυτή τη στιγμή δεν θα πω περισ-
σότερα. Όσοι γνωρίζουν θα μιλή-
σουν σύντομα. 
–Τι πρέπει να γίνει για επανασύ-
σταση της Αλληλεγγύης; 

–Μετά τις βουλευτικές του 2021
καταθέσαμε αρμοδίως τους οικο-
νομικούς απολογισμούς του κινή-
ματος, μετά από ενδελεχείς ελέγχους
των οικονομικών δραστηριοτήτων
μας, οι οποίοι και εγκρίθησαν. Ωστό-
σο, λόγω της παραίτησης εκλελεγ-
μένωνμελών του Εκτελεστικού Γρα-
φείου δεν μπορεί να κινηθεί η δια-
δικασία προκήρυξης εσωκομματικών
εκλογών. Με νομική αρωγή και βάσει
του Καταστατικού θα επιλέξωμε
την ενδεδειγμένη νομικά διαδικασία
ούτως ώστε να λειτουργήσει ξανά
η Αλληλεγγύη νομότυπα. Θα γίνει
και ξεκαθάρισμα του μητρώου των
μελών, ζητώντας από όλους να επι-
βεβαιώσουν ή να απορρίψουν τη
συμμετοχή τους στο κίνημα. 
–Ποιος είναι ο στόχος επανασύ-
στασης της Αλληλεγγύης; 

–Η Αλληλεγγύη είναι ένας σφρι-
γηλός ιδεολογικά Οργανισμός και

μπορείνα προσφέρει στον τόπο και
στη Δημοκρατία. Η δυναμική του
θα φανεί ξανά. Πιστεύω θα μπορέ-
σωμενα προχωρήσωμεσε αυτόνομη
συμμετοχή στα πολιτικά δρώμενα
του τόπου. Αν επικρατήσουν τάσεις
συμπόρευσης ή συνένωσης με άλλο
κόμμα, θα εξετάσωμε και αυτό το
ενδεχόμενο. Δεν μπορώ να προκα-
ταλάβω αποφάσεις του κινήματος. 
–Υπάρχει κόμμα με το οποίο να εί-
στε κοντά; 

–Έχομε δεσμούς με όλα τα δη-
μοκρατικά κόμματα αλλά η Αλλη-
λεγγύη δεν ταυτίζεται ιδεολογικά
με κανένα! Υπάρχουν κόμματα με
τα οποία έχομε ταυτόσημες θέσεις
στο Κυπριακό, την πληγή, η θερα-
πεία της οποίας αποτελεί την πεμ-
πτουσία της ύπαρξής μας. Υπάρχουν
επίσης τεράστια περιθώρια συνεν-
νόησης και κοινής δράσης για τα
υπόλοιπα μεγάλα ζητήματα του τό-
που με όλα τα δημοκρατικά κόμματα.
Παρεμπιπτόντως, χαίρομαι που βλέ-
πω σήμερα να υλοποιούνται πολλές
προτάσεις νόμου που είχα καταθέσει
ήδη από την πρώτη μου θητεία και
τότε είχαν θεωρηθεί εξωπραγματικές
για τα κυπριακά δεδομένα.
–Στηρίξατε προεκλογικά τον κ. Χρι-
στοδουλίδη. Εξελέγη, διόρισε το

κυβερνητικό σχήμα και αποσύρατε
τη στήριξή σας. Τι έγινε τότε; 

–Τον στήριζα πάντα με επιφύ-
λαξη, ενώ άλλα μέλη της Αλληλεγ-
γύης τον στήριξαν ανεπιφύλακτα.
Με ενόχλησε πολύ το γεγονός ότι
προεκλογικά δεν απαντούσε με σα-
φήνεια σε κρίσιμα ερωτήματα, αλλά
και ο υπερφίαλος και μεσσιανικός
τρόπος που πολιτευόταν. Όμως
ένιωσα τρομερή απαξίωση από μέ-
ρους του, όταν συγκρότησε το
υπουργικό του συμβούλιο, χωρίς
την παραμικρή διαβούλευση με την
Αλληλεγγύη! Διόρισε τον Γιωργάλλα
υπουργό με υπόδειξη, λέει, του Σι-
ζόπουλουκαι ο διορισμός πιστώθηκε
στην Αλληλεγγύη, χωρίς καν να
ερωτηθώ. Το πληροφορήθηκα από
τα ΜΜΕ. Επισημαίνω ότι ο Γιωρ-
γάλλας, που υπήρξε αναπληρωτής
πρόεδρος της Αλληλεγγύης, μετά
τις βουλευτικές είχε πει ότι αποχωρεί
οριστικά από την πολιτική και κομ-
ματική ζωή του τόπου και στον χρό-
νο που μεσολάβησε ουδεμίαν επαφή
είχε με το κίνημα. Παρεμπιπτόντως,
όπως διατελούσα εν πλήρη αγνοία
την ημέρα διορισμού του κ. Γιωρ-
γάλλα, κατά τον ίδιο τραγικό τρόπο
και ο κ. Γιωργάλλαςπληροφορήθηκε
την απόλυσή του από τα ΜΜΕ. 

–Ποιος λέει ότι ο πρόεδρος διόρισε
τον Γιωργάλλα με υπόδειξη Σιζό-
πουλου; 

–Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
αλλά και ο ίδιος ο Σιζόπουλος. Μου
το είπε ο ίδιος ο πρόεδρος τηλεφω-
νικώς και αναλαμβάνω την ευθύνη
γι’ αυτό που λέω. 
–Πώς πιστεύετε ότι προέκυψε αυτό; 

–Πρέπει να σας πω ότι στις προ-
ηγούμενες ευρωεκλογές ο κ. Συλ-
λούρης–καίτοι αποστασιοποιηθείς–
και οι άνθρωποί του στήριξαν ανοι-
κτά τους υποψηφίους της ΕΔΕΚ και
όχι την πρόεδρο της Αλληλεγγύης
που κατέβαινε με κομματική από-
φαση με το ΔΗΚΟ. Το φλερτ του κ.
Συλλούρη και κάποιων δικών του
με την ΕΔΕΚ είχε ξεκινήσει τουλά-
χιστον από τις προηγούμενες ευ-
ρωεκλογές και προφανώς συνεχί-
ζεται μέχρι σήμερα. Πραγματικά
δεν ξέρω τι τους δένει. 

–Είχατε λάβει διαβεβαιώσεις προ-
εκλογικά από τον κ. Χριστοδουλίδη
για συμμετοχή στην κυβέρνησή
του; 

–Όχι, δεν υπήρξε καμιά συζή-
τηση με τον Χριστοδουλίδη για συμ-
μετοχή της Αλληλεγγύης στην κυ-
βέρνηση, νομίζω όμως ότι είναι αυ-
τονόητο πως το κόμμα που σε στη-
ρίζει για να εκλεγείς πρόεδρος, αν
μη τι άλλο, το σέβεσαι. 
–Τον στηρίξατε όμως ενεργά προ-
εκλογικά. 

–Ναι, και συμμετείχα στις πε-
ριοδείες και εκδηλώσεις του σε ολό-
κληρη την Κύπρο. Τον στήριξα
παρά τις αμφιβολίες μου, με την ελ-
πίδα ότι ένας νέος άνθρωπος, που
φαινόταν ότι δεν είχε κομματικά
βαρίδια, θα μπορούσε να φέρει ένα
νέο πνεύμα διακυβέρνησης και να
υλοποιήσει αυτά που ευαγγελιζόταν
έστω και καθ’ υπερβολήν. Είχα πει
ας κάνουμε την υπέρβαση, ας μεί-
νουμε λίγο πίσω εμείς, που μπο-
ρούσε να λεχθεί ότι «έχουμε βεβα-
ρημένο ιστορικό», και ας πάει κά-
ποιος άφθαρτος, άμωμος και αμό-
λυντος, όπως τότε φαινόταν ο κ.
Χριστοδουλίδης. Δυστυχώς, απο-
δείχθηκε ότι η πολιτική του είναι
μια γερασμένη πολιτική. 

–Πώς βλέπετε τα πράγματα μετά
τη συμπλήρωση ενός έτους διακυ-
βέρνησης Χριστοδουλίδη; 

–Είναι μια τετριμμένη διακυβέρ-
νηση. Δεν εμπνέει τον λαό και όσο
κι αν προσπαθεί να την ωραιοποι-
ήσει, ο κόσμος το καταλαβαίνει και
την απορρίπτει. Οι πολίτες δεν αι-
σθάνονται ότι αυτός ο νέος σε ηλικία
άνθρωπος μπορεί να φέρει την πο-
λιτική ανάταση. Τα μεγάλα προβλή-
ματα του τόπου παραμένουν άλυτα.
Τα σκάνδαλα συνεχίζονται. Τα παλιά
σκάνδαλα παραμένουν ανεξιχνίαστα
και ατιμώρητα. Ο κόσμος ταλανίζεται
από την ακρίβεια, τις δυσκολίες στο
στεγαστικό, την επιβίωση, την πε-
ρίθαλψη. Τα μέτρα που έχουν ληφθεί
είναι εντελώς ανεπαρκή και ρηχά.
Δεν κατηγορώ κανένα που πάει στα
κατεχόμενα να βάλει βενζίνη, διότι
η ρητορική της θυσίας έχει πεθάνει
από καιρό και κανένας πολιτικός
δεν είναι σε θέση να υποδεικνύει
στον πολίτη να κάνει θυσίες, εφόσον
ο ίδιος δεν έχει κάνει την παραμικρή
θυσία για τον τόπο. Η Εθνική Φρου-
ρά αποδυναμώνεται αντί να ενι-
σχύεται, ενώ ο πρόεδρος είχε τη
θέση ότι με ισχυρό στρατό είσαι
ισχυρότερος στις διαπραγματεύσεις.
Στο Κυπριακό επενδύσαμε τόσο πο-
λύ στην Ε.Ε. ενώ αποδεικνύεται ότι
η Ε.Ε. το μόνο που κάνει είναι να
στηρίζει την προαγωγή των σχέσεών

της με την Τουρκία, αγνοώντας παν-
τελώς την Κύπρο. Δυστυχώς, τα ίδια
κάνει και η Αθήνα σε αυτό το ζή-
τημα.
–Ο ίδιος πάντως παρουσίασε εν-
τελώς διαφορετική εικόνα στη δια-
καναλική για τα πεπραγμένα του
πρώτου χρόνου της διακυβέρνησής
του. 

–Ο πρόεδρος εξακολουθεί να εξι-
δανικεύει την κατάσταση χωρίς να
προσμετρά τις τεράστιες ανάγκες
του πληθυσμού και θεωρεί ότι τα
προβλήματα λύνονται με εξαγγελίες
και απανωτές συσκέψεις στο Προ-
εδρικό. Υποτιμά τον λαό και γι’ αυτό
η δημοσκοπική έκπτωση θα συνε-
χιστεί.
–Ήσασταν για χρόνια στον ΔΗΣΥ
και θα θέλαμε την άποψή σας για
όσα συμβαίνουν στο κόμμα. 

–Ο Συναγερμός μπορούσε να
ήταν ένα μεγάλο Φιλελεύθερο Χρι-
στιανοδημοκρατικό Κόμμα αρχών
και αξιών που να εμπνέει στον πο-
λίτη τα ιδανικά της Ελευθερίας, της
Δημοκρατίας και της Δικαιοσύνης.
Δυστυχώς, αυτό δεν ισχύει, έγιναν
εκπτώσεις και δημιουργήθηκαν αν-
τιπαλότητες μέσα στον ΔΗΣΥ για
την κατάκτηση και τη νομή της
εξουσίας. Εμένα η προσωπική μου
απομόνωση άρχισε με το δημοψή-
φισμα του 2004 και η μεγάλη πικρία
το 2006 που διεκδίκησα τη θέση

του αναπληρωτή προέδρου. Αυτό
είναι γεγονός που δεν έχω ξεπεράσει
και ίσως θα έπρεπε να είχα φύγει
από τον ΔΗΣΥ τότε. 
–Ποια η εκτίμησή σας σχετικά με
το αν θα πάει ή όχι ο ΔΗΣΥ στην
κυβέρνηση Χριστοδουλίδη; 

–Θα πάει στην κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη. Τελεολογικά είναι προ-
διαγεγραμμένο. 
–Γιατί εκφράζετε βεβαιότητα; 

–Ήδη ένα μεγάλο κομμάτι κινεί-

ται στα πέριξ. Αν δε, αρχίσουν συ-
νομιλίες στο Κυπριακό, σημαίνει
ότι έχομε κάνει κι άλλες υποχωρήσεις
μιας και δεν πρόκειται να κάνει υπο-
χωρήσεις η Τουρκία. Αυτό θα πυ-
ροδοτήσει αποχωρήσεις κομμάτων
από την κυβέρνηση και δεν θα μπο-
ρεί ο Χριστοδουλίδης να κυβερνήσει
χωρίς να έχει ένα κόμμα να τον στη-
ρίζει. Άλλωστε τον καίει η κομματική
του ορφάνια.
–Στο σενάριο που περιγράψατε,

θα αποχωρήσουν ΔΗΚΟ και ΕΔΕΚ
από την κυβέρνηση;

–Εκτιμώ ότι θα αποχωρήσουν.
Διαβλέπω ότι στον ΔΗΣΥ θα γίνουν
υποχωρήσεις, ανακατατάξεις και
γλυκόπικροι συμβιβασμοί για να
βρεθεί το κόμμα στην κυβέρνηση.
Άλλωστε ο Χριστοδουλίδης είναι
σαρξ εκ της σαρκός του ΔΗΣΥ.
–Ποιος θα μεσολαβήσει για να γίνει
κάτι τέτοιο; Η Αννίτα Δημητρίου
λέει ότι θα παραμείνουν στην αν-
τιπολίτευση. 

–Δεν χρειάζεται να μεσολαβήσει
κάποιος. Οι πολλές αρνήσεις είναι
πάντα πρόσκαιρες και δημιουργούν
καταφάσεις. Έχομε δει πολύ μεγάλες
διαφοροποιήσεις θέσεων, όταν κά-
ποια στιγμή ανατρέπονται εκείνα
που θεωρούνταν δεδομένα και επι-
βάλλεται «κρισιμότητα» γεγονότων. 
–Στο σημείο που βρίσκεται το Κυ-
πριακό, πιστεύετε ότι όντως μπορεί
να υπάρξουν τέτοιες εξελίξεις που
να οδηγήσουν σε επανέναρξη των
συνομιλιών; 

–Έχομε φτάσει σε ένα σημείο
που είναι πιθανό να μην μπορούμε
να βγούμε από τους φαύλους κύ-
κλους. Οι όποιες συνομιλίες προκύ-
ψουν θα είναι εκτρωματικές.
–Όπως προκύπτει από τη συζήτησή
μας, υπάρχουν διαφορές ανάμεσα
σε εσάς και στο ΔΗΚΟ σε σημαντικά
ζητήματα, όπως είναι το Κυπριακό

και η στάση έναντι της κυβέρνησης
Χριστοδουλίδη. Συνεπώς, πώς μπο-
ρείτε να είστε υποψήφια με το Δη-
μοκρατικό Κόμμα;

–Δεν έχω διαφορές με το ΔΗΚΟ
όσον αφορά τοπεριεχόμενο της λύ-
σης στο Κυπριακό, αλλά έχω δια-
φορές σημειολογίας και ορολογίας.
Δεν πιστεύω ότι ο όρος ΔΔΟ μπορεί
να χωρέσει τα βασικά ανθρώπινα
δικαιώματα που διεκδικούμε και οι
δύο. Υπερασπιζόμαστε με πάθος τα
ανθρώπινα, πολιτικά, πολιτιστικά,
θρησκευτικά, γλωσσικά, περιου-
σιακά δικαιώματα του λαού. Αυτό
δεν επιτρέπει αντιπαλότητες. Ωστό-
σο, το ΔΗΚΟ εξακολουθεί ακόμη
να στηρίζει την κυβέρνηση, δίνοντας
περιθώρια στον Χριστοδουλίδη.
Εγώ όχι, και του κάνω κριτική με
τα γλίσχρα μέσα που διαθέτω. Οπωσ-
δήποτε, πάντα σέβομαι τις αλήθειες
των άλλων και υπερασπίζομαι σθε-
ναρά τη δική μου αλήθεια, συνεπώς
δεν είμαστε σε συγκρουσιακή πορεία
με το ΔΗΚΟ. Έχω ξεκαθαρίσει στον
πρόεδρο του ΔΗΚΟ ότι οι θέσεις
μου στο Κυπριακό και σε όλα τα
μείζονα ζητήματα παραμένουν αναλ-
λοίωτες και το σέβεται. Άλλωστε
ζούμε σε μια ελεύθερη χώρα. Η συ-
νεργασία μας είναι έντιμη και με
πλήρη αλληλοσεβασμό. Και ουδείς
ελεύθερος άνθρωπος αποδέχεται
να έχει κεχαγιά στο κεφάλι του.

Ο Χριστοδουλίδης υποτιμά τον λαό

Αν αρχίσουν συνομιλίες στο Κυπριακό σημαίνει ότι έχομε κάνει και άλλες
υποχωρήσεις και αυτό θα πυροδοτήσει αποχωρήσεις κομμάτων από την κυ-
βέρνηση και διαβλέπω ότι στον ΔΗΣΥ θα γίνουν γλυκόπικροι συμβιβασμοί
για να βρεθεί το κόμμα στην κυβέρνηση Χριστοδουλίδη. 

ΕΛΕΝΗ ΘΕΟΧΑΡΟΥΣ, πρώην Ευρωβουλευτής 

Θα είμαι υποψήφια
στις ευρωεκλογές

με το ΔΗΚΟ 
Εχω ξεκαθαρίσει στον Νικόλα Παπαδόπουλο ότι οι θέσεις μου στο Κυπριακό

και σε όλα τα μείζονα ζητήματα παραμένουν αναλλοίωτες και το σέβεται

Υπήρχαν άτομα που είχαν αναλάβει εργολαβικά την προσωπική μου εξουδετέρωση και τη διάλυση της Αλληλεγγύης, αναλαμβάνοντας δε-
σμεύσεις έναντι τρίτων. Οσοι γνωρίζουν θα μιλήσουν σύντομα. 

<<<<<<<

Πρόθεσή μας είναι
να ανασυγκροτήσωμε
την Αλληλεγγύη
από την βαριά εσωκομ-
ματική και εξωγενή
υπόσκαψη που υπέστη.

<<<<<<<

Ο ίδιος ο πρόεδρος μού
είπε ότι διόρισε τον Γιωρ-
γάλλα υπουργό με υπό-
δειξη του Σιζόπουλου
και αναλαμβάνω την ευ-
θύνη γι’ αυτό που λέω.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ 

Όταν το περασμένο Σάββατο κη-
δεύονταν, εν μέσω αντιδράσεων
στη Ρωσία και διεθνώς, ο Αλεξέι
Ναβάλνι στη Μόσχα, ο επίσημος
λογαριασμός της ρωσικής πρεσβεί-
ας στην Κύπρο στο Facebook αναρ-
τούσε μια φωτογραφία από τη συ-
νάντηση του Ρώσου πρέσβη Μου-
ράτ Ζιαζίκοφ με τον ΥΠΕΞ, Κων-
σταντίνο Κόμπο, με αντικείμενο
«τις διμερείς σχέσεις Κύπρου-Ρω-
σίας και θέματα περιφερειακής και
διεθνούς ατζέντας». Η σημειολογία
της φωτογραφίας σε ένα τέτοιο ti-
ming δεν πέρασε απαρατήρητη
μεταξύ έμπειρων διπλωματικών
κύκλων ωστόσο, όπως λέγεται, «ο
διάβολος κρύβεται στις λεπτομέ-
ρειες»: Η συνάντηση είχε πραγμα-
τοποιηθεί προ ημερών χωρίς να
παρθούν, εθιμοτυπικά, φωτογρα-
φίες, η αναρτημένη φωτογραφία
ήταν προχρονολογημένη από την
πρώτη συνάντηση Ζιαζίκοφ-Κόμ-
που (προ μηνών όταν ανέλαβε κα-
θήκοντα ΥΠΕΞ και είδε, καθηκόν-
τως, τους σημαντικούς για το Κυ-
πριακό πρέσβεις των χωρών P5)
και μεταξύ των ζητημάτων που συ-
ζητήθηκαν ήταν κι αυτό του Να-
βάλνι –όπως έπραξαν αρκετές χώρες
της Ε.Ε. Σημειολογικά, ωστόσο, το
σινιάλο από την ανάρτηση στάλ-
θηκε σε διάφορους αποδέκτες,
όπως νωρίτερα, σε έκθεση ζωγρα-
φικής στην Αγία Πετρούπολη, ο
πρέσβης της Κ.Δ. στη Μόσχα, Κύ-
προς Γιωργαλλής πόζαρε μπροστά
σε ένα… πορτρέτο του προέδρου
Χριστοδουλίδη, φιλοτεχνημένο
από Ρώσο εικαστικό –την ημέρα
που η είδηση του θανάτου Ναβάλνι
μονοπωλούσε το ενδιαφέρον της
διεθνούς ειδησεογραφίας. 

Δεδομένης της κινητικότητας,
λόγω της καθόδου Ολγκίν, στο Κυ-
πριακό και εν μέσω της στάσης αρ-

χών που η Κ.Δ. τηρεί για τη ρωσική
εισβολή στην Ουκρανία, το πώς θα
κινηθεί πολιτικά και σημειολογικά
η Μόσχα στο Κυπριακό αποκτά ξε-
χωριστό ενδιαφέρον. Και τα σινιάλα
σε πολιτικό επίπεδο υφίστανται
και καταγράφονται τόσο στον άξονα
μιας αναβαθμισμένης σχέσης Ρω-
σίας-«ΤΔΒΚ» όσο και στο επίπεδο
της χρήσης του γεωγραφικού χώρου
των Κατεχομένων ως πεδίου οικο-
νομικής δραστηριότητας Ρώσων
που –μέσω Τουρκίας– παρακάμ-
πτουν τις κυρώσεις που έχει επι-
βάλει η Δύση και η Ε.Ε. για τη ρω-
σική εισβολή στην Ουκρανία τον
Φεβρουάριο του 2022. 

Όπως είναι σε θέση να γνωρίζει
η «Κ», για πρώτη φορά, το διάστημα
1 με 4 Μαρτίου, το προξενείο που
άνοιξε η Ρωσική Ομοσπονδία στα
Κατεχόμενα προχώρησε με την
οργάνωση εκλογών –για πρώτη
φορά στις περιοχές που η Κ.Δ. δεν
ασκεί αποτελεσματικό έλεγχο– για
τους Ρώσους που διαμένουν μόνιμα
στη λεγόμενη ΤΔΒΚ. Καλά ενημε-
ρωμένες πηγές από τα Κατεχόμενα
αναφέρουν πως ο συνολικός αριθ-
μός των Ρώσων πολιτών που δια-
μένουν μόνιμα εκεί αγγίζει τις
50.000, ενώ οι εκτιμήσεις για τη
συμμετοχή στη διαδικασία εκτι-
μώνται σε ένα ποσοστό της τάξης
του 15%-20%, δηλαδή μέχρι δέκα
χιλιάδες Ρώσοι που άσκησαν τα
εκλογικά τους δικαιώματα. Πρό-
ωρες κάλπες στήθηκαν παγκύπρια
και στις ελεύθερες περιοχές την
ίδια περίοδο, ενώ θα υπάρχουν και
κάλπες το διήμερο 15-17 Μαρτίου
με τη συμμετοχή να εκτιμάται σε
παρόμοια επίπεδα. Η διενέργεια
εκλογικής διαδικασίας, για πρώτη
φορά, στα Κατεχόμενα ερμηνεύεται
τόσο στο πλαίσιο της δυναμικής
μετακίνησης λόγω του πολέμου
στην Ουκρανία πολλών Ρώσων –
μέσω Τουρκίας ή από τις ελεύθερες

περιοχές– στις περιοχές της «ΤΔΒΚ»
όσο και της αύξησης του αποτυ-
πώματος της οικονομικής δραστη-
ριότητας τους στα Κατεχόμενα λό-
γω των κυρώσεων της Δύσης και
της Ε.Ε. στη Ρωσία για την επιθε-
τικότητά της στην Ουκρανία. 

Εδωσε στίγμα η Ζαχάροβα
Στα τέλη Φεβρουαρίου το ρωσικό

υπουργείο Εξωτερικών προέβη, για
πρώτη φορά μετά την επίσκεψη
Ολγκίν στην Κύπρο, σε δηλώσεις
για το Κυπριακό. Η δήλωση ωστόσο

δεν έδινε έμφαση στη διαχρονική
στάση αρχών της Μόσχας επί του
θέματος όσο στο να κατηγορηθεί
η Δύση και δη το Ηνωμένο Βασίλειο
με έναν ψυχροπολεμικό τρόπο για
το θέμα των κυρίαρχων βρετανικών
βάσεων (BSA) με φόντο τον συνε-
χιζόμενο πόλεμο στη Γάζα. 

Από την αρχή του πολέμου οι
βρετανικές βάσεις Ακρωτηρίου και
Δεκέλειας έχουν τεθεί στο επίκεν-
τρο δημοσιευμάτων του βρετανικού
ιστότοπου Declassified.UK που
υποστηρίζουν πως η Κύπρος απο-
τελεί το «επίκεντρο του πολέμου
κατά της Γάζας», σε ένα αφήγημα
που πρόσφατα αναπαρήγαγε με
δηλώσεις του και ο Τούρκος υπουρ-
γός Εξωτερικών, Χακάν Φιντάν.
Απαρατήρητη μεταξύ έμπειρων
αναλυτών των ρωσικών καμπανιών
disinformation στη Δύση δεν πέ-
ρασε και η παρουσία του Dimitri
Lascaris στη Κύπρο. 

Ο Καναδός δικηγόρος και δη-
μοσιογράφος, ελληνικής καταγω-
γής, που παραλίγο να αναδειχθεί
στην ηγεσία του καναδικού κόμ-
ματος των Οικολόγων (Green Party
of Canada) πριν από κάποια χρόνια
ταξίδεψε στην Κύπρο και στην πε-
ριοχή των Βάσεων για να επανα-
λάβει το αφήγημα του Declassi-
fied.UK για χρήση τους στον πό-
λεμο της Γάζας. Ο Lascaris θεω-
ρείται από αξιόπιστους αναλυτές
του Καναδά βασικός φορέας ανα-
παραγωγής της ρωσικής παραπλη-
ροφόρησης στον Καναδά, ενώ έχει
ταξιδέψει εκτενώς τα τελευταία
χρόνια στην αποσχισθείσα παρα-
νόμως Κριμαία και στο Ντονμπάς,
αναπαράγοντας υλικό που εξυπη-
ρετεί πλήρως φιλορωσικά αφηγή-
ματα και σκληρή κριτική κατά της
Δύσης και της Ε.Ε. 

Κλείνει μάτι και ο Τατάρ
Το μοτίβο των σχέσεων Ρωσίας-

«ΤΔΒΚ» για το οποίο ο Τατάρ κλεί-
νει συνεχώς το μάτι σύμφωνα και
με παλιότερες δηλώσεις (π.χ. περί
απευθείας πτήσεων Ρωσίας-Κα-
τεχομένων) επαναλήφθηκε και
στο «Φόρουμ της Αττάλειας». 

Ο Τουρκοκύπριος ηγέτης είχε
συνάντηση με τον Rustam Min-
nikhanov ηγέτη της αυτόνομης
περιοχής της Ρωσίας, Ταταρστάν.
Με τον Minnikhanov, ταταρικής
εθνοτικής καταγωγής και σε ονο-
μαστικό κατάλογο κυρώσεων της
Δύσης για την εισβολή της Ρωσίας
στην Ουκρανία, ο Τουρκοκύπριος
ηγέτης τόνισε «τους ιστορικούς
δεσμούς Τατάρων και Τουρκοκυ-
πρίων», ενώ αξίζει να σημειωθεί
πως ο Ρώσος αξιωματούχος απο-
τελεί ουσιαστικά τον πιο υψηλό-
βαθμο εκπρόσωπο της Ρωσικής
Ομοσπονδίας –δεδομένης της
συνταγματικής αυτονομίας που
διαθέτουν γεωγραφικές περιοχές
της Ρωσίας (η πόλη Καζάν είναι
η πρωτεύουσα του Ταταρστάν
και πέμπτη μεγαλύτερη πόλη της
Ρωσίας) που συναντάται με Τουρ-
κοκύπριο «αξιωματούχο» τα τε-
λευταία χρόνια. 

Η ταταρική κοινότητα –που εκ-
κινεί ιστορικά από τη χερσόνησο
της Κριμαίας– έχει ξεχωριστό απο-
τύπωμα, εθνοτικά, μεταξύ των ρω-
σικών κοινοτήτων (στην πλειοψη-
φία τους και τουρκόφωνων) στα
Κατεχόμενα και μετά την παρά-
νομη απόσχιση της Κριμαίας έχουν
αυξηθεί οι δεσμοί σε de facto επί-
πεδο δεδομένου ότι ιστορικά, νω-
ρίτερα, αυτό συνέβαινε εντός του
de jure επιπέδου μέσω Ουκρανίας
(ο Ραούφ Ντενκτάς είχε εγκαινιάσει
αυτό το επίπεδο σχέσεων μεταξύ
Τουρκοκυπρίων και της εθνοθρη-
σκευτικής κοινότητας των Τατά-
ρων για σκοπούς υποβοήθησης
της «ΤΔΒΚ» σε επίπεδο αναγνώ-
ρισης μετά το 1983).

csmm@cing.ac.cy +357 22392840www.cing.ac.cy/csmm/
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Σινιάλα Μόσχας με κάλπη στα Κατεχόμενα
Για πρώτη φορά οι Ρώσοι που διαμένουν μόνιμα στη λεγόμενη ΤΔΒΚ μπορούν να λάβουν μέρος στις ρωσικές εκλογές

<<<<<<<

Η διενέργεια εκλογικής
διαδικασίας στα Κατεχό-
μενα ερμηνεύεται στο
πλαίσιο της μετακίνησης
πολλών Ρώσων και της
αύξησης του αποτυπώ-
ματος της οικονομικής
δραστηριότητάς τους 
στα Κατεχόμενα.

Tο διάστημα 1 με 4 Μαρτίου, το προξενείο που άνοιξε η Ρωσική
Ομοσπονδία στα Κατεχόμενα προχώρησε με την οργάνωση εκλο-
γών για τους Ρώσους που διαμένουν μόνιμα στη λεγόμενη ΤΔΒΚ.
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Του ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΤΖΗΚΥΡΙΑΚΟΥ

Το 1963 ήταν κακή χρονιά και για
την αρχιεπισκοπική ράβδο και για
το βασιλικό σκήπτρο. Ο βασιλιάς
Παύλος προσβλήθηκε από επιθε-
τικής μορφής καρκίνο του στομά-
χου, ενώ στη Λευκωσία, ο Μακάριος
–ένα χρόνο μετά την παραμυθένια
επίσκεψη της πριγκίπισσας Ειρή-
νης– έβλεπε την πρωτοβουλία του
για αναθεώρηση του κυπριακού
συντάγματος να βυθίζει το νησί σε
μια χριστουγεννιάτικη διακοινοτική
βία χωρίς τελειωμό. Είναι άγνωστο,
αλλά μάλλον απίθανο, εάν ένας
υγιής Παύλος θα μπορούσε να είχε
συγκρατήσει τον Μακάριο. 

Από την ανάρρησή του στον
θρόνο, το 1947, ο βασιλιάς Παύλος
τασσόταν ανεπιφύλακτα υπέρ της
ένωσης της Κύπρου με την Ελλάδα.
Ακόμη και μετά την ανεξαρτησία
συνέχισε, πιο διπλωματικά και συγ-
κεκαλυμμένα, στην ίδια γραμμή.
Το διάγγελμά του όμως για το νέο
έτος 1964 θα ήταν σε άλλο μήκος
κύματος. Οι χειρισμοί τού Μακαρίου
απειλούσαν να σύρουν την Ελλάδα
σε πόλεμο. Οι Βρετανοί είχαν συγ-
καλέσει Πενταμερή Διάσκεψη στο
Λονδίνο τον Ιανουάριο με στόχο
τον τερματισμό των εχθροπραξιών
στο νησί, τη σύσταση νατοϊκής ει-
ρηνευτικής δύναμης που θα επι-
τηρούσε την τάξη και θα κρατούσε
το πρόβλημα εντός της νατοϊκής
οικογένειας. Το μήνυμα του Παύλου
προς τον Μακάριο ήταν σαφές. Πα-
ρά το ότι «το Πανελλήνιον ευρί-
σκεται σήμερα εστραμμένον προς
τους εν Κύπρω αδελφούς και πα-

ρακολουθεί μετ’ ανησυχίας τας δυ-
σχερείς ημέρας τας οποίας διέρχεται
η Δημοκρατία της Κύπρου», ήταν
«ευχάριστος η διαπίστωσης ότι αν-
τιμετωπίζομεν τα γεγονότα ταύτα
εν αγαστή σύμπνοια μετά των συμ-
μάχων μας», δηλαδή των εταίρων
της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ. 

Ο καρκίνος
Ο Παύλος είχε προσβληθεί από

καρκίνο του στομάχου τους τελευ-
ταίους μήνες του 1963. Αρχικά το
παλάτι είτε το κρατούσε μυστικό,
είτε πράγματι πίστευε ότι ήταν
«στένωση του πυλωρού, συνέπεια
γαστρικού έλκους», όπως ανέφεραν
τα ιατρικά ανακοινωθέντα. Ακόμη
και σήμερα, η επίσημη βασιλική
εκδοχή είναι ότι «η διάγνωση της
επάρατου νόσου έγινε στα τέλη Ια-
νουαρίου» (The Royal Chronicles).
Όποια κι αν είναι η αλήθεια, το γε-
γονός είναι ότι στη διάρκεια της
Πενταμερούς του Λονδίνου, η Αθή-
να είχε υπηρεσιακή κυβέρνηση,
βρισκόταν σε προεκλογική περίοδο,
ο βασιλιάς ήταν ασθενής και η βα-
σίλισσα Φρειδερίκη βρισκόταν στις
Ηνωμένες Πολιτείες. Ο Μακάριος,
λοιπόν, σε αντίθεση με το παρα-
σκήνιο των συμφωνιών Ζυρίχης –
Λονδίνου το 1959, τον Ιανουάριο
του 1964 ήταν ήδη πρόεδρος κρά-
τους, δεν ήταν ο ίδιος στο Λονδίνο
να δέχεται τις πιέσεις, αλλά αντι-
πρόσωποί του, και, απέναντί του,
στην Αθήνα, δεν είχε ένα αρραγές,
αλλά ένα ασθενές μέτωπο να του
διαμηνύει να συμβιβασθεί. Οι οδη-
γίες του στην κυπριακή αντιπρο-
σωπεία –παρά τις πρωτοχρονιάτικες
νουθεσίες του Παύλου– ήταν να

βραχυκυκλώσει την Πενταμερή
ώστε να αποφύγει το νατοϊκό πλαί-
σιο και να μεταφέρει το Κυπριακό
στα Ηνωμένα Έθνη. Οι αγγλοαμε-
ρικανοί πρότειναν τη δημιουργία
ειρηνευτικής δύναμης από χώρες-
μέλη του NATO. Η Ελλάδα δέχτηκε.
Ο Μακάριος όχι. Ο διάδοχος Κων-
σταντίνος ζήτησε να συναντήσει
τον πρέσβη της Κύπρου στην Ελ-
λάδα Νίκο Κρανιδιώτη και «μου
αποκάλυψε ότι η αποστολή του
[στρατιωτικού διοικητή του ΝΑΤΟ]
Στρατηγού Λέμνιτσερ [σε Ελλάδα
και Τουρκία] έγινε ύστερα από ενέρ-
γειες της βασίλισσας Φρειδερίκης»,
η οποία του διαμήνυσε να είναι πιο
διαλλακτικός στην Πενταμερή.
(Κρανιδιώτης, σελ. 111). Στις 06:30
το πρωί της Κυριακής, 2 Φεβρουα-
ρίου, η Φρειδερίκη, από τη σουίτα
της στο Γόλτορφ Αστόρια της Νέας
Υόρκης, συνομίλησε με τον Παύλο,
«ασθενούντα εν Τατοΐω» και ακο-
λούθως με τον διάδοχο Κωνσταν-
τίνο και αποφάσισαν όπως η με-
γαλειοτάτη αναχωρήσει εσπευσμέ-
νως το απόγευμα της ίδια μέρας
για την Αθήνα «λόγω επιδεινώσεως
του Κυπριακού» (Ημερολόγιο Βα-
σίλισσας Φρειδερίκης, σελ. 301).
Πιο ισορροπημένη θα ήταν η κα-
ταχώρηση εάν ανέφερε λόγω επι-
δείνωσης του Κυπριακού, αλλά και
της υγείας του Παύλου. Μέχρι να
προσγειωθεί στην Αθήνα η Φρει-
δερίκη, ο Μακάριος ενημέρωσε
γραπτώς στις 4 Φεβρουαρίου ότι
δεν αποδεχόταν τις εισηγήσεις της
Πενταμερούς. «Η ελληνική κυβέρ-
νηση τελούσε τότε κάτω από την
άμεση επιρροή της Φρειδερίκης
και του διαδόχου, και δεν ήθελε
κατ’ ουδένα λόγο να έλθει σε σύγ-
κρουση με το ΝΑΤΟ και την Αμε-
ρική. Γι’ αυτό άρχισε φορτικές πιέ-
σεις στον Αρχιεπίσκοπο» επιμέ-
νοντας να δεχθεί τις αγγλοαμερι-
κανικές προτάσεις ώστε να μην
ναυαγήσει η Πενταμερής (Κρανι-
διώτης, σελ. 117). Ούτε η Φρειδερίκη
θα τον έπειθε. Η διάσκεψη έληξε
άδοξα στις 10 Φεβρουαρίου 1964,
και ο Μακάριος κατάφερε στις 4
Μαρτίου 1964 το Συμβούλιο Ασφα-
λείας του ΟΗΕ να ψηφίσει υπέρ
της σύστασης της ειρηνευτικής
δύναμης για την Κύπρο, την ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ, η οποία συμπλήρωσε αυτόν
τον μήνα 60 χρόνια αδιάλειπτης
παρουσίας στην Κύπρο. 

Η Μεγαλόχαρη  
Η τελευταία πολιτική πράξη του

βασιλιά Παύλου ήταν να ορκίσει

την κυβέρνηση του Γεώργιου Πα-
πανδρέου, ο οποίος στις 16 Φε-
βρουαρίου είχε σαρώσει στις εκλο-
γές εξασφαλίζοντας 52% των ψή-
φων. Το πρωί της 21ης Φεβρουα-
ρίου, σε αίθουσα των ανακτόρων
του Τατοΐου, που είχε μετατραπεί
σε χειρουργείο, ο βασιλιάς Παύλος
υποβλήθηκε σε χειρουργική επέμ-
βαση. Με επιθυμία της βασίλισσας
Φρειδερίκης, τα ιατρικά όργανα
και ο απαραίτητος εξοπλισμός με-
ταφέρθηκαν από τον Ευαγγελισμό
στα ανάκτορα την προηγούμενη
ημέρα. Η εγχείρηση δεν ήταν αρ-
κετή για να σώσει τον Παύλο. Οι
ελπίδες εναποτέθηκαν στον Θεό.
Χωρίς, μέχρι σήμερα, να είναι ξε-
κάθαρο με ποιου την πρωτοβουλία
μεταφέρθηκε στις 3 Μαρτίου στα
ανάκτορα από την Τήνο η ιερή ει-
κόνα της Παναγίας. Τρεις μέρες
αργότερα, το πρωί της 6ης Μαρτίου
στο Τατόι, σε ηλικία 63 χρονών ο
Παύλος έφυγε από τη ζωή μετά από
17 χρόνια βασιλείας. Στα κράτη με
πολίτευμα τη βασιλεία, ο θάνατος
του βασιλιά αγγέλλεται με τη φράση
«Ο βασιλιάς απέθανε, ζήτω ο βα-
σιλιάς», εννοώντας την ορκωμοσία
του διαδόχου και την ανάληψη της
εξουσίας απ’ αυτόν. Ο διάδοχος
Κωνσταντίνος ορκίσθηκε στις 7 το
απόγευμα της ίδιας μέρας βασιλιάς
των Ελλήνων και αρχηγός των ενό-
πλων δυνάμεων.

Προτού πεθάνει, ο Παύλος είχε
συμβουλεύσει τον Κωνσταντίνο:
«μην μπλέξεις με την Κύπρο, θα σ’
τα φορτώσουν» (Χωρίς Τίτλο, σελ.
56). Ο διάδοχος όμως δεν θα είχε
επιλογή. Κυριολεκτικά από την
πρώτη μέρα που ανέβηκε στον θρό-
νο μέχρι τον Δεκέμβριο, 1967, όταν
έφυγε από την Ελλάδα μετά το απο-
τυχημένο αντικίνημά του, το Κυ-
πριακό θα τον «κυνηγούσε». 

Μια κηδεία κι ένας γάμος
Πριν όμως ασχοληθεί με τα πο-

λιτικά ζητήματα, ο βασιλιάς Κων-
σταντίνος είχε δύο άλλα θέματα να
ρυθμίσει. Πρώτα ήταν η κηδεία του
πατέρα του. Ο Μακάριος παρέστη
στη νεκρώσιμη ακολουθία στη Μη-
τρόπολη Αθηνών στις 12 Μαρτίου
και, σύμφωνα με το αμερικανικό
περιοδικό Time, στην πομπή από
τη Μητρόπολη μέχρι το ξενοδοχείο
Χίλτον έκλεψε την παράσταση. Πε-
ριμένοντας την επιβίβαση των επι-
σήμων σε αυτοκίνητα για τη μετα-
φορά τους στο Τατόι, όπου θα γι-
νόταν η ταφή, ο Μακάριος αποσπά-
στηκε από τους υπόλοιπους επισή-

μους. «Έπαιξε» με το πλήθος, μοί-
ραζε χαμόγελα, δεχόταν το χειρο-
φίλημα των πιστών και χαιρετούσε
τον κόσμο εξασφαλίζοντας, όπως
σημειώνει το Time, «το πιο ηχηρό
χειροκρότημα», απ’ όλους τους επι-
σήμους, που δεν ήταν ούτε λίγοι,
ούτε τυχαίοι. Μαζί με τον Μακάριο
ήταν ο πρώην πρόεδρος των ΗΠΑ
Χάρι Τρούμαν, η σύζυγος του τότε
προέδρου Λίντον Τζόνσον, πέντε
βασιλείς και πολλοί πρόεδροι ή ηγέ-
τες χωρών πολύ μεγαλύτερων της
Κύπρου. Οι επευφημίες όμως ήταν
για τον Μακάριο και συνοδεύονταν
από το σύνθημα της «Ένωσης»,
υπογραμμίζοντας ότι το Κυπριακό
ήταν «το πιεστικό πρόβλημα της
Ελλάδας». Σύμφωνα με το περιοδικό,
«αν και οι [Γεώργιος] Παπανδρέου
[που ήταν πρωθυπουργός] και Κων-
σταντίνος τάσσονται υπέρ μιας με-
τριοπαθούς λύσης στο Κυπριακό,
η λαϊκή αγανάκτηση για το ζήτημα
θα μπορούσε να θέσει σε κίνδυνο
την κυβέρνηση –και τον θρόνο–
εκτός αν επιτευχθεί κάποιου είδους
διευθέτηση σαφώς ευνοϊκή για την
Ελλάδα. Έτσι, το μέλλον ενός γέρου
ονόματι Παπανδρέου και ενός νε-
αρού άνδρα ονόματι Κωνσταντίνου
εξαρτάται σε πολύ μεγάλο βαθμό
από έναν μεσήλικα που λέγεται Μα-
κάριος», (ΤΙΜΕ, 20/3/1964).

Ο γάμος
Προτού όμως εμφανισθούν οι

πρώτες σκιές στη σχέση του Μα-
καρίου με τον Κωνσταντίνο, ένα
ακόμη βασιλικό, γαμήλιο παραμύθι
θα γοήτευε το κοινό τους. Σ’ αντί-
θεση με τον γάμο της Σοφίας με
τον Χουάν Κάρλος, ο Μακάριος θα
παρευρισκόταν στον γάμο του Κων-
σταντίνου με την τριτότοκη κόρη
του βασιλιά της Δανίας Φρειδερίκου,
Άννα Μαρία. Οι αρραβώνες του
ζεύγους είχαν γίνει τον Ιανουάριο
του 1963, αλλά ο πατέρας της νύφης
είχε θέσει ως απαράβατο όρο την
ενηλικίωσή της προκειμένου να
συγκατατεθεί στον γάμο, καθι-
στώντας τους τούς πιο νεαρούς βα-
σιλείς του κόσμου. Ο γάμος έγινε
στις 18 Σεπτεμβρίου 1964 και η
συγκεκριμένη ημερομηνία είχε επι-
λεγεί καθώς δεν είχε βρέξει ποτέ
την ημέρα εκείνη στην Αθήνα, η
οποία ξύπνησε από τους 21 κανο-
νιοβολισμούς από τα πυροβολεία
του Λυκαβηττού. Ήταν ο πρώτος
και ο μοναδικός γάμος εν ενεργεία
βασιλέως των Ελλήνων που έγινε
στην Ελλάδα. 

Ο πρόεδρος της Κύπρου, Αρχιε-
πίσκοπος Μακάριος, είχε την τι-
μητική του. Στο αεροδρόμιο τον
υποδέχθηκε με πάσα επισημότητα
προσωπικά ο γαμπρός. Στον λαιμό
του Μακαρίου εκτός από το χρυσό
εγκόλπιο, κρεμόταν, από μια ολό-
χρυση αλυσίδα, ο επιστήθιος σταυ-
ρός, ενώ στο αριστερό χέρι κρα-
τούσε την ποιμαντορική ράβδο. Ο
βασιλικός γάμος έγινε στη Μητρό-
πολη των Αθηνών. Το εσωτερικό
του ναού ήταν διακοσμημένο με
δέκα χιλιάδες γλαδιόλες κόκκινου
χρώματος και παρευρίσκονταν τε-
τρακόσιοι καλεσμένοι. Η θέση του
Μακαρίου ήταν στην πρώτη σειρά,
ακριβώς πίσω από τους νεόνυμφους. 
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Η ράβδος και το σκήπτρο 

«Μην μπλέξεις 
με την Κύπρο, 

θα σου τα 
φορτώσουν»
Ο θάνατος του βασιλιά Παύλου, 

ο γάμος του διαδόχου του 
Κωνσταντίνου Β΄ και 

η σύσταση της ΟΥΝΦΙΚΥΠ 
το δυσοίωνο 1964

<<<<<<<

Το πρωί της 6ης 
Μαρτίου στο Τατόι, 
σε ηλικία 63 χρονών, 
ο Παύλος έφυγε 
από τη ζωή μετά από 
17 χρόνια βασιλείας.

Η τελευταία πολιτική πράξη του βασιλιά Παύλου ήταν να
ορκίσει την κυβέρνηση του Γεώργιου Παπανδρέου, ο
οποίος στις 16 Φεβρουαρίου είχε σαρώσει στις εκλογές
εξασφαλίζοντας 52% των ψήφων.

Σ’ αντίθεση με τον γάμο της Σοφίας με τον Χουάν Κάρλος, ο Μακάριος θα παρευρισκόταν στον γάμο του Κωνσταντίνου με την τριτότοκη κό-
ρη του βασιλιά της Δανίας Φρειδερίκου, Άννα Μαρία.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Οι τελευταίες εκλογικές διαδικασίες
έχουν δείξει τη συντηρητικοποίηση
του πολιτικού συστήματος. Η δική
μας παρουσία στην πολιτική σκηνή
έρχεται να δώσει χώρο και φωνή
σε ανθρώπους που νιώθουν ότι δεν
εκπροσωπούνται στο παρόν πολι-
τικό σύστημα» λέει σε συνέντευξή
της στην «Κ» η αντιπρόεδρος του
Βολτ Κύπρου και υποψήφια στις
ευρωεκλογές Ανδρομάχη Σοφοκλέ-
ους. Εξηγεί για ποιο λόγο επέλεξε
σήμερα να κατέλθει στις επικείμενες
εκλογές αλλά και να ενεργοποιηθεί
κομματικά. «Είμαι ένα βαθιά πολι-
τικοποιημένο άτομο, αλλά ήμουν
πάντα άστεγη κομματικά, αφού
ποτέ δεν ανήκα και δεν ήμουν κον-
τά σε κόμμα. Βιώνοντας όμως πως
η διαφθορά έχει αποσαθρώσει τη
δημοκρατία και τους θεσμούς, την
απουσία του όποιου πλάνου για το
μέλλον, την ενίσχυση των δυνά-
μεων που πρεσβεύουν τη συντη-
ρητικοποίηση και τη μισαλλοδοξία,
κάπου φτάνει η στιγμή που λες ότι
δεν πάει άλλο» αναφέρει χαρακτη-
ριστικά. 

–Η πορεία σας μέχρι τώρα ήταν
άμεσα συνυφασμένη με τον ακτι-
βισμό και τις προσπάθειες επανέ-
νωσης της Κύπρου. Τι σας ώθησε
να ασχοληθείτε πλέον ενεργά με
την πολιτική; 

–Τόσα χρόνια έχω αφιερώσει
ώρες από τη ζωή μου -εθελοντικά-
για να δουλεύω για την επανένωση,
ήμουν παρούσα σε διεκδικήσεις
για το περιβάλλον, τα ανθρώπινα
δικαιώματα, το κράτος δικαίου.
Μαζί με πολλούς άλλους. Και όσες

φορές είχε συζητηθεί στο παρελθόν
η ιδέα για να εξελιχθούμε σε κάτι
κομματικό, εγώ δεν ένιωθα ότι
ήμουν έτοιμη για κάτι τέτοιο. Είμαι
ένα βαθιά πολιτικοποιημένο άτομο,
αλλά ήμουν πάντα άστεγη κομμα-
τικά, αφού ποτέ δεν ανήκα και δεν
ήμουν κοντά σε κόμμα. Βιώνοντας
όμως πως η διαφθορά έχει αποσα-
θρώσει τη δημοκρατία και τους θε-
σμούς, την απουσία του όποιου
πλάνου για το μέλλον, την ενίσχυση
των δυνάμεων που πρεσβεύουν τη
συντηρητικοποίηση και τη μισαλ-
λοδοξία, κάπου φτάνει η στιγμή
που λες ότι δεν πάει άλλο. Κουρά-
στηκα στη μιζέρια και στην κριτική,
πιστεύω ειλικρινά ότι η ελπίδα έρ-
χεται μόνο μέσα από τη δράση, και
κάπως έτσι ωρίμασε η ιδέα μέσα
μου για εμπλοκή στην κομματική
πολιτική. Αυτό φυσικά δεν θα μπο-
ρούσε να γίνει αν δεν υπήρχε το

Βολτ και δεν γνώριζα τα άτομα που
σήμερα απαρτίζουν τη δομή του.

–Δεν είστε μόνο υποψήφια με το
Βολτ για τις ευρωεκλογές, αλλά
και μία εκ των αντιπροέδρων του
νεοσύστατου κόμματος. Τι διαφο-
ρετικό έχει να προσφέρει στον
δημόσιο διάλογο;

–Το Βολτ είναι ένα κόμμα του
σήμερα, που βλέπει μπροστά. Εί-
μαστε ένα δικοινοτικό κόμμα, με
συνείδηση την ανάγκη για δουλειά,
για ειρήνη και λύση του Κυπριακού,
ως το μόνο βιώσιμο μέλλον για τη
χώρα, σε ένα τόσο ασταθές σκηνικό.
Λόγω και του άλυτου Κυπριακού
όμως, η Κυπριακή Δημοκρατία έχει
μείνει εγκλωβισμένη στην παρελ-
θοντολογία και δέσμια της διαφθο-
ράς. Αυτή τη στιγμή, τα υπάρχοντα
πολιτικά κόμματα έχουν πάψει να
ενδιαφέρουν τους πιο νέους δυνη-

τικούς ψηφοφόρους. Μένοντας
αμέτοχοι, αφήνουμε την Κύπρο
στα χέρια ανθρώπων που θέλουν
να αμφισβητήσουν κεκτημένα και
δικαιώματα, που για το πρόσκαιρο
κέρδος υποθάλπουν τη διάβρωση
της δημοκρατίας και του περιβάλ-
λοντος, αλλά και που χρησιμοποιούν
το άλυτο Κυπριακό για να επιβιώ-
νουν πολιτικά. Είναι καιρός οι δη-
μοκρατικοί, προοδευτικοί πολίτες
να διεκδικήσουμε τον χώρο μας
στο πολιτικό σκηνικό και να προ-
βάλουμε το δικό μας όραμα για το
μέλλον. 

–Υπάρχουν ανησυχίες ότι οι πο-
λιτικές του Βολτ θα προέρχονται
πλήρως από την Ευρώπη…

–ΤοΒολτ Κύπρου ανήκει στο πα-
νευρωπαϊκό δίκτυο Volt Europa. Οι
πανευρωπαϊκές πολιτικές λαμβά-
νονται σε πανευρωπαϊκό επίπεδο,

συναποφασίζονται όμως από όλα
τα μέλη του δικτύου. Όσον αφορά
τις τοπικές πολιτικές, το κάθε Βολτ
έχει την αυτονομία στον καθορισμό
πολιτικής, φτάνει αυτή να συνάδει
με τις αρχές και αξίες του Volt Eu-
ropa. Γεννηθήκαμε από την Ευρώπη,
είμαστε το πρώτο πανευρωπαϊκό
κόμμα, αλλά θέλουμε μια καλύτερη
Ευρώπη, την Ευρώπη της αλληλεγ-
γύης, την Ευρώπη που δεν θα αφήνει
κανέναν πίσω, ενώ προχωρά μπρο-
στά και αντιμετωπίζει τις τόσες προ-
κλήσεις του σήμερα. Μια Ευρώπη
πιο αυτόνομη στο διεθνές προσκή-
νιο, πρωτοπόρο στην καινοτομία
και στην τεχνολογία. Πιστεύουμε
ότι η Κύπρος είναι πιο δυνατή σε
μια πιο δυνατή Ευρώπη, και ότι η
ασφάλεια και ευημερία της Κύπρου
περνά και μέσα από αυτό.

–Τα τελευταία χρόνια ωστόσο

έχουμε δει πολλούς σχηματισμούς
να μπαίνουν φιλόδοξα στο πολιτικό
σκηνικό, αλλά να μην αντέχουν
είτε στον χρόνο, είτε στην πίεση
των άλλων κομματικών μηχανι-
σμών. Τι διαφορετικό προτίθεται
να κάνει το Βολτ για να μην έχει
την ίδια κατάληξη;

–Οι τελευταίες εκλογικές διαδι-
κασίες έχουν δείξει τη συντηρητι-
κοποίηση του πολιτικού συστήμα-
τος. Η δική μας παρουσία στην πο-
λιτική σκηνή έρχεται να δώσει
χώρο και φωνή σε ανθρώπους που
νιώθουν ότι δεν εκπροσωπούνται
στο παρόν πολιτικό σύστημα. Δεν
είμαστε διάσπαση άλλου κόμματος,
ούτε ερχόμαστε για να γίνουμε
ακόμα ένας κρίκος σε μια αλυσίδα
διαπλοκής ή διαμοιρασμού κομμα-
τικών οφελών. Έχουμε στόχευση
και αυτή δεν περνά μέσα από τον
συμβιβασμό με όσα μας έχουν φέρει

εδώ που είμαστε και που μας ανάγ-
κασαν να βγούμε μπροστά για να
σταθούμε ανάχωμα. Την ίδια ώρα,
η ίδια η δομή του Βολτ δεν επιτρέπει
φαινόμενα υπέρμετρης συγκέν-
τρωσης εξουσίας. Οι θητείες προ-
έδρων και αντιπροέδρων είναι μόνο
για 2+2 χρόνια και αυτό γιατί το
Βολτ δεν θέλει να είναι ένα προ-
σωποπαγές κόμμα. Υπάρχει διαρκώς
λοιπόν η ανάγκη για συνεχή δουλειά
στο να έχουμε ενεργά μέλη που θα
μεταλαμπαδεύσουν όσα πρε-
σβεύουμε. 

–Πού ανήκει ιδεολογικοπολιτικά
το Βολτ;

–Το Βολτ είναι ένα ορθολογι-
στικό, προοδευτικό και πραγματι-
στικό κόμμα. Κάτω από το Βολτ
έχουμε βρεθεί άτομα με διαφορε-
τικές αφετηρίες και πορείες, που
όμως μας ενώνουν οι αρχές και οι
αξίες, τις οποίες ήρθαμε για να υπε-
ρασπιστούμε. Πιστεύουμε σε μια
προοδευτική, επανενωμένη και
πράσινη Κύπρο. Θέλουμε να διεκ-
δικήσουμε κοινωνική και περιβαλ-
λοντική δικαιοσύνη, και ένα οικο-
νομικό μοντέλο που δεν θα αφήνει
κανέναν πίσω, και θα πηγαίνει πέρα
από την πρόσκαιρη ανάπτυξη, που
φέρνει το κέρδος για λίγους και τις
επιπτώσεις στους πολλούς. Αυτά
που βλέπουμε να συμβαίνουν στη
Λεμεσό, που σιγά-σιγά εξαπλώνον-
ται σε όλη την Κύπρο, αποτελούν
τις συνέπειες των επιλογών του
κράτους αλλά και της διαφθοράς
που έχει διαβρώσει κάθε θεσμικό
επίπεδο. Το όνομα της χώρας έχει
καταρρακωθεί διεθνώς, ειδικά τη
δεκαετία Αναστασιάδη. Σήμερα,
ακόμα και οι υγιείς επιχειρήσεις
αντιμετωπίζουν δυσκολίες στις διε-
θνείς δραστηριότητές τους, ενώ
ολόκληρη η Κύπρος έχει καταστεί
χώρος κάθε μορφής ξεπλύματος.
Η Κύπρος χρειάζεται ένα ολιστικό

πλάνο που θα βάζει την περιβαλ-
λοντική πτυχή στο επίκεντρο των
πολιτικών. Για ένα κράτος σύγχρο-
νο, που δεν θα θέτει συνεχώς προ-
σκόμματα στους πολίτες του. Αυτή
είναι η αντίληψή μας και ας μας
τοποθετήσει ο καθένας όπου πι-
στεύει ιδεολογικοπολιτικά. 

–Έχετε αναφέρει πως το Βολτ δεν
έχει οικονομικά μέσα άλλων κομ-
μάτων και βασίζεται πλήρως σε
εθελοντές. Από πού θα προέρχεται
η οικονομική βοήθεια που επιβάλ-
λεται για την κάθοδό σας στις επι-
κείμενες εκλογές;

–Ναι, όλοι μας στο Βολτ εργα-
ζόμαστε σε εθελοντική βάση, αφού
προς το παρόν δεν έχουμε έμμισθο
προσωπικό. Σκοπεύουμε να μαζέ-
ψουμε τους πόρους για τις εκλογές,
αλλά και για το κόμμα, από εισφορές
από μέλη και φίλους του κόμματος.

–Είχατε πρόσφατα συνάντηση,
τόσο με τη νέα απεσταλμένη του
γ.γ. των Ηνωμένων Εθνών για το
Κυπριακό, αλλά και με τον πρώην
Τ/κ ηγέτη Μουσταφά Ακιντζί. Από
τις συναντήσεις σας να υποθέ-
σουμε πως υπάρχει χαραμάδα ελ-
πίδας για επανέναρξη των συνο-
μιλιών το επόμενο διάστημα;

–Η ελπίδα δεν θα έρθει από έξω,
για να δημιουργηθεί η ελπίδα, πρέ-
πει και εσωτερικά να γίνει πολλή
δουλειά ακόμα για να χτιστεί η εμ-
πιστοσύνη ανάμεσα σε ανθρώπους
και δύο κοινότητες που είναι τόσα
χρόνια χώρια. Και η κα Ολγκίν αυτό
διαπίστωσε, σημειώνοντας την
απουσία εμπιστοσύνης ανάμεσα
στις πλευρές.

Όσον αφορά τον κ. Ακιντζί, ας
μην ξεχνάμε ότι έμεινε στην ηγεσία
των Τουρκοκυπρίων μέχρι και το
2020, αλλά η πολιτική του Νίκου
Αναστασιάδη στόχο είχε την πε-
ριθωριοποίησή του. Πληρώνουμε
και αυτά τα λάθη τώρα, αλλά αν εί-
ναι να προχωρήσουμε, πρέπει να
αντιληφθούμε πώς φτάσαμε εδώ.
Δεν ξέρω τι κάνουμε γι’ αυτά, και
σίγουρα με το να αναμασούμε την
επιστροφή σε συνθήκες προ επτα-
ετίας, απλώς βαυκαλιζόμαστε. 

–Ποια είναι η εκτίμησή σας για
τις προθέσεις της κας Ολγκίν; 

–Πιστεύω ότι η κα Ολγκίν διε-
ρευνά το έδαφος για αλλαγές στη
διαδικασία με τρόπο που να μπο-
ρούσε να επιτρέψει να ξανανοίξει
μια συζήτηση. Με ανησυχεί όμως
να βλέπω τη συζήτηση στο εσω-
τερικό να γίνεται με τρόπο που δεί-
χνει ότι δεν υπάρχει αντίληψη του
πού είμαστε, αλλά και πώς οι εξε-
λίξεις γύρω μας καθιστούν επιτα-
κτική την ανάγκη να ξεφύγουμε
από την επισφαλή συνθήκη στην
οποία βρισκόμαστε. Υπάρχει ένα
έντονο διπλωματικό παρασκήνιο
τη δεδομένη στιγμή, στο οποίο
όμως δεν είμαι σίγουρη πως η Κυ-
πριακή Δημοκρατία ελίσσεται, αφού
φαίνεται να μένει μόνο σε επίπεδο
ρητορικής. Αν θα προσπαθήσουμε
να είμαστε μέρος της λύσης, πρέπει
να είμαστε και μέρος όλων των εξε-
λίξεων που λαμβάνουν χώρα, τόσο
σε επίπεδο σχέσεων της Ελλάδας
με την Τουρκία αλλά και της Ε.Ε.
με την Τουρκία. Εκεί βρίσκεται
τώρα το κλειδί, σε μια στιγμή που
η Τουρκία προσπαθεί να κλείνει
κεφάλαια, αλλά την ίδια ώρα ενι-
σχύει και αυξάνει τον κλοιό στα
κατεχόμενα, έχοντας καταρρακώσει

την πολιτική βούληση των Τουρ-
κοκυπρίων και επιμένοντας, δη-
μόσια, στα δύο κράτη. Αυτό δεν
σημαίνει όμως ότι δεν θα αναγκα-
στεί να κάνει κάποια κίνηση. Το
ερώτημα για την Κ.Δ. είναι πώς
ελίσσεται σε αυτό το πλαίσιο και
τι κινήσεις κάνει για να είναι ου-
σιαστικά παρούσα με τρόπο που
θα έχει αποτέλεσμα και όχι διαδι-
κασίες για χάρη των διαδικασιών.
Και το τελευταίο, πιστεύω είναι μέ-

ρος των σκέψεων της κας Ολγκίν,
σε σχέση με την πλευρά μας. 

–Ποιο πιστεύετε πως είναι το δια-
κύβευμα των επικείμενων εκλο-
γών;

–Η Ευρώπη ολόκληρη απειλείται
από την επικράτηση δυνάμεων που
επιδιώκουν τη διάσπαση και απο-
δυνάμωσή της. Σήμερα είναι καιρός
να μπει έναανάχωμα στις δυνάμεις
που χρησιμοποιούν τις αντικειμε-
νικές πιέσεις στις ζωές των πολιτών
για να σπέρνουν τον φόβο και το
μαύρο. Εμείς, με προτάσεις και θέσεις,
θέλουμενα ξεδιπλώσουμε το πλάνο
για μια άλλη πορεία στην Ευρώπη
και στην Κύπρο. Στο πρόγραμμά
μας για τις ευρωεκλογές, το Moon-
shot, έχουμε ένα μεγάλο αριθμό θέ-
σεων, για θέματα που άπτονται της
ποιότητας ζωής,αυτονομίας της Ευ-
ρώπης στη διεθνή σκηνή, κλιματικής
κρίσης, μετανάστευσης κ.ά. 

–Τι θα θεωρηθεί ένα καλό αποτέ-
λεσμα για το Βολτ;

–Αυτές είναι οι πρώτες εκλογές
του Βολτ, θα έρθουν κι άλλες. Πι-
στεύουμε ότι είναι η πρώτη φορά
που ο προοδευτικός, δημοκρατικός,
Κύπριος πολίτης έχει μπροστά του

μία επιλογή την οποία να μπορεί
να ψηφίσει χωρίς ενδοιασμούς. Μία
επιλογή που φτιάχνεται από αν-
θρώπους που θεωρούν ότι δεν εκ-
προσωπούνται στο παρόν πολιτικό
σύστημα. Μία επιλογή από βαθιά
πολιτικοποιημένους ανθρώπους
που κουράστηκαν να ψηφίζουν το
μη χείρον βέλτιστον και θέλουν να
έχουν τη δική τους πολιτική φωνή
διεκδίκησης. Απέναντι στις κοντό-
φθαλμες πολιτικές, και ρητορείες
που μας κρατούν στο παρελθόν,
εμείς βλέπουμε μπροστά και προ-
τάσσουμε το δικό μας πλάνο για
την Κύπρο και την Ευρώπη, ως μια
φωνή που μέχρι σήμερα δεν έβρισκε
ουσιαστική στέγη. Είναι καιρός να
μετρηθούμε. Θέλουμε λοιπόν ένα
ποσοστό που θα επιτρέψει σε αυτή
τη φωνή να αποδείξει ότι υπάρχει
ο χώρος γι’ αυτήν στο πολιτικό σύ-
στημα. Είναι στο χέρι μας τώρα να
ξεδιπλώσουμε το όραμά μας για τη
χώρα, να δείξουμε ότι έχουμε το
πλάνο και τη στρατηγική για να το
υλοποιήσουμε. Θέλουμε και θα κά-
νουμε κάθε προσπάθεια να φτάσει
όλο αυτό στον κόσμο σε κάθε άκρη
της Κύπρου, ούτως ώστε όσοι νιώ-
θουν την ίδια ανάγκη, να μας στη-
ρίξουν και να έρθουν κοντά. 

Η Ολγκίν, ο Ακιντζί και η επιστροφή εκεί που μείναμε

<<<<<<<

Λόγω και του άλυτου
Κυπριακού όμως,
η Κυπριακή Δημο-
κρατία έχει μείνει
εγκλωβισμένη στην
παρελθοντολογία και
δέσμια της διαφθοράς.

<<<<<<<

Δεν είμαστε διάσπαση
άλλου κόμματος, ούτε
ερχόμαστε για να γίνου-
με ακόμα ένας κρίκος σε
μια αλυσίδα διαπλοκής
ή διαμοιρασμού κομμα-
τικών οφελών.

<<<<<<<

Με το να αναμασάμε
την επιστροφή σε συν-
θήκες προ επταετίας,
απλώς βαυκαλιζόμαστε.

ΑΝΔΡΟΜAΧΗ ΣΟΦΟΚΛEΟΥΣ, αντιπρόεδρος Βολτ Κύπρου, υποψήφια στις ευρωεκλογές

Η ελπίδα έρχεται μόνο
μέσα από τη δράση

Ηρθε ο καιρός οι δημοκρατικοί, προοδευτικοί πολίτες
να διεκδικήσουμε τον χώρο μας 

«Μένοντας αμέτοχοι, αφήνουμε την Κύπρο στα χέρια ανθρώπων που θέλουν να αμφισβητήσουν κεκτημένα και δικαιώματα, που για το πρό-
σκαιρο κέρδος υποθάλπουν τη διάβρωση της δημοκρατίας και του περιβάλλοντος, αλλά και που χρησιμοποιούν το άλυτο Κυπριακό για να επι-
βιώνουν πολιτικά» λέει σε συνέντευξή της στην «Κ» η αντιπρόεδρος του Βολτ Κύπρου Ανδρομάχη Σοφοκλέους.
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Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης
και η πρόεδρος του ΔΗΣΥ
Αννίτα Δημητρίου, που συμ-
μετείχαν μαζί στη Σύνοδο
του Ευρωπαϊκού Λαϊκού Κόμ-
ματος, στο Βουκουρέστι,

αποφάσισαν τη στήριξη της υποψηφιότητας
της Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν, για μια
δεύτερη θητεία στην ηγεσία της Κομισιόν. 

Η Αννίτα Δημητρίου δήλωσε ότι «υπό
την ηγεσία της» Φον ντερ Λάιεν, «η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση παρέμεινε ενωμένη απέ-
ναντι στις αντιξοότητες και οι προσπάθειές
της συνέβαλαν στη διατήρηση της ειρήνης,
της ασφάλειας και της ευημερίας στην πε-
ριοχή μας εν μέσω πρωτόγνωρων κατα-
στάσεων». Και ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης,
απευθυνόμενος στην Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν, είπε ότι «οδήγησες το καράβι σε
φουρτουνιασμένα νερά, και το έκανες χτί-
ζοντας την Ένωση, μέσα από απαράμιλλη
επιμονή, σκληρή δουλειά και αποφασιστι-
κότητα», επισημαίνοντας μάλιστα ότι «εί-
μαστε περήφανοι που θα σταθούμε δίπλα

σου για τα επόμενα πέντε χρόνια». Όσο
οξύμωρο κι αν είναι για το εσωτερικό ακρο-
ατήριο της Κύπρου, ο Νίκος Χριστοδουλίδης
που κυβερνά, όπως κυβερνά, και η Αννίτα
Δημητρίου που υποτίθεται ότι ασκεί αν-
τιπολίτευση, πήγαν χέρι-χέρι στο Βουκου-
ρέστι και έδωσαν ψήφο εμπιστοσύνης
στην Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν, και θα
σταθούν δίπλα της για την επόμενη πεν-
ταετία, απλώς και μόνο γιατί επιλέχθηκε
από το ΕΛΚ. Το θέμα βεβαίως δεν είναι τι
θα κάνουν και πού θα σταθούν οι δύο Κύ-
πριοι εταίροι στο ΕΛΚ. Αλλά, τι κάνει και
πού στέκεται η Φον ντερ Λάιεν, η οποία
μέχρι τώρα όχι μόνο δεν ήταν κοντά στην
Κύπρο, αλλά βρισκόταν «απέναντι». Κυ-
ριολεκτικά. 

Ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης και η Αννίτα
Δημητρίου ξέχασαν ότι η Κομισιόν, «υπό
την ηγεσία» της Ούρσουλας φον ντερ Λάιεν,
παρέα με τον Γιοσέπ Μπορέλ ετοίμασαν
έκθεση, προτείνοντας την παραχώρηση
δώρων προς την Τουρκία σε επτά πυλώνες,
χωρίς καμιά διασύνδεση με το Κυπριακό;

Ή ότι η στάση της Φον ντερ Λάιεν οδήγησε
σε υποστολή της «σημαίας» που είχε υψώσει
προεκλογικά ο Νίκος Χριστοδουλίδης, υπο-
σχόμενος στον κυπριακό λαό τη διασύνδεση
των ευρωτουρκικών ντοσιέ με την επίλυση
του Κυπριακού;

Έθεσε το ζήτημα αυτό ο πρόεδρος στη
Γερμανίδα αξιωματούχο πριν αποφασίσει
να σταθεί δίπλα της για την επόμενη πεν-
ταετία; Η απάντηση που μας δόθηκε από
κοινοτικά χείλη είναι ότι «δεν τέθηκε καμιά
προϋπόθεση για τη στήριξη της υποψηφιό-
τητας της κας Φον ντερ Λάιεν». Με άλλα
λόγια, οι δύο συν-έταιροι στο ΕΛΚ, Νίκος
και Αννίτα, λειτουργώντας ως «πακέτο»,
στήριξαν την υποψηφιότητα Φον ντερ Λάιεν
εν λευκώ και χωρίς διασφάλιση ζωτικών
συμφερόντων του κυπριακού κράτους.

Διότι, όπως πληροφορούμαστε, κανείς
εκ των δύο δεν διεκδίκησε ούτε αυτή την
απόσυρση της πρότασης Κανονισμού της
Κομισιόν για το απευθείας εμπόριο, που
θεωρεί το ψευδοκράτος «τρίτη χώρα» (!)
και προνοεί απευθείας εμπορικές σχέσεις

με την Ε.Ε., στα πρότυπα της Ταϊβάν. Μια
πρόταση που, ο Νίκος και Αννίτα που
πήγαν χέρι-χέρι στο Βουκουρέστι, θα έπρε-
πε να γνωρίζουν ότι επανέρχεται, ως ένα
σοβαρό ενδεχόμενο, σε περίπτωση «δια-
ζυγίου» στο Κυπριακό. Και ότι συζητείται
σε ξένους διπλωματικούς κύκλους.

Ένα είναι βέβαιο: Αν υπάρχει manual
πολιτικής, αυτό δεν περιλαμβάνεται στα
έξι χιλιάδες βιβλία που δήλωσε ότι έχει
στη βιβλιοθήκη του ο Νίκος Χριστοδουλί-
δης. Και προφανώς δεν περιλαμβάνεται
ούτε στα βιβλία της Χρυσηίδας Δημουλίδου,
στα οποία φέρεται να επιδεικνύει προτίμηση
η Αννίτα Δημητρίου. Ευτυχώς πάντως για
το ΕΛΚ, εάν κάποια στιγμή χρειαστεί να
επιλέξει μεταξύ Νίκου και Αννίτας, η επιλογή
δεν θα είναι δύσκολη. Διότι, εικόνα είναι
όλα. Και διαφορά δεν υπάρχει.

Σημείωση 1: Η Αννίτα Δημητρίου χαρακτήρι-
σε την «ειδική παράγραφο» του ΕΛΚ για το
Κυπριακό ως «κατάκτηση», διότι όπως είπε,
δεν θα γίνει αποδεκτή ποτέ η διχοτομική ρη-

τορική της Τουρκίας για λύση δύο κρατών
και γιατί επιβεβαιώνεται η στήριξη ΔΔΟ, χω-
ρίς ξένα στρατεύματα και επεμβατικά δι-
καιώματα. Η παράγραφος είναι μεν θετική,
αλλά υπολείπεται ψηφισμάτων του Ευρω-
παϊκού Κοινοβουλίου, το οποίο έχει καλέσει
επανειλημμένα την Τουρκία να αρχίσει άμε-
σα την απόσυρση των στρατευμάτων της από
την Κύπρο και να αποδώσει την περίκλειστη
Αμμόχωστο στους νόμιμους κατοίκους της.
Κατά συνέπεια, πολύ φοβάμαι ότι η «κατά-
κτηση» της Αννίτας Δημητρίου θυμίζει την
κατάκτηση του Κολόμβου, όταν ανακάλυψε
την Αμερική… 500 χρόνια μετά την ανακάλυ-
ψή της, από τον επικεφαλής των Βίκινγκ
Λέιφ Έρικσον.

Σημείωση 2: Η κα Φον ντερ Λάιεν ήταν με-
ταξύ αυτών που δεν λάμβαναν υπόψη την
πρόταση της Λευκωσίας για ανθρωπιστικό
διάδρομο στη Γάζα. Η άποψή της άλλαξε, όχι
μέσω Λευκωσίας, αλλά μέσω Ουάσιγκτον. 

Ενα manual για τον Νίκο και την Αννίτα
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Ηταν ένας Χριστοδουλίδης «από τα παλιά».
Χαλαρός, επικοινωνιακός και καλά διαβασμένος
ως προς τη γλώσσα του σώματος. Αλλά και ο
απολογισμός που έκανε στην έναρξη, εν είδει
διαγγέλματος, ήταν προσεκτικά δομημένος
με ξεκάθαρο κεντρικό μήνυμα: Η κυβέρνηση

παρήγαγε έργο. Όσο για το αν έγιναν λάθη, αυτά κατά τον
πρόεδρο δεν ήταν «σε επίπεδο πολιτικών». Ήταν λάθος
συμπεριφορές, όπως οι υπερωρίες της Δόξας Κωμοδρόμου
ή η ανάρτηση του Μιχάλη Χατζηγιάννη για το πάρτι γενεθλίων
του Νικόλα Παπαδόπουλου. Τα παραδείγματα του τα έβγαλε
ο δημοσιογράφος με το τσιγκέλι, καθώς ο πρόεδρος δεν
αναφέρθηκε σε ονόματα –απλώς περιέγραψε τα «συμπτώ-
ματα». Προτεραιότητά του άλλωστε ήταν να απαριθμήσει
τα επιτεύγματα της διακυβέρνησης κατά τρόπο εξαντλητικό.
Προσδοκώντας, φυσικά, όταν έκλεινε και το (αναγκαίο πλην
βαρετό) κεφάλαιο για το Κυπριακό, το πρόσημο του απο-
λογισμού να ήταν θετικό για τον ίδιο. Κι έτσι να γυρίζαμε
σελίδα, ώστε ο πρόεδρος να κάνει ποδαρικό στο δεύτερο
έτος της διακυβέρνησής του χωρίς βαρίδια.

Αυτός ήταν σε αδρές γραμμές ο επικοινωνιακός σχε-
διασμός. Κι αυτή την τακτική υπερασπίστηκε ο Νίκος Χρι-
στοδουλίδης, με επάρκεια οφείλουμε να παραδεχτούμε.
Πλην ελαχίστων εξαιρέσεων (όπως τη δυσκολία του στην
αυτοκριτική), τα πράγματα την Τρίτη το βράδυ γενικά
πήγαν καλά. Και σε επίπεδο εικόνας, αλλά και σε κάποια
επιμέρους θέματα ουσίας. Γιατί και επί της ουσίας των πο-
λιτικών έγινε έργο σε συγκεκριμένους τομείς, το οποίο
πρέπει να πιστωθεί στην κυβέρνηση: από τη διαχείριση
του μεταναστευτικού και τα αντανακλαστικά σε σχέση
με τις προσφυγικές πολυκατοικίες, μέχρι τα θέματα που
άπτονται της παιδείας και χρονίζουν στα συρτάρια. Τούτων
δοθέντων, η απάντηση στο ερώτημα «αν έπεισε ο πρόεδρος»,
θα έπρεπε να είναι απλή. Πλην όμως η πολιτική δεν είναι
μαθηματική πράξη που οδηγεί στη μία, ορθή λύση. Γι’
αυτό και μια καλοστημένη τηλεοπτική εμφάνιση δεν είναι
αρκετή για να ισοφαρίσει αυτό που καταγράφουν οι δη-
μοσκοπήσεις μήνες τώρα: το έντονο αίσθημα απογοήτευσης
για τη διακυβέρνηση Χριστοδουλίδη.

Δεν έχω μια συμπαγή ομάδα πολιτών για να με στηρίζει,
ισχυρίστηκε ο πρόεδρος, επαναλαμβάνοντας ότι είναι κομ-
ματικά ορφανός. Η δήλωση αυτή δεν πρέπει να χαροποίησε
τα κόμματα του Κέντρου, ιδιαίτερα σε αυτή τη συγκυρία
που το ΕΛΑΜ τα πιέζει από δεξιά. Το γεγονός πάντως ότι
τα κομματικά στηρίγματα του Νίκου Χριστοδουλίδη πα-
ραπαίουν, δεν τον καθιστά ανάδελφο. Επιπλέον, ας μην
ξεχνάμε ότι αρκετοί υπουργοί του είναι συναγερμικοί και
ο ίδιος υπήρξε στην πρώτη γραμμή της διακυβέρνησης
Αναστασιάδη. Όσο για τη θεωρία των μη φιλικών μέσων
ενημέρωσης, όσοι διαθέτουν μνήμη γνωρίζουν ότι είναι
διάτρητη. Τι να πρωτοθυμηθούμε αλήθεια; Τον διασυρμό
του Δημήτρη Χριστόφια από το σύνολο των ΜΜΕ μετά το
Μαρί ή το τσουνάμι αρνητικών δημοσιευμάτων για τον
Νίκο Αναστασιάδη σε σχέση με το εμπόριο των χρυσών
διαβατηρίων; Αν υπάρχει κάτι ενδιαφέρον στην περίπτωση
του νυν προέδρου είναι ότι κατάφερε να στρέψει το σύνολο
του Τύπου εναντίον του χωρίς να έχει μεσολαβήσει καμιά
αξιοσημείωτη κρίση τη χρονιά που πέρασε.

Στο διά ταύτα: o Νίκος Χριστοδουλίδης έπεισε όσους
ήταν προαποφασισμένοι να πειστούν. Το φιλικό του ακρο-
ατήριο δηλαδή. Όλοι οι άλλοι, η συντριπτική πλειοψηφία
σύμφωνα με τις δημοσκοπήσεις, τον άκουσαν με καχυποψία
και δεν αισθάνθηκαν σοφότεροι, όταν έπεσαν οι τίτλοι
τέλους. Επειδή πολύ απλά η πραγματικότητα που βιώνουν
δεν συνάδει με την εικόνα που σκιαγράφησε ο πρόεδρος.
Η ακρίβεια έχει γονατίσει τα χαμηλά και μεσαία εισοδήματα.
Οι τιμές των ενοικίων έχουν ξεφύγει και ο λογαριασμός
του ρεύματος έγινε βραχνάς. Το κυριότερο όμως αφορά
στη διάψευση των προσδοκιών που ο ίδιος ο πρόεδρος
καλλιέργησε. Αυτό δίνει τον τόνο της διακυβέρνησης.
Υποσχέσεις για ένα άλλο ύφος και ήθος εξουσίας. Για μία
Κύπρο που θα ξέφευγε από τις παθογένειες του κράτους
του 1960. Οι κακές επιλογές προσώπων, οι ατυχείς διορισμοί
και η επιμονή στο περιτύλιγμα παρά στο περιεχόμενο της
πολιτικής είναι οι αιτίες που ο πρώτος χρόνος της διακυ-
βέρνησης Χριστοδουλίδη κλείνει με αρνητικό πρόσημο.
Μια πραγματικότητα που ο τηλεοπτικός απολογισμός δεν
κατάφερε να αναστρέψει. 

Επεισε
ο πρόεδρος;

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

stavros.christodoulou@gmail.com

«Δεν έγιναν λάθη σε πολιτικές, έγιναν
λάθη σε συμπεριφορές και επιλογές, κι
αυτά διορθώθηκαν αμέσως», είπε ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας απαντώντας σε
σχετική ερώτηση του συνάδελφου Σταύ-
ρου Κυπριανού, στο πλαίσιο της διακα-

ναλικής. Εξήγησε, δε, πως αυτό που εννοεί είναι ότι τα
λάθη τα οποία έγιναν τον πρώτο χρόνο της διακυβέρνησής
του δεν ήταν λάθη που έβλαψαν τον κυπριακό λαό, και
δήλωσε μάλιστα περήφανος γι’ αυτό. Με άλλα λόγια,
παραδέχτηκε ότι έγιναν λάθη αλλά ευτυχώς αυτά τα
λάθη δεν ήταν λάθη σε πολιτικές και δεν ζήμιωσαν τον
κόσμο. Μια παραδοχή που αναπόφευκτα οδηγεί τον
κάθε σκεπτόμενο πολίτη στην εύλογη, θεωρώ, απορία:
Βάσει ποιου σκεπτικού ένας πρόεδρος, νέος και υπο-
σχόμενος, με όραμα και ευρυγώνια αντίληψη δηλώνει
περήφανος επειδή τον πρώτο χρόνο της διακυβέρνησής
του τα λάθη που έγιναν δεν ήταν από κείνα που πλήττουν
την κοινωνία και βλάφτουν τους πολίτες; Υπήρχε δηλαδή
περίπτωση να ήταν;

Θα μπορούσε ένας πρόεδρος που ψηφίστηκε ακριβώς
επειδή δεν έμοιαζε με όλους εκείνους που μέχρι τώρα
ζήμιωναν τους πολίτες (ηθελημένα και μη), να έκανε
στον πρώτο χρόνο της διακυβέρνησής του τόσο τραγικά
λάθη σε πολιτικές και δη από εκείνα που είναι ικανά
να πλήξουν την κοινωνία και τους πολίτες που επένδυσαν
σ’ αυτόν; Και κατ’ επέκταση, είναι λόγος να αισθανθεί
περήφανος επειδή δεν έγιναν τέτοιου είδους ζημιογόνα
λάθη; Δεύτερο ερώτημα: Πώς γίνεται ένας πρόεδρος,
νέος, με όραμα και ανοιχτούς ορίζοντες, ο οποίος –επα-
ναλαμβάνω– μοιάζει να διαφέρει από τους προηγούμε-
νους, να πιστεύει πως τα πολιτικά λάθη σε συμπεριφορές
και επιλογές είναι κάτι ξέχωρο από την άσκηση πολιτικής
και από τις πολιτικές αποφάσεις που οδηγούν στη
χάραξη πολιτικών; Δεν είναι οι συμπεριφορές και οι
επιλογές δείγμα πολιτικής κουλτούρας; Δεν είναι ενδείξεις
ή και αποδείξεις ενός κάποιου πολιτικού ήθους ή μιας
κάποιας νοοτροπίας;

Και αν το ήθος, η κουλτούρα και η νοοτροπία του
πολιτικού αποτελούν ουσιώδη συστατικά της πολιτικής
του αντίληψης και δράσης, τότε πώς γίνεται να θεω-
ρούνται ξέχωρα από την άσκηση πολιτικής; Από την
άλλη, ακόμη κι αν δεχτούμε ότι οι συμπεριφορές και οι
επιλογές μπορούν να ξεχωρίσουν από την άσκηση πο-
λιτικής, τότε γιατί η κυβέρνηση προωθεί θεσμικές με-
ταρρυθμίσεις που να διασφαλίζουν τη μη διάπραξη
λαθών σε συμπεριφορές και επιλογές; Αυτό δήλωσε ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας. Πως «οι θεσμικές μεταρ-
ρυθμίσεις αποτελούν βασική συνιστώσα της δικής του
διακυβέρνησης, ακριβώς για να μη γίνονται τέτοιου
είδους λάθη (συμπεριφορών και επιλογών)». Χαρακτη-
ριστικά είπε πως «Γι’ αυτό προχώρησαν με τον κώδικα
συμπεριφοράς των υπουργών, το Γνωμοδοτικό Συμβούλιο
και με τη νομοθεσία σε σχέση με τους συμβούλους αλλά
και πολλές άλλες θεσμικές μεταρρυθμίσεις που ανέλαβε
η κυβέρνηση αναγνωρίζοντας τα λάθη που έγιναν».
Και παρόλα αυτά, πιστεύει πως τα εν λόγω λάθη, τα
οποία χρήζουν θεσμικών αλλαγών ώστε να διασφαλίζεται
ότι δεν θα συμβαίνουν, παραμένουν αβλαβή για την
κοινωνία. Και αν εξαιτίας αυτών των λαθών η κοινωνία
αισθανθεί απογοήτευση ή ακόμα και διάψευση των
προσδοκιών της, σύμφωνα με τον πρόεδρο δεν συντρέχει
κανένας λόγος, διότι πηγάζουν από λάθη που δεν
αφορούν σε πολιτικές, και ως τέτοια δεν απογοητεύουν
ή και διαψεύδουν τις προσδοκίες του πολίτη.

Με πιο απλά λόγια, ο πολίτης δεν πρέπει να δώσει
σημασία σ’ αυτού του είδους τα λάθη, αφού δεν αφορούν
σε πολιτικές αλλά είναι λάθη σε συμπεριφορές και επι-
λογές, και να συνεχίσει να κρατά των πήχη των προσ-
δοκιών του ψηλά, διότι επί της ουσίας δεν τρέχει ούτε
γάτα, ούτε ζημιά. Ο πρόεδρος, άλλωστε, δήλωσε πως
«χαίρεται που ο κόσμος περιμένει πολλά από εκείνον
και τη διακυβέρνησή του και δη σε τόσο δύσκολες
εποχές όπως αυτές που διανύουμε». Το ενδεχόμενο ο
κόσμος, ακριβώς επειδή οι εποχές είναι δύσκολες, εκτός
από πολιτικές να αναμένει και συμπεριφορές οι οποίες
συμβαδίζουν με αυτές τις υψηλών προσδοκιών πολιτικές,
αντιμετωπίζεται ως… απομακρυσμένη πιθανότητα.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Απομακρυσμένη
πιθανότητα

elenixenou11@gmail.com
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Ακτιβίστριες και υποστηρικτές του γυναικείου κινήματος FEMEN με ένα πανό «Η ζωή της γυναίκας εί-
ναι ο καθρέφτης της νεωτερικότητας» συγκεντρώνονται για τον εορτασμό της Παγκόσμιας Ημέρας της
Γυναίκας στο Μπισκέκ, του Κιργιστάν. 

«Δεν είμαι ιδεολόγος. Ιδεολογία
μου είναι ο ορθολογισμός» έλεγε
την εβδομάδα που πέρασε ο τέως
χρηματοοικονομικός επίτροπος
Παύλος Ιωάννου, όταν ανακοίνωνε
την απόφασή του να κατέλθει ως

αριστίνδην υποψήφιος με το ακροδεξιό κόμμα
ΕΛΑΜ. Δεν υπήρχαν βεβαίως πολλοί που συνέ-
δεαν την υποψηφιότητα με οποιοδήποτε ιδεο-
λογικό πρόσημο για να χρειαστεί η επεξήγηση.
Ήταν αρκούντως κατανοητό πως αποκάλυπτε
τον τυχοδιωκτισμό ενός ανθρώπου που ψάχνει
απλώς το «όχημα» για να εκλεγεί. Τυχοδιωκτισμός,
δεδομένου ότι το ΕΛΑΜ φαίνεται, βάσει δημο-
σκοπήσεων, να κλειδώνει την έδρα στην Ευ-
ρωβουλή. Όσο κι αν οι επιδιώξεις Ιωάννου ήταν
εμφανείς, η εξαγγελία προκάλεσε αναπόφευκτα
την αμηχανία μέρους του πολιτικού συστήματος.
Το ΕΛΑΜ έκανε μία κίνηση πολιτικής νομιμο-
ποίησης, βάζοντας υποψήφιο ένα πρόσωπο που
αποτελούσε μέχρι χθες θεσμό της Κυπριακής
Δημοκρατίας. Η υποψηφιότητά του σφράγιζε
συνεπώς την απενεχοποίηση της ακροδεξιάς
ψήφου και άνοιγε τον δρόμο για να ακολουθή-
σουν άλλοι συστημικοί υποψήφιοι στις επόμενες
εκλογές. Όμως η υποψηφιότητα Ιωάννου απο-
τελούσε το σύμπτωμα του προβλήματος και όχι
το πραγματικό πρόβλημα. Και αυτό γιατί η κα-
νονικοποίηση του ΕΛΑΜ είχε ξεκινήσει υπόκωφα
από το ίδιο το πολιτικό σύστημα.

Αυτό το πολιτικό σύστημα που σήμερα δια-
μαρτύρεται για την άνοδο της Ακροδεξιάς, προ-
ειδοποιώντας για τους κινδύνους που έρχονται,
έκλεισε βολικά τα αφτιά όταν η Χρυσή Αυγή
χαρακτηριζόταν εγκληματική οργάνωση και
έντυσε τον φασισμό με ένα ωραίο περιτύλιγμα.
Ποιος από αυτούς, για παράδειγμα, ζήτησε
πλήρη διερεύνηση της δράσης του ΕΛΑΜ, όταν
το αδελφό κόμμα, στο οποίο η ηγεσία του ΕΛΑΜ
ήταν ενεργό μέρος, οδηγείτο στην φυλακή; 

Και ενώ στην Ελλάδα κάποιοι βρέθηκαν στη
φυλακή, στην Κύπρο η Ακροδεξιά έγινε ένα με
το υπόλοιπο σύστημα. Και ενώ στην Ελλάδα
τα υπόλοιπα κόμματα του δημοκρατικού τόξου
απομόνωσαν την Ακροδεξιά, στην Κύπρο κάποιοι
συνεργάστηκαν μαζί της. Όταν για παράδειγμα
τον περασμένο Ιανουάριο ανακοινώνονταν οι
διορισμοί στα Δ.Σ. των ημικρατικών συμβουλίων,
αυτό που σόκαρε ήταν ο διορισμός του Κων-
σταντίνου Κωσταλιά στο ΤΕΠΑΚ. Σόκαρε και
για την προχειρότητα με την οποία ο πρόεδρος
μοίραζε αξιώματα, σόκαρε όμως και για την
ουσία της επιλογής. Ένας υποτυπώδης έλεγχος
των μέσων κοινωνικής δικτύωσής του να γι-

νόταν, θα διαπιστωνόταν με ευκολία πως εκτός
από στέλεχος του ΕΛΑΜ είναι και περήφανος
νοσταλγός της Χούντας. Μπροστά στην κατα-
κραυγή που λέρωνε περαιτέρω την εικόνα της
κυβέρνησης, ο Νίκος Χριστοδουλίδης ανακάλεσε
την απόφασή του. Δεν εξήγησε ποτέ όμως τι
τον ώθησε να κάνει μία τέτοια επιλογή. Τον
γνώριζε προσωπικά και αγνόησε τις δεδηλωμένες
ακραίες θέσεις του χάριν των ικανοτήτων του,
ή αποτελούσε προϊόν συνδιαλλαγής με το ΕΛΑΜ,
για τη βοήθεια που του έδωσε υπογείως τη δεύ-
τερη Κυριακή;

Η πρώτη βεβαίως υπόγεια βοήθεια του ΕΛΑΜ
προς το υπάρχον πολιτικό σύστημα δεν ξεκίνησε
σήμερα, αλλά από το 2021. Καταγράφηκε με
το περιβόητο νεύμα του Αβέρωφ Νεοφύτου
προς το ΕΛΑΜ για να στηρίξει την Αννίτα Δη-
μητρίου για την προεδρία της Βουλής, με την
τελευταία να τους δίνει ως αντάλλαγμα την ad
hoc επιτροπή για το δημογραφικό πρόβλημα.
Μία επιτροπή στην οποία ακούγονται πλήθος
ανακριβειών, που διασπείρει ψεύδη, νομιμοποιεί
τον ρατσιστικό λόγο εντός της Βουλής και –
κυρίως– ενισχύει το αφήγημα της Ακροδεξιάς
τα τελευταία τρία χρόνια. 

Η Ακροδεξιά και το αφήγημά της ήταν για
καιρό βολική για το πολιτικό σύστημα. Βολική
για να αποσείσει τις ευθύνες που έχει για την
ανεπάρκεια λύσεων και να παρουσιάσει ως τον
εχθρό και τη ρίζα όλων των κακών, το ξένο, το
διαφορετικό. Γι’ αυτόν τον λόγο για χρόνια θω-
πεύεται από τους υπόλοιπους χώρους. 

Σήμερα που απειλεί τη δική τους πολιτική
επιβίωση, ίσως είναι καλά να αναθεωρήσουν
τον τρόπο που πολιτεύονται. Όχι με συνθημα-
τολογία και συναισθηματισμό λίγο προτού ξε-
κινήσει ο προεκλογικός. Είναι ώρα να πολεμή-
σουν τη μισαλλοδοξία της Ακροδεξιάς οργα-
νωμένα, με την κατάθεση σαφών πολιτικών
θέσεων. Με την απαίτηση της πλήρους δια-
λεύκανσης σκανδάλων και απονομής της δι-
καιοσύνης. Με την επιλογή των ορθολογιστικών
φωνών για να τους εκπροσωπούν. 

Το λυπηρό είναι πως επειδή κάποιοι από αυ-
τούς επέλεξαν να βουτήξουν στα λασπόνερα
της μισαλλοδοξίας, για να αποκτήσουν πρό-
σκαιρα πολιτικά οφέλη, επίσης, επειδή κάποιοι
κανονικοποίησαν τον ρατσισμό και τη βία στη
συνείδηση της κοινωνίας, υιοθετώντας τη ρη-
τορική της Ακροδεξιάς, σήμερα θερίζουμε τις
θύελλες και την απενεχοποίηση των πιο επι-
κίνδυνων και ακραίων φωνών. 

Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η ώρα του λογαριασμού 

economidoum@kathimerini.com.cy
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Τ ις προάλλες ο πρωθυπουργός
της Ελλάδας ταξίδεψε στην
Ουκρανία. Μαζί με τον πρό-

εδρο Ζελένσκι επισκέφθηκαν την
Οδησσό. Σημείο αναφοράς για τον
ελληνισμό, αλλά και κρίσιμο σημείο
για την αντίσταση της Ουκρανίας
κατά της ρωσικής εισβολής. Ενας
ρωσικός πύραυλος εξερράγη σε
απόσταση ασφαλείας από τις αυ-
τοκινητοπομπές των δύο ηγετών.
Ομως εξερράγη. Τίποτε περίεργο.
Business as usual. Η Ρωσία ήθελε
να υπενθυμίσει στους δύο ηγέτες
ότι δεν είναι μόνοι. Τους παρακο-
λουθεί, γνωρίζει τις κινήσεις τους
και ανά πάσα στιγμή μπορεί να
επέμβει. Αυτήν τη φορά δεν ήθελε.
Ποιος ξέρει τι θα γίνει την επόμενη
αν συνεχίσουν να ατακτούν. Ολ’
αυτά με την αίρεση της ακρίβειας
στόχευσης των ρωσικών πυραύ-
λων.

Μήνυμα του Μητσοτάκη: «...Δεν
θα φοβηθούμε. Θα συνεχίσουμε
να υποστηρίζουμε την Ουκρανία
και τους γενναίους πολίτες για όσο
χρειαστεί...». Κι ενώ το επεισόδιο
κλείνει εκεί, οι παράπλευρες απώ-
λειές του κάνουν την εμφάνισή
τους. Για μια ακόμη φορά το φιλο-
ρωσικό μέτωπο κάνει την εμφάνισή
του. Είτε με την υπεράσπιση των

Ρώσων μέσω της εν Ελλάδι αντι-
προσωπείας τους, το ΚΚΕ, είτε διά
της αιδήμονος σιωπής που τήρησε
η αριστεροδεξιά συμμαχία. Εριξαν
βαλλιστικό πύραυλο στην Οδησσό;
Αμυντικός θα ήταν. Ηταν εκεί ο
Ελληνας πρωθυπουργός; Για ποιο
λόγο ήταν εκεί και δεν ήταν εδώ
για να ασχοληθεί μαζί μας; Μάλλον
προσβλέπει σε μια θέση στην Ευ-
ρωπαϊκή Ενωση. Γι’ αυτό και αμέ-
σως μετά στο Βουκουρέστι πρό-
τεινε δεύτερη θητεία στην Επι-
τροπή για την Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν. Πονηρός ο Μητσοτάκης.
Κι εμείς ακόμη πονηρότεροι.

Βαυκαλιζόμεθα για τις ΗΠΑ. Η
χώρα είναι διχασμένη. Και εκπρό-
σωποι αυτού του διχασμού είναι
δύο υπερήλικοι. Δεν μπορεί το με-
γάλο Εθνος να προτείνει στον κό-
σμο κάτι καλύτερο; Πιστεύουμε
πραγματικά ότι η Ευρώπη είναι
σε καλύτερη θέση; Ποια είναι η
πολιτική της ηγεσία που μπορεί
να καθοδηγήσει τις κοινωνίες της
για να αντιμετωπίσουν τις δύο
προκλήσεις, την εισβολή στην Ου-
κρανία και τον πόλεμο του Ισραήλ
κατά της Χαμάς; Την αναζητούμε
ακόμη. Και φοβάμαι ότι δεν θα πά-
ψουμε να την αναζητούμε.

Θα μου πείτε, η δημοκρατία δεν

έχει αδιέξοδα, εκτός από αυτά που
προκύπτουν εκ των πραγμάτων.
Τον Ιούνιο θα γίνουν ευρωεκλογές.
Ενα νέο Ευρωκοινοβούλιο θα προ-
κύψει, που μπορεί να μην επηρε-
άσει άμεσα την πολιτική της Ενω-
σης, όμως θα σφυγμομετρήσει τη
διάθεση της κοινωνίας της. Και τι
μας λένε τα στοιχεία; Υποχώρηση
των συστημικών σχημάτων και
άνοδος της ακραίας Δεξιάς. Θα
μπορούσε να είναι λεπτομέρεια,
κατά τη γνώμη μου, αν η ακραία
Δεξιά δεν ήταν ρωσόφιλη. Η διά-
θεση της ευρωπαϊκής κοινωνίας
κινδυνεύει να υποκύψει στη ρω-
σοφιλία όσων την εκφράζουν πο-
λιτικά; Και αν συμβεί αυτό, τι θα
γίνει με τον πόλεμο στην Ουκρανία;
Πώς θα κρατήσει η αντίστασή της
αν η Αμερική του Τραμπ σταμα-
τήσει να την ενισχύει και η Ευρώπη
παραμένει αιχμάλωτη της ρωσο-
φιλίας ενός μεγάλου τμήματος της
κοινωνίας της;

Αν μη τι άλλο δεν είμαστε οι
μόνοι. Η αριστεροδεξιά σύμπνοια
της ρωσοφιλίας δεν είναι προνόμιο
της ελληνικής πολιτικής ζωής.
Είναι έκφραση της ευρωπαϊκής
κοινής. Οσοι αντιστέκονται μας
καλούν να συμμετάσχουμε στις
ευρωεκλογές. Πλην όμως αγνοούν

ότι η ψήφος δεν είναι αμυντική.
Ορισμένοι ψηφίζουν για να απο-
φύγουν κάτι που φοβούνται. Οι
περισσότεροι ψηφίζουν για να επι-
τύχουν κάτι που επιθυμούν. Για
το δημοκρατικό κέντρο η αριστε-
ροδεξιά σύμπνοια είναι φόβητρο.
Ομως ποιο είναι το δέλεαρ, το κί-
νητρο που οδηγεί στην ενεργητική
ψήφο;

Η σημερινή ευρωπαϊκή ηγεσία
πηγαίνει προς τις ευρωεκλογές
παίζοντας κατενάτσιο. «Στα γκολ-
πόστ, στα γκολπόστ, μη φάμε κάνα
γκολ και ηττηθούμε», που έγραψε
ο Εγγονόπουλος. Το ροτβάιλερ της
διεθνούς συνθήκης μυρίζεται τον
φόβο της. Και γι’ αυτό δεν διστάζει
να βομβαρδίσει την Οδησσό την
ημέρα που την επισκέπτεται ένας
αρχηγός κράτους της Ευρωπαϊκής
Ενωσης.

Δεν χρειάζεται να πω πόσο θαυ-
μάζω τον ρωσικό πολιτισμό. Από
τον Ντοστογιέφσκι έως τον
Μπουλγκάκοφ. Ομως η αριστερο-
δεξιά ρωσοφιλία τα αγνοεί όλ’ αυτά.
Είναι μια αντανακλαστική αντί-
δραση η οποία στηρίζεται περισ-
σότερο στη δυσπιστία απέναντι
στη δυτική δημοκρατία παρά στη
γοητεία που της ασκεί ο ρωσικός
πολιτισμός.

Η αριστεροδεξιά ρωσοφιλία
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Ε λοιπόν, ψητόν να τον κάνου-
με τον Καραμανλή, στη σού-
βλα να τον περάσουμε τον

Μητσοτάκη, το επόμενο μεγάλο
δυστύχημα μας περιμένει στη γω-
νία. Διότι εδώ στην Ελλάδα έχουμε
βρει έναν σίγουρο τρόπο να το
προετοιμάζουμε. Πρώτον, επειδή
στοχεύουμε στο αδύνατον: στην
απόλυτη ασφάλεια. Αυτή δεν υπάρ-
χει. Κάθε λίγο σε κάποιο μέρος του
κόσμου ένα πλοίο βυθίζεται, μια
πυρκαγιά ξεσπάει ανεξέλεγκτη,
στοές ορυχείων καταρρέουν... Δεν
υπάρχει τεχνολογία, δεν υπάρχει
σύστημα, δεν υπάρχει τίποτα απο-
λύτως που να εγγυάται την ασφά-
λεια 100%, απόδειξη ότι δυστυχή-
ματα έχουμε ακόμη και στα δια-
στημικά προγράμματα, όπου, κατά
τεκμήριον, όλα γίνονται με τον
καλύτερο δυνατό τρόπο και οι πάν-
τες κάνουν απαρέγκλιτα τα καθή-
κοντά τους. Κι όμως η ΝΑSA έχει
χάσει το Columbia, το Challenger
και το Apollo 1, και οι Ρώσοι το
Soyuz 1 και το Soyuz 11. 

Εμείς, όμως, με αυτή την πραγ-
ματικότητα δεν συμβιβαζόμαστε.
Θεωρούμε ότι το απόλυτο υπάρχει
και γι’ αυτό θέλουμε ψητόν τον
υπουργό και στη σούβλα τον πρω-
θυπουργό, με εκδηλώσεις όπως
συλλαλητήρια όπου διεκδικούνται
αυξήσεις μισθών, με ψόγους για
διαδικασίες και –φυσικά!– πάλι
και πάλι, με απόπειρες «νεαρών»
να σκοτώσουν δυο - τρεις αστυ-
φύλακες. Το γιατί όλα αυτά θα βελ-

τιώσουν την ασφάλεια του βίου
μας, άδηλον μου είναι και μυστη-
ριώδες. 

Αντιθέτως ξέρω ότι αν δεν κάνω
σωστά τη δουλειά μου, θα πάθω
κάποια ζημιά – θα καώ στην κου-
ζίνα, θα κοπώ πριονίζοντας, θα με
πατήσουν τα αυτοκίνητα. Ξέρω –
ξέρουμε όλοι– ότι ανάμεσα στην
απρόσεκτη εργασία και τα δυστυ-
χήματα υπάρχει μια άμεση και
προφανέστατη σχέση· αλλά... 

Ας πάμε να δούμε τι έγινε με
ένα παλαιότερο, μεγάλο δυστύχη-
μα. Το «Express Samina», ένα γη-
ρασμένο πλοίο, με 472 επιβάτες
και 61 άτομα πλήρωμα, πλησιάζει
στην Πάρο στις 29 Σεπτεμβρίου
2000. Οι άνεμοι είναι δυνατοί, οκτώ
μποφόρ, είναι 10 το βράδυ, το «Ex-
press Samina» έχει ταχύτητα 18
κόμβων (η συνήθης ταχύτητα όταν
ένα πλοίο πλησιάζει σε λιμάνι είναι
10 με 13 κόμβους). Αίφνης το πλοίο
προσκρούει στις Πόρτες, στα βρά-
χια που στέκουν στη μέση του λι-
μανιού. Το μηχανοστάσιο πλημ-
μυρίζει. Τα φώτα σβήνουν. Ακο-
λουθούν χάος και πανικός. Το πλοίο
παίρνει κλίση και σε 25 λεπτά έχει
βυθιστεί. Χάνουν τη ζωή τους 81
άνθρωποι. Αμέσως κυκλοφορεί η
φήμη ότι οι ανώτεροι αξιωματικοί
είχαν στρωθεί στην τηλεόραση
να δουν το ματς έχοντας βάλει το
πλοίο στον αυτόματο πιλότο. Το
εμπεδώσατε αυτό; Στον αυτόματο
πιλότο! 

Οι αξιωματικοί συλλαμβάνονται

και αρχίζουν οι ανακρίσεις. Η Νέα
Δημοκρατία, αντιπολίτευση τότε,
βρίσκοντας την ευκαιρία να πλήξει
την κυβέρνηση, ζητάει υπουργικές
ευθύνες. Το ΚΚΕ οργανώνει δια-
δηλώσεις. Ψητός να γίνει ο Πα-
πουτσής! Στη σούβλα ο Σημίτης!
Οι εφημερίδες γεμίζουν άρθρα
εναντίον των πλοιοκτητών, το
πλοίο ήταν –λέει– σε άθλια κατά-
σταση και αποτελεί πολιτικό σκάν-
δαλο ότι τού επιτρεπόταν να τα-
ξιδέψει. Ο πλοιοκτήτης Παντελής
Σφηνιάς, μην αντέχοντας στην
πίεση, αυτοκτονεί. 

Καθώς η Δικαιοσύνη δεν κινείται
γρήγορα, η τραγωδία αναπόφευκτα
έφυγε από την επικαιρότητα και
είχε πια μισοξεχαστεί όταν, μετά
από έξι χρόνια, τελείωσε η δίκη.
Αποδείχθηκε ότι το πλοίο ήταν μεν
παλαιό, αλλά ήταν καθ’ όλα αξιό-
πλοο. Αποδείχθηκε επίσης ότι ο
καπετάνιος δεν ήταν στη θέση του,
στη γέφυρα. Και άλλοι αξιωματικοί
δεν ήταν στις θέσεις τους. Το μη-
χανοστάσιο δεν επικοινώνησε με
τον πλοίαρχο, ευθύς μετά την πρό-
σκρουση. Ετσι οι υδατοστεγείς
πόρτες, που ήταν όλες ανοιχτές,
δεν έκλεισαν. Οι επιβάτες δεν ει-
δοποιήθηκαν αμέσως για τον κίν-
δυνο. Κοντολογίς, κανείς δεν είχε
κάνει σωστά τη δουλειά του. 

Εντούτοις, οι ποινές που επι-
βλήθηκαν στους υπόδικους ήταν
μικρές – είχαν ήδη μείνει έξι χρόνια
προφυλακισμένοι κι έτσι σε άλλα
δύο - τρία βρέθηκαν πάλι όλοι ελεύ-

θεροι. Πού ακριβώς βρισκόταν ο
πλοίαρχος την ώρα του δυστυχή-
ματος; Αυτό δεν αξιωθήκαμε να
το μάθουμε, ούτε αναφέρεται που-
θενά στα ρεπορτάζ που βρίσκει
κανείς στο Διαδίκτυο τώρα. Λες
και δεν έχει καμιά σημασία αν
ήταν στη γέφυρα, ως ώφειλε, ή αν
ήταν στην τηλεόραση! 

Ακριβώς το ίδιο συνέβη και με
τη σύγκρουση στα Τέμπη. Ο σταθ-
μάρχης έπρεπε να είναι στην κον-
σόλα και να κατευθύνει τα τρένα.
Δεν ήταν. Ούτε άλλοι δύο συνά-
δελφοί του ήταν στο πόστο τους.
Η επιλογή του σταθμάρχη –και
των άλλων δύο– να μην κάνουν
ό,τι όφειλαν, σκότωσε τραγικά 57
ανθρώπους. 

Τώρα διάφορα κόμματα της αν-
τιπολίτευσης, λογής λογής συλλο-
γικότητες, προσωπικότητες, μπα-
χαλάκηδες & Σία, πολιτικολογούν
και θα συνεχίσουν, παριστάνοντας
ότι πενθούν. Σε λίγο η υπόθεση,
μοιραία, θα βγει από την επικαι-
ρότητα, και ασχολούμενοι πλέον
με άλλα θα ζήσουμε όλοι μας καλά,
και οι φυσικοί αυτουργοί, που συν-
τόμως θα αποφυλακιστούν, καλύ-
τερα. 

Και έτσι προετοιμάζουμε το
επόμενο τραγικό δυστύχημα. Διότι
ο ασφαλής τρόπος να γίνει ένα δυ-
στύχημα είναι η ανεμελιά του κάθε
εργαζομένου και η βεβαιότητα της
ατιμωρησίας του. 

Η κ. Αθηνά Κακούρη είναι συγγραφέας. 

Προετοιμάζοντας το επόμενο δυστύχημα 
Της ΑΘΗΝΑΣ ΚΑΚΟΥΡΗ    

Σπάνιο παράθυρο
ευκαιρίας για τη χώρα

Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Οποιος ασχολείται
με τα δημόσια πράγ-
ματα σε αυτήν τη
χώρα είναι λογικό
να έχει... τάσεις φυ-
γής. Ειδικά, μάλιστα,

όποιος βρίσκεται σε θέση ευθύνης.
Δεν είναι μια εύκολη χώρα, για να
το πούμε έτσι απλά. Ο «σταθμάρ-
χης του ΟΣΕ» ή «η ηγεσία της Πυ-
ροσβεστικής στο Μάτι» περιμέ-
νουν στη γωνία. Οχι ως πρόσωπα·
αλλά σαν σάπια δοκάρια σε ένα
οικοδόμημα που μπάζει από παν-
τού. Δοκάρια που έχουν κατα-
σκευάσει πολιτικοί διαφόρων πα-
ρατάξεων με τα χέρια τους, άλλοτε
για να βολέψουν και άλλοτε για
να ελέγξουν απολύτως τη νομή
της εξουσίας.

Το περιβάλλον είναι αφόρητα
τοξικό. Οι διαδηλώσεις και οι δια-
μαρτυρίες διογκώνονται και οι
δρόμοι κλείνουν πάλι πολύ συχνά.
Ολο και λιγότεροι άνθρωποι δέ-
χονται να μπουν στην πολιτική ή
να αναλάβουν κάποια υπεύθυνη
θέση. Αυτονόητες προεκλογικές
εξαγγελίες αποδεικνύονται πλήρως
ανεφάρμοστες. 

Οπότε λογικό είναι να νιώθουν
τάσεις φυγής όσοι πρέπει να κυ-
βερνήσουν. Είτε είναι ο Σημίτης,
ο Καραμανλής, ο Σαμαράς, ο Τσί-
πρας, είτε ο Μητσοτάκης, βλέπεις
με το πέρασμα του χρόνου την
κούραση που συσσωρεύεται, την
τάση να μετατρέπεται το Μαξίμου
σε μπούνκερ μέσα από το οποίο
οι κυβερνώντες βλέπουν παντού
εχθρούς και μιλάνε μόνο με αν-
θρώπους που συμφωνούν μαζί
τους. 

Η χώρα βγήκε από την κρίση
και διανύει μια, σπάνια για τα ιστο-
ρικά μας δεδομένα, περίοδο στα-
θερότητας και ανάπτυξης. Σε μια
περίοδο μάλιστα όπου άλλες «πο-
λιτισμένες» χώρες βυθίζονται στο
χάος. 

Κάτι μας κάνει, όμως, να μην

πιστεύουμε ότι αυτό που ζούμε
είναι βιώσιμο και θα αντέξει για
καιρό. Ακούω διάφορους γύρω μου
να λένε «εντάξει, θα έχουμε 2-3
χρόνια ακόμη ανάπτυξη και στα-
θερότητα, και μετά πάλι τα ίδια».
Αυτός είναι ο τέλειος τρόπος για
να μπεις σε μια παγίδα αυτοτρο-
φοδοτούμενης καταστροφικής
προφητείας.

Δεν ζω κάπου αλλού. Βλέπω τα
τεράστια προβλήματα. Οι συμπο-
λίτες μας που δεν βγαίνουν οικο-
νομικά είναι η πλειονότητα. Πολλά
δημόσια νοσοκομεία είναι τριτο-
κοσμικά. Η δημόσια διοίκηση και
η Δικαιοσύνη δεν έχουν αλλάξει,
ούτε και οι κανόνες διαφάνειας.
Προφανώς χρειαζόμαστε μεγάλες
ξένες επενδύσεις πέρα από ξενο-
δοχεία, το real estate και τα data
centers. Κάποιος πρέπει να ασχο-
ληθεί με το ζήτημα του υπερτου-
ρισμού. Και πολλά ακόμη. Εχουν
γίνει, ωστόσο, σημαντικά πράγ-
ματα σε αρκετούς τομείς. 

Το παράθυρο ευκαιρίας που
έχει η χώρα θα κλείσει κάποια
στιγμή. Είτε λόγω της διεθνούς
συγκυρίας είτε επειδή θα μπει σε
μια φάση πολιτικής αβεβαιότητος
και πλήρους ασυνεννοησίας. Το
χρέος και το δημογραφικό μάς πε-
ριμένουν, σαν ξεχασμένες νάρκες
που προτιμάμε να αγνοούμε. 

Δεν θα το παίξω τηλε-ψυχολό-
γος και να συστήσω να σκεπτό-
μαστε... θετικά. Αλλά καλό είναι
να καταλάβουμε πόσο σπάνιο είναι
αυτό το παράθυρο και να συμβά-
λουμε όλοι –ναι, και η αντιπολί-
τευση, αν της το επιτρέψει η κυ-
βερνητική συμπεριφορά ασφα-
λώς–, να γίνουν τα 4-5 πράγματα
που θα κάνουν τη θετική πορεία
της χώρας μη αναστρέψιμη. Και
οι κυβερνώντες πρέπει να αλλά-
ξουν ένα ένα τα σάπια δοκάρια,
κάνοντας τον σταυρό τους ότι δεν
θα προκληθεί, εν τω μεταξύ, κάποια
απρόσμενη τραγωδία ή ατύχημα.

Εάν υπάρχει ένα θέ-
μα που αποσαφηνί-
σθηκε στη διάρκεια
της περασμένης
εβδομάδος είναι ότι
διεκδικητές του προ-

εδρικού αξιώματος των ΗΠΑ στις
εκλογές της 5ης Νοεμβρίου θα
είναι τελικώς ο Δημοκρατικός Τζο
Μπάιντεν και ο Ρεπουμπλικανός
Ντόναλντ Τραμπ.

Στο οκτάμηνο που μεσολαβεί
έως τότε και δεδομένου ότι όποιος
εκλεγεί εντέλει θα αρχίσει να ασκεί
την εξουσία από την 1η Ιανουαρίου
2025, τέρατα και σημεία θα μπο-
ρούσαν να συμβούν.

Ο «διά αντιπροσώπων» πόλεμος
στην Ουκρανία μπορεί να εξελιχθεί
σε άμεση σύγκρουση του ΝΑΤΟ
με τη Ρωσία, στην Ευρώπη, δίχως
να αποκλείεται ακόμη και η χρήση
πυρηνικών. Ενώ, παράλληλα, η
κόλαση που επικρατεί στη Γάζα
δεν αποκλείεται να διευρυνθεί με
απρόβλεπτες συνέπειες, που κυ-
ριότατα θα πλήξουν επίσης της
Ευρώπη.

Αλλά αυτά είναι θέματα που
απασχολούν τους βαθυστόχαστους
αναλυτές, ημεδαπής και αλλοδα-
πής. Ο μέσος Ελληνας πολίτης,
από τον συμπαθούντα έως τον
πλέον ένθερμο θαυμαστή των
ΗΠΑ, απλώς διερωτάται.

Πώς είναι δυνατόν η πλέον ανε-
πτυγμένη και ισχυρή χώρα του
κόσμου, με τα καλύτερα πανεπι-
στήμια της οικουμένης, τους λαμ-
προύς επιστήμονες, να πρέπει να
επιλέξει για πρόεδρο της χώρας
μεταξύ ενός ασταθούς γέροντα,
που ενίοτε προκαλεί ιλαρότητα
με τις λεκτικές αστοχίες του, και
ενός θηριώδους λαϊκιστή, με συμ-
περιφορά που ξεπερνά τα όρια
του «γκροτέσκ» και άλλα απαξιω-
τικά παρόμοια.

Το ερώτημα είναι περίπου με-
ταφυσικό, αλλά κυρίως αγνοίας
σημαντικό – πολιτικώς εξυπακούε-
ται. Ούτως ή άλλως, κατά την άπο-
ψη ορισμένων, η καρδιά της Αμε-

ρικής χτυπάει στη Wall Street,
στις γιγαντιαίες επιχειρήσεις, με
τον πρωτοφανή και ενίοτε –για
κάποιους– απάνθρωπο δυναμισμό
τους.

Αυτοί οι τομείς και η επιστήμη
απορροφούν τα δημιουργικότερα
στοιχεία της αμερικανικής κοινω-
νίας. Παρέλκει κάθε απόπειρα διε-
ρευνήσεως του θέματος. Η προ-
σωπική εμπειρία περί των εσωτε-
ρικών στις ΗΠΑ περιορισμένη,
ασφαλώς.

Παρεμπιπτόντως, όμως, πριν
από τέσσερις δεκαετίες, ο συντά-
κτης της στήλης επισκεπτόταν με
άλλους περίπου δεκαεπτά Ευρω-
παίους δημοσιογράφους τις ΗΠΑ.
Ηταν η εποχή του «Πολέμου των
Αστρων», ενός φιλόδοξου προ-
γράμματος που προωθούσε ο τότε
πρόεδρος Ρόναλντ Ρέιγκαν.

Μεταξύ των προορισμών εκεί-
νης της αποστολής ήταν η πόλη
του Σιάτλ της πολιτείας Ουάσιγ-
κτον. Ενας εκ των δύο στελεχών
της κυβερνητικής υπηρεσίας USIS
που μας συνόδευαν, μικρός το δέ-
μας πλην όμως ευφυέστατος, μας
περιέγραψε γελώντας την περιπέ-
τειά του.

«Τηλεφώνησα στο Χίλτον να
κλείσω δωμάτια. Η απάντηση ήταν
αρνητική. Δεν υπήρχαν διαθέσιμα.
Κρίμα, είπα, οι δημοσιογράφοι δεν
θα μπορέσουν να επισκεφθούν
την Boeing». Η απάντηση τον αιφ-
νιδίασε. «Οι δημοσιογράφοι θα
επισκεφθούν τις εγκαταστάσεις
Boeing;». «Ναι», απάντησε ο κρα-
τικός υπάλληλος. «Εχω διαθέσιμα
δωμάτια», είπε ο υπάλληλος του
Χίλτον. Ισως το περιστατικό να
ήταν τυχαίο, αλλά ίσως όχι.

Ούτως ή άλλως, ποιοι είναι οι
υποψήφιοι για το προεδρικό αξίωμα
είναι υπόθεση εσωτερική των ΗΠΑ.
Ποιος θα εκλεγεί εντέλει είναι υπό-
θεση των πολιτών αυτής της χώρας.
Εμείς οι άλλοι θα προσαρμοσθούμε
αναλόγως. Πολίτες είμαστε απλώς
χωρών-μελών του ΝΑΤΟ, αμέτοχοι
εσωτερικών διαδικασιών.

Οι μονομάχοι 
Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ
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Ο πρόεδρος Ν. Χριστο-
δουλίδης σε διακανα-
λική συνέντευξη στις
5 Μαρτίου: από τη
μια… πίστη στη λύση,
στα οφέλη, στην επα-

νένωση κ.λπ. Από την άλλη, ενέργειες
που δεν την πιστοποιούν. Σε επτά
αντιφάσεις:

Ν. Χριστοδουλίδης (Ν. Χρ.): «Πρέπει
να προκύψουν οφέλη, ναι, και για την
Ε.Ε., και για την περιοχή και για την
ίδια την Τουρκία». Πώς; Χθες κυρώσεις,
τριμερείς, Νετανιάχου. Όλα ήταν για
να προκύψουν οφέλη για την «ίδια
την περιοχή»; 

Ν.Χρ.: «Η δικαίωση είναι ο κάθε
Κύπριος πολίτης, είτε είναι Ε/κ είτε
Τ/κ, να επιλέξει, να μπορεί να επιλέξει,
πού θα πάει να ζήσει. Δεν είναι δυ-
νατόν κάποιος από τη Γερμανία να
μπορεί να επιλέξει να ζει είτε στην
Κερύνεια, είτε στην Πάφο και ένας
Τ/κ ή ένας Ε/κ να έχει περιορισμό
μέσα στην ίδια του την πατρίδα». Η
επιλογή του Ν.Χρ. να μην κάνει ανα-
φορά στο ότι οι θεμελιώδεις ελευθερίες
θα ασκούνται μέσα στη συμφωνημένη
βάση για ΔΔΟ, συναντά την πιο ακραία
μορφή δημαγωγίας. Όλα τα σχέδια
λύσης κατοχύρωναν αυτή την κεν-
τρική προϋπόθεση. Μαζί οι τρεις θε-
μελιώδεις ελευθερίες: διακίνησης, εγ-
κατάστασης, περιουσίας.  

Ν.Χρ.: «Είμαι έτοιμος να δω πρόοδο
στα ευρωτουρκικά, ειδικότερα στα
θέματα που ενδιαφέρουν την Τουρκία,
αν δω πρόοδο προς την κατεύθυνση
επίλυσης του Κυπριακού στη βάση
του συμφωνημένου πλαισίου». Κα-
νένας όμως, δεν έχει διαψεύσει το

αποκλειστικό ρεπορτάζ του Π. Ξαν-
θούλη στην «Καθημερινή» (3/3): «Η
Κύπρος έριξε λευκή πετσέτα στην
πρώτη μάχη για τα Ευρωτουρκικά με
οδηγίες Χριστοδουλίδη. Σε έγγραφο
Μπορέλ/Επιτροπής προτείνεται η οι-
κοδόμηση νέας μακρόπνοης, Ευρω-
τουρκικής Σχέσης χωρίς καμμιά δια-
σύνδεση με το Κυπριακό και την επί-
λυσή του, μεταξύ αυτών και η ανα-
βάθμιση της Τελωνειακής Ένωσης».

Ν.Χρ.: «Δεν υπάρχουν παγωμένες
διενέξεις». Πολύ σωστή διαπίστωση,
όμως όταν οι ενέργειες δεν συμβαδί-
ζουν με  το νόημα των λέξεων, τότε
έχουμε πιο παγωμένες διενέξεις. Ακό-
μα και σε μια απλή εκδήλωση για τα
60 χρόνια της ΟΥΝΦΙΚΥΠ δεν παρέστη
ούτε ο ίδιος, είτε ο ΥΠΕΞ, ούτε ο δια-
πραγματευτής! (Ρεπορτάζ Χ. Γεωργίου,
«Πολίτης», 6/3: «Αποστάσεις κυβέρ-
νησης από ΟΥΝΦΙΚΥΠ- Απούσα από
την εκδήλωση των ΗΕ») 

Ν.Χρ.: «Ο γ.γ. είπε αν συμφωνή-
σουμε σε αυτά τα έξι θέματα, (πλαίσιο
Γκουτέρες),  θα φτάσουμε στο σημείο
μη επιστροφής. Και είμαι έτοιμος να
διαπραγματευτώ στη βάση και του
σχεδίου του πλαισίου του γ.γ.». Αλλά
ο γ.γ. των Η.Ε. Α. Γκουτέρες δεν συμ-
φωνεί με την ανάγνωση Ν.Χρ., («αν
τα μέρη» κ.λπ.). Αντίθετα, στις 30/9/17
έγραψε ότι «τα μέρη έφτασαν κοντά
στο να καταλήξουν σε στρατηγική
κατανόηση όσον αφορά την ασφάλεια
και τις εγγυήσεις, καθώς και σε όλα
τα υπόλοιπα εκκρεμή βασικά στοιχεία
μιας συνολικής διευθέτησης. Συνεπώς,
πιστεύω ακράδαντα ότι στο Κραν
Μοντανά χάθηκε μια ιστορική ευ-
καιρία».

Η είδηση από τη διάσκεψη Ν.Χρ.
βρίσκεται στην προσθήκη του «και»
(και του Πλαισίου του). Ποια άλλα;
Άρα ξανά από την αρχή, σχέδια, κόλ-
λες, χάρτες. Αλλά το μοτίβο αυτό έσβη-
σε. Κανένας δεν το προσέχει άλλο. 

Ν.Χρ.: «Είναι στόχος ο διορισμός
απεσταλμένου της Ε.Ε. Δεν είναι η
κυρία Μέρκελ. Γνωρίζει ο πρόεδρος
του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου». Απλώς,
δεν γίνονται έτσι αυτές οι δουλειές.
Το να πεις ένα όνομα δεν σημαίνει
απολύτως τίποτε. Μόνο όταν δημι-
ουργείς τις κατάλληλες προϋποθέσεις
έχεις ευρωπαίους απεσταλμένους. Ο
Γιούνκερ γνωρίζει γιατί «δεν» καθώς
ο Πήτερ βαν Νούφελ ήταν προσωπι-
κός του απεσταλμένος στο Κυπριακό.
Θυμίζω ότι ο  Ν.Χρ. διεκδίκησε την
προεδρία της Δημοκρατίας με αίτημα
όπως το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο ορίσει
απεσταλμένο του στο Κυπριακό, ενώ
γνώριζε ότι το κεφάλαιο αυτό θεσμικά
ανήκει στην Επιτροπή, ως «κυβέρ-
νηση» της Ε.Ε., εκεί είναι και η εξω-
τερική πολιτική και πολιτική ασφά-
λειας, ο μηχανισμός Κυπριακού, οι
εμπειρογνώμονες, η τεχνογνωσία
κ.λπ. Ο γενικός διευθυντής Υποστή-
ριξης Διαρθρωτικών Μεταρρυθμίσεων
στην Επιτροπή Μάριο Νάβα δηλώνει
(«Πολίτης», 3/3) απάντησε προκατα-
βολικά στον Ν.Χρ. ότι «στο παρόν
στάδιο δεν βλέπει την ανάγκη διο-
ρισμού απεσταλμένου και από την
Ε.Ε.». Εξηγεί, προφανώς με έγκριση
Μπορέλ, ότι «αφιερώνουμε τις δυνά-
μεις μας για να διευκολύνουμε το
έργο της απεσταλμένης του ΟΗΕ».
Αλλά αυτό το σημείο η Λευκωσία
απλά το προσπερνά, γιατί δεν εξυ-

πηρετεί την τρέχουσα ρητορική. 
Ν.Χρ.: «Δεν θα θέσω ενώπιον του

κυπριακού λαού ένα σχέδιο λύσης,
το οποίο εγώ ο ίδιος δεν υποστηρίζω.
Θα αναλάβω προσωπικά την ευθύνη,
όποια και αν είναι αυτή, όποιες και
αν είναι οι επιπτώσεις σε προσωπικό
επίπεδο». Οι ηγέτες εμπνέουν, απο-
φασίζουν, κερδίζουν. Οι συνήθεις κοι-
τάζουν τις «επιπτώσεις». Θα προκύψει
τέτοιο ζήτημα; Κουβέντα να γίνεται. 

Συνολικά, βλέπουμε ότι τα πράγ-
ματα οδεύουν ξανά σε ένα ακόμα πα-
ρατεταμένο αδιέξοδο. Ο  Ν. Χριστο-
δουλίδης σταδιακά γυρίζει στις πο-
λιτικές  του κορυφαίου  συμβούλου
του, Τ. Τζιωνή, ο οποίος σε άρθρο του
στον «Φιλελεύθερο» μίλησε υπέρ της
αποσύνδεσης της Ευρωτουρκικής
Σχέσης από το Κυπριακό. Συνδέεις
Κυπριακό και Ευρωτουρκική Σχέση
μόνο εφόσον σε ενδιαφέρει η επίλυση.
Αν δεν σε ενδιαφέρει, απλώς την απο-
συνδέεις και μένεις μόνος σου να κα-
ταγγέλλεις βαδίζοντας στο άγνωστο
με βάρκα την ελπίδα. Τη γραμμή Τζιω-
νή-Χριστοδουλίδη την έχουν ανα-
γνώσει στις Βρυξέλλες. Οι εταίροι σκέ-
φτονται πως για «20 χρόνια μάς παίρ-
νεις στη βρύση και να μάς φέρνεις
άποτους... έχουμε και εμείς συμφέ-
ροντα». Καμιά χώρα στους «26», με
πρώτη τη Γερμανία, δεν θέλει ξανά
μπλοκάρισμα της ευρωτουρκικής σχέ-
σης από αδιάφορους για την επίλυση,
άρα αδιάφορους για τα κυπριακά/ευ-
ρωπαϊκά συμφέροντα πολιτευτές στη
Λευκωσία. Έτσι και το έγγραφο Μπο-
ρέλ/Επιτροπής.

Διακαναλική «αορίστου» χρόνου
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

EP
A

Φωτογραφία που κυκλοφόρησε από το επίσημο Κεντρικό Πρακτορείο Ειδήσεων της Βόρειας Κορέας δείχνει μεγάλες συνδυασμένες μονάδες από τον Λαϊκό Στρατό
της Κορέας να συμμετέχουν σε άσκηση βολής πυροβολικού σε άγνωστη τοποθεσία στη Βόρεια Κορέα.

www.larkoslarkou.org.cy

Οταντην περασμένη εβδομάδα ο πρόεδρος
Χριστοδουλίδης αποπειράθηκε να διορθώσει
τη ζοφερή εικόνα που διαμορφώνεται για
τη δημοφιλία του μετά από έναν χρόνο
διακυβέρνησης –με σειρά επιμέρους κρί-
σεων και έναν πρόωρο ανασχηματισμό, η

οποία καταγράφεται οριζόντια και σε δημοσκοπικό επί-
πεδο– ήταν σαφές πως επιχείρησε να το κάνει με τον
πλέον mainstreamτρόπο: Με μια διακαναλική τηλεοπτική
συνέντευξη η οποία παραπέμπει απευθείας στο φορμάτ
των τηλεοπτικών debates, προεκλογικά, που λόγω της
δυναμικής που η υποψηφιότητά του είχε αναπτύξει λίγο
πριν από τις εκλογές του Φεβρουαρίου του 2023 τον είχαν
ευνοήσει σε επικοινωνιακό επίπεδο. 

Ένα χρόνο και κάτι ψιλά μετά, εκείνη η εικόνα του
υποψήφιου Χριστοδουλίδη διαφέρει άρδην από αυτήν
του προέδρου Χριστοδουλίδη. Η φθορά στην εικόνα και
στη δημοφιλία καταγράφεται σε παραπάνω από μία δη-
μοσκοπήσεις, ενώ η απογοήτευση για το νέο και ανεξάρτητο,
που ωστόσο πολιτικά κινήθηκε σε επίπεδο παλαιού και
παλαιοκομματικού, καταγράφεται οριζόντια στη δημόσια
σφαίρα ανεξαρτήτως του δίπολου Δεξιάς-Αριστεράς. Η
αντίφαση ωστόσο παραμένει: Ενώ η εικόνα του προέδρου
και η πολιτική επικοινωνία της κυβέρνησης τεκμαίρουν
πως πρόκειται για πρόεδρο «μιας θητείας», η πολιτική
πρακτική της προβολής της εικόνας, της χρήσης των
ΜΚΔ και δηλώσεων που αποσκοπούν στο εσωτερικό παρά
στην ουσία εξακολουθούν να βρίσκονται εκεί σε στρατηγικό
επίπεδο, ανεβάζοντας –συχνά αχρείαστα– τον πήχη ψηλά,
ενώ η αποτελεσματικότητα περνάει… από κάτω. Η πρω-
τοβουλία της «Αμάλθειας» –του ανθρωπιστικού διαδρόμου
προς τη Γάζα– και το ζήτημα του διορισμού απεσταλμένου
της Ε.Ε. στο Κυπριακό –που είχε αναχθεί προεκλογικά
στο κλειδί που θα ξεκλείδωνε το αδιέξοδο του Κυπρια-

κού– αποτελούν τα δύο πιο
χαρακτηριστικά παραδείγ-
ματα του υπερβολικού αυτού
πονταρίσματος στην εικόνα
έναντι της ουσίας. Μετά έρ-
χεται και η συμπερίληψη.
Που για έναν υποψήφιο που
εξελέγη χωρίς την επί της
αρχής στήριξη του ενός από
τα δύο μεγάλα κόμματα
(ασχέτως της συναγερμικής
ψήφου του δεύτερου γύρου)
βασιζόμενος στην ανεξαρ-
τησία, τη διαβούλευση με
την κοινωνία και τα μικρό-

τερα κόμματα του ενδιάμεσου χώρου, θα έπρεπε να είναι,
επίσης, οριζόντια και διακομματική. Ο τρόπος με τον
οποίο από τη συνέντευξη δεν επελέγησαν εκπρόσωποι
των ΜΜΕ (έντυπος παραδοσιακός Τύπος, ιστοσελίδες,
ραδιόφωνα, νέα Μέσα) πλην της τηλεόρασης –μιας main-
stream πλατφόρμας σε υποχώρηση διεθνώς αλλά και
στην Κύπρο ως προς το περιεχόμενο που παράγει πλέ-
ον– δείχνει πως η συνέντευξη της αποτίμησης ενός χρόνου
διακυβέρνησης δεν προσλαμβάνει την συμπεριληπτικότητα
ενός «κοινωνικού συμβολαίου» με τη δέουσα προσοχή.
Όταν, υποτιθέμενα, η τελευταία αποτελεί προϊόν διαβού-
λευσης με την κοινωνία –που ήταν εκ των βασικών αφη-
γημάτων της προεκλογικής καμπάνιας του προέδρου Χρι-
στοδουλίδη. Και η στάση δείχνει και ένα μοτίβο δεδομένου
πως σε ένα χρόνο διακυβέρνησης ο ΠτΔ επέλεξε μόνο
μια εφημερίδα για να δώσει συνέντευξη –με τη συνέντευξη
μάλιστα να οδηγεί στην κρίση του ανασχηματισμού. Ο
πρόεδρος της Δημοκρατίας έχει μπροστά του ακόμη
τέσσερα χρόνια διακυβέρνησης. Τέσσερα δύσκολα χρόνια
με προκλήσεις όπως τη δύσκολη εξίσωση του Κυπριακού,
την ασταθή γειτονιά μας όπου υπάρχει πόλεμος και προ-
σφυγικό/μεταναστευτικό, την οικονομία (με την ακρίβεια
και την ενεργειακή μας «φτώχεια»), αλλά και την απαξίωση
θεσμών όπως η Δικαιοσύνη ή καθημερινά προβλήματα
όπως η κίνηση και τα τροχαία δυστυχήματα, ή εποχικά
όπως οι πυρκαγιές κάθε καλοκαίρι. Ενώπιόν του έχει ση-
μαντικά περιθώρια να επενδύσει στην ουσία και την απο-
τελεσματικότητα έναντι της επικοινωνίας και της εικόνας,
αλλά και όλο τον χρόνο για να αποτύχει πλήρως. Ας ελπί-
σουμε πως, πιο συμπεριληπτικά, θα κινηθεί προς την
πρώτη κατεύθυνση. 

Η συμπερίληψη 
Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas
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Και η στάση δεί-
χνει και ένα μοτίβο
δεδομένου πως σε
ένα χρόνο διακυ-
βέρνησης ο ΠτΔ
επέλεξε μόνο μια
εφημερίδα για να
δώσει συνέντευξη.

«Δεν κάνουμε αυτή
τη δουλειά από την
αίθουσα Τύπου» ση-
μείωνε την Πέμπτη ο
εκπρόσωπος της Κο-
μισιόν Έρικ Μαμέρ

από τις Βρυξέλλες, την ώρα που στο
Βουκουρέστι η Ούρσουλα φον ντερ
Λάιεν δήλωνε περήφανη για την
πρόταση της Κύπρου για τον θα-
λάσσιο ανθρωπιστικό διάδρομο για
τη Γάζα, στο πλαίσιο της έναρξης
της προεκλογικής της εκστρατείας.
Η αναφορά ήταν απάντηση σε ερώ-
τηση ανταποκρίτριας στις Βρυξέλλες
εφημερίδας από τα Ηνωμένα Αρα-
βικά Εμιράτα, η οποία έχει ασχοληθεί
αρκετές φορές με το θέμα του αν-
θρωπιστικού διάδρομου αλλά, όπως
είπε στο πλαίσιο της ερώτησης, δεν
είχε δει συγκεκριμένες κινήσεις της
Ε.Ε. για προώθηση της πρότασης
από τον Νοέμβριο. Η τοποθέτηση
του εκπροσώπου είχε σκοπό να επι-

σημάνει πως τα ευαίσθητα και δύ-
σκολα τεχνικά και πολιτικά ζητήματα
κάποτε λύνονται χωρίς πολλά λόγια
και δημόσιες δηλώσεις, και πως
είναι καλύτερα οι ανακοινώσεις να
γίνονται όταν υπάρχει κάτι να ανα-
κοινωθεί. Εγώ θα πρόσθετα πως
αυτό θα πρέπει να γίνεται κατά τρό-
πο ισορροπημένο με την ανάγκη
για διαφάνεια, αλλά αυτό είναι μια
άλλη συζήτηση.

Στην Κύπρο τώρα, αν υπάρχει
κάτι που πρέπει να διδαχθεί από
την ιστορία με τον θαλάσσιο αν-
θρωπιστικό διάδρομο η σημερινή
διακυβέρνηση, είναι πως ακόμα και
στυγνά επικοινωνιακά και ωφελι-
μιστικά να το δει κάποιος, είναι κα-
λύτερα να μιλάς λίγο και να κάνεις
πολλά. Η αντίθετη πρακτική είναι
μια παγίδα στην οποία συχνά πέφτει
ο πρόεδρος Χριστοδουλίδης. Αφού
ο ΠτΔ παρουσίασε την πρόταση
στις Βρυξέλλες τον Οκτώβριο και

αφού την επεξήγησε με περισσότερη
λεπτομέρεια στη σύνοδο στο Παρίσι
μερικές ημέρες μετά, η κυβέρνηση
πέρασε τους επόμενους μήνες επα-
ναφέροντας το θέμα στην επικαι-
ρότητα, βαφτίζοντας για παράδειγμα
«Αμάλθεια» τη μεταφορά βοήθειας
με βρετανικό σκάφος από τη Μάλτα
στο Πορτ Σάιντ. Παράλληλα όμως
η ουσιαστική δουλειά γινόταν, όπως
είχε εξηγήσει ο ΥΠΕΞ στους βου-
λευτές της Επιτροπής Εξωτερικών,

όπως γίνονταν και οι απαραίτητες
επαφές ώστε αν ωρίμαζαν οι συν-
θήκες ο διάδρομος να υλοποιείτο.
Οι συνθήκες σήμερα ωρίμασαν,
λόγω της διεθνούς κατακραυγής
που προκαλεί η δυσανάλογη απάν-
τηση του Ισραήλ και η συλλογική
τιμωρία όλων των Παλαιστινίων της
Γάζας για την τρομοκρατική επίθεση
της Χαμάς, αλλά και λόγω της ανάγ-
κης της Ε.Ε. και των ΗΠΑ να ανα-
λάβουν αποφασιστική δράση για
να κάνουν –και να φανεί πως κά-
νουν– κάτι για να αποτρέψουν επι-
δείνωση της κρίσης. Αυτό όμως δεν
σημαίνει πως η επικοινωνιακή δια-
χείριση από την κυβέρνηση ήταν
εξ αρχής σωστή. Γιατί η υλοποίηση
του σχεδιασμού δεν ήταν βέβαιη,
και τυχόν αποτυχία θα ήταν ακόμα
πιο δύσκολη να εξηγηθεί. Υπάρχει
μια διαφορά μεταξύ της δίκαιης κρι-
τικής επί της ουσίας των ενεργειών
μιας κυβέρνησης, και του μηδενι-

σμού όλων των χειρισμών επειδή
διαφωνούμε με κάποιους. Οι εξελίξεις
της περασμένης εβδομάδας δεν
είναι προεκλογικό πυροτέχνημα
της κα Φον ντερ Λάιεν (η οποία όσα
και να μπορείς δικαίως να της κα-
ταλογίσεις κάνει followupστα πλάνα
τα οποία καταθέτει), γιατί δεν θα
εξέθετε την αξιοπιστία της για χάρη
της κυπριακής κυβέρνησης. Άλλω-
στε δεν το έκανε με τη φαεινή αλλά
χωρίς αντίκρισμα μέχρι στιγμής
ιδέα για τον διορισμό «συγκεκριμέ-
νης προσωπικότητας» για το Κυ-
πριακό εκ μέρους της Ε.Ε. Οι εξελίξεις
δεν είναι ούτε κενή διακήρυξη από
πλευράς της κυβέρνησης, γιατί ο
θαλάσσιος ανθρωπιστικός διάδρομος
ήταν μια πρόταση που στήθηκε σω-
στά, μήνυμα που έστελναν εξ αρχής
κοινοτικοί αξιωματούχοι ακόμα και
αν έκαναν λόγο για πρακτικές δυ-
σκολίες. Σε αντίθεση με τον «απε-
σταλμένο» της Ε.Ε. που απλώς κα-

ταγράφηκε ευγενικά από τις Βρυ-
ξέλλες. Μετά από ένα χρόνο διακυ-
βέρνησης Χριστοδουλίδη, στο εσω-
τερικό έγιναν καλές προσπάθειες
και σωστά βήματα, αλλά επισκιά-
στηκαν από αστοχίες και ερασιτε-
χνισμούς λόγω (μεταξύ άλλων και)
των αυξημένων προσδοκιών που
δημιουργούν οι συνεχείς δηλώσεις
του ΠτΔ. Καταντά κουραστικό για
τους αρθρογράφους να καλούμε τον
ΠτΔ να αφήσει τα εγκαίνια, τις ομι-
λίες και την πρόωρη προεκλογική
για τη δεύτερη θητεία, και να συγ-
κεντρωθεί στην ίδια τη διακυβέρ-
νηση. Όμως ελπίζουμε να βλέπει
πλέον και ο ίδιος ότι μια μελετημένη
πολιτική κίνηση είναι πιο αποτελε-
σματική όταν γίνεται, παρά όταν
διακηρύττεται. Και αν τελικά είναι
πρόεδρος μιας  θητείας, ας κάνει
αυτή τη θητεία να πιάσει τόπο.

Κάνε πολλά, λέγε λίγα
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com
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Οι εξελίξεις δεν είναι
προεκλογικό πυροτέ-
χνημα της κα Φον ντερ
Λάιεν, γιατί δεν θα
εξέθετε την αξιοπιστία
της για χάρη της κυ-
πριακής κυβέρνησης. 
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Αν όντως, λόγω της
παγκοσμιοποίησης,
ο παγκόσμιος πληθυ-
σμός αστικοποιείται,
τότε γιατί το φιλελεύ-
θερο αστικό πολίτευ-

μα δεν έχει ακόμη εδραιωθεί σε
πλανητικό επίπεδο; Από τη μία
πλευρά, «αστικοποιείται» σημαίνει
ζει κατά πλειοψηφία σε μεγαλου-
πόλεις, οι οποίες ευνοούν, αν δεν
επιβάλλουν, τον ατομικιστικό τρόπο
ζωής. Από την άλλη, «αστικοποίηση»
σημαίνει ότι ο παγκόσμιος πληθυ-
σμός υιοθετεί τις συνήθειες, τις αρ-
χές και τον τρόπο ζωής της αστικής
τάξης. Βασικοί πυλώνες αυτού του
τρόπου ζωής είναι η απομάκρυνση
από τα κοινά, η στροφή προς την
οικονομική ευδαιμονία και, όπως
το έθεσε ο Simmel, μια αντιστροφή
μέσων και σκοπών, κατά την οποία
το χρήμα από απλό μέσο σε μια πα-
ραδοσιακή κοινωνία αποτελεί ταυ-
τόχρονα μέσο και σκοπό στην αστι-
κή κοινωνία της μεγαλούπολης. Αυ-
τό επιφέρει και μια ουσιαστική αλ-
λαγή στον συλλογικό βίο. Ενώ στο
παραδοσιακό μοντέλο κοινωνίας
η πολιτική είχε την πρωτοκαθεδρία,
στο νεωτερικό αστικό μοντέλο την
πρωτοκαθεδρία την έχει η οικονο-

μία. Στην ουσία η πολιτική από κυ-
ρίαρχη μετατρέπεται σε θεραπαι-
νίδα της οικονομίας. Και εδώ έγ-
κειται η διαφορά της Δύσης σε σχέ-
ση με τον υπόλοιπο κόσμο. Αυτή
η διαφορά εξηγεί γιατί τα μη ευρω-
παϊκά, τα μη δυτικά έθνη δυσκο-
λεύονται να αναπτύξουν φιλελεύ-
θερους θεσμούς και κράτος δικαίου. 

Σε αντίθεση με τον υπόλοιπο
κόσμο, η ευρωπαϊκή Δύση βίωσε
συλλογικά την αλλαγή αυτή. Ανέ-
πτυξε δε το φιλελεύθερο σύστημα
διακυβέρνησης με το να είναι ακόμη
παραδοσιακή, από τον 15ο έως και
τον 18ο αιώνα. Αυτό σημαίνει απλά
ότι η πολιτική είχε ακόμη τον κυ-
ρίαρχο ρόλο, ενώ η οικονομία μόλις
είχε ξεκινήσει τον διαβρωτικό της
ρόλο. Η εδραίωση του κράτους δι-
καίου ήταν αυτοσκοπός και δεν
είχε απλά επικουρικό ρόλο στην
ανάπτυξη της οικονομίας. Η βιο-
πολιτική αφορούσε την ενδυνά-
μωση του έθνους-κράτους, το οποίο
παράλληλα με την οικονομική άν-
θηση πρόβαλλε πλέον μια νέα πραγ-
ματικότητα στα κοινωνικά και πο-
λιτικά πράγματα. Τη νέα αυτή πραγ-
ματικότητα καθόριζαν τα αιτήματα
της αστικής τάξης και των διαφω-
τιστών για ισότητα και ελευθερία.

Μάλιστα, από πολύ νωρίς αναπτύχ-
θηκαν κοινωνικοί-συλλογικοί θε-
σμοί ελέγχου του ατομικού πλούτου,
ο οποίος θεωρήθηκε ως νέος κίν-
δυνος δημιουργίας ανισοτήτων.
Σημαντικότερος θεσμός υπήρξε η
συστηματοποίηση της φορολογίας
και οι κρατικές δαπάνες για βελ-
τίωση της ζωής των πολιτών. Αυτό

οδήγησε στην ανάπτυξη ασύλων,
φυλακών, δημόσιων σχολείων, νο-
σοκομείων και λοιπών ιδρυμάτων
κοινωνικής ωφέλειας. Όσο περίεργο
και αν φαίνεται, η ασφάλεια και η
δημόσια υγεία θεωρήθηκαν πρω-
ταρχικά δεδομένα όχι μόνο για την
οικονομική δραστηριότητα, αλλά
κυρίως για την ισότητα και την κοι-
νωνική δυναμική. Παράλληλα με
τη φορολόγηση, σε εθνικό επίπεδο
αναπτύχθηκαν και θεσμοί λογο-

δοσίας των δημόσιων δαπανών,
ώστε να μην μπορούν οι κυβερ-
νώντες να καρπώνονται τον συλ-
λογικό πλούτο. Εν ολίγοις, το κράτος
στη Δύση αναπτύχθηκε τόσο υπέρ
όσο και κατά της αστικής οικονο-
μίας και της εμπορευματοποίησης
της κοινωνικής ζωής. 

Αυτό όμως είναι κάτι που δεν
συναντάμε στα μη δυτικά κράτη
του 20ού και του 21ου αιώνα, τα
οποία εισήλθαν βίαια στη νεωτερική
ζωή λόγω της ραγδαίας αύξησης
των επαφών τους με τη Δυτική Ευ-
ρώπη και την προηγμένη χρημα-
τοοικονομία. Ενώ λοιπόν το χρήμα
ήταν καθ’ όλη τη διάρκεια της φι-
λελευθεροποίησης της Ευρώπης
κυρίως μέσο και πολύ λιγότερο σκο-
πός, στα νεόκοπα μη δυτικά έθνη-
κράτη λειτούργησε κυρίως ως αυ-
τοσκοπός. Πιο συγκεκριμένα, η
συσσώρευση πλούτου υπήρξε απο-
κλειστική δραστηριότητα και μο-
ναδικό μέλημα της τοπικής άρχου-
σας τάξης. Αντί για κράτος δικαίου,
στα νεόκοπα έθνη-κράτη εδραι-
ώθηκαν και γιγαντώθηκαν ντόπιες
μαφιοκρατίες με αποκλειστικό σκο-
πό να λυμαίνονται τον συλλογικό
πλούτο. Ισχυρή παραμένει η φιλε-
λεύθερη παράδοση μόνο στα κράτη

τα οποία έχουν καταφέρει να ελέγ-
ξουν συλλογικά τον δημόσιο πλούτο
και να διασφαλίζουν όχι απλά συν-
ταγματικά, αλλά κοινωνικά το αδιά-
βλητο της συλλογικής του εκμε-
τάλλευσης. Αντίθετα, κράτη τα
οποία εισήλθαν στη φιλελεύθερη
πραγματικότητα χωρίς να έχουν
ήδη αναπτύξει παρόμοιες νοοτρο-
πίες, διαβρώθηκαν πλήρως από τη
δύναμη του χρήματος. Όχι μόνο
δεν φιλελευθεροποιήθηκαν, αλλά
και τα ήδη υπάρχοντα ανελεύθερα
καθεστώτα τους μετατράπηκαν
από παραδοσιακά σε μαφιοκρατικά.
Οι παραδοσιακές κοινωνίες διέ-
πονται συνήθως από αρχές και
αξίες με θρησκευτικό περιεχόμενο
και είναι αποδεκτές από κυβερ-
νώντες και κυβερνώμενους. Αντί-
θετα, σε μαφιοκρατικές κοινωνίες,
ο μόνος θεός είναι το χρήμα, και
το κέρδος είναι ο μοναδικός τους
νόμος. Το βέβαιο όμως είναι ότι
δεν υπάρχει πλέον επιστροφή στην
παράδοση. Η παγκόσμια χρημα-
τοοικονομία λειτούργησε ως χεί-
μαρρος που παρέσυρε στο πέρασμά
του ό,τι υπήρχε. Μόνο κράτη που,
όπως θα έλεγε και ο Μακιαβέλλι,
είχαν ήδη δημιουργήσει ένα ικανό
δίκτυο καναλιών μπόρεσαν να αξιο-

ποιήσουν το νερό του χειμάρρου.
Μόνο δηλαδή κράτη, όπως τα ευ-
ρωπαϊκά, όπου το δίκτυο ελέγχων
και ισορροπιών δημιουργήθηκε
παράλληλα με την ανάπτυξη του
πλούτου, μπόρεσαν να αντιστα-
θούν. Η μεταφορά των φιλελεύθε-
ρων αυτών θεσμών από τη Δύση
στον υπόλοιπο κόσμο αποδείχθηκε
γενικά άκαρπη, αφού οι θεσμοί αυ-
τοί μόνο ως μαριονέτες υπάρχουν,
όπως οι εκλογές στη Ρωσία ή το
Ιράν. Αυτό αποδεικνύει ότι το ιστο-
ρικό συλλογικό βίωμα των ατομικών
ελευθεριών και δικαιωμάτων πρέπει
να προηγείται και όχι να έπεται
της συνταγματικής τους κατοχύ-
ρωσης. Στην περίπτωση που έπεται,
το έργο του νομοθέτη παραμένει
πάντα ευαίσθητο και αδύναμο. Λέ-
γεται ότι ο Σόλων, αρνούμενος να
αναλάβει τα ηνία της πόλης των
Αθηνών, όρκισε τους Αθηναίους
να τηρήσουν τους νόμους του για
τουλάχιστον εκατό χρόνια. Και όν-
τως, μετά από έναν αιώνα οι Αθη-
ναίοι αναφέρονταν στους δημο-
κρατικούς νόμους ως «τα πάτρια». 

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Εύφλεκτα συστήματα προσόψεων κτηρίων
Της δρος ΚΛΕΛΙΑΣ ΠΕΤΡΟΥ  

Τα καλύτερα «βρώ-
μικα» της Κύπρου εί-
ναι σουβλάκια σε
απάχικο μαγαζί στο
κέντρο της Λευκω-
σίας. Ο «κοιλαράς»

μεταξύ ζιβανίας και σεφταλιάς, άρ-
χισε τα μπινελίκια για την κυβέρ-
νηση και τον Νίκο Χριστοδουλίδη,
μεταξύ αυτοκριτικής για τα πάθη
του και αγανάκτησης για τον «πελ-
λότοπο» μας. Το παράπονο του αν-
θρώπου ήταν ότι μειώθηκαν τα ει-
σοδήματά του, ως αυτοεργοδοτού-
μενου οδηγού, αυξήθηκε η τιμή της
πίτας «μιξ» και της ζιβανίας, και το
κυριότερο, ότι πρέπει να παραγγέλλει
ενισχυμένη πίτα –το νέο εφεύρημα
των σουβλιτζήδων– για να απολαύ-
σει αυτά, τα οποία έτρωγε πριν από
μερικούς μήνες, σε κανονική πίτα.
Άλλος «μεζετζής» του απάχικου,
οδηγός και αυτός στο επάγγελμα,
άρχισε να βρίζει για τις κάμερες φω-
τοεπισήμανσης, οι οποίες τον φόρ-
τωσαν με πρόστιμα, αλλά και βαθ-
μούς ποινής. Οι κουβέντες συνεχί-
στηκαν με πολλά «μπιπ» και αφού
απόλαυσαν και οι δύο τον κυπριακό
καφέ τους, ως παλιοί καλοί φίλοι,
έφυγαν ο καθένας για το σπίτι του.
Η οργή των ανθρώπων του λαού
δεν απέχει και πολύ από τα αποτε-
λέσματα των δημοσκοπήσεων για
τη δημοφιλία του προέδρου της Δη-
μοκρατίας. Πέραν των δυσνόητων
–πολλές φορές– αριθμών, δείχνουν
το απλό μήνυμα ότι κάτι δεν πάει
καλά σε αυτό τον τόπο, με την ακρί-
βεια και τα εξωφρενικά πρόστιμα. 

Στην πολιτική υπάρχει το περί-
φημο «καλάθι της οικοκυράς» το
οποίο ανεβάζει στην εξουσία, αλλά
και ο ιστορικός κανόνας της αδυ-
ναμίας «θρέψης των υπηκόων» ο
οποίος κατακρημνίζει αυτοκρατο-
ρίες, κράτη, οικογένειες και όλες τις
εξουσίες. Η οικονομία κάνει κύκλους,
πιο απλά βρίσκεται σε ένα σημείο
ενός τεράστιου τροχού, ο οποίος
συνεχώς γυρίζει. Όταν βρίσκεται
ένα κράτος, μια οικογένεια, στην
ανοδική πορεία, όλα κυλούν μέλι
γάλα για τους ανθρώπους. Υπάρχει
προοπτική, υπάρχει ελπίδα, και το
κυριότερο υπάρχει ενθουσιασμός
για το αύριο. Όταν βρίσκεται ένα
κράτος, ένας νοικοκύρης, στην κα-
θοδική πορεία, τότε αρχίζει η γκρίνια,
η αμφισβήτηση και –κυρίως– η οργή.
Από την εποχή της Παλαιάς Διαθή-
κης και του Ιωσήφ του Πάγκαλου,
πριν από 3.900 χρόνια, η πορεία
είναι η ίδια. Όταν οι ηγέτες και νοι-
κοκύρηδες είναι προνοητικοί, φτιά-
χνουν αποθήκες για να φυλάξουν
πλούτο, την εποχή των «παχιών
αγελάδων», ώστε να έχουν να τρώνε,
όταν έλθει η εποχή των «ισχνών
αγελάδων». Τα ίδια έλεγε και ο σοφός
Αίσωπος με την ιστορία του «τζίτζικα
και του μέρμηγκα». 

Ο «φόβος φέρνει κόλαση» και
όλα όσα διαδραματίζονται στη Μέση
Ανατολή, στη Γάζα, την Ερυθρά Θά-
λασσα και την Ουκρανία, αλλά και
όλα όσα αποφασίζονται ή δεν απο-
φασίζονται στην Ευρωπαϊκή Ένωση,
προκαλούν τρόμο, έστω και αν δεν
αγγίζουν τους Κύπριους πολίτες, οι
οποίοι διαισθάνονται ότι τα δυσκο-
λότερα έρχονται. Ο συναισθηματικός
φόβος αντιμετωπίζεται με την αγάπη.
Στον χώρο της πολιτικής, ο φόβος
αντιμετωπίζεται με κοινωνικά μέτρα
στήριξης των ευάλωτων ομάδων
και κυρίως με μέτρα τα οποία σμι-
κρύνουν το χάσμα, μεταξύ πλουσίων
και πτωχών. Ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας παρουσιάζοντας, πριν από
μερικές μέρες, το έργο για τον πρώτο
χρόνο της κυβέρνησής του είπε
πάρα πολλά, αλλά χωρίς να αναφερ-
θεί στο κυριότερο, το οποίο έχει να
κάνει με το αίσθημα αγωνίας και
απογοήτευσης των πολιτών. 

Στην Κύπρο, οι πολίτες ξέρουν
να σιωπούν, αλλά ξέρουν και να τι-
μωρούν με διαφορετικό, μυστικό
τρόπο, και όλοι οι προηγούμενοι
πρόεδροι της Δημοκρατίας το κα-
τάλαβαν λίγο αργά, με χαρακτηρι-
στικότερη τη ρήση του αείμνηστου
Δημήτρη Χριστόφια, ότι η εξουσία
είναι «καρκίνος και όχι αφροδισια-
κό». Οι «άτυχοι» πολίτες, οι οποίοι
έχασαν και χάνουν τα σπίτια και
τις περιούσιες, στα μουλωχτά, λόγω
των εξωφρενικών επιτοκίων και
των χρεώσεων από τις «πολυ-ευερ-
γετημένες» τράπεζες, ξεσπούν αλλού
και –όχι σπάνια– με τραγικά απο-
τελέσματα. Ο κοσμάκης με την εμ-
πειρία τού 2013, τρέμει τις τράπεζες
και θέλει να συνεργαστεί με τη μο-
ναδική κρατική τράπεζα, τον Ορ-
γανισμό Χρηματοδοτήσεως Στέγης.
Ωστόσο, αυτό είναι αδύνατο, λόγω
έλλειψης προσωπικού και τεχνικών
δυνατοτήτων του οργανισμού. Και
δεν υπάρχει μια διαδικασία για γρή-
γορη ενίσχυση του οργανισμού,
ώστε να υπάρξει και ένα αντίβαρο
στα μονοπώλια των τραπεζών. Σε
ανάλογη πορεία κινούνται οι τιμές
των ακινήτων, τα οποία κατέστησαν
απρόσιτα για τη νέα γενιά, η ακρί-
βεια στα σουπερμάρκετ και στα
άλλα καταστήματα, η λεγόμενη
πράσινη φορολογία, η οποία είναι
εν πολλοίς ακατανόητη, και ένα
σωρό άλλα προβλήματα της καθη-
μερινότητας. Πέραν από όλα αυτά,
υπάρχει ένα πολύ καλό με τον πρό-
εδρο Χριστοδουλίδη, ο οποίος έχει
ευαισθησίες και λαμβάνει άμεσες
αποφάσεις για άτομα τα οποία υπο-
φέρουν. Καλύτερα θα ήταν να αν-
ταποκρίνονται οι υπουργοί και οι
άλλοι θεσμοί με περισσότερη ευαι-
σθησία, αλλά σημασία έχει το απο-
τέλεσμα.

Τα σουβλάκια
και ο πρόεδρος

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Είναι η φιλελεύθερη δημοκρατία καθολικό πολίτευμα; (III)

Η πρόσφατη πυρκαγιά σε συγ-
κρότημα κατοικιών στη Βα-
λένθια της Ισπανίας, η οποία

στοίχισε τη ζωή σε τουλάχιστον
10 ανθρώπους, έχει αναζωπυρώσει
τις ανησυχίες σχετικά με τη χρήση
εύφλεκτων συστημάτων πρόσοψης
σε κτίρια. Ενώ η έρευνα για τα
αίτια της πυρκαγιάς βρίσκεται σε
εξέλιξη, το τραγικό αυτό γεγονός
αποτελεί μια σαφή υπενθύμιση
των πιθανών κινδύνων που εγκυ-
μονούν αυτά τα υλικά.

Τα εύφλεκτα συστήματα πρό-
σοψης είναι εξωτερικές επενδύ-
σεις τοίχων κτιρίων κατασκευα-
σμένα από υλικά που μπορούν
εύκολα να καούν, όπως π.χ. σύν-
θετα πάνελ αλουμινίου (aluminum
compositepanels-ACP) με πυρήνες
πολυαιθυλενίου για επένδυση και
εύφλεκτα μονωτικά σε ξύλινα ή
μεταλλικά πλαίσια. Αυτά τα συ-
στήματα χρησιμοποιούνται συχνά
για λόγους αισθητικής και θερμο-
μόνωσης και προσφέρουν πλεο-
νεκτήματα όπως ελαφριά κατα-
σκευή και ευκολία εγκατάστασης.
Ωστόσο, η ευφλεκτότητά τους
εγείρει σοβαρούς προβληματι-
σμούς σχετικά με την πυρασφά-
λεια. Ενώ το περιστατικό είναι
ακόμη υπό διερεύνηση, η πυρκα-
γιά στη Βαλένθια φέρεται να εξα-
πλώθηκε ταχύτατα προς τα πάνω,
προς τα κάτω και πλαγίως, ανα-
δεικνύοντας τη συμβολή του συ-
στήματος εύφλεκτης πρόσοψης
στη διάδοση της φωτιάς μέσα σε
λίγα μόλις λεπτά. Αυτό είχε ως
αποτέλεσμα εγκλωβισμένοι ένοικοι
να διασωθούν από μέλη της πυ-

ροσβεστικής υπηρεσίας, να τεθεί
σε σημαντικό κίνδυνο η ασφάλεια
των πυροσβεστών και να προκλη-
θεί ολική ζημιά στο κτίριο. Παρό-
μοια περιστατικά τα τελευταία
χρόνια, όπως η πυρκαγιά στον
Πύργο Grenfell στο Λονδίνο, η
οποία στοίχισε τη ζωή σε 72 αν-
θρώπους, έχουν εντείνει περαι-
τέρω το ζήτημα. Προς επίρρωση
του κινδύνου, αξίζει να σημειωθεί
ότι η εξάπλωση της πυρκαγιάς
στο Grenfell ήταν τόσο γρήγορη
που χρειάστηκαν περίπου 12 λεπτά
για να εξαπλωθεί η φωτιά σε 19
ορόφους προς τα πάνω. Η χρήση
εύφλεκτων συστημάτων πρόσο-
ψης αποτελεί ένα σύνθετο ζήτημα
με τη συμμετοχή διαφόρων εν-
διαφερομένων. Οι αρχιτέκτονες
και οι εργολάβοι συχνά προτιμούν
αυτά τα υλικά λόγω της ευελιξίας
σχεδιασμού και της οικονομικό-
τητάς τους. Ωστόσο, οι κανονισμοί
πυρασφάλειας κτιρίων και η ευαι-
σθητοποίηση του κοινού εξελίσ-
σονται για να δώσουν προτεραι-
ότητα στην πυρασφάλεια.

Μετά τη φονική πυρκαγιά στο
οικιστικό κτήριο Grenfell στο
Λονδίνο, η Ευρωπαϊκή Ένωση
και το Ηνωμένο Βασίλειο έχουν
αναλάβει μια ολοκληρωμένη ανα-
θεώρηση των αντίστοιχων κανο-
νισμών τους για τα κτίρια. Αυτή
η αναθεώρηση αποσκοπεί στην
εφαρμογή αυστηρότερων κωδι-
κών δόμησης που περιορίζουν ή
απαγορεύουν πλήρως τη χρήση
εύφλεκτων υλικών σε ψηλά και
υψηλού κινδύνου κτίρια. Στην
Κύπρο, οι εθνικοί κανονισμοί δό-

μησης επιβάλλουν τη χρήση μη
εύφλεκτων υλικών σε συστήματα
πρόσοψης για ψηλά κτίρια από
το 2017. Όπως ορίζεται στο Πα-
ράρτημα IV-Πυροπροστασία του
Νόμου Οδών και Οικοδομών - Κα-
νονισμός 61ΙΑ, τηρώντας τις ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες για κατηγοριο-
ποίηση (EN13501-1) των δομικών
υλικών στην αντίδρασή τους στη
φωτιά, οι νέες κατασκευές κάτω
των 18 μέτρων πρέπει να χρησι-
μοποιούν υλικά με περιορισμένη
καυστότητα (B-s1-d0) ή καλύτερα.
Για κατασκευές που υπερβαίνουν
τα 18 μέτρα, επιτρέπονται απο-
κλειστικά μη εύφλεκτα υλικά (A2-
s1-d0 ή A1). Είναι σημαντικό να
σημειωθεί ότι οι κανονισμοί αυτοί
βρίσκονται επί του παρόντος υπό
αναθεώρηση σε ευρωπαϊκό επί-
πεδο, με προοπτική αυστηρότερης
εφαρμογής στο μέλλον.

Ενώ αυτά τα μέτρα διασφαλί-
ζουν τις νέες κατασκευές, τα τρα-
γικά περιστατικά στο Grenfell και
στην πολυκατοικία της Βαλένθια
υπογραμμίζουν την επείγουσα
ανάγκη για προληπτική δράση
σχετικά με τα υπάρχοντα κτίρια
με εύφλεκτα συστήματα επένδυ-
σης. Μια ολοκληρωμένη εθνική
στρατηγική είναι απαραίτητη για
την αξιολόγηση αυτών των συ-
στημάτων σε όλο το υφιστάμενο
κτιριακό απόθεμα της Κύπρου. Η
στρατηγική αυτή θα πρέπει να
επιβάλλει την αντικατάσταση μη
συμμορφούμενων συστημάτων
πρόσοψης, δίνοντας προτεραιότη-
τα στη δημόσια ασφάλεια και απο-
τρέποντας μελλοντικές τραγωδίες.

Συμπερασματικά, η πυρκαγιά
στη Βαλένθια αποτελεί μια σκληρή
υπενθύμιση ότι η διασφάλιση της
ασφάλειας των κτιρίων απαιτεί
μια πολυδιάστατη προσέγγιση.
Ενώ η εφαρμογή αυστηρότερων
κανονισμών και ο διεξοδικός έλεγ-
χος των υπαρχόντων δομών απο-
τελούν κρίσιμα βήματα, μια βιώ-
σιμη λύση έγκειται στην ενθάρ-
ρυνση της καινοτομίας και της
ευαισθητοποίησης του κοινού. Η
ενθάρρυνση της παραγωγής πε-
ρισσοτέρων μη-εύφλεκτων ή πυ-
ράντοχων υλικών για συστήματα
πρόσοψης θα σηματοδοτήσει μια
σημαντική μετατόπιση προς
ασφαλέστερες πρακτικές κατα-
σκευής. Παράλληλα, η ενημέρωση
του κοινού σχετικά με τους κιν-
δύνους που συνδέονται με τις εύ-
φλεκτες προσόψεις και τη σημα-
σία των κανονισμών πυρασφά-
λειας δίνει τη δυνατότητα στους
πολίτες να προασπίσουν ασφα-
λέστερες κοινότητες. Αποδεχό-
μενοι αυτές τις συνδυασμένες
προσπάθειες, μπορούμε να προ-
χωρήσουμε προς ένα μέλλον όπου
τα κτίρια δεν θα είναι μόνο αι-
σθητικά ευχάριστα και θερμομο-
νωτικά, αλλά θα προτεραιοποιούν
επίσης την ευημερία των ενοίκων
τους, δημιουργώντας ένα πιο αν-
θεκτικό και πυρασφαλές δομημένο
περιβάλλον για όλους.

Η δρ Κλέλια Πέτρου είναι μηχανικός
Πυρασφάλειας/Senior Research Fel-
low at CERIDES – Excellence in Innova-
tion and Technology, European Univer-
sity Cyprus.
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H συσσώρευση πλούτου
υπήρξε αποκλειστική
δραστηριότητα και μο-
ναδικό μέλημα της τοπι-
κής άρχουσας τάξης. 
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Του ΠΑΡΗ ΔΗΜΗΤΡΙΑΔΗ

Όταν η Έλενα Χριστοφόρου ήταν
πέντε ετών, ο νονός της, που ζούσε
στην Αγγλία, της είχε φέρει δώρο
μια βιντεοκασέτα του BBC, που ήταν
μια σειρά του David Attenborough
για τη ζωή στον πλανήτη Γη. «Tην
είχα δει τόσες πολλές φορές, που η
κασέτα είχε χαλάσει» αφηγείται στην
«Κ» με ενθουσιασμό, καθώς στέκεται
ανάμεσα σε ελιές και πορτοκαλιές
της φάρμας που κληρονόμησε από
τον παππού της στο Ακάκι.

Προτού όμως αναλάβει το Akaki
Grove, όπως ονομάζεται σήμερα η
φάρμα, η Έλενα Χριστοφόρου πραγ-
ματοποίησε σπουδές σε διάφορα αν-
τικείμενα στο εξωτερικό. Από τη συ-
ναρπαστική, όπως την περιγράφει
με θέρμη, επιστήμη της Γεωγραφίας,
μέχρι την Ανθρωπολογία και την
Ψυχολογία, κατάφερε να ολοκληρώ-
σει δύο πτυχία και δύο μεταπτυχιακά.
Με κάποιο μαγικό τρόπο «όλα ήρθαν
κι έδεσαν και την έφεραν πίσω στη
φάρμα» σημειώνει. «Σήμερα είμαστε
ένα αγρόκτημα που παράγουμε ελιές,
αγουρέλαιο και εσπεριδοειδή. Δί-
νοντας έμφαση στην περμακουλ-
τούρα, προσπαθούμε να κάνουμε
ό,τι είναι καλύτερο για το περιβάλλον.
Θέλουμε να έχουμε βιοποικιλότητα,
διότι αυτό βοηθάει. Βοηθάει με όλα»
τονίζει.

Πρώτα το έδαφος 
«Το πρώτο πράγμα που κάνουμε

είναι να ξαναδώσουμε ζωή στο έδα-
φος» σχολιάζει από την πλευρά του
ο γαλλικής καταγωγής Νικολά Νετιέ,
ο οποίος με εξειδίκευση στη Μηχα-
νική Περιβάλλοντος, στη βιολογία
εδάφους και στη διαχείριση αποβλή-
των δουλεύει στη φάρμα full-time.
Πρωταρχικό του μέλημα, μας λέει ο
Νικολά, που τον συναντάμε σε κάποιο
ανοιχτό σημείο της φάρμας, είναι
να επικεντρώνεται περισσότερο στο
χώμα παρά στα δέντρα, αφού «όταν
αναπτύσσεις το χώμα, ακολουθούν
και τα δέντρα». «Το έδαφος είναι το
πιο περίπλοκο οικοσύστημα του πλα-
νήτη. Αν έχεις υγιές έδαφος, χρει-
άζεσαι λιγότερο νερό, λιγότερο λί-
πασμα και παράγεις προϊόντα καλύ-
τερης ποιότητας. Ταυτοχρόνως βοη-
θάς στην άμβλυνση της κλιματικής
αλλαγής». 

Σύμφωνα με τον Νικόλα, κεντρική
ιδέα γύρω από την περμακουλτούρα
και την αγρο-οικολογία είναι να ερ-

γάζεσαι μαζί με τη φύση παρά εναν-
τίον της. «Βλέπουμε μια φάρμα ως
ένα οικοσύστημα που προσπαθούμε
να διατηρήσουμε όσο πιο ισορρο-
πημένο γίνεται, για να μη χρειάζονται
επεμβάσεις εκ μέρους μας. Να μην
πρέπει, για παράδειγμα, να αγορά-
ζουμε λιπάσματα και να χρησιμο-
ποιούμε φυτοφάρμακα. Επιτρέπουμε
σε πολλά ενδημικά και τοπικά είδη
να μεγαλώσουν και να ευδοκιμήσουν,
αφού όσο μεγαλύτερη ποικιλία έχου-
με σε φυτά και μικροοργανισμούς,
τόσο μεγαλύτερη σταθερότητα απο-
κτούμε».

Διαχρονικά, η γεωργία υπήρξε
από τις πιο επιβλαβείς ανθρώπινες
δραστηριότητες, υπογραμμίζει ο Νε-
τιέ. «Μπορεί όμως να αποδειχθεί και
από τις πιο ωφέλιμες. Εξαρτάται πώς
το κάνεις». Μέχρι τώρα, συμπληρώ-
νει, η νόρμα ήταν να χαλάμε το έδα-
φος και να προκαλούμε ερημοποίηση.
«Λόγω της ανθρώπινης δραστηριό-
τητας, αυτό το νησί, η Κύπρος, κιν-
δυνεύει πλέον από ερημοποίηση,
αφού, για χιλιάδες χρόνια, καταστρέ-
φουμε τα δάση, κόβουμε τα δέντρα
και επεμβαίνουμε στο έδαφος. Μπο-
ρούμε όμως να χρησιμοποιήσουμε
τη γεωργία ή ορθότερα θα έλεγα πως
πρέπει να χρησιμοποιήσουμε τη γε-
ωργία, για να αντιστρέψουμε την
κατάσταση».

Προσωπικό από κότες 
«Επειδή θέλω να σχεδιάσω ένα

παραγωγικό οικοσύστημα, χρειάζεται
να υπάρχουν ζώα για να επισπευσθεί
ο κύκλος του άνθρακα» εξηγεί ο Νι-
κολά. «Πρέπει οι πρασινάδες του
εδάφους να γίνονται τροφή για ζώα
και να μετατρέπονται σε λίπασμα.
Τα λιπάσματα που χρησιμοποιούμε
τώρα είναι βασικά κοπριά κότας που

εισάγουμε από την Ιταλία. Τι χρει-
αζόμαστε συνεπώς; Κότες. Την ίδια
ώρα, επειδή η Έλενα είναι χορτο-
φάγος και δεν θέλει να σκοτώνει
ζώα, δεν επιθυμούμε να παράγουμε
προϊόντα ζωικής προέλευσης. Όταν
γίνουν δύο ετών, οι κότες σταματούν

να κλωσούν αβγά ή κάνουν αβγά
που είναι πολύ μικρά και συνήθως
οδηγούνται στο σφαγείο, όπου γί-
νονται τροφή για σκύλους. Επινοή-
σαμε συνεπώς την ιδέα να φέρνουμε
κότες στη δύση της… καριέρας τους.
Η ιδέα ήταν να φέρνουμε τέτοιες κό-

τες, να συνταξιοδοτούνται στη δική
μας φάρμα, να τρώνε τις πρασινάδες
στο χώμα, να γονιμοποιούν τα δέντρα
και να ελέγχουν τα παράσιτα, όπως
αυτά που πέφτουν από τις ελιές και
οι κότες τα ανακατεύουν και τα τρώ-
νε. Με αυτόν τον τρόπο γλιτώνουμε

κι από τα έξοδα λιπάσματος». Πα-
ράλληλα, επειδή οι κότες δεν παρά-
γουν αβγά, δεν συμφέρει να τους
αγοράζουν φαγητό, προσθέτει.
«Έχουμε όμως τεράστια σπατάλη
φαγητού στην Κύπρο. Η Ε.Ε. μάς
στέλνει πρόστιμο κιόλας για αυτό
το θέμα, κάθε χρόνο. Πρόθεσή μας
είναι να παίρνουμε αυτό το food wa-
ste και να το δίνουμε στις κότες.
Αποκτούμε έτσι δωρεάν φαγητό για
τις κότες και οι κότες μάς προσφέρουν
λίπασμα και δουλεύουν για εμάς. Οι
κότες γίνονται εργάτες μας. Είναι το
προσωπικό μας». 

Το kot kot
«Το kot kot, όπως το έχουμε ονο-

μάσει, είναι ένα πρόγραμμα που φέρ-
νει κότες από φάρμα ελευθέρας βο-
σκής, που αντί να οδηγηθούν στο
σφαγείο, έρχονται εδώ σε εμάς και
αφυπηρετούν. Περπατούν ελεύθερα,
τρώνε ό,τι βρουν, είναι μέσα στα
χόρτα, στα λουλούδια, έχουν μια
ωραία ζωή και κάνουν πολύτιμη δου-
λειά για εμάς» συμπληρώνει από την
πλευρά της η Έλενα Χριστοφόρου.
Πολύ σημαντικό κομμάτι του πρό-
τζεκτ είναι ότι εκπαιδεύουμε και μα-
θαίνουμε αυτά τα πράγματα σε μικρά
παιδιά, προσθέτει. «Αρχίσαμε συ-
νεργασία με ένα ιδιωτικό σχολείο
της Λευκωσίας που είναι περίπου
800 παιδιά. Έχουμε πάρει καλάθους
εκεί για να βάζουν το φαγητό τους
μέσα, αυτό που δεν θέλουν, αυτό
που θα πέταγαν. Στη συνέχεια, φέρ-
νουμε αυτό το περίσσευμα φαγητού
εδώ και ξαφνικά παύει να θεωρείται
waste, διότι χρησιμοποιείται για
άλλο σκοπό».

Για τις ανάγκες του προγράμματος,
οι πρωτοπόροι επιστήμονες και αγρό-
τες πήγαν στο σχολείο με το οποίο
συνεργάζονται, με σκοπό να εξηγή-
σουν στα παιδιά τι δικαιούνται να
βάζουν μέσα στους καλάθους του
kot kot και τι όχι. «Από φαγητό δύο
μόνο πράγματα τους είπαμε ότι δεν
δικαιούνται, κρεμμύδι και αβοκάντο,
διότι είναι τοξικά για τις κότες», ση-
μειώνει η Έλενα Χριστοφόρου. «Όλα
τα υπόλοιπα μπαίνουν. Ενθουσιά-
στηκαν τα παιδιά!».

Από πρόβλημα σε λύση
Αναφορικά με το kot kot βρισκό-

μαστε σε αρχικό και πιλοτικό στάδιο,
επισημαίνει ο Νικολά. «Για την ώρα
έχουμε 150 κότες και έχουμε προ-
γραμματίσει να φέρουμε ακόμη 2.000

τον Απρίλιο. Στόχος είναι να φτά-
σουμε τις 15.000 κότες. Σε ό,τι αφορά
στο food waste, έχουμε τη δυνατό-
τητα να αξιοποιήσουμε μεσοπρόθε-
σμα περίπου 500 τόνους, που σίγουρα
είναι μια σταγόνα στη συνολική σπα-
τάλη τροφίμων της Κύπρου, αλλά εί-
ναι ένα μοντέλο που μπορεί να επε-
κταθεί. Αυτό που χρειαζόμαστε τώρα
για το kot kot –για να μεγαλώσει–
είναι ένας πολύ απλός και αποτελε-
σματικός τρόπος διαχείρισης της
σπατάλης τροφίμων. Είναι ένα σκε-
πτικό κυκλικής οικονομίας και τώρα
χρειαζόμαστε υποστήριξη. Χρειαζό-
μαστε στήριξη από ιδιωτικούς ορ-
γανισμούς και εταιρείες. Θα χρει-
αστούμε ένα βαν, καλάθους και σπι-
τάκια για τις κότες».

Συμπερασματικά, ο Νικολά πι-
στεύει ότι αυτή είναι μια μέθοδος
που είναι εξαιρετικά απλή και απο-
τελεσματική, καθότι παίρνει ένα
πρόβλημα και το μετατρέπει σε λύση,
εκπαιδεύει το κοινό, δημιουργεί εντός
της φάρμας ένα σύστημα κυκλικής
οικονομίας που μπορεί να λειτουρ-
γήσει ως πρότυπο, χωρίς λιπάσματα
που έρχονται από εξωτερικό και με
ελάχιστα φυτοφάρμακα. «Είναι μια
win-win διέξοδος για τα πάντα. Για
το περιβάλλον, για τη φάρμα, τους
ανθρώπους, για όλα. Πραγματικά πε-
τυχαίνεις όλους τους στόχους της
βιώσιμης ανάπτυξης».

Όνειρο της Έλενας Χριστοφόρου
είναι να μπορέσουν να επεκτείνουν
το πρόγραμμα σε άλλες φάρμες της
Κύπρου και να γίνεται όσο το δυνα-
τόν μεγαλύτερη συλλογή από σπα-
τάλη τροφίμων. «Είναι ένα εκπλη-
κτικό παράδειγμα κυκλικής οικονο-
μίας που θα μπορούσε να πάει από
τη μικρή στη μεγάλη κλίμακα» κα-
ταλήγει.

<<<<<<

Ο Νικολά Νετιέ και η Ελενα Χριστο-
φόρου εργοδοτούν κότες, στο πλαί-
σιο ενός ευφάνταστου προγράμμα-
τος κυκλικής οικονομίας, στη βιολο-
γική φάρμα της Ελενας στο Ακάκι.

<<<<<<<

«Το kot kot είναι ένα πρόγραμμα 
που φέρνει κότες από φάρμα 
ελευθέρας βοσκής, που αντί να 
οδηγηθούν στο σφαγείο, έρχονται
εδώ σε εμάς και αφυπηρετούν».

«Οι κότες είναι 
το προσωπικό μας»

Μια φάρμα κυκλικής οικονομίας στο Ακάκι στην οποία 
καταπολεμάται το food waste, μέσω του προγράμματος kot kot

Από ιδιωτικό σχολείο της Λευκωσίας αξιοποιείται το περίσσευμα ή το φαγη-
τό που απορρίπτουν οι μαθητές. «Αποκτούμε έτσι δωρεάν φαγητό για τις κό-
τες και οι κότες μάς προσφέρουν λίπασμα και δουλεύουν για εμάς. Οι κότες
γίνονται εργάτες μας. Είναι το προσωπικό μας» λέει ο βιολόγος Νικολά Νετιέ. 

Σύμφωνα με τον Νικoλά Νετιέ, κεντρική ιδέα γύρω από την περμακουλτούρα και την αγρο-οικολογία είναι να
εργάζεσαι μαζί με τη φύση παρά εναντίον της.
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Ασκώντας κριτική στον Νίκο Αν-
δρουλάκη, πως έχει συμπληρω-
ματική προς τη Νέα ∆ημοκρατία 
λογική, ο Στέφανος Κασσελάκης 
μιλώντας στην «Κ» δηλώνει έτοι-
μος να καθίσει στο ίδιο τραπέζι 
με τις όμορες δυνάμεις, αρκεί να 
υπάρχει σεβασμός στον ρόλο του 
ΣΥΡΙΖΑ. Εμφανίζεται σίγουρος και 
αισιόδοξος πως το κόμμα του θα 
κερδίσει το στοίχημα της «ολικής 
επαναφοράς», όπως αναφέρει χα-
ρακτηριστικά, παρά το γεγονός 
ότι οι δημοσκοπήσεις έως τώρα 
δεν τον ευνοούν. Εξακολουθεί να 
απορρίπτει τα σενάρια αμφισβή-
τησής του μετά τις ευρωεκλογές 
αν το αποτέλεσμα δεν είναι καλό 
και εργάζεται με ορίζοντα τις εθνι-
κές κάλπες του 2027. Ο Στέφανος 
Κασσελάκης επιμένει στην αδιαμε-
σολάβητη σχέση με τη βάση του 
κόμματος μιλώντας για «έκφραση 
γνώμης όλων των μελών του μέσω 
ψηφιακής διαβούλευσης και δη-
μοψηφισμάτων». Σε σχέση με τα 
οικονομικά του τονίζει πως είναι 
ευπρόσδεκτη οποιαδήποτε έρευ-
να, αφήνοντας και πάλι αιχμές για 
τον τρόπο που δρα η ∆ικαιοσύνη. 

 
– Κύριε πρόεδρε, αισθάνεστε ότι 
«φαινόμενα ιδιοτέλειας, ναρκισ-
σισμού, παραβίασης των αρχών 
της συλλογικότητας και της συ-
ντροφικότητας έχουν παραλύ-
σει τον κομματικό οργανισμό» 
του ΣΥΡΙΖΑ, όπως διαπίστωνε 
στην παρέμβασή του ο προκά-
τοχός σας;

– Αυτές ακριβώς οι παθογένει-
ες στοίχισαν πολύ στον ΣΥΡΙΖΑ 
- Π.Σ. και τον οδήγησαν σε απώ-
λεια αξιοπιστίας και άρα απώλεια 
της εμπιστοσύνης μεγάλης με-
ρίδας προοδευτικού κόσμου. Με 
οδυνηρές συνέπειες, είτε μιλάμε 
για το εκλογικό αποτέλεσμα των 
εθνικών εκλογών είτε για τις δη-
μοσκοπικές μας επιδόσεις μέχρι 
πρόσφατα. Με την ολοκλήρωση 
του συνεδρίου μας, τα μέλη του 
κόμματος έδωσαν τον τόνο και 
έδειξαν με αποφασιστικό τρόπο 
την κατεύθυνση για το επόμενο 
διάστημα: ενότητα, εμπιστοσύνη 
μεταξύ μας και αγώνας για την 
προοδευτική αντεπίθεση με πρώ-
το σταθμό τις ευρωεκλογές. Αυτόν 
τον στόχο υπηρετώ με προσήλω-
ση και είμαι αποφασισμένος να 
τον πετύχουμε όλοι και όλες μαζί.

 
– Εχετε πει πρόσφατα πως ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα ξεπεράσει κατά πολύ το 
ποσοστό των τελευταίων εθνι-
κών εκλογών. Αν οι δημοσκο-
πήσεις επιβεβαιωθούν και δεν 
επιτευχθεί αυτός ο στόχος, τι θα 
πράξετε; Δεν θα ζητήσετε επα-
νεπιβεβαίωση της εμπιστοσύνης 
στο πρόσωπό σας;

– Η απόφαση του συνεδρίου 
μας είναι σαφής: «Το συνέδριο 
επιβεβαιώνει την εμπιστοσύνη 
του στον πρόεδρο Στέφανο Κασ-
σελάκη και δίνει εντολή στον πρό-
εδρο και στα όργανα του κόμματος 
να πάμε ενωμένοι στις επόμενες 
πολιτικές και εκλογικές μάχες με 
πρώτη αυτή των ευρωεκλογών, 
με ενιαία πολιτική λειτουργία, δε-
σμευόμενοι όλοι από το καταστα-
τικό και τη διακήρυξή μας, για τα 
συμφέροντα της κοινωνίας και 
της χώρας». Αυτός είναι ο κοινός 
μας στόχος και θα τον πετύχου-
με, στέλνοντας μήνυμα «ολικής 
επαναφοράς» του ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ. 
ως πρωταγωνιστικής δύναμης και 
αντίπαλου δέους στη ∆εξιά του κ. 
Μητσοτάκη.

 
– Eχετε μιλήσει για ένα συνέδριο 
επανίδρυσης του ΣΥΡΙΖΑ που 
θα γίνει μετά τις ευρωεκλογές. 
Σε ποιες αλλαγές σκέφτεστε να 
προχωρήσετε;

– Το προσεχές καταστατικό μας 
συνέδριο όντως θα έχει επανιδρυ-
τικό χαρακτήρα. Οι αλλαγές που 
θα κάνουμε θα βασιστούν στη δι-
αβούλευση που έχει ήδη ξεκινή-
σει με τα μέλη και τους φίλους του 
ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ. Στόχος μου είναι να 
φτιάξουμε ένα κόμμα ελκυστικό 
για κάθε προοδευτικό πολίτη και 
ιδιαίτερα για τους νέους ανθρώ-
πους, που θα είναι ανοικτό και θα 
διασφαλίζει την έκφραση γνώμης 
όλων των μελών του μέσω ψηφια-
κής διαβούλευσης και δημοψηφι-
σμάτων. Ενα κόμμα με περιφερεια-
κή συγκρότηση και αποκέντρωση 
της λειτουργίας του. Ενα κόμμα 
που θα παράγει διαρκώς εφαρ-
μόσιμες προτάσεις και θα παίρ-
νει συνεχώς νομοθετικές πρωτο-

βουλίες για την άμεση βελτίωση 
της ζωής των πολιτών. Ενα κόμμα 
με λειτουργική δομή και γρήγορα 
αντανακλαστικά, που θα πρωτα-
γωνιστεί στη Βουλή και στα κοι-
νωνικά κινήματα. Εναν ΣΥΡΙΖΑ 
- Π.Σ. που θα μπορέσει να διεκδι-
κήσει ξανά τη διακυβέρνηση της 
χώρας με στόχο την ευημερία της 
κοινωνίας και την εγκαθίδρυση 
κράτους δικαίου. 

 
– Υπό ποιες προϋποθέσεις θα 
καθόσασταν στο ίδιο τραπέζι με 
όμορα κόμματα; Με τον Νίκο Αν-
δρουλάκη για παράδειγμα, προ-
κειμένου να δείτε ποιες μπορεί 
να είναι οι προοπτικές σύγκλι-
σης των προοδευτικών δυνάμε-
ων. Θα συμπεριλαμβάνατε στη 
συζήτηση για ένα αντιπολιτευ-
τικό μέτωπο και τα στελέχη που 
έφυγαν επί των ημερών σας από 
τον ΣΥΡΙΖΑ, όπως ο Αλέξης Χαρί-
τσης, η Eφη Αχτσιόγλου;

– Τα προηγούμενα χρόνια ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ - Π.Σ. έκανε το παν για τη 
συμπόρευση, ακόμη και τη συ-
γκυβέρνηση των προοδευτικών 
δυνάμεων. Εισπράξαμε άρνηση 
και σφοδρή αντιπαλότητα από 
όλες τις αυτοαποκαλούμενες αρι-
στερές και προοδευτικές δυνά-
μεις. Οι καιροί είναι κρίσιμοι και 
δεν μπορούν να περιμένουν τον 
κ. Ανδρουλάκη να πάψει να έχει 
συμπληρωματική προς τη ∆εξιά 
λογική και τη μικρή, διασπαστι-
κή Aριστερά να κάνει έμπρακτη 
αυτοκριτική για τις επιλογές της. 
Εμείς προχωράμε βήμα βήμα για 
τη συγκρότηση μιας μεγάλης κοι-
νωνικής συμμαχίας με όλες τις 
«ζωντανές» δυνάμεις της κοινω-
νίας που επιθυμούν να απαλλά-
ξουμε μαζί την πατρίδα από τη 
δεξιά πολιτική του κ. Μητσοτάκη. 
Το τραπέζι του διαλόγου είναι πά-
ντα διαθέσιμο, αρκεί να υπάρξει 
ο αναγκαίος σεβασμός στον ρόλο 
του ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ. και η αναγκαία 
συνομολόγηση ότι παλεύουμε ενά-

ντια στη ∆εξιά χωρίς ήξεις αφήξεις 
και παλινωδίες.

 
– Ποιο θα είναι το σύνθημα του 
ΣΥΡΙΖΑ για τις ευρωεκλογές; Τι 
θα προτάξετε για να πείσετε τους 
πολίτες να σας προτιμήσουν;

– Στόχος μας στον δρόμο για τις 
ευρωεκλογές είναι να γίνει πράξη 
το συνεδριακό μας σύνθημα για 
την εκκίνηση μιας μεγάλης, προ-
οδευτικής αντεπίθεσης. Αυτές τις 
μέρες ολοκληρώνουμε την ευρω-
παϊκή μας διακήρυξη και ετοιμά-
ζουμε την πρώτη μας κεντρική 
εκδήλωση για τις ευρωεκλογές. Η 
εκστρατεία και τα συνθήματά μας 
θα συνοψίζουν τη στρατηγική μας 
για μια δημοκρατική, κοινωνική 
Ευρώπη και για την αντεπίθεση 
των προοδευτικών δυνάμεων ένα-
ντι της νεοφιλελεύθερης ∆εξιάς 
και της δραματικής ανόδου της 
Aκροδεξιάς. 

Στους πολίτες θα δείξουμε ένα 
ολοκληρωμένο σχέδιο για την Ελ-
λάδα ως σύγχρονο ευρωπαϊκό κρά-
τος, αλλά και για την υπέρβαση 
της δομικής κρίσης ταυτότητας 
της Ευρωπαϊκής Eνωσης. Και θα 
τους καλέσουμε να συμμετάσχουν 
μαζικά στις ευρωεκλογές, γιατί 
μπορεί να μην εκλέγουν κυβέρνη-
ση, καθορίζουν όμως τις ευρωπαϊ-
κές πολιτικές που θα έχουν άμεση 
επίδραση στην καθημερινή τους 
ζωή τα επόμενα πέντε χρόνια.

 
– Θα κρατήσετε κάποιες θέσεις 
για το ευρωψηφοδέλτιο που θα 
τις επιλέξετε εσείς ή όλοι θα με-
τέχουν στο εσωκομματικό δη-
μοψήφισμα για να συμπληρω-
θεί η λίστα;

– Eχω δηλώσει ότι επιθυμία και 
πρόθεσή μου είναι όλοι οι υποψή-
φιοι, πλην των νυν ευρωβουλευ-
τών μας, να αναδειχθούν μέσα από 
προκριματικές εκλογές. Τα συλλο-
γικά όργανα του ΣΥΡΙΖΑ θα καθο-
ρίσουν τις λεπτομέρειες. Eχουμε 
σημειώσει επανειλημμένως ότι ο 

ΣΥΡΙΖΑ αλλάζει. Θα είμαστε το 
πρώτο κόμμα στην Ελλάδα που 
εφαρμόζει το συγκεκριμένο σύ-
στημα, το οποίο δίνει έμπρακτα 
τον λόγο στα μέλη και στους φί-
λους του ακόμη και για αυτή την 
κορυφαία διαδικασία που είναι η 
ανάδειξη υποψηφίων για τις ευ-
ρωεκλογές. 

 
– Hταν οι χειρισμοί της κυβέρνη-
σης του ΣΥΡΙΖΑ «ατυχείς» στην 
υπόθεση της Novartis και των 
τηλεοπτικών αδειών;

– Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ - 
Π.Σ. κλήθηκε να αντιμετωπίσει 
την εκτεταμένη διαφθορά του 
παλαιού δικομματισμού και των 
συγκυβερνήσεων Ν.∆. - ΠΑΣΟΚ. 
Στο διεθνές σκάνδαλο Novartis η 
Ελλάδα είχε πρωταγωνιστικό ρό-
λο και έπρεπε πάση θυσία να δι-
ερευνηθεί τυχόν εμπλοκή πρώην 
κυβερνητικών παραγόντων. Αυτό 
και έπραξε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙ-
ΖΑ - Π.Σ. Σας θυμίζω ότι η Νοvartis 
Hellas και η μητρική της εταιρεία 
αναγκάσθηκαν να πληρώσουν 225 
εκατ. και 112 εκατ. δολάρια αντί-
στοιχα στο αμερικανικό ∆ημόσιο 
προκειμένου να αποφύγουν περαι-
τέρω ποινικές και χρηματικές κυ-
ρώσεις στις ΗΠΑ για το ελληνικό 
σκέλος του σκανδάλου. Αυτό από 
μόνο του λέει πολλά.

Ομοίως, στην περίπτωση των 
τηλεοπτικών αδειών, ο ΣΥΡΙΖΑ 
κλήθηκε να βάλει τάξη και να δι-
ασφαλίσει το δημόσιο συμφέρον 
σε μια αγορά ασύδοτη επί δεκα-
ετίες. Η πολιτική του ΣΥΡΙΖΑ για 
τις άδειες των καναλιών έφερε 
έσοδα στα δημόσια ταμεία, που 
αργότερα τα στέρησε ξανά από 
τον ελληνικό λαό η Ν.∆. με πρό-
σχημα την πανδημία, την ώρα που 
δώριζε εκατομμύρια ευρώ δημό-
σιου χρήματος με τις περιβόητες 
λίστες Πέτσα κ.λπ.

Και στις δύο περιπτώσεις, η 
κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ στάθηκε 
στην πλευρά του δικαίου, της δι-
αφάνειας και του δημοσίου συμ-
φέροντος. Αυτή είναι η μεγάλη 
εικόνα. 

 
– Καταφερθήκατε με σφοδρό-
τητα κατά των εισαγγελέων που 
κίνησαν έρευνα για τα οικονο-
μικά σας. Ωστόσο, ο νόμος δεν 
επιτρέπει τη συμμετοχή των πο-
λιτικών αρχηγών σε εταιρείες με 
έδρα το εξωτερικό. Ανεξαρτήτως 
των ενεργειών της Δικαιοσύνης, 
εσείς τι σκοπεύετε να κάνετε για 
να θεραπεύσετε αυτό το ασυμ-
βίβαστο;

– Oλοι γνωρίζουν το ποιος εί-
μαι, αλλά και τι έχω κάνει στη ζωή 
μου. Ημουν ξεκάθαρος για όλα 
από την πρώτη στιγμή που έφθα-
σα στην Ελλάδα και δεν έκρυψα 
ποτέ την επαγγελματική μου πο-
ρεία, όπως και το γεγονός ότι δι-
αθέτω περιουσία, την οποία δημι-
ούργησα μόνος μου από το μηδέν 
και σε αυτή περιλαμβάνεται και η 
Osios LLC. Μια εταιρεία απολύτως 
νόμιμη, με έδρα στις ΗΠΑ και φο-
ρολογημένη μέχρι το τελευταίο 
δολάριο με ιδιαίτερα υψηλό φο-
ρολογικό συντελεστή.

Επίσης, όλοι γνωρίζουν πως 
όταν ήρθα στην Ελλάδα τον περα-
σμένο Απρίλιο, δεν ήρθα με σκο-
πό να γίνω αρχηγός του ΣΥΡΙΖΑ 
- Π.Σ., ούτε καν να μείνω στη χώ-
ρα περισσότερο από λίγους μήνες. 
Ηρθα ως ένας απόδημος ο οποίος 
νοιάζεται πραγματικά για την πα-
τρίδα του και προσπάθησα να βο-
ηθήσω τον Αλέξη Τσίπρα απέναντι 
σε ένα σύστημα που όχι μόνο δεν 
δουλεύει για το καλό του τόπου 
μας, αλλά αντίθετα το διαλύει και 
το εκμεταλλεύεται μόνο προς όφε-
λός του, σε κάθε ευκαιρία.

Αποφάσισα να διεκδικήσω την 
αρχηγία του ΣΥΡΙΖΑ - Π.Σ. θέλο-
ντας να αλλάξω τις παθογένειες 
του συστήματος. Αφού εξελέγην, 
με τα μέλη του κόμματος να μου 
δίνουν την εντολή να παλέψω για 
την αλλαγή του πολιτικού καθε-
στώτος, ήταν δεδομένο πως η ζωή 
μου στην Αμερική είχε πλέον τε-
λειώσει και θα έμενα στην Ελλάδα 
για πάντα. Η απόφασή μου αυτή 
αφορά και τις επιχειρηματικές μου 
δραστηριότητες. Είμαι καθαρός κι 
όπως έχω πει πολλές φορές, δεν 
με κρατάει κανείς. Είναι ευπρόσ-
δεκτη οποιαδήποτε έρευνα. Προ-
σωπικά θέλω πάρα πολύ να δω 
τη ∆ικαιοσύνη να κάνει τη δου-
λειά της, απερίσπαστη. Αλλά να 
το κάνει σε όλες τις περιπτώσεις 
κι όχι επιλεκτικά. Να ερευνά τα 
πάντα, με την ίδια ζέση και την 
ίδια ταχύτητα.

Συνέντευξη στον ΑΝΤΩΝΗ ΑΝΤΖΟΛΕΤΟ

Οι καιροί είναι κρίσιμοι 
και δεν μπορούν 

να περιμένουν τον 
κ. Ανδρουλάκη 

να πάψει να έχει 
συμπληρωματική προς 
τη Δεξιά λογική και τη 

μικρή, διασπαστική 
Αριστερά να κάνει 

έμπρακτη αυτοκριτική 
για τις επιλογές της.

Στη Novartis και στις 
τηλεοπτικές άδειες 
η κυβέρνηση του 

ΣΥΡΙΖΑ στάθηκε στην 
πλευρά του δικαίου, 

της διαφάνειας και του 
δημοσίου συμφέροντος. 

Αυτή είναι η μεγάλη 
εικόνα. 
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Κόμμα ψηφιακής
διαβούλευσης με
δημοψηφίσματα

Οι καταστατικές αλλαγές μετά τις ευρωεκλογές, οι σχέσεις 
με ΠΑΣΟΚ και Νέα Αριστερά και η «φορολογημένη μέχρι 

το τελευταίο δολάριο» περιουσία στην Αμερική

Στέφανος Κασσελάκης, πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ

Τις προθέσεις του για ένα συνέδριο επανίδρυσης του ΣΥΡΙΖΑ αποκαλύπτει μιλώντας στην «Κ» ο Στέφανος 
Κασσελάκης και τόνισε πως στόχος του είναι να καταστήσει το κόμμα ξανά αντίπαλον δέος για τη Ν.∆.
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Είναι η Ν.∆. κυρίαρχο κόμμα; Η 
ερώτηση είναι ρητορική. Ενα κομ-
ματικό σύστημα στο εσωτερικό 
του οποίου το μέγεθος του δεύτε-
ρου κόμματος είναι μικρότερο από 
το 1/2 του πρώτου, η κατάτμηση 
των αντιπολιτεύσεων μεγάλη και 
η δυσκολία μεταξύ τους συνεργα-
σίας ακόμη μεγαλύτερη, αποτελεί 
«αυτονόητα» σύστημα κυρίαρχου 
κόμματος. Αυτονόητα; Οχι τόσο. 
Κρίσιμο χαρακτηριστικό του συ-
στήματος κυρίαρχου κόμματος 
είναι η διάρκεια. Θα καταφέρει η 
Ν.∆. να μετατρέψει τη θέση κυ-
ριαρχίας που σήμερα κατέχει σε 
πραγματική κυριαρχία, δηλαδή σε 
κυριαρχία με ικανότητα διάρκει-
ας; Θα υπάρξουν διορθωτικοί μη-
χανισμοί, όπως μια μορφή συνερ-
γασίας των αντιπολιτεύσεων, κάτι 
που εκτιμά ως πιθανό ο Θανάσης 
∆ιαμαντόπουλος; Θα υπάρξει άλ-
λος τρόπος, και ποιος, διόρθωσης 
της «παρά φύσιν», εάν βέβαια είναι 
«παρά φύσιν», αυτής κατάστασης; 
Πριν διατυπώσουμε κάποιες σκέ-
ψεις, ας δούμε μερικούς αριθμούς 
που εκπλήσσουν.   

 

Μια ανάρμοστη 
σύγκριση  

Οι εκλογικοί νόμοι της Μεταπολί-
τευσης αποσκοπούσαν στην ενί-
σχυση σε έδρες του πρώτου κόμ-
ματος με σκοπό τη δημιουργία 
μονοκομματικών πλειοψηφιών. 
Ιδιαίτερα το «μπόνους πλειοψη-
φίας» για το πρώτο κόμμα –εισή-
χθη με τον νόμο Σκανδαλίδη (+ 
40 έδρες) το 2004, τροποποιήθηκε 
(+ 50) με τον νόμο Παυλόπουλου 
(2008) και μετατράπηκε σε κλιμα-
κωτό μπόνους (2020)– ενίσχυσε 
το χάσμα εκπροσώπησης μεταξύ 
πρώτου και δεύτερου κόμματος, 
κυρίως όταν το εκλογικό ποσο-
στό του πρώτου κόμματος ήταν 
ιδιαίτερα χαμηλό (όπως τον Μά-
ιο του 2012, βλ. Κουστένης, «Εφ. 
Συντακτών»). Φυσικά, με την ει-
σαγωγή του κλιμακωτού μπόνους 
από την κυβέρνηση Μητσοτάκη 
οι πιθανότητες μεγάλης στρέβλω-
σης, όταν το ποσοστό του πρώτου 
κόμματος είναι χαμηλό, έχουν ση-
μαντικά περιοριστεί. Παρά ταύτα, 
η ενίσχυση σε έδρες του νικητή 
παραμένει σημαντική, όπως έδει-
ξαν οι εκλογές του Ιουνίου 2023.   

Ωστόσο νομίζω ότι η πιο σημα-
ντική επιρροή που ασκεί το σύ-
στημα της ενισχυμένης αναλο-
γικής βρίσκεται στον επηρεασμό 
της κατανομής των ψήφων. Οξύ-
νοντας τον ανταγωνισμό για την 
κατάληψη της τόσο προνομιακής 
πρώτης θέσης, καθιστά εξ αντα-
νακλάσεως εξόχως προνομιακή 
και τη δεύτερη, καθώς το δεύτε-
ρο σε ψήφους κόμμα είναι το μό-
νο που δικαιούται, λόγω μεγέθους, 
να προσβλέπει στην πρώτη θέση. 
Η λογική της «χρήσιμης ψήφου» 
ή της «χαμένης ψήφου» συνιστά 
τον κρίσιμο πολιτικά μηχανισμό 
που ωθεί ταυτόχρονα (ή εναλλα-
κτικά) στην ενδυνάμωση των δύο 
μεγαλύτερων κομμάτων.     

Στον πίνακα επιχειρώ μια «ασυ-
νήθη» σύγκριση. Αντιπαρατίθεται 
η κατανομή εκλογικής επιρροής 
πρώτου, δεύτερου και τρίτου κόμ-
ματος στην Ελλάδα με την αντί-
στοιχη κατανομή επιρροής στο 
Ηνωμένο Βασίλειο, μια χώρα με 
αμιγώς πλειοψηφικό σύστημα. Η 
σύγκριση αφορά τη μακρά διάρ-
κεια από το 1974 μέχρι σήμερα. Τα 
αποτελέσματα δεν είναι ενδεικτι-
κά. Είναι αποκαλυπτικά: 

Oι μέσοι όροι του πρώτου και 
του δεύτερου κόμματος (ΠΑΣΟΚ, 
Ν.∆. ή ΣΥΡΙΖΑ) στην Ελλάδα και 
στο Ηνωμένο Βασίλειο (Συντηρη-
τικοί ή Εργατικοί) μοιάζουν σαν 
δύο σταγόνες νερό. Αν από λάθος 
δακτυλογράφησης είχα αλλάξει 
την ετικέτα και έβαζα «Ελλάδα» 
στα αποτελέσματα του Ηνωμέ-
νου Βασιλείου και «Ηνωμένο Βα-
σίλειο» στα αποτελέσματα που 

αφορούν την Ελλάδα, θα δημο-
σίευα τον πίνακα χωρίς να κα-
τανοήσω το λάθος. Και ουδείς θα 
το παρατηρούσε. Μόνο η παρα-
τήρηση του τρίτου κόμματος θα 
επέτρεπε τη διάκριση. Ο μ.ό. του 
τρίτου κόμματος στο Ηνωμένο 
Βασίλειο (17,25%) είναι πολύ πιο 
ισχυρός από τον μ.ό. του τρίτου 
κόμματος στην Ελλάδα (9,30%). 
Εκεί βρίσκεται η κύρια διαφορά.  

Συμπέρασμα: το σύστημα της 
ενισχυμένης αναλογικής λειτουρ-
γεί σαν κλασικό πλειοψηφικό για 
τα δύο μεγαλύτερα κόμματα. Η 
εστίαση στην κατανομή της ψή-
φου –και όχι, όπως συνήθως γί-
νεται (και από τους καλύτερους 
ειδικούς), στην κατανομή των 
εδρών– δείχνει το πόσο πλειο-
ψηφικά λειτουργεί το εκλογικό 
μας σύστημα. Πιο πλειοψηφικά 
είναι δύσκολο να γίνει. Αρα, αν 
στις έδρες ευνοείται το πρώτο 
κόμμα, στις ψήφους ευνοούνται 
και το πρώτο και το δεύτερο κόμ-
μα. Ταυτόχρονα, το σύστημα της 
ενισχυμένης αναλογικής είναι 
εξαιρετικά δυσμενές για το τρί-
το κόμμα.   

Βέβαια, η ενισχυμένη αναλογι-
κή, ως σύστημα μεικτό που συν-
δυάζει ισχυρά πλειοψηφικά στοι-
χεία με αναλογικά, ναι μεν ευνοεί 
τα μεγάλα κόμματα, αλλά δεν συν-
θλίβει τα μικρά, ενώ το αγγλικό 
πλειοψηφικό σύστημα καθιστά 
εξόχως δύσκολη την επιβίωσή 
τους. Αλλά αυτό δεν αφορά τη 
συζήτησή μας. Αυτό που ενδιαφέ-

ρει είναι πιο απλό. Το κόμμα που 
θα καθιερωθεί ως δεύτερο, είτε 
είναι ο ΣΥΡΙΖΑ είτε το ΠΑΣΟΚ, 
θα αποκομίσει μείζον εκλογικό 
όφελος και αυτό που θα βρεθεί 
τρίτο θα υποστεί μείζονα ζημία.   

 

Συνεργασία 
χωρίς κυριαρχία;  

Κανένα κόμμα στον κόσμο δεν εί-
ναι τόσο ανιδιοτελές ώστε να επι-
λέξει μια στρατηγική που αποφέ-
ρει λιγότερες ψήφους και έδρες 
όταν ο εκλογικός νόμος ευνοεί 
μια στρατηγική που αποφέρει πε-
ρισσότερες. Και ο ΣΥΡΙΖΑ και το 
ΠΑΣΟΚ έχουν απόλυτο συμφέ-
ρον να επιλέξουν μια στρατηγική 
προσαρμοσμένη στον στόχο δια-
τήρησης (για τον ΣΥΡΙΖΑ) ή κατά-
ληψης (για το ΠΑΣΟΚ) της προνο-

μιακής δεύτερης θέσης. ∆ηλαδή 
μια στρατηγική μη συνεργατική.  

Η θέση, συνεπώς, περί μετώ-
που των προοδευτικών δυνάμεων 
προσκρούει στο άμεσο κομματικό 
συμφέρον των δύο κύριων πόλων 
της Αριστεράς - Κεντροαριστεράς. 
Προσκρούει, επίσης, σε μια με-
τεμφυλιακής έμπνευσης πρόνοια 
του ισχύοντος εκλογικού νόμου. 
Το κλιμακωτό μπόνους αποδίδε-
ται στο πρώτο αυτοτελές κόμμα 
ή σε συνασπισμό «μόνον εάν ο 
μέσος όρος της δύναμης των κομ-
μάτων, που τον απαρτίζουν, εί-
ναι μεγαλύτερος από τη δύναμη 
του αυτοτελούς κόμματος» (πρα-
κτικά: εάν η Ν.∆. πάρει 30% και 
ένας συνασπισμός ΣΥΡΙΖΑ - ΠΑ-
ΣΟΚ 35%, τότε το μπόνους θα πά-
ει στη Ν.∆.). Προσκρούει ακόμη 
στις νωπές μνήμες μετωπικής και 
χωρίς κανόνες σύγκρουσης των 
δύο κομμάτων αλλά και στο πολύ 
διαφορετικό ύφος και στυλ των 
ηγετών τους.    

Συνεπώς, η συνεννόηση των 
κομμάτων της Κεντροαριστεράς 
και της Αριστεράς είναι πολύ δύ-
σκολη και θα είναι δύσκολη και 
μετά τις ευρωεκλογές. Οποια κι αν 
είναι η πίεση, και θα υπάρξει, το 
go it alone θα κυριαρχήσει. Και 
το go negative, επίσης. Η δε πι-
θανή επίκληση της ανάγκης συ-
νεργασιών μάλλον θα αποσκοπεί 
στην απόκτηση τακτικού πλεονε-
κτήματος απέναντι στον εταίρο - 
ανταγωνιστή.    

Φυσικά, αν ένα από τα δύο 

κόμματα αποκτήσει ισχυρό και 
οριστικό πλεονέκτημα, τότε τα 
δεδομένα θα αλλάξουν. Ο αντα-
γωνισμός κυριαρχεί κυρίως όταν 
δύο παίκτες παλεύουν με εύλογες 
–και οι δύο– πιθανότητες επιτυχί-
ας για την κατάκτηση της δεύτε-
ρης θέσης. Αυτή δίνει το μεγάλο 
πλεονέκτημα. Αν το πρόβλημα 
κυριαρχίας επιλυθεί, μια συνεν-
νόηση, λίγο πριν από τις εθνικές 
εκλογές, για μια μετεκλογική συ-
νεργασία, εάν αυτή μπορούσε να 
δώσει εναλλακτική κυβερνητική 
λύση, δεν θα έπρεπε να αποκλει-
στεί. Προβλέψεις, ωστόσο, για δύο 
ή τρία χρόνια μετά απλώς αγνο-
ούν τις απροσδόκητες διαδρομές 
που φύσει δημιουργεί το «κενό 
εκπροσώπησης».   

Το ελληνικό πολιτικό σύστημα 
διακρίνεται από τη μακρά εκλο-
γική υπεροχή, από το 1981 μέχρι 
και το 2019, των δυνάμεων Αρι-
στεράς, Κεντροαριστεράς και Κέ-
ντρου. Πρόκειται για σχεδόν εξαί-
ρεση στην Ευρώπη. Αυτή η τάση 
αντιστράφηκε το 2023. Η ύπαρ-
ξη μιας πλειοψηφίας που έκλινε 
περισσότερο προς την Κεντροα-
ριστερά εξηγεί και τα ανοίγματα 
των ηγεσιών της Ν.∆. προς το Κέ-
ντρο (από το «ριζοσπαστικό κέ-
ντρο» και τον «μεσαίο χώρο» μέ-
χρι τη σημερινή πολιτική του Κ. 
Μητσοτάκη). Βέβαια, οι παλαιές 
αποδόσεις δεν εγγυώνται τις μελ-
λοντικές. Αν και όλα είναι δυνατά, 
η μετατροπή της θέσης κυριαρ-
χίας που κατέχει σήμερα η Ν.∆. 
σε κυριαρχία μακράς διαρκείας 
θα είναι πολύ δύσκολη. Οι βαριές 
τάσεις δεν ανατρέπονται εύκολα. 
Οσο κι αν βοηθήσουν, και βοη-
θούν πολύ, οι δυνάμεις του προ-
οδευτικού «στρατοπέδου».  

 

Δεν χάνεις αν 
ο αντίπαλος δεν κερδίζει   

Στην πολιτική τα ποσοστά δεν αθροί-
ζονται. Τα μέτρια κόμματα δεν ζω-
ντανεύουν, ούτε ανθούν επειδή 
πρέπει να «φύγει ο αντίπαλος». 
Αν ισχυρές πράξεις ανανέωσης 
δεν προκαλέσουν ένα «νέο κύμα 
ενέργειας», τίποτε δεν θα καλύψει 
το πρωτόγνωρο κενό πολιτικής 
αντιπροσώπευσης που έχει εμφα-
νιστεί στην ευρεία Αριστερά και 
Κεντροαριστερά. Εάν κανένα εκ 
των δύο κομμάτων δεν καταφέρει 
να υπερβεί τον μέτριο εαυτό του, 
εάν οι ηγεσίες τους συνεχίσουν να 
κάνουν κύκλους γύρω από τον εαυ-
τό τους, όλα είναι δυνατά.   

Ειδικά όμως για το δεύτερο κόμ-
μα, όποιο και αν είναι αυτό, φαίνε-
ται να ισχύει το συμπέρασμα που 
διατύπωνε ο Ν. Ν. Σαρίπολος ως 
κριτική στα πλειοψηφικά εκλογι-
κά συστήματα του 19ου αιώνα: 
«Η μειοψηφία δεν έχει παρά ένα 
μόνο δικαίωμα: να προσπαθεί να 
καταστεί πλειοψηφία» (παρατί-
θεται σε Κουστένης). Σήμερα δεν 
είναι ακριβώς έτσι, δεν είναι και 
πολύ διαφορετικά.  

Το νόημα της ανάλυσης που 
προηγήθηκε είναι το εξής: εάν 
ένα κόμμα πάρει κεφάλι ως δεύ-
τερο, εάν πείσει ότι «μπορεί», ο 
εκλογικός νόμος που λειτουργεί ως 
πλειοψηφικός για τα δύο μεγαλύ-
τερα κόμματα θα του προσφέρει 
την ώθηση για να εκτιναχθεί. Το 
ωστικό κύμα θα είναι μικρότερο 
από ό,τι θα ήταν στο παρελθόν, 
η «μειοψηφία» πιθανόν θα χρεια-
στεί μετεκλογικές συμμαχίες για 
να καταστεί «πλειοψηφία», αλλά 
η ώθηση θα έχει δοθεί.   

Αναλύοντας τις εκλογές του 
2007, ο Ηλίας Ντίνας είχε χρησι-
μοποιήσει τον τίτλο «∆εν μπορείς 
να χάσεις αν ο αντίπαλός σου δεν 
μπορεί να κερδίσει». Αυτό συνέ-
βη στις εκλογές του 2023, αυτό 
συμβαίνει ακόμη περισσότερο σή-
μερα. Εάν κανένα κόμμα δεν πεί-
σει ότι «μπορεί», τότε ένας τρίτος 
παίκτης, κάποια στιγμή, αργά ή 
γρήγορα, δεν αποκλείεται να εμ-
φανιστεί. Τον παίκτη αυτόν δεν 
τον γνωρίζουμε. Και δεν είμαστε 
ακόμη εκεί.  

Αυτό που γνωρίζουμε είναι ότι 
οι εκλογείς έχουν χρόνο μέχρι τις 
επόμενες βουλευτικές, όχι απλώς 
μέχρι τις ευρωεκλογές, για να επι-
λύσουν, αν επιλέξουν να επιλύ-
σουν, το πρόβλημα του κενού πο-
λιτικής εκπροσώπησης. Οι ηγεσίες 
μάλλον διαθέτουν λιγότερο χρόνο, 
αλλά διαθέτουν. Ας μη βιαζόμαστε.   

 
Ο κ. Γεράσιμος Μοσχονάς είναι 
καθηγητής Συγκριτικής Πολιτικής 
Ανάλυσης στο Πάντειο Πανεπιστήμιο.  

Του ΓΕΡΑΣΙΜΟΥ ΜΟΣΧΟΝΑ  

Χωρίς 
δεύτερο πόλο

Το κόμμα που θα 
καθιερωθεί ως δεύτερο, 

είτε είναι ο ΣΥΡΙΖΑ 
είτε το ΠΑΣΟΚ, θα 
αποκομίσει μείζον 

εκλογικό όφελος και 
αυτό που θα βρεθεί 

τρίτο θα υποστεί μείζονα 
ζημία.  

Θα καταφέρει η Ν.Δ. να μετατρέψει τη θέση κυριαρχίας που 
σήμερα κατέχει σε πραγματική κυριαρχία, δηλαδή σε κυριαρχία 
με ικανότητα διάρκειας; Θα υπάρξουν διορθωτικοί μηχανισμοί, 

όπως μια μορφή συνεργασίας των αντιπολιτεύσεων; Τι μας δείχνουν 
οι διαχρονικές τάσεις του εκλογικού μας συστήματος
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Στιγμιότυπο από φοιτητικό συλλαλητήριο στη Θεσσαλονίκη εναντίον των μη κρατικών ΑΕΙ. Ο ΣΥΡΙΖΑ 
και το ΠΑΣΟΚ στέκονται απέναντι στη Ν.∆., ωστόσο γνωρίζουν ότι πρέπει να διαφοροποιηθούν και με-
ταξύ τους. Η δεύτερη θέση στο πολιτικό μας σύστημα είναι πολύτιμη και χωράει μόνο έναν. 
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Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟΥ

Η πυραυλική επίθεση στην Οδησ-
σό λίγες εκατοντάδες μέτρα από 
το σημείο στο ιστορικό λιμάνι της 
πόλης όπου περπατούσαν ο Κυριά-
κος Μητσοτάκης και ο Βολοντίμιρ 
Ζελένσκι άνοιξε μια συνολικότερη 
συζήτηση για την κατάσταση των 
ελληνορωσικών σχέσεων, ενώ σε 
ένα πιο συγκεκριμένο θέμα, έφε-
ρε ξανά στην επιφάνεια τη σύνδε-
ση των αιτημάτων της Ουκρανίας 
για συστήματα αεράμυνας, με την 
ανάγκη των Ελληνικών Ενόπλων 
∆υνάμεων για άμεση αντικατά-
σταση των υφισταμένων ρωσικής 
κατασκευής μικρής, μέσης και με-
γάλης εμβέλειας αντιαεροπορικών 
συστημάτων (S-300, TOR-M1 και 
OSA-AK). Σε επίπεδο επιχειρησια-
κό, η απάντηση έχει δοθεί λίγο με-
τά την έναρξη των εχθροπραξιών 
στην Ουκρανία, το 2022, και έδει-
χνε στην κατεύθυνση της αντι-
κατάστασης των υφιστάμενων 
και παρωχημένων σε σημαντικό 
βαθμό ρωσικών συστημάτων με 
δυτικής τεχνολογίας αντιαεροπο-
ρικά. Τα ρωσικά αντιαεροπορικά 
του Στρατού Ξηράς (Σ.Ξ.) και της 
Πολεμικής Αεροπορίας (Π.Α.) εί-
ναι κατασκευασμένα με βάση το 
είδος απειλών που αντιμετώπιζαν 
οργανωμένες Ενοπλες ∆υνάμεις 
τις δεκαετίες ’80 και ’90. 

Η επανειλημμένη άρνηση του 
κ. Μητσοτάκη στα αιτήματα των 
Ουκρανών αλλά και των Αμερικα-
νών για παραχώρηση των ελλη-
νικών S-300 (PMU-1) είχε μια γε-
νικότερη πολιτική βάση, καθώς, 
επίσης, και τη δηλωμένη αδυνα-
μία των ΗΠΑ να παραχωρήσουν 
κάποιο σύστημα που θα αντικα-
θιστούσε ταυτοχρόνως τα παρω-
χημένα ρωσικά αντιαεροπορικά. 

Τους τελευταίους μήνες, οι συ-
ζητήσεις με τις ΗΠΑ είναι εντα-
τικές και η Αθήνα επιχειρεί να 
εξασφαλίσει μια πυροβολαρχία 
Patriot, η οποία θα είναι πολλα-
πλώς πιο αποτελεσματική από 
τους απαξιωμένους S-300 που βρί-
σκονται στη Κρήτη. Σύμφωνα με 
πληροφορίες, το συγκεκριμένο 
ενδεχόμενο δεν είναι πλέον μα-
κριά. Πιθανή αποδέσμευση πυρο-
βολαρχίας Patriot θα διευκολύνει 
την Αθήνα να αποδεσμεύσει τους 
S-300, όπως έχουν ζητήσει επα-
νειλημμένως και οι Αμερικανοί. 
Υπενθυμίζεται πως λίγες ώρες 
πριν από την αναχώρηση του κ. 
Μητσοτάκη για την Οδησσό, ο 
υπουργός Εξωτερικών των ΗΠΑ, 
Αντονι Μπλίνκεν, τηλεφώνησε 
και ευχαρίστησε την Ελλάδα για 
τις «συνεχιζόμενες συνεισφορές» 
της Αθήνας στην άμυνα της Ου-
κρανίας. 

Είναι απολύτως σαφές ότι στην 

Αθήνα αποφάσεις δεν έχουν λη-
φθεί ακόμη, ωστόσο, η πίεση του 
χρόνου είναι ασφυκτική αφού εί-
ναι απολύτως σαφές ότι το όριο 
ζωής των υφισταμένων ρωσικών 
συστημάτων είναι εξαιρετικά πε-
ριορισμένο, λόγω των κυρώσεων, 
οι οποίες προεξοφλείται ότι θα 
παραμείνουν για πολλά χρόνια. 

Η κατάσταση είναι αρκετά χει-
ρότερη στα νησιά, καθώς τα TOR-
M1 και τα απαρχαιωμένα OSA-AΚ, 
με θεωρητική εμβέλεια 12 και 24 
χλμ. αντιστοίχως, είναι ξεπερα-
σμένα προ πολλού από τις τεχνο-
λογικές εξελίξεις και δεν μπορούν 
εκ των πραγμάτων να συμβάλουν 
αποτελεσματικά στην άμυνα από 
απειλές που μπορεί να πλήξουν 
στόχους από πολύ μεγαλύτερη 
απόσταση. Επιπλέον, είναι ευά-
λωτα σε χτυπήματα από όλα τα 

τουρκικά μη επανδρωμένα αερο-
χήματα (UAV). Στην Αθήνα, έχει 
ήδη αποφασιστεί σε όλα τα δυνα-
τά επίπεδα ότι η αεράμυνα των 
νησιών πρέπει να εναρμονιστεί 
με τα δυτικά πρότυπα και για τον 
σκοπό αυτό έχουν ήδη επιλεγεί 
ισραηλινής κατασκευής συστή-
ματα. Ανάμεσα σε αυτά είναι κά-
ποια από τις ενισχυμένες εκδοχές 
μέσης εμβέλειας του συστήματος 
Barak και του David’s Sling είτε 
στην ισραηλινή μορφή του (Sky 
Capture) είτε στην εξαγώγιμη εκ-
δοχή του, η οποία συμπαράγεται 
από αμερικανικές εταιρείες και 
θα μπορούσε να εμπλέξει και τις 
ΗΠΑ ως διαμεσολαβητή. Το μο-
ντέλο τριγωνικής ανταλλαγής με 
τη Γερμανία (όταν παραχωρήθη-
καν 40 ΒΜΡ-1 έναντι ισάριθμων 
ανώτερων από κάθε άποψη τε-

θωρακισμένων οχημάτων μάχης 
Marder) είναι μεν θεμιτό, ωστό-
σο, στη πράξη ήταν εξαιρετικά 
αργής εξέλιξης. 

Συνολικά, η Αθήνα έχει παρα-
χωρήσει έως τώρα στην Ουκρανία 
πολυβόλα, αντιαρματικούς πυραύ-
λους, σφαίρες, οβίδες και οβιδοβό-
λα, είτε ως δωρεά είτε πουλώντας 
σε άλλα κράτη, τα οποία με τη σει-
ρά τους τα παραχωρούν στο Κίεβο. 

Τι έχουμε ήδη δώσει

Συγκεκριμένα, όπως παρου-
σιάζει με λεπτομέρεια σήμερα η 
«Κ», η Αθήνα έχει παραχωρήσει τα 
εξής όπλα και πυρομαχικά:
• 1.000 αντιαρματικά RPG-18 των 
64 χιλιοστών.
• Περίπου 6 εκατ. σφαίρες 7,62 
χιλιοστών (για διαφόρων τύπων 
τυφέκια ή πολυβόλα). 

• 400 τυφέκια μάχης τύπου Κα-
λάσνικοφ (ΑΚ-47).
• 50 αντιαεροπορικούς πυραύλους 
τύπου Stinger και 20 σκανδάλες 
για το συγκεκριμένο σύστημα.
• 1.000 πυραύλους για μηχανοκί-
νητους εκτοξευτές τύπου RM-70 
(από ένα απόθεμα που ξεπερνάει 
τους 200.000 πυραύλους).
• 200 αυτόματα τυφέκια τύπου 
FN. 
• Εχουν πωληθεί συνολικά 50.000 
βλήματα διαμετρήματος 105 χι-
λιοστών, 20.000 διαμετρήματος 
155 χιλιοστών και 5.000 μεγαλύτε-
ρου διαμετρήματος 203 χιλιοστών 
προς τις ΗΠΑ οι οποίες ανέλαβαν 
να προωθήσουν τα πυρομαχικά 
στην Ουκρανία. 
• Τελευταία πώληση ήταν εκείνη 
32 ρυμουλκούμενων οβιδοβόλων 
διαμετρήματος 105 χιλιοστών τύ-

που Μ101Α1 προς την Τσεχία, η 
οποία τα προωθεί στη συνέχεια 
στην Ουκρανία. Τα συγκεκριμένα 
οβιδόβολα παραχωρήθηκαν από 
τις ΗΠΑ στις Ενοπλες ∆υνάμεις 
μεταξύ των δεκαετιών του 1950 
και του 1960. 

Τι ζητούν

Οι Ουκρανοί ζητούν, επίσης, 
βλήματα και αντιαρματικούς εκτο-
ξευτήρες τύπου Milan, λέμβους 
διαστάσεων 7 και 11 μέτρων για 
τη χρήση από τις ειδικές δυνάμεις 
τους, όπως και κάθε τι συνδέεται 
με τις παρεμβολές σε κάθε είδους 
συχνότητα. Ιδίως ως προς το τε-
λευταίο, είναι σαφές ότι η Ελλάδα 
δεν διαθέτει ενισχυμένες δυνατό-
τητες. Η Αθήνα έχει προσφέρει, 
επιπλέον, την παροχή εκπαίδευ-
σης σε στελέχη των ουκρανικών 
ενόπλων δυνάμεων πάνω σε διά-
φορα ζητήματα. Το πιο σημαντι-
κό είναι η εκπαίδευση χειριστών 
τύπου F-16 για τα αεροσκάφη που 
παραχωρούν διάφορες δυτικές χώ-
ρες στην Ουκρανία. Η συγκεκρι-
μένη συμφωνία, πάντως, δεν έχει 
προχωρήσει ακόμη. 

Το λιμάνι της Αλεξανδρού-
πολης ως σημείο εισόδου 
των δυνάμεων του ΝΑΤΟ από 
και προς τη Μεσόγειο, νότιο 
άκρο του άξονα που ξεκινά-
ει από τη Βαλτική και ενώ-
νει τη βόρεια αυτή θάλασ-
σα με το Αιγαίο, αποτελεί το 
πιο ισχυρό επιχείρημα του 
πρακτικού ρόλου που δια-
δραματίζει η Ελλάδα για την 
υποστήριξη της Ουκρανίας. 
Η Αλεξανδρούπολη αποτε-
λεί πραγματικό «σωσίβιο» για 
τη Βουλγαρία, η οποία λόγω 
του πολέμου στην Ουκρα-
νία βρίσκεται εξαρτημένη 
σε σημαντικό βαθμό από την 
πρόσβαση που της δίνεται 
σε διεθνή ύδατα μέσω του 
Αιγαίου. Παράλληλα, η Αλε-
ξανδρούπολη μειώνει τον 
χρόνο μεταφοράς υλικών και 
όπλων προς την Ουκρανία, 
γεγονός το οποίο δίνει στην 
Ελλάδα ένα άνευ προηγου-
μένου στρατηγικό βάθος. Η 
στρατηγική αξία της Αλεξαν-
δρούπολης παρά το γεγονός 
ότι αναγνωρίζεται από τους 
Αμερικανούς, δεν έχει ακό-
μη αξιοποιηθεί ως εργαλείο 
εξωτερικής πολιτικής από την 
Αθήνα, στον βαθμό που θα 
ήταν δυνατόν. 

Αλεξανδρούπολη

Η Οδησσός, οι S-300 και οι Patriot
Στο τραπέζι σχέδιο νέου πακέτου εξοπλισμών προς την Ουκρανία με ανταλλάγματα από ΗΠΑ

Α Π Ο Ψ Η

Τα πράγματα κρίνονται εκ του απο-
τελέσματος. Μέχρι στιγμής στην 
υπόθεση Μπελέρη τα πράγματα 
δεν έχουν πάει καλά. Ο ίδιος θα 
μείνει φυλακισμένος έως τις 12 
Σεπτεμβρίου 2024. Στόχος του 
Αλβανού πρωθυπουργού Ράμα 
είναι μέχρι τον Σεπτέμβριο να 
έχει ολοκληρωθεί η δίκη και στο 
εφετείο. Ο Μπελέρης θα καταδι-
καστεί εκ νέου με τελεσίδικη δι-
καστική απόφαση και θα κηρυ-
χθεί έκπτωτος. Ετσι ο Ράμα θα 
ξανακάνει εκλογές στη Χειμάρ-
ρα. Ελπίζει ότι, με το κλίμα τρο-
μοκρατίας και ποικίλων πιέσεων, 
θα κατορθώσει να εκλέξει δήμαρ-
χο της αρεσκείας του.   
 
Προς το παρόν Αμερικανοί και Ευ-
ρωπαίοι δεν έχουν πεισθεί ότι 
η υπόθεση Μπελέρη είναι θέμα 
δημοκρατίας, κράτους δικαίου 
και παραβιάσεως ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων. Επίσης, εκτός από 
κάποια ψηφίσματα που καταθέ-
σαμε και συντονίσαμε εμείς ως 
Ελλάδα, δεν έχουν κινητοποιηθεί 

σοβαρά διεθνείς οργανισμοί (π.χ. 
ο ύπατος αρμοστής του ΟΑΣΕ για 
τις μειονότητες). Ούτε έχει γραφεί 
σε μέσα μαζικής ενημερώσεως δι-
εθνούς κύρους μία αράδα για την 
υπόθεση. Οι λαλίστατες σε αντί-
στοιχα ζητήματα διεθνείς ΜΚΟ 
δεν ασχολούνται με το θέμα. Κατ’ 
ουσίαν, ο Αλβανός πρωθυπουρ-
γός δεν αισθάνθηκε ότι ελέγχεται 
διεθνώς για όσα κάνει. Εως τώρα 
την πίεση προς την Αλβανία την 
αναλάβαμε μόνοι εμείς, με αντί-
στοιχο διπλωματικό κόστος.   
 
Κι όμως! Η υπόθεση Μπελέρη έχει 
όλα τα χαρακτηριστικά που υπο-
τίθεται ότι ενδιαφέρουν τη διεθνή 
κοινή γνώμη. Μεγάλα οικονομικά 
συμφέροντα με «μαύρο» χρήμα 
από ναρκωτικά καταπατούν με 
την ενθάρρυνση Ράμα συστημα-
τικά περιουσίες σε μια περιοχή 
ιδιαίτερου φυσικού κάλλους όπου 
κατοικεί μια εθνική μειονότητα. Ο 
εκπρόσωπός της κατεβαίνει υπο-
ψήφιος δήμαρχος. Συλλαμβάνεται 
δύο ημέρες πριν από τις εκλογές 
με μια αστεία κατηγορία. Οι δη-
μότες τον υπερψηφίζουν παρά 

το κλίμα τρομοκρατίας. Για 340 
ευρώ προφυλακίζεται επί δέκα 
μήνες και του απαγορεύεται να 
ορκιστεί. Η δίκη εξελίσσεται σε 
παρωδία, αλλά καταλήγει σε πρω-
τόδικη καταδίκη του μειονοτικού 
δημάρχου από ένα δικαστήριο 
του οποίου η πρόεδρος εισήλθε 
στο παρελθόν με πλαστά χαρτιά 
στην Ελλάδα. Παράλληλα ο χα-
μένος των εκλογών, αλλά εκλε-
κτός του πρωθυπουργού, εξακο-
λουθεί να είναι δήμαρχος. Αυτή 
την «πιασάρικη» υπόθεση δεν 
κατορθώσαμε μέχρις στιγμής να 
την κάνουμε κτήμα και άλλων.  
 
Μετά την καταδίκη, το ερώτημα 
είναι τι κάνουμε, διότι σαφώς κιν-
δυνεύουμε να θεωρηθούμε (όπως 
και στο παρελθόν) τμήμα του βαλ-
κανικού προβλήματος. Με την Αλ-
βανία δύο είναι τα κύρια ζητήμα-
τά μας. Το πρώτο είναι διαχρονικό 
και αφορά την προστασία των δι-
καιωμάτων της εθνικής ελληνικής 
μειονότητας. Το ανέδειξε άθελά 
του ο χειρισμός Ράμα στην υπό-
θεση Μπελέρη. Το δεύτερο έχει 
να κάνει με τις οριοθετήσεις των 

θαλασσίων ζωνών ανάμεσα σε 
Ελλάδα και Αλβανία, όπως προ-
έκυψε μετά την υπαναχώρηση 
των Τιράνων από τη συμφωνία 
που υπογράψαμε το 2009.   
 
Μια «λύση» θα ήταν να αποστασι-
οποιηθούμε σιωπηλά από το θέ-
μα Μπελέρη. Να πούμε ότι ήταν 
μια εξαρχής χαμένη μάχη που δεν 
έπρεπε να δώσουμε. Το έχουμε 
επανειλημμένως ξανακάνει με 
την Αλβανία στο παρελθόν. Με 
συνεχείς επιδείξεις ακραίας «ευ-
ρωπαϊκής ανωτερότητας» κατά-
πιαμε παλινωδίες και υπαναχω-
ρήσεις της αλβανικής πλευράς, 
διότι θα καταφέρναμε να προχω-
ρήσουμε άλλα συμφέροντά μας. 
Ετσι, επί χρόνια υποτίθεται ότι 
απείχαμε ένα - δύο βήματα για να 
βρούμε με τους Αλβανούς κάποια 
λύση στην οριοθέτηση των θα-
λασσίων ζωνών. Προς χάριν αυ-
τής της προοπτικής δεν φέραμε 
τη Συμφωνία του 2009 προς κύ-
ρωση στο ελληνικό Κοινοβούλιο. 
Επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ-ΑΝΕΛ 
πήγαμε ένα βήμα παραπέρα. Θε-
ωρήσαμε ότι με τη Συμφωνία εί-

χαμε περίπου εξαπατήσει τους 
Αλβανούς και έπρεπε να προ-
χωρήσουμε σε νέα οριοθέτηση! 
Στην πραγματικότητα η Συμφω-
νία του 2009 είναι πρότυπο θα-
λασσίων οριοθετήσεων. Εφαρμό-
ζει τη μέση γραμμή ανάμεσα στις 
αντικριστές ακτές Ελλάδας - Αλ-
βανίας· δίνει πλήρη επήρεια στα 
νησιά της περιοχής· είναι αμοι-
βαία επωφελής τηρώντας κατά 
γράμμα τις διατάξεις του δικαίου 
της θάλασσας· επιβεβαιώνει τη 
διαχρονικότητα των ελληνικών 
θέσεων για θαλάσσιες οριοθετή-
σεις. Πίσω από την υπαναχώρηση 
της Αλβανίας από τη Συμφωνία 
είναι ξεκάθαρα η Τουρκία. Αυτός 
είναι και ο λόγος που εάν δεν πι-
εστεί σοβαρά η Αλβανία, δεν θα 
δεχθεί να λύσει το θέμα.   
 
Μονόδρομος για την ελληνική 
πλευρά στο θέμα Μπελέρη είναι 
να ακολουθήσει πολιτική αρχών. 
Χάνουμε την αξιοπιστία μας όταν 
η Αλβανία παραβιάζει βασικές 
αρχές ή υποχρεώσεις, χωρίς συ-
νέπειες. Επιπλέον, τα Τίρανα δεν 
κατανοούν κινήσεις καλής θελή-

σεως. Θεωρούν ότι είναι αδυνα-
μία. Εάν υποχωρήσουμε σε θέμα-
τα αρχών όπως το κράτος δικαίου, 
η δημοκρατία ή η προστασία των 
μειονοτικών δικαιωμάτων, τι μη-
νύματα θα εισπράξει η Τουρκία 
(αλλά και οι σύμμαχοι...); Πράγ-
ματι, θα γίνουμε τμήμα του βαλ-
κανικού προβλήματος εάν πε-
ριορίσουμε το θέμα σε διμερές 
επίπεδο. Οφείλουμε επομένως 
να αναδείξουμε την ευρωπαϊκή 
του διάσταση. Οφείλουμε επίσης 
να ξαναδούμε συνολικά τις σχέ-
σεις μας με την Αλβανία (και να 
ξεσκονίσουμε και την υπογεγραμ-
μένη Συμφωνία του 2009). Και κά-
τι τελευταίο. Στα θέματα αρχών 
θα πρέπει να προσθέσουμε ότι ο 
Ράμα στο εσωτερικό της χώρας 
του εμφανίζει με ταχύτητα χα-
ρακτηριστικά αυταρχικού ηγέτη, 
τύπου Πούτιν ή Ερντογάν. Η Ευ-
ρώπη οφείλει να διακόψει εγκαί-
ρως αυτή την πορεία.  

 
Ο κ. Αγγελος Συρίγος είναι αν. καθηγη-
τής Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερικής 
Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο, 
βουλευτής Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών. 

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ      

Τι κάνουμε μετά την καταδίκη;        
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«Μπορεί ο Μπάιντεν να επιβιώ-
σει έως το 2029;». Αυτό είναι το 
ερώτημα που θέτει διαφημιστικό 
σποτ από οργάνωση χρηματοδό-
τησης του αντιπάλου του Αμερικα-
νού προέδρου, Ντόναλντ Τραμπ. 
Το φιλμάκι προβλήθηκε λίγο πριν 
από την κρίσιμη ομιλία του Τζο 
Μπάιντεν για την Κατάσταση του 
Εθνους, θέτοντας στο επίκεντρο 
της προεκλογικής ατζέντας το βα-
σικότερο πρόβλημά του στον δρό-
μο για την αναμέτρηση του Νοεμ-
βρίου: την ηλικία του. Ο 81χρονος 
∆ημοκρατικός πολιτικός, που ανα-
μένεται να εξασφαλίσει άνετα το 
χρίσμα του κόμματός του, παρου-
σιάζει εσχάτως έντονα σημάδια 
φθοράς, φυσικής και γνωστικής: 
απώλεια μνήμης, μικροατυχήματα 
και κόπωση θέτουν εν αμφιβόλω 
την ικανότητά του να εγκαταστα-
θεί εκ νέου στον Λευκό Οίκο για 
άλλα τέσσερα χρόνια. Το 2029 θα 
είναι 87 ετών. 

Αυτήν την εικόνα επιχείρησε 
να ανατρέψει με την ομιλία του 
στο Κογκρέσο ο Μπάιντεν. Ηταν 
μαχητικός, απέφυγε να κατονο-
μάσει τον αντίπαλό του Ντόναλντ 
Τραμπ (τον αποκάλεσε 13 φορές 
«ο προκάτοχός μου») και υπενθύ-
μισε ότι οι προεδρικές εκλογές το 
φθινόπωρο είναι τελικά ένα δημο-
ψήφισμα για τη δημοκρατία, με 
την οποία ο Τραμπ έχει διαρρήξει 
τις σχέσεις του. «Θεέ μου, ποια άλ-
λη ελευθερία θα στερήσετε στον 
αμερικανικό λαό;» αναρωτήθηκε, 
αναφερόμενος στην περιστολή 
του δικαιώματος στην άμβλωση 
και προέβλεψε ότι το κόμμα του 
θα κερδίσει τον Νοέμβριο εξαιτίας 
της πολιτικής Τραμπ στον τομέα 
των αναπαραγωγικών δικαιωμά-
των των γυναικών. «Αλλα τέσσε-
ρα χρόνια!» φώναζαν ρυθμικά οι 
∆ημοκρατικοί στα έδρανα, μετα-
τρέποντας την ομιλία σε προεκλο-
γική συγκέντρωση. 

Σύμφωνα με εκτενές προφίλ 
του προέδρου στο περιοδικό 
New Yorker από τον βιογράφο 
του, Iβαν Οσνος, ο στρατηγός του 
Μπαράκ Ομπάμα, Ντέιβιντ Αξελ-
ροντ, ο οποίος στο παρελθόν είχε 
συνδράμει τις εκστρατείες του τε-
χνοκράτη πρωθυπουργού Μάριο 
Μόντι στην Ιταλία και του ηγέτη 
των Εργατικών Εντ Μίλιμπαντ στη 

Βρετανία, ήταν από τους πρώτους 
που διατύπωσαν επιφυλάξεις για 
μια νέα υποψηφιότητα Μπάιντεν. 
Ο Αμερικανός πρόεδρος τον απο-
κήρυξε ως «μ...κα» και οι συνεργά-
τες του Αξελροντ άρχισαν έκτοτε 
να φορούν κονκάρδες στις οποίες 
αναγράφεται «μ...κες που στηρί-
ζουν τον πρόεδρο». Ο Μπάιντεν 
δεν αντιμετωπίζει ψύχραιμα τη 
συζήτηση για την ηλικία του. 

Οι αλλεπάλληλες γκάφες του, 
όμως, έχουν οδηγήσει σε απόγνω-
ση τους συνεργάτες του, οι οποίοι 
βλέπουν να προηγείται στις τελευ-
ταίες δημοσκοπήσεις ο Τραμπ και 
να διευρύνει μάλιστα το προβά-

δισμά του. Το έχουν πάρει από-
φαση και πιστεύουν ότι πρέπει 
να αφήσουν τον Τζο να είναι ο 
Τζο, να μείνει δηλαδή πιστός στον 
εαυτό του και να μην υποδύεται 
κάτι άλλο, έγραψαν σε ανάλυσή 
τους αυτήν την εβδομάδα οι New 
York Times. Με βάση τις τελευ-
ταίες δημοσκοπήσεις των ΝΥΤ, ο 
Μπάιντεν υπολείπεται του προκα-
τόχου του 5% (43% έναντι 48%), 
δημιουργώντας την υπόνοια πως 
οι ∆ημοκρατικοί οδηγούνται σαν 
υπνοβάτες σε μια εκλογική νίκη 
του Τραμπ. 

Την ίδια στιγμή, ο Αμερικανός 
πρόεδρος έχει δημοτικότητα μόλις 
37,9%. Είναι ο λιγότερο δημοφιλής 
πρόεδρος από την εποχή του Τζέ-
ραλντ Φορντ (1974-77), ενώ ακό-
μη και οι διόλου αγαπητοί Λίντον 
Τζόνσον (1963-1969), Ρίτσαρντ Νί-
ξον (1969-1974), Τζορτζ Μπους ο 
πρεσβύτερος (1989-1993) και Ντό-
ναλντ Τραμπ (2017-2021) είχαν 
μεγαλύτερα ποσοστά αποδοχής 
την αντίστοιχη χρονική περίοδο 
της θητείας τους: 44,9%, 56,6%, 
40,8% και 42,3% αντίστοιχα. Το 

σημαντικότερο πρόβλημα που 
αμαυρώνει την εικόνα του είναι 
η αύξηση του κόστους διαβίωσης, 
παρά τις απέλπιδες προσπάθειες 
του επιτελείου του να αποδείξει 
ότι η αμερικανική οικονομία είναι 
σε πολύ καλύτερη κατάσταση απ’ 
ό,τι νομίζει η κοινή γνώμη, λόγω 
επενδύσεων σε έργα υποδομής και 
των φοροαπαλλαγών για την ενί-
σχυση της ανάπτυξης. Ο Μπέρνι 
Σάντερς, ανεξάρτητος γερουσια-
στής στο Βερμόντ και σταθερός 
πόλος επιρροής της αριστερής 
πτέρυγας των ∆ημοκρατικών, εί-
χε πρόσφατα συνάντηση με τον 
πρόεδρο για να τον συμβουλεύ-
σει για τη μελλοντική στάση του. 
Τον κάλεσε, λοιπόν, να αποδεχθεί 
την αγανάκτηση των πολιτών για 
την οικονομία και να καταδείξει 
τους παράγοντες που υπονομεύ-
ουν την εφαρμογή της ατζέντας 
του, π.χ. τις μεγάλες επιχειρήσεις 
και τις φαρμακοβιομηχανίες, αντί 
να προσπαθεί να πείσει τους ψη-
φοφόρους ότι θα έπρεπε να είναι 
ευχαριστημένοι με δεδομένες τις 
τρέχουσες διεθνείς συνθήκες.  

Παρ’ όλα αυτά, η ομιλία του 
ενώπιον του Κογκρέσου την Πέ-
μπτη επικεντρώθηκε στην ανάλυ-
ση της επιτυχίας των Bidenomics 
μαζί με κάποιες ενδείξεις για τη 
μελλοντική οικονομική πολιτική 
του σε περίπτωση που κερδίσει 
τον Νοέμβριο. Ετσι, προανήγγει-
λε ότι θα προσπαθήσει να αυξήσει 
τη φορολογία στις επιχειρήσεις 
και να λάβει μέτρα για να ανα-
κουφίσει τους πολίτες από το δυ-
σβάσταχτο κόστος της στέγης, 
αποδεικνύοντας ότι δίνει προτε-
ραιότητα στους εργάτες και στη 
μεσαία τάξη.  

Δυσαρέσκεια

Ο Μπάιντεν φαίνεται πως έχει 
δυσαρεστήσει τόσο τους μετριο-
παθείς όσο και τους αριστερούς 
ψηφοφόρους των ∆ημοκρατικών: 
τους μεν λόγω της ακρίβειας, της 
στάσης του στο μεταναστευτικό 
και της εντύπωσης ότι η κατά-
σταση στα σύνορα με το Μεξικό 
έγινε ανεξέλεγκτη στη διάρκεια 
της θητείας του, και τους δε εξαι-
τίας της άνευ όρων υποστήριξης 
στο Ισραήλ μετά τη φονική επι-
δρομή της Χαμάς την 8η Οκτω-
βρίου 2023. ∆εν είναι τυχαίο ότι 
το εσωκομματικό κύμα δυσαρέ-

σκειας εκφράστηκε πρώτο στις 
πολιτείες Μίσιγκαν και Μινεσό-
τα, που έχουν ισχυρή αραβική 
μειονότητα. Το ερώτημα είναι τι 
θα επιλέξουν να κάνουν τον Νο-
έμβριο οι δυσαρεστημένοι αυτοί 
πολίτες: θα καθίσουν σπίτι τους 
και θα απόσχουν, θα επιλέξουν 
υποψήφιο τρίτου κόμματος ή θα 
ψηφίσουν Τραμπ;  

Προβλήματα στην καμπάνια 
του παρουσιάζει, πάντως, και ο 
77χρονος αντίπαλος του Μπάι-
ντεν, ο οποίος παρόλο που έχει 
καταφέρει να ξεφύγει από την 
κριτική για την ηλικία του, εμ-
φανίζεται εξίσου επιρρεπής σε 
γκάφες και γλωσσικά ολισθήμα-
τα. Μπορεί εξάλλου να εξώθησε 
στην έξοδο τη βασικότερη εσω-
κομματική του αντίπαλο, πρώ-
ην κυβερνήτη της Νότιας Καρο-
λίνας, Νίκι Χέιλι, αλλά δεν έχει 
προσελκύσει όσους τη στήριξαν: 
το μετριοπαθές κομμάτι των Ρε-
πουμπλικανών. Πρέπει να κερδί-
σει όσους δεν τον στήριξαν στις 
προκριματικές, ήταν το μήνυμα 
της Χέιλι στην ομιλία απόσυρσής 
της από την κούρσα και πράγματι 
εκεί βρίσκεται η αχίλλειος πτέρνα 
του Τραμπ. Οι πολίτες που ζουν 
στα προάστια, εκείνοι που αυτο-
προσδιορίζονται ως μετριοπαθείς 
ή ανεξάρτητοι και οι Ρεπουμπλι-
κανοί που ψήφισαν Μπάιντεν το 
2020 είναι το κομμάτι του εκλο-
γικού σώματος που στοίχισε την 
επανεκλογή του πριν από τέσσε-
ρα χρόνια. 

Το φλερτ του με τον Βίκτορ 
Ορμπαν, τον υπερσυντηρητικό 
φιλορώσο Ούγγρο πρωθυπουργό, 
με τον οποίο είχε προχθές συνά-
ντηση στη Φλόριντα, αναμφισβή-
τητα δεν βελτιώνει την εικόνα 
του στις τάξεις του αναποφάσι-
στου κεντρώου ακροατηρίου. Το 
επίμαχο ταξίδι δεν πέρασε απα-
ρατήρητο στο στρατηγείο του 
ΝΑΤΟ, ενώ είναι πρωτόγνωρο ο 
ηγέτης μιας χώρας της Συμμαχί-
ας να επισκέπτεται τις ΗΠΑ και 
να μην έχει επαφές με στελέχη 
της κυβέρνησης. Αυτό παραμέ-
νει τελικά το σημαντικό χαρτί 
του Μπάιντεν. «Εγώ μπορεί να 
είμαι ηλικιωμένος, αλλά ο αντί-
παλός μου υπονομεύει συστημα-
τικά τη δημοκρατία και τη θέση 
των ΗΠΑ στον κόσμο», είναι το 
υπόρρητο μήνυμά του. 

Της ΞΕΝΙΑΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Ο Μπάιντεν υπολείπεται 
του Τραμπ 5% (43% 
έναντι 48%), ενώ η 
δημοτικότητά του είναι 
μόλις 37,9%. Είναι 
ο λιγότερο δημοφιλής 
πρόεδρος από την εποχή 
του Τζέραλντ Φορντ 
(1974-77).

27.6.2023 
«Ο πληθωρισμός 

συνδέεται με τον πόλεμο 
στο Ιράκ» 

(Εννοούσε στην Ουκρανία)

«Ο γιος μου, Μπο, 
πέθανε στο Ιράκ» 

(Πέθανε από καρκίνο στον εγκέ-
φαλο στις ΗΠΑ το 2015)

11.9.2023 
«Ημουν στη Νέα Υόρκη 
και επιθεώρησα την κα-
ταστροφή στους Δίδυ-

μους Πύργους στις 
12 Σεπτεμβρίου 2001» 

(Επισκέφθηκε το ground zero στις 
20 Σεπτεμβρίου 2001)

20.11.2023 
Οι γαλοπούλες, τις 

οποίες απάλλαξε από 
τη σφαγή ενόψει Ημέ-
ρας Ευχαριστιών, «εί-

χαν ένα δύσκολο ταξίδι, 
ταξίδεψαν πάνω από 
χίλια μίλια. Ηταν πιο 

δύσκολο κι από ένα ει-
σιτήριο για την περιο-
δεία της Μπρίτνεϊ Σπί-
αρς που βρίσκεται στη 
Βραζιλία. Εχει ζέστη 

εκεί κάτω» 

(Αναφερόταν στην Τέιλορ Σουίφτ)

7.2.2024 
Μπέρδεψε δύο φορές την Αγκε-
λα Μέρκελ με τον Χέλμουτ Κολ, 
λίγες μέρες αφότου μνημόνευσε 
τον Φρανσουά Μιτεράν, εννοώ-
ντας τον Εμανουέλ Μακρόν

8.2.2024
Σε μια προσπάθεια να 
διασκεδάσει τις εντυ-
πώσεις από την έκθε-

ση του ειδικού ανακρι-
τή που περιέγραψε τον 
Μπάιντεν ως «ηλικιω-
μένο κύριο με φτωχή 

μνήμη», αποκάλεσε τον 
Αμπντέλ Φατάχ αλ Σίσι 
«πρόεδρο του Μεξικού» 

(Είναι της Αιγύπτου)

23.10.2023
«Υπάρχει αυτός ο με-
γάλος άνδρας, ο Βί-

κτορ Ορμπαν; Τον έχε-
τε ακούσει; Είναι από 

τους ισχυρότερους ηγέ-
τες στον κόσμο. Είναι ο 

ηγέτης Τουρκίας» 

(Εννοούσε της Ουγγαρίας)

«Η χώρα του συνορεύει 
με τη Ρωσία» 

(Ούτε η Ουγγαρία ούτε η Τουρκία 
συνορεύει με τη Ρωσία)

19.1.2024
«Η Νίκι Χέιλι ήταν 
υπεύθυνη για την 

ασφάλεια» του Καπιτω-
λίου στις 6 Ιανουαρίου 

2021 

(Μπέρδεψε την εσωκομματική 
αντίπαλό του με την τότε πρόεδρο 

της Βουλής Νάνσι Πελόσι)

24.2.2024
«Μερσέντες, αυτό είναι 

πολύ ωραίο!» 

(Εννοούσε τη σύζυγό του, 
Μελάνια)

24.2.2024
∆ήλωσε ότι συμφωνεί με τον Ρώ-
σο πρόεδρο Βλαντιμίρ Πούτιν που 
προτιμά τον Μπάιντεν από τον ίδιο

2.3.2024
Ο Πούτιν «επιδεικνύ-
ει τόσο μικρό σεβασμό 
για τον Ομπάμα που 
αρχίζει να πετάει από 
δω κι από εκεί τη λέξη 

πυρηνικά» 

(Ηταν η όγδοη φορά σε ένα μήνα 
που μπέρδευε τον Ομπάμα με τον 

Μπάιντεν) 

3.3.2024
«Ξέρετε την Αργεντινή, 
είναι σπουδαίος τύπος. 
Είναι μεγάλος οπαδός 
του Τραμπ. Αγαπάει 

τον Τραμπ και εγώ τον 
αγαπώ επειδή αγαπάει 

τον Τραμπ» 

(Θεώρησε ότι η Αργεντινή είναι 
άνθρωπος και δη άντρας) 

Τον κουρασμένο 
ή τον επίδοξο δικτάτορα;

Οι Δημοκρατικοί τρέμουν τις επιπτώσεις που θα έχει η εικόνα του γερασμένου Μπάιντεν 
στην κάλπη, την ώρα που ο ίδιος ο πρόεδρος προσπαθεί να στρέψει υπέρ του τους φόβους 

πως τυχόν επανεκλογή Τραμπ θα σημάνει το τέλος της δημοκρατίας

Το σημαντικότερο πρόβλημα για την εικόνα του Τζο Μπάιντεν εί-
ναι η αύξηση του κόστους διαβίωσης των Αμερικανών. Στην ομιλία 
του ενώπιον του Κογκρέσου, την Πέμπτη, προανήγγειλε ότι θα προ-
σπαθήσει να λάβει μέτρα για να ανακουφίσει τους πολίτες από το 
δυσβάσταχτο κόστος της στέγης.

Προβλήματα στην καμπάνια του παρουσιάζει και o Ντόναλντ Τραμπ, 
ο οποίος εμφανίζεται εξίσου επιρρεπής σε γκάφες και γλωσσικά 
ολισθήματα. Επίσης, μολονότι εξώθησε στην έξοδο τη βασικότερη 
εσωκομματική του αντίπαλο, Νίκι Χέιλι, δεν έχει προσελκύσει όσους 
τη στήριξαν: το μετριοπαθές κομμάτι των Ρεπουμπλικανών.
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Με την απροθυμία του αμερικανι-
κού Κογκρέσου να εγκρίνει το 
νέο πακέτο βοήθειας, αξίας 60 
δισ. δολαρίων, για την Ουκρανία 
και την Ουγγαρία να μπλοκάρει 
μέχρι πρότινος την αύξηση της 
κοινοτικής χρηματοδότησης προς 
το Κίεβο, το ζήτημα της αξιοποί-
ησης των περιουσιακών στοιχεί-
ων της Ρωσικής Ομοσπονδίας και 
της ρωσικής κεντρικής τράπεζας 
έχει βρεθεί ψηλά στην ατζέντα 
στις ΗΠΑ και στην Ε.Ε.

Ωστόσο έως τώρα οι Ευρωπαίοι 
–και ειδικά οι Γάλλοι, οι Γερμανοί 
και οι Ιταλοί– έχουν προσεγγίσει 
φοβικά το θέμα, επικαλούμενοι 
την αμφίβολη νομιμότητα μιας 
τέτοιας κίνησης και τις συνέπει-
ες που θα είχε στη διάθεση μη 
δυτικών χωρών να διατηρούν τα 
περιουσιακά τους στοιχεία στη 
∆ύση (σε ευρώ ή δολάρια).

Ο φόβος αυτός είναι «υπερβο-
λικός», λέει στην «Κ» ο Λι Μπάκ-
χαϊτ, ο θρύλος του δικαίου των 
αναδιαρθρώσεων κρατικού χρέ-
ους (και ο άνθρωπος που ηγήθηκε 
της νομικής εκπροσώπησης της 
Ελλάδας στο PSI το 2011-12). Μι-
λώντας μέσω Zoom από τη βρο-
χερή Νέα Υόρκη, ο Μπάκχαϊτ, ο 
οποίος συνταξιοδοτήθηκε το 2019 
μετά 43 χρόνια στη δικηγορική 
εταιρεία Cleary Gottlieb Steen & 
Hamilton και είναι σήμερα ομότι-
μος καθηγητής στη Νομική Σχολή 
του Πανεπιστημίου του Εδιμβούρ-
γου, εξηγεί: «Αυτό που συνέβη, η 
απρόκλητη εισβολή σε γειτονική 
χώρα, είναι κάτι που είχαμε να 
δούμε στην Ευρώπη από το 1939. 
Είναι τόσο εξωφρενικό, που δεν 
θεωρώ ότι θα δημιουργήσει τον 
φόβο σε άλλες χώρες ότι η Ε.Ε. 
πρόκειται να κατάσχει τα περι-
ουσιακά τους στοιχεία επειδή, 
π.χ., δεν εγκρίνει τις πολιτικές 
τους για τα δικαιώματα των γυ-
ναικών ή για το περιβάλλον. Και 
εγώ προσωπικά θα μπορούσα να 
αποδεχθώ το προηγούμενο που 
δημιουργείται – ότι αν εισβάλεις 
κτηνωδώς στη γειτονική σου χώ-
ρα, ενδέχεται να χάσεις τα περι-
ουσιακά σου στοιχεία».

Δάνειο με εγγυήσεις

Ο Μπάκχαϊτ πρόσφατα συνυ-
πέγραψε ένα σύντομο επιστημο-
νικό άρθρο μαζί με τον δημοσι-
ογράφο Χιούγκο Ντίξον και τον 
Νταλίπ Σινγκ, αναπληρωτή σύμ-
βουλο Εθνικής Ασφαλείας του 
Λευκού Οίκου μεταξύ Φεβρου-
αρίου του 2021 και Ιουνίου του 
2022, στο οποίο προτείνουν μια 
ιδιοφυή παράκαμψη του προβλή-
ματος. Στην ουσία, εισηγούνται 
να δοθεί ένα κοινοπρακτικό δά-
νειο ύψους έως 300 δισ. δολάρια 
στην Ουκρανία από τις χώρες του 
G7, με ενέχυρο τις αποζημιώσεις 
τις οποίες δικαιούται από τη Ρω-
σία. Η άρνηση του καθεστώτος 
Πούτιν να καταβάλει αυτές τις 
αποζημιώσεις μετά το πέρας του 
πολέμου θα επιτρέψει στις χώρες 
που παρείχαν το δάνειο να διεκ-
δικήσουν την αποπληρωμή του 
μέσω της κατάσχεσης των «πα-
γωμένων» ρωσικών περιουσιακών 
στοιχείων στην επικράτειά τους.

Οπως το θέτουν οι συντάκτες 
της πρότασης: «Ενα δάνειο με 
ενέχυρο τις οφειλόμενες απο-
ζημιώσεις θα δημιουργούσε ένα 
μηχανισμό, μέσω του οποίου ο 
νομικός τίτλος του δικαιώματος 
προς αποζημίωση –μιας αδιαμ-
φισβήτητης απαίτησης βάσει του 
διεθνούς δικαίου– μπορεί να δοθεί 
σε συμβαλλόμενους με τη νομική 
και την πρακτική δυνατότητα να 
ικανοποιήσουν αυτήν την απαί-
τηση από τα ρωσικά περιουσια-
κά στοιχεία».

Πέρα από τις νομικές πτυχές 
του ζητήματος, ρωτάω τον Μπάκ-
χαϊτ αν θεωρεί ότι υπάρχει η πολι-
τική βούληση στις δυτικές χώρες 
να αυξήσουν το δικό τους χρέος 
για να δανείσουν την Ουκρανία 
– μια χώρα που ο πόλεμος έχει 
οδηγήσει σε δημοσιονομικό αδι-
έξοδο. «Πράγματι, θα χρειαστεί 
να δοθούν νέες πιστώσεις στην 
Ουκρανία –αλλά η αποπληρωμή 
τους θα γίνει αποκλειστικά από το 
ενέχυρο, την απαίτηση για απο-
ζημιώσεις, την οποία κανείς πλην 
της Ρωσίας δεν αμφισβητεί– και 
την οποία έχει επιβεβαιώσει και 
η Γενική Συνέλευση του ΟΗΕ».

Νομικά, η χρήση των αποζη-
μιώσεων ως ενέχυρου δεν εξαρ-
τάται από κάποια μορφή νίκης 
της Ουκρανίας στον πόλεμο; «Οχι. 

Προφανώς αυτός ο πόλεμος δεν 
θα λήξει με ήττα της Ρωσίας που 
θα την εξαναγκάσει να πληρώ-
σει αποζημιώσεις. Και η ιδέα ότι 
η Ρωσία θα καταβάλει αποζημιώ-
σεις εθελοντικά είναι αδιανόητη 
– τουλάχιστον όσο παραμένει ο 
Πούτιν στην εξουσία. Αλλά αυτό 
δεν επηρεάζει την εγκυρότητα 
της απαίτησης της Ουκρανίας. 
Θα χρειαστεί κάποιο διεθνώς ανα-
γνωρισμένο σώμα για να καθορι-
στεί το ύψος της, όπως έγινε μετά 
τον πρώτο πόλεμο του Κόλπου». 
Ο Μπάκχαϊτ παραπέμπει στην 
πρόσφατη ενημερωμένη εκτίμη-
ση της Παγκόσμιας Τράπεζας, της 
Ευρωπαϊκής Επιτροπής, του ΟΗΕ 
και της ουκρανικής κυβέρνησης 
(αρχές Φεβρουαρίου), βάσει της 
οποίας το κόστος ανοικοδόμησης 
της χώρας για την επόμενη δεκαε-
τία θα φτάσει τα 486 δισ. δολάρια.

Προ ημερών, η διευθύνουσα 
σύμβουλος της Euroclear, του 
αποθετηρίου τίτλων με έδρα τις 
Βρυξέλλες, που διαχειρίζεται τα 
191 από τα περίπου 260 δισ. ευρώ 
ρωσικών περιουσιακών στοιχείων 
που «πάγωσαν» στον απόηχο της 
24ης Φεβρουαρίου, τοποθετήθηκε 
επί μιας παρεμφερούς πρότασης 
του Βελγίου για χρήση αυτού του 
κεφαλαίου ως ενέχυρο για την 
έκδοση χρέους προς υποστήριξη 
της Ουκρανίας. Κάτι τέτοιο, είπε, 
«θα έφτανε πολύ κοντά σε έμμε-
ση κατάσχεση» και «θα επηρέαζε 
σημαντικά» την εμπιστοσύνη των 
επενδυτών στις ευρωπαϊκές χρη-
ματαγορές και στο ευρώ.

Ο Μπάκχαϊτ δεν εκπλήσσεται 
με τη στάση της Euroclear, ση-
μειώνοντας ότι μόνο το 2023 είχε 
εισόδημα πάνω από 4 δισ. ευρώ 
από τους τόκους επί των «παγω-
μένων» περιουσιακών στοιχείων. 
H E.E. συμφώνησε πρόσφατα να 
επιβάλει έκτακτη φορολογία επί 
των εσόδων της Euroclear, αλλά 
η φορολόγηση αυτή δεν θα ισχύ-
σει αναδρομικά.

Η συζήτηση στρέφεται στην 
Ελλάδα. ∆ώδεκα χρόνια μετά το 
PSI, η Ελλάδα έχει ανακτήσει την 
επενδυτική βαθμίδα και είναι μία 
από τις ταχύτερα αναπτυσσόμενες 
οικονομίες στην Ευρωζώνη. Ρω-
τάω τον συνομιλητή μου αν συμ-
μερίζεται την ευφορία των αγο-
ρών για την ελληνική ανάκαμψη 
και αν θεωρεί πως το πρόβλημα 
του ελληνικού χρέους έχει λυθεί.

«Η Ελλάδα, με έναν δείκτη χρέ-
ους προς ΑΕΠ τριπλάσιο από αυτό 
που θα επιθυμούσε ένας νηφάλι-
ος οικονομολόγος, απολαμβάνει 
τη σταθερότητα αυτή επειδή οι 
Ευρωπαίοι εταίροι της έχουν επι-
δείξει τη διάθεση να επιμηκύνουν 
τα δάνεια που της χορήγησαν επί 
κρίσης, για μεγάλο χρονικό διά-
στημα και με πολύ χαμηλά επι-
τόκια», απαντά. «Οι Ευρωπαίοι 
έχουν κάθε λόγο να αναδείξουν τα 
ελληνικά προγράμματα ως επιτυ-
χημένα, όσο επώδυνα κι αν ήταν. 
Συνεπώς, δεν θεωρώ ότι θα άρουν 
την πολιτική στήριξης (στο θέμα 
του χρέους).

Οσο για την οικονομική πολι-
τική της κυβέρνησης, συνεχίζει, 
«εγώ είμαι πάντα συντηρητικός 
στην προσέγγισή μου. ∆εν πρέ-
πει να βασίζεται στην υπόθεση 
ότι οι χρηματαγορές, το γεωπολι-
τικό πεδίο, ακόμη και η φύση, θα 
βρίσκονται σε κατάσταση μόνιμης 
καλοήθειας. Πρέπει να είμαστε 
προετοιμασμένοι για το ενδεχό-
μενο όλα να πάνε στραβά. Ζούμε 
σε έναν εύθραυστο κόσμο – στη 
χώρα σας είχατε τρομερές δασικές 
πυρκαγιές, έχετε πολέμους προς 
Βορρά και προς Νότο. Το γεγονός 
δε ότι πολλές χώρες της Ευρωζώ-
νης έχουν χρέος υψηλότερο του 
100% δημιουργεί μια κατάσταση 
εξαιρετικά εύθραυστη».

Το PSI και ο Τρισέ

Στην ερώτηση ποιο ήταν το 
πιο δύσκολο κομμάτι της διαπραγ-
μάτευσης για το PSI, απαντά με 

αναφορά στον Ζαν-Κλοντ Τρισέ, 
που ήταν ακόμη πρόεδρος της 
ΕΚΤ όταν αποφασίστηκε η ανα-
διάρθρωση. «Ακόμη και αφού εξα-
ναγκάστηκε να την αποδεχθεί, 
επέμενε ότι έπρεπε να είναι εθε-
λοντική, να μην πυροδοτηθούν 
τα ασφάλιστρα κινδύνου (credit 
default swaps ή CDS), γιατί αυτό 
θα οδηγούσε σε κρίση εμπιστοσύ-
νης στο ευρώ. Αυτό δημιούργησε 
μια εξαιρετικά αμήχανη κατάστα-
ση. Αρχισαν να μου τηλεφωνούν 
ιδιώτες κάτοχοι του ελληνικού 
χρέους που είχαν αγοράσει CDS 
και μου έλεγαν ότι θα συμμετεί-
χαν στην αναδιάρθρωση μόνο αν 
μπορούσαν να εισπράξουν τα πο-
σά που αναλογούσαν στην ασφά-
λιση του πιστωτικού κινδύνου. 
Και είχαν δίκιο. Ηταν μια στιγμή 
μεγάλης έντασης» (τελικά, με την 
αναδρομική εφαρμογή των ρη-
τρών συλλογικής δράσης το PSI, 
παρότι «εθελοντικό», χαρακτηρί-
στηκε πιστωτικό γεγονός και τα 
CDS πυροδοτήθηκαν, χωρίς να 
επέλθει η συντέλεια του κόσμου).

Θεωρεί ότι η Ελλάδα θα μπο-
ρούσε να είχε γλιτώσει την ανά-
γκη περαιτέρω προγραμμάτων 
διάσωσης αν το πρώτο είχε συ-
νοδευτεί από αναδιάρθρωση του 
χρέους;

«Τα προγράμματα διάσωσης θα 
ήταν πολύ μικρότερου μεγέθους, 
με πιο ήπια μέτρα λιτότητας, αν 
είχε γίνει εξαρχής αναδιάρθρωση. 
Η Ελλάδα ήταν σοβαρά υπερχρε-
ωμένη και χρειαζόταν ελάφρυνση 
του χρέους της. Η απόφαση (να μη 
γίνει αυτό) ήταν πολιτική. Βασικός 
παράγοντας ήταν ο Τρισέ, που πί-
στευε ότι η αναδιάρθρωση έστω 
και ενός ευρώ ελληνικού χρέους 
θα σήμαινε την κατάρρευση του 
ευρώ ως νομίσματος».

Το Βερολίνο, ωστόσο, είχε επι-
μείνει στην εμπλοκή του ∆ΝΤ 
ακριβώς για να επικρατήσει η οι-
κονομική λογική επί των πολιτι-
κών υπολογισμών. Γιατί δέχθηκε 
το Ταμείο να συμμετάσχει σε ένα 
πρόγραμμα που γνώριζε εξαρχής 
ότι πολύ δύσκολα θα βγει;

«Ηταν ένα εξαιρετικά αμφιλε-
γόμενο ζήτημα στο εσωτερικό του 
Ταμείου. Πρέπει να θυμάστε ότι 
ο Ντομινίκ Στρος-Καν εκείνες τις 
μέρες έβλεπε στον καθρέφτη τον 
επόμενο πρόεδρο της Γαλλίας. ∆εν 
είχε καμία διάθεση να στενοχω-
ρήσει τους Ευρωπαίους».

Οι πολιτικές επιπλοκές της 
υπόθεσης του ελληνικού χρέ-
ους, συνεχίζει ο Μπάκχαϊτ, είχαν 
αποτέλεσμα «η νοικοκυρά από τη 
Στουτγάρδη, που πλήρωνε τους 
φόρους της, να διασώσει τις γαλ-
λικές κυρίως αλλά και τις γερμα-
νικές τράπεζες, καθώς και διαχει-
ριστές hedge funds στο Γκρένιτς 
του Κονέκτικατ».

«Παρεμπιπτόντως, παρόμοια 
πράγματα με αυτά που έλεγε ο Τρι-
σέ ακούμε σήμερα για τα ρωσικά 
περιουσιακά στοιχεία – όπως όταν 
ο (Γάλλος υπ. Οικονομίας) Μπρινό 
Λε Μερ προειδοποιεί ότι αν γίνει 
κατάσχεση του παραμικρού ποσού 
κανείς δεν θα θέλει να τηρεί τα 
αποθεματικά του σε ευρώ».

Για τις φτωχές χώρες

Στα χρόνια μετά την πανδημία 
μια νέα κρίση χρέους πλήττει τις 
λιγότερο ανεπτυγμένες χώρες, δη-
μιουργώντας φόβους για αδυναμία 
κάλυψης βασικών αναγκών και 
για νέα μεταναστευτικά ρεύματα, 
ιδίως από την Αφρική προς την 
Ευρώπη. Γιατί υπάρχει τέτοια δυ-
σκολία συντονισμού μεταξύ των 
πιστωτών των χωρών αυτών ώστε 
να προχωρήσει η αναδιάρθρωση 
των χρεών τους;

«Το κοινό πλαίσιο του G20 δεν 
είναι ούτε κοινό ούτε πλαίσιο», 
απαντά ο Μπάκχαϊτ. «Μετά το 
2010, με την Κίνα να αναδεικνύ-
εται στον κυρίαρχο πιστωτή σε 
διμερές επίπεδο, η εξίσωση έχει 
γίνει πιο σύνθετη. Καμία από τις 
τρεις ομάδες, η Κίνα, το Paris Club 
των ανεπτυγμένων κρατών και οι 
ομολογιούχοι, δεν θέλει να κάνει 
την πρώτη κίνηση, φοβούμενη 
ότι θα αναλάβει τη μερίδα του 
λέοντος της ελάφρυνσης του χρέ-
ους. Η προσπάθεια μέσω του G20 
να ενταχθεί η Κίνα στην ομάδα 
των διμερών πιστωτών δεν έχει 
λειτουργήσει. Οι Κινέζοι έχουν 
μια βαθιά αποστροφή απέναντι 
στα “κουρέματα”. Επίσης προτι-
μούν αυτές οι συμφωνίες να γί-
νονται μυστικά, ώστε αν κάποια 
ελάφρυνση του χρέους αποδειχθεί 
γενναιόδωρη, να μην ανοίξει την 
όρεξη σε άλλες χώρες».

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Οι πολιτικές επιπλοκές 
της υπόθεσης του 

ελληνικού χρέους είχαν 
αποτέλεσμα «η νοικοκυρά 
από τη Στουτγκάρδη, που 

πλήρωνε τους φόρους 
της, να διασώσει τις 

γαλλικές κυρίως αλλά και 
τις γερμανικές τράπεζες, 

αλλά και διαχειριστές 
hedge funds στο Γκρένιτς 

του Κονέκτικατ».
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Τα ρούβλια
του Πούτιν να πάνε

στην Ουκρανία
Ο γκουρού του δικαίου του κρατικού χρέους προτείνει μια 
φόρμουλα «αξιοποίησης» των δεσμευμένων περιουσιακών 
στοιχείων της Ρωσίας και θυμάται την ελληνική χρεοκοπία

Ο Λι Μπάκχαϊτ εξηγεί πώς 
η ∆ύση μπορεί να δανειοδο-
τήσει το Κίεβο και μάλιστα με 
εμπράγματες εγγυήσεις που 
έχει ήδη στα χέρια της!

Ουκρανοί στρατιώτες βάλλουν με όλμο των 122 χιλιοστών εναντίον ρωσικών θέσεων στην περιοχή του 
Μπαχμούτ. Το Κίεβο και τα στρατεύματά του έχουν ανάγκη από ενισχύσεις και μία λύση θα ήταν η αξι-
οποίηση των ύψους 260 δισ. ευρώ ρωσικών περιουσιακών στοιχείων που έχουν δεσμευθεί από χώρες 
της Ε.Ε. Οι Ευρωπαίοι παραμένουν διστακτικοί, ωστόσο, ο καθηγητής Λι Μπάκχαϊτ επιμένει πως νομική 
φόρμουλα υπάρχει και μάλιστα ισχυρή.

Λι Μπάκχαϊτ, ομότιμος καθηγητής στη Νομική Σχολή 
του Πανεπιστημίου του Εδιμβούργου
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Τον Σεπτέμβριο του 2020, μια ομάδα 
ανθρώπων σε ένα υπόγειο στο Μα-
ρούσι απεργάζονταν ένα επικίν-
δυνο σχέδιο. Να εξαπατήσουν τα 
επιτελεία των δύο υποψηφίων στις 
αμερικανικές εκλογές του Νοεμβρί-
ου του ’20, Τραμπ και Μπάιντεν, 
αλλά και μερικές από τις μεγαλύ-
τερες εταιρείες του πλανήτη. Οι 
κινήσεις τους ήταν ύποπτες και το 
γεγονός ότι έκρυβαν τα πρόσωπά 
τους πίσω από μάσκες (προστασί-
ας από τον SARS CoV-2, η πανδη-
μία επέλαυνε ήδη στην Ελλάδα), 
ενίσχυε την ατμόσφαιρα παρα-
νομίας. Ομως αυτή η σπείρα είχε 
καλές προθέσεις: να αποκαλύψει 
τον σκοτεινό κόσμο της ψηφια-
κής διαφημιστικής απάτης, της 
μεγαλύτερης πηγής εσόδων του 
οργανωμένου εγκλήματος μετά 
τη διακίνηση ναρκωτικών.

Καλωσήλθατε στο «Unclick-
able», το πρώτο ελληνικό ντοκιμα-
ντέρ-απάτη! Η ταινία του Μπάμπη 
Μακρίδη («Οίκτος», «Ο τελευταί-
ος φακίρης» κ.ά.) σε παραγωγή 
Αμάντα Λιβανού/Neda Film, που 
παρουσιάζεται σε παγκόσμια πρε-
μιέρα σήμερα στο Φεστιβάλ Ντοκι-
μαντέρ Θεσσαλονίκης (Ολύμπιον, 
8 μ.μ.) αποτελεί ιδέα του Γκι Κριέφ, 
πρώην CEO της ελληνικής εταιρεί-
ας τεχνολογίας Upstream. 

App-άτες

Ολα ξεκίνησαν όταν το ’18 
μέσω της πλατφόρμας ασφάλει-
ας της Upstream αποκαλύφθηκε 
ότι δημοφιλείς εφαρμογές για κι-
νητά ήταν προγραμματισμένες 
να κάνουν κλικ σε διαφημίσεις, 
«καταναλώνοντας» τα δεδομέ-
να των χρηστών και δημιουργώ-
ντας ταυτόχρονα πλαστό traffic. 
∆εδομένου ότι ο διαφημιζόμενος 
πληρώνει με γνώμονα τα κλικ, επι-
τήδειοι μπορούσαν να εκμεταλ-
λευθούν το εργαλείο για οικονο-
μικά οφέλη. «Οταν αποκαλύψαμε 
την απάτη, έγινε πρωτοσέλιδο στη 
Wall Street Journal (σ.σ. «Popular 
Weather App Collects Too Much 
User Data, Security Experts Say», 
2/1/19), ωστόσο, δεν υπήρξε συ-
νέχεια ή λήψη μέτρων», λέει στην 
«Κ» ο Γκι Κριέφ. Το πρόβλημα είναι 
σύνθετο και η πολυπλοκότητά του 
είναι το καλύτερο καταφύγιο των 
κυκλωμάτων. «Για να γίνει κάτι 
θα πρέπει πρώτα οι Αρχές να κα-
ταλάβουν τι συμβαίνει, αλλά είναι 
δύσκολο δεδομένου ότι οι νομοθέ-
τες έχουν γεννηθεί λίγο μετά τον 
Β΄ Παγκόσμιο Πόλεμο» (όλοι θυ-
μόμαστε την ακρόαση του Μαρκ 
Ζούκερμπεργκ στη Γερουσία το 
2018, όταν ρωτήθηκε πώς κατα-
φέρνει να διατηρεί μια επιχείρη-
ση χωρίς ο χρήστης να πληρώνει: 
«Κύριε γερουσιαστά, έχουμε δια-
φημίσεις» είχε απαντήσει).

Οταν ο κ. Κριέφ έφυγε από το 
τιμόνι της Upstream, παραμένο-
ντας στο ∆.Σ. της εταιρείας, έβλε-
πε μπροστά του τρεις επιλογές – 
αλλά στην πραγματικότητα μία. 
«Η πρώτη ήταν να το ξεχάσω, η 
δεύτερη ήταν να εκμεταλλευθώ κι 
εγώ το ίδιο σύστημα και να δω τι 
κότερο θα καταφέρω να αγοράσω 
σε ένα χρόνο και η τρίτη να κάνω 

κάτι για να αναδείξω το πρόβλη-
μα». Το καλύτερο όχημα γι’ αυτό 
θα ήταν μια ταινία, και μάλιστα 
μια ταινία φτιαγμένη με τρόπο που 
θα μπορεί να παρακολουθήσει και 
κάποιος μη εξοικειωμένος. Γιατί 
να μην προσπαθήσει να στήσει ο 
ίδιος μια τέτοια απάτη και να κα-
ταγράψει τις κινήσεις του στην 
κάμερα; «Φυσικά, το εγχείρημα 
είχε πολλά θέματα νομικά και χρει-
άστηκε χρόνος να βρούμε με ποιον 
τρόπο δεν θα είμαστε ευάλωτοι, 
αφού στην ουσία θα κλέβαμε λε-
φτά. Ο,τι έχουμε κάνει το έχουμε 
σώσει σε σκληρούς δίσκους που 
φυλάσσονται σε συμβολαιογράφο, 
ώστε αν ποτέ μας κυνηγήσουν να 
έχουμε όλο το αποδεικτικό υλικό». 

Το εγχείρημα

Συγκεντρώθηκε η ομάδα από 
προγραμματιστές και content 
creators και μπήκε το σχέδιο σε 
εφαρμογή στο γνωστό κρησφύ-
γετο του Αμαρουσίου. Στόχος, εν 
ολίγοις, να κατασκευάσουν από το 
μηδέν ιστοσελίδες, τις οποίες να 
εμπλουτίσουν με fake περιεχόμε-
νο (ανύπαρκτες ειδήσεις που δεν 
βγάζουν απολύτως κανένα νόημα), 
να δημιουργήσουν ψεύτικο traffic 
μέσα από botnets, μικρούς «στρα-
τούς» από bots που θα πατούν συ-
νεχώς κλικ στις εν λόγω σελίδες, 
και να καταφέρουν να προσελκύ-
σουν διαφημίσεις. Ανεβάζοντας 
τον βαθμό δυσκολίας, σκέφτηκαν 
να βάλουν στόχο να προσελκύ-
σουν διαφημίσεις του ∆ημοκρα-
τικού και του Ρεπουμπλικανικού 
Κόμματος, προκειμένου να δείξουν 
πόσο εύκολο είναι ακόμη και τα 
επιτελεία των ισχυρότερων του 
κόσμου να πέσουν θύματα απάτης. 

Ολα αυτά, φυσικά, υπό το βλέμ-

μα του σκηνοθέτη Μπάμπη Μακρί-
δη. «Οταν μου εξήγησε ο Γκι την 
ιδέα, τη βρήκα πολύ ενδιαφέρου-
σα, αλλά ήθελα να μπω ανίδεος 
ώστε καθώς το γυρίζουμε οι απο-
ρίες μου να γίνουν όχημα για να 
γίνει κατανοητή η ταινία. Εκανα 
πολλές ερωτήσεις οφ κάμερα ώστε 
να αποκωδικοποιώ αυτά που συμ-
βαίνουν». 

Επρεπε ο φακός να καταγρά-
ψει λεπτό προς λεπτό την απάτη. 
«Επειδή όλο αυτό γινόταν ζωντα-
νά, έπρεπε το συνεργείο να βρί-
σκεται σε μια ετοιμότητα. Είχα την 
ιδέα να το στήσω σαν ριάλιτι σόου, 
να στήσω κάμερες κοντά στους 
ήρωες και δύο κινούμενες κάμε-
ρες, που όταν συνέβαινε κάτι να 
το τραβούν. Ταυτόχρονα στήναμε 
μικρές συνεντεύξεις καθημερινά 
με τους πρωταγωνιστές που μας 
έλεγαν πώς πήγε η μέρα». 

Η μετάβαση από την ακριβώς 
προηγούμενη ταινία του, «Ορνι-
θες», ένα υβριδικό ντοκιμαντέρ, 

αρκετά ποιητικό, ήταν πολύ από-
τομη. Το «Unclickable» γυρίστηκε 
εν μέσω πανδημίας και μέτρων 
περιορισμού των μετακινήσεων. 
Ταυτόχρονα με την προσπάθεια 
να εξαπατήσει διαφημιζόμενους, 
ο Γκι έκανε δεκάδες συνεντεύξεις 
με ειδικούς, χάκερ και επιχειρημα-
τίες σε Βραζιλία, Αφρική, Καναδά, 
ΗΠΑ κ.α. «Λόγω καραντίνας αυ-
τές οι συνεντεύξεις έγιναν μέσω 
zoom, ωστόσο επικοινώνησα με 
συνεργεία σε κάθε περιοχή που 
τραβούσαν για εμάς πλάνα. Αυτό 
είχε αποτέλεσμα η ταινία να μοιά-
ζει να ταξιδεύει σε όλο τον κόσμο. 
Οσο περισσότερες δυσκολίες αντι-
μετωπίζεις, τόσο πιο δημιουργικός, 
αλλά και λακωνικός, to the point, 
γίνεσαι».

Τα αποτελέσματα

Προφανώς –spoiler alert– το 
πείραμα πέτυχε. «Φτιάξαμε 20 σά-
ιτ, στα οποία δεν γράφαμε εμείς το 
περιεχόμενο, γραφτήκαμε σε διά-
φορες πλατφόρμες όπως Google, 
που σέρβιραν διαφήμιση στα σάιτ 
μας, τα οποία δεν τα έβλεπε ποτέ 
κανείς παρά μόνο τα bots που εί-
χαμε φτιάξει», εξηγεί ο κ. Κριέφ. 
Πολύ σύντομα τα λεφτά άρχισαν 
να συρρέουν, αν και προφανώς πο-
τέ δεν εκταμιεύθηκαν. «Στο τέλος 
είχαμε την υποδομή, εάν θέλαμε, 
να βγάλουμε πολλά λεφτά. Θα μπο-
ρούσαμε να στήσουμε μια φοβερή 
εταιρεία online μάρκετινγκ, όλοι 
θα μιλούσαν για το ελληνικό θαύ-
μα, χωρίς κανείς να ξέρει τι κάνου-
με», λέει μισοαστεία μισοσοβαρά. 

Ο Γκι διατήρησε τον ρόλο του 
ερευνητή-ντετέκτιβ, του βασικού 
χαρακτήρα της ταινίας, ωστόσο, 
όπως κάθε καλός «απατεώνας» εί-
χε άσους στο μανίκι. Ο λόγος για 

τον Μάρκο Βερέμη, συνιδρυτή της 
Upstream και εταίρου της BigPi 
Ventures, και τον Αλέξη Βρακτσί-
δη, ιδρυτή και CEO της Persado και 
συνιδρυτή της Upstream, δύο από 
τα μεγαλύτερα ονόματα της βιομη-
χανίας τεχνολογίας της χώρας, οι 
οποίοι στήριξαν από την πρώτη 
στιγμή το «Unclickable» από τον 
ρόλο των παραγωγών. «Ξέραμε τι 
ψάχνουμε αλλά ήταν πολύ δύσκο-
λο να καταφέρουμε να το δείξου-
με», επισήμανε ο κ. Βερέμης στην 
«Κ». «Να το κάνεις χειροπιαστό, 
να δεις και το κομμάτι της απάτης 
εις βάρος των εταιρειών που πλη-
ρώνουν διαφήμιση, το οποίο μπο-
ρεί να συγκινεί λιγότερο, αλλά και 
να διερευνήσεις τι σημαίνει αυτό 
για την πολιτική επικοινωνία, για 
καμπάνιες όπως του Brexit ή του 
Τραμπ, και πόσο πλήττεται η ελευ-
θερία του Τύπου». Πόσα ειδησε-
ογραφικά σάιτ σε όλο τον κόσμο 
έχουν κλείσει γιατί χάνουν διαφή-
μιση η οποία κατευθύνεται στις 
πλαστές ιστοσελίδες; «Η τωρινή 
καμπάνια του Τραμπ φαίνεται πιο 
αποδοτική από των ∆ημοκρατι-
κών. ∆είχνει ότι εκμεταλλεύονται 
το glitch του συστήματος. Στην 
Ελλάδα δεν το βλέπουμε ακόμη, 
αλλά το παράθυρο είναι ανοιχτό». 
Οπως υπογραμμίζει, μια ομάδα στο 
Μαρούσι κατάφερε με πολύ λίγα 
χρήματα να εξαπατήσει τόσους δι-
αφημιζόμενους. «Φανταστείτε ένα 
τέτοιο γραφείο επί χίλια».

Αδράνεια

Για τον κ. Βρακτσίδη, το πλέ-
ον σοκαριστικό είναι η αδράνεια 
των βασικών μελών της ψηφιακού 
διαφημιστικού οικοσυστήματος, 
όπως η Google, το Facebook κ.ά. 
«Στην πραγματικότητα, είναι προς 
το αμοιβαίο συμφέρον όλων αυτών 
των παικτών να επιτρέψουν σε αυ-
τή την παρωδία να συνεχιστεί και 
να επικεντρωθούν στα κέρδη τους» 
σημειώνει στην «Κ». «Επιλέγουν να 
κάνουν τα στραβά μάτια στους κα-
κούς παράγοντες γιατί απλώς είναι 
προς όφελός τους – μια απάτη πολ-
λών δισ. δολαρίων». Σύμφωνα με 
τον ίδιο, απαιτείται συνεργασία με-
ταξύ των κυβερνήσεων. «Πρέπει να 
εγκριθούν διαφορετικές σειρές νο-
μοθετικών μέτρων: Στις αναπτυσ-
σόμενες αγορές, ο νομοθέτης πρέ-
πει να θεωρήσει πρωτίστως τους 
MNO (σ.σ. παρόχους κινητής τηλε-
φωνίας) υπεύθυνους για τη δράση 
των επιτήδειων προγραμματιστών 
εφαρμογών, των οποίων ο μοναδι-
κός σκοπός είναι να χρησιμοποιούν 
δεδομένα ανυποψίαστων πελατών. 
Στις ανεπτυγμένες αγορές, οι κυ-
βερνήσεις πρέπει να εξετάσουν 
τις ενέργειες των διαφημιστικών 
δικτύων καθώς και των app stores 
που πρέπει να θεωρηθούν υπεύθυ-
να όχι μόνο για την κλοπή χρημά-
των από τους καταναλωτές, αλλά 
και για την κλοπή χρημάτων από 
τους διαφημιστικούς προϋπολογι-
σμούς εταιρειών και brands. Είναι 
ένα πρόβλημα απάτης πολλών δισ. 
και απαιτεί παγκόσμιο συντονι-
σμό. Φυσικά, το πρόβλημα με τις 
κυβερνήσεις είναι ότι τους λείπουν 
η γνώση και η κατανόηση και ότι 
είναι πολύ επιρρεπείς στο λόμπι 
της Big Tech».

Της ΛΙΝΑΣ ΓΙΑΝΝΑΡΟΥ

Ψεύτικο σάιτ,
ψεύτικοι επισκέπτες,

αληθινά λεφτά 
Ενα ντοκιμαντέρ αποκαλύπτει πώς με το τίποτε μπορεί 

να στηθεί μια «πλαστή», αλλά επικερδής ιστοσελίδα

Γκι Κριέφ 
Πρώην CEO της 
ελληνικής εται-
ρείας τεχνολογί-

ας Upstream

«Φτιάξαμε 20 
σάιτ, στα οποία 
δεν γράφαμε 
εμείς το περιε-
χόμενο, γραφτή-
καμε σε διάφο-
ρες πλατφόρμες 
όπως Google, 
που σέρβιραν 
διαφήμιση στα 
σάιτ μας, τα 

οποία δεν έβλε-
πε ποτέ κανείς 
παρά μόνον τα 
bots που είχα-
με φτιάξει. Στο 
τέλος είχαμε 
την υποδομή, 
εάν θέλαμε, να 
βγάλουμε πολ-
λά λεφτά. Θα 
μπορούσαμε να 
στήσουμε μια 

φοβερή εταιρεία 
online μάρκε-
τινγκ, όλοι θα 
μιλούσαν για το 
ελληνικό θαύμα, 
χωρίς κανείς 
να ξέρει τι κά-
νουμε».

Αλέξης 
Βρακτσίδης 

Ιδρυτής και CEO 
της Persado και 
συνιδρυτής της 

Upstream

«Είναι προς το 
αμοιβαίο συμ-
φέρον όλων να 
επιτρέψουν σε 
αυτή την παρω-
δία να συνε-
χιστεί και να 
επικεντρωθούν 
στα κέρδη τους. 
Επιλέγουν να 
κάνουν τα στρα-
βά μάτια στους 
κακούς παράγο-
ντες, γιατί απλώς 
είναι προς όφε-
λός τους – μια 
απάτη πολλών 
δισ. δολαρίων. 
Το πρόβλημα με 
τις κυβερνήσεις 
είναι ότι τους 

λείπουν η γνώση 
και η κατανόη-
ση και ότι είναι 
πολύ επιρρεπείς 
στο λόμπι της 

Big Tech».

«Οταν αποκαλύψαμε την απάτη, έγινε πρωτοσέλιδο στη Wall Street Journal, ωστόσο, δεν υπήρξε συνέχεια ή λήψη μέτρων», λέει στην «Κ» ο Γκι Κριέφ (αριστερά), 
ενώ ο Μάρκος Βερέμης, ένας εκ των executive producer του ντοκιμαντέρ, επισημαίνει τις συνέπειες του προβλήματος για τον χώρο της πολιτικής επικοινωνίας.

Στιγμιότυπο από το «Unclickable», ένα ντοκιμαντέρ που καταδεικνύει το νομικό κενό το 
οποίο επιτρέπει σε κάποιους να κατευθύνουν το χρήμα από τη διαφημιστική πίτα στους λογα-
ριασμούς τους, εις βάρος τόσο των διαφημιζομένων όσο και των χρηστών του ∆ιαδικτύου.

Η αφίσα του «Unclickable», 
του Μπάμπη Μακρίδη, που κάνει 
παγκόσμια πρεμιέρα στο Φεστι-
βάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης.
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Ο Κούμας και ο Λάμ 
Ο Φίλιπ Λαμ είναι Γερμανός πρώην διεθνής
ποδοσφαιριστής, αρχηγός της πρωταθλή-
τριας κόσμου 2014, ενώ πλέον εκτελεί χρέη
διευθυντoύ στην Οργανωτική Επιτροπή
του EURO 2024, που θα φιλοξενήσει η
χώρα του, το φετινό καλοκαίρι. Ο Γιώργος
Κούμας είναι πρόεδρος της Κυπριακής
Ομοσπονδίας Ποδοσφαίρου από το 2018
και διά της θέσης του βρίσκεται σε διάφορες
επιτροπές της ΟΥΕΦΑ και της ΦΙΦΑ. Μεταξύ

άλλων ήταν και ο εμπνευστής της ΚΟΠ TV. 
Ο Φίλιπ Λαμ μέσω της αρθρογραφίας του, που αναδη-

μοσιεύεται σε δεκάδες Μέσα ανά την Ευρώπη, επιδιώκει
να έχει μια άμεση επικοινωνία με το κοινό, εκφράζοντας
έτσι τις θέσεις του. 

Ο Γιώργος Κούμας, πέραν από τις ομιλίες του κατά την
εθιμοτυπική κοπή της βασιλόπιττας, δεν έχει –στα έξι
χρόνια που είναι πρόεδρος– αρθρογραφήσει ποτέ και για
τίποτα που αφορά το ποδόσφαιρο. 

Ο Φίλιπ Λάμ εκθειάζει τη φυσική παρουσία του κόσμου,
εντός και εκτός γηπέδων, επισημαίνοντας ότι το άθλημα
ισχυροποιεί την κοινωνία των πολιτών που τόσο ανάγκη
έχει να ζήσει και να εκτιμήσει την ελευθερία μετά την
πανδημία. Αναφέρεται στην ανάγκη ελευθερίας ταξιδιών,
ελευθερίας συγκεντρώσεων και ελευθερίας έκφρασης. 

Ο Γιώργος Κούμας προτείνει την απαγόρευση μετακί-
νησης φιλάθλων ως ένα καταλυτικό μέτρο για να παταχθεί
η βία. Προειδοποιεί δε με αυστηρές ποινές για όποιον
μιλήσει κατά του κύρους τού ποδοσφαίρου. 

Ο Φίλιπ Λαμ, θέλοντας να έχει μια άμεση ανάμειξη με
το πρωτογενές υλικό του ποδοσφαίρου, έγινε βοηθός προ-
πονητή στην FT Gern, τοπικό σύλλογο όπου παίζει ο γιος
του. 

Ο Γιώργος Κούμας, μόλις πέρσι κατηγορήθηκε από πρό-
εδρο ομάδας ότι ποτέ δεν επισκέφθηκε το γήπεδο έχοντας
έστω μια τυπική παρουσία ως πρόεδρος της Ομοσπονδίας. 

Ο Φίλιπ Λαμ, επικαλούμενος τους Πιέρ Ντε Κουμπερτέν
και Ζιλ Ριμέ, που εμπνεύστηκαν τους σύγχρονους Ολυμ-
πιακούς Αγώνες και το Παγκόσμιο Κύπελλο ποδοσφαίρου
αντίστοιχα, εστιάζει στην προώθηση των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων και την αίσθηση συνύπαρξης και ενότητας. 

Ο Γιώργος Κούμας, πέραν από κάποια πανό αντιρατσι-
στικού περιεχομένου που υπάγονται σε διάφορα προγράμ-
ματα της ΟΥΕΦΑ, δεν έχει ποτέ ασχοληθεί προσωπικώς
με τα φαινόμενα ρατσισμού που εδώ και δέκα χρόνια
ολοένα και αυξάνονται στους αγωνιστικούς χώρους. 

Ο Φίλιπ Λαμ ξεκαθαρίζει ότι ο ρόλος της Γερμανικής
Ομοσπονδίας είναι να προωθεί τη ζωή εντός των συλλόγων
όπου εθελοντές εκπαιδεύουν τα παιδιά. 

Ο Γιώργος Κούμας συναίνεσε μόλις πέρσι στην αύξηση
των ξένων παικτών από 15 σε 17 για τον Κατάλογο Α΄. 

Ο Φίλιπ Λαμ εκτιμά ότι άμα η «ναυαρχίδα» της Ομο-
σπονδίας, δηλαδή το αντιπροσωπευτικό συγκρότημα,
παίζει ως ομάδα, τότε το ποδόσφαιρο εκπληρώνει την κοι-
νωνική ευθύνη του!

Ο Γιώργος Κούμας… 

Η Ανόρθωση σε 
κρίσιμο σταυροδρόμι

Από τις μαζεμένες αποτυχίες των τελευταίων
εβδομάδων, δύσκολα υλοποιείται ο σημαν-
τικότερος στόχος της φετινής περιόδου
για την Ανόρθωση. Διαθέσιμοι βαθμοί υπάρ-
χουν ακόμη πολλοί, κακά τα ψέματα όμως
και πολύ περισσότερο από τον αποκλεισμό
στο κύπελλο, η Ανόρθωση πολύ δύσκολα
επιστρέφει σε ευρωπαϊκή διοργάνωση και
μοιραία σχεδόν ανέφικτό μοιάζει να υπο-
λογίζει σε κέρδη από ευρωπαϊκή πορεία.

Η εξασφάλιση ευρωπαϊκής συμμετοχής ήταν ο βασι-
κότερος στόχος της φετινής περιόδου, ωστόσο, ακόμη και
με οριστικοποίηση της αποτυχίας να τον υλοποιήσει, η
χρονιά δεν πρέπει να θεωρηθεί χαμένη από χέρι. Μπορεί
η τωρινή βαθμολογική της θέση να καταγράφει μικρές
διαφορές, απ’ όσες θα μπορούσε κάποιος να εκτιμήσει
μεταξύ τής έκτης θέσης του πρώτου ομίλου και της πρώτης
του δεύτερου ομίλου, δεν παύει ωστόσο να έχει πετύχει η
–φετινή– Ανόρθωση την «επιστροφή» της. Εκτίμηση με
βάση το πολύ πιο αξιόπιστο δείγμα των εφτά περίπου
μηνών της φετινής περιόδου και σε αντίθεση με το… κα-
ταστροφικό τελευταίο διάστημα.

Για τους περισσότερους, απρόσμενα η Ανόρθωση
συγκαταλεγόταν στους βασικούς διεκδικητές του τίτλου
μέχρι και τα μέσα Ιανουαρίου. Η συντριπτική πλειοψηφία
των φιλάθλων –και όχι μόνο των φίλων της ομάδας– ανα-
γνώρισε την πολύ καλή δουλειά σε θέματα οργάνωσης
και επιλογών, υπό τα δύσκολα οικονομικά δεδομένα, η
δε πορεία της Ανόρθωσης, μέχρι και ένα μήνα προηγου-
μένως, αποτελούσε σημείο αναφοράς και προτροπή για
παράδειγμα από άλλες ομάδες. Τα πολύ πιο δύσκολα,
ωστόσο, τώρα αρχίζουν.

Η μεταβατική φετινή χρονιά, ανεξαρτήτως τελικής κα-
τάταξης στην βαθμολογία, θα έχει πρόσημο θετικό στην
αξιολόγησή της. Το ζητούμενο, πλέον, στην επόμενη
περίοδο να πάει η Ανόρθωση ένα βήμα πιο πάνω. Με οι-
κονομική στενότητα, με μοναδική διέξοδο, με βάση τα
υφιστάμενα δεδομένα, τη σύναψη δανείου –και αυτό κάθε
άλλο παρά σίγουρο μπορεί να θεωρηθεί– η Ανόρθωση
αναζητά αυτή τη στιγμή κατεύθυνση σ’ ένα κρίσιμο σταυ-
ροδρόμι της σύγχρονης ιστορίας της.

Οι επιλογές και τα ενδεχόμενα πολλά δεν είναι. Είτε
αποδεικνύεται στην πράξη πως η Ανόρθωση είναι αυτή
που ενώνει όλους τους φίλους της, ανεξάρτητα από το
ποιος ηγείται σε κάθε περίοδο, είτε σε καιρούς δύσκολους
για τις παραδοσιακές δυνάμεις του κυπριακού ποδοσφαίρου,
η Ανόρθωση φυσιολογικά δεν θα μπορέσει να ακολουθήσει,
πολύ περισσότερο να ανταγωνιστεί, να διεκδικήσει και
να πετύχει νέες διακρίσεις. Ο χρόνος –και σύντομα μάλι-
στα– θα δείξει…

ΑΠΟΨΕΙΣ

Του
ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τον δρόμο της λογικής ακολούθησαν
την περασμένη Τετάρτη οι ομάδες
της Σούπερ Λιγκ 1, οι οποίες έκαναν
δεκτό το αίτημα της ΕΠΟ και του
ομοσπονδιακού τεχνικού Γκουστάβο
Πογιέτ για αναβολή της 2ης αγωνι-
στικής των πλέι οφ, προκειμένου να
υπάρξει μεγαλύτερος χρόνος προ-
ετοιμασίας της εθνικής ομάδας ενόψει
του κρίσιμου αγώνα με το Καζακστάν
στα προκριματικά του Euro 2025.
Πλέον το μεγάλο βάρος πέφτει στη
Λίγκα, καθώς είναι υποχρεωμένη να
συμπιέσει τις ημερομηνίες προκει-
μένου τα πλέι οφ να έχουν ολοκλη-
ρωθεί στις 12 Μαΐου και πριν από
τον τελικό του Κυπέλλου, που είναι
προγραμματισμένος για τις 18 του
ίδιου μήνα. Η 2η αγωνιστική, λοιπόν,
πηγαίνει για τις 31 Μαρτίου και προ-
στίθεται μία τρίτη εμβόλιμη τη Με-
γάλη Τετάρτη, που τυγχάνει να πέφτει
φέτος Πρωτομαγιά. Ωστόσο, πρέπει

να σημειωθεί εδώ ότι σε περίπτωση
πρόκρισης ΠΑΟΚ και Ολυμπιακού,
ή ενός εκ των δύο, στα προημιτελικά
του Conference, θα γίνουν σίγουρα
νέες αλλαγές στο πρόγραμμα και οι
δύο θα δικαιούνται αυτομάτως ανα-
βολές των αγώνων τους.

Οπως είναι γνωστό, τα πλέι οφ ξε-
κινούν την Κυριακή με δύο μεγάλα
ντέρμπι: ένα στο Φάληρο, Ολυμπια-
κού - Παναθηναϊκού, και ένα στην
Τούμπα, ΠΑΟΚ - Αρη, ενώ η ΑΕΚ παί-
ζει εκτός με τη Λαμία. Αν και όλοι
θα παίξουν με όλους, το ξεκίνημα
μπορεί να διαμορφώσει σε σημαντικό
βαθμό τη συνέχεια της διοργάνωσης,
κυρίως αν δεν έχουμε νικητή στο
«Καραϊσκάκη». Παράλληλα, ο Ολυμ-
πιακός και ο ΠΑΟΚ έχουν μπροστά
τους μεγαλύτερο γολγοθά, τουλάχι-
στον στην αρχή, από τις άλλες δύο
ομάδες που διεκδικούν τον τίτλο,
αφού μέσα σε μία εβδομάδα, εκτός

από τα ντέρμπι, έχουν να δώσουν
και δύο ευρωπαϊκά παιχνίδια. Η ανα-
βολή πάντως της 2ης αγωνιστικής
θα τους βοηθήσει να αποσυμφορη-
θούν και να πάρουν ανάσες ενόψει
της συνέχειας.

Ο Παναθηναϊκός είναι αυτός που
θα παίξει σχεδόν το μισό πρωτάθλημα
στις τρεις πρώτες αγωνιστικές των
πλέι οφ, καθώς μετά το ματς με τον
Ολυμπιακό έχει εντός τον ΠΑΟΚ και
εκτός την ΑΕΚ. Το ιδανικό σενάριο

για τους «πράσινους» θα είναι οι τρεις
νίκες, ενώ το αμέσως καλύτερο να
βγάλουν αυτή τη δοκιμασία έχοντας
πάρει τουλάχιστον τους επτά από
τους εννέα βαθμούς του απόλυτου.
Σε κάθε άλλη «συγκομιδή» και ανά-
λογα πάντα με το τι θα κάνουν οι
άλλοι τρεις, μπορεί ο Παναθηναϊκός
να βγει πολύ γρήγορα εκτός διεκδί-
κησης του τίτλου.

Η ΑΕΚ είναι αυτή που –τουλάχι-
στον στην αρχή– μπορεί να αισθά-
νεται πιο άνετα. Ξεκινάει εκτός με
τη Λαμία και είναι πολύ πιθανό το
βράδυ της Κυριακής να τη βρει ξανά
στην κορυφή, ανάλογα με το τι θα
γίνει στην Τούμπα, ενώ στη 2η αγω-
νιστική περιμένει στην «Opap Arena»
τον Ολυμπιακό. Για τον ΠΑΟΚ τα
ματς με τον Αρη κρύβουν σημαντικές
παγίδες, καθώς οι «κίτρινοι» είχαν
πάρει βαθμό στον πρώτο γύρο στην
Τούμπα (0-0), στο ντεμπούτο του Ακη
Μάντζιου, ενώ νίκησαν στο «Βικε-
λίδης» και δεν αποκλείεται, αν και
αδιάφοροι βαθμολογικά, να αναδειχ-
θούν σε ρυθμιστές του πρωταθλή-
ματος.

Οσον αφορά τη Λαμία, με βάση
τη... στατιστική, μια ζημιά θα την
κάνει, όπως είχε συμβεί και πέρυσι
με τον Βόλο, όταν και έκοψε δύο βαθ-
μούς από τον Παναθηναϊκό στη «Λε-
ωφόρο».

Βέβαια, από την άλλη, ό,τι και να
συμβεί την Κυριακή, η 2η αγωνιστική
θα διεξαχθεί μετά 21 μέρες, διάστημα
αρκετά μεγάλο, που μπορεί να παίξει
τον ρόλο του στο πώς θα εμφανιστούν
οι ομάδες στην επανέναρξη.

Με δεδομένο ότι οι διαφορές με-
ταξύ των τεσσάρων πρώτων ομάδων
είναι οριακές και ίσως μείνουν έτσι
και μέχρι το τέλος, το πιο έντονο
κομμάτι των πλέι οφ εστιάζεται στις
τελευταίες 4 αγωνιστικές, που θα
διεξαχθούν από τις 21 Απριλίου μέχρι
τις 12 Μαΐου, με τα ματς να είναι συ-
νεχόμενα Κυριακές και Τετάρτες,
κάτι που σημαίνει ότι θα υπάρχει με-
γαλύτερη φθορά με τα συνεχή ντέρμ-
πι κι ενώ θα οδεύουμε προς το φινάλε
με τους παίκτες να είναι σαφώς πιο
καταπονημένοι. 

ΚΩΣΤΑΣ ΚΟΥΚΟΥΛΑΣ

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΣΟΥΠΕΡ ΛΙΓΚ

Τα πλέι οφ της... συμπίεσης
Η «Κ» αποκωδικοποιεί τις ημερομηνίες και το πρόγραμμα μέχρι το φινάλε

<<<<<<<

Η πρεμιέρα της 
Κυριακής, η διακοπή
των 21 ημερών και 
μετά... όποιος αντέξει.
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Λαμία – ΑΕΚ

Ολυμπιακός – ΠΑΟ

ΠΑΟΚ – Αρης

ΠΑΟ – ΠΑΟΚ

ΑΕΚ – Ολυμπιακός

Αρης – Λαμία

Ολυμπιακός – Αρης

ΠΑΟΚ – Λαμία

ΠΑΟ – ΑΕΚ

Λαμία – Ολυμπιακός

Αρης – ΠΑΟ 

ΑΕΚ – ΠΑΟΚ

ΠΑΟ – Λαμία

ΠΑΟΚ – Ολυμπιακός

ΑΕΚ – Αρης

Λαμία – ΠΑΟ 

Αρης – ΑΕΚ

Ολυμπιακός – ΠΑΟΚ

Λαμία – ΠΑΟΚ

Αρης – Ολυμπιακός

ΑΕΚ – ΠΑΟ 

Ολυμπιακός – Λαμία

ΠΑΟΚ – ΑΕΚ

ΠΑΟ – Αρης

Ολυμπιακός – ΑΕΚ

ΠΑΟΚ – ΠΑΟ 

Λαμία – Αρης

ΑΕΚ – Λαμία

Αρης – ΠΑΟΚ

ΠΑΟ – Ολυμπιακός

1η
αγων.

2η

3η

4η

5η

6η

7η

8η

9η

10η
Αστέρας Τρίπολης – Βόλος

Ατρόμητος – ΠΑΣ Γιάννινα

Κηφισιά – ΟΦΗ

Παναιτωλικός – Πανσερραϊκός

10/3, 17.00

10/3, 20.30

10/3, 21.00

31/3, 17.00

31/3, 20.30

31/3, 20.30

3/4, 19.00

3/4, 19.30

3/4, 21.00

7/4, 17.00

7/4, 19.30

7/4, 20.30

14/4, 17.00

14/4, 19.30

14/4, 20.30

21/4, 17.00

21/4, 19.30

21/4, 20.30

24/4, 17.00

24/4, 19.30

24/4, 20.30

28/4, 17.00

28/4, 19.30

28/4, 20.30

1/5, 19.00

1/5, 19.00

1/5, 19.00

12/5, 20.00

12/5, 20.00

12/5, 20.00

16/3

16/3

16/3

16/3

Τελικός Παναθηναϊκού - Αρη
ξανά ύστερα από 14 χρόνια

Πενήντα τέσσερα χρόνια μετά τον τελευταίο του τίτλο, όταν και είχε στε-
φθεί κυπελλούχος Ελλάδας νικώντας τον ΠΑΟΚ, ο Αρης θα διεκδικήσει και
πάλι το τρόπαιο με αντίπαλο τον Παναθηναϊκό, σε ένα ριμέικ του τελικού του
2010, που βρήκε νικητές τους «πράσινους». 
Ο τελικός Παναθηναϊκού - Αρη είναι προγραμματισμένος να διεξαχθεί στις
18 Μαΐου, ωστόσο η έδρα θα γίνει γνωστή τις επόμενες μέρες καθώς ναι
μεν πρόθεση της ΕΠΟ είναι να γίνει στο ΟΑΚΑ με την παρουσία φιλάθλων,
αλλά αφού πρώτα υπάρξει συναίνεση και των δύο ΠΑΕ. Οι Θεσσαλονικείς
μέχρι στιγμής δεν έχουν ανοίξει τα χαρτιά τους επισήμως, κάτι που αναμέ-
νεται να συμβεί τις επόμενες ημέρες. Σε περίπτωση που δεν δεχθούν, τότε
η λύση του Πανθεσσαλικού Σταδίου –χωρίς όμως την παρουσία θεατών– εί-
ναι η επικρατέστερη.Αρης και Παναθηναϊκός κοντραρίστηκαν τελευταία φορά σε τελικό το 2010.

Η ΑΕΚ είναι αυτή που –τουλάχιστον στην αρχή– μπορεί να αισθάνεται πιο άνετα. Ξεκινάει εκτός με τη Λαμία και είναι πολύ πιθανό το βράδυ της Κυριακής να τη βρει
ξανά στην κορυφή, ανάλογα με το τι θα γίνει στην Τούμπα, ενώ στη 2η αγωνιστική περιμένει στην «Opap Arena» τον Ολυμπιακό.
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Αναπτύσσεται η αμυντική
βιομηχανία της Κύπρου
Στον χάρτη της ευρωπαϊκής αμυντικής
βιομηχανίας μπαίνει η Κύπρος. Κυπρια-
κές επιχειρήσεις συμμετέχουν ήδη σε
συμβόλαια 312 εκατ. ευρώ.  Με τον νέο
σχεδιασμό της Ε.Ε. η Κύπρος θα κατα-
στεί βασικός προμηθευτής υποσυστη-
μάτων αμυντικών προϊόντων. Συνέντευ-
ξη του δρα Τάσου Κουνούδη. Σελ. 6

ΜΕΣΑ ΣΕ ΕΞΙ ΧΡΟΝΙΑ

Ακρίβυναν κατά 60%
οι κατοικίες στην Ελλάδα
Από τις αρχές του 2018 και μέχρι το τέ-
λος του 2023, οι μέσες τιμές πώλησης
κατοικιών σε πανελλαδικό επίπεδο
έχουν αυξηθεί κατά 60%, όπως προκύ-
πτει από τους δείκτες της ΤτΕ. Στην Αττι-
κή η αύξηση αγγίζει το 79%. Πρωταθλή-
τρια στις αυξήσεις το 2023 αναδείχθηκε
η Θεσσαλονίκη. Σελ. 12

Οι συνέργειες δημιουργούν ευκαιρίες
Γιάννης Στουρνάρας: Υψηλοί οι ρυθμοί ανάπτυξης Κύπρου-Ελλάδας – Θετικά αξιολογεί τις εξαγορές

Κύπρος 3,11% -0,18%

Γερμανία 2,27% -0,14%

Γαλλία 2,71% -0,19%

Ιταλία 3,59% -0,25%

Ισπανία 3,09% -0,19%

Ιρλανδία 2,68% -0,16%

Ελλάδα 3,29% -0,15%

Ην. Βασίλειο 3,96% -0,16%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB (High) Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Baa2 Σταθερή
S&P BBΒ Θετική
Scope Ratings BBΒ+ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

Οι γαμήλιοι εορτασμοί των βαθύπλουτων της Ινδίας μπορεί να αποδειχθούν υψηλής σημασίας για την παγκόσμια οικονομία. Ο Ανάντ Αμπάνι,
διευθυντής του κολοσσού Reliance Industries, αξίας 243 δισ. δολαρίων, και γιος του προέδρου Μουκές Αμπάνι, παντρεύεται τον Ιούλιο και
ολοκλήρωσε ένα τριήμερο γαμήλιο γλέντι σε μια μικρή πόλη της Ινδίας. Ο εορτασμός ανταποκρίνεται στην έκκληση του πρωθυπουργού της
Ινδίας, Ναρέντρα Μόντι, να γίνονται οι γάμοι των κατοίκων εντός της χώρας. Με τον τρόπο αυτό το χρήμα μένει στη χώρα, ενώ προσελκύονται και
ξένες επενδύσεις, γεγονός που στηρίζει το νόμισμα. Σελ. 10

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Του ΑΝΓΚΟΥΣ ΝΤΊΤΟΝ*

Η οικονομία έχει επιτύχει πολλά.
Ωστόσο, σήμερα βρισκόμαστε σε
κάποια αταξία. Δεν είχαμε προ-
βλέψει συλλογικά τη χρηματοπι-
στωτική κρίση. Ακόμη χειρότερα,
μπορεί να συνεισφέραμε σε αυτήν
μέσω μιας υπερενθουσιώδους πε-
ποίθησης για την αποτελεσματι-
κότητα των χρηματοπιστωτικών
αγορών, των οποίων τη δομή και
τις επιπτώσεις κατανοούσαμε λι-
γότερο καλά από όσο πιστεύαμε.
Οπως πολλοί άλλοι, είδα πρόσφα-
τα τον εαυτό μου να αλλάζει γνώ-
μη, μια διαδικασία ενοχλητική
για κάποιον που είναι εν ενεργεία
οικονομολόγος πάνω από 50 χρό-
νια. Ακόμη κι έτσι, όσοι οικονο-
μολόγοι έχουν ευημερήσει δυνα-
μικά τον τελευταίο μισό αιώνα,
θα μπορούσαν δικαίως να κατη-

γορηθούν ότι έχουν κεκτημένο
συμφέρον στον καπιταλισμό,
όπως αυτός λειτουργεί σήμερα.
Σε αντίθεση με τους οικονομο-
λόγους από τον Ανταμ Σμιθ και
τον Καρλ Μαρξ έως τον Τζον Μέι-
ναρντ Κέινς, τον Φρίντριχ Χάγιεκ,
ακόμη και τον Μίλτον Φρίντμαν,
παύσαμε σε μεγάλο βαθμό να
σκεφτόμαστε την ηθική και το
τι συνιστά την ανθρώπινη ευη-
μερία. Είμαστε τεχνοκράτες που
εστιάζουμε στην αποτελεσματι-
κότητα. Εκπαιδευόμαστε ελάχιστα
για τον σκοπό των οικονομικών
επιστημών, για την έννοια της
ευημερίας –τα οικονομικά της
ευημερίας έχουν εξαφανιστεί εδώ
και πολύ καιρό από το πρόγραμμα
σπουδών– ή για το τι λένε οι φι-
λόσοφοι για την ισότητα. Οταν

υφιστάμεθα πιέσεις, συνήθως πε-
ριπίπτουμε σε έναν ωφελιμισμό
βασισμένο στο εισόδημα. Συχνά
ταυτίζουμε την ευημερία με τα
χρήματα ή την κατανάλωση, χά-
νοντας πολλά από αυτά που έχουν
σημασία για τους ανθρώπους.

Στην τρέχουσα οικονομική σκέψη
τα άτομα έχουν πολύ μεγαλύτερη
σημασία από τις σχέσεις μεταξύ
των ανθρώπων σε οικογένειες ή
κοινότητες.

Πολλοί συμφωνούν με τον ορι-
σμό του Λάιονελ Ρόμπινς για την
οικονομική επιστήμη ως την κα-
τανομή σπάνιων πόρων μεταξύ
ανταγωνιστικών σκοπών ή το ότι
οι οικονομολόγοι πρέπει να επι-
κεντρώνονται στην αποτελεσμα-
τικότητα και να αφήνουν την ισό-
τητα στους άλλους, ήτοι την πο-
λιτική εξουσία ή τη διοικητική.
Ωστόσο, οι άλλοι συχνά αποτυγ-
χάνουν. Κι όταν η αναδιανομή
πόρων κατευθύνεται στα ανώτερα
εισοδηματικά κλιμάκια –και όχι
ως κάτι αναπόφευκτο–, οι συστά-
σεις μας είναι κάτι παραπάνω από

μια άδεια για λεηλασία. Ο Κέινς
έγραψε ότι το πρόβλημα της οι-
κονομίας είναι να συμβιβάσει την
οικονομική αποτελεσματικότητα,
την κοινωνική δικαιοσύνη και
την ατομική ελευθερία. Τα οικο-
νομικά έχουν ισχυρά εργαλεία,
αλλά απαιτούν υποθέσεις που
δεν ισχύουν σε όλες τις συνθήκες.
Θα ήταν καλό να αναγνωρίσουμε
ότι υπάρχουν σχεδόν πάντα αν-
ταγωνιστικές υποθέσεις και να
μάθουμε να επιλέγουμε ανάμεσά
τους.

* Ο κ. Ανγκους Ντίτον είναι καθηγητής
Οικονομικών και Διεθνών Σχέσεων
στο Πανεπιστημίο Πρίνστον. Ελαβε
Νομπέλ στις Οικονομικές Επιστήμες το
2015. Το άρθρο δημοσιεύεται στο ιστο-
λόγιο του ΔΝΤ.

Η σημαντική παράμετρος που αγνοούν οι οικονομολόγοι σήμερα

Απαιτήσεις
20 εκατ. ευρώ
για τον δρόμο
Πάφου-Πόλης
Θα ολοκληρωθεί το 2025 

Το α΄ εξάμηνο του 2025, αντί για
τέλος του 2024, θα ολοκληρωθεί
ο δρόμος Πάφου-Πόλης Χρυσο-
χούς. Πρόκειται για εξέλιξη η
οποία συνεπάγεται και με αυξη-
μένο κόστος υλοποίησης του έρ-
γου. Ο εργολάβος δεσμεύεται μεν
για την ολοκλήρωση του έργου,
αν και ζητά οικονομικές αποζη-
μιώσεις οι οποίες ανέρχονται στα
20 εκατ. ευρώ. Σελ. 4

Αντισταθμιστικά
μέτρα ζητούν
οι ξενοδόχοι
Για το τέλος διανυκτέρευσης

Προβληματισμό στον κλάδο των
ξενοδοχείων επιφέρει η επιβολή
τέλους διαμονής της τάξης των
2,5 ευρώ/διανυκτέρευση. Ανη-
συχίες εκφράζουν οι ξενοδόχοι
οι οποίοι ετοιμάζονται να ζητή-
σουν αντισταθμιστικά μέτρα
και ελαφρύνσεις από άλλες φο-
ρολογίες. Στα επίπεδα του 2023
κινούνται οι κρατήσεις. Σελ. 4

ΕΠΕΝΔΥΣΕΙΣ

Σε επίπεδα 
ρεκόρ η τιμή 
του χρυσού και
του bitcoin

Σελ. 11

Συμβουλευτείτε  τον γ ιατρό ή τον φαρμακοποιό σας.
Διαβάστε προσεκτ ικά το φύλλο οδηγιών χρήσης.

Οι γάμοι βαθύπλουτων στηρίζουν την οικονομία της Ινδίας

Στην Ελλάδα και την Κύπρο οι ρυθ-
μοί αύξησης του ΑΕΠ τα τελευταία
χρόνια είναι υψηλότεροι σε σχέση
με τους αντίστοιχους ρυθμούς
πολλών άλλων κρατών στη Ζώνη
του Ευρώ, τονίζει σε συνέντευξη
στην «Κ» ο διοικητής της Τράπεζας

της Ελλάδος κ. Γιάννης Στουρνά-
ρας. Επισημαίνει ότι η Κύπρος
είναι ένας οικονομικός χώρος οι-
κείος για τα ελληνικά πιστωτικά
ιδρύματα και προσθέτει ότι οι συ-
νεργασίες μεταξύ των δύο χωρών
έχουν αναδείξει νέες οικονομικές

δυνατότητες και ευκαιρίες ενώ
αξιολογεί θετικά την εξαγορά  από
ελληνική συστημική τράπεζα μια
κυπριακής. Αναφέρεται στην πρά-
σινη μετάβαση και τονίζει την
ανάγκη για αναβάθμιση του ρόλου
των τραπεζών ως αναφορά στη

διαχείριση του συγκεκριμένου θέ-
ματος. Ο κ. Στουρνάρας χαρακτη-
ρίζει άριστη τη σχέση του με τον
διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου, με τον οποίο, όπως
είπε, έχει μια άριστη και αμοιβαίως
επωφελή συνεργασία. Σελ. 3

<<<<<<

Είμαστε τεχνοκράτες
που εστιάζουμε στην
αποτελεσματικότητα.
Παύσαμε σε μεγάλο
βαθμό να σκεφτόμα-
στε την ανθρώπινη
ευημερία.

<<<<<<

Συνέντευξη
στην «Κ»
του διοικητή
της ΤτΕ
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Της ΜΑΓΔΑΛΕΝΑΣ ΣΕΠΟΥΛΒΕΔΑ*

Οι καύσωνες, οι ξηρασίες, οι πλημ-
μύρες και οι πυρκαγιές, που σπάνε
ρεκόρ, έχουν επηρεάσει δυσανάλογα
τις γυναίκες σε όλο τον κόσμο.
«Εχουμε χάσει τα πάντα», λέει η
Ανα, αντικρίζοντας το απελπισμένο
βλέμμα της αδελφής της, Ρόζας. Αμ-
φότερες έχουν περάσει τα 70 και
ζουν στο Βαλπαραΐσο της Χιλής,
μια περιοχή που καταστράφηκε τον
Φεβρουάριο από τις πιο φονικές
δασικές πυρκαγιές στην Ιστορία.
Τουλάχιστον 133 άνθρωποι έχασαν
τη ζωή τους και πολλοί αγνοούνται.
Η Ανα και η Ρόζα εργάζονται ως οι-
κιακές βοηθοί και έχασαν το σπίτι
που κληρονόμησαν από τους γονείς
τους, αφού μέσα σε λίγα λεπτά εξα-
νεμίστηκαν οι κόποι δύο γενεών.
Οπως πολλές γυναίκες χωρίς πρό-
σβαση στο επίσημο χρηματοπιστω-
τικό σύστημα, έχασαν επίσης τις
αποταμιεύσεις της ζωής τους, τις
οποίες είχαν σε μετρητά. Τον τε-
λευταίο χρόνο είδαμε στις ειδήσεις
τις καταστροφικές πυρκαγιές στις
Ηνωμένες Πολιτείες, στην Ελλάδα,
στο Νεπάλ, στην Κολομβία και στην
Ισπανία, μεταξύ άλλων. Στην Αφρι-
κή, από την Ισημερινή Γουινέα
μέχρι τις παράκτιες πόλεις της Νό-
τιας Αφρικής, οι δασικές πυρκαγιές
οδηγούν στην εκκένωση πολλών
περιοχών. Τον Φεβρουάριο οι πυρ-
καγιές στην Αυστραλία σκότωσαν
ζώα, κατέστρεψαν περιουσίες και
ανάγκασαν 2.000 ανθρώπους να
εγκαταλείψουν τις πόλεις κοντά
στη Μελβούρνη.

Παντού, η όξυνση της κλιματικής
κρίσης, η υποβάθμιση του περιβάλ-
λοντος και τα ακραία καιρικά φαι-
νόμενα σε συνδυασμό με τον κακό
σχεδιασμό και τα ανεπαρκή μέτρα
προσαρμογής εντείνουν ανησυχη-
τικά τον αριθμό των καταστροφών
και των θυμάτων. Τα άνισα αποτε-
λέσματά τους έχουν έντονο έμφυλο
χαρακτήρα. Λόγω των δομικών δια-
κρίσεων και των παραδοσιακών ρό-
λων, οι γυναίκες επηρεάζονται δυ-
σανάλογα, αντιμετωπίζοντας συγ-
κεκριμένους, αλληλένδετους κιν-
δύνους. Από τη δυσκολία στην εκ-
κένωση μιας περιοχής λόγω οικιακής
εργασίας και φροντίδας έως την πε-
ριορισμένη ικανότητα ανάκαμψης,
κάθε πτυχή μιας καταστροφής ση-
ματοδοτείται από τις διαφορές με-
ταξύ των δύο φύλων. Η μη ισότιμη
πρόσβαση των γυναικών σε οικο-
νομικούς πόρους, η μειωμένη ισχύς

τους στη λήψη αποφάσεων εντός
οικογένειας και κοινοτήτων και η
ελλιπής εμπειρία τους στην πολιτική
συμμετοχή συχνά ισοδυναμούν με
περιορισμένη πρόσβαση σε βοήθεια
και υποστήριξη για την ανοικοδό-
μηση της ζωής τους ύστερα από κα-
ταστροφές. Οι γυναίκες χρειάζονται
ενδυνάμωση και χρηματοδότηση,
ώστε να τονωθεί και η ανθεκτικό-
τητά τους έναντι των ακραίων κλι-
ματικών φαινομένων.  Δυστυχώς,
όπως προειδοποιούν τα Ηνωμένα
Εθνη, υπάρχει ένα ανησυχητικό
χρηματοδοτικό κενό για την ισότητα
των φύλων. Το κενό είναι εκπλη-
κτικό: 360 δισ. δολάρια απαιτούνται
ετησίως για την εκπλήρωση των
δεσμεύσεων των χωρών στο πλαίσιο
της Ατζέντας 2030 για την ανάπτυξη.
Η χρηματοδότηση για τον τερμα-
τισμό της διαρθρωτικής ανισότητας
απαιτεί ευρύτερη διεθνή συνεργα-
σία. Σήμερα μόνον το 4% της συ-
νολικής διμερούς βοήθειας διατίθεται
στην ισότητα των φύλων ως πρω-
ταρχικό στόχο. Επιπλέον, ως Ανε-
ξάρτητη Επιτροπή για τη Μεταρ-
ρύθμιση του Διεθνούς Συστήματος
Φορολογίας Εταιρειών (ICRICT), της
οποίας είμαι μέλος, υποστηρίζουμε
ότι όλες οι χώρες, ιδιαίτερα οι ανα-
πτυσσόμενες, μπορούν να αυξήσουν
τα δημοσιονομικά τους περιθώρια,
φορολογώντας εταιρείες και πολυε-
κατομμυριούχους, που κατέχουν
τον μεγαλύτερο πλούτο. Θα μπο-
ρούσε να θεσπιστεί ένας παγκό-
σμιος ελάχιστος φόρος 2% για τον
πλούτο αυτό. Αξίζει, τέλος, να ανα-
φερθεί ότι εν μέσω πάμπολλων κρί-
σεων και βαρέων χρεών, η επέν-
δυση στην ισότητα των φύλων έχει
πάψει να αποτελεί προτεραιότητα
για πολλές κυβερνήσεις. Σήμερα,
Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας,
πρέπει να θυμόμαστε ότι η ανα-
γνώριση των γυναικών ως κρίσιμων
παικτριών στις αναπτυξιακές στρα-
τηγικές είναι ο δρόμος προς μια πιο
δίκαιη, χωρίς αποκλεισμούς και βιώ-
σιμη κοινωνία.

      * Η κ. Μαγδαλένα Σεπούλβεδα είναι μέ-
λος της Ανεξάρτητης Επιτροπής για τη
Μεταρρύθμιση του Διεθνούς Συστήμα-
τος Φορολογίας Εταιρειών (ICRICT) και
εκτελεστική διευθύντρια της Παγκό-
σμιας Πρωτοβουλίας Οικονομικών, Κοι-
νωνικών και Πολιτισμικών Δικαιωμάτων.
Το άρθρο δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα
του Ινστιτούτου Φρίντριχ Εμπερτ.

Οταν οι μεταρρυθμίσεις
πέφτουν στο κενό      
Η εικόνα που επικρατεί στη δημόσια υπηρεσία
τελευταίως, λόγω των αντιδράσεων που προκα-
λεί η αλλαγή στους τρόπους αξιολόγησης του
προσωπικού, είναι άλλη μια κλασική περίπτωση
όπου η προσπάθεια για εκσυγχρονισμό και με-
ταρρύθμιση πέφτει στο κενό. Τα προβλήματα
και οι αντιδράσεις είναι τέτοιες που η κατάσταση
φαντάζει αδιαχείριστη. Είναι σαν κάποιος να
αποφάσισε τις αλλαγές από μόνος του και να τις
εφάρμοσε χωρίς καμία διαβούλευση. Κάτι που
βεβαίως δεν ισχύει. Όμως το αποτέλεσμα φαν-
τάζει να είναι το ίδιο. Απλά χάθηκε χρόνος σε
διαβουλεύσεις που όπως αποδεικνύεται δεν
παρήγαν κανένα ουσιαστικό αποτέλεσμα. Οι αλ-
λαγές σε αυτόν τον τόπο αποτελούν διαχρονική
πληγή κακής προετοιμασίας και χειρότερης
εφαρμογής. Τα ίδια θα έχουμε σύντομα και με
την Τοπική Αυτοδιοίκηση, παρόλο που η μεταρ-
ρύθμιση προετοιμάζεται εδώ και χρόνια. 

••••
Οταν η κουλτούρα
αποφυγής μετατρέπεται 
σε δεύτερη φύση 
Γνωρίζαμε εδώ και αρκετό καιρό για την επικεί-
μενη εισαγωγή της πράσινης φορολογίας που θα
επιβαρύνει τις τιμές των καυσίμων. Είχαμε επίσης
δεσμευτεί ενώπιον της Ευρωπαϊκής Επιτροπής
ότι η καταληκτική ημερομηνία εφαρμογής θα
ήταν η πρώτη Απριλίου. Ενδεικτικό όμως της
κουλτούρας αποφυγής που επικρατεί σε πολλά
επίπεδα στη χώρα μας, αφήσαμε τη διαβούλευση
του νομοσχεδίου να ξεκινήσει εντός Μαρτίου για
να έχουμε αρκετές δικαιολογίες έτσι ώστε να κα-
ταγράψουμε άλλη μια αστοχία. Και αντί να αξιο-
ποιήσουμε όλο αυτό το διάστημα για να μετριά-
σουμε τις επιπτώσεις αυτού του νέου φόρου, κα-
θυστερούμε την εφαρμογή των υποχρεώσεών
μας στρουθοκαμηλίζοντας για ακόμα μια φορά.
Είκοσι χρόνια μετά την ένταξή μας στη μεγάλη ευ-
ρωπαϊκή οικογένεια και ακόμα δεν έχουμε κατα-
φέρει να αποκτήσουμε συναίσθηση των υποχρε-
ώσεών μας. Τα δικαιώματά μας όμως μια χαρά τα
γνωρίζουμε και τα αναδεικνύουμε με υπερβολές,
όπως για παράδειγμα τους πόρους του Ταμείου
Ανάκαμψης και Ανθεκτικότητας που ξεκινήσαμε
τα πανηγύρια πριν καν τα δούμε. 

••••
Η Ευρώπη σε 
επενδυτικό μαρασμό 
Οι ευρωπαϊκές μετοχές κατακτούν νέα ύψη την
ίδια στιγμή που οι κεφαλαιαγορές βρίσκονται σε
μαρασμό. Εν πολλοίς, η άνοδος οφείλεται στην
έκρηξη των τεχνολογικών μετοχών που παρατη-
ρείτε στις ΗΠΑ που συμπαρέσυραν και τα υπό-
λοιπα χρηματιστήρια του κόσμου. Τα προβλήμα-
τα όμως για την Ευρώπη είναι εκεί και, μεταξύ
άλλων, αφορούν την απουσία εταιρειών υψηλής
τεχνολογίας. Ακόμα και επιχειρήσεις του κλάδου

που εκκολάπτονται στην Ευρώπη, αναγκάζονται
να μετακομίσουν στις ΗΠΑ για να μεγαλώσουν
και να ωριμάσουν. Ενδεικτικό του χάσματος με-
γεθών μεταξύ ΗΠΑ και ευρωπαϊκών κεφαλαι-
αγορών είναι το γεγονός ότι η κεφαλαιοποίηση
της Microsoft είναι σήμερα μεγαλύτερη από την
κεφαλαιοποίηση των 100 μεγαλύτερων σε κε-
φαλαιοποίηση και εμπορευσιμότητα μετοχών
του βρετανικού χρηματιστηρίου. Στο ίδιο μήκος
κύματος και η NVIDIA που ξεπέρασε σε κεφαλαι-
οποίηση τις μετοχές που συναποτελούν τον γενι-
κό δείκτη του γερμανικού χρηματιστήριου. 

••••

Το 2023 ήταν η χρονιά 
με τις περισσότερες 
θέσεις εργασίας      
Η αγορά εργασίας βρίσκεται στα καλύτερά της
καθώς καταγράφει χαμηλό που εκτείνεται πέ-
ραν της εικοσαετίας. Συγκεκριμένα, τα επίπε-
δα ανεργίας για τις χώρες του ΟΟΣΑ, στο τέ-
λος του 2023 «προσγειώθηκαν» σε τέτοιο
αριθμό ανέργων που συνιστά το χαμηλότερο
επίπεδο από το 2001. Στην Ε.Ε. το ποσοστό
ανεργίας βρίσκεται στο 5,9% ενώ για την Ευ-
ρωζώνη η τιμή είναι λίγο ψηλότερη, στο 6,4%.
Η ανεργία μεταξύ ανδρών και γυναικών παρα-
μένει σταθερή και κυμαίνεται για όλες τις χώ-
ρες του ΟΟΣΑ στο 4,7% και 5% αντίστοιχα.
Σταθεροποίηση της ανεργίας παρατηρείται και
για τους νέους,  με τα ποσοστά στο 10,57% και
4,1% για ηλικίες κάτω των 24 ετών και άνω
των 25 ετών αντίστοιχα. 

••••
Φεβρουάριος ο μήνας 
των αρνητικών ρεκόρ 
Ο Φεβρουάριος που μόλις μας αποχαιρέτησε,
υπήρξε ο θερμότερος όλων των εποχών. Είναι
επίσης ο ένατος σε σειρά μήνας που καταγρά-
φονται ψηλές θερμοκρασίες-ρεκόρ. Στο επί-
πεδο της θάλασσας, η θερμοκρασία των
ωκεανών κατέρριψε το ψηλό που καταγράφη-
κε τον Αύγουστο του 2023 δίνοντας άλλη μια
αρνητική πρωτιά για τον μήνα Φεβρουάριο. Οι
μετρήσεις είναι πλέον καταιγιστικές όπως και
η ανάγκη για άμεση δράση. Μια δράση που
λόγω των γεωπολιτικών και οικονομικών δε-
δομένων θα αργήσει να υλοποιηθεί εξανεμί-
ζοντας κάθε βάσιμη ελπίδα ότι η πορεία προς
τον κατήφορο θα ανακοπεί.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Αποθεματικό Υπέρ το Άρτιο
και Αποθεματικό Προσόδου

Με τον όρο «Αποθεματικό
Υπέρ το Άρτιο» εννοούμε
το αποθεματικό το οποίο
προκύπτει από την έκδο-
ση μετοχών «Υπέρ το Άρ-
τιο», δηλ. μετοχών που εκ-
δίδονται με αξία η οποία

υπερβαίνει την ονομαστική τους αξία. Το
«Αποθεματικό Προσόδου» αποτελείται
από τα κέρδη της εταιρίας που παρακρα-
τούνται, και τα οποία μπορούν να διανεμη-
θούν στους μετόχους.

Μάριος Χαραλαμπίδης 
Καθηγητής διοίκησης και οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Η κλιματική κρίση επηρεάζει
δυσανάλογα τις γυναίκες

Το ντόμινο των πλημμυρών
Αντιδράσεις «ντόμινο» στην οικο-
νομία της Καλιφόρνιας έχουν οι
σαρωτικές βροχές που πλήττουν
την πολιτεία από την αρχή του
έτους. Μόνο κατά τον Ιανουάριο
και τον Φεβρουάριο, υπολογίζεται
πως στα νότια της πολιτείας έπεσαν
45 εκατομμύρια νερού –περίπου
40 εκατομμύρια περισσότερα από
τη συνηθισμένη για την εποχή πο-
σότητα– και οι βροχές αναμένεται
να επιδεινωθούν την επόμενη εβδο-
μάδα. Ηδη ο κυβερνήτης Γκάβιν
Νιούσομ κήρυξε κατάσταση εκτά-
κτου ανάγκης σε οκτώ κομητείες
που στεγάζουν συνολικά περισσό-
τερα από 20 εκατομμύρια άτομα,
ενώ επέστησε την προσοχή όσων
κινούνται στις κομητείες του Λος
Αντζελες και της Σάντα Μπάρμ-
παρα, καθώς υπάρχουν σοβαροί
κίνδυνοι για πλημμύρες, ακόμη
και μέσα στις πόλεις. Οι διάσημες
εύπορες παραθαλάσσιες πόλεις
βλέπουν με αγωνία να χάνονται
ακίνητες περιουσίες ύψους εκα-
τοντάδων εκατ. δολαρίων καθώς
οι νεροποντές προκαλούν πρωτό-
γνωρες κατολισθήσεις, που σαρώ-
νουν στο πέρασμά τους κάθε αν-
θρώπινη κατασκευή. 

Σύμφωνα με τους Los Angeles
Times, έως το έτος 2100 ο τομέας
του real estate σε ολόκληρη την
πολιτεία θα υποστεί πλήγμα ύψους
150 δισεκατομμυρίων δολαρίων
λόγω της διάβρωσης του εδάφους
που προκαλούν η υπερβολική βρο-
χόπτωση και οι κατολισθήσεις. 

Το 2016, στην περιοχή της Πα-
σίφικα, δεκάδες κάτοικοι αναγκά-
στηκαν να εγκαταλείψουν άρον
άρον τα σπίτια τους που ήταν χτι-
σμένα κυριολεκτικά πάνω στα βρά-

χια της ακτογραμμής αφού κρίθηκε
απαραίτητη η κατεδάφισή τους
για λόγους ασφαλείας. Το κόστος
για την επιχείρηση είχε τότε επω-
μιστεί το δημόσιο. To κόστος απο-
κατάστασης όλων αυτών των κα-
ταστροφών και της (έστω μερικής)
αποζημίωσης των ιδιοκτητών θα
έρθει από το κράτος. Αυτό σημαίνει,
βέβαια, πως θα συμμετάσχουν σ’
αυτό άνθρωποι που δεν είναι ιδιο-
κτήτες βιλών ή άλλως πολυτελών
οικισμάτων. Στις περισσότερες από
τις πληγείσες περιοχές τα χαμη-

λότερα οικονομικά στρώματα, κυ-
ρίως Αφροαμερικανοί και άνθρωποι
προερχόμενοι από τη Νότια Αμε-
ρική, δεν είναι καν ιδιοκτήτες των
σπιτιών στα οποία κατοικούν.

«Οχι άλλες ασφάλειες»
Σε συνδυασμό με τις φονικές

πυρκαγιές που πλήττουν την Κα-
λιφόρνια τα τελευταία χρόνια, η
ασφάλιση έχει αναχθεί σε μεγάλο
πρόβλημα. Από τις δώδεκα μεγάλες
ασφαλιστικές εταιρείες που λει-
τουργούν στην πολιτεία, οι επτά
δεν δέχονται πλέον νέες αιτήσεις
από οικίες και καταστήματα εξαιτίας
του αυξημένου ρίσκου για «μεγα-
πυρκαγιές». Αυτό αναγκάζει τους
ιδιοκτήτες να προβούν στην «τε-
λευταία λύση» της απευθείας ασφά-
λισης στο κράτος. Μεγάλος δημό-
σιος διάλογος διεξάγεται ήδη στις
Ηνωμένες Πολιτείες σχετικά με
την επιλογή και την επιμονή να
ζει κανείς σε επικίνδυνες περιοχές,
αλλά και την ανάγκη να στραφεί
η κυβερνητική μέριμνα στην πρό-
ληψη. Οπως δήλωσε ο Νιούσομ σε
συνέντευξη στον ιστότοπο του Po-
litico: «Η Αμερική συμφιλιώνεται
σιγά σιγά με τις επιπτώσεις της
κλιματικής αλλαγής». Είναι γεγονός
ότι ακόμη και σε ομοσπονδιακό
επίπεδο τα χρήματα για την ανα-
κούφιση από τις καταστροφές
έχουν αρχίσει να στερεύουν. Χα-
ρακτηριστικό είναι ότι ο πρόεδρος
Τζο Μπάιντεν αναγκάστηκε το φθι-
νόπωρο να ζητήσει από το Κογ-
κρέσο έγκριση για επιπλέον ενί-
σχυση του Ταμείου Ανάκαμψης,
καθώς οι πρόσφατες καταστροφές
το οδήγησαν εκτός προϋπολογι-
σμού.

Η ακρίβεια που εκκολάφθηκε το προηγούμενο διάστημα και θεριεύει μήνα με τον μήνα, θα
προσδιορίσει καθοριστικά την εκλογική συμπεριφορά των Ευρωπαίων πολιτών.

<<<<<<

Προβλέψεις για απώ-
λειες ύψους 150 δισ.
δολαρίων στον τομέα
του real estate, λόγω
της διάβρωσης του
εδάφους.

Προετοιμασίες στο Λονγκ Μπιτς με
προσχώματα περιμένοντας την κα-
κοκαιρία.

Δεν ζούμε στην Ανθρωπόκαινο
Την πρόταση να ονομαστεί η πα-
ρούσα γεωλογική περιόδος της Γης
Ανθρωπόκαινος απέρριψε επιτροπή
επιστημόνων δίνοντας τέλος σε
συζήτηση δεκαετιών. Η επιτροπή
αποφάσισε ότι η ταχεία μεταμόρ-
φωση του πλανήτη μας από την
ανθρώπινη δραστηριότητα δεν αξί-
ζει ξεχωριστού όρου, όπως η Τρια-
δική περίοδος για την αυγή των
δεινόσαυρων, η Παλαιογενής για
την εμφάνιση των θηλαστικών και
η Πλειστόκαινος που περιλαμβάνει
την τελευταία εποχή των παγετώ-
νων. Η χρονολόγηση των γεωλόγων
θέλει την ηλικίας 4,7 δισ. ετών Γη
να βρίσκεται στην Ολόκαινο πε-
ρίοδο, που ξεκίνησε πριν από 11.700
χρόνια με την υποχώρηση των πά-
γων. Η αλλαγή της χρονολόγησης
για να κηρυχθεί η έναρξη της Αν-
θρωποκαίνου, θα αποτελούσε πα-
ραδοχή ότι η πρόσφατη ανθρώπινη
δραστηριότητα υπήρξε τόσο ση-
μαντική, ώστε να οδηγήσει στη
λήξη της Ολοκαίνου.

Μία τέτοια παραδοχή θα δια-
μόρφωνε εκ νέου την ορολογία
των σχολικών βιβλίων και επιστη-
μονικών δημοσιεύσεων σε όλο τον
κόσμο, ενώ θα καθοδηγούσε την
επιστημονική κοινότητα επηρεά-
ζοντας την ανάλυση γεωλογικών
γεγονότων. Ξεχωριστή επιστημο-
νική επιτροπή, που συνεκλήθη
πριν από 15 χρόνια, είχε καταλήξει
ότι η Ανθρωπόκαινος ξεκίνησε στα
μέσα του 20ού αιώνα, όταν δοκιμές
πυρηνικών βομβών διασκόρπισαν
ραδιενεργά απόβλητα σε όλο τον
κόσμο. Τα μέλη της νέας επιτροπής,
όμως, θεώρησαν ότι ο ορισμός αυ-
τός ήταν υπερβολικά περιορισμένος
και άβολα σύγχρονος για να απο-

τελέσει σταθμό στη μεταμόρφωση
του πλανήτη από τον Homo sa-
piens. «Είναι περιοριστικό και
απλουστευτικό. Τι γινόταν κατά
τη διάρκεια της γέννησης της γε-
ωργίας, στη βιομηχανική επανά-
σταση, στον εποικισμό της Αμε-
ρικής ή της Αυστραλίας;», λέει ο
Γιαν Πιοτρόφσκι, μέλος της επι-
τροπής και καθηγητής στο Πανε-
πιστήμιο του Αρχους στη Δανία.
«Η επιρροή του ανθρώπου ξεπερ-
νάει κατά πολύ τον γεωλογικό χρό-

νο. Αν το αγνοήσουμε, αγνοούμε
τον πραγματικό αντίκτυπο του αν-
θρώπου πάνω στον πλανήτη», λέει
ο Μάικ Ουόκερ του Πανεπιστημίου
Σεν Ντέιβιντ της Ουαλλίας και
μέλος της επιτροπής.

Οι επιστήμονες της επιτροπής
δεν αρνούνται ασφαλώς ότι η σύγ-
χρονη εποχή αξίζει έναν όρο που
θα υπογραμμίζει την ξεχωριστή
φύση της. Ραδιενεργά ισότοπα από
πυρηνικές δοκιμές, πλαστικά και
βιομηχανική τέφρα, τσιμέντο και
μεταλλικοί ρύποι έχουν αυξήσει
την εξαφάνιση ειδών και αφήνουν
μόνιμο γεωλογικό αποτύπωμα.

Τα μέλη της επιτροπής που ψή-
φισαν κατά του όρου προτιμούν
να περιγράφουν την Ανθρωπόκαινο
ως γεγονός και όχι ως εποχή, χα-
ρακτηρισμός που δεν απαιτεί έγ-
κριση από επιστημονική επιτροπή.
Πολλά από τα κρισιμότερα συμ-
βάντα στη Γη υπήρξαν, όμως, «γε-
γονότα», όπως οι μαζικές εξαφανί-
σεις ειδών, οι φάσεις ταχείας ανά-
πτυξης της βιοποικιλότητας και η
πλήρωση της γήινης ατμόσφαιρας
με οξυγόνο πριν από 2,1 με 2,4 δισ.
χρόνια. Παρά την απόρριψη της
πρότασης της Ανθρωποκαίνου, η
νέα εποχή μπορεί να αποκτήσει
την ονομασία της στο μέλλον. Αυτό
όμως θα απαιτήσει την επανάληψη
της διαδικασίας συζήτησης και ψη-
φοφορίας. «Η ανθρώπινη σφραγίδα
είναι πια ανεξίτηλη και θα είναι
αναγνωρίσιμη στα γεωλογικά δε-
δομένα. Αυτό δεν μπορεί να αμφι-
σβητηθεί. Η χρονολόγηση και ο
χαρακτηρισμός της εποχής αυτής
μένει να αποφασισθούν από τους
μακρινούς μας απογόνους», λέει ο
δρ Πιοτρόφσκι.

<<<<<<

Προβλέψεις για απώ-
λειες ύψους 150 δισ.
δολαρίων στον τομέα
του real estate, λόγω
της διάβρωσης του
εδάφους.

Μανιτάρι καπνού μετά από
έκρηξη επάνω από την ατόλη
Μπικίνι, στα Νησιά Μάρσαλ, το
1946. 
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Λίγες ημέρες μετά την απόφαση
της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπε-
ζας να αφήσει τα επιτόκια αμετά-
βλητα, παραχωρεί συνέντευξη στην
«Κ» ο διοικητής της Τράπεζας της
Ελλάδος, κ. Γιάννης Στουρνάρας.
Τονίζει πως τα μέτρα νομισματικής
πολιτικής καταφέραν να δαμάσουν
τον πληθωρισμό χωρίς σημαντικές
παρενέργειες στην πραγματική οι-
κονομία και στην χρηματοπιστω-
τική σταθερότητα. Μιλά επίσης για
τα σημάδια μείωσης των επιτοκίων,
τις επιπτώσεις που θα φέρουν στις
τράπεζες όταν αρχίσουν να μει-
ώνονται, τις επενδύσεις μεταξύ ελ-
ληνικών και κυπριακών τραπεζών,
αλλά και για τη σχέση του με τον
διοικητή της Κεντρικής Τράπεζας
της Κύπρου.
- Σε ποιο ποσοστό θεωρείτε πως
έχουν καταγραφεί οι προηγού-
μενες αυξήσεις των επιτοκίων
στην πραγματική οικονομία;
Ανησυχείτε μήπως η «δόση του
φαρμάκου» στο τέλος αποδειχ-
θεί μεγαλύτερη από την ανα-
γκαία;

- Από τον Ιούλιο του 2022 και
μέσα σε σύντομο χρονικό διάστημα
(μέχρι τον Σεπτέμβριο του 2023)
στο Διοικητικό Συμβούλιο της ΕΚΤ
προχωρήσαμε σε μεγάλες και δια-
δοχικές αυξήσεις επιτοκίων, προ-
κειμένου ο ρυθμός πληθωρισμού
στη Ζώνη του Ευρώ να επανέλθει
εγκαίρως στο μεσοπρόθεσμο στόχο
του 2%. Οι αυξήσεις των βασικών
επιτοκίων της ΕΚΤ ήταν πρωτοφα-
νείς, τόσο σε ταχύτητα όσο και σε
ένταση, και μεταδόθηκαν δυναμικά,
αρχικά στις συνθήκες χρηματοδό-
τησης και στη συνέχεια στην οι-
κονομία. Έχουμε ήδη δει σημαν-
τικές αυξήσεις στα επιτόκια δανει-
σμού των επιχειρήσεων και νοικο-
κυριών, τα οποία οδήγησαν σε μεί-
ωση της ζήτησης δανείων, και σε
συνδυασμό με τα πιο αυστηρά πι-
στοδοτικά κριτήρια από την πλευρά
των τραπεζών, επιβραδύνθηκε η
πιστωτική επέκταση. Οι αυστηρές
συνθήκες χρηματοδότησης έχουν
επιδράσει ανασταλτικά στη μακρο-
οικονομική ζήτηση και συνέβαλαν
στον περιορισμό των πληθωριστι-
κών πιέσεων. 

Η αποτελεσματικότητα της νο-
μισματικής πολιτικής είναι ιδιαίτερα
ορατή στην ταχεία αποκλιμάκωση
του πληθωρισμού. Ο πληθωρισμός
στην Ευρωζώνη από 10,6% τον
Οκτώβριο του 2022 έχει μειωθεί
στο 2,6% τον Φεβρουάριο του 2024.

Κινούμαστε πλέον σε επίπεδα πολύ
κοντά στον στόχο μας. Ταυτόχρονα,
καταφέραμε μια ομαλή προσγείωση
της οικονομίας με τα αρνητικά σε-
νάρια ύφεσης να μην επαληθεύον-
ται. Η αυστηροποίηση της νομι-
σματικής πολιτικής επιβράδυνε βέ-
βαια την οικονομικήδραστηριότητα,
με το ΑΕΠ στην Ευρωζώνη να πα-
ρουσιάζει στασιμότητα από το τέλος
του 2022 και έπειτα. Εδώ, πρέπει
να σημειωθεί, ότι στην Ελλάδα και
την Κύπρο οι ρυθμοί αύξησης του
ΑΕΠ που καταγράφονται τα τελευ-
ταία χρόνια είναι υψηλότεροι σε
σχέση με τους αντίστοιχους ρυθ-
μούς πολλών άλλων κρατών στη
Ζώνη του Ευρώ.

Αν και τα επιτόκια έχουν παρα-
μείνει σταθερά από τον Σεπτέμβριο
του 2023, οι προηγούμενες αυξήσεις
των επιτοκίων θα συνεχίζουν να
μεταδίδονται στις συνθήκες χρη-
ματοδότησης και στην πραγματική
οικονομία σε κάποιο βαθμό και
εντός του τρέχοντος έτους, καθώς
η νομισματική πολιτική λειτουργεί
με χρονικές υστερήσεις. Ωστόσο,
δεν περιμένουμε σημαντικές αρ-
νητικές επιπτώσεις στην οικονομία.
Σύμφωνα με τις τελευταίες προβλέ-
ψεις, αναμένουμε ανάκαμψη του
ρυθμού ανάπτυξης από τα μέσα
του 2024 και μετά. Μπορούμε να
πούμε πλέον με μεγάλη βεβαιότητα
ότι τα μέτρα νομισματικής πολιτικής
καταφέραν να δαμάσουν τον πλη-
θωρισμό χωρίς σημαντικές παρε-
νέργειες στην πραγματική οικονομία
και στη χρηματοπιστωτική σταθε-
ρότητα.
- Ποια μακροοικονομικά σημάδια
θα ήταν ενθαρρυντικά προκει-
μένου να ξεκινήσει ο αντίθετος
νομισματικός κύκλος, αυτός της
μείωσης των επιτοκίων;

- Προκειμένου να ξεκινήσει ο κύ-
κλος της αποκλιμάκωσης των επι-
τοκίων πολιτικής της ΕΚΤ, πρέπει
να είμαστε βέβαιοι στο Δ.Σ. της ΕΚΤ
ότι ο πληθωρισμός συγκλίνει στα-
θερά προς τον μεσοπρόθεσμο στόχο
του 2%. Πράγματι, έχει σημειωθεί
σημαντική πρόοδος στην επιβρά-
δυνση του πληθωρισμού στη Ζώνη
του Ευρώ από το ιστορικά υψηλό
επίπεδο, που σημειώθηκε τον Οκτώ-

βριο του 2022, μέχρι σήμερα. Με
βάση τις τελευταίες προβλέψεις, η
επιβράδυνση του πληθωρισμού ανα-
μένεται να συνεχιστεί και το επόμενο
χρονικό διάστημα. Συγκεκριμένα,
προβλέπεται να φτάσει στο 2% στο
δεύτερο μισό του 2025 και να πα-
ραμείνει σε επίπεδα συμβατά με
τον στόχο μέχρι το τέλος του 2026. 

Η εξασθένιση των πληθωριστι-
κών πιέσεων επιβεβαιώνεται και
από τους υποκείμενους δείκτες του
πληθωρισμού. Συγκεκριμένα, ο πυ-
ρήνας του πληθωρισμού στη Ζώνη
του Ευρώ με βάση τον δείκτη τιμών
καταναλωτή εξαιρουμένων των το-
μέων της ενέργειας και των τροφί-
μων, συνεχίζει να επιβραδύνεται
και προβλέπεται να πλησιάσει κοντά
στο 2% εντός του επόμενου έτους.
Παράλληλα, η αναμενόμενη στα-
διακή εξασθένιση του ρυθμού αύ-
ξησης των μισθών, τα περιορισμένα
περιθώρια κέρδους και η εξέλιξη
της παραγωγικότητας, αναμένεται
να μετριάσουν την πληθωριστική
επίδραση της ανόδου του κόστους
εργασίας. 

Επιπλέον, η μέχρι σήμερα πε-
ριοριστική νομισματική πολιτική
θα συνεχίσει να μεταδίδεται κατά
το επόμενο χρονικό διάστημα, τόσο
στις συνθήκες χρηματοδότησης,
επηρεάζονταςτα επιτόκια δανεισμού
και τον ρυθμό ανόδου των πιστώ-
σεων, όσο και στην πραγματική οι-
κονομία, περιορίζοντας περαιτέρω
τη ζήτηση και τον ρυθμό αύξησης
των τιμών. Ωστόσο, η αβεβαιότητα
σχετικά με τις προοπτικές του πλη-
θωρισμού και της οικονομικής δρα-
στηριότητας παραμένει αυξημένη,
λόγω και των παγκόσμιων εξελίξεων
και των γεωπολιτικών διαταραχών.
Εκτιμώ ότι, με βάση τα οικονομικά
δεδομένα, που θα καθίστανται δια-
θέσιμα κατά τη διάρκεια του δευ-
τέρου τριμήνου του έτους, θα πλη-
σιάσουμε το σημείο στο οποίο θα
μπορέσουμε να μειώσουμε τα επι-
τόκια πολιτικής χωρίς να θέσουμε
σε κίνδυνο την πρόοδο προς τη στα-
θερότητα των τιμών που έχει επι-
τευχθεί έως τώρα.

Η νέα κανονικότητα
- Πιστεύετε ότι στο προβλεπτό
μέλλον μπορεί να επαναληφθεί
το σενάριο όπου τα επιτόκια θα
επανέλθουν στα μηδενικά επί-
πεδα που είδαμε πριν από την
πανδημία;

- Αν και φυσικά κανείς δεν μπορεί
να προβλέψει το μέλλον, είμαι δύ-
σπιστος ως προς το κατά πόσο μπο-
ρεί να επαναληφθεί ένα τέτοιο σε-
νάριο. Το κύριο ερώτημα είναι ποιο

θα είναι το επίπεδο των επιτοκίων,
όταν ο πληθωρισμός συγκλίνει στα-
θερά προς τον στόχο του 2%. Εδώ
έχει σημασία η εξέλιξη του φυσικού
επιτοκίου, που είναι το επιτόκιο
ισορροπίας της οικονομίας, γνωστό
ως r*. Λέγεται και ουδέτερο επιτόκιο
με την έννοια ότι είναι το βραχυ-
πρόθεσμο επιτόκιο στο οποίο η ζή-
τηση και η προσφορά έρχονται σε
ισορροπία, η οικονομία βρίσκεται
σε πλήρη απασχόληση και ο πλη-
θωρισμός έχει σταθεροποιηθεί στο
επιθυμητό επίπεδο. 

Το φυσικό επιτόκιο είναι μια ση-
μαντική έννοια για τη νομισματική
πολιτική. Όταν η ΕΚΤ εφαρμόζει
ένα επιτόκιο πολιτικής υψηλότερο
από το r*, ασκεί περιοριστική πο-
λιτική με στόχο την μείωση του
πληθωρισμού στο επιθυμητό επί-
πεδο. Έχει σημασία λοιπόν το πώς
θα εξελιχθεί το επιτόκιο αυτό με-
σοπρόθεσμα. 

Παρότι ο ακριβής υπολογισμός
του επιτοκίου αυτού περιβάλλεται
από αβεβαιότητα, γνωρίζουμε ότι
διάφοροι παράγοντες επιδρούν στο
φυσικό επιτόκιο, όπως η αύξηση
της παραγωγικότητας, η γήρανση
του πληθυσμού, η πρόσφατη αντι-
στροφή της παγκοσμιοποίησης, τα
υψηλότερα επίπεδα δημοσίου χρέ-
ους μετά την πανδημία, η τεχνητή
νοημοσύνη, η πράσινη μετάβαση
και οι πολιτικές προσαρμογής στην
κλιματική αλλαγή. Αν και κάποιες
από αυτές τις δυνάμεις αναμένεται
να συμβάλουν στη διατήρηση του
φυσικού επιτοκίου σε χαμηλά επί-
πεδα, κάποιες άλλες ενδέχεται να
αντισταθμίσουν την επίδραση αυτή.
Ο συνδυασμός τους συνηγορεί στο
ότι το φυσικό επιτόκιο στη νέα κα-
νονικότητα δύσκολα θα επανέλθει
στα προ πανδημίας χαμηλά επίπεδα.
Επομένως, φαίνεται ότι, όταν επι-
τευχθεί η σταθεροποίηση του πλη-

θωρισμού στονστόχο, οι αποφάσεις
νομισματικής πολιτικής θα διαμορ-
φώνουν τα επιτόκια πολιτικής κοντά
σε αυτό το φυσικό επιτόκιο, δηλαδή
σε επίπεδα πολύ χαμηλότερα από
σήμερα, αλλά υψηλότερα σε σχέση
με την περίοδο προ πανδημίας.
- Ανησυχείτε για τις επιπτώσεις
στις τράπεζες όταν θα ξεκινήσει
η κάθοδος –των επιτοκίων– ή
θεωρείτε ότι οι συνθήκες είναι
τέτοιες που θα επιτρέψουν μια
πιο ομαλή μετάβαση; 

- Η άνοδος των βασικών επιτο-
κίων της ΕΚΤ συνέβαλε σημαντικά
στην κερδοφορία των τραπεζών πα-
νευρωπαϊκά, μέσω της ενίσχυσης
των εσόδων από τόκους. Οι τράπεζες
που το μεγαλύτερο μέρος του δα-
νειακού χαρτοφυλακίου αποτελείται
από δάνεια κυμαινόμενου επιτοκίου,
όπως στην Ελλάδα, ωφελήθηκαν
περισσότερο. Αντίστοιχα, η στα-
διακή αποκλιμάκωση των βασικών
επιτοκίων της ΕΚΤ αναμένεται να
επηρεάσει αρνητικά τα έσοδα από
τόκους τους. Αυτή η προοπτική ήδη
απασχολεί τα επιτελεία των ελλη-
νικών τραπεζών αλλά και εμάς ως
επόπτες. 

Ωστόσο, ο τραπεζικός τομέας
βρίσκεται σε πολύ καλύτερη θέση
σε σχέση με το παρελθόν για να αν-
τιμετωπίσει πιθανές αναταράξεις,
καθώς και την προοπτική αποκλι-
μάκωσης των επιτοκίων. Οι τράπεζες
έχουν βελτιώσει σημαντικά την ποι-
ότητα χαρτοφυλακίου τους και έχουν
μειώσει το κόστος πιστωτικού κιν-
δύνου. Παράλληλα, έχουν ολοκλη-
ρώσει σε μεγάλο βαθμό τις ενέργειες
εξορθολογισμού του κόστους λει-
τουργίας τους και εμφανίζουν έναν
εξαιρετικά ικανοποιητικό δείκτη
αποτελεσματικότητας.

Στην Ελλάδα και την Κύπρο οι ρυθμοί αύξησης του ΑΕΠ που καταγράφονται τα τελευταία χρόνια είναι υψηλότεροι σε
σχέση με τους αντίστοιχους ρυθμούς πολλών άλλων κρατών στη Ζώνη του Ευρώ.

<<<<<<

Οι αυστηρές συνθήκες
χρηματοδότησης έχουν
επιδράσει ανασταλτικά
στη μακροοικονομική
ζήτηση.

- Πώς αξιολογείτε την επέκταση
μιας ελληνικής συστημικής τρά-
πεζας στην κυπριακή τραπεζική
αγορά μέσω της εξαγοράς μιας
άλλης συστημικής τράπεζας; 

- Καθώς αφήνουμε πίσω μας τα
προβλήματα της δεκαετούς κρίσης,
η αναζήτηση υγιούς ανάπτυξης
και διαφοροποίησης των δραστη-
ριοτήτων των ελληνικών τραπεζών
πέραν των εγχώριων συνόρων,
είναι κεντρικό ζητούμενο. Η Κύπρος
είναι ένας οικονομικός χώρος οι-
κείος για τα ελληνικά πιστωτικά
ιδρύματα, καθώς, ακόμα και κατά
την διάρκεια της κρίσης, αυτά είχαν
αδιάλειπτη παρουσία – παρά την
συρρίκνωση της δραστηριότητας
τους. Σήμερα, η οικονομική πραγ-
ματικότητα σε Ελλάδα και Κύπρο
είναι διαφορετική σε σχέση με πριν
από δέκα έτη. Οι δύο χώρες κινούν-
ται με θετικούς ρυθμούς ανάπτυξης,
ενώ ο χώρος της ΝΑ Μεσογείου
και οι πρωτοβουλίες για ανάπτυξη
δικτύων και αγωγών και οι συνερ-

γασίες μεταξύ χωρών έχουν ανα-
δείξει νέες οικονομικές δυνατότητες
και ευκαιρίες. Σε αυτό το τοπίο βλέ-
πω συνέργειες και αξιολογώ θετικά
την εν λόγω εξαγορά, η οποία φυ-
σικά τελεί υπό την έγκριση των
αρμόδιων αρχών.
- Πιστεύετε πως τα προβλήματα
που αντιμετώπισαν οι δύο χώ-
ρες σε σχέση με την ποιότητα
του ενεργητικού των τραπεζών
τους βρίσκονται πίσω μας; 

- Η ποιότητα του χαρτοφυλακίου
των ελληνικών τραπεζών έχει βελ-
τιωθεί θεαματικά τα τελευταία χρό-
νια. Από το υψηλό του Μαρτίου
2016 τα μη εξυπηρετούμενα δάνεια
των ελληνικών τραπεζών έχουν
μειωθεί σχεδόν κατά 90% με το πο-
σοστό των ΜΕΔ να ανέρχεται σε
7,9% τον Σεπτέμβριο του 2023. Το
πρόγραμμα παροχής κρατικών εγ-
γυήσεων για την τιτλοποίηση των
μη εξυπηρετούμενων δανείων συ-
νέβαλε σημαντικά στην εξέλιξη
αυτή. Εξίσου θεαματική ήταν και

η μείωση των μη εξυπηρετούμενων
δανείων των κυπριακών τραπεζών.

Η επιβράδυνση του ρυθμού οι-
κονομικής ανάπτυξης στην Ελλάδα
και η αύξηση των βασικών επιτο-
κίων της ΕΚΤ έχουν ασκήσει πίεση
στη χρηματοοικονομική κατάσταση
των επιχειρήσεων και των νοικο-
κυριών, αλλά δεν έχουν, ακόμα
τουλάχιστον, αποτυπωθεί σε αύ-
ξηση των ροών μη εξυπηρετούμε-
νων δανείων. Η διατήρηση του
ρυθμού οικονομικής ανάπτυξης σε
ικανοποιητικό επίπεδο, η επιβρά-
δυνση του πληθωρισμού και η δια-
φαινόμενη σταδιακή μείωση των
βασικών επιτοκίων από την ΕΚΤ
από το τρέχον έτος, αναμένεται να
αμβλύνουν τις όποιες επιπτώσεις
στην ποιότητα του χαρτοφυλακίου
των ελληνικών και των κυπριακών
τραπεζών.
- Πόσο έτοιμες είναι οι τράπεζες
στις δύο χώρες να αντιμετωπί-
σουν τους νέους κινδύνους που
σχετίζονται με την κλιματική

κρίση και την κυβερνοασφάλεια;
Μήπως θα απαιτηθούν μεγαλύ-
τερα σχήματα για να ανταπο-
κριθούν;

- Οι μεγάλες προκλήσεις που
σχετίζονται με την αντιμετώπιση
των αδιαμφισβήτητων φαινομένων
και επιπτώσεων της κλιματικής αλ-
λαγής, και οι μακροπρόθεσμοι και
φιλόδοξοι στόχοι που έχει θέσει η
Ευρωπαϊκή Ένωση να καταστεί
κλιματικά ουδέτερη η οικονομία
έως το 2050, έχουν κάνει ισχυρή
την ανάγκη για αναβάθμιση του
ρόλου του τραπεζικού συστήματος
ως αναφορά στη διαχείριση του
συγκεκριμένου θέματος. Ειδικότερα,
η Ελλάδα και η Κύπρος λόγω της
γεωγραφικής τους θέσης στην ανα-
τολική Μεσόγειο καλούνται όλο και
πιο συχνά να αντιμετωπίσουν έν-
τονα κλιματικά φαινόμενα όπως η
ξηρασία, οι καύσωνες και οι πυρ-
καγιές ή οι ακραίες βροχοπτώσεις.
Σε αυτό το πλαίσιο ελληνικές και
κυπριακές τράπεζες οφείλουν να

διαχειριστούν τους κλιματικούς
κινδύνους που αποτελούν πηγή
αστάθειας, και παράλληλα να στη-
ρίξουν τη μετάβαση σε μία βιώσιμη
ανάπτυξη μέσω της διοχέτευσης
χρηματικών πόρων σε «πράσινες»
επενδύσεις. 

Αυτό που έχουμε καταστήσει
σαφές ως επόπτες σε ευρωπαϊκό
επίπεδο, είναι πως οι προσπάθειες
και οι απαιτήσεις μας προς αυτήν
την κατεύθυνση είναι συστηματικές
και ίσως αυστηρές, χωρίς βέβαια
να έχουν σκοπό να λάβουν τη μορφή
τιμωρίας προς στις τράπεζες, αλλά
αποσκοπούν στο να τις προετοι-
μάσουν και σε βάθος χρόνου να τις
προστατέψουν από τις ορατές πλέον
επιπτώσεις της κλιματικής αλλαγής. 

Ταυτόχρονα, οι τράπεζες παγ-
κοσμίως –αλλά και στη χώρα μας–
περνούν από την εποχή του ήπιου
ψηφιακού μετασχηματισμού στην
ταχύτερη υιοθέτηση καινοτόμων
τεχνολογιών (π.χ. AI), οι οποίες απο-
τελούν μια εν εξελίξει κανονιστική

πρόκληση για τις ρυθμιστικές αρχές,
ώστε να ανταποκριθούν στις νέες
απαιτήσεις ενός ψηφιακά μεταλ-
λασσόμενου κόσμου. Έτσι, η με-
τάβαση σε νέες ψηφιακές πλατ-
φόρμες και υπηρεσίες ανοίγει μεν
το πεδίο παροχής υπηρεσιών αλλά
ταυτόχρονα καθιστά τις τράπεζες
περισσότερο ευάλωτες σε νέες ψη-
φιακές απειλές. 

Για την καλύτερη ανταπόκριση
σε κυβερνοεπιθέσεις σημαντικό
ρόλο δεν διαδραματίζει τόσο το μέ-
γεθος, όσο η συνολική αντίληψη
του κινδύνου η οποία όμως προ-
ϋποθέτει πως τα στελέχη μιας ισχυ-
ρής δομής εταιρικής διακυβέρνησης
έχουν τις απαραίτητες γνώσεις και
τη συνεχή ενημέρωση ώστε να είναι
σε θέση να αναγνωρίσουν τις αυ-
ξημένες απειλές που προκύπτουν
από τον κυβερνοχώρο και να υλο-
ποιήσουν αποτελεσματικές στρα-
τηγικές ασφαλείας για να διασφα-
λίσουν την ακεραιότητα των υπη-
ρεσιών των τραπεζών.

Κεντρικό ζητούμενο η υγιής ανάπτυξη των πιστωτικών ιδρυμάτων

- Βρισκόμαστε στο διάστημα που
είτε θα ανακοινωθεί νέος διοικητής
της Κεντρικής Τράπεζας της Κύπρου,
είτε η ανανέωση του υφιστάμενου.
Εάν μπορούσατε, τι θα συμβου-
λεύατε τον πρόεδρο της Δημοκρα-
τίας;
- Στην Κύπρο ήρθαμε με την
υποδιοικήτρια της ΤτΕ κυρία Χρι-
στίνα Παπακωνσταντίνου για να
υπογράψουμε Μνημόνιο Συνερ-
γασίας και ανταλλαγής τεχνο-
γνωσίας με την Κεντρική Τράπε-
ζα της Κύπρου. Στο πλαίσιο της
επίσκεψης, βεβαίως και είχαμε
πολύ χρήσιμες συναντήσεις με

τον πρόεδρο της Δημοκρατίας
της Κύπρου κ. Νίκο Χριστοδουλί-
δη, τον υπουργό Οικονομικών κ.
Μάκη Κεραυνό και, φυσικά, τον
ομόλογό μου κ. Κωνσταντίνο
Ηροδότου, για τις οικονομίες της
Κύπρου και της Ελλάδας, τους
τραπεζικούς κλάδους των δύο
χωρών και τις ευκαιρίες συνερ-
γασίας, καθώς και για ζητήματα
που αφορούν την οικονομία της
Ευρωζώνης συνολικά. Με τον κ.
Ηροδότου, έναν εξαιρετικό κεν-
τρικό τραπεζίτη, έχω μια άριστη
και αμοιβαίως επωφελή συνερ-
γασία όλα αυτά τα χρόνια.

Εχω άριστη σχέση με Ηροδότου

Η Κύπρος οικείος
οικονομικός χώρος
για την Ελλάδα
Γιάννης Στουρνάρας: Οι συνέργειες μεταξύ
των δύο κρατών δημιουργούν ευκαιρίες
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Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Σειρά ερωτημάτων και προβλημα-
τισμό έχει επιφέρει στον κλάδο
των ξενοδοχείων το θέμα επιβολής
τέλους διαμονής της τάξης των 2,5
ευρώ/διανυκτέρευση στα ξενοδο-
χεία και τα τουριστικά καταλύματα,
με τους αρμόδιους συνδέσμους να
έχουν ήδη εκφράσει ακροθιγώς
τις ανησυχίες τους, και να ετοιμά-
ζονται να τις καταθέσουν λεπτο-
μερώς σε επαφές που προγραμμα-
τίζονται τις επόμενες ημέρες με
το Κέντρο Οικονομικών Μελετών
του Πανεπιστημίου Κύπρου. Ήδη
γνωρίζουμε ότι έχει κλειδώσει συ-
νάντηση του ΠΑΣΥΞΕ (Παγκύπριος
Σύνδεσμος Ξενοδόχων) για τις 13
Μαρτίου. Η «Κ» μίλησε με τον γε-
νικό διευθυντή του ΠΑΣΥΞΕ Φι-
λόκυπρο Ρουσουνίδη, ο οποίος πα-
ρέθεσε τα σημαντικότερα ζητήματα
που προκύπτουν όπως είναι ο χρό-
νος εφαρμογής του τέλους και ποι-
ους θα αφορά, ενώ έδωσε το πλαί-
σιο για τα αντισταθμιστικά μέτρα
τα οποία θα ζητηθούν. Πάντως,
βάσει υπολογισμών των αφίξεων
του περασμένου έτους και του μέ-
σου όρου διάρκειας παραμονής,
το συγκεντρωθέν ποσό από το τέ-
λος κυμαίνεται γύρω στα 70 εκατ.
ευρώ ετησίως.

Σημεία προβληματισμού
Καταρχάς θα πρέπει να ξεκα-

θαρίσει η έναρξη της εφαρμογής
του τέλους διαμονής. Όπως ανα-
φέρει ο κ. Ρουσουνίδης υπάρχουν
αντικειμενικές δυσκολίες στην
άμεση εφαρμογή του, εφόσον ήδη
η πλειοψηφία των τουριστικών
πακέτων για το 2024 αλλά και αριθ-
μός του 2025 είναι ήδη προσυμ-
φωνημένα και προπληρωμένα σε
συγκεκριμένες τιμές. Επομένως,
αν το μέτρο τεθεί σε εφαρμογή εν-
τός του 2024, τότε δεν αποκλείεται
να απορροφηθεί από το ίδιο το ξε-
νοδοχείο, τουλάχιστον σε πρώτη

φάση. Αναφέρεται επίσης ότι οι
υπολογισμοί βασίστηκαν στις δια-
νυκτερεύσεις του 2023, χωρίς να
έχει υπολογιστεί η εικόνα του του-
ρισμού το 2024, ενώ εκφράζεται
ανησυχία για το κατά πόσο αυτή
η αλλαγή θα έχει αρνητική επί-
πτωση στις τουριστικές κρατήσεις
και την ελκυστικότητα του προ-
ορισμού. «Για το καλό της βιομη-
χανίας θα πρέπει να κάτσουμε να
βρούμε αντισταθμιστικά μέτρα για

να μειώσουμε τον όποιο αρνητικό
αντίκτυπο θα έχει στο τουριστικό
μας προϊόν και την ελκυστικότητα
της χώρας μας» σχολίασε ο κ. Ρουσ-
σουνίδης. Είναι επίσης σημαντικό
να ξεκαθαρίσει το κατά πόσο το
τέλος θα επιβάλλεται ανά άτομο ή
ανά δωμάτιο. Με αυτόν τον τρόπο
θα υπάρχει πιο σαφής εικόνα για
τις προθέσεις της κυβέρνησης και
το τελικό κόστος για τον επισκέπτη.

Αύξηση του κόστος
Πάντως, η επιβολή του τέλους

διαμονής δεν είναι το μοναδικό
στοιχείο στην εξίσωση που αυξάνει
το κόστος επίσκεψης του τουρίστα
το επόμενο διάστημα. Όπως πε-
ριγράφει ο πρόεδρος του ACTA
(Σύνδεσμος Ταξιδιωτικών Πρα-
κτόρων Κύπρου) Χάρης Παπαχα-
ραλάμπους, θα πρέπει να ληφθεί
υπόψη και η αύξηση του κόστους

καυσίμων από τον Απρίλιο, η οποία
επιβαρύνει όχι μόνο τον Κύπριο
καταναλωτή αλλά και τον επισκέ-
πτη, εφόσον μεταφράζεται σε αύ-
ξηση του κόστους μεταφοράς. Ιδι-
αίτερα δε, εφόσον οι επιλογές για
τις δημόσιες μεταφορές είναι πε-
ριορισμένες. Αυτό που τονίζεται
είναι ότι πρέπει να προστατευτεί
ο τουρισμός όσο το δυνατό περισ-
σότερο από τις ανατιμήσεις. Παρά
το γεγονός ότι αναγνωρίζεται το
αποτύπωμα του τουρισμού στο
περιβάλλον, εντούτοις θεωρείται
δεδομένο ότι αν αυξηθεί το κόστος
διακοπών λόγω των ευρύτερων
ανατιμήσεων τότε θα οδηγηθούμε
με μαθηματική ακρίβεια και σε
μείωση ποσοστών αφίξεων. Από
πλευράς των ταξιδιωτικών πρα-
κτόρων επισημαίνεται επίσης ότι
θα πρέπει να ξεκαθαρίσει για πα-
ράδειγμα κατά πόσο το τέλος θα
επιβαρύνει και ανήλικους επισκέ-
πτες καθώς και ο τρόπος εφαρμο-
γής του σε καταλύματα τύπου
airbnb τα οποία ενδεχομένως να
μην έχουν εγγραφεί ακόμη στον
κατάλογο των αδειοδοτημένων
καταλυμάτων. Σε κάθε περίπτωση,
ανέφερε, ότι θα πρέπει να γίνουν
σωστοί χειρισμοί και να δοθεί χρό-
νος για να ενημερωθούν και οι
tour operators του εξωτερικού
ώστε να μπορούν να κλείνουν τις
συμφωνίες τους στη βάση των νέ-
ων δεδομένων. 

Τα αντισταθμιστικά
Όλες οι ανησυχίες αναμένεται

να συζητηθούν στην επικείμενη
συνάντηση της 13ης Μαρτίου
(υπενθυμίζεται ότι το σχέδιο είναι
υπό διαβούλευση μέχρι τις 19 Μαρ-
τίου) ενώ οι ξενοδόχοι ετοιμάζονται
να ζητήσουν αντισταθμιστικά μέ-
τρα ώστε, όπως αναφέρεται, να
μειωθεί το κόστος που μπορεί να
έχει η βιομηχανία από την εφαρ-
μογή του μέτρου. Γίνονται σκέψεις,
για παράδειγμα, να ζητηθεί όπως

το συγκεκριμένο τέλος διοχετεύεται
στα ταμεία του κράτους μέσω μιας
διαφορετικής οδού, όπως με μια
μικρή επιβάρυνση στο αεροπορικό
εισιτήριο και όχι στα ξενοδοχεία.
Πέραν τούτου, αναμένεται ότι θα
ζητηθεί μια έκπτωση σε λογαρια-
σμούς ηλεκτρικού ρεύματος, ή μεί-
ωση των δημοτικών τελών όπως
τέλος διανυκτέρευσης, ή τέλος
αποχετευτικού ως αντιστάθμισμα
προς τους ξενοδόχους. Με αυτή
την κίνηση ο στόχος είναι να αν-
τισταθμιστεί το κόστος για τους
ξενοδόχους εφόσον αναμένεται
ότι μερίδα αυτών στην προσπάθειά
τους να παραμείνουν ανταγωνι-
στικοί και με συμφωνημένες τιμές
με συγκεκριμένους εταίρους να
αποφασίσουν να απορροφήσουν
οι ίδιοι αυτό το κόστος.

Θα ζητηθεί επίσης εξαίρεση για
τα πιστοποιημένα πράσινα ξενο-
δοχεία και τους πελάτες τους, ώστε
αυτό το μέτρο να αποτελέσει και
μιας μορφής κίνητρο για την πε-
ριβαλλοντική πιστοποίηση των
μονάδων. Από εκεί και πέρα, δεν
αποκλείεται να συζητηθεί και η
επιχορήγηση του κόστους για την
ενεργειακή αναβάθμιση των ξε-
νοδοχείων και η προσπάθεια να
βρεθούν λύσεις και μέσα από ευ-
ρωπαϊκά προγράμματα. Είναι επί-
σης σημαντικό όπως αναφέρει ο
κ. Ρουσουνίδης, να υπάρχει ένας
οδηγός με κωδικοποίηση του τι
σημαίνει ενεργειακή αναβάθμιση
και τις προδιαγραφές που πρέπει
να πληροί μια μονάδα ώστε να θε-
ωρείται πράσινη και να μπορεί να
ενισχυθεί και με σχετική επιχορή-
γηση ώστε να προχωρεί σε τέτοιες
ενέργειες. Όλα αυτά θα συζητη-
θούν με την επιτροπή του Κέντρου
Οικονομικών Μελετών και ανάλογα
με τις απαντήσεις θα καθοριστούν
και οι επόμενες επαφές και το κατά
πόσο θα ακολουθήσουν επαφές
και με τον υπουργό Οικονομικών
Μάκη Κεραυνό. 

Με ανοικτά κεφάλαια το τέλος της διανυκτέρευσης
Ετοιμάζονται να ζητήσουν αντισταθμιστικά μέτρα και ελαφρύνσεις σε άλλες φορολογίες οι ξενοδόχοι 

Βάσει υπολογισμών των αφίξεων του περασμένου έτους και του μέσου
όρου διάρκειας παραμονής, το συγκεντρωθέν ποσό από το τέλος
κυμαίνεται γύρω στα 70 εκατ. ευρώ ετησίως.

Στο μεταξύ, όπως διαφαίνεται
από τα μηνύματα που προέκυψαν
από τη διεθνή έκθεση τουρισμού
στο Βερολίνο, οι αριθμοί των κρα-
τήσεων για το έτος αναμένονται
στα επίπεδα του 2023, ενδεχομέ-
νως μια μικρή αρνητική απόκλιση
το τρέχον έτος. Στα θετικά κατα-
γράφεται το γεγονός ότι αναμέ-
νεται μια αύξηση στις προσφερό-
μενες θέσεις για το 2025. Πάντως
για το 2024, αναμένεται ότι οι
διαθέσιμες θέσεις για Κύπρο θα
είναι ίδιες με το 2023 αν και
υπάρχει μια ανησυχία για το πο-
σοστό των κρατήσεων, εφόσον
υπάρχουν αστάθμητοι παράγον-
τες οι οποίοι αναμένεται να επη-

ρεάσουν, όπως είναι η διοργάνω-
ση του EURO στη Γερμανία τον
Ιούνιο του 2024, οι Ολυμπιακοί
Aγώνες τους μήνες Ιούλιο και Αύ-
γουστο σε συνάντηση και με τις
επιπτώσεις σε τουριστικές αγο-
ρές λόγω του πολέμου στο Ισ-
ραήλ. Φαίνεται ως εκ τούτου να
υπάρχει μια επιβράδυνση κρατή-
σεων, ενώ ο Απρίλioς είναι αρκε-
τά πιο κάτω από τον περσινό αντί-
στοιχο μήνα. Σύμφωνα με τον
ΠΑΣΥΞΕ, η αμιγώς καλοκαιρινή
περίοδος φαίνεται να κυμαίνεται
στα επίπεδα του 2023 αλλά
αθροιστικά το αποτέλεσμα ανα-
μένεται ότι θα είναι μειωμένο σε
σχέση με τις επιδόσεις του 2023. 

Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Δεδομένη θα πρέπει να θεωρείται
η καθυστέρηση στην ολοκλήρωση
του έργου Πάφου-Πόλης Χρυσο-
χούς (α΄ φάση). Σε προηγούμενες
αναφορές του, ο αρμόδιος υπουρ-
γός Μεταφορών Αλέξης Βαφεάδης
είχε κάνει λόγο για ενδείξεις που
τοποθετούν την ολοκλήρωση του
έργου τον Μάιο του 2025. Όπως
μαθαίνει η «Κ», ο εργολάβος του
έργου, η ελληνική εταιρεία ΙΝΤΡΑ-
ΚΑΤ, έχει δηλώσει ότι το έργο θα
ολοκληρωθεί το α΄ εξάμηνο του
2025, αντί για τέλος του 2024 που
ήταν το αρχικό χρονοδιάγραμμα.
Πρόκειται για μια εξέλιξη η οποία
συνεπάγεται και με αυξημένο κό-
στος υλοποίησης του έργου, με
τον εργολάβο να δεσμεύεται μεν
για την ολοκλήρωση του έργου,
αν και ζητά οικονομικές αποζη-
μιώσεις οι οποίες ανέρχονται στα
20 εκατ. ευρώ. Υπενθυμίζεται ότι
το κόστος του έργου ανέρχεται
περίπου στα 87 εκατ. ευρώ, ενώ
με τη νέα διεκδίκηση του εργολά-
βου αναμένεται ότι το κόστος θα
ξεπεράσει τα 100 εκατ. ευρώ. Όπως
εξηγεί ο διευθυντής του Τμήματος
Δημοσίων Έργων Ελευθέριος Ελευ-
θερίου, η απαίτηση του εργολάβου
(25 απαιτήσεις συνολικά), έχει τη
βάση της στην καθυστέρηση στην
παραλαβή των υλικών και των αυ-
ξήσεων στο κόστος τους, προβλή-
ματα που έχουν προκύψει λόγω
του πολέμου στην Ουκρανία και

που έχουν επηρεάσει την πρόοδο
των εργασιών του εργολάβου, όπως
αναφέρει στην αιτιολόγηση του
αιτήματός του. Βασίζεται επίσης
σε διάφορα θέματα που έχουν προ-
κύψει στο έργο, όπως για παρά-
δειγμα η πρόσβασή του στους απο-
θεσιοθαλάμους (σημεία που θα
τοποθετηθούν τα χώματα), και της
καταλληλότητας των υλικών επι-
χωμάτωσης –ο εργολάβος έθεσε

θέμα της καταλληλότητας των υλι-
κών εκσκαφής και επιχωμάτωσης.
Κάποιες από τις απαιτήσεις του
εργολάβου έχουν ήδη αξιολογηθεί
σύμφωνα με το Τμήμα Δημοσίων
Έργων και έχουν τροχοδρομηθεί
μέσα από τις νενομισμένες διαδι-
κασίες στην τμηματική επιτροπή
αλλαγών και απαιτήσεων (ΤΕΕΑ)
και στην κεντρική επιτροπή αλ-
λαγών και απαιτήσεων (ΚΕΕΑ).
Πάντως δεν φαίνεται να υπάρχει
κάποια απάντηση ακόμα από πλευ-
ράς των αρμόδιων επιτροπών εξέ-
τασης παραπόνων, με ό,τι κι αν

σημαίνει αυτό για το τελικό χρο-
νοδιάγραμμα του έργου. 

Η πορεία των εργασιών
Στο μεταξύ, οι εργασίες συνε-

χίζονται. Παρεμπιπτόντως την
προηγούμενη Παρασκευή έγινε η
μετακίνηση πυλώνων υψηλής τά-
σης από συνεργεία της ΑΗΚ, από
σημείο στο οποίο περνά ο αυτο-
κινητόδρομος, προκειμένου να
συνεχίσουν οι εργασίες του έργου.
Σύμφωνα με την ΑΗΚ, οι εργασίες
συνεχίζονται μέχρι τέλος του μήνα,
με τη μετακίνηση καλωδίων με-
ταφοράς ρεύματος τα οποία πρέπει
επίσης να μετακινηθούν (χωρίς
να επηρεαστεί η ηλεκτροδότηση
στην περιοχή). Οι εργασίες γίνον-
ται βάσει του προγράμματος του
εργολάβου όπως αναφέρει η εκ-
πρόσωπος Τύπου του οργανισμού
και τα έργα ολοκληρώνονται τέλος
του μήνα. Παράλληλα συνεχίζονται
και οι χωματουργικές εργασίες και
τα τεχνικά έργα καθώς και η κα-
τασκευή των υπόγειων και των
υπέργειων διαβάσεων και οχετών
όμβριων υδάτων. 

Το έργο
Το έργο αφορά τη μελέτη και

κατασκευή (Design&Build) δρόμου
δύο λωρίδων κυκλοφορίας από
την Αγία Μαρινούδα μέχρι το
Στρουμπί, μήκους 15,5 χλμ. και
την προμελέτη για αναβάθμισή
του σε αυτοκινητόδρομο τεσσάρων
λωρίδων, σε μελλοντική φάση. Η

όδευση αρχίζει από τον αυτοκι-
νητόδρομο Λεμεσού-Πάφου παρά
την Αγία Μαρινούδα και καταλήγει
στον υφιστάμενο δρόμο μετά το
Στρουμπί. Στην α΄ φάση του έργου
περιλαμβάνεται ένας ανισόπεδος
κόμβος για σύνδεση με τον αυτο-
κινητόδρομο Λεμεσού-Πάφου και
ακολούθως ένας κυκλικός κόμβος
στην Τσάδα και ένας στο σημείο
τερματισμού, μετά το Στρουμπί.
Περιλαμβάνονται επίσης δύο δια-
τρητικές σήραγγες μήκους 720 μ.
και 290 μ. έκαστη, πέντε κοιλα-
δογέφυρες συνολικού μήκους 1.500

μ., δύο υπέργειες διαβάσεις και
εννέα υπόγειες διαβάσεις. Θα κα-
τασκευαστούν επίσης πρόσθετες
λωρίδες κυκλοφορίας σε μεγάλο
μήκος (περίπου 12 χλμ.), λόγω της
ανωφέρειας του δρόμου. Υπενθυ-
μίζεται ότι ο διαγωνισμός προκη-
ρύχθηκε τον Μάιο του 2019 ενώ
η κατακύρωση έγινε τον Φεβρουά-
ριο του 2020 στον χαμηλότερο
προσφοροδότη, με ποσό €86,8
εκατ. συμπεριλαμβανομένου
Φ.Π.Α. Οι εργασίες ξεκίνησαν τέλος
του 2021, με διάρκεια εκτέλεσης
τους 42 μήνες. Στο σύνολό του, ο

αυτοκινητόδρομος Πάφου-Πόλης
Χρυσοχούς είναι μήκους 31 χλμ.
περίπου. 

Όσον αφορά στη β΄ φάση του
έργου, η οποία έχει μήκος 15 χι-
λιομέτρων, θα ξεκινά από το
Στρουμπί και θα καταλήγει στην
Πόλη Χρυσοχούς. Υπάρχει επίσης
προμελέτη, με την επικαιροποίηση
της οποίας θα προωθηθεί και η
υλοποίηση της β΄ φάσης του έργου.
Το ζητούμενο είναι όπως προχω-
ρήσουν οι διαδικασίες ώστε η β΄
φάση να προκηρυχθεί το 2ο εξά-
μηνο του 2025.

Απαιτήσεις 20 εκατ.
για τον δρόμο 
Πάφου - Πόλης 
Το έργο συνεχίζεται με ορίζοντα παράδοσης το 2025 

<<<<<<

Τονίζεται ότι υπάρχει
ξεκάθαρη δέσμευση
του εργολάβου να ολο-
κληρώσει το έργο ενώ
έχει υποβληθεί αίτημα
για παράτασή του. Η συμβατική ημερομηνία συμπλήρωσης του έργου είναι τέλος του 2024, αλλά ο εργολάβος με δική του

τοποθέτηση έχει δηλώσει ότι θα το ολοκληρώσει το πρώτο εξάμηνο του 2025.

Οι ενδείξεις για τη σεζόν

<<<<<<

Εγείρεται το ερώτημα τι
θα γίνει με τα πακέτα
διακοπών τα οποία ήδη
έχουν κλείσει για το
2024, εφόσον έχουν γί-
νει οι προπληρωμές
στη βάση συγκεκριμέ-
νων τιμών.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η Eurobank αν και δεν θέλησε να
μπει στον πρώτο γύρο χρηματοδό-
τησης του μεγαλεπήβολου έργου
που θα δημιουργηθεί το καλωδιακό
σύστημαEast to Med Data Corridor
(EMC), κάνει σκέψεις να μπει στον
δεύτερογύρο χρηματοδότησης του
έργου. Η δεύτερη φάση του έργου
αφορά τη σύνδεση της Σαουδικής
Αραβίας με την Ασία, ενώ στηνπρώ-
τη –που θα αρχίσει να υλοποιείται
μέσα στο καλοκαίρι– το καλώδιο θα
ενώνει την Ευρώπη με τη Σαουδική
Αραβία. Υπενθυμίζεται πως το κα-
λωδιακό σύστημα EMC θα ξεκινά

από τη Σιγκαπούρη, θα περνά από
τη Σαουδική Αραβία, το Ισραήλ, την
Κύπρο και την Ελλάδα, με τελική
κατάληξη σε Ιταλία και Γαλλία.Όπως
είχε αποκαλύψει η «Κ» σε ρεπορτάζ
της στα μέσα Φεβρουαρίου, ο δα-
νεισμός της πρώτης φάσης του έργου
θα δοθεί και από κυπριακά κεφάλαια
και συγκεκριμένα από την Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος (Κύπρου). Στη
χρηματοδότηση της πρώτης φάσης
του καλωδιακού συστήματος θα
συμμετάσχει εκτός από την Εθνική
Τράπεζα της Ελλάδος, η Alpha Bank,
η Τράπεζα Πειραιώς και η Al Jazeera
Bank. Αν και δεν είναι γνωστόακόμα
εάν το χρηματοδοτικό σχήμα της

δεύτερης φάσης θα έχει την ίδια
σύνθεση με της πρώτης, η «Κ» που
παρακολουθεί από κοντάτην επέν-
δυση πληροφορείται ότιη Eurobank
είναι σε πρώιμες συζητήσειςνα συμ-
μετάσχειστο μεγάλοκοινοπρακτικό
δάνειο (syndicated loan) του μεγάλου
πρότζεκτ. Το να συμμετάσχει μία
τράπεζα σε ένα τόσο μεγάλο έργο
δεν είναι απόφαση μίας ημέρας και
πηγές που είναι γνώστες σημειώνουν
πως υπάρχει μια χρονοβόρα διαδι-
κασία που χρειάζεται να περάσει
μια τράπεζα για να συμμετάσχει σε
ένα τόσο μεγάλο πρότζεκτ, με «trai-
ning» πολλών μηνών. Οι δανειακές
συμβάσεις της πρώτης φάσης πάντως

αναμένεται να «κλείσουν» μέχρι τα
τέλη Απριλίου και θα καλεστούν οι
4 τράπεζες να δώσουν περί το 60%
των απαιτούμενων κεφαλαίων, πε-
ρίπου 300 εκατομμύρια ευρώ.

Με κοινοπρακτικά δάνεια
Η μεγαλύτερη εικόνα είναι ότι

με τέτοια πρότζεκτ ανοίγει εκ νέου
«ο Δρόμος του Μεταξιού». Είναι η
ευκαιρία Ελλάδας και Κύπρου –λόγω
περιοχής και στρατηγικής θέσης–
να παίξουν σημαντικό ρόλο μεταξύ
Ευρώπης και Ασίας, ενώ οι κυπριακές
τράπεζες φαίνεται πως μπαίνουν
στη νοοτροπία των κοινοπρακτικών
δανείων (syndicated). Ως τώρα κοι-

νοπρακτικά δάνεια βλέπαμε στην
Κύπρο με έργα που σχετίζονται με
δανεισμό που «βάζει πλάτη» η Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων
(ΕτΕπ) και συμμετείχαν οικυπριακές
τράπεζες. Πιθανώς να είναι η ώρα
να συνεργαστεί ο κυπριακός τρα-
πεζικός τομέας για να παράξει με-
γαλύτερα και απαιτητικά έργα.

Επίκαιρη επένδυση
Πριν 10 ημέρες βγήκε στην επι-

φάνεια η αναγκαιότητα δημιουργίας
τέτοιων έργων, καθώς σύμφωνα με
ισραηλινή ιστοσελίδα (Globes), τέσ-
σεραυποβρύχια καλώδια επικοινω-
νίας Σαουδικής Αραβίας-Τζιμπουτί

έχουν υποστεί δολιοφθορά και πι-
θανώς –όπως αναφέρει το δημοσί-
ευμα– είναι αποτέλεσμα επιθέσεων
των ανταρτών Χούθι. Η δολιοφθορά
των τεσσάρων καλωδίων στη θά-
λασσα έχει προκαλέσει ζητήματα
διακοπής επικοινωνιών μεταξύ Ευ-
ρώπης και Ασίας. Στην κατασκευή
του καλωδίου EMC συμμετέχουν οι
MENA HUB της Σαουδικής Αραβίας,
η εταιρεία TTSA S.A. που ηγείται
από ελληνικής πλευράς και η Δημό-
σια Επιχείρηση Ηλεκτρισμού της
Ελλάδας (ΔΕΗ). Αξίζει να σημειωθεί
πωςη Saudi Telecom είναι ο βασικός
μέτοχος του έργου, όπως και του
MENA HUB.

«Ψήνεται» η Eurobank για τη β΄ φάση του ECM
Με κοινοπρακτικά δάνεια ελληνικών και κυπριακών τραπεζών μπορούν μόνο να χρηματοδοτηθούν τέτοια έργα

Συνέντευξη στον
ΑΝΔΡEΑ ΚΑΡΑΜHΤΑ

Μέχρι το 2027 η Ε.Ε. θα επενδύσει
περίπου 1,5 δισ.ευρώ στην αμυντική
βιομηχανία της Ένωσης. Ο στρα-
τιωτικός  βιομηχανικός σχεδιασμός
της Ένωσης αφορά όλα τα κράτη-
μέλη και κατ’  επέκταση την Κύπρο.
Αυτό έχει πολλαπλά οφέλη για την
οικονομία καθώς εκτός των χρημα-
τοδοτικών εργαλείων που θα δοθούν
στα κράτη, θα ανοίξουν πολλές θέσεις
εργασίας, ενώ το έδαφος θα είναι
αρκετά εύφορο για τη δημιουργία
νεοφυών επιχειρήσεων. Με την ανά-
πτυξη της κυπριακής αμυντικής βιο-
μηχανίας θα αυξηθούν και οι εξα-
γωγές μας,ενώ οι νέοι επιχειρηματίες
θα έχουν τη δυνατότητα συμμετοχής
σε διάφορα επενδυτικά προγράμ-
ματα. Κάνοντας μία κουβέντα με
τον δρα Τάσο Κουνούδη, πρόεδρο
του Κυπριακού Συνδέσμου Επιχει-
ρήσεων Έρευνας και Καινοτομίας
(Κ.Σ.Ε.Ε.Κ.) αναδύεται επιπλέον αυτή
η νέα οικονομική δυναμική που μπο-
ρεί να προσθέσει στηχώρα μία υγιή
και παραγωγική βιομηχανία, σημαν-
τική συνεισφορά στο ΑΕΠ. 
- Η Κομισιόν ανακοίνωσε το ευ-
ρωπαϊκό πρόγραμμα επενδύσεων
και τη στρατηγική για την ευρω-
παϊκή αμυντική βιομηχανία. Τι
σημαίνει αυτό;

-Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή παρου-
σίασε στις 5 Μαρτίου την πρώτη ευ-
ρωπαϊκή βιομηχανική στρατηγική
στον τομέα της άμυνας (EDIS), προ-
τείνοντας κοινές αγορές αμυντικών
συστημάτων και ένα πρόγραμμα για
την ευρωπαϊκή αμυντική βιομηχανία
(EDIP), ύψους 1,5 δισ. ευρώ ως το
2027 για την επιτάχυνση της αμυν-
τικής βιομηχανίας στην Ευρώπη.
Λόγω των αυξανόμενων προκλήσεων
της ευρωπαϊκής ασφάλειας και του
πολέμου της Ουκρανίας, η Ε.Ε. υιο-
θέτησε συγκεκριμένη στρατηγική
για τη διασφάλιση του σχεδιασμού,
ανάπτυξης, έγκαιρης διαθεσιμότητας
και προμήθειας ευρωπαϊκών αμυν-
τικών προϊόντων.

Η στρατηγική καθορίζει δείκτες
που αποσκοπούν στη μέτρηση της
προόδου των κρατών-μελών προς
την κατεύθυνση της βιομηχανικής
ετοιμότηταςόσοναφορά την άμυνα.
Τα κράτη-μέλη καλούνται να:

- Προμηθεύονται τουλάχιστον
το 40% του αμυντικού εξοπλισμού
με συνεργατικό τρόπο έως το 2030.

- Να διασφαλίσουν ότι, έως το
2030, η αξία του ενδοενωσιακού
αμυντικού εμπορίου θα αντιπροσω-
πεύει τουλάχιστον το 35% της αξίας
της αμυντικής αγοράς της Ε.Ε.

- Να σημειώσουν σταθερή πρόοδο
όσον αφορά την προμήθεια τουλά-
χιστον του 50% του προϋπολογισμού
τους για δημόσιες συμβάσεις στον
τομέα της άμυνας εντός της Ε.Ε. έως

το 2030 και του 60% έως το 2035.
Για να υποστηρίξει τη στρατηγική

για την ευρωπαϊκή αμυντική βιο-
μηχανία (EDIS) η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή ανακοίνωσε επίσης το ευρω-
παϊκό επενδυτικό πρόγραμμα στον
τομέα της άμυνας (EDIP) το οποίο
θα κινητοποιήσει1,5 δισ. ευρώ από
τον προϋπολογισμό της Ε.Ε. κατά
την περίοδο 2025-2027, ώστε να συ-
νεχιστεί η ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας της ευρωπαϊκής βιομη-
χανικής και τεχνολογική βάσης στον
τομέα της άμυνας (ΕΒΤΒΑ). Το  EDIP
θα στηρίξει επίσης την εκβιομηχά-

νιση των προϊόντων που προέρχον-
ται από συνεργατικές δράσεις, που
υποστηρίζονται από το ευρωπαϊκό
ταμείο άμυνας (EDF) το οποίο επεν-
δύει ήδη €8 δισ. ευρώ στον σχεδια-
σμό και ανάπτυξη ευρωπαϊκών αμυν-
τικών προϊόντων για την περίοδο
2021-2027. 

Δυναμική ανάπτυξη
-Υπάρχει κυπριακή αμυντική βιο-
μηχανία; Τι παράγουμε;Υπάρχει
χώρος στην διεθνή αμυντική βιο-
μηχανία για κυπριακές επιχειρή-
σεις;

-Η παραδοσιακή αμυντική βιο-
μηχανία που όλοι ξέραμε με τις εται-
ρείες κολοσσούς και τα πολύπλοκα
και πανάκριβα αμυντικά συστήματα
(οπλικά και μη) αλλάζει δραματικά.
Βασικός λόγος είναι το τεράστιο κό-
στος απόκτησης, χρήσης και συν-
τήρησης τέτοιων συστημάτων, αλλά
και η ραγδαίαανάπτυξη μοντέρνων
τεχνολογιώνόπως η μικροηλεκτρο-
νική, η ρομποτική και η τεχνητή
νοημοσύνη, οι οποίες δίνουν τη δυ-
νατότητα ανάπτυξης μοντέρνων,
καινοτόμων, εναλλακτικών αμυντι-
κών συστημάτων που μπορούν σε
μεγάλο βαθμό να κατασκευαστούν
με υλικά του εμπορίου. Ο πόλεμος
στην Ουκρανία είναι απτή απόδειξη
αυτής της ραγδαίας αλλαγής στην
αμυντική βιομηχανία, αφού σχετικά
φθηνά καινοτόμα συστήματαόπως
τα μη επανδρωμένα εναέρια ή θα-
λάσσια οχήματα, τα φορητά αντιαρ-
ματικά ή αντιαεροπορικά συστήματα,
τα περιφερόμενα πυρομαχικά ή πυ-
ρομαχικά καμικάζι και τα φορητά
συστήματα ηλεκτρονικού πολέμου

έχουν εξουδετερώσει σε πάρα πολλές
περιπτώσεις πανάκριβα οπλικά συ-
στήματα, όπως άρματα μάχης, μα-
χητικά αεροπλάνα, ελικόπτερα και
πολεμικά πλοία. Υπάρχει σημαντικός
χώρος στην διεθνή αμυντική βιο-
μηχανία στον τομέα αυτό για κυ-
πριακές επιχειρήσεις και είμαστε
περήφανοι ότι τέτοια συστήματα
σχεδιάζονται και παράγονται και
στη χώρα μας από καινοτόμες κυ-
πριακές επιχειρήσεις, μέλη του συν-
δέσμου μας. 

Σήμερα στην Κύπρο υπάρχει μια
δυναμική, καινοτόμα και ραγδαία
αναπτυσσόμενη κυπριακή αμυντική
βιομηχανία, η οποία έχει αναπτύξει
υψηλής τεχνολογίας υποδομές, εξει-
δικευμένη τεχνογνωσία και διεθνείς
συνεργασίες οι οποίες είναι πολύ
σημαντικές για τηχώρα μας. Περίπου
τριάντα καινοτόμες κυπριακές εται-
ρείες τεχνολογίας δραστηριοποι-
ούνται στην αμυντική βιομηχανία,
οι οποίες σχεδιάζουν, παράγουν και
εξάγουν κυρίως προϊόντα διττής
χρήσης, δηλαδή προϊόντα τα οποία
μπορούν να χρησιμοποιηθούν τόσο
γιαστρατιωτικούς όσο και για ειρη-
νικούς σκοπούς. Είναι σημαντικό
να πούμε ότι η Κύπρος έχει σημαν-
τική παρουσία σε διεθνείς εκθέσεις
αμυντικών προϊόντων τα τελευταία
τρία χρόνια, με αποκορύφωμα την
κορυφαία αμυντική έκθεση Euro-
satory 2024 που θα γίνει το καλοκαίρι
στο Παρίσι, όπου το κυπριακό πε-
ρίπτερο θα ξεπερνά τα 200 τ.μ.

Πολλά τα οφέλη
-Πώς η Κύπρος μπορεί να επω-
φεληθεί ως κράτος-μέλος και σε
ποιο επίπεδο βρίσκεται η εγχώρια
αμυντική βιομηχανία;

-Η κυπριακή αμυντική βιομηχανία
συμμετέχει με εξαιρετική επιτυχία
από το 2019 στα προγράμματα του
ευρωπαϊκού προγράμματος βιομη-
χανικής ανάπτυξης στον τομέα της
άμυνας (EDIDP) και από το 2021 στα
προγράμματα του ευρωπαϊκού τα-
μείου άμυνας (EDF). Τα συγκεκριμένα
προγράμματα χρηματοδοτούν ευ-
ρωπαϊκές κοινοπραξίες για εκπόνηση
αμυντικής έρευνας, σχεδιασμό, ανά-
πτυξη και βιομηχανοποίηση νέων

καινοτόμων ευρωπαϊκών αμυντικών
προϊόντων, υποστηρίζοντας την αν-
ταγωνιστικότητα της ευρωπαϊκής
αμυντικής τεχνολογικής και βιομη-
χανικής βάσης στη διεθνή αγορά.
Οι κυπριακές εταιρείες έχουν πετύχει,
με την υποστήριξη του υπ. Άμυνας,
τη συμμετοχή τους σε συνολικά 25
συμβόλαια ανάπτυξης νέων ευρω-
παϊκών αμυντικών συστημάτων συ-
νολικής αξίας 312 εκατ. ευρώ, γεγονός
που βάζει πλέον την Κύπρο σοβαρά
στον χάρτη της ευρωπαϊκής αμυν-
τικής βιομηχανίας.

Τα συγκεκριμένα έργα αποσκο-
πούν στηδημιουργία της επόμενης
γενιάς ευρωπαϊκών αμυντικών συ-
στημάτων τα οποία η Ε.Ε. μέσω της
στρατηγικής δεσμεύεται να προ-
ωθήσει στις ένοπλες δυνάμεις των
κρατών-μελών. Η κυπριακή αμυντική
βιομηχανία έχει ήδη αναπτύξει την
απαραίτητη υλικοτεχνική υποδομή,
τεχνογνωσία και δυνατότητες να
συμμετέχει σαν συμπαραγωγός πλέ-
ον στην ευρωπαϊκή εφοδιαστική
αλυσίδα επιχειρησιακών αμυντικών
συστημάτων. Οι κυπριακές επιχει-

ρήσεις πολύ σύντομα θα αποτελούν
βασικό βιομηχανικό προμηθευτή
υποσυστημάτων σε αυτά τα αμυντικά
προϊόντα με πολλαπλά οφέλη για
την οικονομία μας, μέσω των εξα-
γωγών και της δημιουργίας νέων
θέσεων εργασίας.  

Θα έλεγα ότι ο δρόμος για την
κυπριακή αμυντικήβιομηχανία έχει
ανοίξει από το 2019, τώρα με τηνέα
στρατηγική ενδυναμώνεται και κα-
θιερώνεται σε ευρωπαϊκό πλέον επί-
πεδο. Η κυπριακή αμυντική βιομη-
χανία είναι πιο έτοιμη από ποτέ να
εκμεταλλευτεί τις ευκαιρίες και η
συγκεκριμένη στρατηγική δικαιώνει
τις τεράστιες επενδύσεις των κυ-
πριακών επιχειρήσεων προς τον
συγκεκριμένο τομέα. Οι  ευκαιρίες
που αναδεικνύονται μέσα από την
ευρωπαϊκή στρατηγική για την αμυν-
τική βιομηχανία σε συνδυασμό με
τηθεσμοθέτηση της βιομηχανικής
συνεργασίας στους εξοπλισμούς,
μπορούν να καταστήσουν την Κύπρο
σε σημαντικό κέντρο ανάπτυξης τε-
χνολογίας και προϊόντων για την
άμυνα. 
-Αναφέρατε τη βιομηχανική συ-
νεργασία στους εξοπλισμούς,
μπορείτε να μας πείτε τι γίνεται
σε άλλες χώρες  και ποια τα οφέλη
της; 

-Τα προγράμματα βιομηχανικής
συνεργασίας είναι ένας θεσμός στις
διεθνείς αμυντικές προμήθειες, ο
οποίος εφαρμόζεται εδώ και χρόνια.
Αποτελούν συμβατική υποχρέωση
ξένων εταιρειών που συμμετέχουν
σε διαγωνισμούς εξοπλισμών να
υλοποιήσουν συγκεκριμένο υποκα-
τασκευαστικό έργο μέσω τοπικών
εταιρειών, καθώς και επενδύσεων
σε υποδομές είτε προς όφελος των
ενόπλων δυνάμεων, είτε της εγχώ-
ριας βιομηχανίας, προκειμένου να
διασφαλιστεί η μεταφορά τεχνολο-
γίας και ο ασφαλής εφοδιασμός των
ενόπλων δυνάμεων σε βάθος χρόνου.
Αυτό ακριβώς θέλουμε να πετύχουμε
και στην Κύπρο. 

Ο συγκεκριμένος θεσμός εφαρ-
μόζεται ήδη σε δεκάδες χώρες παγ-
κοσμίως, συμπεριλαμβανομένων
και χωρών ανεπτυγμένων τεχνολο-
γικά, όπως η Μεγάλη Βρετανία, ο
Καναδάς, η Ισπανία, η Κορέα, το Ισ-
ραήλ, η Τουρκία, τα ΗΑΕ και πολλές
άλλες. H Ελλάδα, μάλιστα, αξιοποι-
ώντας αυτή τη δυνατότητα, έχει ενι-
σχύσει σημαντικά την ελληνική
αμυντική βιομηχανία, η οποία έχει
συμπεριληφθεί μεταξύ άλλων στην
αλυσίδα παραγωγής αεροσκαφών,

αρμάτων μάχης και φρεγατών.
Να σημειώσουμε ότι τα τελευταία

35 χρόνια οι Κύπριοι φορολογούμενοι
έχουν συνεισφέρει πέραν των 8 δισ.
ευρώ για την άμυνα, ενώ κάθε χρόνο
οι έκτακτες εισφορές για την άμυνα
ξεπερνούν τα 300 εκατ. ευρώ. Και
όμως, παρά την τεράστια επένδυση,
δεν έχουμε καταφέρει να κατασκευά-
σουμε εγχώρια ούτε ένα εξάρτημα
κυπριακό, δεν έχουμε δημιουργήσει
ούτε ένα πρόγραμμα βιομηχανικής
συνεργασίας για μεταφορά τεχνο-
γνωσίας, δεν έχουμε αναπτύξει ούτε
ένα εθνικό αμυντικό σύστημα. Η
αυτάρκειά μας βρίσκεται σε μηδενικό
βαθμό και η εξάρτησή μας σε ξένους
προμηθευτές είναι πλήρης. Αυτό σί-
γουρα πρέπει να αλλάξει και είναι
ο βασικός μας στόχος για το 2024.

Κατάθεση πρότασης
Σε συνεργασία με το ΚΕΒΕ και

την ΟΕΒ έχουμε ήδη καταθέσει μία
εμπεριστατωμένη πρόταση ώστε
επιτέλους να θεσμοθετηθεί η βιο-
μηχανική συνεργασία στους εξο-
πλισμούς, η οποία θα έχει πολλαπλά
οφέλη για την Κυπριακή Δημοκρατία.
Η κυπριακή αμυντική βιομηχανία
για πρώτη φορά σήμερα έχει απο-
δείξει ότι έχει δυνατότητες εφάμιλλες
προηγμένων χωρών και η ενσωμά-
τωσή της στους εξοπλιστικούς σχε-
διασμούς είναι απαραίτητη. Έχουμε
την πλήρη συμπαράσταση του ΚΕΒΕ,
της ΟΕΒ της Βουλής και της κυβέρ-
νησης, η οποία προχωρά σε σταθερά
βήματα για την υλοποίηση της πρό-
τασής μας.
-Ποια βήματα έγιναν ή γίνονται
από κυβερνητικής πλευράς;

-Έχουμε διαχρονικά μία εξαιρε-
τική συνεργασία με το υπουργείο
Άμυνας, χωρίς την υποστήριξη του
οποίου όλες αυτές οι διεθνείς επι-
τυχίες δεν θα ήταν δυνατό να επι-
τευχθούν σε τόσο μικρό διάστημα.
Είναι εξαιρετικά σημαντικό ότι τόσο
ο ίδιος ο πρόεδρος της Δημοκρατίας
όσο και ο υπουργός Οικονομικών
έχουν επισκεφθεί επιχειρήσεις και
έχουν δει από κοντά την ανάπτυξη
και την κατασκευή κυπριακών αμυν-
τικών προϊόντων με εξαγωγικό προ-
σανατολισμό. Γίνονται πάντα αθό-
ρυβα και συστηματικά σημαντικά
βήματα για στήριξη της βιομηχανίας
μας, και σύντομα ελπίζουμε να εί-
μαστε σε θέση με τη θεσμοθέτηση
της βιομηχανικής συνεργασίας στους
εξοπλισμούς να δώσουμε σημαντική
ώθηση στην αμυντική μας βιομη-
χανία. 

Η Κύπρος στον χάρτη
της αμυντικής 
βιομηχανίας της Ε.Ε.
Τ. Κουνούδης: Δραστηριοποιούνται 30 επιχειρήσεις –
Συμμετοχή σε 25 συμβόλαια συνολικής αξίας 312 εκατ.

<<<<<<

Οι κυπριακές επιχειρή-
σεις πολύ σύντομα θα
αποτελούν βασικό βιο-
μηχανικό προμηθευτή
υποσυστημάτων αμυν-
τικών προϊόντων με
πολλαπλά οφέλη για
την οικονομία μας.  

Περίπου τριάντα καινοτόμες κυπριακές εταιρείες τεχνολογίας δραστηριοποιούνται στην αμυντική βιομηχανία.

Η οικονομική δυναμική που
ανοίγεται για την κυπριακή
βιομηχανία είναι πολύ σημαντική
λέει ο δρ Κουνούδης. 

-Είσαστε αισιόδοξοι για το μέλλον;
Είμαστε πολύ αισιόδοξοι για το
μέλλον και αναγνωρίζουμε ότι γί-
νονται σημαντικά βήματα από την
κυβέρνησή μας τόσο για την ενί-
σχυση των δυνατοτήτων της κυ-
πριακής αμυντικής βιομηχανίας
όσο και για ενδυνάμωση της θέ-
σης της στην ευρύτερη ευρωπαϊ-
κή αμυντική βιομηχανία. Η κυ-
πριακή αμυντική βιομηχανία έχει

ήδη προσφέρει σημαντικά στην
κυπριακή οικονομία με τη συμμε-
τοχή της σε διεθνείς κοινοπρα-
ξίες για την ανάπτυξη της επόμε-
νης γενιάς ευρωπαϊκών αμυντι-
κών συστημάτων και αναμένουμε
σύντομα ότι η συνεισφορά θα
πολλαπλασιαστεί με την υλοποί-
ηση ευρωπαϊκής βιομηχανικής
στρατηγικής στον τομέα της άμυ-
νας (EDIS).

Αισιοδοξία  για το μέλλον
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Κατώτερος των προβλέψεων τόσο 
της κυβέρνησης όσο και αρκετών 
διεθνών οργανισμών αποδείχθηκε 
ο ρυθμός ανάπτυξης το 2023, σύμ-
φωνα με τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ 
που δόθηκαν στη δημοσιότητα. 
Και παρότι η απόκλιση δεν είναι 
μεγάλη, χτυπάει ένα προειδοποιη-
τικό καμπανάκι, καθώς οφείλεται 
κυρίως, σύμφωνα με τους αναλυ-
τές, σε χαμηλές επενδυτικές επι-
δόσεις, δηλαδή στο πιο υγιές κομ-
μάτι της ανάπτυξης.   

Συγκεκριμένα, η ΕΛΣΤΑΤ κατέ-
γραψε ρυθμό ανάπτυξης 2% για 
το 2023, έναντι πρόβλεψης της 
κυβέρνησης για 2,4%, του ΟΟΣΑ 
επίσης για 2,4%, του ∆ΝΤ για 2,5% 
και της Ευρωπαϊκής Επιτροπής και 
του ΙΟΒΕ για 2,2%. Σε τρέχουσες 
τιμές το ΑΕΠ διαμορφώθηκε σε 
220,3 δισ. ευρώ, έναντι 206,6 δισ. 
το 2022 (αύξηση 6,6%). Ο προϋπο-
λογισμός, πριν από 3 μήνες, εκτι-
μούσε ότι θα ήταν 222,8 δισ. ευρώ.  

Το δ΄ τρίμηνο το ΑΕΠ αυξήθη-
κε σε ετήσια βάση κατά 1,1%, το 
χαμηλότερο ποσοστό του έτους, 
το οποίο αποδίδεται έως ένα 
βαθμό και στις καταστροφές του 
«Daniel», ενώ σε σύγκριση με το 
γ΄ τρίμηνο αυξήθηκε κατά 0,2%. 

Ο ρυθμός 2% του 2023 είναι βε-

βαίως τετραπλάσιος από το 0,5% 
της Ε.Ε. και της Ευρωζώνης, σύμ-
φωνα με τα προσωρινά στοιχεία 
της Eurostat, κάτι που επισήμανε 
στη δήλωσή του ο υπουργός Εθνι-
κής Οικονομίας και Οικονομικών, 
Κωστής Χατζηδάκης. Αυτό, είπε, 
«οδηγεί σε πραγματική σύγκλι-
ση με τις προηγμένες ευρωπαϊ-
κές χώρες».      

Τα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ δεί-
χνουν ότι οι επενδύσεις, ο ακα-
θάριστος σχηματισμός παγίου κε-
φαλαίου, αυξήθηκαν τελικά κατά 
4%, ενώ στον προϋπολογισμό του 
2023 είχε εκτιμηθεί η αύξησή τους 
κατά 15,5% και στον προϋπολογι-
σμό του 2024 κατά 7,1%. Η υπο-
χώρηση είχε διαφανεί τόσο από 
την υστέρηση των δαπανών του 
Ταμείου Ανάκαμψης (κατά 1,6 δισ. 
ευρώ, σύμφωνα με τον προϋπολο-
γισμό 2024) όσο και από τα στοι-
χεία της Τράπεζας της Ελλάδος για 
τις άμεσες ξένες επενδύσεις που 
ήταν μειωμένες κατά σχεδόν 40% 
σε σύγκριση με το ρεκόρ του 2022 
(από 7,73 δισ. σε 4,48 δισ. ευρώ).   

Η κατανάλωση στήριξε κατά 
κύριο λόγο την ανάπτυξη, πα-
ρουσιάζοντας αύξηση κατά 1,8% 
(1,8% των νοικοκυριών και 1,7% 
της γενικής κυβέρνησης). 

Η ιδιωτική κατανάλωση συνει-
σέφερε την 1,3 ποσοστιαία μονά-

δα (π.μ.) από τις 2 π.μ. της ανάπτυ-
ξης, εκτιμά στην ανάλυσή του ο 
Τάσος Αναστασάτος, επικεφαλής 
οικονομολόγος της Eurobank.

Οι εξαγωγές αγαθών και υπη-
ρεσιών αυξήθηκαν 3,7%, κυρίως 
λόγω του τουρισμού που αυξήθη-
κε 15,7% σύμφωνα με την Τράπε-
ζα της Ελλάδος, ενώ οι εξαγωγές 
αγαθών μειώθηκαν σύμφωνα με 
τον Πανελλήνιο Σύνδεσμο Εξα-
γωγέων κατά 8,5% λόγω και της 
σχεδόν στασιμότητας της οικονο-
μίας της Ευρωζώνης. Οι εισαγωγές 

αγαθών και υπηρεσιών αυξήθη-
καν κατά 2,1%.   

Ο κ. Αναστασάτος σε σχόλιό 
του για τα στοιχεία που ανακοι-
νώθηκαν εκτιμά ότι η επιβράδυν-
ση κατά τη διάρκεια του 2023 εί-
ναι αποτέλεσμα του δυσμενούς 
εξωτερικού περιβάλλοντος, αλλά 
οφείλεται και σε εγχώριους λό-
γους. «Παρά ταύτα, η οικονομία 
συνεχίζει να υπεραποδίδει έναντι 
του μέσου όρου της Ευρωζώνης», 
παρατηρεί. 

«Οι επενδύσεις σε πάγια, που 
αποτελούν σημαντικό ζητούμε-
νο για τον μετασχηματισμό του 
μοντέλου ανάπτυξης, σημείωσαν 
ήπια αύξηση κατά 4% (0,6 π.μ. συ-
νεισφορά στην ανάπτυξη), παρά 
την έναρξη υλοποίησης των επεν-
δυτικών σχεδίων του Ταμείου Ανά-
καμψης και Ανθεκτικότητας - ΤΑΑ 
(κι εν μέρει λόγω της καθυστέρη-
σης στην υλοποίηση κάποιων εξ 
αυτών), ενώ ο συνολικός σχημα-

τισμός κεφαλαίου μειώθηκε κατά 
-0,5% λόγω μείωσης των αποθε-
μάτων». Αναλύοντας τη σύνθεση 
των επενδύσεων, ο κ. Αναστασά-
τος αναφέρει ότι η αύξηση προ-
ήλθε από τις κατοικίες (+20,7%) 
και δευτερευόντως τις άλλες κατα-
σκευές (+10% ), ενώ τα σημαντι-
κά για τη μακροχρόνια ανάπτυξη 
τμήματα του μηχανολογικού και 
του μεταφορικού εξοπλισμού, κα-
θώς και του εξοπλισμού τεχνολο-
γίας, πληροφορικής και επικοινω-
νίας υποχωρούν κατά 3% και 12% 
αντιστοίχως. Οι επενδύσεις ως πο-
σοστό του ΑΕΠ διαμορφώθηκαν 
στο 14,3% έναντι 21,3% μέσου 
όρου στην Ευρωζώνη.   

Κατόπιν των επιδόσεων του 
2023 αναθεωρούνται ελαφρώς 
προς τα κάτω οι προβλέψεις για 
το 2024. Η κυβέρνηση κινείται ού-
τως ή άλλως στο ανώτατο όριο, με 
πρόβλεψη για 2,9%, ενώ οι περισ-
σότεροι διεθνείς οργανισμοί και 

αναλυτές κινούνται στο 2%-2,5%.  
Ο Νίκος Μαγγίνας, επικεφαλής 

οικονομολόγος της Εθνικής Τρά-
πεζας, εκτιμά ότι το carry over στο 
2024 θα είναι 0,3 π.μ., έναντι προ-
ηγούμενης εκτίμησης για 0,5 π.μ., 
και προβλέπει ρυθμό ανάπτυξης 
2,5% για την τρέχουσα χρονιά, 
με πολύ μεγαλύτερη συνεισφορά 
των επενδύσεων, λόγω αναβαλ-
λόμενων δαπανών του ιδιωτικού 
τομέα και ενίσχυσης του Ταμείου 
Ανάκαμψης.   

«Η Ελλάδα εξακολουθεί να δεί-
χνει μεγαλύτερη ανθεκτικότητα 
από τις άλλες χώρες», σχολιάζει, 
εξάλλου, ο Παναγιώτης Καπόπου-
λος, επικεφαλής οικονομολόγος 
της Alpha Bank. Ο ίδιος σημειώνει 
ότι η συνεισφορά των επενδύσεων 
ήταν χαμηλότερη από την αναμε-
νόμενη, προσθέτοντας πάντως ότι 
αυτή η επίδοση ήταν σημαντικά 
καλύτερη τουλάχιστον από την 
προηγούμενη δεκαετία.   

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ  

Ο ρυθμός ανάπτυξης 
της ελληνικής 
οικονομίας 
είναι τετραπλάσιος 
από το 0,5% της Ε.Ε. 
και της Ευρωζώνης.  

Ανάπτυξη
2% το 2023 
με βασικό μοχλό
την κατανάλωση  
Χαμηλά παραμένουν οι επενδύσεις

και αφορούν κυρίως κατοικίες   
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Ανθηρός παραμένει ο παράνο-
μος τζόγος στην Ελλάδα, δη-
λαδή το στοίχημα, τα παιχνί-
δια καζίνο, τα φρουτάκια μέσω 
∆ιαδικτύου, αλλά και τα τυχε-
ρά παίγνια (κυρίως φρουτάκια) 
σε παράνομες λέσχες. Το 2023 
δαπανήθηκαν 1,7 δισ. ευρώ σε 
μη αδειοδοτημένα παιχνίδια, 
από τα οποία 1 δισ. ευρώ αφορά 
online στοίχημα και 700 εκατ. 
ευρώ επίγεια παιχνίδια, σύμ-
φωνα με πανελλαδική έρευνα 
της Κάπα Research. 

Τα ευρήματα της έρευνας 
που πραγματοποιήθηκε σε 
5.814 άτομα, από τις 4 Ιανουα-
ρίου μέχρι τις 15 Φεβρουαρίου 
και παρουσιάστηκε σε ημερίδα 
για τον παράνομο στοιχηματι-
σμό, φανερώνουν ότι αυξήθη-
κε τόσο ο αριθμός των παικτών 
μη αδειοδοτημένων παιχνιδιών 
όσο και ο τζίρος, σε ετήσια βά-
ση σύγκρισης. Το 2022 δηλαδή 
ο τζίρος της παράνομης παι-
κτικής δραστηριότητας είχε 
ανέλθει σε 1,4 δισ. ευρώ και οι 
παίκτες είχαν υπολογιστεί σε 
800.000 άτομα.

«Οι συμμετέχοντες στην 
έρευνα παραδέχθηκαν με πο-
λύ μεγάλη περηφάνια ότι παρα-
νομούν», ανέφερε ο πρόεδρος 
της Επιτροπής Εποπτείας και 
Ελέγχου Παιγνίων ∆ημήτρης 
Ντζανάτος.

Βάσει της έρευνας, που 
παρουσίασε ο Χρήστος Πα-
ναγόπουλος, πρόεδρος της 
Ελληνικής Ενωσης Τυχερών 
Παιγνίων, περίπου τα μισά 
κέρδη (47,55%) επανατοποθε-
τούνται σε παράνομα τυχερά 
παιχνίδια, με το μέσο ετήσιο 
ποσό σε μη αδειοδοτημένους 
παρόχους να διαμορφώνεται 
σε 1.100 ευρώ στην ηλικια-
κή κατηγορία των 17 έως 34 
ετών. Το ποσό αυτό αυξάνε-
ται σε 1.371 ευρώ και 1.985 ευ-
ρώ για τις ηλικιακές ομάδες 35 
έως 54 χρόνων και 55 έως 64 
χρόνων αντίστοιχα. Στον πα-
ράνομο διαδικτυακό τζόγο, ο 
μέσος όρος της ετήσιας δαπά-
νης ανέρχεται σε 1.194 ευρώ, 
ενώ στα επίγεια μη αδειοδο-
τημένα παίγνια το ποσό αυτό 
διαμορφώνεται σε 738 ευρώ.

Παρά τα σημαντικά ποσά 
που τοποθετούν οι παίκτες, 
στην ερώτηση της Kάπα 
Research σχετικά με την αί-
σθηση που δημιουργεί η συμ-
μετοχή στο μη αδειοδοτημένο 
περιβάλλον, ένας στους δύο 
συμμετέχοντες αναφέρει ότι 

θεωρεί πως η συγκεκριμένη 
δραστηριότητα του αποφέρει 
απώλειες. 

Μόνο το 25% των ερωτηθέ-
ντων δηλώνει ότι κερδίζει, ενώ 
το 20,5% ούτε κερδίζει ούτε 
χάνει. Ταυτόχρονα, η πλειο-
νότητα των παικτών, που δεν 
ανήκουν στην ηλικιακή κατη-
γορία 17 έως 24 ετών, αξιολο-
γεί ως σημαντικούς τους κινδύ-
νους της απώλειας χρημάτων, 
της μη δυνατότητας είσπραξης 
κερδών, της επιβολής προστί-
μων κ.λπ. 

Ωστόσο, οι παίκτες ηλικίας 
17 έως 24 χρόνων αξιολογούν 
χαμηλότερα τους κινδύνους 
του παράνομου online τζόγου, 
δεδομένου ότι μόλις το 25% 
των ερωτηθέντων θεωρεί ση-
μαντικό το ρίσκο της απώλει-
ας των χρημάτων. Στη φετινή 
έρευνα της Kάπα Research συ-

μπεριλήφθηκαν οι μικρότερες 
ηλικιακές κατηγορίες των παι-
κτών, δηλαδή από 17 έως 24 
χρόνων, οι οποίοι, ως επί το 
πλείστον, παίζουν παράνομα 
διαδικτυακά παιχνίδια που εί-
ναι χαμηλής δυσκολίας σχεδόν 
καθημερινά. 

Περίπου έξι στους δέκα παί-
κτες ενημερώνονται για τα πα-
ράνομα τυχερά παίγνια μέσω 
φίλων και γνωστών, ενώ το 
40% των ερωτηθέντων ανέφε-
ρε πως πηγή πληροφόρησης εί-
ναι οι διαφημίσεις σε μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης. ∆έλεαρ για 
τους περισσότερους παίκτες σε 
παράνομο τζόγο αποτελούν η 
μη ταυτοποίηση του παίκτη, 
η μη φορολογία των κερδών, 
η προσφορά καλύτερων πο-
σών επιβράβευσης (bonus) και 
οι ελκυστικότερες αποδόσεις.

Σύμφωνα με όσα ανέφεραν 
εκπρόσωποι αδειοδοτημένων 
στοιχηματικών εταιρειών στο 
συνέδριο, σε πολλές περιπτώ-
σεις για τη δημιουργία στοιχη-
ματικών λογαριασμών γίνεται 
παράνομη χρήση προσωπικών 
δεδομένων, ενώ «με την ανο-
χή των παρόχων υπηρεσιών 
πληρωμών παρακάμπτεται o 
αποκλεισμός της μοναδικής 
διεύθυνσης IP ενός υπολογι-
στή». Επίσης, είναι σύνηθες να 
προωθείται, μέσω πληρωμένων 

διαφημιστικών καταχωρίσεων 
και influencers στο ∆ιαδίκτυο, 
ο παράνομος τζόγος, με τις μη 
αδειοδοτημένες εταιρείες να 
προσφέρουν υψηλές προμή-
θειες για την προσθήκη νέων 
παικτών. «Τα παράνομα κέρδη 
μεταφέρονται στο εξωτερικό 
μέσω εταιρειών-κελυφών και 
στη συνέχεια «ξεπλένονται», 
όπως ανέφεραν στελέχη εται-
ρειών.

Παράγοντες της αγοράς ζη-
τούν καλύτερη συνεργασία με-
ταξύ των διωκτικών αρχών, 
ώστε να περιοριστούν και τα 
διαφυγόντα κέρδη για το ∆ημό-
σιο από τη μη φορολόγηση των 
ποσών του παράνομου τζόγου. 
Η ΕΕΕΠ επιδιώκει την αναβάθ-
μιση της ελκυστικότητας του 
νόμιμου δικτύου, τον περιορι-
σμό των παράνομων συναλλα-
γών και της παράνομης προβο-
λής και προώθησης, τη συνεχή 
ενημέρωση και εκπαίδευση 
του κοινού και την ενίσχυση 
των μηχανισμών πρόληψης 
και καταστολής. 

∆εδομένου ότι σε σχέση με 
το 2022, πέρυσι τα μεγέθη της 
αγοράς παράνομου τζόγου δι-
ευρύνθηκαν, οι μηχανισμοί κα-
ταστολής της συγκεκριμένης 
δραστηριότητας που διαθέτει 
η πολιτεία φαίνεται ότι είναι 
αναποτελεσματικοί.

Περίπου 600.000 Ελληνες έφυ-
γαν στο εξωτερικό την περί-
οδο 2010-2021, ενώ 350.000 
επέστρεψαν, είπε ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας και Οικο-
νομικών Κωστής Χατζηδάκης, 
μιλώντας στην εκδήλωση του 
BrainReGain με θέμα «Επιστρο-
φή στις ρίζες: προκλήσεις, ευ-
καιρίες, πρωτοβουλίες».

Ο κ. Χατζηδάκης επικαλέστη-
κε στοιχεία της Εurostat. Πράγ-
ματι, σύμφωνα με τα στοιχεία 
της Ευρωπαϊκής Στατιστικής 
Αρχής, τα οποία έχει επεξεργα-
σθεί το επιτελείο του Μαξίμου, 
τα άτομα με ελληνική υπηκοό-
τητα που έφυγαν στο εξωτερικό 
την περίοδο 2010-2021, για την 
οποία υπάρχουν διαθέσιμα στοι-
χεία, είναι 592.000. Την ίδια πε-
ρίοδο, άτομα με ελληνική υπη-
κοότητα που επέστρεψαν στην 
Ελλάδα έφτασαν τις 342.000. 
Επομένως, θα μπορούσε να πει 
κανείς ότι το καθαρό brain drain 
της συγκεκριμένης περιόδου εί-
ναι 250.000 Ελληνες. Αυτοί πα-
ραμένουν στο εξωτερικό και ο κ. 
Χατζηδάκης είπε ότι για να τους 

προσελκύσουμε «πρέπει να αλ-
λάξουμε τις συνθήκες που τους 
οδήγησαν να πάρουν εκείνη την 
απόφαση να φύγουν».

Τα στοιχεία της Eurostat  
έχουν ενδιαφέρον, καθώς δεί-
χνουν τη διακύμανση των ροών 
προς και από το εξωτερικό. Ετσι, 
ενώ το 2009 έφυγαν από την Ελ-
λάδα μόνο 19.799 Ελληνες υπή-
κοοι, την επόμενη χρονιά, κα-
θώς η χώρα είχε ήδη μπει στην 
κρίση, ο αριθμός τους εκτινά-
χθηκε στις 28.301  και τη μεθε-
πόμενη, το 2011, στις 53.210. Το 
2012 η έξοδος κορυφώθηκε με 
65.264 Ελληνες να φεύγουν για 

το εξωτερικό και στη συνέχεια 
ο αριθμός διατηρήθηκε γύρω 
στις 55.000, έως ότου άρχισε να 
υποχωρεί το 2018 στις 49.974, το 

2019 στις 45.478, το 2020 στις 
33.529 και το 2021 στις 34.286.

Αντίθετα, η επιστροφή Ελλή-
νων στην πατρίδα τους δεν είχε 

ιδιαίτερα έντονες διακυμάνσεις, 
καθώς σταθερά όλη την περίο-
δο 2010-2021 ήταν από 25.000 
έως 34.000 άτομα τον χρόνο. ∆εν 

υπήρξε εντυπωσιακή κορύφω-
ση, ανάλογη με την έξοδο στο 
εξωτερικό, αν και ο υψηλότερος 
αριθμός επιστροφών σημειώθη-
κε το 2019, με 34.074 Ελληνες. 
Το 2010 ήταν 25.078, το 2015  
30.460 και το 2021 ήταν 28.392.

Ο κ. Χατζηδάκης αναφέρθηκε 
στα μέτρα που πήρε η κυβέρνη-
ση για την προσέλκυση Ελλή-
νων που έφυγαν στο εξωτερικό, 
όπως η μείωση των φόρων και 
των εισφορών και η απλοποίη-
ση του αδειοδοτικού περιβάλλο-
ντος, καθώς και η έκπτωση 50% 
επί του εισοδήματος των φυσι-
κών προσώπων που μεταφέρουν 
τη φορολογική τους κατοικία 
στην Ελλάδα για τα πρώτα 7 έτη. 
Ωστόσο, πρόσθεσε, η προσπά-
θεια πρέπει να συνεχιστεί και 
να περιλαμβάνει τη δημιουργία 
θέσεων απασχόλησης υψηλής 
εξειδίκευσης, αντίστοιχων με 
αυτές στις οποίες ήδη απασχο-
λούνται οι Ελληνες του εξωτερι-
κού, τη βελτίωση των συνθηκών 
στο εργασιακό περιβάλλον, τη 
βελτίωση της χρηματοδότησης 
και του επιχειρηματικού περι-
βάλλοντος και την αντιμετώπι-
ση της γραφειοκρατίας.

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΥ

Αφορολόγητα 
κέρδη, έλλειψη 
ταυτοποίησης, 
καλύτερες αποδόσεις 
και υψηλότερα 
bonus δελεάζουν 
τους παίκτες.

«Πρέπει να αλλάξουμε 
τις συνθήκες που 
τους οδήγησαν να πά-
ρουν εκείνη την από-
φαση να φύγουν», 
τονίζει ο υπουργός 
Εθνικής Οικονομίας 
Κωστής Χατζηδάκης.

Στο 1,7 δισ. εκτιμάται ο τζίρος
του παράνομου τζόγου το 2023 

600.000 Ελληνες έφυγαν την περίοδο 2010-2021 και επέστρεψαν 350.000

Πονταρίσματα 1 δισ. σε online στοίχημα και 700 εκατ. επίγεια παιχνίδια

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

ΠΗΓΗ: Eurostat
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Τι αγοράζουν από το Ιντερνετ οι Ελληνες

Δύο στους τρεις χρήστες Internet 
στην Ελλάδα πραγματοποίησαν 
ηλεκτρονικές αγορές μέσα στο 
2023, με το ποσοστό διείσδυσης 
του ηλεκτρονικού εμπορίου να 
παραμένει σταθερά σε υψηλά 
επίπεδα παρά την πλήρη επα-
ναλειτουργία των φυσικών κατα-
στημάτων. Μάλιστα, οι Ελληνες 
πλέον, ακολουθώντας τις διεθνείς 
τάσεις, όχι μόνο πραγματοποιούν 
αγορές αγαθών και υπηρεσιών, 
αλλά χρησιμοποιούν το ∆ιαδί-
κτυο και για τις αγοραπωλησίες 
από φυσικά πρόσωπα, άλλους 
ιδιώτες, κυρίως μεταχειρισμένων 
αντικειμένων ή υπηρεσιών βρα-
χυπρόθεσμης ενοικίασης. Σε ό,τι 
αφορά, πάντως, τις αγορές αγα-
θών αυτό που κερδίζει σταθερά 
έδαφος είναι οι ηλεκτρονικές πα-
ραγγελίες έτοιμων γευμάτων, με 
τον ανταγωνισμό να είναι ιδιαί-
τερα έντονος ανάμεσα στις πλατ-
φόρμες παραγγελιοληψίας και 
διανομής. Ειδικότερα, σύμφω-
να με τα στοιχεία της Eurostat, 
το 2023 το 66,72% των χρηστών 
Internet στην Ελλάδα πραγματο-
ποίησε αγορές αγαθών και υπη-
ρεσιών από το ∆ιαδίκτυο, ποσο-
στό ελαφρώς χαμηλότερο από 
αυτό του 2021 (68,52%), κάτι που 
σχετίζεται με το γεγονός ότι τότε 
υπήρχαν ακόμη περιορισμοί στη 
λειτουργία των φυσικών κατα-
στημάτων, αλλά πολύ υψηλότε-
ρο από αυτό που ίσχυε 10 χρόνια 
πριν και ήταν 40,13%, το 2013. 
Πάντως, το ποσοστό παραμένει 
αρκετά χαμηλό σε σύγκριση με 
τον μέσο όρο στην Ευρωπαϊκή 
Ενωση (75,14% το 2023), με την 
Ελλάδα να κατατάσσεται με βάση 
αυτό το κριτήριο στην 22η θέση 
μεταξύ των «27».

Είδη ένδυσης είναι αυτό 

που αγοράζουν κυρίως από το 
Internet οι Ελληνες καταναλω-
τές, κάτι που σχετίζεται σε σημα-
ντικό βαθμό με τις πληθωριστι-
κές πιέσεις και την αναζήτηση 
στο ∆ιαδίκτυο χαμηλότερων τι-
μών. Σύμφωνα με τα στοιχεία της 
Eurostat, αγορές ειδών ένδυσης, 
συμπεριλαμβανομένων και των 
αθλητικών ειδών ένδυσης, έκα-
νε το 35,52%. 

Στη δεύτερη θέση με συνε-
χή ανάπτυξη βρίσκονται οι ηλε-
κτρονικές παραγγελίες έτοιμων 
γευμάτων και ροφημάτων για δι-
ανομή κατ’ οίκον (το γνωστό μας 
delivery) με το 21,31% να προβαί-
νει σε τέτοιες αγορές. 

Το αντίστοιχο ποσοστό ήταν 
μόλις 10,23% το 2020, αυξήθηκε 
σε 15,45% το 2021 για να ξεπε-
ράσει το 20% και να φτάσει το 
20,54% το 2022. Στην τρίτη θέ-
ση βρίσκονται τα είδη αθλητι-
κού εξοπλισμού (13,16% το 2023), 
έχοντας χάσει λίγο έδαφος σε 
σχέση με το 2022 (15,24%), κά-
τι που οφείλεται πιθανόν στην 
επαναφορά των συνηθειών που 
υπήρχαν πριν από τα lockdowns. 
Αμέσως μετά ακολουθούν με 
13,14% τα είδη τεχνολογίας, ενώ 
την πρώτη πεντάδα συμπληρώ-
νει η αγορά τηλεοπτικού περιε-
χομένου από πλατφόρμες («κατέ-
βασμα» ή streaming) με 12,71%. 
Το ποσοστό στην εν λόγω κα-
τηγορία έχει τετραπλασιαστεί 
σε σύγκριση με το 2020 (3,16%), 
ενώ αυξήθηκε σημαντικά και σε 
σχέση με το 2022 (6,92%). Τέλος, 
ολοένα και περισσότεροι Ελληνες 
χρησιμοποιούν τις υπηρεσίες που 
παρέχουν διάφορες πλατφόρμες 
για την αγορά αγαθών και κυ-
ρίως υπηρεσιών από ιδιώτες με 
το σχετικό ποσοστό να ανέρχε-
ται σε 15,99% το 2023 από μόλις 
7,50% το 2021.

Αγοράζουν ρούχα
και παραγγέλνουν
φαγητό μέσω Internet
Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ
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Το 2006 ένας πρώην εκπρόσωπος 
εμπορίου των ΗΠΑ δήλωνε στη 
Wall Street Journal πως η Κίνα 
ήταν «η χώρα της ευημερίας και 
η μεγαλύτερη πρόκληση ήταν η 
κατοχύρωση της πνευματικής ιδι-
οκτησίας». Οι αμερικανικές επιχει-
ρήσεις ευημερούσαν επί χρόνια 
στην Κίνα, καθώς τροφοδοτούσαν 
τη διαστημική εκτόξευση της βιο-
μηχανίας της με υπολογιστές, λει-
τουργικά συστήματα, λογισμικά 
και κάθε είδους υψηλή τεχνολο-
γία. Ακόμη και πριν από έξι χρό-
νια οι περισσότερες κρατικές επι-
χειρήσεις της Κίνας επιδίωκαν 
να εξοπλιστούν με προγράμματα 
υπολογιστών, μικροεπεξεργαστές 
και λογισμικό δυτικών εταιρειών. 
Το 2023 όλα αυτά ανήκαν στο πα-
ρελθόν και οι περισσότερες κινε-
ζικές εταιρείες στράφηκαν στα εγ-
χώρια προϊόντα τεχνολογίας. Είναι 
το αποτέλεσμα της πολιτικής του 
Πεκίνου που επιταχύνθηκε δυνα-
μικά από το 2022 με το λεγόμενο 
«έγγραφο 79».       

Oπως αναφέρει σχετικό ρεπορ-
τάζ της WSJ, το εν λόγω έγγραφο 
δεν ήταν άλλο από μια ντιρεκτί-
βα του Πεκίνου που υπαγόρευε 
στις κρατικές επιχειρήσεις της 
Κίνας, και ειδικότερα σε εκείνες 
του χρηματοπιστωτικού τομέα, 
της ενέργειας και της τεχνολογίας, 

να εξαλείψουν κάθε αμερικανικό 
στοιχείο από τα συστήματά τους. 
Eθετε μάλιστα ως προθεσμία για 
την ολοκλήρωση της διαδικασί-
ας το 2027.

Αντιμετωπιζόταν ως τόσο ευ-
αίσθητο από εθνικής απόψεως, 
ώστε δεν επιτρεπόταν να αντι-
γραφεί ή να φωτοτυπηθεί ούτε 
από τους υψηλόβαθμους αξιωμα-
τούχους και τα υψηλόβαθμα στε-
λέχη των επιχειρήσεων που είχαν 
τη δυνατότητα μόνο να το διαβά-
σουν. Πρώτοι βρέθηκαν στο στό-
χαστρο οι αμερικανικοί κολοσσοί 
των Dell International Business 
Machines και Cisco Systems, των 
οποίων ο εξοπλισμός έχει σταδια-
κά αντικατασταθεί από αντίστοι-
χα εγχώρια προϊόντα. Ακολουθούν 
την ίδια μοίρα οι Microsoft και 
Oracle, που χάνουν διαρκώς έδα-
φος στην Κίνα μολονότι παραμέ-
νουν οι τελευταίες κερδοφόρες 
ξένες εταιρείες στην Κίνα.               

Η διαδικασία είχε αρχίσει αρ-
κετά νωρίτερα μαζί με την έντα-
ση ανάμεσα στις δύο μεγαλύτερες 
οικονομίες του κόσμου. Το 2021, 
δύο και πλέον δεκαετίες από όταν 
άρχισε να λειτουργεί στην Κίνα, 
η ΙΒΜ ξεκίνησε να περιορίζει τη 
δραστηριότητά της στο Πεκίνο 
καθώς τα έσοδά της είχαν μειω-
θεί. Το 2019 η Cisco ανακοίνωσε 

ότι μειώνονταν οι παραγγελίες 
της στην Κίνα και την εκτόπιζαν 
οι εγχώριες εταιρείες, καθώς επι-
κρατούσε ένα είδος πατριωτικής 
κατανάλωσης. Και τα τελευταία 
πέντε χρόνια το μερίδιο αγοράς 
της Dell στην Κίνα μειώθηκε σχε-
δόν κατά 50% και δεν υπερέβαι-
νε το 8%. Το «έγγραφο 79» ήταν 
η κορύφωση μιας μακροχρόνιας 
προσπάθειας του Κινέζου ηγέτη 
Σι Τζινπίνγκ να κατακτήσει την 

αυτάρκεια της χώρας στα πάντα, 
από τη στρατηγικής σημασίας τε-
χνολογία, όπως είναι οι μικροε-
πεξεργαστές και τα πολεμικά αε-
ροσκάφη, μέχρι την πρωτογενή 
παραγωγή των σιτηρών και των 
σπορέλαιων. Και η ευρύτερη στρα-
τηγική αφορά την απεξάρτηση 
της Κίνας από τη ∆ύση στα πά-
ντα, από τα τρόφιμα και τις πρώ-
τες ύλες μέχρι την ενέργεια και 
την παράλληλη ενίσχυση της εγ-
χώριας εφοδιαστικής αλυσίδας.  
Eτσι οι Αρχές του Πεκίνου πα-
ρουσίασαν το «έγγραφο 79» τον 
Σεπτέμβριο του 2022, όταν η Ου-
άσιγκτον σκλήραινε τη στάση της 
και επέβαλλε όλο και περισσότε-
ρους περιορισμούς στις εξαγωγές 
τεχνολογίας μικροεπεξεργαστών 
αλλά και κυρώσεις στις κινεζικές 
εταιρείες τεχνολογίας.       

Προκειμένου να επιτευχθούν 
τάχιστα οι στόχοι της, η εν λόγω 
ντιρεκτίβα καλεί τις κρατικές επι-
χειρήσεις να δημοσιεύουν κάθε 
τρίμηνο την πρόοδο που έχουν 
σημειώσει στην αντικατάσταση 

ξένου λογισμικού για το ηλεκτρο-
νικό ταχυδρομείο, για τη διαχεί-
ριση των ανθρώπινων πόρων και 
των επιχειρήσεων. Και το Πεκί-
νο έχει προσφέρει γενναία οικο-
νομική στήριξη για να επιτύχει 
τον στόχο του. Μέσα στο 2022 οι 
δαπάνες του κρατικού τομέα για 
το σχέδιο έφθασαν στα 48 τρισ. 
γουάν, ποσό αντίστοιχο περίπου 
των 6,6 τρισ. δολ. Σε ό,τι αφορά 
την ανταπόκριση των κρατικών 
εταιρειών, ήταν άμεση και πλή-
ρης. Εσπευσαν να αγοράσουν τα 
προϊόντα των εγχώριων εταιρει-
ών, μολονότι κάποια από αυτά εί-
ναι χαμηλότερης ποιότητας από 
εκείνα των δυτικών βιομηχανιών, 
όπως τονίζει η WSJ. Και η διαδι-
κασία επεκτάθηκε σε όλους τους 
τομείς, καθώς αγόραζαν τα κινε-
ζικά προϊόντα τράπεζες, χρημα-
τιστηριακές και δημόσιες υπηρε-
σίες, όπως επίσης και το δίκτυο 
ταχυδρομείων.     

Στο συνέδριο της κινεζικής 
ηγεσίας μέσα στην εβδομάδα, 
ο Κινέζος πρωθυπουργός Λι Κι-

νάγκ έσπευσε να υπενθυμίσει τον 
στρατηγικό στόχο της απεξάρτη-
σης στον επιχειρηματικό κόσμο 
της Κίνας. Σύμφωνα με το σχέδιο 
προϋπολογισμού που δόθηκε στη 
δημοσιότητα την Τρίτη, το Πε-
κίνο σχεδιάζει να αυξήσει κατά 
10% τις δαπάνες για την επιστη-
μονική έρευνα και την ανάπτυξη 
της τεχνολογίας και να τις φθά-
σει περίπου στα 51 δισ. δολ. μέ-
σα στο τρέχον έτος. Πρόκειται 
για αύξηση 2% σε σύγκριση με 
το περασμένο έτος. Και την ίδια 
στιγμή οι προσπάθειες συντονί-
ζονται σε όλα τα επίπεδα. Τα εγ-
χώρια προϊόντα που καλούνται 
να υποκαταστήσουν εκείνα των 
δυτικών βιομηχανιών γίνονται 
όλο και πιο εύκολα στη χρήση. 
Οι ίδιοι οι Κινέζοι παραδέχονται 
πως μόλις το 2016 χρειαζόταν ολό-
κληρη ημέρα για να ανοίξουν και 
να κλείσουν ένα φύλλο υπολογι-
στή με ένα κινεζικό λειτουργικό 
σύστημα, γνωστό ως KylinOS. Η 
σημερινή εκδοχή του δουλεύει 
αποτελεσματικά.  

Το Πεκίνο έχει προ-
σφέρει γενναία οικο-
νομική στήριξη για να 
επιτύχει τον στόχο του, 
ενώ μόνο το 2022
οι δαπάνες του κρατι-
κού τομέα για
το σχέδιο έφθασαν
στα 6,6 τρισ. δολάρια.     

Ντιρεκτίβα
του Πεκίνου
για απεξάρτηση
από τις ΗΠΑ             
Εντείνεται η μάχη για τεχνολογική

αυτάρκεια, ο ρόλος του «εγγράφου 79»     

Σύμφωνα με το σχέδιο προϋπολογισμού που δόθηκε στη δημοσιότητα την Τρίτη, το Πεκίνο σχεδιάζει να αυξήσει κατά 10% τις δαπάνες για την επιστημονική 
έρευνα και την ανάπτυξη της τεχνολογίας και να τις φθάσει περίπου στα 51 δισ. δολ. μέσα στο τρέχον έτος.   
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Διαφορετική προσέγγιση απέναντι 
στην τηλεργασία φαίνεται πως υι-
οθετούν η Ευρώπη και οι ΗΠΑ. Η 
Γερμανία, λόγου χάριν, αγκαλιά-
ζει σταδιακά τη νέα εργασιακή 
κουλτούρα που κέρδισε έδαφος 
μετά την πανδημία, την ώρα που 
στην άλλη πλευρά του Ατλαντι-
κού οι τράπεζες κατά κύριο λόγο 
απαιτούν από το προσωπικό να 
επιστρέψει στο γραφείο.

Το γερμανικό ινστιτούτο οικο-
νομικών ερευνών (Ifo) διαπιστώ-
νει ότι η εργασία από το σπίτι πα-
γιώνεται στη χώρα, τουλάχιστον 
σε ορισμένους τομείς απασχόλη-
σης, με τα στοιχεία να συνάδουν 
με τα δεδομένα των ετών μετά το 
lockdown. «Η αναλογία είναι σχε-
δόν σταθερή εδώ και δύο χρόνια. 
Η έννοια της εργασίας από το σπί-
τι εδραιώνεται σταθερά στη Γερ-
μανία», τονίζει ο ειδικός του Ifo, 
Γιαν-Βίκτορ Αλιπούρ. Το 24,1% 
του εργατικού δυναμικού της χώ-
ρας δούλεψε από το σπίτι, τουλά-
χιστον εν μέρει, τον Φεβρουάριο, 
με τον τομέα των υπηρεσιών ει-
δικότερα να έχει στραφεί μόνιμα 
στην τηλεργασία μετά την πανδη-
μία. Η τάση είναι λιγότερο αισθη-
τή στις μικρές και μεσαίες επιχει-
ρήσεις, όπως έδειξαν τα στοιχεία, 
με το 20,5% των υπαλλήλων τους 

να εργάζεται τακτικά από το σπί-
τι. Στις μεγάλες εταιρείες το πο-
σοστό ήταν 32,1% και υψηλότε-
ρο μεταξύ των εργαζομένων στις 
υπηρεσίες (34,1%). Στη βιομηχα-
νία ήταν μόλις 16%, στο εμπόριο 
12,2% και στον κατασκευαστι-
κό κλάδο 5,4%. Ωστόσο, ακόμη 
και όταν η παρουσία στο γραφείο 
δεν είναι απολύτως απαραίτητη, 
μερικές φορές παραμένει επιθυ-
μητή, επισημαίνει το ινστιτούτο. 
«Ο ισχυρότερος συντονισμός του 
γραφείου έχει σίγουρα νόημα για 
την ενίσχυση των προσωπικών 
συναλλαγών. ∆εν αμφισβητείται 
ότι η εργασία από το γραφείο εν-
δείκνυται σε ορισμένους τομείς, 
όπως για παράδειγμα στη μετα-
φορά γνώσης», λέει ο Αλιπούρ.  

Παράγοντες της αγοράς διαπι-
στώνουν χάσμα ανάμεσα στα με-
γάλα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα 
των ΗΠΑ που απαιτούν από τους 
υπαλλήλους πενθήμερη παρουσία 
στο γραφείο και στους Ευρωπαί-
ους ανταγωνιστές τους που εμφα-
νίζονται πιο ευέλικτοι. Καθώς πολ-
λοί εργαζόμενοι υιοθετούν πλέον 
υβριδικά πρότυπα εργασίας, οι 
τράπεζες και άλλες εταιρείες χρη-
ματοοικονομικών υπηρεσιών δί-
νουν μάχες με το προσωπικό το 
τελευταίο διάστημα, απειλώντας 

με πειθαρχικά μέτρα, γράφουν οι 
Financial Times. «Προς το παρόν, 
μόνον ο επικεφαλής της ομάδας 
πρέπει να πηγαίνει κανονικά στο 
γραφείο, αλλά το μήνυμα είναι ξε-
κάθαρο», δήλωσε ένας τραπεζί-
της της JP Morgan στο Λονδίνο, 
η οποία ζήτησε από τους 2.000 
διευθυντές της να προσέλθουν 
στο γραφείο με πλήρες ωράριο. 

Σε μια άλλη προσέγγιση, η τρά-
πεζα NatWest του Ηνωμένου Βα-
σιλείου κάλεσε το προσωπικό να 
εμφανίζεται στο γραφείο μόνο δύο 

φορές τον μήνα, με το 95% να υιο-
θετεί μια υβριδική προσέγγιση και 
τους υπαλλήλους της να έρχονται 
στο γραφείο κατά μέσον όρο μία ή 
δύο φορές την εβδομάδα. Η αντί-
παλη βρετανική τράπεζα Lloyds 
απαιτεί επίσης από το προσωπι-
κό να δουλεύει από το γραφείο 
μόνο δύο φορές την εβδομάδα. 
Ερευνα της Scoop δείχνει ότι το 
93% των βρετανικών χρηματοοι-
κονομικών εταιρειών προσφέρει 
το εν λόγω προνόμιο, σε σύγκρι-
ση με το 87% των ομολόγων τους 
στις ΗΠΑ. Το 18% των χρηματοπι-
στωτικών ιδρυμάτων παγκοσμίως 
προσφέρει πλήρη ευελιξία στον 
χώρο εργασίας (πέντε ημέρες την 
εβδομάδα από το σπίτι), το 50% 
προτείνει υβριδικές δομές και το 
32% απαιτεί από το προσωπικό 
να προσέρχεται στο γραφείο κα-
νονικά. Είναι γεγονός ότι οι υπάλ-
ληλοι σε αυστηρά ρυθμισμένους 
ρόλους, όπως οι συναλλαγές, ερ-
γάστηκαν από το γραφείο καθ’ 
όλη τη διάρκεια της πανδημίας 
και εξακολουθούν να έχουν μι-

κρή ευελιξία. «Οι τράπεζες υπο-
σχέθηκαν στους υπαλλήλους τους 
εργασία από το σπίτι και εκείνοι 
στη συνέχεια έκαναν σημαντικές 
αλλαγές στη ζωή τους. Τώρα είναι 
δύσκολο να αναιρέσουν αυτές τις 
υποσχέσεις», εξηγεί ο Μαρκ Μόρ-
τενσεν από την επιχειρηματική 
σχολή Insead.

Η Bank of America τον Ιανου-
άριο έστειλε επιστολές στους 
υπαλλήλους της απειλώντας 
τους με πειθαρχικά μέτρα, έπει-
τα από παρόμοιες υπενθυμίσεις 
από την Goldman Sachs, την JP 
Morgan και την HSBC. Αλλα πι-
στωτικά ιδρύματα –συμπεριλαμ-
βανομένης της BNP Paribas και 
της Citigroup– ενημέρωσαν το 
προσωπικό στο Ηνωμένο Βασίλειο 
ότι παρακολουθούν τα δεδομένα 
πρόσβασης στα γραφεία, προειδο-
ποιώντας με περικοπές στα μπό-
νους, ακόμη και με απολύσεις. Ο 
Μόρτενσεν, ο οποίος μελετά τις 
υβριδικές πολιτικές εργασίας εδώ 
και 20 χρόνια, είπε ότι οι απειλές 
ενδέχεται να έχουν καταστροφική 

επίδραση στις σχέσεις με το προ-
σωπικό. «Αντί να στέλνουν απει-
λές και να παρακολουθούν το προ-
σωπικό, οι διευθυντές πρέπει να 
σκεφτούν άλλους τρόπους για να 
ενθαρρύνουν τους εργαζομένους 
να επιστρέψουν στο γραφείο», 
λέει. Μια μελέτη στις χρηματο-
οικονομικές υπηρεσίες των ΗΠΑ 
από την Deloitte διαπίστωσε πέ-
ρυσι ότι τα 2/3 όσων εργάζονταν 
εξ αποστάσεως θα εγκατέλειπαν 
τη θέση τους εάν τους καλούσαν 
να επιστρέψουν στο γραφείο. Οι 
υπερβολικά αυστηρές πολιτικές 
επιστροφής στην εργασία θα μπο-
ρούσαν να μετατραπούν σε «πο-
νοκέφαλο» για τις εταιρείες. «Η 
επιβολή πέντε ημερών την εβδο-
μάδα στο γραφείο μπορεί να απο-
δειχθεί πολύ δαπανηρή. Για κάθε 
άτομο που παραιτείται, η πρόσλη-
ψη και η επανεκπαίδευση για την 
αντικατάστασή του κοστίζει πε-
ρίπου το ήμισυ του ετήσιου μι-
σθού του», συνοψίζει ο Νίκολας 
Μπλουμ, καθηγητής Οικονομικών 
στο Στάνφορντ.

Το 24,1% του 
εργατικού δυναμικού 
της Γερμανίας 
δούλεψε από το σπίτι, 
τουλάχιστον εν μέρει, 
τον Φεβρουάριο. 
Σταθερή εδώ και δύο 
χρόνια η αναλογία.

Η τηλεργασία
εδραιώνεται
στην Ευρώπη,
φθίνει στις ΗΠΑ
Οι αμερικανικές τράπεζες απαιτούν

επιστροφή των υπαλλήλων στο γραφείο

Mεγάλα χρηματοπιστωτικά ιδρύματα των ΗΠΑ απαιτούν από τους εργαζομένους πενθήμερη παρουσία στο γραφείο. Η Bank of America τον Ιανουάριο έστειλε 
επιστολές στους υπαλλήλους της απειλώντας τους με πειθαρχικά μέτρα. Παρόμοιες κινήσεις έχουν γίνει από την Goldman Sachs, την JP Morgan και την HSBC.

Οι γαμήλιοι εορτασμοί των βαθύ-
πλουτων της Ινδίας μπορεί να απο-
δειχθούν υψηλής σημασίας για 
την παγκόσμια οικονομία.

Ο Ανάντ Αμπάνι, διευθυ-
ντής του κολοσσού Reliance 
Industries, αξίας 243 δισ. δολαρί-
ων, και γιος του προέδρου Μουκές 
Αμπάνι, παντρεύεται τον Ιούλιο 
και ολοκλήρωσε αυτή την Κυρια-
κή ένα τριήμερο γαμήλιο γλέντι 
σε μια μικρή πόλη της Ινδίας.

Ο εορτασμός ανταποκρίνεται 
στην έκκληση του πρωθυπουργού 
της Ινδίας, Ναρέντρα Μόντι, να 
γίνονται οι γάμοι των κατοίκων 
εντός της χώρας. Το πραγματικό 
«τρόπαιο» για την Ινδία, όμως, εί-
ναι πολύ μεγαλύτερο από το να 
συντηρηθεί η βιομηχανία των 
γάμων, αξίας 50 δισ. δολαρίων. 

Πολλοί γάμοι στην Ινδία κα-
ταλήγουν να είναι κοστοβόρα 
θεάματα και σημαντικές κοινω-
νικές εκδηλώσεις. Στην κατηγο-
ρία αυτή εμπίπτουν και οι εορ-
τασμοί της οικογένειας Αμπάνι, 
όπως σημειώνει η στήλη του 
Reuters, Breakingviews. Εκτός 

από τους κορυφαίους επενδυ-
τές και επιχειρηματικούς εταί-
ρους της Reliance, στη λίστα 
καλεσμένων βρέθηκαν επικεφα-
λής διεθνών κολοσσών, όπως ο 
Μαρκ Ζούκερμπεργκ της Meta, 
ο Μπρους Φλατ της Brookfield 
Asset Management και ο Μάρεϊ 
Αουχίνκλος της BP, οι οποίοι από-
λαυσαν μια εμφάνιση από τη Ρι-
άνα. Εκατό σεφ δημιούργησαν 
500 μοναδικά πιάτα με θέμα τη 
ζούγκλα. 

Η Facebook έχει σημαντικό με-
ρίδιο στον βραχίονα της Reliance 

που δραστηριοποιείται στις τη-
λεπικοινωνίες, ενώ ο ινδικός 
κολοσσός συνεργάζεται με την 
Brookfield Infrastructure για την 
ανέγερση data centers και με την 
BP για τη δημιουργία πρατηρίων 
σε ολόκληρη τη χώρα.

Η παρουσία των μεγαλοστε-
λεχών στον γάμο επισφραγίζει 
ακούσια τη διάθεση του Μόντι να 
κρατηθεί ο πλούτος στην Ινδία. 
«Εάν γιορτάσουμε τους γάμους σε 

ινδικό έδαφος με τον κόσμο της 
Ινδίας, τα χρήματα της χώρας θα 
παραμείνουν εδώ», δήλωσε τον 
Νοέμβριο. 

Σύμφωνα με το Breakingviews, 
πρόκειται για την πιο πρόσφατη 
ένδειξη του κλιμακούμενου οικο-
νομικού εθνικισμού στην Ινδία. 
Τον Ιανουάριο, ο Μόντι ταξίδεψε 
στην περιοχή Lakshadweep, προ-
κειμένου να προωθήσει τα τρο-
πικά νησιά ως εναλλακτική στις 

Μαλδίβες, που είναι ένας εξαιρε-
τικά δημοφιλής προορισμός για 
τους Ινδούς, παρά τους περιορι-
σμούς στη μεταφορά χρημάτων 
εκτός συνόρων. Εάν έχουν κίνη-
τρο να ξοδέψουν περισσότερα 
στην Ινδία μπορεί να αποτρα-
πούν οικονομικοί «πονοκέφαλοι». 
Η κυβέρνηση προσπαθεί συχνά 
να περιορίσει τη ζήτηση για ει-
σαγόμενο χρυσό, στο πλαίσιο του 
εγχειρήματος να διατηρηθεί υπό 
έλεγχο το έλλειμμα του ισοζυγίου 
τρεχουσών συναλλαγών. Ο Μόντι, 
μιλώντας για τις δαπάνες σε γά-
μους και στον τουρισμό, μπορεί 
παράλληλα να στηρίζει τη στρατη-
γική της κεντρικής τράπεζας της 
χώρας να προστατεύσει τη ρουπία 
και κατ’ επέκταση την ελκυστικό-
τητα της Ινδίας ως επενδυτικού 
προορισμού. Το ινδικό νόμισμα 
έχει υποχωρήσει κατά 2,9% σε 
ετησιοποιημένη βάση έναντι του 
δολαρίου την τελευταία 10ετία, 
ανεβάζοντας τις αποδόσεις για 
τους διεθνείς επενδυτές.

Αυτό είναι το πραγματικό 
τρόπαιο. Η ινδική οικονομία 

αναπτύσσεται γρήγορα, αλλά οι 
άμεσες ξένες επενδύσεις που μπο-
ρούν να στηρίξουν τη δημιουργία 
θέσεων εργασίας δεν αυξάνονται 
με αντίστοιχο ρυθμό. Η κεντρική 
τράπεζα αξιοποιεί ένα μέρος των 
619 δισ. δολαρίων από τα αποθε-
ματικά της σε ξένα νομίσματα, 
ώστε να συγκρατήσει το νόμισμα 
σε ένα στενό εύρος, αν και η Ιν-
δία επιμένει ότι δεν παρεμβαίνει 
σε υπερβολικό βαθμό.

Μέχρι στιγμής, οι εκκλήσεις 
του Μόντι αναδεικνύουν ένα πο-
λύ θετικό σημάδι: τη μεγάλη και 
αυξανόμενη δεξαμενή κεφαλαί-
ων της Ινδίας. Αυτή στηρίζει το 
χρηματιστήριο, που εμφανίζει 
συνεχώς υψηλές κεφαλαιοποιή-
σεις. Ο δείκτης MSCI της Ινδίας 
διαπραγματεύεται 22 φορές επί 
των προβλέψεων για κέρδη των 
εισηγμένων, δηλαδή σε διπλάσιο 
επίπεδο έναντι άλλων αναδυόμε-
νων αγορών. Και έτσι, σχολιάζει 
το Breakingviews, οι καλεσμένοι 
στον γάμο της οικογένειας Αμπά-
νι έχουν έναν ακόμη λόγο για να 
γιορτάσουν.

Οι επενδυτές εντείνουν την πίεση 
στην Τουρκία προκειμένου να 
προχωρήσει σε νέες αυξήσεις 
επιτοκίων καθώς ο πληθωρισμός 
έχει πάρει και πάλι την ανιούσα, 
η τουρκική λίρα υποχωρεί και τα 
συναλλαγματικά διαθέσιμα μειώ-
νονται. Η οικονομική δραστηρι-
ότητα παραμένει σε υψηλά επί-
πεδα παρά τις επανειλημμένες 
αυξήσεις επιτοκίων που αποφά-
σισε στη διάρκεια του περασμέ-
νου έτους η προηγούμενη ηγεσία 
της κεντρικής τράπεζας. Συνολι-
κά, από τις αρχές του περασμέ-
νου καλοκαιριού η προηγούμενη 
ηγεσία αύξησε τα επιτόκια κατά 
36,5 εκατοστιαίες μονάδες φτά-
νοντάς τα στο 45% στο οποίο 
βρίσκονται σήμερα από το μόλις 
8% στο οποίο βρίσκονταν πέρυ-
σι στις αρχές Ιουνίου.

Την ίδια στιγμή, οι αυξήσεις 
των επιτοκίων δεν έχουν κατορ-

θώσει να ανακόψουν τον πληθω-
ρισμό στη γειτονική χώρα που 
επιταχύνθηκε περαιτέρω τον Φε-
βρουάριο και πλησιάζει το 70%. 
Ετσι η αγορά στοιχηματίζει τώρα 
σε μια αύξηση επιτοκίων τουλά-
χιστον κατά 300 μονάδες βάσης 
μέσα στον Απρίλιο. Την Περα-
σμένη ∆ευτέρα, άλλωστε, αναλυ-
τές της JP Morgan προέβλεψαν 
πως η Τράπεζα της Τουρκίας, που 
δεν έχει κάνει καμία κίνηση από 

τον Ιανουάριο, τον Απρίλιο θα 
αυξήσει το βασικό επιτόκιο κα-
τά 500 μ.β. στο 50% και ταυτο-
χρόνως θα αναθεωρήσει προς τα 
πάνω την πρόβλεψή της για τον 
πληθωρισμό. Ομοίως, η Goldman 
Sachs θεωρεί πιθανή νέα αύξηση 
του κόστους του δανεισμού και 
τονίζει πως οι αξιωματούχοι της 
κυβέρνησης Ερντογάν θα ήθελαν 
να δουν κάποιες εισροές κεφα-
λαίων μετά τις εκλογές.

Μέχρι στιγμής η επίσημη πρό-
βλεψη της κεντρικής τράπεζας 
της Τουρκίας μιλάει για κορύφω-
ση του πληθωρισμού τον Μάιο 
στο 70% και αποκλιμάκωσή του 
στο 36% στα τέλη του έτους. Σύμ-
φωνα με τον Ονούρ Ιλγκέν, επικε-
φαλής της τράπεζας MUFG Bank, 
ακόμη κι αν δεν αυξήσει περαιτέ-
ρω τα επιτόκια η κεντρική τρά-
πεζα, η αγορά θεωρεί βέβαιο ότι 
τουλάχιστον θα τα διατηρήσει 

στα υφιστάμενα υψηλά επίπεδα 
για πολύ καιρό. Η Τράπεζα της 
Τουρκίας έχει από τον Ιανουά-
ριο ανακοινώσει ότι τερματίζει 
τον κύκλο αυξήσεων των επιτο-
κίων, έναν από τους μεγαλύτε-
ρους που έχει αποφασίσει. Τον 
Φεβρουάριο, ο νέος διοικητής 
Φατίχ Καραχάν δήλωσε πως η 
επιτροπή νομισματικής πολιτι-
κής είναι έτοιμη να προχωρήσει 
σε νέα αύξηση του κόστους του 
δανεισμού «σε περίπτωση που 
διαπιστώσει σημαντική και επί-
μονη επιδείνωση στο μέτωπο του 
πληθωρισμού». Την ίδια στιγμή, 
τα συναλλαγματικά διαθέσιμα 
της Τουρκίας τείνουν και πάλι 
να μειωθούν καθώς τα τελευταία 
στοιχεία καταδεικνύουν μείωσή 
τους κατά περίπου 20 δισ. δολ. 
από τα επίπεδα στα οποία βρί-
σκονταν στα μέσα ∆εκεμβρίου.

BLOOMBERG

Οι δαπάνες για γάμους στηρίζουν το νόμισμα και ολόκληρη την οικονομία της Ινδίας

Πιέσεις για νέες αυξήσεις επιτοκίων στην Τουρκία

Αιτίες η νέα άνοδος 
του πληθωρισμού, 
η υποχώρηση της 
τουρκικής λίρας 
και η μείωση των 
συναλλαγματικών 
διαθεσίμων.

Πολλοί γάμοι στην Ινδία, όπως και το πρόσφατο γαμήλιο γλέντι που διορ-
γάνωσε η οικογένεια Αμπάνι, είναι κοστοβόρα θεάματα αλλά και σημαντικές 
κοινωνικές εκδηλώσεις. 

Ο πληθωρισμός στην Τουρκία επιταχύνθηκε περαιτέρω τον Φεβρουάριο 
και πλησιάζει το 70%.
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Πού στοχεύουν
οι εκκλήσεις του Ινδού 
πρωθυπουργού να 
γίνονται οι γαμήλιες 
τελετές εντός
της χώρας και 
να στηριχθεί ο 
εσωτερικός τουρισμός.
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Ενα εκ πρώτης όψεως παράδοξο 
καταγράφεται τελευταία στις 
αγορές, με τους επενδυτές να 
παρουσιάζουν μεγάλη προθυ-
μία για ανάληψη ρίσκου αλλά 
την ίδια στιγμή να οδηγούν 
στα ύψη αφενός μεν τον χρυ-
σό, ο οποίος ανέκαθεν εθεω-
ρείτο ασφαλές «καταφύγιο» 
σε περιόδους αστάθειας, και 
αφετέρου το bitcoin, το οποίο 
εξακολουθεί να αντιμετωπί-
ζεται από πολλούς ως ιδιαίτε-
ρα ριψοκίνδυνο περιουσιακό 
στοιχείο.

Πρόκειται για την πρώτη 
φορά που οι δύο δείκτες φτά-
νουν ταυτόχρονα σε επίπεδο 
ρεκόρ. Και όμως, οι παράγο-
ντες που επηρεάζουν τις κινή-
σεις του καθενός είναι διαφο-
ρετικοί. Ο χρυσός λειτουργεί 
ως μέσο αποθήκευσης αξίας 
σε περιόδους κρίσεων, ενώ ο 
ρόλος του bitcoin πέραν της 
κερδοσκοπίας αμφισβητείται 
έντονα από τους παράγοντες 
του παραδοσιακού χρηματο-
οικονομικού κλάδου.

Από την αρχή του έτους, 
το bitcoin καταγράφει κέρδη 
τουλάχιστον 50%, εν μέρει χά-
ρη στην έγκριση του πρώτου 
διαπραγματεύσιμου αμοιβαί-
ου (ETF) από την αμερικανική 
επιτροπή κεφαλαιαγοράς, το 
οποίο οδήγησε σε νέες εισροές. 
Και οι επενδυτές τοποθετούν, 
έτσι, συνεχώς κεφάλαια στα δι-
απραγματεύσιμα αμοιβαία των 
μεγάλων αμερικανικών επεν-
δυτικών. Το  ETF της BlackRock 
έχει συγκεντρώσει ήδη 10 δισ. 
δολ. και είναι η πρώτη φορά 
που ένα ETF φτάνει σε αυτό 
το ύψος τόσο γρήγορα, μόλις 
στις 11 Ιανουαρίου. Και το ETF 
της Fidelity έχει τίτλους αξί-
ας 6 δισ. δολ και είναι ήδη το 
τρίτο μεγαλύτερο της εν λόγω 
επενδυτικής. Τα funds αυτά δί-
νουν στους επενδυτές τη δυ-
νατότητα να αγοράζουν τους 
ψηφιακούς τίτλους χωρίς να 
χρειάζεται να απευθυνθούν σε 
κάποιο χρηματιστήριο κρυπτο-
γραφημένων αξιών.

Σε ό,τι αφορά, αντιθέτως, 
την άνοδο του χρυσού είναι σε 
μεγάλο βαθμό αποτέλεσμα της 
αμυντικής τοποθέτησης των 
επενδυτών, οι οποίοι ανησυ-
χούν για περαιτέρω κλιμάκω-
ση των παγκόσμιων γεωπολιτι-
κών εντάσεων ή για «φούσκα» 
στις διεθνείς αγορές. Εχοντας 
σημειώσει άνοδο 5% στις τε-
λευταίες πέντε συνεδριάσεις, ο 
χρυσός βρίσκεται πλέον κοντά 
στα 1.136 δολ. η ουγγιά έχο-
ντας πλησιάσει νωρίτερα και 
στα 1.142 δολ η ουγγιά. Ο Κρις 

Γουέστον, επικεφαλής ερευ-
νών της αυστραλιανής χρη-
ματιστηριακής Pepperstone 
Group, θεωρεί πως μία πιθανή 
εξήγηση είναι ότι οι επενδυτές 
κυνηγούν το γρήγορο κέρδος 
και έτσι τοποθετούν κεφάλαιά 
τους όπου υπάρχει δυναμική. 
«Ο χρυσός διαπραγματεύεται 
σε μεγάλο βαθμό εντός μιας 
ημέρας, ο όγκος των συναλλα-
γών είναι τεράστιος – πολλοί 

πελάτες με πήραν τηλέφωνο 
ρωτώντας τι συμβαίνει», δή-
λωσε ο ίδιος στο Bloomberg. 
Οι επενδυτές που κυνηγούν 
το γρήγορο χρήμα «αγοράζουν 
όταν οι αξίες κινούνται ανοδι-
κά και αυτό είναι που βλέπου-
με και στο bitcoin», σχολίασε. 
Πάντως, και το bitcoin και ο 
χρυσός έχουν ευνοηθεί από 
τις προσδοκίες για επικείμε-
νη χαλάρωση της νομισματι-
κής πολιτικής στις ΗΠΑ και αλ-
λού. Οι αγορές swaps δείχνουν 
62% πιθανότητα μείωσης του 
επιτοκίου δανεισμού από την 
Ομοσπονδιακή Τράπεζα των 
ΗΠΑ τον Ιούνιο.

Το bitcoin εκτινάχθηκε σε 
επίπεδο ρεκόρ την περασμένη 
Τρίτη, αγγίζοντας τα 69.191,95 
δολάρια προτού υποχωρήσει 
στα 66.500 δολάρια την περα-
σμένη Τετάρτη. Αξίζει να ση-
μειωθεί ότι το προηγούμενο 
ρεκόρ είχε σημειωθεί τον Νο-
έμβριο του 2021, όταν εφαρ-

μόζονταν νέα υγειονομικά 
μέτρα ανά τον κόσμο για την 
πανδημία. Ο χρυσός άγγιξε τα 
2.141,79 δολάρια ανά ουγγιά 
την Τρίτη, ξεπερνώντας το ρε-
κόρ του περασμένου ∆εκεμ-
βρίου. Στις τελευταίες πέντε 
συνεδριάσεις, ο χρυσός έχει 
καταγράψει άνοδο σχεδόν 5%.

«Η ιστορία των κρυπτονο-
μισμάτων μπορεί να συνδυ-
αστεί με αυτό που συμβαίνει 
στα χρηματιστήρια και γενικό-
τερα με την ανάληψη ρίσκου», 
τόνισε στο Bloomberg ο Κάιλ 
Ρόντα, υψηλόβαθμος αναλυτής 
αγοράς στην πλατφόρμα δια-
πραγμάτευσης τίτλων Capital.
Com. «Βλέπουμε να επανέρ-
χεται μια παράλογη συμπερι-
φορά ανάληψης ρίσκου – το 
οποίο εναρμονίζεται με αυτό 
που συμβαίνει σε ορισμένους 
τομείς των χρηματιστηρίων», 
συμπλήρωσε ο ίδιος.

BLOOMBERG,
WALL STREET JOURNAL

Το bitcoin άγγιξε την Τρίτη τα 69.191,95 δολάρια προτού υποχωρήσει στα 66.500 δολάρια, την Τετάρτη. Ο χρυ-
σός έφτασε τα 2.141,79 δολάρια ανά ουγγιά την Τρίτη, ξεπερνώντας το ρεκόρ του περασμένου ∆εκεμβρίου.

Από την αρχή του 
έτους το ψηφιακό 
νόμισμα καταγράφει 
κέρδη 50% – Ανοδο 
5% σημειώνει 
ο χρυσός στις 
τελευταίες πέντε 
συνεδριάσεις.

Σε επίπεδα-ρεκόρ η τιμή
του χρυσού και του bitcoin
Οι επενδυτές κυνηγούν το γρήγορο κέρδος, λένε οι αναλυτές

ΑΝΑΛΥΣΗ

Οκτώ μήνες πριν από τις εκλο-
γές οι Αμερικανοί αισθάνονται 
ελαφρώς καλύτερα για την κα-
τάσταση της οικονομίας, δι-
ότι ο πληθωρισμός υποχωρεί 
και η αγορά εργασίας παρα-
μένει σταθερή, αλλά ο πρόε-
δρος Μπάιντεν δεν φαίνεται 
πως ωφελείται. Μεταξύ των 
εγγεγραμμένων ψηφοφόρων 
σε εθνικό επίπεδο, το 26% πι-
στεύει ότι η οικονομία είναι 
καλή ή εξαιρετική, σύμφωνα 
με δημοσκόπηση στα τέλη Φε-
βρουαρίου από τους New York 
Times και το Κολέγιο Σιένα. Το 
ποσοστό αυτό αυξήθηκε κατά 
έξι ποσοστιαίες μονάδες από 
τον Ιούλιο. Η τάση αυτή εμ-
φανίστηκε δυσανάλογα μεταξύ 
των παλαιότερων ∆ημοκρατι-
κών, μια εκλογική ομάδα που 
είναι ήδη πιθανό να ψηφίσει 
τον Τζο Μπάιντεν. Και το ποσο-
στό των ψηφοφόρων που δηλώ-
νουν ότι εγκρίνουν τη δουλειά 
που κάνει ο ίδιος, έχει πράγματι 
μειωθεί στο 36% από το 39% 

πέρυσι τον Ιούλιο. Παρόλο που 
ο πληθωρισμός εξασθενεί από 
τα μέσα του 2023 –και η αύξη-
ση των μισθών έχει ξεπεράσει 
πρόσφατα τον ρυθμό ανόδου 
των τιμών, τουλάχιστον κατά 
μέσον όρο– πολλοί Αμερικανοί 
δεν βλέπουν ακόμη το πρόβλη-
μα να έχει λυθεί. Σχεδόν τα δύο 
τρίτα των εγγεγραμμένων ψη-
φοφόρων στη δημοσκόπηση 
των Times/Siena βαθμολόγη-
σαν τις τιμές των τροφίμων και 
των καταναλωτικών αγαθών ως 
μη ικανοποιητικές.

Βέβαια, ο κύκλος του Αμε-
ρικανού προέδρου έχει επιση-
μάνει μια σειρά από ενδείξεις 
ότι η οικονομία έχει ανακάμ-
ψει αξιοσημείωτα από τότε που 
ανέλαβε την εξουσία, συμπε-
ριλαμβανομένης της ανεργίας 
κάτω από το 4% για δύο χρό-
νια και του χρηματιστηρίου 
με το ένα ρεκόρ να διαδέχε-
ται το άλλο. Ωστόσο παρατη-
ρείται μία επίμονη τάση που 
μπερδεύει δημοσκόπους και 
οικονομολόγους, διότι αυτά τα 

θεμελιώδη στοιχεία σε μεγά-
λο βαθμό δεν έχουν αντικατο-
πτριστεί σε δημοσκοπήσεις. 
Το 40% των ερωτηθέντων είπε 
ότι η οικονομία ήταν χειρότερη 
από ό,τι προ ενός έτους σε σύ-
γκριση με το 23% που πίστευε 
ότι ήταν καλύτερη. «Για μένα, 
προσωπικά, τα πράγματα εί-
ναι κάπως καλά», είπε η Μαί-
ρη Σάντμπεργκ, μια 45χρονη 
∆ημοκρατική ψηφοφόρος στο 
Κάνσας. «Για πολλούς ανθρώ-
πους, αυτό δεν ισχύει». Η ίδια 
ζει σε μια αγροτική περιοχή, 
όπου ο μισθός της νοσηλεύτρι-
ας επαρκεί να συντηρήσει οικο-
γένεια και να έχει σπίτι. Βλέπει 
όμως φίλους να εργάζονται έξι 
μέρες την εβδομάδα, χωρίς να 
περισσεύουν σχεδόν καθόλου 
χρήματα και ανησυχεί μήπως 
τα παιδιά της δεν αποκτήσουν 
ποτέ δικό τους σπίτι. Η κ. Σά-
ντμπεργκ δεν κατηγορεί τον 
Τζο Μπάιντεν, αντίθετα στρέ-
φεται κατά των εταιρειών για 
την άνοδο των τιμών και στους 
Ρεπουμπλικανούς στο Κογκρέ-
σο, που εμποδίζουν τις προ-
σπάθειες των ∆ημοκρατικών 
να βοηθήσουν.

Η Κάθριν Μπιζεντάι, 25 
ετών, αποφοίτησε από το πα-
νεπιστήμιο το 2020, τη στιγ-
μή που η πανδημία διέκοπτε 
τη λειτουργία μεγάλου μέρους 
της οικονομίας των ΗΠΑ. Εχει 
περάσει τα τελευταία χρόνια 
από τη μία χαμηλά αμειβόμενη 
εργασία στην άλλη στο λιανε-
μπόριο, ζώντας με τη μητέρα 
της στο Νιου Τζέρσεϊ. Ο Τζο 
Μπάιντεν, είπε, έχει κάνει ελά-
χιστα για να βοηθήσει ανθρώ-
πους σαν αυτήν – και σε αυτό 
το σημείο δεν είναι σίγουρη 
ότι θα ψηφίσει τον Νοέμβριο. 
«Ειλικρινά δεν έχω δει μεγά-
λη διαφορά σε μένα προσωπι-
κά», σημείωσε η κ. Μπιζεντάι. 
«Η αναζήτηση εργασίας δεν 
βελτιώθηκε, ούτε και το εισό-
δημά μου». 

Ωστόσο υπάρχουν ενδείξεις 
ότι η αξιολόγηση των Αμερικα-
νών για την οικονομία μπορεί 
να αντιστραφεί. Το 30% των 
ερωτηθέντων στη δημοσκό-
πηση των Times/Siena ανα-
μένει ότι η οικονομία θα είναι 
καλύτερη σε ένα χρόνο από 
τώρα. Τέλος, το ποσοστό των 
ερωτηθέντων που αξιολογούν 
την οικονομία ως καλή ή άρι-
στη, αν και εξακολουθεί να εί-
ναι χαμηλό, έχει αυξηθεί από 
τον Ιούλιο σε όλες σχεδόν τις 
δημογραφικές ομάδες και τις 
ομάδες με κριτήριο το μορφω-
τικό επίπεδο.

Ο πληθωρισμός
υποχωρεί, η αγορά 
εργασίας παραμένει 
σταθερή, αλλά ο πρό-
εδρος Μπάιντεν
δεν φαίνεται
πως ωφελείται.

Πώς αξιολογούν οι Αμερικανοί
την ανάκαμψη της οικονομίας

Tων ΜΠΕΝ ΚΑΣΕΛΜΑΝ και ΛΙΝΤΙΑ ΝΤΕΠΙΛΙΣ / THE NEW YORK TIMES
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Ο βραχνάς των στάσιμων ακινήτων

Του ΝΊΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΆΝΟΓΛΟΥ

Αύξηση κατά 22% σημείωσε η
απορρόφηση γραφειακών χώρων
στη διάρκεια του 2023, καθώς κα-
ταγράφηκαν νέες μισθώσεις συ-
νολικής επιφανείας 160.000 τ.μ.
Σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία
της τελευταίας τριμηνιαίας έρευ-
νας της εταιρείας Proprius, το μέ-
γεθος αυτό υπολείπεται μόλις
κατά 12% του ιστορικού υψηλού
των 180.000 τ.μ. που είχε σημει-
ωθεί την περίοδο πριν από την
οικονομική κρίση. Η ευρύτερη
περιοχή του κέντρου και τα βόρεια
προάστια (Μαρούσι, Λ. Κηφισίας)
κατέγραψαν τον μεγαλύτερο όγκο
νέων συμφωνιών μίσθωσης γρα-
φείων, με 58.000 τ.μ. και 40.000
τ.μ. αντίστοιχα.

Σύμφωνα με την ανάλυση της
Proprius, η μεγαλύτερη συμφωνία
αφορούσε τη μετεγκατάσταση
των γραφείων της Βουλής στο
Μποδοσάκειο, κτίριο επιφάνειας
13.460 τ.μ., επί της Λ. Αμαλίας 20,
από το οποίο αποχώρησε πρό-
σφατα η Eurobank για να μετα-
κινηθεί σε δικά της γραφεία επί
της οδού Σταδίου, στο ανακατα-
σκευασμένο κτίριο της πρώην
Φοίνιξ Ασφαλιστικής. Με δεδο-
μένη την υψηλή ζήτηση και τον
χαμηλό ρυθμό νέων κτιρίων που
παραδόθηκαν πέρυσι, παρατη-
ρείται σημαντική πίεση για άνοδο
των μισθωμάτων. Σύμφωνα με τα
στοιχεία της Proprius, κατά το τέ-
ταρτο τρίμηνο, η μέση τιμή για
ένα σύγχρονο, βιοκλιματικό κτίριο
γραφείων διαμορφώθηκε σε 29
ευρώ/τ.μ. σε μηνιαία βάση, ενώ
κάποιες συμφωνίες ξεπέρασαν
και τα 30 ευρώ/τ.μ., μια αύξηση
κατά 12% σε σχέση με το αντί-
στοιχο διάστημα του 2022.

Πάντως, τα επόμενα χρόνια
αναμένεται να αυξηθεί σημαντικά
η προσφορά νέων κτιρίων, ώστε
να επέλθει και ο απαιτούμενος
εκσυγχρονισμός του κτιριακού
αποθέματος, μετά τη σχεδόν πλή-
ρη διακοπή των νέων επενδύσεων
κατά την περίοδο της οικονομικής
κρίσης. Υπό κατασκευήν βρίσκον-
ται νέα γραφεία, συνολικής επι-
φάνειας 230.000 τ.μ., τα οποία
αναμένεται να παραδοθούν εντός
της προσεχούς διετίας. Επιπλέον
232.000 τ.μ. γραφείων βρίσκονται
στο στάδιο του σχεδιασμού και
πρόκειται να ξεκινήσουν να υλο-
ποιούνται το επόμενο διάστημα,
με ορίζοντα παράδοσης μετά το
2025. Σε αυτή την κατηγορία εν-
τάσσονται π.χ. τα γραφεία που
θα κατασκευαστούν στο ακίνητο
του πρώην αεροδρομίου στο Ελ-

ληνικό. Οπως αναφέρει η Proprius
στην ανάλυσή της, το 2024 ανα-
μένεται να αποτελέσει ένα ακόμα
έτος υψηλής δραστηριότητας
στην αγορά γραφείων, καθώς συ-
νεχίζεται η στροφή προς τα «πρά-
σινα» κτίρια γραφείων, όπως επί-
σης και η διαδικασία διαφοροποί-
ησης του εργασιακού μοντέλου
που ακολουθούν πολλές εταιρείες.
Στο πλαίσιο αυτό υιοθετούνται
πρακτικές, όπως η υβριδική ερ-
γασία με εκ περιτροπής παρουσία
των εργαζομένων στον χώρο ερ-
γασίας.

      Σε ό,τι αφορά την επενδυτική
δραστηριότητα, κατά το τέταρτο
τρίμηνο του 2023 υπολογίζεται
ότι πραγματοποιήθηκαν αγορα-
πωλησίες συνολικού ύψους 165
εκατ. ευρώ, ποσό που ήταν κατά
15% υψηλότερο συγκριτικά με το
αντίστοιχο διάστημα του 2022.
Ωστόσο, όπως αναφέρει η Pro-
prius, παρατηρείται μια πιο επι-
φυλακτική στάση από τους επεν-
δυτές, λόγω της σημαντικής αύ-
ξησης του χρηματοπιστωτικού
κόστους. Από τις μεγαλύτερες συ-
ναλλαγές ήταν η συμφωνία για
την πώληση του δικαστικού με-
γάρου Πειραιά, ένα έργο που ανέ-
λαβε να υλοποιήσει η Dimand.
Πρόκειται για μια σύμβαση ύψους
80,9 εκατ. ευρώ, που προβλέπει
την κατασκευή ενός κτιρίου. Πα-
ράλληλα, η Prodea προχώρησε
τη διαδικασία πώλησης 22 ακι-
νήτων του χαρτοφυλακίου της
(κυρίως γραφεία και τραπεζικά
υποκαταστήματα) στον όμιλο της
Εθνικής Τράπεζας. Η αξία της
συμφωνίας αυτής ανήλθε σε 110,5
εκατ. ευρώ.

Αλμα στις νέες μισθώσεις
γραφείων πέρυσι

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Με μέσο ετήσιο ρυθμό 13,4% αυξή-
θηκαν οι τιμές πώλησης κατοικιών
στο σύνολο της χώρας, σύμφωνα
με τα στοιχεία της Τράπεζας της Ελ-
λάδος (ΤτΕ). Πρόκειται για ρυθμό
ακόμη ταχύτερο σε σύγκριση με το
2022, όταν είχαν αυξηθεί κατά 11,9%.
Οπως προκύπτει από τους δείκτες
τιμών της ΤτΕ, από τις αρχές του
2018 και μέχρι το τέλος του 2023,
οι μέσες τιμές πώλησης κατοικιών
σε πανελλαδικό επίπεδο έχουν αυ-
ξηθεί κατά 60%. 

Ωστόσο, κατά το ίδιο διάστημα,

στην Αττική, η αύξηση αγγίζει το
79%, έχοντας επιστρέψει πλέον στο
προηγούμενο υψηλό, που είχε κα-
ταγραφεί κατά την περίοδο 2007-
2008. Μάλιστα, όπως αναφέρουν
φορείς της αγοράς ακινήτων, σε αρ-
κετές περιοχές υψηλής ζήτησης, οι
τιμές πώλησης είναι πλέον υψηλό-
τερες από εκείνες της περιόδου πριν
από την οικονομική κρίση.

Πρώτη η Θεσσαλονίκη
Τον τίτλο του «πρωταθλητή» των

αυξήσεων για το 2023 κατέκτησε η
Θεσσαλονίκη, όπου οι τιμές σημεί-
ωσαν αύξηση κατά 16,2%, από 12,7%
το 2022. Αντίστοιχα, στην Αττική,
η αύξηση το 2023 άγγιξε το 13,7%
κατά μέσο όρο, διατηρώντας παρό-
μοιο ρυθμό ανόδου με το 2022, όταν
οι τιμές είχαν αυξηθεί κατά 13,9%
κατά μέσο όρο. Οσον αφορά τις άλλες
μεγάλες πόλεις, η αύξηση το 2023
ανήλθε σε 14,5% (11% το 2022), ενώ
στην υπόλοιπη χώρα, οι τιμές των
κατοικιών ενισχύθηκαν με μέσο ετή-
σιο ρυθμό κατά 10,8% (8,2% το 2022).

Ενα από τα συμπεράσματα, πάν-
τως, που προκύπτουν από τα στοιχεία
της ΤτΕ είναι ότι ο ρυθμός αύξησης
των τιμών έχει αρχίσει να αποκλι-
μακώνεται. 

Συγκεκριμένα, κατά το τέταρτο
τρίμηνο του έτους, οι τιμές στο σύ-
νολο της χώρας αυξήθηκαν κατά
11,8%, έναντι αύξησης 12,1% το
αμέσως προηγούμενο τρίμηνο, αλλά

και 15,4% κατά το πρώτο τρίμηνο
του 2023. 

Ανάλογη εικόνα παρατηρείται
και στις υπόλοιπες περιοχές, με την
αύξηση στην Αττική κατά το τέταρτο
τρίμηνο να διαμορφώνεται σε 10,8%,
έναντι αύξησης κατά 12,3% το τρίτο
τρίμηνο και 17,3% το πρώτο τρίμηνο
του 2023. Η εικόνα αυτή αποτελεί
ένδειξη ότι έχουν αρχίσει να παρα-
τηρούνται οι πρώτες «αντιστάσεις»,
μεταξύ των ενδιαφερόμενων αγο-
ραστών, πέραν των οποίων ενδεχο-
μένως να υπάρξει μείωση του αγο-
ραστικού ενδιαφέροντος.

Οσον αφορά τις τιμές των νεόδ-
μητων κατοικιών, αυτές αυξήθηκαν
κατά 11% το τέταρτο τρίμηνο και
12,4% συνολικά το 2023, ενώ ανά-
λογος ήταν και ο ρυθμός ανόδου
των τιμών το 2022, με 12,5%. Οσον
αφορά τα παλιότερα ακίνητα, κατέ-
γραψαν αύξηση κατά 12,4% τους
τελευταίους τρεις μήνες του έτους
και 14,2% συνολικά το 2023, επίσης
με σημάδια αποκλιμάκωσης του ρυθ-
μού ανόδου. Αυτό που είναι όμως
αναμφισβήτητο είναι ότι οι τιμές,

ειδικά στην Αττική, έχουν αυξηθεί
με «φρενήρη» ρυθμό κατά τη διάρ-
κεια της τελευταίας εξαετίας. 

Σύμφωνα με τα στοιχεία του δι-
κτύου ηλεκτρονικών αγγελιών ακι-
νήτων Spitogatos, κατά το διάστημα
αυτό, τις μεγαλύτερες αυξήσεις τιμών
σημείωσαν οι κατοικίες στην Καλ-
λιθέα με 145%, στο κέντρο του Πει-
ραιά με 107,6%, στο Παγκράτι με
99,3%, στην Κυψέλη με 98,7%, αλλά
και στη Νέα Φιλαδέλφεια με 90,1%
Μεγάλες αυξήσεις παρατηρούνται
και σε άλλες περιοχές, όπως π.χ. στο
Αιγάλεω με 89,2%, το Περιστέρι με
78,6% και στου Παπάγου με 76,6%.

Ξένοι επενδυτές
Από την εικόνα αυτή φαίνεται

πως οι περιοχές που είχαν χαμηλό-
τερο «κατώφλι» ως προς το κόστος
αγοράς κατοικίας, επομένως ήταν
και πιο προσιτές στο ευρύ κοινό,
σημείωσαν και τις μεγαλύτερες αυ-
ξήσεις. Κάποιες εξ αυτών δε, όπως
π.χ. το Παγκράτι και η Καλλιθέα,
ήταν και προορισμοί για επενδυτές
από το εξωτερικό, που ενδιαφέρον-

ταν να τοποθετηθούν στην αγορά
των βραχυχρόνιων μισθώσεων ή/και
να εξασφαλίσουν άδεια παραμονής
μέσω του προγράμματος «Χρυσή
βίζα».

Κατά τη διάρκεια του 2023, οι
δύο βασικές πηγές τροφοδότησης
των αυξήσεων στις τιμές πώλησης
κατοικιών ήταν το πρόγραμμα «Σπίτι
Μου», που “έτρεξε” από τον Απρίλιο
μέχρι το φθινόπωρο, με μεγάλη απή-
χηση, όπως επίσης και οι ξένοι αγο-
ραστές που ήθελαν να εξασφαλίσουν
άδεια παραμονής, προτού διπλα-
σιαστεί το ελάχιστο ύψος επένδυσης
από τις 250.000 στις 500.000 ευρώ.
Η αλλαγή αυτή ξεκίνησε να ισχύει
από την 1η Αυγούστου στο κέντρο
της Αθήνας, στα βόρεια και τα νότια
προάστια, στη Μύκονο, στη Σαν-
τορίνη και στον Δήμο Θεσσαλονίκης,
με αποτέλεσμα κατά τους μήνες
που προηγήθηκαν να καταγραφούν
δεκάδες χιλιάδες συναλλαγές, με
«πρωταγωνιστές» τους ξένους αγο-
ραστές από χώρες εκτός Ε.Ε., που
ήθελαν να εξασφαλίσουν το σχετικό
δικαίωμα.

Αλμα 60% στις τιμές των ακινήτων
κατά μέσο όρο την τελευταία εξαετία
Σε αρκετές περιοχές πωλούνται ακριβότερα και από την προ κρίσης εποχή
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Πάντως, σύμφωνα με
τα στοιχεία της ΤτΕ, ο
ρυθμός ανόδου των τι-
μών αποκλιμακώνεται
σταδιακά.

Είναιφορές που βλέπουμε το ακίνητο
που θέλουμε να πουλήσουμε να πα-
ραμένει «βαλτωμένο» σε μια κατά-
σταση που δεν ελκύει κανένα εν-
διαφέρον ή αν ελκύσει κάποιο εν-
διαφέρον αυτό εξανεμίζεται πριν
αποκτήσει ουσία. Γιατί συμβαίνει
κάτι τέτοιο και τι μπορούμε να κά-
νουμε για να αποκτήσει τέτοια έλξη
που να μπορέσει να μετουσιωθεί σε
πράξη.

Παρόλο που η πεπατημένη κα-
θορίζει πως ο ενδεικτικός χρόνος
παραμονής ενός ακινήτου στην αγο-
ρά είναι οι έξι μήνες πριν θεωρηθεί
ότι είναι στάσιμο, εντούτοις το διά-
στημα καθορίζεται σε μεγάλο βαθμό
και από την κατάσταση της αγοράς.
Μια δραστήρια αγορά συνήθως μει-
ώνει το διάστημα αυτό, ενώ μια πιο
αδρανής αγορά το αυξάνει. Το διά-
στημα των έξι μηνών είναι συνήθως
αρκετό για να προβληθεί ικανοποι-
ητικά έτσι ώστε να το δουν οι πιο
σοβαροί υποψήφιοι αγοραστές και
να ελκύσει τον εν δυνάμει καλύτερο
αγοραστή, χωρίς να ασκηθεί καμία
πίεση στη συναλλαγή.

Πρώτα όμως πρέπει να αποκω-
δικοποιήσουμε τους λόγους που
μπορεί να προκαλούν τη στασιμό-
τητα.

Ο πιο συχνός λόγος είναι η υπερ-
τιμολόγηση. Αν η ζητούμενη τιμή
είναι αδιανόητα ψηλή σε σύγκριση
με παρόμοια ακίνητα στην περιοχή,
τότε οι υποψήφιοι αγοραστές δεν
θα μπουν καν στη διαδικασία να το
ψάξουν και θα εστιάσουν την προ-
σοχή και το ενδιαφέρον τους στις
εναλλακτικές επιλογές που είναι πιο
ρεαλιστικά τιμολογημένες.

Άλλη συχνή αιτία είναι ο βαθμός
συντήρησης του ακινήτου. Για πα-
ράδειγμα, ένα μη συντηρημένο κτή-
ριο με ρωγμές, ξεφυλλισμένη μπογιά,
υγρασίες, προβληματικά υδραυλικά,
απεριποίητους κήπους, ακατάστατο
κλπ, δημιουργούν αρνητική εντύ-
πωση και στρέφουν τους υποψήφι-
ους αγοραστές μακριά προς άλλες
επιλογές.

Οι οικονομικές συνθήκες που
επικρατούν τη δεδομένη περίοδο,
τα δημογραφικά χαρακτηριστικά
που αναπτύσσονται στην περιοχή
όπως και οι συνθήκες ανάπτυξης
της περιοχής τόσο από τον ιδιωτικό
όσο και από τον δημόσιο τομέα,
είναι παράγοντες που μπορεί να συ-
νεισφέρουν στη στασιμότητα του
ακινήτου.

Η τοποθεσία του ακινήτου είναι
πολύ σημαντική στην προώθησή

του. Εάν η περιοχή δεν έχει επαρκείς
υπηρεσίες, δεν χαρακτηρίζεται από
εύκολες προσβάσεις ή τίθενται θέ-
ματα ασφάλειας λόγω αυξημένης
εγκληματικότητας, τότε δύσκολα
θα ελκύσει ενδιαφέρον.

Άλλος παράγοντας είναι η ανε-
παρκής προώθηση του στην αγορά.
Η ανεπάρκεια επιφέρει μικρότερο
ενδιαφέρον επειδή το ακίνητο φθάνει
σε πιο μικρό κοινό.

Αφού κάναμε την αποκωδικο-
ποίηση των αιτιών που προκαλούν
στασιμότητα, πάμε να δούμε πως
μπορούμε να ανατρέψουμε αυτή
την κατάσταση και να δημιουργή-
σουμε ενδιαφέρον.

Το πρώτο πράγμα είναι να απο-
τιμήσουμε σωστά την αξία του. Αυτό
προϋποθέτει την αφαίρεση συναι-
σθηματικών κριτηρίων για να μπο-
ρέσει να γίνει αντικειμενική αξιο-

λόγηση σε συνθήκες αγοράς. Ο συ-
ναισθηματισμός προσθέτει τουλά-
χιστον 20% - 25% στην αγοραία
αξία που αυτόματα καθιστά το ακί-
νητο εκτός κριτηρίων αγοράς. Για
αντικειμενική αξιολόγηση αναθέ-
τουμε την εργασία σε εγκεκριμένο
εκτιμητή. Σαν ενδιαφερόμενο μέρος,
δεν είναι κάτι που μπορείτε να κά-
νετε από μόνοι σας · άλλωστε το
προσπαθήσατε και δημιουργήσατε
στασιμότητα ζητώντας υπερβολικά
ψηλή τιμή. Όσο πιο αντικειμενικά
σωστή είναι η ζητούμενη τιμή, τόσο
πιο πιθανό είναι να βρεθεί ενδια-
φερόμενος.

Οι πρώτες εντυπώσεις μετρούν
όσο δεν φαντάζεστε. Από την ώρα
που αποφασίζετε να βάλετε το σπίτι
σας για πώληση περιποιηθείτε το.
Επενδύστε λίγο χρόνο και χρήμα
για να φτιάξετε τον κήπο και βάψτε
το εξωτερικά. Αυτό θα το κάνει πιο
ελκυστικό και θα αυξήσει την πιθα-
νότητα πώλησης του. Το κόστος
μιας τέτοιας συντήρησης συνήθως
ανακτάται σε αντίθεση με το κόστος
μη συντήρησης που τελικά δεν γλυ-
τώνετε εφόσον το ακίνητο μένει
στάσιμο και απούλητο. Αν δεν που-
λάτε σπίτι αλλά χωράφι ή οικόπεδο,
κάτι ανάλογο ισχύει: καθαρίστε το

από πιθανά μπάζα ή σκουπίδια ή
αγριόχορτα για να κάνει καλή εν-
τύπωση.

Είναι σημαντικό ένα σπίτι, ένα
διαμέρισμα, ένα γραφείο ή ένα κα-
τάστημα να δείχνουν συγυρισμένα
εσωτερικά. Ένας που θα έρθει να
το δει, δεν πρέπει να δει ένα μπάχαλο
ή να τον βάζετε σε διαδικασία να
σκεφτεί πως θα μπορούσε να ήταν
ο χώρος αν δεν ήσασταν εσείς, αλλά
κάποιος άλλος που σέβεται τον χώρο
και τον εαυτό του καλύτερα. Κατ’
ακρίβεια θα πρέπει ο χώρος να είναι
στημένος σωστά τόσο σε φωτογρά-
φηση (η οποία πρέπει να είναι επαγ-
γελματική) όσο και σε φυσικές επι-
θεωρήσεις από ενδιαφερόμενους.

Η ανακαίνιση είναι ένα δίκοπο
μαχαίρι. Αν το ακίνητο σας αφορά
σε περίπτωση όπου ξοδεύοντας χρή-
ματα αυξάνετε σοβαρά την αξία του,
τότε προχωρήστε και κάντε την νο-
ουμένου ότι η αυξημένη αξία δεν
σας βγάζει εκτός πλαισίων αγοράς.
Αν είναι περίπτωση που δεν βλέπετε
να επέρχεται ουσιαστική αύξηση
στην αξία του, τότε κάνετε ένα προ-
σεκτικό φρεσκάρισμα και ασχολη-
θείτε με εκείνους τους χώρους που
μπορούν να κάνουν τη διαφορά στην
προώθηση του για πώληση. Να κοι-

τάζετε την απόδοση των χρημάτων
που θα ξοδέψετε. Αυτό είναι ένα
πολύ δύσκολο κεφάλαιο που – αν
ασχολείστε ερασιτεχνικά – εύκολα
μπορείτε να πάτε εξαιρετικά λάθος.
Μπορεί να αγοράσετε σε ψηλή τιμή
λόγω λανθασμένης πληροφόρησης
ή συναισθηματισμού, να ξοδέψετε
πολλά χρήματα σε λάθος ανακαίνιση
και μετά να μην μπορείτε να που-
λήσετε ή να ενοικιάσετε επειδή ζη-
τάτε περισσότερα από όσα η αγορά
μπορεί να προσφέρει.

Αναθέσετε σε κτηματομεσίτες
που ασχολούνται με την αγορά στην
οποία βρίσκεστε. Δεν είναι όλοι οι
κτηματομεσίτες για όλων των τύπων
συναλλαγές. Ακολούθως, συνεργα-
στείτε μαζί τους για την καλύτερη
δυνατή προώθηση. Σημαντικό είναι
να έχετε ανοικτά κανάλια επικοι-
νωνίας μαζί τους αλλά και με τους
τελικούς αποδέκτες. 

Το να φέρεις ή να δημιουργήσεις
ενδιαφέρον σε ένα στάσιμο ακίνητο
χρειάζεται υπομονή, να ακούτε εποι-
κοδομητική κριτική και σχόλια και
να είστε διαλλακτικός και ευέλικτος. 

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property
Strategy - Chartered Surveyors.
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Oσο πιο αντικειμενικά
σωστή είναι η ζητούμε-
νη τιμή, τόσο πιο πιθανό
είναι να βρεθεί ενδια-
φερόμενος.

Η μεγαλύτερη συμφωνία της πε-
ρασμένης χρονιάς αφορούσε τη
μετεγκατάσταση των γραφείων
της Βουλής στο Μποδοσάκειο,
κτίριο επιφανείας 13.460 τ.μ., επί
της Λ. Αμαλίας 20, από το οποίο
αποχώρησε πρόσφατα η
Eurobank.



Η φετινή τελετή απονομής των 
Οσκαρ, η οποία βρίσκεται πια προ 
των πυλών, δεν αφήνει πολλά πε-
ριθώρια για εκπλήξεις – η επι-
κράτηση του «Οπενχάιμερ» του 
Κρίστοφερ Νόλαν μοιάζει σχεδόν 
βέβαιη στην κατηγορία της καλύ-
τερης ταινίας. Παρ’ όλα αυτά, το 
πραγματικά σημαντικό γεγονός 
αυτής της οσκαρικής σεζόν είναι 
το πόσο πολλές ήταν οι ταινίες 
υψηλού επιπέδου, οι οποίες σε 
κάποια άλλη περίσταση θα μπο-
ρούσαν να είναι εκείνες που θα 
περιβληθούν με τη χρυσόσκονη 
του τελευταίου βραβείου της βρα-
διάς· μια δεκάδα υποψηφιοτήτων, 
στις οποίες συγκαταλέγονται φιλμ 
και από τις δύο πλευρές του Ατ-
λαντικού, χολιγουντιανές ή ανε-
ξάρτητες παραγωγές και ακόμη 
κάποιες που έκαναν κυρίως «κα-
ριέρα» σε πλατφόρμες. Αυτές ανα-
δεικνύουμε σήμερα σε μια δική 
μας επινοημένη τελετή απονο-
μής, στην οποία βγαίνουν όλοι 
(αιτιολογημένα) νικητές.
 

Poor Things
Του Γιώργου Λάνθιμου

Η ωριμότερη αναμφίβολα στιγμή 
της μέχρι τώρα καριέρας του Ελ-
ληνα κινηματογραφιστή είναι ένα 
απολαυστικά αλλόκοτο παραμύθι 
πάνω στη μαγεία και στις προκα-
ταλήψεις που συνδέονται με τη 
γυναικεία φύση. Η Εμα Στόουν εί-
ναι απλώς απίθανη στον ρόλο της 
Μπέλα Μπάξτερ, της νεαρής κο-
πέλας που ξεκινά να μαθαίνει και 
να γεύεται τον κόσμο με το μυαλό 
και τις αισθήσεις της. Υπέροχα, 
χειροποίητα σκηνικά, σπαρταρι-
στό σενάριο και, φυσικά, δεξιο-
τεχνική δουλειά στη σκηνοθεσία 
είναι τα χαρακτηριστικά μιας ται-
νίας που θριάμβευσε στο Φεστι-
βάλ Βενετίας, κέρδισε τη σχετική 
Χρυσή Σφαίρα και έχει 11 οσκα-
ρικές υποψηφιότητες. Οχι επειδή 
είναι συμπατριώτης μας, αλλά ο 
Γιώργος Λάνθιμος συγκαταλέγε-
ται πλέον στους σύγχρονους μά-
στορες του σινεμά και η ώρα της 
αναγνώρισης στο υψηλότερο επί-
πεδο έχει φτάσει.
 

Οπενχάιμερ
Του Κρίστοφερ Νόλαν

Το ότι μια ταινία του Κρίστοφερ 
Νόλαν δεν έχει βραβευθεί μέχρι 

τώρα ως κορυφαία είναι από μό-
νο του παράξενο. Αφηγούμενος 
την ιστορία του «πατέρα» της 
ατομικής βόμβας, ο Βρετανός 
κινηματογραφιστής επέστρεψε 
στα (ρεαλιστικά) χνάρια της αρι-
στουργηματικής «∆ουνκέρκης», 
δημιουργώντας αυτή τη φορά 
μια συναρπαστική βιογραφία, 
αλλά και μια σπουδή πάνω στο 
ίδιο το ειδικό βάρος της Ιστο-
ρίας, τόσο σε προσωπική όσο 
και σε παγκόσμια κλίμακα. Σε 
αυτά προσθέστε τις εξαιρετικές 
ερμηνείες, προεξάρχοντος του 
συναρπαστικού Κίλιαν Μέρφι, 
την αψεγάδιαστη φωτογραφία, 
τον ήχο και γενικώς όλη την τε-
χνική σκευή, για να φτάσετε σε 
ένα σύνολο άξιο για το Οσκαρ 
καλύτερης ταινίας. 
 

Οι δολοφόνοι του 
ανθισμένου φεγγαριού
Του Μάρτιν Σκορσέζε

Στα 81 του, ο Μάρτιν Σκορσέ-
ζε είναι μακράν ο γηραιότερος 
ανάμεσα στους συνυποψηφίους 
του. Αυτό ωστόσο δεν εμπόδισε 
τον μεγάλο Αμερικανό κινημα-
τογραφιστή να παραδώσει άλλο 
ένα εξαιρετικά καλοφτιαγμένο 
όσο και γενναίο φιλμ με θέμα τη 
σκοτεινή πλευρά της ιστορίας 
των ΗΠΑ σε σχέση με τους γηγε-
νείς πληθυσμούς της. Ο Λεονάρ-
ντο ντι Κάπριο συνεισφέρει μία 
από τις πιο δύσκολες ερμηνείες 
της καριέρας του –και σκανδα-
λωδώς δεν είναι υποψήφιος– δί-
πλα στην εξαιρετική και φαβορί 
για τον πρώτο γυναικείο ρόλο, 
Λίλι Γκλάντστοουν. Γενικώς ο 
Σκορσέζε και η ομάδα του συ-
μπεριέλαβαν την ίδια τη φυλή 
των Οσέιτζ, τους οποίους αφο-
ρά άμεσα η ταινία, στην παρα-
γωγή της, φτιάχνοντας τελικά 
ένα φιλμ πολυεπίπεδα συμβολι-
κό που αξίζει το Οσκαρ. Εκτός 
των άλλων και διότι υπενθυμί-
ζει ότι το μεγάλο σινεμά αυτών 
των δημιουργών δεν πρέπει να 
θεωρείται δεδομένο.
 

Ζώνη ενδιαφέροντος
Του Τζόναθαν Γκλέιζερ

Αν παραδεχτούμε ότι η τελετή 
απονομής των Οσκαρ επιβρα-
βεύει σε συντριπτική πλειονότη-
τα ταινίες ποιοτικές μεν, δίχως 
κάποια ιδιαίτερη κινηματογρα-

φική πρωτοτυπία δε, τότε ο Τζό-
ναθαν Γκλέιζερ και οι υπόλοιποι 
συντελεστές του πιο ρηξικέλευ-
θου φιλμ της κατηγορίας αξίζει 
σίγουρα να πανηγυρίσουν στο 
τέλος της βραδιάς. Πώς μπορείς 
να κάνεις ένα ανατριχιαστικό 
φιλμ με θέμα το Ολοκαύτωμα 
και το Αουσβιτς, δίχως να δεί-
ξεις καθόλου το εσωτερικό του; 
Τι είδους άνθρωποι ήταν αυτοί 
που έστελναν εκατομμύρια άλ-
λους στον θάνατο δίχως καν να 
βλεφαρίζουν; Πόσο μακριά βρί-
σκεται η Ιστορία από την επανά-
ληψή της; Σε αυτά και σε διάφο-
ρα ακόμη ερωτήματα απαντά η 
ταινία του Γκλέιζερ, με τρόπο ιδι-
οφυή και ταυτόχρονα συγκλονι-
στικό, τέτοιο που σε στοιχειώνει 
για πολύ αφότου έχεις βγει από 
την αίθουσα. 
 

Τα παιδιά του χειμώνα
Του Αλεξάντερ Πέιν

Αν η ταινία του Σκορσέζε είναι 
μια φορά «παλιομοδίτικη», αυ-
τή του Αλεξάντερ Πέιν θα μπο-
ρούσε να είχε όντως γυριστεί 
σε (πολύ) προηγούμενη δεκαε-
τία. Αυτή η παρατήρηση ουδό-
λως ενοχλεί τον ελληνικής κατα-
γωγής Αμερικανό σκηνοθέτη, ο 
οποίος περιέβαλε επίτηδες με τη 
συγκεκριμένη «πατίνα» το έργο 
του. Εκεί ο Πολ Τζιαμάτι είναι 
απολαυστικός στον ρόλο ενός 
στριμμένου κλασικιστή, ο οποί-
ος θα κάνει Χριστούγεννα στο 
σχολείο παρέα με δυο απροσδό-
κητους συντρόφους. Φανταστι-
κή –και σχεδόν σίγουρη νική-
τρια στον Β΄γυναικείο ρόλο– η 
Ντα’ Βάιν Τζόι Ράντολφ, σε ένα 
φιλμ που αξίζει να κερδίσει όχι 
επειδή εντυπωσιάζει, αλλά γιατί 
όσες φορές και να το δεις, σου 
ζεσταίνει την καρδιά. 
 

Ανατομία μιας πτώσης
Της Ζιστίν Τριέ

Οι Γάλλοι κατάφεραν να κάνουν 
την γκάφα της σεζόν μη προτεί-
νοντας την ταινία της Ζιστίν Τριέ 
στην κατηγορία του διεθνούς 
Οσκαρ, την ώρα που εκείνη εί-
ναι υποψήφια για το σπουδαιότε-
ρο βραβείο της τελετής. Κάτι το 
οποίο αξίζει, για ένα αστυνομικό 
θρίλερ, το οποίο μετατρέπεται 
στην πορεία σε δικαστικό, απο-
τελώντας στην πραγματικότητα 
αινιγματικό ψυχογράφημα ενός 

από τους πιο ενδιαφέροντες γυ-
ναικείους χαρακτήρες που έχου-
με δει τα τελευταία χρόνια. Η 
Σάντρα Χούλερ θα μπορούσε να 
είναι διπλά υποψήφια –και για 
τη «Ζώνη ενδιαφέροντος»– με 
τη χαμηλότονη ερμηνεία της, σε 
ένα φιλμ που δίνει και άφθονο 
χώρο στον θεατή για να σχημα-
τίσει τις δικές του σκέψεις και 
προβληματισμούς. 
 

Μπάρμπι
Της Γκρέτα Γκέργουικ

Ισως το γεγονός ότι η «Μπάρ-
μπι» της Γκρέτα Γκέργουικ ήταν 
η πιο επιτυχημένη εμπορικά ται-
νία της χρονιάς, με εισπράξεις 
σχεδόν 1,5 δισ. δολαρίων, μας 
έκανε, κατά κάποιον τρόπο, να 
υποτιμήσουμε την κινηματογρα-
φική αξία της. Η Αμερικανίδα 
σκηνοθέτις μαζί με τον σύζυγό 
της  και συν-σεναριογράφο Νόα 

Μπάουμπαχ έφτιαξαν ένα πραγ-
ματικά διασκεδαστικό φιλμ (άλ-
λο ένα υποτιμημένο χαρακτη-
ριστικό), το οποίο ταυτόχρονα 
εμπεριέχει εύστοχες παρατηρή-
σεις πάνω σε διαχρονικά στερε-
ότυπα και προκαταλήψεις. Επι-
τυχημένη και η μείξη μουσικών 
και διαλογικών μερών για ένα 
σινεμά που πρέπει να επιβρα-
βεύεται (και) γιατί φέρνει ξανά 
τον κόσμο μαζικά στη σκοτει-
νή αίθουσα. 
 

American Fiction
Του Κορντ Τζέφερσον

Σε αυτήν την παντελώς ανεξάρ-
τητη παραγωγή που φιλοξενείται 
στην πλατφόρμα του Amazon 
Prime, ο προερχόμενος από τη 
μικρή οθόνη Κορντ Τζέφερσον 
έκανε μια απλή όσο και απολύ-
τως εύλογη διαπίστωση: την τε-
λευταία δεκαετία και βάλε, όλη 
η αμερικανική βιομηχανία των 
τεχνών και του θεάματος εκμε-

ταλλεύεται τη «μαύρη» κουλτού-
ρα και τους αγώνες για ισότητα, 
προκειμένου τα κατά κύριο λόγο 
λευκά μεγαλοστελέχη της να κά-
νουν εμπορικές επιτυχίες – «πα-
ραγγέλνοντας» μάλιστα υλικό 
που ταιριάζει σε προφίλ που οι 
ίδιοι δημιούργησαν. Αυτό αντι-
λαμβάνεται και ο ήρωάς του, τον 
οποίο ερμηνεύει υποδειγματικά 
ο Τζέφρι Ράιτ, σε μια διδακτική 
ταινία με όλες τις καλές έννοιες 
του όρου.
 

Περασμένες ζωές
Της Σελίν Σονγκ

Και μόνο για όλο τον κόσμο που 
έφυγε δακρυσμένος από την κι-
νηματογραφική αίθουσα αυτή 
τη χρονιά, η ταινία της Σελίν 
Σονγκ θα έπρεπε να βραβευθεί. 
Είναι σημαντικό να θυμόμαστε 
ότι εκτός από έξυπνες παρατη-
ρήσεις, τεχνική αρτιότητα και 
ερμηνείες, το σινεμά είναι βα-
σικά συναίσθημα· αυτό που αυ-
θόρμητα γεννούν όσα διαδρα-
ματίζονται στην οθόνη. Η επική 
ιστορία αγάπης, που εκτείνεται 
σε δύο ηπείρους και τρεις δεκα-
ετίες, ανήκει σίγουρα σε αυτή 
την κατηγορία, αποτελώντας και 
άλλο ένα δείγμα της πολύ επι-
τυχημένης τα τελευταία χρόνια 
αμερικανο-ασιατικής κινηματο-
γραφικής σύμπραξης. 
 

Maestro 
Του Μπράντλεϊ Κούπερ 

Στον Μπράντλεϊ Κούπερ πρέπει 
να αναγνωριστεί ότι δεν φοβά-
ται τις προκλήσεις. Μια τέτοια 
ήταν να περάσει πίσω από την 
κάμερα, ενώ ταυτόχρονα κράτη-
σε και τους πρωταγωνιστικούς 
ρόλους, στους οποίους τον εί-
χαμε τα προηγούμενα χρόνια 
συνηθίσει. Πόσο μάλλον που 
στη δεύτερη σκηνοθετική του 
απόπειρα αποφάσισε να αναμε-
τρηθεί με ένα μέγεθος σαν αυ-
τό του Λέοναρντ Μπερνστάιν, 
σε ένα φιλμ με αδυναμίες αλλά 
και πολλές αρετές, το οποίο θα 
θυμόμαστε για την αριστουργη-
ματική σκηνή της συναυλίας στο 
Αββαείο. Εκεί ο ίδιος και η υπέ-
ροχη συμπρωταγωνίστριά του, 
Κάρεϊ Μάλιγκαν, επικοινωνούν 
με τα βλέμματα, καθρεφτίζοντας 
όλο το δράμα που στέλνει ταυ-
τόχρονα ως εμάς μουσικά η ορ-
χήστρα του Μπερνστάιν. 

Νόλαν, Σκορσέζε και Λάνθιμος
Μια ελληνική παρουσία αξιώσεων ανάμεσα στους μεγάλους κινηματογραφιστές στην αποψινή βραδιά των Οσκαρ

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

H Εμα Στόουν υπέροχη στον ρόλο της Μπέλα Μπάξτερ, που ξεκινάει να μαθαίνει και να γεύεται τον κόσμο με το μυαλό και τις αισθήσεις της. Η ταινία του Γιώργου Λάνθιμου είναι υποψήφια σε 11 κατηγορίες των Οσκαρ.

Ο σημαντικός αριθμός 
πραγματικά υψηλού επιπέδου ταινι-
ών στη βραδιά των Οσκαρ είναι 
η πρώτη μεγάλη νίκη της βιομηχανί-
ας του κινηματογράφου, πριν καν 
αρχίσει η τελετή.
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Η δεκάδα με τις ταινίες 
που αναμένεται 
να βρεθούν όχι μόνο 
στην πλατεία, 
αλλά και στη σκηνή 
του Dolby Theatre.

ΚΥΡΙΑΚΗ 10 ΜΑΡΤΙΟΥ 2024
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Η προσωπική μας πόλη 

Ο
χι ότι περίμενα πολλά από τη δια-
καναλική συνέντευξη του προέ-
δρου της ∆ημοκρατίας Νίκου Χρι-

στοδουλίδη σχετικά με τον πολιτισμό 
ή τα πολιτιστικά πράγματα την περα-
σμένη Τρίτη και φυσικά το ίδιο και από 
τον απολογισμό του για τον ένα χρόνο 
διακυβέρνησης. Αναφέρθηκε φυσικά 
στην κάρτα πολιτισμού και πολύ μας 
είναι. Θα μου πείτε βέβαια τι άλλο ήθε-
λα να πει, με τι θα επιθυμούσα να κα-
ταπιαστεί και για να είμαι ειλικρινής 
δεν ξέρω τι θα απαντούσα σε αυτή 
την ερώτηση. Απορία ψάλτου βηξ! Η 
κοινωνία έχει τόσα πολλά προβλήμα-
τα, που δεν είναι ορατά ίσως, οπότε 
το αν θα αναφερθεί ο πρόεδρος της 
∆ημοκρατίας σε ζητήματα του πολι-
τισμού είναι το μικρότερο κακό. Από 
την άλλη τι να πει; Για το θεατρικό 
τοπίο και πώς αυτό διαμορφώθηκε –
δεν τα ξέρει τα πράγματα και ουδείς 
ψόγος; Για το ότι διόρισε έναν dj στο 
∆ιοικητικό Συμβούλιο της Συμφωνι-
κής Ορχήστρας; Αναφέρθηκε βέβαια 
διά της πλαγία στον διορισμό Μιχάλη 
Χατζηγιάννη… Τι να πει ο πρόεδρος 
της ∆ημοκρατίας για τον πολιτισμό 
λοιπόν; Τίποτε, και ίσως να ήταν και 
καλύτερα.

Και για τα άλλα βέβαια δεν είπε και 
πολλά, οπότε ίσα βάρκα ίσα νερά… Αυ-
τές ήταν οι αρχικές σκέψεις μου, κα-
θώς έγραφα τη στήλη… ωστόσο στο 
τέλος κάτι άλλο τράβηξε την προσοχή 
μου. Η εξομολόγηση ενός συναδέλ-
φου, ο οποίος αισθάνθηκε την αδικία, 
όταν επισκεπτόμενος έναν φούρνο, 
για να αγοράσει κάτι την Τσικνοπέ-
μπτη, έπεσε πάνω σε έναν μετανά-
στη, από αυτούς που εύκολα βάζουμε 
την ταμπέλα του λάθρο, ή αυτού που 
παίρνει επιδόματα και ζει εις βάρος 
ημών των φορολογουμένων… Η στι-
χομυθία σύντομη σε σπαστά αγγλικά: 
έχεις χρήματα… όχι, ρε φίλε μου… 
ε, πάρε μου κάτι να φάω… πεινάω. 
Ζήτησε λίγο ρύζι, απλώς λίγο ρύζι… 
Το οποίο μόλις το πήρε στα χέρια του 
το καταβρόχθισε. Αναστατωμένος ο 
συνάδελφος μού εξομολογήθηκε πως 
μπαίνοντας στο αυτοκίνητό του, έβαλε 
τα κλάματα… Πώς γίνεται, μου λέει, 
να πνίγεται ολόκληρη η Κύπρος από 
την τσίκνα και σε μία υποτίθεται πο-
λιτισμένη χώρα να υπάρχει άνθρωπος 
που δεν έχει να φάει; Και εδώ δεν είχα 
καμία απάντηση. Τι πολιτισμός λοιπόν 
και κουραφέξαλα. Θα μου πείτε και 
επειδή ένας δεν έχει να φάει δεν θα 

πρέπει να μιλάμε για πολιτισμό; Όχι, 
φυσικά, απλώς θα πρέπει να είμαστε 
πιο συγκεντρωμένοι και υποψιασμέ-
νοι, όταν μιλάμε για πολιτισμό, γιατί 
όπως έχω ξαναγράψει σε αυτή τη στή-
λη δεν υπάρχει πολιτισμός, όταν δεν 
υπάρχουν άνθρωποι που μπορούν να 
τον αισθανθούν στην καθημερινότη-
τά τους. Πολιτισμός δεν είναι ούτε τα 

θέατρα, ούτε οι εκθέσεις, ούτε οι πα-
ρουσιάσεις βιβλίων, ούτε οι συναυλίες, 
ούτε τα φεστιβάλ. Τα παραπάνω είναι 
επενέργειες του πολιτισμού. Πολιτι-
σμός είναι ο Άνθρωπος που προσπα-
θεί να παραμένει Άνθρωπος, με κόπο 
και με θυσίες. Πολιτισμός δεν είναι 
απλώς ένα ουσιαστικό, είναι η ουσία 
του Ανθρώπου… και ο έχων ή η έχου-
σα περίσσευμα μπορεί να μετουσιώ-

σει την έννοια αυτή σε καλλιτεχνική 
πράξη. Φυσικά, δεν σημαίνει ότι όλες 
οι καλλιτεχνικές πράξεις εγνωσμένης 
αξίας προέρχονται από Ανθρώπους, 
όπως τους περιέγραψα πιο πάνω, και 
εδώ υπάρχει συναντάμε το εξής περί-
εργο, άθελά τους κάποιοι παράγουν 
έργο που ξεπερνάει τον κακό τους 
εαυτό, δημιουργούν κάτι που είναι 
οικουμενικό και ωραίο, το οποίο είναι 
ίσως αποτέλεσμα της παρατήρησης 
του κόσμου γύρω τους, ή μία προσπά-
θεια να εξισορροπήσουν μια ασχήμια 
με κάτι όμορφο. ∆εν ξέρω, και πάλι, 
απορών και εγώ ο ίδιος με το τι είναι 
τελικά σημαντικό, να μιλάμε για τον 
πολιτισμό, να δημιουργούμε και να 
λειτουργούμε ως πολιτισμικά όντα, ή 
ίσως να κυνηγάμε συνεχώς αυτό που 
μάς κάνει Ανθρώπους. 

Αν πάντως πολλοί από εμάς κατά-
φερναν να βάζουν τα κλάματα, όπως 
ο συνάδελφος, γιατί ένας άνθρωπος 
δίπλα μας πεινάει, ίσως τα πράγματα 
να ήταν πιο ήσυχα, τουλάχιστον στη 
δική μας, στην προσωπική μας πόλη, 
και ίσως… και στη διπλανή πόλη, έτσι 
ώστε να γίνουμε πολλοί άνθρωποι του 
πολιτισμού, με τα έργα και τις ημέρες 
μας να το αποδεικνύουν καθημερινά. 

ΘΕΑΤΡΟ

Κοίτα ποιος ήρθε!
Η Αris Pro, σε συνεργασία με το Σατιρικό Θέατρο, παρουσιάζει την 
κωμωδία του Ray Cooney «Κοίτα ποιος ήρθε!» σε σκηνοθεσία Μα-
ριάννας Καυκαρίδου. Στο «Κοίτα ποιος ήρθε!» η φάρσα βρίσκει την 
πιο σπαρταριστή εκδοχή της, σατιρίζοντας μέσα από ψέματα, πα-
ραπλανήσεις, και απροσδόκητα συμβάντα τις ανθρώπινες αδυναμί-
ες και πάθη. ∆ύο οικογένειες, σε δύο διαφορετικά μέρη του Λονδί-
νου, ζουν ευτυχισμένες χωρίς να γνωρίζουν η μία την ύπαρξη της 
άλλης. Μέχρι που ο έφηβος Χάρι, γιος της μιας οικογένειας και η 
Βίκι, κόρη της άλλης, γνωρίζονται στο διαδίκτυο και ανακαλύπτουν 
ότι ανάμεσα στους μπαμπάδες τους υπάρχουν απίστευτες ομοιότη-
τες - και οι δύο ονομάζονται Τζον Λέοναρντ Σμιθ, είναι 43 χρονών 
και οδηγούν ταξί. Πού να το φανταστούν όμως ότι δεν πρόκειται 
για απλή σύμπτωση. Παίζουν οι: Βασίλης Μιχαήλ, Χάρης Αριστεί-
δου, Μαριλένη Σταύρου, Αστέρω Κυπριανού, Σπύρος Γεωργίου, 
Ανδρέας Ρόζου και Γεωργία Νικολάου. Μόνο για επτά παραστά-
σεις, Κυριακή 10 Μαρτίου 6:30 μ.μ., Παρασκευή 15, Σάββατο 16, 
Παρασκευή 22, Σάββατο 23, Παρασκευή 29, Σάββατο 30 Μαρτίου, 
ώρα 8:30 μ.μ. Κεντρική Σκηνή Σατιρικού Θέατρου. Πληροφορίες 
τηλέφωνα 22312940, 22421609.

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Εκθεση του Δημήτρη Αληθεινού
Η γκαλερί Γκλόρια φιλοξενεί έναν από τους πιο σημαντικούς 
Έλληνες ζωγράφους, τον ∆ημήτρη Αληθεινό με την έκθεσή 
του «Ψυχές στον Έρωτα». Στην παρούσα έκθεση προσεγγί-
ζει το θέμα του έρωτα διαχρονικά και τολμηρά, ερμηνεύο-
ντας τόσο τις φωτεινές όσο και τις σκοτεινές πλευρές του. 
Τρυφερότητα, ωμότητα, απόλαυση και ικεσία αναμιγνύονται 
και αναδεικνύονται σε εικοσιένα εξαιρετικά σχέδια και πέ-
ντε πίνακες. Τα έργα είναι δημιουργίες των τελευταίων πέντε 
χρόνων και εκτίθενται για πρώτη φορά στην Κύπρο. Η έκθε-
ση θα παραμείνει ανοικτή έως τις 30 Μαρτίου. Γκαλερί Γκλό-
ρια, Ζήνωνος Σώζου 3, Λευκωσία. Πληροφορίες τηλέφωνο 
22762605.

ΚΙΝΗΜΑΤΟΓΡΑΦΟΣ

Aγνωστοι μεταξύ μας
Ξεκίνησε στον κινηματογράφο «Πάνθεον» στη 
Λευκωσία η προβολή της ταινίας «Άγνωστοι Με-
ταξύ μας» του Αντριου Χέι, με τους Αντριου Σκοτ, 
Πολ Μέσκαλ, Τζέιμι Μπελ, Κλερ Φόι. Πρόκειται για 
ένα ρομάντζο φαντασίας, τόσο δεξιοτεχνικό που 
μοιάζει απλό, μια από τις καλύτερες ταινίες της 
χρονιάς, υποψήφια για έξι Bafta, από τον σκηνο-
θέτη του «45 Χρόνια» και του «Looking». Καθημε-
ρινές προβολές μέχρι 20 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Τις ∆ευτέρες 11 και 18 Μαρτίου, η ταινία δεν θα 
προβληθεί. Κινηματογράφος Πάνθεον, ∆ιαγόρου 
29, Λευκωσία. 

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ
Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Εχει σημασία αν ο Εϊτάν είναι Εβραίος και 
η Ουαχίντα Αράβισσα; «∆εν αγαπάω “έναν 
Εβραίο”, αγαπάω τον Εϊτάν», υπερασπί-
ζεται με πάθος. Εχει σημασία αν η διακε-
κριμένη επιστήμων, γιατρός Ρουθ Γουλφ, 
είναι Εβραία ή άθεη ή ο σύντροφός της 
είναι άνδρας ή γυναίκα; Eχει σημασία αν 
ο Τόμας, ένας εγωκεντρικός σκηνοθέτης, 
παντρεμένος με τον Μάρτιν, γνωρίζει σε 
ένα πάρτι τη χυμώδη, νεαρή δασκάλα, 
Αγκάτ και ξεκινάει μαζί της μια παράλ-
ληλη σχέση;

Πρόσωπα με διαφορετική προέλευση. 
Το πρώτο ζευγάρι από τη διεισδυτική, ου-
μανιστική πένα του Ουαζντί Μουαουάντ 
(«Oλοι εμείς τα πουλιά», Εθνικό Θέατρο)· 
η δεύτερη, κεντρική ηρωίδα του αιχμη-
ρού, σαρωτικού, και πυκνού, θεατρικού 
έργου του Ρόμπερτ Iκε («The doctor», Αμ-
φι-θέατρο)· η τρίτη περίπλοκη σχέση, εί-
ναι ένα αντισυμβατικό κινηματογραφικό 
ταξίδι αυτογνωσίας από τον Αϊρα Σακς 
(«Περάσματα»).

∆εν είναι τα μόνα έργα που ασχολού-
νται, με τον τρόπο του το καθένα, με το 
θέμα των ταυτοτήτων. Είναι, όμως, καίρια 
στα διλήμματα που θέτουν, δεν χαρίζο-
νται και είναι σύγχρονα. Πόσο επικίνδυνο 
και άγονο είναι να φυλακίζεται κανείς σε 
έναν χαρακτηρισμό φυλετικό ή φύλου ή 
συγκεκριμένης ομάδας; «Κάθε άνθρωπος, 
χωρίς καμία εξαίρεση, διαθέτει μια σύνθε-
τη ταυτότητα· αρκεί να θέσει στον εαυτό 
του ορισμένες ερωτήσεις, για να βγάλει 
στο φως τις ξεχασμένες του ρωγμές, δι-
ακλαδώσεις που δεν τις είχε υποψιαστεί, 
και να ανακαλύψει πως ο εαυτός του είναι 
σύνθετος, μοναδικός, αναντικατάστατος», 
γράφει ο Αμίν Μααλούφ (στο βιβλίο του 
«Φονικές ταυτότητες», 1998). Είναι άρα-
γε «το βλέμμα μας που φυλακίζει συχνά 
τους άλλους στις στενές τους υπαγωγές, 
και είναι πάλι το 
βλέμμα μας που 
μπορεί να τους 
απελευθερώσει»;

Χρώμα, θρη-
σκεία, γλώσσα, 
κοινωνική τά-
ξη, θεωρούνται, 
συχνά, η κύρια 
αιτία για παρε-
κτροπές, για κα-
κοποιητικές συ-
μπεριφορές, για πολέμους... Η αντισημιτική 
κλίκα ή η αντιαραβική ή κάποια άλλη ενα-
ντίον των ομόφυλων ζευγαριών, δημιουρ-
γούν μεταξύ τους δεσμούς, επιθετικούς, 
στοχεύοντας τους «άλλους». Αλλά και οι 
«άλλοι» σφυρηλατούν τις δικές τους γέ-
φυρες εναντίον πληθυσμιακών ομάδων. 
Ανάλογα από ποια πλευρά βλέπει κανείς 
τον κόσμο. Ούτως ή άλλως, «οι ιστορίες 
των ταυτοτήτων δεν είναι ποτέ στατικές, 
μονολιθικές ή πολιτικά αθώες», όπως υπο-
στηρίζει η Αμερικανίδα καθηγήτρια κοι-
νωνικής ανάλυσης Λίζα Ντούγκαν. 

Σε εποχές μετασχηματισμών, κοινω-
νικών και πολιτικών, οι αντιφάσεις είναι 
πολλαπλές. Ο 37χρονος Ρόμπερτ Ικε είναι 
πιο τολμηρός, κάνει ένα βήμα παραπέρα, 
ανατρέποντας τα αναμενόμενα. Η οδηγία 
του είναι να παίζουν γυναίκες ανδρικούς 
ρόλους, μαύροι ηθοποιοί λευκούς, κ.ο.κ. 
Αυτή η αντιστροφή, ενώ στην αρχή δη-
μιουργεί σύγχυση, στη συνέχεια παρακά-
μπτεται γιατί αφορά στην ουσία: η ιατρική 
δεοντολογία δεν κρίνεται από το αν ένας 
γιατρός είναι Εβραίος, άθεος ή γυναίκα. Η 
χρήση των «ταυτοτήτων» φαίνεται να είναι 
το καύσιμο για τα τρολ του ∆ιαδικτύου. Οι 
άνθρωποι δικάζονται και καταδικάζονται 
στα σόσιαλ μίντια, όπου η ζωή αξίζει όσο 
μια ανάρτηση. 

Ο Ουαζντί Μουαουάντ επιφυλάσσει τη 
δική του «τιμωρία» στον αφόρητα φανα-
τικό Εβραίο Νταβίντ, πατέρα του Εϊτάν. 
Πώς θα αντιδράσει όταν ο κόσμος του κα-
ταρρεύσει; Οταν αυτό που νόμιζε ως «σπί-
τι», ως ρίζα, ως ταυτότητα, αποδεικνύεται 
ψευδές, μια, αναγκαία για την επιβίωσή 
του, κατασκευή; Πόσο μπορεί να αντέξει 
τη διάψευση; Και ποιο είναι το τίμημα; 

Καμία απάντηση δεν μπορεί να είναι αρ-
ραγής. Κάθε ταυτότητα δοκιμάζεται στον 
χρόνο και σμιλεύεται από τον χαρακτήρα. 
∆ιαφορετικοί άνθρωποι, με πατρίδα ή χωρίς, 
με οικογένεια ή χωρίς, με δηλωμένο φύλο ή 
χωρίς, θα πρέπει να μπορούν να επιλέγουν 
τη δική τους αφήγηση, απέναντι σε προ-
καταλήψεις και στερεότυπα. Γιατί τα «πε-
ράσματα» αν δεν μένουν ανοιχτά δημιουρ-
γούν μόνο αποκλεισμούς και στρεβλώσεις.

Σύνθετες 
ταυτότητες,
ξεχασμένες 

ρωγμές

ΕΙΚΑΣΤΙΚΑ

Arizona, CY
Η Art Seen παρουσιάζει την 
ατομική έκθεση με τίτλο 
«Arizona, CY» του καλλιτε-
χνικού διδύμου Νίκου Φι-
λίππου και Μαριλένας Ζακ-
χαίου, από την 1η Μαρτίου 
2024 έως τις 5 Απριλίου 
2024 στην Art Seen Gallery 
στη Λευκωσία. Την έκθεση 
επιμελείται η Μαρία Στάθη. 
Στην έκθεση «Arizona, CY» 
οι δύο καλλιτέχνες δημιουρ-
γούν συνδέσεις ανάμεσα 
στο νησί της Κύπρου και στη 
νοτιοδυτική Πολιτεία της 
Αριζόνας στις Η.Π.Α., μέσα 
από πρωτότυπα ποιήματα 
και φωτογραφίες στιγμής 
που επαναπροσδιορίζουν 
την πρόσληψη των φυσικών 
και κοινωνικών χώρων της 
Κύπρου. Η έκθεση «Arizona, 
CY» προτείνει μια εναλλα-
κτική ανάγνωση του τόπου, 
του πολιτισμού και της κοι-
νωνίας, αναδεικνύοντας την 
ανθεκτικότητα υπό δύσκο-
λες συνθήκες, τη δημιουργι-
κή προσαρμοστικότητα, την 
περιβαλλοντική φροντίδα 
και την ενσυναίσθηση. Τα 
έργα που παρουσιάζονται σε 
αυτή την έκθεση αναπτύσ-
σουν έναν διάλογο μέσα 
από την προβολή εικόνων 
και τις ηχητικές εγκαταστά-
σεις, το έντυπο υλικό και τις 
φωτογραφίες Polaroid, ειδι-
κές εκτυπώσεις με τη μέθο-
δο της ριζογραφίας, καθώς 
και το βιβλίο «Arizona, CY». 
Γκαλερί Αrt Seen, αρχιε-
πισκόπου Μακαρίου 66Β, 
Λευκωσία. Πληροφορίες τη-
λέφωνο 22006624, www.
art-seen.org.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

Αλεπούδες, της Dawn King
Η θεατρική ομάδα Point To Contemporary Theater παρουσιάζει την πρωτότυπη θεατρική 
παράσταση: «Αλεπούδες», της Dawn King, σε σκηνοθεσία Ευαγγελίας Ονουφρίου. Σε ένα 
κόσμο στον οποίο ο καταιγισμός πληροφοριών φτάνει σε μας αφιλτράριστος, οι ψευδείς 
ειδήσεις και οι θεωρίες συνωμοσίας παραμορφώνουν την καθημερινότητά μας. Η δράση 
λαμβάνει χώρα σε μια ζοφερή εποχή, όπου η ανθρωπότητα μαστίζεται από λιμό, οι σοδιές 
καταστρέφονται από πλημμύρες, ενώ παράλληλα ταλανίζεται από την απειλή του κόκ-
κινου θηρίου (των Αλεπούδων). Εντεταλμένοι του κράτους στέλνουν τον νεαρό Ουίλιαμ 
Μπλορ, επίλεκτο ανιχνευτή αλεπούδων, στο κτήμα της οικογένειας Κόβι για να ερευνήσει 
την αιτία που οι οικογένεια δεν εκπλήρωσε τους στόχους της. Παίζουν οι: Νάγια Αναστα-
σιάδου, Κώστας Κωνσταντίνου, Εύα Μιλτιάδου, Σταύρος Πέτρου. Παραστάσεις: 8- 10, 14-
15, 22- 24, 29-31 Μαρτίου και 5- 8 Απριλίου. Θέατρο WhereHaus612, Μιχαήλ Κουσουλίδη 
5, Παλλουριώτισσα. Πληροφορίες: 99 122552, 99 588103, 96 160400.

ΒΙΒΛΙΟ

Εκδίωξη από την Εδέμ
Παρουσιάζεται το βιβλίο του διπλωμάτη 
Μιχάλη Ατταλίδη «Εκδίωξη Από την Εδέμ: 
Αφήγηση κύπριου κοινωνιολόγου και δι-
πλωμάτη» στη ∆ημοσιογραφική Εστία. Την 
παρουσίαση του βιβλίου θα κάνουν ο Αν-
δρέας Μαυρογιάννης, πρέσβης ε.τ., μέλος 
της Επιτροπής ∆ιεθνούς ∆ικαίου του ΟΗΕ, 
π. υφυπουργός Ευρωπαϊκών Υποθέσεων 
και η Μαρίνα Οικονομίδου, διευθύντρια της 
εφημερίδας «Καθημερινής» Κύπρου. Προ-
σφώνηση θα γίνει από τον Σωτήρη Ντά-
λη, πρόεδρο του Τμήματος Μεσογειακών 
Σπουδών - Πανεπιστήμιο Αιγαίου, διευθυ-
ντή της σειράς «∆ιεθνής και Ευρωπαϊκή 
Πολιτική» Εκδόσεων ΠΑΠΑΖΗΣΗ. Αντιφώ-
νηση από τον συγγραφέα του βιβλίου Μι-
χάλη Ατταλίδη. Τον συντονισμό της παρου-
σίασης θα κάνει η δημοσιογράφος Ευγενία 
Παπαδοπούλου. ∆ημοσιογραφική Εστία, 
Τρίτη 12 Μαρτίου, ώρα 7:00 μ.μ. 

Τα «περάσματα», 
αν δεν μένουν 
ανοιχτά, δημι-
ουργούν μόνο 
αποκλεισμούς 
και στρεβλώσεις.

Δεν υπάρχει πολιτισμός, 
όταν δεν υπάρχουν 
άνθρωποι που μπορούν 
να τον αισθανθούν στην 
καθημερινότητά τους. 
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η συναυλία «Ελευθερία 2024» είναι 
κατά τα φαινόμενα η μεγαλύτερη 
που έχει γίνει ποτέ, στην οποία 
συμμετέχουν 2.000 χορωδοί, πε-
ρισσότερες από 50 χορωδίες από 
την Ελλάδα και την Κύπρο, υπό 
τη διεύθυνση του Νικόλαου Θε-
ράποντος. Γι’ αυτή τη μεγαλειώδη 
συναυλία, που γίνεται με αφορμή 
τα 50 χρόνια από το πραξικόπη-
μα και την εισβολή, μίλησε στην 
«Κ» η έχουσα τη γενική επιμέλεια 
∆ήμητρα Φιλίππου. Μουσικός και 
η ίδια έχει αναλάβει να συντονί-
σει ένα μελωδικό μελίσσι, πράγ-
μα που όπως λέει και η ίδια πρό-
κειται για ένα πολύ απαιτητικό 
και περίπλοκο εγχείρημα, τόσο 
οργανωτικά όσο και μουσικά. Η 
∆ήμητρα αναφέρει πως όσο πε-
ρισσότεροι είναι αυτοί που τρα-
γουδούν ένα τραγούδι, τόσο πιο 
μυσταγωγικό είναι το αποτέλε-
σμα. Για την ιδέα της συναυλίας 
λέει: «Με αφορμή τη θλιβερή 50ή 
επέτειο του πραξικοπήματος και 
της εισβολής, ένα ιστορικό γε-
γονός τόσο τραυματικό για την 
καθημερινότητά μας μέχρι σή-
μερα, επιχειρήσαμε να επεκτεί-
νουμε όσο το δυνατόν περισσό-
τερο την ιδέα που εξελίσσουμε 
με τον Νικόλα Θεράποντος τα 
τελευταία έξι χρόνια, για τη δη-
μιουργία εμπειριών μουσικής με 
όργανο πολυπληθή χορωδιακά 
σύνολα». Όσο για το πλήθος των 
μουσικών η ∆ήμητρα Φιλίππου 
μάς λέει πως το ενοποιητικό και 
ειρηνοποιητικό πνεύμα της συ-
ναυλίας κινητοποίησε και πολ-
λούς πολιτιστικούς, λαογραφι-
κούς και άλλους συλλόγους που 
θα παρελάσουν μέσα στο Στάδιο 
Ελευθερία σε μια μεγαλειώδη τε-
λετή έναρξης. 
–Να ξεκινήσουμε με τον στόχο 
αυτής της συναυλίας αλλά και 
με ποια αφορμή διοργανώθηκε;

–Λίγα πράγματα ενώνουν τους 
ανθρώπους πιο σφιχτά από το να 

τραγουδούν μαζί. Όταν εναρμο-
νίζουμε τις φωνές μας με τους 
άλλους προκύπτει κάτι μαγικό, 
κάτι που μας φέρνει στο ίδιο μή-
κος κύματος, για έναν κοινό σκο-
πό. Φαντάσου τους φιλάθλους σ’ 
ένα γεμάτο γήπεδο που ενώνουν 
τις φωνές τους και τραγουδούν 
για την ομάδα τους ή το κοινό 
σε μια συναυλία που συνοδεύ-
ει εκστασιασμένο τον τραγουδι-
στή. Ο στόχος μας, λοιπόν, είναι 
να ενώσουμε. Να προκαλέσουμε 
αυτή τη μαγική σύνδεση. Αυτή η 
ενοποιητική δύναμη της χορωδι-
ακής μουσικής είναι μια έμπνευ-

ση. Η χορωδιακή μουσική, αιώνες 
τώρα, έχει αυτή τη σπάνια ιδι-
ότητα. Σκεφτήκαμε ότι όσο πε-
ρισσότεροι είναι αυτοί που τρα-
γουδούν ένα τραγούδι, τόσο πιο 
μυσταγωγικό είναι το αποτέλε-
σμα. Με αφορμή τη θλιβερή 50ή 
επέτειο του πραξικοπήματος και 
της εισβολής, ένα ιστορικό γεγο-
νός τόσο τραυματικό για την κα-
θημερινότητά μας μέχρι σήμερα, 
επιχειρήσαμε να επεκτείνουμε 
όσο το δυνατόν περισσότερο την 
ιδέα που εξελίσσουμε με τον Νι-
κόλα Θεράποντος τα τελευταία έξι 
χρόνια, για τη δημιουργία εμπει-
ριών μουσικής με όργανο πολυ-
πληθή χορωδιακά σύνολα. ∆ηλα-
δή, σύνολα που προκύπτουν από 
συμπράξεις χορωδιών. Έτσι, φέρ-
νουμε επί σκηνής, σε μια μεγάλη, 
αρμονική αγκαλιά τα μέλη πέραν 
των 50 χορωδιών από κάθε γω-

νιά της Ελλάδας και της Κύπρου. 
–Επιμελείσαι μία μεγάλη συναυ-
λία, με 2.000 συμμετέχοντες… 
φαντάζομαι δύσκολη δουλειά… 
Ποιες ήταν οι προκλήσεις, τόσο 
σε συντονιστικό επίπεδο, αλλά 
και μουσικά;

–Είναι αλήθεια ότι πρόκειται 
για ένα πολύ απαιτητικό και πε-
ρίπλοκο εγχείρημα, τόσο οργα-
νωτικά όσο και μουσικά, για το 
οποίο παλεύουμε εδώ και σχεδόν 
έναν χρόνο, υπό αντίξοες συν-
θήκες. Ο μεγάλος όγκος συμμε-

τεχόντων συνεπάγεται ανάλογο 
όγκο ζητημάτων που πρέπει να 
επιλυθούν. ∆εν είναι απλό ούτε 
να εντοπίσεις και να συντονίσεις 
όλα αυτά τα σύνολα, ούτε να διευ-
θετήσεις την ταυτόχρονη έλευση 
και παρουσία τους. Στο δικό μου 
κομμάτι, εξίσου δύσκολη ήταν 
η διαδικασία της προετοιμασίας 
των ενορχηστρώσεων και των 
εναρμονίσεων και η συνεννόηση 
με τους μαέστρους κάθε χορωδί-
ας για να συνδεθούν τα κομμά-
τια ενός μεγάλου μουσικού παζλ 
και να επιτευχθεί το επιθυμητό 
αποτέλεσμα. Ανταλλάξαμε άπει-
ρα email και τηλεφωνήματα, με 
θέμα τη χορωδιακή καθοδήγη-
ση και τη διδασκαλία των παρ-
τιτούρων, αναλύσαμε φωνές, λύ-
σαμε απορίες και προβλήματα. 
Έπειτα είναι και η τεχνική πτυ-
χή, που αφορά την εξασφάλιση 
των εγκαταστάσεων, τη διαμόρ-
φωση του πλάνου σκηνής, την 
ηχοληψία, την τοποθέτηση των 
χορωδών και των μουσικών. Εί-
ναι φυσικά και οι πολύωρες και 
πολύμηνες πρόβες με τις δικές 
μας χορωδίες, αλλά και με την 
ορχήστρα, όπως επίσης η διαδι-
κασία επιλογής των κατάλληλων 
σολιστών, που η χροιά της φωνής 
τους θα ταιριάζει στο πρόγραμμα 
που παρουσιάζουμε. Ελπίζουμε 
ότι το αποτέλεσμα θα μας κάνει 
να πούμε χαλάλι για όλο αυτόν 
τον κόπο.  
–Από τις 50 χορωδίες που 
λαμβάνουν μέρος, ποια είναι 
η αίσθηση που αποκομίζεις, 
υπάρχουν διαφορές ή/και ομοι-
ότητες;

–Στη συναυλία συμμετέχουν 
χορωδίες διαφόρων ειδών και με-
γεθών. Θα έχουμε επαγγελματι-
κές και ερασιτεχνικές, μονοφω-
νικές και πολυφωνικές, χορωδίες 
ενηλίκων και παιδικές, ανδρικές, 
γυναικείες και μεικτές, χορωδί-
ες πολιτιστικών συλλόγων και 
άλλων οργανωμένων συνόλων, 
φοιτητικές, δημοτικές, κοινο-
τικές, προσφυγικές. Θα έχουμε 

σύνολα από πόλεις και χωριά, 
αστικά κέντρα και νησιά, με χο-
ρωδούς διαφόρων ηλικιών, φι-
λοσοφίας και φωνητικής έκτα-
σης. Όλοι αυτοί οι άνθρωποι θα 
ενώσουν τις φωνές και τις ψυχές 
τους και η πιο σημαντική ομοιό-
τητα μεταξύ τους είναι η αγάπη, 
η αφοσίωση και η πίστη πάνω 
σ’ αυτό που κάνουν, το πείσμα 
και η θέληση που επέδειξαν για 
να μάθουν τα κομμάτια και να 
ανταποκριθούν στην πρόκληση. 
Με ομαδικό πνεύμα και ενθου-
σιασμό, αφιέρωσαν τον ελεύθε-
ρο χρόνο τους για να έρθουν να 
γνωριστούμε και να ενωθούμε 
σε μια μεγάλη μουσική αγκαλιά. 
–Από τις συμμετέχουσες ορχή-
στρες και χορωδίες εκ Κύπρου 
φαίνεται ότι έχουμε μία κρίσι-
μη μουσική μάζα. Ισχύει; Ποιες 
είναι οι ανάγκες τους;

–Πολλά βήματα χρειάζεται να 
γίνουν ακόμη για την ανάπτυξη 
της χορωδιακής κουλτούρας στην 
Κύπρο, γεγονός όμως που επίσης 
σημαίνει ότι υπάρχουν και πολ-
λές δυνατότητες. Σίγουρα υπάρ-
χει μια νέα δυναμική την οποία 
συνδράμουν και επιχειρούν να 
αξιοποιήσουν τα τελευταία χρό-
νια και οι πρωτοβουλίες του Πα-
γκύπριου Συνδέσμου Χορωδιών. 
Αυτό προσπαθούμε, τουλάχιστον. 
Η συμμετοχή σε μια χορωδία εκ-
κινεί από την αγάπη και το ιδιαί-
τερο ενδιαφέρον ενός ανθρώπου 
για μια, ως επί το πλείστον, εθε-
λοντική σύμπραξη και μια δη-
μιουργική ενασχόληση μέσα σε 
πνεύμα ομαδικότητας, αλληλο-
κατανόησης και ανιδιοτέλειας. 
Ιδανικά, τουλάχιστον. Για τους 
περισσότερους είναι ένα όμορ-
φο χόμπι, μια διέξοδος όπου κά-
ποιος βρίσκει μια δεύτερη οικο-
γένεια. Κάθε χορωδία είναι σαν 
οικογένεια. Με τα καλά της και 
τις ατέλειές της. Εμείς θέλουμε 
να ενώσουμε όλες αυτές τις «οι-
κογένειες» σε μια μεγάλη, η οποία 
στο μέλλον θα μπορούσε να γίνει 
ακόμη μεγαλύτερη.

Μυσταγωγική ένωση φωνών και ψυχών
«Ο στόχος μας είναι να ενώσουμε» λέει στην «Κ» η γενική επιμελήτρια της συναυλίας «Ελευθερία 2024» Δήμητρα Φιλίππου

–Χορωδιακό τραγούδι και χο-
ρωδιακή μουσική… Είναι όσο 
απλό μπορεί να ακούγεται;

–∆εν είμαι σίγουρη ότι ακού-
γεται και τόσο απλό. Στις μέρες 
μας υπάρχουν περισσότερες δια-
φορετικές προσεγγίσεις και ποι-
κιλομορφίες για τη δημιουργία 
χορωδιακής μουσικής από ποτέ 
άλλοτε. Οι πολυπλοκότητες και 
οι προκλήσεις είναι πολλές. Πέρα 
από το μεράκι, είναι κάτι που απαι-
τεί πειθαρχία, συνέπεια, επικοινω-
νία και ομαδική προσπάθεια. Ο 
καθένας έχει τον ρόλο του, είναι 
σημαντικός και καλύπτει τον άλ-
λον στην πορεία για την επίτευξη 
ενός καλλιτεχνικού αποτελέσμα-
τος. Και πάνω απ’ όλα αυτό απαι-
τεί πολύωρες πρόβες και κοινή 
προσπάθεια. Αν μιλάμε και για 
μια επαγγελματική χορωδία, τα 
πράγματα είναι ακόμη πιο σύν-

θετα και κοπιώδη και στην ουσία 
τα πάντα εναπόκεινται στην κα-
λή διάθεση μερικών ανθρώπων 
και μερικών πυρήνων. Πιστεύω 
ότι έχει να κάνει και με τη νοο-
τροπία μιας ολόκληρης κοινωνί-
ας. Το χορωδιακό τραγούδι, όμως, 
λειτουργεί ως πολιτιστικός «αρ-
μός». Είναι ένας αποτελεσματικός 

τρόπος δημιουργίας αισθήματος 
κοινότητας. Το ίδιο το τραγού-
δι το προκαλεί αυτό. Η μουσική 
γεννά έντονα συναισθήματα και 
προκαλεί δεσμούς και συνδέσεις 
με πολιτιστικές τάσεις και εποχές. 
– Τι θα περιλαμβάνει το πρό-
γραμμα της συναυλίας; Θα δού-
με και κάτι άλλο εκτός από μου-
σική;

–Το ρεπερτόριο που επιλέ-
ξαμε και δουλέψαμε είναι κα-
τά κύριο λόγο ένα αφιέρωμα σε 
εμβληματικά και αγωνιστικά 
τραγούδια του Μίκη Θεοδωρά-
κη, από κύκλους έργων όπως το 
«Άξιον Εστί», το «Μαουτχάου-
ζεν», η «Ρωμιοσύνη», η «Όμορ-
φη Πόλη», οι «Χαιρετισμοί» και 
τα «Τραγούδια του Ανδρέα». Θα 
εκτελεστούν επίσης κομμάτια 
του ∆ημήτρη Λάγιου και του Νά-
σου Παναγιώτου, αλλά και με-

ρικές εκπλήξεις από το διεθνές 
ροκ ρεπερτόριο που θα τις απο-
καλύψουμε στη σκηνή. Εκτός 
μουσικής, το ενοποιητικό και 
ειρηνοποιητικό πνεύμα της συ-
ναυλίας κινητοποίησε και πολ-
λούς πολιτιστικούς, λαογραφι-
κούς και άλλους συλλόγους που 
θα παρελάσουν μέσα στο Στάδιο 
Ελευθερία σε μια μεγαλειώδη τε-
λετή έναρξης, με υψηλούς καλε-
σμένους και με τη συνοδεία της 
Φιλαρμονικής Ορχήστρας της 
Αστυνομίας Κύπρου. Ωστόσο, 
το μουσικό σκέλος, με τον τρόπο 
που παρουσιάζεται, αποτελεί το 
βασικό κομμάτι της όλης εκδή-
λωσης και την ουσία της.

Πληροφορίες: Συναυλία 
«Ελευθερία 2024», Λευκωσία, 

Στάδιο Ελευθερία, Σάββατο 16 Μαρτί-
ου 2024, ώρα 8:30 μ.μ.

Η μουσική προκαλεί δεσμούς με πολιτιστικές τάσεις και εποχές

«Το χορωδιακό τραγούδι 
λειτουργεί ως πολιτιστι-
κός «αρμός». Είναι 
ένας αποτελεσματικός 
τρόπος δημιουργίας 
αισθήματος κοινότητας. 
Το ίδιο το τραγούδι 
το προκαλεί αυτό».

«Η χορωδιακή μουσική, 
αιώνες τώρα, έχει αυτή 
τη σπάνια ιδιότητα. Σκε-
φτήκαμε ότι όσο περισ-
σότεροι είναι αυτοί που 
τραγουδούν ένα τραγού-
δι, τόσο πιο μυσταγωγι-
κό είναι το αποτέλεσμα».

«Στις μέρες μας υπάρχουν περισσότερες διαφορετικές προσεγ-
γίσεις και ποικιλομορφίες για τη δημιουργία χορωδιακής μουσικής 
από ποτέ άλλοτε. Οι πολυπλοκότητες και οι προκλήσεις είναι πολ-
λές» λέει η γενική επιμελήτρια της συναυλίας ∆ήμητρα Φιλίππου.

«Εκτός μουσικής, το ενοποιητικό και ειρηνοποιητικό πνεύμα της 
συναυλίας κινητοποίησε και πολλούς πολιτιστικούς, λαογραφικούς 
και άλλους συλλόγους που θα παρελάσουν μέσα στο Στάδιο Ελευθε-
ρία σε μια μεγαλειώδη τελετή έναρξης» λέει η ∆ήμητρα Φιλίππου.

Στη  συναυλία «Ελευθερία 2024» που γίνεται με αφορμή τα 50 χρόνια από το πραξικόπημα και την εισβολή, συμμετέχουν 2.000 χορωδοί, περισσότερες από 50 χορωδίες από την Ελλάδα και την Κύπρο.
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Σε δύο κατάμεστες αίθουσες της 
Αθήνας, ο ομότιμος καθηγητής 
του Πανεπιστημίου Λέστερ, ψυ-
χαναλυτής και «αντι-ψυχολόγος» 
δρ Ιαν Πάρκερ παρουσίασε πριν 
από λίγο καιρό το νέο του βιβλίο 
(το συνυπογράφει με τον καθη-
γητή Νταβίντ Παβόν-Κουέγιαρ) 
υπό τον τίτλο «Ψυχανάλυση και 
Επανάσταση: Κριτική Ψυχολογία 
για τα κινήματα απελευθέρωσης» 
(εκδόσεις Oposito). Ακολουθώ-
ντας το ρεύμα της «αντι-ψυχολο-
γίας», που συχνά συναντάμε στα 
έργα του Καντ και του Μπολζά-
νο, ο καθηγητής Πάρκερ έμεινε 
επί ώρες να συνομιλεί με το έν-
θερμο ακροατήριό του για την 
αλλοτρίωση των αξιών και την 
κατάσταση της ψυχολογικοποί-
ησης στην οποία έχουν περιέλ-
θει οι κοινωνίες.         

Στο περιθώριο των δύο ομι-
λιών του η «Κ» τον συνάντησε 
στου Ψυρρή, σε μια συνέντευξη 
εμβάθυνσης στον κόσμο της επα-
νάστασης ενάντια στα κυρίαρχα 
ψυχολογικά στερεότυπα. Είμαι 
«αντι-ψυχολόγος» θα δηλώσει, 
«παρότι εργάζομαι 30 χρόνια ως 
ψυχαναλυτής», θα συμπληρώσει, 
προτάσσοντας το γεγονός πως η 
ψυχολογία εμπορευματοποιείται, 
σκοτώνει τη δημιουργικότητα και 
δημιουργεί στεγανά.        

«Το κάθε “brand” ψυχολογίας 
πουλάει λύσεις στα προβλήματα 
αντί να βοηθάει πραγματικά τους 
ανθρώπους», υπογράμμισε στην 
πρώτη ομιλία του, πριν λάβει το 
έντονο χειροκρότημα των παρευ-
ρισκομένων, ενώ στη συνομιλία 
μας πριν από τη δεύτερη διάλε-
ξή του, υπό τον τίτλο «Να αρνη-
θούμε την ψυχολογία: χάρτες και 
επικράτειες», μας επισήμανε πως 
η σύγχρονη κοινωνία είναι κο-
ρεσμένη από ακατάληπτες εν-
νοιολογήσεις και ερμηνείες των 
προβλημάτων μας και των συνη-
θειών μας, μεταξύ άλλων και του 
σεξ, δημιουργώντας περισσότερα 
προβλήματα παρά λύσεις.    

 
– Καθηγητά Πάρκερ, γιατί 
όλοι οι ψυχαναλυτές τείνουν 
να έχουν το σεξ στο επίκεντρο 
της ψυχανάλυσής τους;   

– Αυτό συμβαίνει επειδή, για 
τον Φρόιντ, το σεξ ήταν στο κέ-
ντρο ανάπτυξης της ψυχανάλυ-
σης. Ηταν μια εποχή που το σεξ 
εθεωρείτο ταμπού και ήταν δύ-
σκολο να μιλήσει κανείς γι’ αυ-
τό, ενώ οι άνθρωποι ντρέπονταν. 
Οπότε το σεξ έγινε το κέντρο της 
ζωής τους, το κέντρο της νεύρω-
σης και το κεντρικό σημείο στο 
οποίο υπήρχε καταπίεση, και 
ενώ οι άνθρωποι επιθυμούσαν 
να μιλήσουν γι’ αυτό, ταυτόχρο-
να ένιωθαν μια απαγόρευση. Ως 
εκ τούτου έγινε ένα σημείο σύ-
γκρουσης. Αυτός είναι ο λόγος 
για τον οποίο το σεξ ήταν τόσο 
σημαντικό, και εξακολουθεί να 
είναι ακόμη και σήμερα, καθώς 
οι άνθρωποι προσπαθούν να οι-
κοδομήσουν σχέσεις και συχνά 
έχουν άγχος για την ευχαρίστηση 
που νομίζουν ότι θα πρέπει να αι-
σθάνονται, ενώ, ακόμη, αποκτούν 
άγχος όταν δεν αισθάνονται τόση 
ευχαρίστηση ή δεν κάνουν τόσο 
πολύ σεξ όσο θα έπρεπε. Οπότε 
πρόκειται για μια κοινωνία που 
είναι κορεσμένη από την εννοι-
ολόγηση του σεξ, μιλάει συνε-
χώς γι’ αυτό και εκμαιεύει το σεξ 
και τις ιδέες του ως το επίκεντρο 
της ευτυχίας. Και έτσι δεν απο-
τελεί έκπληξη το γεγονός ότι οι 
άνθρωποι αισθάνονται «κολλή-
ματα» σχετικά με αυτό, δηλαδή 
ως βασικό χαρακτηριστικό του 
εαυτού τους.       

 
– Στην πρώτη σας ομιλία στην 
Αθήνα αναφέρατε ότι κάθε 
«brand» ψυχολογίας πουλάει 
λύσεις για τη θλίψη. Πιστεύετε 
ότι η ψυχολογία και η ψυχανά-
λυση εμπορευματοποιούνται;  

– Σίγουρα ναι. Η ψυχολογία 
σήμερα και σίγουρα, περισσότε-

ρο, η ψυχανάλυση είναι ένα ιδι-
ωτικό συμβόλαιο στο οποίο ο/η 
ψυχολόγος πουλάει κάτι. Πουλά-
ει ευτυχία ή πουλάει κάποια λύ-
ση για προβλήματα. Και γι’ αυτό 
αναφέρθηκα στις πρωτοβουλί-
ες για να σπάσει αυτό το ιδιωτι-
κό συμβόλαιο και να παρέχεται 
υποστήριξη στους ανθρώπους 
χωρίς πληρωμή. Ετσι θα αρχίσει 
να διαλύεται το φράγμα μεταξύ 
του επαγγελματία ψυχολόγου και 
των ανθρώπων που θέλουν πραγ-
ματικά να βοηθήσουν.      

 
– Από την άλλη πλευρά πι-
στεύετε ότι και οι άνθρωποι 
αναζητούν επιτήδευση και 
εμπορευματοποιημένη γνώση 
που εξυπηρετεί τα συναισθή-
ματά τους;   

– Νομίζω ότι οι άνθρωποι πα-
ρασύρονται σε αυτού του είδους 
τον τρόπο σκέψης για τον εαυτό 
τους, και παρασύρονται όχι μόνο 
στα τμήματα ψυχολογίας, αλλά 
φυσικά και στην τηλεόραση και 
στις στήλες συμβουλών, στα πε-
ριοδικά και σε όλα τα πράγματα 
που αναφέρονται στις γενεσιουρ-
γούς αιτίες των ψυχολογικών ζη-
τημάτων. Ετσι οι άνθρωποι αρ-
χίζουν να σκέφτονται με αυτούς 
τους όρους τις ψυχολογικές αιτίες 
των προβλημάτων που υπάρχουν 
στον κόσμο. Και μπορείτε να δεί-

τε αυτό το είδος της ψυχολογικο-
ποίησης της πολιτικής πολύ καθα-
ρά στην εμφάνιση των θεωριών 
συνωμοσίας, όπου οι άνθρωποι 
υποθέτουν ότι αν υπάρχει ένα 
κοινωνικό πρόβλημα, αυτό πρέ-
πει να οφείλεται στο ότι υπάρχει 
κάποιο άτομο κάπου πίσω από τα 
παρασκήνια που είναι υπεύθυνο 
για τη δυστυχία μας. Οπότε πά-
ντοτε υπάρχει η αναζήτηση για 
μια ατομική αιτία των προβλημά-
των. Και αυτό νομίζω πως είναι 
μια έκφραση της σημερινής κατά-
στασης της ψυχολογικοποίησης.  

 
– Στο βιβλίο σας «Ψυχανάλυση 
και Επανάσταση» (εκδ. Oposito) 
αναφέρετε ότι «η ιδεολογία εί-
ναι ένα νεκρό σώμα και ότι με-
τατρέπει τη δημιουργικότητα 
σε κάτι αποχαυνωτικό». Πώς 
καταλήξατε σε αυτή την ερμη-
νευτική προσέγγιση;   

– Λοιπόν νομίζω ότι είναι μια 
πτυχή της αλλοτρίωσης στη σύγ-
χρονη κοινωνία και της εμπορευ-
ματοποίησης των ιδεών, όπου 
αντί να σκεφτόμαστε συλλογικά 
για τον καλύτερο δρόμο προς τα 
εμπρός, καταλήγουμε να εμπι-
στευόμαστε επαγγελματίες στους 
οποίους έχουν δοθεί πιστοποιητι-
κά και πτυχία. Και αυτά τα πιστο-
ποιητικά και τα πτυχία μετατρέ-
πουν την καθημερινή κατανόηση 

της εμπειρίας μας σε επαγγελμα-
τοποιημένη και γραφειοκρατικο-
ποιημένη γνώση. Υπό αυτή την 
έννοια, η γνώση που παράγουμε 
μετατρέπεται σε κάτι νεκρό. Επο-
μένως πρόκειται για μια πτυχή 
της αλλοτρίωσης της εμπειρίας 
μας και αυτό μερικές φορές πε-
ριγράφεται στην πολιτική θεω-
ρία ως «απο-ειδίκευση», δηλαδή 
πώς οι εργαζόμενοι στην παρα-
γωγή έχουν εμπειρία και γνώση 
για το πώς να παράγουν πράγμα-
τα. Οπότε αυτό που κάνει η ερ-
γοστασιακή παραγωγή είναι να 
παίρνει αυτή τη γνώση και να την 
αναδιαμορφώνει σε μια γραμμή 
παραγωγής, έτσι ώστε ο καθένας 
να λαμβάνει ένα μερίδιο στην ερ-
γασία. Ως εκ τούτου, η τεχνογνω-
σία μας μάς αφαιρείται και στη 
συνέχεια μας πουλιέται πίσω ως 
μια αλλοτριωμένη μορφή γνώσης 
στην οποία δεν έχουμε κανέναν 
έλεγχο. Το ίδιο συμβαίνει και με 
την ψυχολογία, παίρνουν αυτές 
τις θεωρίες, τις μετατρέπουν σε 
ένα είδος άκαμπτου σχήματος 
και στη συνέχεια μας πουλάνε 
αυτή τη γνώση πίσω σαν να την 
έχουν ανακαλύψει οι ψυχολόγοι. 

 
– Είναι αναγκαίες οι ιδεολογίες 
στη σύγχρονη εποχή;   

– Απολύτως! Χρειάζεται πολ-
λή ιδεολογία για να ενθαρρύνεις 

τους ανθρώπους να πιστεύουν 
σε πράγματα που έχουν σχεδια-
στεί για να τους προσαρμόσουν 
σε αυτό το είδος πολιτικού και 
οικονομικού συστήματος. Οι ιδε-
ολογίες είναι απολύτως ζωτικής 
σημασίας. Θέλω να πω, οι άνθρω-
ποι δεν κάνουν πράγματα επειδή 
αναγκάζονται να τα κάνουν υπό 
την απειλή όπλου, αλλά κάνουν 
πράγματα επειδή τα πιστεύουν 
πραγματικά. Επομένως έχουμε 
ένα κρίσιμο πρόβλημα όταν μι-
λάμε για ψυχολογία, επειδή πολ-
λοί άνθρωποι αγοράζουν αυτές 
τις ιδέες περί ψυχολογίας και 
τις χρησιμοποιούν στην καθη-
μερινή τους ζωή. Ετσι γίνονται 
μέρος τους και αποκτούν ζωτι-
κό ρόλο στη λειτουργία της ζωή 
τους. Αυτό είναι ένα πραγματικό 
πρόβλημα.   

 
– Γιατί πιστεύετε ότι η σύγχρο-
νη ψυχολογία περνάει σήμερα 
μια εκτεταμένη και ουσιαστική 
κρίση; Και γιατί η ψυχολογία γί-
νεται μέρος του προβλήματος 
αντί να το λύνει;  

– Λοιπόν, νομίζω ότι η ψυχολο-
γία είναι μέρος του προβλήματος 
καθότι γίνεται όλο και πιο ισχυρή 
ως μορφή γνώσης στη ζωή των 
ανθρώπων, και οι άνθρωποι αρχί-
ζουν να πιστεύουν όλο και περισ-
σότερο ότι υπάρχουν εξηγήσεις 
στα προβλήματά τους, λύσεις οι 
οποίες βρίσκονται στην ψυχολο-
γία, αντί να εξετάσουν την οργά-
νωση της κοινωνίας. Και έτσι η 
ψυχολογία γίνεται ένα είδος «ιδε-
ολογικού εργαλείου» που χωρίζει 
τους ανθρώπους, τον έναν από 
τον άλλον, και ενθαρρύνει τους 
ανθρώπους να σκέφτονται βαθιά 
μέσα τους, αντί να σκέφτονται 
τις κοινωνικές δομές. Και έτσι 
μέρος της κρίσης της ψυχολο-
γίας είναι ότι οι θεραπευτές που 
ασχολούνται με την ψυχολογία 
προσπαθούν να θεραπεύσουν 
τα κοινωνικά προβλήματα, ενώ 
συνεχώς επικεντρώνονται στο 
άτομο, το οποίο τους προξενεί δι-
χασμό ανάμεσα σε αυτές τις δύο 
παρορμήσεις, δηλαδή να κάνουν 
πραγματικά τη διαφορά ή απλώς 
να περιδέσουν τον ασθενή και 
να τον κάνουν να αισθανθεί λί-
γο καλύτερα.   

 
– Συχνά αναφέρεστε στο γεγο-
νός πως η ψυχολογία λειτουργεί 
ως «μηχανισμός αποπολιτικο-
ποίησης», πως η ψυχολογία αντι-
μάχεται την ανθρώπινη φύση.    

– Πράγματι, η ψυχολογία λει-
τουργεί σαν «εργαλείο αποπολι-
τικοποίησης» επειδή ενθαρρύνει 
τους ανθρώπους να πιστεύουν ότι 
τα προβλήματά τους βρίσκονται 
μέσα τους και ότι πρέπει να δου-
λέψουν πάνω σε αυτά αν θέλουν 
να γίνουν πιο ευτυχισμένοι. Λει-
τουργεί επίσης ως εργαλείο ιδεο-
λογικοποίησης καθώς ενθαρρύνει 
τους ανθρώπους να πιστεύουν ότι 
οι ιστορίες που λένε οι ψυχολό-
γοι είναι αληθινές και αμετάβλη-
τες, ότι δεν υπάρχει τίποτα που 
μπορεί να γίνει για την ανθρώ-
πινη φύση επειδή οι ψυχολόγοι 
την έχουν ανακαλύψει μέσα στο 
κεφάλι μας και ότι έτσι θα είναι 
πάντα. Οπότε μας πείθουν ότι 
δεν υπάρχει τίποτα που μπορεί 
να αλλάξει.  

Πρέπει να αναφέρω ότι δεν θα 
έχουμε ψυχολογία στο μέλλον. Τα 
καταφέραμε για πολλές χιλιάδες 
χρόνια ως ανθρώπινα όντα χωρίς 
ψυχολογία. Ετσι πρέπει να βρού-
με διαφορετικούς τρόπους κατα-
νόησης του εαυτού μας και ένα 
από τα σημεία που παρέθεσα στο 
τέλος της ομιλίας μου ήταν πως 
παρότι είμαι πολύ ενθουσιώδης 
με την ψυχανάλυση και εργάζο-
μαι ως ψυχαναλυτής, δεν είναι η 
μόνη μορφή κριτικού στοχασμού 
για τον κόσμο. Μίλησα για την 
ψυχανάλυση, αλλά υπάρχουν και 
άλλες μορφές κριτικού αναστοχα-
σμού για το ποιοι είμαστε, με τις 
οποίες ασχολούνται οι άνθρωποι 
και οι οποίες μπορούν επίσης να 
είναι πολύ χρήσιμες.      

Αντί να σκεφτόμαστε 
συλλογικά για 
τον καλύτερο δρόμο 
προς τα εμπρός, 
εμπιστευόμαστε 
επαγγελματίες 
στους οποίους 
έχουν δοθεί πτυχία.    

Τα καταφέραμε 
για χιλιάδες χρόνια ως 
ανθρώπινα όντα χωρίς 
ψυχολογία. Πρέπει να 
βρούμε διαφορετικούς 
τρόπους κατανόησης 
του εαυτού μας.     

«Το κάθε “brand” ψυχολογίας πουλάει λύσεις στα προβλήματα αντί να βοηθάει τους ανθρώπους», τόνισε ο Ιαν Πάρκερ, που υπογράφει 
(μαζί με τον Νταβίντ Παβόν-Κουέγιαρ) το βιβλίο «Ψυχανάλυση και Επανάσταση: Κριτική Ψυχολογία για τα κινήματα απελευθέρωσης».   

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ    

Στο μέλλον δεν θα υπάρχει ψυχολογία    
Ο ψυχαναλυτής Ιαν Πάρκερ δηλώνει «αντι-ψυχολόγος» και μιλάει στην «Κ» για τον εγκλωβισμό κοινωνίας και πολιτικής    



Κυριακή 10 Μαρτίου 2024 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η   ●   5

Ι Σ Τ Ο Ρ Ι Α

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ 

Σίγουρα στις μέρες μας κανείς δεν 
εξανίσταται, όταν μία γυναίκα 
αποφασίσει να σπουδάσει ή και 
να μαθητεύσει σε κάποιο επάγ-
γελμα. Είναι, όπως είναι φυσικό 
να συμβαίνει, κάτι το απολύτως 
κανονικό. ∆εν κομίζω κάτι νέο, 
βέβαια, όταν γράφω πως δεν ήταν 
πάντα έτσι. Φυσικά, δεν ετίθετο 
μεγάλο πρόβλημα, όταν η γυναί-
κα ήθελε να γίνει δασκάλα, μοδί-
στα ή και απλώς μοδίστρα, κανένα 
πρόβλημα να είναι τροφός, μαία 
και φυσικά υπηρέτρια… Αν όμως 
ήθελε να γίνει κάτι άλλο; Ε, τότε 
έπρεπε να είναι τυχερή να έχει πα-
τέρα –και μητέρα– που ήταν προ-
οδευτικός, ανοικτόμυαλος. Αν είχε 
αυτό το «προσόν» θα μπορούσε να 
πάει για σπουδές, μακριά από την 
οικογενειακή εστία. Στην Κύπρο 
αργήσαμε να έχουμε επιστημό-
νισσες, αν και από το τελευταίο 
τέταρτο του 19ου αιώνα πολλές 
κόρες καλών οικογενειών έφευγαν 
για Παρθεναγωγεία και ∆ιδασκα-
λεία στη Σμύρνη, στην Αθήνα και 
αλλού, και επέστρεφαν στο νησί 
διδασκάλισσες, έως ότου αποφά-
σιζαν να παντρευτούν, διότι μετά 
έπρεπε να αφοσιωθούν στην οι-
κογένεια… τον μόνο σκοπό της 
ζωή τους. Όσον αφορά τα επαγ-
γέλματα υγείας οι γυναίκες συ-
χνά σπούδαζαν μαίες, σπάνιζαν 
ωστόσο… και έχει ενδιαφέρον ότι 
ο ανδρικός παράγοντας πάντοτε 
έπαιζε ρόλο σημαντικό. Στο χωριό 
Καλοπαναγιώτης υπήρχε έλλειψη 
διπλωματούχων μαιών, αλλά «χά-
ρις εις την αξιέπαινον κοινοφε-
λών ανδρών ωφέλειαν κατάλληλος 
μαία οσονούπω αφικνείται», αυτά 

το 1908. Φυσικά, στη Μαιευτική 
Σχολή του Πανεπιστημίου Αθη-
νών πολλές Κύπριες εφοίτησαν. 
Γιατρίνες όμως πότε είχαμε στην 
Κύπρο; Για το ποια είναι η πρώτη 
γυνή ιατρός στην Κύπρο υπάρχει 
διχογνωμία, είναι η Γαλάτεια Πα-
παδοπούλου ή η Μαρία Ρούσου, 
έπειτα Μιχαηλίδη; 

Η Γαλάτεια Παπαδοπούλου, 
σύζυγος του επίσης γιατρού Βα-
σίλειου Α. Παπαδόπουλου, εγκα-
ταστάθηκε στην Αμμόχωστο τον 
Ιούλιο του 1925, με τον σύζυγός 
της, επίσης γιατρό, και όπως δια-
βάζουμε στον Τύπο «Επανήλθεν 
εξ Αθηνών ο συμπολίτης Ιατρός 
Κος Βασίλειος Α. Παπαδόπουλος 
μετά της συζύγου του Κας Γαλα-
τείας, Ιατρού – Γυναικολόγου». Σε 
αυτό το μονόστηλο αναφέρεται 
χαρακτηριστικά «Είναι η πρώτη 
γυνή Ιατρός, η οποία εγκαθίστα-
ται εν Κύπρω». Η Γαλάτεια Β. Πα-
παδοπούλου ήταν διδάκτωρ του 
Εθνικού Πανεπιστημίου, όπως 
ονομαζόταν τότε το Πανεπιστή-
μιο Αθηνών, είχε την ειδικότη-
τα παθολόγος-γυναικολόγος. Είχε 
ασκηθεί για μεγάλο διάστημα στο 

Παρίσι, όπου και ειδικεύθηκε στη 
γυναικολογία, στο πλάι του Γάλλου 
γυναικολόγου G.L. Faure και του 
μαιευτήρα Brindeau. Η Παπαδο-
πούλου δεχόταν τους/τις ασθενείς 
της στο ιατρείο του συζύγου της 
που βρισκόταν στην εκκλησία της 
Αγίας Ζώνης, στο φαρμακείο του 
Σάββα Μιχαηλίδου, επίσης έκανε 
και κατ’ οίκον επισκέψεις. Σε δι-
αφήμιση, σε έντυπο της εποχής, 
τονίζεται πως η είναι: Η πρώτη 
και μόνη εν Κύπρω Γυνή Ιατρός. 
Βέβαια, η Γαλάτεια κατάγεται μάλ-
λον από την Ελλάδα, και γι’ αυτό 
δηλώνεται μόνο το φύλο της και 
όχι η καταγωγή της (παντρεύτηκε 
τον Βασίλειο Παπαδόπουλο στην 
Αθήνα το 1925). Είναι λοιπόν η 
Παπαδοπούλου η πρώτη και μο-
ναδική γυναίκα γιατρός στην Κύ-

προ... η πρόθεση εν μάλλον έχει 
τη σημασία της, όπως θα δούμε 
παρακάτω. 

Η Μαρία Ηρ. Μιχαηλίδη πριν 
παντρευτεί τον Λεμεσιανό δικηγό-
ρο Ηρακλή Μιχαηλίδη διατηρούσε 
ιατρείο στη Λεμεσό. Σε διαφήμιση 
για το ιατρείο της το 1926 διαβά-
ζουμε πως είναι η πρώτη Κυπρία 
Ιατρός, εν Λεμεσώ, ενώ σε άλλη 
διαφήμιση, της ίδιας περιόδου, 
δηλώνεται πως είναι η «Πρώτη 
Κυπρία Ιατρός». Βέβαια, τη δια-
φορά κάνει η πρόθεση εν, με την 
οποία δηλώνεται ο τόπος, άρα η 
πρώτη Κύπρια γιατρός στη Λε-
μεσό, ή η πρώτη Κύπρια γιατρός 
που βρίσκεται στη Λεμεσό; Την 
απάντηση μάς τη δίνει μάλλον η 
αγγλική μετάφραση της διαφήμι-
σής της: «The first Lady doctor in 
Limassol». Πάντως, η Μιχαηλίδη 
δηλώνει εμφατικά το Κυπρία. Είναι 
και εκείνη αριστούχος απόφοιτη 
του Εθνικού Πανεπιστημίου, είναι 
γυναικολόγος και παιδίατρος. ∆ιε-
τέλεσε βοηθός γιατρός στη Γυναι-
κολογική και Παιδιατρική Κλινική 
του Πανεπιστημίου και δεχόταν 
στην οικία της που βρισκόταν επί 
της οδού Βραγαδίνου, αρ. 29, απέ-
ναντι από το Κυβερνητικό Φαρ-
μακείο. ∆ιατηρούσε κλινική έως 
το 1938 και αργότερα, όπως μάς 
πληροφορεί ο Αριστείδης Κουδου-
νάρης στο πολύτιμο «Βιογραφικό 
Λεξικό» του από το 1938 διατηρού-
σε εξωτερικό ιατρείο στη Λεμεσό 
και μικρά ιατρεία στην Ανώγυρα 
και στην Αυδήμoυ. Το ιατρείο της 
Ρούσου είχε μεταφερθεί συν τω 
χρόνω από την οδό Βραγαδίνου 
στην οδό Βικτωρίας και από την 
1η Νοεμβρίου μεταφέρθηκε στην 
ανώγειο οικία του Γ. Φραγκούδη, 

στην οδό Κουμανδαρίας, όπου 
πριν βρισκόταν το οικοτροφείο 
της Ιδιωτικής Σχολής. Όπως ενη-
μερωνόμαστε η γιατρός δεχόταν 
στα ευήλια και ευάερα δωμάτια τής 
νέας της κλινικής ασθενείς «έχο-
ντας ανάγκη της γενικής Ιατρικής 
και παιδιατρικής, καθώς και τοκε-
τούς», τους οποίους αναλάμβανε 
να εκτελέσει η ίδια. Τη διεύθυνση 
της κλινικής είχαν από κοινού η 
Μαρία και η αδελφή της Βικτωρία, 
που ήταν μαία. Και στα σημαντι-
κά, η περιποίησις θα γίνεται υπό 
πεπειραμένης νοσοκόμου. Όπως 
γράφεται στη νεκρολογία της, η 
Μαρία Μιχαηλίδη μετά τον γάμο 
της, όπως συνηθιζόταν, σταμάτη-
σε να ασκεί την ιατρική, ωστόσο 
και μετά «τον περισσότερον της 
καιρόν διέθετε εις θετικές και γό-
νιμες υπηρεσίες πού συνειδητά και 
ανεπιτήδευτα πάντοτε, πρόσφερνε 
ως προϊσταμένη ή μέλος επιτρο-
πειών κοινωφελών Ιδρυμάτων». 
Σε άλλη νεκρολογία αναφέρεται 
πως εξάσκησε το επάγγελμα για 
13 συνεχόμενα χρόνια, «έπειτα δε, 
μετά τον γάμον της, προσέφερε τα 
επιστημονικά της φώτα εντελώς 
δωρεάν». Η Μαρία Ηρ. Μιχαηλί-
δη έφυγε πολύ νέα από τη ζωή, 
σε ηλικία μόλις 53 ετών το 1955, 
αφήνοντας στη λεμεσιανή κοινω-
νία εξαιρετικό όνομα. 

Αμφότερες οι γιατροί, η Μαρία 
Ηρ. Μιχαηλίδη και Γαλάτεια Β. 
Παπαδοπούλου, άρχισαν να δρα-
στηριοποιούνται στη Λεμεσό και 
στην Αμμόχωστο αντίστοιχα, την 
ίδια περίοδο και ήταν και οι δύο 
πρωτοπόρες, διότι άνοιξαν και για 
την Κύπρια γυναίκα επαγγελματι-
κές οδούς που έως τότε φάνταζαν 
αδιάβατες.

Οι δύο πρώτες γυναίκες γιατροί στην Κύπρο
Η Μαρία Μιχαηλίδη στη Λεμεσό και η Γαλάτεια Παπαδοπούλου στην Αμμόχωστο δραστηριοποιήθηκαν για πρώτη φορά το 1925-26
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Για το ποια είναι η 
πρώτη γυνή ιατρός 
στην Κύπρο υπάρχει 
διχογνωμία, είναι η 
Γαλάτεια Παπαδοπούλου 
ή η Μαρία Ρούσου, 
έπειτα Μιχαηλίδη;

Σπάνια φωτογραφία της Μα-
ρίας Μιχαηλίδη, κατά τον πρώ-
το χρόνο των σπουδών της 
στην Αθήνα (εφημερίδα «Πα-
ρατηρητής» 23 Ιουνίου 1955).
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Οι Φλαμανδοί 
του μουσείου 

Πράδο

Μια χειρονομία σπάνιας ομορφιάς από τον χερ Χάιντν

Ενα δάνειο υψηλού κύρους ενισχύει 
αυτήν την περίοδο τη σημαντική 
συλλογή φλαμανδικών έργων τέ-
χνης στο μουσείο Πράδο της Μα-
δρίτης. Πρόκειται για το περίφημο 
έργο του Φλαμανδού ζωγράφου 
Βίλεμ φαν Χεχτ (1593-1637) «Η 
πινακοθήκη του Cornelis van der 
Geest», που ανήκει στις συλλο-
γές του μουσείου Ρούμπενς της 
Αμβέρσας. Τώρα εκτίθεται στην 
κεντρική αίθουσα του Πράδο με 
σκοπό να υπογραμμίσει τη δό-
ξα της φλαμανδικής τέχνης αλ-
λά και τους ιστορικούς δεσμούς 

μεταξύ Ισπανίας και Φλάνδρας, 
καθώς η τέχνη στη Φλάνδρα είχε 
την αιγίδα της βασιλικής οικογέ-
νειας της Ισπανίας. Ο δανεισμός 
του έργου θα διαρκέσει για όσο 
διάστημα απαιτηθεί για τις ερ-
γασίες ανακαίνισης και εκσυγ-
χρονισμού που εκτελούνται στο 
μουσείο Ρούμπενς στο Βέλγιο. Το 
έργο του Βίλεμ φαν Χεχτ είναι το 
πλέον αρχετυπικό μιας ειδικής κα-
τηγορίας έργων τέχνης, κυρίως 
από τον 16ο και τον 17ο αιώνα, 
που προβάλλουν τις πυκνές συλ-
λογές και τους μικρόκοσμους (σε 

μεγάλα αναπτύγματα) που δημι-
ουργούσαν οι εμμονές των συλ-
λεκτών. Αυτές τις συλλογές τις 
κατανοούμε μέσα από αυτά τα 
«δωμάτια παραδοξοτήτων».

Πρόκειται για έργα μεγάλου 
συμβολισμού και υψηλής τέχνης 
καθώς στηρίζονται σε πλήθος λε-
πτομερειών ακριβέστατα καταγε-
γραμμένων. Τα έργα αυτής της 
κατηγορίας, και το έργο του Βί-
λεμ φαν Χεχτ θεωρείται από τα 
κορυφαία, μας συνδέουν με τον 
κόσμο των ιδιωτικών συλλογών 
που αργότερα κατά την περίοδο 

του ∆ιαφωτισμού και στη διάρ-
κεια του 19ου αιώνα αποτέλεσαν 
πυρήνες για τα μεγάλα μουσεία 
του εγκυκλοπαιδισμού αλλά και 
για πλήθος μικρότερων μουσεί-
ων, δημοσίων και ιδιωτικών. Εί-
ναι η βάση για την κατανόηση 
της ευρωπαϊκής τέχνης από την 
Αναγέννηση έως τη Βιομηχανική 
Επανάσταση. Παράλληλα, πολλά 
έχουν να μας πουν για την έλξη 
που ασκούσε ο πολιτισμός της Ρώ-
μης και της Ελλάδας σε όλους τους 
διανοουμένους, αλλά και τους εύ-
πορους εμπόρους της ανώτερης 

αστικής τάξης, ειδικά στην Ολ-
λανδία, όπου ο αστικός κόσμος 
αναπτύχθηκε ταχύτατα (κυρίως 
στη διάρκεια του 16ου αιώνα) χά-
ρη στα πρώτα δίκτυα της παγκο-
σμιοποίησης.

Στο Πράδο, δημιούργημα και 
αυτό το ίδιο της ευρωπαϊκής ανά-
πτυξης των τεχνών (ιδρύθηκε το 
1819), η φλαμανδική τέχνη είναι 
μία από τις βασικές συλλογές. Η 
ενίσχυσή της με αυτό το σπουδαίο 
έργο ανοίγει και πάλι ένα ζήτημα 
εκ νέου θεώρησης και εκτίμησης 
των πυλώνων της δυτικής τέχνης.

Stabat Mater· ο σπαραγμός της Πα-
ναγίας μπροστά στον εσταυρω-
μένο Γιο της. Ο κύριος Γκρι έχει 
μια αδυναμία στα έργα αυτά, το 
κείμενο των οποίων πιθανώς να 
γράφτηκε τον 13ο αιώνα σε μο-
ναστήρι Φραγκισκανών. 

Το 1521 συμπεριλήφθηκε 
στον λειτουργικό κανόνα της 
Καθολικής Εκκλησίας, το Misale 
Romanum, αργότερα όμως αφαι-
ρέθηκε, καθώς θεωρήθηκε ότι πα-
ραήταν «κοσμικό» στο πνεύμα. Το 
1727 πια, ο Πάπας Βενέδικτος ΧΙΙΙ 
το επανέφερε. Είχαν ήδη προηγη-
θεί, χρονολογικά, μερικά από τα 
έργα που ο κύριος Γκρι εντάσσει 
στη μικρή λίστα με τα δέκα αγα-
πημένα του Stabat Mater: οι συν-
θέσεις των Αλεσάντρο και Ντο-
μένικο Σκαρλάτι, του Αντόνιο 
Καλντάρα, του Αντόνιο Βιβάλντι 
(αριστούργημα).  

Μετά τον «κανονισμό», ακο-
λούθησε το πιο διάσημο Stabat 
Mater, αυτό του Τζοβάνι Μπατί-

στα Περγκολέζι, το 1736. Τριάντα 
χρόνια μετά, το 1767, έδωσε στην 
ανθρωπότητα ένα μεγαλειώδες 
Stabat Mater ο Φραντς Γιόζεφ Χά-
ιντν (1732-1809). Ο λεγόμενος και 
«πατέρας της συμφωνίας» άφησε 
πίσω του μερικά σπουδαία έργα 
θρησκευτικής μουσικής, όχι μόνο 
λειτουργικά αλλά και ορατόρια, 
την αρχή όμως την έκανε με αυτό 
το σπάνιο έργο που παρουσίασε 
για πρώτη φορά τη Μεγάλη Πα-
ρασκευή του 1767, 17 Απριλίου, 
στο Αϊζενσταντ. Το 1771, διηύθυ-
νε ο ίδιος το έργο στη Βιέννη, το 
οποίο ερμηνεύτηκε περισσότερο 
από είκοσι φορές έως το 1790. 

Ο Χάιντν επανήλθε στο Stabat 

Mater του στα κατοπινά χρόνια, 
δίνοντάς του, με τη βοήθεια μα-
θητή του, πιο διευρυμένη ενορ-
χήστρωση. Τα μουσικά γούστα 
άλλαζαν κάθε τόσο. Ο «μινιμαλι-
σμός» του Περγκολέζι στα τέλη 
του 18ου αιώνα είχε περάσει. Η 
μουσική άλλαζε έτσι κι αλλιώς: 
τα κλαρινέτα που πρόσθεσε εκ 
των υστέρων ήταν κάτι άγνωστο 
το 1767 είτε στη Βιέννη είτε στο 
Αϊζενσταντ. Οταν ο γηραιός Χά-
ιντν κατέγραψε όλα του τα έργα 
το 1805, το χαρακτήρισε «λατινι-
κό ορατόριο». 

Ο κύριος Γκρι μου προτείνει 
μια ερμηνεία και ηχογράφηση του 
έργου τελευταίας σοδειάς από τη 
δισκογραφική εταιρεία Pentatone: 
την εκδοχή του 1803, από τη χο-
ρωδία Zurcher Sing-Academie και 
την ορχήστρα Kammerorchester 
Basel, υπό τη διεύθυνση του εξαι-
ρετικού Ρενέ Γιάκομπς. Σολίστ οι 
Μπιργκίτε Κρίστενσεν (υψίφω-
νος), Κριστίνα Χάμερστρεμ (άλ-

το), Στιβ Ντάβισλιμ (τενόρος) και 
Κρίστιαν Ιμλερ (βαθύφωνος). Ερ-
μηνεία και ηχογράφηση που ανα-
δεικνύει τη δραματικότητα αλλά 
και την παρηγορητική αύρα που 
δίνει ο Χάιντν στο έργο. Ο κύρι-
ος Γκρι στέκεται στο έξοχο μέ-
ρος του έργου Fac me vere tecum 
flere, απόηχο του οποίου διακρί-
νει στο ασύλληπτο Et incarnatus 
est, μέρος ενός άλλου κορυφαίου 
θρησκευτικού έργου, της Μεγά-
λης Λειτουργίας σε ντο ελάσσονα 
Κ 427 που ο Μότσαρτ συνέθεσε 
το 1783. «Εξαίρετο είναι και το 
Stabat Mater που ο Ροσίνι συνέ-
θεσε μετά τις όπερές του», λέει ο 
κύριος Γκρι, ο οποίος ξεχωρίζει 
και δύο Stabat του 20ού αιώνα: 
του Φρανσίς Πουλένκ και το πιο 
πρόσφατο του Αρβο Περτ. Αλλά, 
επί του παρόντος, ακούμε το εκ-
στατικό φινάλε του Stabat Mater 
του Χάιντν, το Paradisi gloria: ο 
πόνος μένει πίσω, η ζωή εξυψώ-
νεται σε άλλους ουρανούς. 

ΒΙΕΝΝΗ 
Ρόι Λίχτενσταϊν
Στο μουσείο Αλμπερτίνα εγκαινιά-
στηκε η αναδρομική έκθεση έργων 
του Ρόι Λίχτενσταϊν, στο πλαίσιο 
των εκδηλώσεων με αφορμή τα 
100 έτη από τη γέννησή του. Η έκ-
θεση είναι επίσης και ένα αντίδω-
ρο προς το Ιδρυμα Λίχτενσταϊν, το 
οποίο δώρισε πάνω από 100 έργα 
στο μουσείο Αλμπερτίνα. Παρουσι-
άζονται περισσότερα από 90 έργα, 
τα πρώιμα έργα της ποπ αρτ από τη 
δεκαετία του 1960, μαυρόασπροι 
πίνακες, τοπία σε εμαγέ και ένα 
μεγάλο γλυπτό. 

ΛΟΝΔΙΝΟ
Τζον Σίνγκερ Σάρτζεντ
Μετά την παρουσίασή της στη Βο-
στώνη, η έκθεση με έργα του Τζον 
Σίνγκερ Σάρτζεντ (1856-1925) με-
ταφέρθηκε στην Τέιτ Μπρίτεν, στο 
Λονδίνο. Η έκθεση συγκεντρώνει 
πάνω από 50 έργα του Αμερικα-
νού ζωγράφου και δίνει έμφαση 
στα ενδύματα, στα υφάσματα, στο 
συνταίριασμα των υφών και των 
χρωμάτων. Ο Σάρτζεντ χαρακτη-
ρίζεται ως ζωγράφος που έπιασε 
με μοναδικό τρόπο την ομορφιά 
και την ατμόσφαιρα της περιόδου 
1890-1910. 

ΒΕΡΣΑΛΛΙΕΣ
Η λάμψη του χρυσού
Το πάρκο των Βερσαλλιών βρί-
σκει και πάλι τη λάμψη του με την 
επανατοποθέτηση των αγαλμάτων 
μπροστά στο ανάκτορο. Τα έργα της 
αποκατάστασης διήρκεσαν πάνω 
από ένα έτος και περιλαμβάνουν έρ-
γα στα σιντριβάνια, προκειμένου να 
είναι όλα έτοιμα στους Ολυμπιακούς 
Αγώνες του 2024. Θεοί, Τρίτωνες 
και πλάσματα του νερού συνυπάρ-
χουν σε αυτές τις μπαρόκ γλυπτικές 
συνθέσεις, έργα του Ζαν-Μπατίστ 
Τιμπί, φιλοτεχνημένα ανάμεσα στο 
1668 και το 1670. 

ΡΕΜΑΓΚΕΝ
Γυναίκες ζωγράφοι
Εμφαση στη δημιουργία γυναικών 
ζωγράφων της περιόδου 1500-1900 
δίνει η έκθεση έργων τέχνης που πα-
ρουσιάζεται στο μουσείο Αρπ της γερ-
μανικής πόλης Ρεμάγκεν, στη Ρηνανία. 
Η έκθεση είναι η περίφημη σύνθεση 
«Maestras», που κάνει τον γύρο του 
κόσμου εδώ και τρία χρόνια. Μετά το 
Λος Αντζελες και τη Μαδρίτη, είναι η 
σειρά τώρα του ωραίου Αρπ, ενός από 
τα εξαιρετικά γερμανικά μουσεία τέ-
χνης. Η έκθεση συνταιριάζει έργα τέ-
χνης που αιφνιδιάζουν. Στη φωτογρα-
φία, έργο της Élisabeth Vigée Le Brun.

ΠΡΑΓΑ
Το τοπίο της Τσεχίας
Στην Πράγα, στην Εθνική Πινακοθή-
κη της Τσεχίας, όπου παρουσιάζονται 
πολύ ενδιαφέρουσες εκθέσεις, οι 
επισκέπτες μπορούν να δουν αυτήν 
την περίοδο το έργο του Τσέχου το-
πιογράφου Αντονίν Κάρελ Μπάλζερ 
(1771-1807). Τα χαρακτικά του, από 
τις αρχές του 19ου αιώνα, μας δίνουν 
ρομαντικές όψεις των ορεινών όγκων 
της πατρίδας του ακολουθώντας την 
τάση της εποχής στον ευρύτερο κε-
ντροευρωπαϊκό χώρο. Ηταν η πρώτη 
φορά που ο φυσικός κόσμος πέρασε 
με αυτόν τον τρόπο στην τέχνη. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ηχογράφηση του 2023 από την εταιρεία Pentatone για ένα μεγάλο 
μουσικό έργο που ο Χάιντν συνέθεσε το 1767.

Λεπτομέρεια από το έργο του Βίλεμ φαν Χεχτ, «Η Πινακοθήκη του Cornelis van der Geest», 1628 (Σπίτι του Ρούμπενς, Αμβέρσα).  

Paradisi gloria: ο πόνος 
μένει πίσω, η ζωή 
εξυψώνεται σε άλλους 
ουρανούς.
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ΔΕΣΠΩ ΠΑΣΙΑ, ΕΥΑΝΘΙΑ ΤΣΕΛΙΚΑ
Flora Nostra: εικαστικές χαρτογραφήσεις της χλωρίδας γύρω μας
εκδ. AdVenture ΑΕ, Αθήνα, 2023, σελ. 47

Από την εισαγωγή του βιβλίου πληροφορούμαστε πως: «Το εκπαι-
δευτικό βιβλίο Flora Nostra: Εικαστικές χαρτογραφήσεις της χλωρί-
δας γύρω μας χωρίζεται σε δύο μέρη τα οποία επικεντρώνονται: στα 
εδώδιμα φυτά μέσα και έξω από τους κήπους των σπιτιών μας, και στις 
φοινικιές, ένα χαρακτηριστικό δέντρο που παρουσιάζεται επανειλημ-
μένα τόσο στον χάρτη της Κύπρου από τον Kitchener όσο και στους λε-
πτομερείς χάρτες της Λευκωσίας και 
της Λεμεσού. H εκπαιδευτική πρόταση 
 Flora Nostra, με δυνατότητες εφαρμο-
γής στην τυπική πρωτοβάθμια, δευτε-
ροβάθμια και τριτοβάθμια εκπαίδευ-
ση, καθώς και στην άτυπη εκπαίδευση, 
βασίζεται σε μια ευέλικτη μεθοδολογία 
η οποία μπορεί να εφαρμοστεί τόσο σε 
αστικές όσο και αγροτικές περιοχές. Το 
e-book αποτελεί εργαλείο εκπαιδευτι-
κού προγράμματος. [...] Το ερευνητικό 
πρόγραμμα «Οικονομία, περιβάλλον και 
τοπίο στον μακρύ ιστορικό χρόνο της 
Κύπρου: Μια συνδυαστική ανάλυση με 
την αξιοποίηση ιστορικών δεδομένων 
και σύγχρονων εφαρμογών Γεωπληρο-
φορικής» αναπτύχθηκε από το Τμήμα 
Γεωγραφίας του Χαροκοπείου Πανεπιστημίου και χρηματοδοτήθηκε 
από το Κοινωφελές Ίδρυμα Σύλβιας Ιωάννου. Επικεφαλής ερευνητικής 
ομάδας: Χρίστος Χαλκιάς (καθηγητής, Χαροκόπειο Πανεπιστήμιο) και 
Αντώνης Χατζηκυριάκου (επίκουρος καθηγητής, Πάντειο Πανεπιστή-
μιο)». Το ψηφιακό βιβλίο διανέμεται δωρεάν και από τη Read Library 
κατόπιν άδειας του Sylvia Ioannou Charitable Foundation και του Χαρο-
κόπειου Πανεπιστημίου. 
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Το 2014, ο Πολωνός δημοσιογρά-
φος Σλαβομίρ Σιρακόφσκι έγραφε 
στους New York Times ένα άρθρο 
υπό τον τίτλο «Οι χρήσιμοι ηλί-
θιοι του Πούτιν», αναφερόμενος 
σε δυτικούς διανοούμενους που 
έχουν από καιρό μια «αδυναμία» 
στη Ρωσία. Μεταξύ αυτών και ο 
Αντρέ Ζιντ, ο Πάμπλο Νερούδα 
και ο Ζαν Πολ Σαρτρ οι οποίοι 
υποστήριζαν τη Σοβιετική Ενω-
ση ως αυτό που ο Λένιν (για άλ-
λους ο Στάλιν) φέρεται να απο-
κάλεσε «χρήσιμοι ηλίθιοι», αφού 
ζήτησαν συγγνώμη για τα τερα-
τουργήματά της πολύ καιρό αφό-
του είχαν αναγνωριστεί από τον 
υπόλοιπο κόσμο. Για κάποιους, 
όπως ο Κιμ Φίλμπι που αναγκά-
στηκε να ζήσει το υπόλοιπο της 
ζωής του στη Σοβιετική Ενωση 
μετά την αποκάλυψη της κατα-
σκοπικής δραστηριότητάς του, 
η συνειδητοποίηση ήρθε σχεδόν 
σαν τιμωρία, ενώ για άλλους δεν 
έφερε παρά το βάρος της προσω-
πικής διάψευσης. Εάν έχετε την 
τύχη να κατέχετε ή να βρείτε το 
βιβλίο «Ο Θεός που γκρεμίστηκε» 
του Ρίτσαρντ Κρόσμαν θα διαβά-
σετε περισσότερα ενδιαφέροντα 
επ’ αυτού. Επιστρέφοντας στον 
Σιρακόφσκι αντιγράφουμε: «Για 
όσους στην αριστερά της Ανατο-
λικής Ευρώπης –συμπεριλαμβανο-
μένου και του εαυτού μου– γνω-
ρίζουν τη Ρωσία καλύτερα από 
τους περισσότερους, αυτή η αφέ-
λεια αποτελεί εδώ και καιρό πηγή 
απογοήτευσης. Και όμως συνεχί-
ζεται, ακόμη και σήμερα, καθώς 
πολλοί Αμερικανοί και ∆υτικοευ-
ρωπαίοι διανοούμενοι κάνουν ό,τι 
μπορούν για να υποβαθμίσουν 
την επικίνδυνη επιθετικότητα 
του Βλαντιμίρ Β. Πούτιν».

Κάρλσον και Ναβάλνι
Πολύ μακριά από τη διανοη-

τική σκευή των Ζιντ, Σαρτρ και 
πολλών άλλων, ο Αμερικανός δη-
μοσιογράφος Τάκερ Κάρλσον έζη-
σε την προσωπική του διάψευση 
με τον «θάνατο από φυσικά αίτια» 
του Ρώσου αντικαθεστωτικού Να-
βάλνι. «Είναι τρομακτικό αυτό 
που συνέβη στον Ναβάλνι. Το όλο 
θέμα είναι βάρβαρο και απαίσιο. 
Κανένας αξιοπρεπής άνθρωπος 
δεν θα το υπερασπιζόταν», δήλω-
σε λίγες μέρες αφότου είχε πάρει 
την περίφημη «συνέντευξη» από 
τον Πούτιν, την απολύτως φιλική 
προς τον πρόεδρο της Ρωσίας, 

την προπαγάνδα και τις εμμονές 
του, την ηγεσία του οποίου έχει 
εκθειάσει ως κατά πολύ ανώτερη 
του Μπάιντεν. «Ειλικρινά, δεν πή-
ρα πλήρη ικανοποίηση από αυτή 
τη συνέντευξη, δεν με δυσκόλε-
ψε πουθενά», δήλωσε ο Πούτιν, 
μάλλον διασκεδάζοντας και τοπο-
θετώντας τον Κάρλσον στη θέση 
του χρήσιμου ηλίθιου. Ορος που 
χρησιμοποιήθηκε προσφάτως 
από πλείστους όσους διακεκρι-
μένους δημοσιογράφους στους 
τίτλους πολλών –πάρα πολλών– 
άρθρων που δημοσιεύθηκαν στον 
διεθνή Τύπο για να χαρακτηρί-
σουν τον Κάρλσον σχολιάζοντας 
τη «συνέντευξη». 

Στα ίδια σχόλια επισημάνθη-
κε, επίσης κατά κόρον, η ταύτιση 
της ρητορικής Πούτιν με αυτήν 
της αμερικανικής τραμπικής δεξι-
άς –υποστηρικτής της οποίας εί-
ναι εξάλλου ο Κάρλσον– αλλά και 
άλλων ευρωπαϊκών, ακροδεξιών 
αλλά και λαϊκίστικων αριστερών, 
πολιτικών σχηματισμών και κομ-
μάτων. Ο πόλεμος εναντίον του 

woke, οι εχθρικές αναφορές προς 
τις κοινωνικές ελίτ, η απαξίωση 
των ΜΜΕ και η σύνδεσή τους 
με αυτές τις ελίτ, το πουτινικό 
επιχείρημα ότι «πολλές ευρωατ-
λαντικές χώρες έχουν πάρει τον 
δρόμο της εγκατάλειψης των ρι-
ζών τους, συμπεριλαμβανομένων 
των χριστιανικών αξιών» μαζί με 
την αντίθεση στην άμβλωση, η 
αναγνώριση ότι ο «πραγματικός 
εχθρός είναι οι “ξύπνιοι” φιλελεύ-
θεροι που σκοπεύουν να πλημμυ-
ρίσουν τις ΗΠΑ με μετανάστες 
δημιουργώντας πειθήνιους ψη-
φοφόρους των ∆ημοκρατικών, να 
υπονομεύσουν την αμερικανική 
δημοκρατία και να προωθήσουν 
τα δικαιώματα των τρανσέξουαλ», 
είναι μερικά μόνο από τα επιχει-
ρήματα, τις ιδέες και τις πεποιθή-
σεις που δημιουργούν κοινό τόπο 
μεταξύ της ρωσικής προπαγάνδας 
και εκατομμυρίων Αμερικανών, 
αλλά και, με μερικές αναγκαίες 
προσαρμογές και έμφαση στη 
μετανάστευση, των λιγότερο συ-
ντηρητικών Ευρωπαίων. 

Το ζήτημα είναι από πού εκ-
κινεί αυτή η ταύτιση και πόσο 
πραγματική είναι τελικά. ∆ιό-
τι αν και ο Πούτιν γνωρίζει κα-
λά τους ιδεολογικούς πυλώνες 
της Ακροδεξιάς και είναι φυσικά 
περισσότερο από πρόθυμος να 
τους εκμεταλλευθεί, προκειμέ-
νου να δημιουργήσει εκείνη την 
αποσταθεροποίηση στη ∆ύση 
που θα του επιτρέψει να εδραι-
ώσει τον δικό του ρωσικό γεω-
πολιτικό ρόλο, δεν σημαίνει ότι 
δεν τους ενστερνίζεται πραγμα-

τικά. Ξέρει επίσης καλά ότι μόνο 
με συγκεκριμένα μέσα και τρό-
πους μπορεί να κυβερνήσει. Με 
ψέματα, δολοφονίες πολιτικών 
αντιπάλων και δημοσιογράφων, 
θεσμούς που δεν δίνουν λογα-
ριασμό σε κανέναν κ.λπ. Ακόμα 
όμως και ο πλέον φανατικός δυ-
τικός υποστηρικτής της απαξίω-
σης που επιφυλάσσει η ρωσική 
προπαγάνδα στον φιλελεύθε-
ρο δυτικό άνθρωπο, δύσκολα 
θα μπορούσε να τα υποστηρίξει 
αυτά. Το ίδιο δύσκολα θα μπο-
ρούσε να χαρακτηρίσει κάποιος 
συλλήβδην τους υποστηρικτές 
του Τραμπ ακροδεξιούς. 

Η παγκοσμιοποίηση
Τότε, λοιπόν, γιατί ανθεί αυ-

τός ο κοινός τόπος; Ισως επειδή 
αυτή η εσωστρέφεια που πάντο-
τε σηματοδοτεί τα επιχειρήματα 
στα άκρα του πολιτικού φάσματος 
επιστρέφει στους ανθρώπους ένα 
ποσοστό ασφάλειας το οποίο έχει 
αφαιρέσει η παγκοσμιοποίηση, 
είτε αυτό συνειδητοποιείται είτε 
όχι; Κυβερνήσεις που είναι υπο-
χρεωμένες να συνομιλούν ισότι-
μα –αν όχι και από μειονεκτική 
θέση– με εταιρείες που δεν δί-
νουν λογαριασμό στις μητρικές 
χώρες, το 1% των πλουσιότερων 
στον κόσμο που έχει υπερδιπλά-
σιο πλούτο από 6,9 δισ. ανθρώ-
πους, ταχύτατες μεταφορές, 
∆ιαδίκτυο, αναπτυσσόμενες τε-
χνολογίες, ιδιότυπες εξουσίες από 
εταιρείες όπως η Google ή το Μeta 
Facebook... Ολα και πολλά άλλα 
έχουν αντίκτυπο στις πραγματι-
κές ζωές πραγματικών ανθρώπων 
και μεγάλη, υπολογίσιμη μερίδα 
αυτών θέλει να γυρίσει... σπίτι. 
Αυτό υπόσχεται ο Τραμπ και λα-
ϊκιστές Ευρωπαίοι, δεξιοί κι αρι-
στεροί: Πρώτα η Αμερική, πρώτα 
οι Γάλλοι κ.λπ. Και αυτή είναι η 
δύσκολη δουλειά των σύγχρονων 
δημοκρατιών. Να συνθέσουν εκ 
νέου εκείνες τις κοινωνικές και 
οικονομικές ρυθμίσεις, συμπε-
ριλαμβάνοντας στους δημοκρα-
τικούς κόλπους όσο γίνεται πε-
ρισσότερους ανθρώπους από τα 
εκατομμύρια που επηρεάζονται, 
δημιουργώντας δυναμικές ανά-
σχεσης των σκοτεινών δυνάμεων 
και αφήνοντας τους χρήσιμους 
ηλίθιους να παραμένουν χρήσι-
μοι σε μικρές παρέες.

 
* MAGA: Make America Great Again.

Ο Διονύσιος Πλατανιάς γεννήθηκε 
στην Αθήνα το 1964. Σπούδασε για 
ένα διάστημα στη Φαρμακευτική 
Σχολή του Πανεπιστημίου Αθηνών, 
αλλά γρήγορα ασχολήθηκε με τη με-
λέτη της γλώσσας και της φιλοσοφί-
ας. Ποιήματα και κείμενά του έχουν 
δημοσιευθεί στα περιοδικά Πλανόδι-
ον, Χάρτης, Oστρακο, Σπείρα, Μαν-
δραγόρας, Ελί-τροχος, Νέο Επίπεδο, 
Ψυχάδι, Ποιητική, Ο Σίσυφος κ.ά., 
ενώ το 2008 κυκλοφόρησε από τις 
εκδόσεις «Πλανόδιον» η ποιητική 
ενότητά του «Οι Τρώες». Eχει συγ-
γράψει μια Παγκόσμια Μυθολογία 
που εκδόθηκε από τις εκδόσεις του 
Εθνικού και Καποδιστριακού Πανε-
πιστημίου Αθηνών (2004). Το 2018 
κυκλοφόρησε το ποιητικό βιβλίο 
του με τίτλο «Το όρος της ομιλίας 
και οι χοροί των νεκρών» (εκδ. 24 
Γράμματα). Το νέο ποιητικό βιβλίο 
του κυκλοφορεί από τις εκδόσεις 
ΑΩ και φέρει τον τίτλο «Ο σωσίας».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;
Τη «Μοναδολογία» του Λάιμπνιτς 
και το «An Essay Concerning Hu-
man Understanding» του Τζον Λοκ. 
Επίσης, από σύγχρονη ελληνική 
ποίηση (ξανα)διαβάζω τον «Θυρω-
ρό των ημερών» της Ευτυχίας-Αλε-
ξάνδρας Λουκίδου και το συγκε-
ντρωτικό «Το σπασμένο είναι πιο 
ανθεκτικό» του Γιάννη Πατίλη.
 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 

στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Το ότι ολόκληρη Οδύσσεια μπορεί 
να χωρέσει σε μία και μόνον ημέρα 
ενός ανθρώπου («Οδυσσέας» του 
Τζέιμς Τζόις – ξαναδιαβάζοντάς τον 
έπειτα από πολλά χρόνια).
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε πρό-
σφατα για πρώτη φορά;
Τα περισσότερα κλασικά βιβλία τα 
διάβασα στη νεότητά μου. Ξαναδιά-
βασα πάντως τον «Οδυσσέα» του 
Τζέιμς Τζόις που τον είχα πρωτοδια-
βάσει πριν από πάρα πολλά χρόνια. 
Κατά τη γνώμη μου πρέπει να θεω-
ρείται «κλασικό» βιβλίο.
 
Περιγράψτε την ιδανική αναγνω-
στική συνθήκη.
Αυστηρή συγκέντρωση και στα 
ηχεία να παίζει κλασική μουσική.
 
Υπάρχουν βιβλία για τα οποία να 
νιώθετε ενοχές που σας άρεσαν;
Oχι, ποτέ, και για κανένα βιβλίο.
 
Τι είναι αυτό που σας συγκινεί πε-
ρισσότερο σε ένα βιβλίο;
Η ικανότητά του να ανοίγει καινούρ-
γιους κόσμους στον αναγνώστη.
 
Ποιο είναι το επόμενο βιβλίο που 
θα διαβάσετε;
Το «Θηρίο ή Θεός» της ∆ιώνης ∆η-
μητριάδου από τις εκδόσεις ΑΩ.
 
Σε κάποια από τα ποιήματα υπάρ-
χουν τίτλοι στα λατινικά. Σε τι εξυ-
πηρετούν; 
Στη μνημειώδη (λόγω των λατινι-
κών) προσμονή του ονείρου ή μιας 
ονειρικής κατάστασης.
 
Γιατί επιλέξατε τον τίτλο «Ο σωσί-
ας» και πού αναφέρεται; 
Πρόκειται για τη συνάντηση ενός 
ανθρώπου με τον σωσία του. Αυτό 
λειτουργεί ως αφορμή για να ξετυ-
λιχθούν ποικίλα υπαρξιακά, οντολο-
γικά και άλλα ζητήματα. Και όπως 
λέει ο φίλος μου Σάββας Μά-
τσας, ο «Σωσίας» μου είναι 

«ένας doppelgänger που το 
πρόσωπό του προεικονίζει 
το αόρατο πρόσωπο των 
επερχομένων».

Επιμέλεια: 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΚΑΡΑΚΗ

ΑΘΗΝΑ ΠΑΠΑΔΑΚΗ
Σκιά ψυχής
εκδ. Καστανιώτη, σελ. 48

 
Μολονότι με την ελληνική κρί-
ση χρέους νιώσαμε το έδαφος 
να κλονίζεται κάτω από τα πό-
δια μας, τίποτε δεν μπορούσε να 
μας προετοιμάσει για το τι έμελ-
λε να ακολουθήσει σε τοπικό και 
παγκόσμιο επίπεδο. «Φυσάει δυ-
νατός βοριάς/ρίχνει τ’ ανθάκια./ 
Εκπνέει τι;/ κι ακούω τ’ ανήκου-
στα», γράφει η Παπαδάκη στο 
πρώτο ποίημα της μινιμαλιστικής 
σύνθεσης με γενικό τίτλο «Μόνο 
με μάγια», από το υπό συζήτηση 
βιβλίο. Πλέον, μετά την COVID, 
τους πολέμους που διαρκούν, την 
τραμπική απειλή και μεσούσης 
της κλιματικής κρίσης, ζούμε σε 
έναν κόσμο διάχυτα αβέβαιο και 
ανασφαλή. Κοινός παρονομαστής 
της στάσης μας, ανεξάρτητα από 
τρόπους σκέψης, ιδέες και ιδι-
οσυγκρασίες, είναι προπάντων 
αυτός που απηχούν οι στίχοι της 
ποιήτριας: μια ενδεής απορία. Με 
μακρά πορεία στη συγγραφή και 
την ποίηση, η Αθηνά Παπαδάκη 
(γεν. 1945) που την είχαμε επί δε-
καετίες συνηθίσει να κεντά ποιη-
τικές δαντέλες των ιδιωτικών χώ-
ρων –χωρίς βέβαια ποτέ να είναι 
ανυποψίαστη για το «γενικό»– 

στρέφει τα λιγοστά και ολιγόλο-
γα ποιήματα της τελευταίας της 
συλλογής, σαν αδύναμους αλλά 
αποφασισμένους φακούς, προς 
τα σκοτάδια που κυκλώνουν τη 
συλλογική μας ύπαρξη. Ηδη το 
ασυνήθιστο γεγονός ενός όψι-
μου αναπροσανατολισμού έχει 
το ενδιαφέρον του. 
Ακούμε, στο βάθος 
των πραγμάτων, 
τον Μπρεχτ που 
αναμετρήθηκε με 
τη ζοφερή πραγ-
ματικότητα της 
εποχής του: «Μέ-
σα μου ερίζουν/ Ο 
ενθουσιασμός για 
τη μηλιά που ανθί-
ζει/ Κι η φρίκη για 
τους λόγους που 
εκφωνεί ο μπογια-
τζής./ Ομως μό-
νον η δεύτερη με 
ωθεί/Να κάτσω και 
να γράψω». Η Παπαδάκη ανή-
κει σε μια γενιά που γνώριζε κα-
λά τον Μπρεχτ. Η ανάβαση στο 
βουνό της ατομικής χρονογραμ-
μής συμπλέκεται στα ποιήματά 
της με την τραυματική, αμφιλε-
γόμενη πορεία που διαγράφει ο 
ανθρώπινος πολιτισμός: «Γυμνές 
οι ξωτικές/νυφικό περιμένουν/
από του πλάτανου/τα ρέοντα φύλ-

λα./Μ’ αγγίζει ήχος/νίκης ή χα-
μού;» αναρωτιέται η φωνή του 
ανθρώπου που μιλάει στο ποίη-
μα. Τον ποιητικό αναπροσανατο-
λισμό από το ιδιωτικό στο συλλο-
γικό και από το ειδικό στο γενικό 
φαίνεται να καταγράφει ως ανοι-
χτό ερώτημα το ποίημα «Ατελές 

χρονικό»: «Αληθεύ-
ει πως ο βίος μας/ 
θα καταγραφεί σαν 
μαρτυρία εποχής;/ 
Αποδημούν οι πρά-
ξεις/ ταχύτερα από 
τα λόγια./ Λόγια.» 
Τα λόγια, λοιπόν, 
θα κερδίσουν την 
παρτίδα του χρό-
νου, μαρτυρώντας 
τη ζωή των ανθρώ-
πων για λογαρια-
σμό μιας εποχής. 

Η Παπαδάκη 
δεν εγκαταλείπει 
ολότελα τη βυθο-

μέτρηση στην ιδιωτική σφαίρα. 
Μοιάζει προπάντων να καθιστά 
αντικείμενο των ποιημάτων την 
υπαρξιακή περιπέτεια μιας ποιη-
τικής ιδιοσυγκρασίας που, παρά 
το πέρασμα του χρόνου και τη 
διαφαινόμενη αναπότρεπτη ήττα 
(τον θάνατο), ανασκουμπώνεται 
και γράφει σαν τον τραυματισμέ-
νο στρατιώτη που, μόλις γιατρευ-

τεί, ξαναμπαίνει στη μάχη: «Η 
βοήθεια φτάνει/με μικρά βήματα 
γκέισας./ Σκύβει,/ το σηκώνει από 
το χώμα./ Σιωπητήριο ακούγεται/ 
σε άκρα σιγή/ οικουμένη. Πριν 
πιάσει τ’ άρματα ξανά» (από το 
ποίημα «Ημερόβιο»). Οριακά εξο-
μολογητικός, αλλά πάντοτε δου-
λεμένος, προσεχτικός ο τόνος της 
ποιήτριας όταν επιχειρεί να συ-
νοψίσει ένα είδος κατασταλαγμέ-
νης σοφίας. Κατά τρόπο ανακου-
φιστικό, η σοφία αυτή δεν είναι 
καταθλιπτική και εξουσιαστική, 
όπως συχνά συμβαίνει σε αυτές 
τις περιπτώσεις. Είναι χαριτω-
μένη, ανάλαφρη, ανατρεπτική. 
Σαν να ξεγλιστρά την τελευταία 
στιγμή ο ηθοποιός από έναν ρόλο 
βαρύγδουπο, και να εκτελεί επί 
σκηνής μια διασκεδαστική, γλυ-
κόπικρη παντομίμα: «Αποφάσισε 
τελευταία ανατροπή./ Και σφρά-
γισε στο σεντούκι/ όλες τις θυσί-
ες που έκανε στη ζωή της./ Στις 
επερχόμενες γενιές,/κληροδότη-
σε μία μία τις απορίες.» Το ποίη-
μα αυτό, με τίτλο «Αποσύνδεση», 
θα έδινε καλές αφορμές για συ-
ζήτηση σε νεανικές αναγνωστι-
κές κοινότητες, αν τους δινόταν 
η ευκαιρία να το προσεγγίσουν. 
«Την κάθε ενοχή/να την καλο-
δεχτείς,/ στο βάθος κουβαλάει/
κρυφή ελπίδα». Μα, ασφαλώς!

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Της ΣΙΣΣΥΣ ΑΛΩΝΙΣΤΙΩΤΟΥ

Με δύναμη, εξυπνάδα και χάρη

Το στρατόπεδο MAGA* και οι χρήσιμοι ηλίθιοι

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

«Πολλοί Αμερικανοί 
και Δυτικοευρωπαίοι 
διανοούμενοι κάνουν 
ό,τι μπορούν για 
να υποβαθμίσουν 
την επικίνδυνη επιθε-
τικότητα του Βλαντιμίρ 
Β. Πούτιν».

Στιγμιότυπο από τη συνέντευξη που παραχώρησε ο Βλαντιμίρ Πούτιν 
στον Τάκερ Κάρλσον. «∆εν με δυσκόλεψε πουθενά», είπε ο Ρώσος πρόε-
δρος, σχολιάζοντας τις ερωτήσεις του Αμερικανού δημοσιογράφου.
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ΜΕ ΤΟΝ ΔΙΟΝΥΣΙΟ ΠΛΑΤΑΝΙΑ

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη
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Ακόμη και ο Γαλαξίας οφείλει τη 
δημιουργία του στο γυναικείο 
στήθος. Ο Τιντορέτο και ο Ρού-
μπενς, αντλώντας από τον αρχαίο 
μύθο που ήθελε τον ∆ία να τοπο-
θετεί τον γιο του Ηρακλή στο στή-
θος της Ηρας για να τον θηλάσει 
ώστε να γίνει αθάνατος, απέδω-
σαν ζωγραφικά τη στιγμή που η 
θεά δυσανασχετεί. Ξυπνώντας η 
Ηρα και βλέποντας πως το μωρό 
που βυζαίνει δεν είναι δικό της 
αλλά της θνητής Αλκμήνης, τρα-
βά τον μαστό της με δύναμη και 
ένας πίδακας γάλακτος αναβλύζει 
ορμητικά στον ουρανό. Ο κόσμος 
γεννιέται και κινείται γοργά από 
τη μυθολογία στην προϊστορία και 
από εκεί στην κλασική αρχαιότη-
τα και στους νεότερους χρόνους.

Τα σχηματοποιημένα μικρά 
στήθη των κυκλαδικών ειδωλίων 
που συνδέονται με τη γονιμότητα, 
οι ξέστηθες ιέρειες της μινωικής 
Κρήτης, οι αιμοχαρείς Αμαζόνες, 
η θεά Ισις της Αιγύπτου που τα 
στήθη της υπόσχονταν την αθα-
νασία και η Αφροδίτη της Κνίδου 
του Πραξιτέλους δίνουν, καθώς 
ο κόσμος προχωράει, τη σκυτά-
λη στις Βενετσιάνες εταίρες του 
16ου αιώνα, στο πληθωρικό μπού-
στο των γυναικών της κατώτερης 
τάξης της γαλλικής Αναγέννησης, 
αλλά και στην ανδρόγυνη φιγούρα 
της βασίλισσας Ελισάβετ Α΄ στην 
ελισαβετιανή Αγγλία. 

Και από εκεί το ταξίδι βέβαια 
είναι πολύ μακρύ. Από τα κορί-
τσια με το στήθος «σανίδα» όπως 
επέτασσε η μόδα στον Μεσοπό-
λεμο και τις φροϊδικές θεωρίες 
για τη σύνδεση του ανθρώπου με 
το στήθος, μέχρι τα pin-up girls 
της δεκαετίας του ’40 και τον μύ-
θο για το κάψιμο των σουτιέν 
το 1968, οι συζητήσεις για τον 
γυναικείο κόρφο καλά κρατούν. 

Πριν από λίγες ημέρες η κρι-
τικός μόδας Βανέσα Φρίντμαν 
των New York Times ξεκίνησε 
το άρθρο της για το ντεφιλέ του 

οίκου Yves Saint Laurent λέγο-
ντας «Αρκετά με τα βυζιά». Κα-
θώς επιτίθεται στον καλλιτεχνι-
κό διευθυντή του οίκου, Αντονι 
Βακαρέλο, σχολιάζοντας πως δεν 

μπορεί ένα λεπτό καλσόν να λει-
τουργεί σαν φόρεμα και αυτό να 
είναι η βάση της συλλογής, μιλάει 
για τη συνεχή αντικειμενικοποίη-
ση του γυναικείου στήθους, παρά 
τις επιταγές της εποχής που προ-
στάζουν διαφορετικά. Προκύπτει 
λοιπόν ξανά αυτό το θέμα τού αν 
το γυναικείο στήθος πρέπει να 
παραμένει «κρυφό», ιδιωτικό ή 
αν μπορεί να εκτίθεται δημόσια. 

«Σε ποιον ανήκει;»
Το 2006, στην πραγματεία «Η 

ιστορία του γυναικείου στήθους» 
(εκδόσεις Αγρα) που υπέγραφε, 

η Mέριλιν Γιάλομ έκανε μια καί-
ρια ερώτηση: Σε ποιον ανήκει 
το στήθος; Ανήκει στο παιδί 
που θηλάζει, στον άνδρα ή στη 
γυναίκα που το θωπεύει; Στον 
καλλιτέχνη που αναπαριστά τη 
θηλυκή μορφή, στη βιομηχανία 
μόδας; Στη θρησκεία, στην ηθι-
κή; Μήπως στην πολιτική; Στην 
ιατρική ή στην πορνογραφία; 
Ανήκει τελικά στις γυναίκες; Η 
απάντηση σε αυτό το ερώτημα 
δείχνει πώς προσπάθησαν διά-
φοροι θεσμοί αλλά και άνδρες 
ιστορικά να σφετεριστούν τα 
γυναικεία στήθη, υποστηρίζει η 

συγγραφέας. Γιατί, φυσικά, αυτή 
η κουβέντα αφορά μόνο τις γυ-
ναίκες και όχι το ανδρικό στέρ-
νο που διαχρονικά συνδέεται 
με ιστορίες ρώμης και σεξαπίλ.

Πάνω σε αυτό το ερώτημα και 
σε αυτή τη διάκριση ανάμεσα 
στα γυναικεία και ανδρικά στήθη 
πρέπει να δομήθηκε και η έκθεση 
«Darker, Lighter, Puffy, Flat» στο 
Kunsthalle της Βιέννης. «Γιατί 
ακόμη προκαλεί και διχάζει η θέα 
ενός γυναικείου στήθους;» ανα-
ρωτιέται η επιμελήτρια της έκθε-
σης Λόρα Αμαν (Laura Amann). 
Πώς γίνεται ένα τέτοιο ζήτημα 
να βγαίνει μπροστά και να «κλέ-
βει» λεπτά από τα δελτία ειδήσε-
ων όταν ο πλανήτης απειλείται 
με οικολογική καταστροφή και 
υπάρχουν παντού ανθρωπιστικές 
κρίσεις; Πώς είναι δυνατόν μια 
γυναικεία θηλή να αναστατώνει 
αλγορίθμους και να απασχολεί τα 
δικαστήρια; Με παλιότερα έργα 
αλλά και νέες αναθέσεις μάς κά-
νει να σκεφτούμε απλά: γιατί οι 
άνδρες μπορούν ανά πάσα στιγμή 
να βγάλουν τις μπλούζες τους ενώ 
οι γυναίκες είναι ακόμη υποχρε-
ωμένες να ιδρώνουν; Γιατί ακόμη 
πέφτουμε σε αντιφάσεις με το γυ-
ναικείο στήθος; ∆εχόμαστε ότι η 
σχέση της μητέρας με το βρέφος 
είναι ιερή και η σημασία του θη-
λασμού σημαντική όχι μόνο για 
τη σωματική αλλά και την ψυχο-
κοινωνική ανάπτυξή του, ωστό-
σο, όταν βλέπουμε μια γυναίκα 
να θηλάζει δημόσια, ακόμη θα 
αισθανθούμε αμηχανία. Συχνά, 
δε, τα πιο επικριτικά σχόλια θα 
προέλθουν από γυναίκες. Απόδει-
ξη ότι το στήθος δεν μας ανήκει, 
απολογούμαστε κάθε φορά!

Η επιμελήτρια απορεί στο ει-
σαγωγικό της κείμενο στον κα-
τάλογο της έκθεσης πώς γίνεται 
στη Βιέννη, σε μια πόλη που είναι 
πιο κοντά από κάθε άλλη «σε μια 
σοσιαλιστική ουτοπία» με πλού-
σιο πολιτιστικό υπόβαθρο, προσι-
τή στέγαση, σύστημα υγείας για 
όλους και πρόσβαση στα ανώτε-
ρα εκπαιδευτικά ιδρύματα, οι ρα-
τσιστικές, σεξιστικές και στερεό-
τυπες αφηγήσεις γύρω από την 
έννοια του φύλου και της οικογέ-
νειας να μην έχουν καταρριφθεί.

Η έκθεση εξετάζει το βλέμμα της 
τέχνης πάνω στο στήθος αλλά 
και τη σεξουαλικοποίησή του, με 
έργα όπως το «Τhe Boob Dance» 
της Τρούλι Χαλ (Trulee Hall) που 
σατιρίζει την εμμονή της κοινω-
νίας για το μεγάλο στήθος αλ-
λά και το αστείο έργο της Γαλ-
λίδας, βραβευμένης το 2013 με 
Turner, Λορ Προυβόστ. Η έκθε-
ση προωθείται με έναν πίνακα 
από τη σειρά Τhe Hidden Paint-
ings Grandma Improved που 
τιτλοφορείται «Looking at you 
looking at me». Η γιαγιά της 
Προυβόστ ανακάλυψε κάποιους 
πίνακες του συζύγου της που 
κρατούσε κρυφούς και που απει-
κόνιζαν γυναικεία στήθη αλλά 
και γεννητικά όργανα. Η γιαγιά 
αποφάσισε να επέμβει και πρό-
σθεσε κείμενο πάνω στα έργα, 

αλλάζοντας τελείως τον συμβο-
λισμό και τη σημασία τους. Το 
στήθος δεν είναι πλέον αντικεί-
μενο σεξουαλικού πόθου, δεν 
λογοκρίνεται ούτε περιορίζεται. 

Η έκθεση δημιουργεί χώρο 
και για το γήρας και την ομορ-
φιά μέσα από τα έργα της Μα-

ρίας Λάσνιγκ αλλά και τις queer 
και φεμινιστικές προσεγγίσεις 
πάνω στο ερωτικό στήθος και 
πώς αυτές έχουν διαμορφώσει 
την πολιτική ατζέντα και την 
κοινωνική συνείδηση.

Ανατρέχει, επίσης, στην ιε-
ροποίηση του στήθους από την 
αρχαιότητα. Είναι εξαιρετικό το 
«Μilky Way», το ζωγραφικό έργο 
της Λουτσία Ντοβικάκοβα (Lu-
cia Dovicakova) που απεικονίζει 
τρεις λευκές γυναίκες να εκτο-
ξεύουν άσκοπα γάλα στο ταβάνι 
ενός σαλονιού – σαφής υπαινιγ-
μός στον αρχαίο μύθο δημιουργί-
ας του κόσμου και φτάνει μέχρι 
τη μορφή της Παναγίας και της 
Μαρίας Μαγδαληνής. 

Η εκθεσιακή αφήγηση φιλο-
ξενεί επίσης έργα που ερευνούν 
την πολιτικοποίηση του γυναι-

κείου μπούστου από τη Γαλλική 
Επανάσταση με την ξέστηθη ∆η-
μοκρατία μέχρι τη ναζί προπα-
γάνδα που έδειχνε γυναίκες με 
«φορτωμένα» στήθη να ταΐζουν 
μικρά, ξανθά αγόρια. Μιλάει για 
τα κορίτσια με τα «άφθονα προ-
σόντα» που εμφανίζονταν στα 
ρύγχη αεροπλάνων των Ηνωμέ-
νων Πολιτειών δίνοντας κουράγιο 
στους στρατιώτες στη διάρκεια 
του Β΄ Παγκοσμίου Πολέμου αλ-
λά και για την εκμετάλλευση του 
στήθους από το μάρκετινγκ. Το 
γυναικείο στήθος με στηθόδεσμο 
ή χωρίς, με κορσέδες ή αποκαλυ-
πτικά κομπινεζόν, πρωταγωνι-
στεί εδώ και δεκαετίες σε διαφη-
μίσεις για αυτοκίνητα, αρώματα, 
σε εξώφυλλα περιοδικών, στην 
προώθηση ταινιών. Βλέποντας 
τα έργα αναρωτιέσαι: Πώς καλύ-

φθηκε αυτή η απόσταση από τη 
δεκαετία του ’60 και του ’70 και 
τη δαιμονοποίηση του σουτιέν 
στην κυριαρχία του Wonderbra 
στα μέσα του 1990; Σήμερα, τι 
ισχύει; Υπάρχει χώρος για όλα;

Σημάδια
Η έκθεση μιλάει και για το πά-

σχον στήθος και τα σημάδια της 
μαστεκτομής που πρέπει πάντα 
να παραμένουν προστατευμένα 
από το δημόσιο βλέμμα και φυ-
σικά για την κοινωνική πίεση 
που δέχονται οι καρκινοπαθείς 
να προχωρήσουν σε διορθωτικές 
επεμβάσεις. Από τα πιο δυνατά 
έργα σε αυτήν την ενότητα είναι 
το βίντεο της Ουγγαρέζας Αντρέα 
Εύα Γκιόρι (Andrea Éva Győri) 
«Talking to breasts» λίγο πριν 
υποβληθεί σε διπλή μαστεκτομή.

Η έκθεση, φυσικά, αναφέρε-
ται και στο ανδρικό στήθος και 
τη λογοκρισία που αυτό δέχθη-
κε, για την αισθητική που επέ-
βαλε το bodybuilding αλλά και 
για το πώς βοήθησε η συζήτη-
ση γύρω από τους ρόλους και 
τα φύλα να δούμε διαφορετικά 
το ανδρικό στέρνο. Το έργο του 
Ανταμ Ρζπέκι με έναν άνδρα να 
έχει φέρει στο ύψος του στή-
θους ένα βρέφος κλονίζει την 
κυρίαρχη εικονογραφία γύρω 
από τη γονεϊκή στοργή, όπως 
και το έργο της Κουβανής Μι-
σλέιντις Καστίγιο Πεδρόζο που 
δείχνει μια γυναίκα bodybuild-
er με εξογκωμένους μυς και γυ-
μνασμένο θώρακα να θηλάζει. 

Εως τις 14 Απριλίου, 
http://www.kunsthallewien.at.

Πολιτική, μάρκετινγκ και αισθητική με... βαθύ ντεκολτέ

Γιατί ακόμη διχάζει 
η θέα ενός γυναικείου 
στήθους; Γιατί αισθα-
νόμαστε αμηχανία 
όταν βλέπουμε 
γυναίκα να θηλάζει;

Γιατί οι άνδρες 
μπορούν ανά πάσα 
στιγμή να βγάλουν 
τις μπλούζες τους, 
ενώ οι γυναίκες 
πρέπει να ιδρώνουν;

Η γυμνόστηθη 
Δημοκρατία της Γαλ-
λικής Επανάστασης, 
η ναζιστική προπαγάνδα 
με τις «προικισμένες 
άριες» και τα «πιν-απ» 
κορίτσια του Β΄ Παγκο-
σμίου Πολέμου.

Το γυναικείο στήθος έχει ταυτιστεί με τη ζωή, με τη γονιμότητα, με τον ερωτισμό αλλά και με την πορνογραφία και την ανηθικότητα. Η έκθεση «Darker, Lighter, 
Puffy, Flat», στο Kunsthalle της Βιέννης, διερευνά και παρουσιάζει όλες τις πτυχές ενός ζητήματος που παραμένει ταμπού στο πέρασμα των αιώνων.
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Εργα που φιλοξενούνται στο ινστιτούτο σύγχρονης τέχνης Kunsthalle της Βιέννης, στο πλαίσιο της έκθεσης «Darker, Lighter, Puffy, Flat» με θέμα το γυναικείο στήθος.
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Της ΞΕΝΙΑΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΟΥ

Μια κοινωνία με διαφορά στήθους
Εκθεση για το γυναικείο μπούστο και το ανδρικό στέρνο με αφορμή την Παγκόσμια Ημέρα της Γυναίκας
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SCOTT EYMAN 
Charlie Chaplin vs America 
εκδ. Simon & Schuster, 2023, σελ. 423

Του ΑΧΙΛΛΕΑ ΠΑΠΑΡΣΕΝΟΥ

Η ιστορία του Τσάρλι Τσάπλιν 
(1889-1977), ο οποίος από αντι-
κείμενο λατρείας μετατράπη-
κε σε παρία στην Αμερική, μας 
υπενθυμίζει ότι οι πολιτισμικοί 
πόλεμοι και η «κουλτούρα της 
ακύρωσης», που διακρίνονται για 
τη μοχθηρία τους σήμερα, διεξά-
γονταν με ιδιαίτερη σκληρότητα 
τον περασμένο αιώνα. Πολύ μελά-
νι έχει χυθεί για την καλλιτεχνι-
κή ιδιοφυΐα του διάσημου κωμι-
κού, που αγαπήθηκε σε όλο τον 
κόσμο, αλλά ο Σκοτ Εϊμαν, συγ-
γραφέας πολλών βιβλίων για το 
Χόλιγουντ και τους αστέρες του, 
επικεντρώνεται στη σύγκρουση 
τέχνης, διασημότητας και πολι-
τικής, περιγράφοντας το πολι-
τικό, κοινωνικό και πολιτισμικό 
κλίμα της εποχής του «κόκκινου 
τρόμου», όταν καταστράφηκαν 
πολλές ζωές με κορυφαίο παρά-
δειγμα τον εξοστρακισμό της πιο 
εμβληματικής προσωπικότητας 
του βωβού και ομιλούντος κινη-
ματογράφου στο πρώτο ήμισυ 
του 20ού αιώνα. 

Πρωταγωνιστής στη δολοφο-
νία του χαρακτήρα του Τσάπλιν 
ήταν το FBI, που είχε συντάξει 
γι’ αυτόν ένα φάκελο 1.900 σελί-
δων. Η παραπληροφόρηση για 

αναπόδεικτες υποψίες αριστερής 
πολιτικής δράσης και ακόλαστη 
ιδιωτική ζωή διοχετεύονταν σε 
δημoσιογράφους που ειδικεύο-
νταν στο κουτσομπολιό, στη 
συνωμοσιολογία και στην αντι-
κομμουνιστική υστερία. Αυτο-
προσδιοριζόμενος από φιλελεύθε-
ρος έως αναρχικός, πολέμιος του 
εθνικισμού, τελειομανής, υπερό-
πτης και αντισυμβατικός, ο Τσά-
πλιν απολάμβανε την ελευθερία 
που του εξασφάλιζε η διασημό-
τητά του. 

Ο πόλεμος και η ΕΣΣΔ
Η έκκλησή του το 1942 να 

ανοίξουν οι ΗΠΑ ένα δεύτερο 
μέτωπο στον πόλεμο κατά του 
Χίτλερ για να ελαφρυνθεί το βά-
ρος που επωμιζόταν τότε η Σοβ. 
Ενωση, ερμηνεύθηκε όχι ως αντι-
φασιστική αλλά ως φιλοκομμου-
νιστική ενέργεια, παρότι η Αμε-
ρική και η Σοβιετική Ενωση ήταν 
σύμμαχοι στον Β΄ Παγκόσμιο Πό-
λεμο. Ο ίδιος δεν ανήκε σε καμία 
πολιτική οργάνωση, ούτε ήταν 
ποτέ μέλος ή χρηματοδότης του 
Κ.Κ. ΗΠΑ, όπως μερικοί συνερ-
γάτες του, γεγονός που παραδέ-
χθηκε αργότερα ο διευθυντής του 
FBI, Εντγκαρ Χούβερ. Η άρνησή 
του να δαιμονοποιήσει τότε τη 
Σοβιετική Ενωση και η δημόσια 
αναγνώριση της αποφασιστικής 
συμβολής της στην ήττα του Χίτ-
λερ ήταν εύκολο να διαστρεβλω-
θούν, όπως και η στάση του υπέρ 

ειρηνικής συνύπαρξης, διεθνούς 
συνεργασίας και προστασίας των 
ευάλωτων. 

Η σεξουαλική ηδονή, και ιδιαί-
τερα η αδυναμία του στα νεαρά 
κορίτσια (οι τρεις από τις τέσσερις 
συζύγους του ήταν ηλικίας 16 έως 
18 ετών, όταν τις παντρεύτηκε), 
καθώς και η σκανδαλοθηρική δί-
κη εκβιασμού του για την πατρό-
τητα ενός παιδιού (που δεν ήταν 
δικό του), έδωσαν τροφή στους 
αντιδραστικούς κύκλους να τον 
κατηγορήσουν ως διαφθορέα, ηθι-
κά επιλήψιμο και υπονομευτή του 
αμερικανικού τρόπου ζωής, ζητώ-
ντας από μποϊκοτάζ των ταινιών 
του μέχρι την απέλασή του. 

Τέλος, η άρνησή του να απο-
κτήσει την αμερικανική υπηκο-
ότητα, γιατί θεωρούσε τον εαυ-
τό του πολίτη του κόσμου, ήταν 
για τους αντιπάλους του τρανή 
απόδειξη αντιαμερικανισμού, κα-
θώς αποκάλυπτε έναν αγνώμονα 
οπορτουνιστή απέναντι στη χώ-
ρα που του προσέφερε φήμη και 
πλούτο για 40 χρόνια, όταν με-
τανάστευσε πάμπτωχος το 1910 
από την Αγγλία για να εξελιχθεί 
σε κινηματογραφικό φαινόμενο 
ως ηθοποιός, σκηνοθέτης, σενα-
ριογράφος, μουσικός παραγωγός 
και χρηματοδότης όλων των ται-
νιών του, με δικό του στούντιο 
και εταιρεία διανομής ταινιών.

«∆εν θέλω να κάνω επανάστα-
ση, παρά μόνον ταινίες», διεκή-
ρυττε συχνά, αλλά το FBI τον πα-

ρακολουθούσε από το 1922 για 
τα προφητικά μηνύματα με την 
παγκόσμια απήχηση που εξέπε-
μπαν οι ταινίες του, όταν υπο-
δυόταν τον κατατρεγμένο αλλά 
αξιοπρεπή Σαρλό, που αγωνίζε-
ται να επιβιώσει στο περιθώριο 
ενός σκληρού συστήματος, τον 
εργάτη που συνθλίβεται από την 
ανεργία, την αυτοματοποίηση 
και την απληστία του καπιταλι-
σμού στους «Μοντέρνους και-
ρούς» (1936), την καταδίκη του 
απομονωτισμού, του ολοκληρω-
τισμού και του σοβινισμού στην 

αντιχιτλερική σάτιρα του «Μεγά-
λου δικτάτορα» (1940). Αυτή ήταν 
η πρώτη ομιλούσα ταινία του, η 
δαπανηρότερη και πιο πολιτική 
της καριέρας του, που γυρίστη-
κε ένα χρόνο πριν από το Περλ 
Χάρμπορ, όταν πολλοί Αμερικα-
νοί προτιμούσαν τη μη εμπλοκή 
στον πόλεμο. 

Ο μακαρθισμός
Το 1952, στο κλίμα παράνοιας 

που είχε επιβάλει ο μακαρθισμός, 
ήταν πλέον persona non grata, 
με αποτέλεσμα να ανακληθεί η 
άδεια επανεισόδου στην Αμερική 
ύστερα από επαγγελματικό ταξίδι 
του στην Ευρώπη. Εξοργισμένος 
από τη μεταχείριση που του επι-
φύλαξε η αμερικανική κυβέρνη-
ση και πικραμένος από τη σιωπή 
των ισχυρών του Χόλιγουντ και 
του φιλελεύθερου κατεστημένου, 
αναγκάστηκε να αυτοεξορισθεί 
επιλέγοντας τη γαλήνη της Ελ-
βετίας. Πούλησε την περιουσία 

του στην Αμερική και γύρισε τις 
δύο τελευταίες ταινίες του στο 
Λονδίνο, που όμως δεν είχαν την 
επιτυχία των παλαιότερων. Συναι-
σθηματικά και καλλιτεχνικά είχε 
πληρώσει το τίμημα της γενναιό-
τητας να μη συμβιβαστεί, της άρ-
νησης να θυσιάσει την ανεξαρτη-
σία του. Η επιστροφή του στην 
Αμερική μετά 20 χρόνια εξορίας 
έγινε απρόθυμα το 1972, όταν του 
απονεμήθηκε τιμητικό Οσκαρ, 
ενώ το 1975 χρίσθηκε ιππότης 
από τη βασίλισσα Ελισάβετ. Τα 
Χριστούγεννα του 1977, τον βρή-
κε ο θάνατος στην Ελβετία σε 
ηλικία 88 ετών. Στο πλευρό του 
παρέμεινε ο μεγάλος έρωτας της 
ζωής του, η Ούνα Ο’ Νιλ, η αφο-
σιωμένη τέταρτη σύζυγός του, με 
την οποία απέκτησε οκτώ παιδιά, 
κόρη του νομπελίστα θεατρικού 
συγγραφέα Ευγένιου Ο’ Νιλ , ο 
οποίος την αποκήρυξε όταν το 
1943, σε ηλικία 18 ετών, παντρεύ-
τηκε τον 54χρονο Τσάπλιν. 

 
Ο κ. Αχιλλέας Παπαρσένος υπηρέτησε 
ως προϊστάμενος του Γραφείου 
Τύπου και Επικοινωνίας στην ελληνική 
πρεσβεία της Ουάσιγκτον.

Ο εξοστρακισμός
μιας ιδιοφυΐας
Ο ρόλος του FBI στην αποκαθήλωση του Τσάρλι Τσάπλιν

Η άρνησή του να 
αποκτήσει αμερικανική 
υπηκοότητα ερμηνεύθη-
κε από τους εχθρούς του 
ως δήθεν απόδειξη 
αντιαμερικανισμού.

Ο Τσάρλι Τσάπλιν το 1972, σε ηλικία 88 ετών, βραβεύθηκε με Οσκαρ για 
την προσφορά του στον κινηματογράφο. Ο σπουδαίος ηθοποιός, σκηνοθέτης 
και παραγωγός επέστρεψε στις ΗΠΑ έπειτα από 20 χρόνια αυτοεξορίας για 
να παραλάβει το τιμητικό βραβείο.

Στο βιβλίο του για τον Τσάρλι Τσά-
πλιν, ο  Σκοτ Εϊμαν εστιάζει στη σύ-
γκρουση τέχνης, διασημότητας και 
πολιτικής, περιγράφοντας το πολιτι-
κό, κοινωνικό και πολιτισμικό κλίμα 
της εποχής του «κόκκινου τρόμου».
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Κάποια μέρα 
θα πούμε τα πάντα 
ο ένας στον άλλο ���
ΕΡΩΤΙΚΟ ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Εμιλί Ατέφ
Ερμηνείες: Μαρλένε Μπάροου, 
Φέλιξ Κράμερ

 
Ο έρωτας μπλέκεται με τα γρα-
νάζια της Ιστορίας, σε ένα αξι-
όλογο φιλμ, το οποίο παρουσι-
άστηκε για πρώτη φορά στο 
διαγωνιστικό τμήμα της Μπερ-
λινάλε 2023. Βρισκόμαστε στο 
1990, στο κατώφλι της ένωσης 
Ανατολικής και ∆υτικής Γερ-
μανίας. Σε ένα αγρόκτημα της 
ανατολικής πλευράς, η 19χρονη 
Μαρία ζει με τον αρραβωνιαστι-
κό της, Γιοχάνες, και την οικο-
γένειά του, κάνοντας όνειρα για 
το μέλλον. Αυτά μέχρι που θα 
γνωρίσει τον Χένερ, έναν αινιγ-
ματικό, μοναχικό γείτονα με τα 
διπλά της χρόνια, για τον οποίο 
νιώθει μια ακαταμάχητη έλξη. 
Οι δυο τους θα γίνουν τελικά 
εραστές, την ώρα που η οικο-
γένεια του Γιοχάνες ετοιμάζεται 
να υποδεχθεί τους από χρόνια 
χαμένους συγγενείς της από τη 
∆υτική Γερμανία. 

Το φιλμ της Εμιλί Ατέφ («Πιο 
πολύ από ποτέ») είναι πολύπλευ-
ρα ενδιαφέρον, ξεκινώντας φυ-
σικά από την ίδια την εποχή και 
τον τόπο όπου διαδραματίζεται. 

Δύο κόσμοι
Η στιγμή της ένωσης των δύο 

Γερμανιών, πέραν της γεωπολι-
τικής σημασίας της, είναι σπου-
δαία και σε ανθρώπινο επίπεδο. 
∆υο διαφορετικοί –αλλά στην 
πραγματικότητα αδελφικοί– κό-
σμοι έρχονται ξανά σε επαφή 
έπειτα από δεκαετίες, έχοντας 
πια ως σκοπό όχι απλώς να συνυ-
πάρξουν, αλλά να οικοδομήσουν 
ένα καινούργιο μέλλον πάνω σε 
πληγές που είναι ακόμη ανοιχτές. 

Η παθιασμένη σχέση του 
Χένερ και της Μαρία καθρε-
φτίζει κάτι από αυτόν τον συ-
γκερασμό: εκείνη βρίσκεται δι-
χασμένη ανάμεσα στον νεαρό, 
ενθουσιώδη Γιοχάνες, έτοιμο 
να ανοίξει τα φτερά του προς 
τη ∆ύση για να σπουδάσει φω-
τογραφία, την οποία λατρεύει· 
και από την άλλη τον «ημιάγριο» 
Χένερ, έναν άνθρωπο του πα-
λιού κόσμου και της φύσης, ο 
οποίος παραμένει ωστόσο τρο-
μερά γοητευτικός με την ευθύ-

τητα και (παρά) τη μηδενιστική 
φιλοσοφία του. 

Για τη σκηνοθέτιδα, η ιστο-
ρία είναι επίσης «η απεικόνιση 
της επιθυμίας μιας νεαρής γυ-
ναίκας σε όλες τις πτυχές της, 
όπως και η περιέργεια της Μα-
ρία να δοκιμάσει τα όριά της, 
να κατανοήσει τον εαυτό της 
και τη ζωή, χωρίς να φοβάται 
ότι θα υπερβεί τα ηθικά ή κοι-
νωνικά όρια».

Πράγματι, το συγκεκριμένο 
δίπτυχο περιορισμού - απελευ-
θέρωσης ακολουθείται σε όλη 
την ταινία αφορώντας και άλ-
λους χαρακτήρες. Από την άλ-
λη, θα ήταν ευπρόσδεκτη λίγο 
περισσότερη προσήλωση στο 
κοινωνικοπολιτικό πρόσημο του 
φιλμ, το οποίο από ένα σημείο 
κι έπειτα χάνει κάπως έδαφος 
σε σχέση με την αφήγηση της 
ερωτικής ιστορίας. 

American Fiction ���½
ΔΡΑΜΑ (2023)
Σκηνοθεσία: Κορντ Τζέφερσον
Ερμηνείες: Τζέφρι Ράιτ, 
Ερικα Αλεξάντερ

 
Η πιο «ανεξάρτητη» ίσως από τις 
ταινίες (τουλάχιστον τις αμε-
ρικανικές) που διεκδικούν τον 
τίτλο της κορυφαίας στα φετι-
νά Οσκαρ, είναι διαθέσιμη στην 
πλατφόρμα του Amazon Prime. 
Ο Μονκ, ένας Αφροαμερικανός 
συγγραφέας που έχει βαρεθεί 
να βλέπει τη «μαύρη» κουλ-
τούρα να γίνεται αντικείμενο 
εμπορικής εκμετάλλευσης με 
μόνο σκοπό το κέρδος, γράφει 
με ψευδώνυμο ένα βιβλίο, το 
οποίο επιβεβαιώνει με επιμέλεια 
κάθε κλισέ του είδους. Προς με-
γάλη του έκπληξη, η ιδέα που 
γεννήθηκε ως αστείο φτάνει να 
γίνει μπεστ σέλερ μυθιστόρη-
μα, τη στιγμή που εκείνος έχει 
να ασχοληθεί με μια σειρά από 
οικογενειακά δράματα. 

Ο Τζέφρι Ράιτ είναι εξαιρετι-
κός –και επίσης υποψήφιος για 
Οσκαρ– σε ένα φιλμ που κά-
νει απλές αλλά οξείες παρατη-

ρήσεις, πάνω σε ένα πολύ σύγ-
χρονο πολιτισμικό φαινόμενο. 
Οι τακτικές που ακολουθεί η 
βιομηχανία της τέχνης και του 
θεάματος, υιοθετώντας όχι δη-
μιουργικά αλλά με καθαρά εμπο-
ρικά κριτήρια σύγχρονες διεκ-
δικήσεις που σχετίζονται με τη 
φυλή, το φύλο, τη σεξουαλικό-
τητα κ.ο.κ., καθορίζουν σε με-
γάλο βαθμό όσα εμείς «κατα-
ναλώνουμε», λέει ουσιαστικά 
ο Κορντ Τζέφερσον. Το κάνει 
δε μέσα από μια κομψή, γλυκό-
πικρη συνταγή, δίχως να ξεπέ-
φτει σε ανώφελες επαναλήψεις 
ή στον διδακτισμό. 

Τόρι και Λοκίτα ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Ζαν-Πιερ 
και Λικ Νταρντέν
Ερμηνείες: Πάμπλο Σιλς, 
Ζολί Μπουντού

 
Από την πλατφόρμα της Cosmote 
TV επιλέγουμε ένα απλούστατο 
αλλά γεμάτο ανθρωπιά φιλμ, που 
ασχολείται με το ευρύτερο θέμα 
του μεταναστευτικού, διά χειρός 
των πάντα κοινωνικά ευαίσθη-

των αδελφών Νταρντέν. Πρωτα-
γωνιστές εδώ είναι δύο παιδιά, 
ένας δεκάχρονος και μια έφηβη, 
τα οποία ταξίδεψαν ασυνόδευτα 
από την Αφρική μέχρι το Βέλγιο, 
προσδοκώντας να χτίσουν εκεί 
μια καλύτερη ζωή. Η σκληρή 
καθημερινότητα, το κυνήγι των 
«χαρτιών» και η δουλειά σαν 
«βαποράκια» είναι μερικά από 
όσα παρακολουθούμε, μέχρι που 
η Λοκίτα θα βρεθεί σε δύσκολη 
θέση και ο Τόρι θα σπεύσει δί-
χως δεύτερη σκέψη σε βοήθεια.

Εχοντας να τα βάλουν περί-
που με ολόκληρο τον κόσμο, τα 
δύο ανήλικα μαθαίνουν να βα-
σίζονται μόνο ο ένας στον άλ-
λο. Ο φιλικός δεσμός που ανα-
πτύσσουν, ανεξήγητος εν μέρει 
στους υπόλοιπους, είναι βαθύς 
και ισχυρός, τόσο που θα ρισκά-
ρουν δίχως δεύτερη σκέψη προ-
κειμένου να τον διατηρήσουν. 
Το ίδιο το φιλμ των Νταρντέν, 
οι οποίοι κινηματογραφούν και 
μοντάρουν ταχύτατα, παίρνει 
διαστάσεις αγωνιώδους θρίλερ, 
ιδίως προς το τέλος, δίχως πά-
ντως να ξεφεύγει από τον αν-
θρωπιστικό χαρακτήρα του.

Πολύ καιρό είχε να ακουστεί 
στην Αθήνα βιολιστής με τό-
σο ωραίο ήχο και τέτοια φυσι-
κότητα στη διαμόρφωση των 
φράσεων, όσο ο Ρενό Καπισόν. 
Στις 11 Φεβρουαρίου, μαζί με 
τον πιανίστα Γκιγιόμ Μπελόμ, 
ο διάσημος Γάλλος βιολονίστας 
ερμήνευσε σονάτες για βιολί και 
πιάνο στην αίθουσα «Χρήστος 
∆. Λαμπράκης». Ο Καπισόν, που 
είχε εμφανιστεί για πρώτη φορά 
στην Αθήνα το 1999, άγνωστος 
ακόμα, στο πλαίσιο του κύκλου 
«Ανερχόμενοι αστέρες» στην αί-
θουσα «∆ημήτρης Μητρόπου-
λος», παρουσίασε αυτή τη φορά 
στο κοινό τρία δημοφιλή έργα, 
τη Σονάτα αρ. 21 του Μότσαρτ, 
τη Σονάτα αρ. 5 «της Ανοιξης» 
του Μπετόβεν και τη Σονάτα 
έργο 18 του Ρίχαρντ Στράους. 

Από τις πρώτες κιόλας νότες 
γοήτευσε ο σπάνιας ποιότητας 
ήχος του διάσημου βιολονίστα, 
γεμάτος, στρογγυλός, χωρίς αιχ-
μές και ομοιογενής σε όλη του 
την έκταση. Το σημαντικότε-
ρο, όμως, ήταν ο τρόπος με τον 
οποίο εκφραζόταν ο Καπισόν μέ-
σα από τον ήχο αυτό: χάρη σε 
στοχευμένες σημειακές διαστο-
λές του χρόνου, κατά κύριο λόγο 

μέσα από σημειακές επιβραδύν-
σεις πριν από την έναρξη μιας νέ-
ας μουσικής παραγράφου, έδινε 
σε κάθε ενότητα περίγραμμα και 
σχετική αυτοτέλεια. ∆εν υπήρ-
χε βιασύνη. Αντίθετα, δινόταν 
ο απαιτούμενος χρόνος προκει-
μένου να αναπτυχθεί η μουσική 
σε χώρο και χρόνο και το κοινό 
να την εισπράξει. Η άνεση στον 
χειρισμό της δυναμικής προσέθε-
τε πλαστικότητα ενώ δεδομένη 
ήταν η δεξιοτεχνία, όπου ήταν 
απαραίτητη, όπως στη Σονάτα 
του Στράους. Ευγένεια, γλυκύτη-
τα, καλαισθησία ήταν οι λέξεις-
κλειδιά. Ο Καπισόν έπεισε πως 
όταν συνοδεύεται από μουσική 

ευφυΐα, η καλαισθησία δεν είναι 
απαραίτητα διακοσμητική. 

Απολύτως ισότιμα πλάι του 
στάθηκε ο πιανίστας Γκιγιόμ 
Μπελόμ. ∆εν στήριζε απλώς τον 

διάσημο βιολονίστα, αλλά συνο-
μιλούσε μαζί του με έναν ήχο 
εξίσου καθαρό, διάφανο και λι-
τό, όπως επίσης με μια έκφραση 
ανάλογα ευγενή, με σπάνια ελα-

φράδα, όπου αυτό ήταν χρήσιμο, 
όπως στο δεύτερο μέρος της Σο-
νάτας του Στράους. Φεύγοντας 
από τη συναυλία έπαιρνε κανείς 
μαζί ένα συναίσθημα ψυχικής ευ-

φορίας, όπως σπάνια συμβαίνει. 
Μία εβδομάδα νωρίτερα στο 

Ιδρυμα Θεοχαράκη δόθηκε ρεσι-
τάλ με ενδιαφέρον πρόγραμμα 
και καλές ερμηνείες. Στις 4 Φε-

βρουαρίου η πιανίστρια Λευκή 
Καρποδίνη και ο Γάλλος τσελί-
στας Αλέξης Μποβ παρουσίασαν 
ένα πρόγραμμα με τίτλο «Παρίσι 
– Η χρυσή εποχή». Περιλάμβα-
νε τρεις σονάτες για τσέλο και 
πιάνο, αυτήν του Εντουάρ Λα-
λό (1856), τη Σονάτα του Κλοντ 
Ντεμπισί (1915) και τη μεταγρα-
φή για τσέλο της περίφημης Σο-
νάτας για βιολί (1886) του Σε-
ζάρ Φρανκ από τον τσελίστα Ζιλ 
Ντελσάρ, την οποία είχε εγκρί-
νει ο συνθέτης.

Τρία διαφορετικά έργα, κα-
θένα με το δικό του ενδιαφέ-
ρον, αποδόθηκαν πολύ καλά 
από τη Λευκή Καρποδίνη, με 
ήχο σίγουρο και ρωμαλέο, αλλά 
επίσης με ευγένεια όπου αυτό 
προβλεπόταν. Το τσέλο ευνοή-
θηκε λιγότερο από την ακουστι-
κή του χώρου, καθώς οι όποιες 
ατέλειες, κυρίως σε ό,τι αφορού-
σε την ποιότητα του ήχου στις 
ψηλές νότες ειδικά στη Σονάτα 
του Φρανκ, προβάλλονταν ακό-
μα πιο έντονα. Συνολικά όμως 
και η ερμηνεία του Μποβ διέθε-
τε ακρίβεια και μουσικότητα, η 
οποία αποτελεί προϋπόθεση στα 
δύο έργα του 19ου αιώνα όπως 
και στη Σονάτα του Ντεμπισί.

O Μονκ (Τζέφρι Ράιτ) γράφει 
ένα βιβλίο για πλάκα και γίνεται... 
μπεστ σέλερ.

Ο Τόρι και η Λοκίτα (Πάμπλο Σιλς 
και Ζολί Μπουντού), δύο παιδιά 
από την Αφρική, μαθαίνουν να βα-
σίζονται μόνο ο ένας στον άλλο.

Η συνταγή της (εμπορικής) επιτυχίας

Μαγικές ερμηνείες από τους Καπισόν και Μπελόμ

Γκρεμίζοντας
συμβάσεις 
και αναστολές
Μια ερωτική επανάσταση λίγο πριν

από την ένωση των δύο Γερμανιών

Κυριάρχησαν ένας 
ήχος σπάνιας ποιότητας 
και ερμηνείες γεμάτες 
ευγένεια, γλυκύτητα 
και καλαισθησία. 

Μια νεαρή γυναίκα 
απέναντι σε ηθικούς 
και κοινωνικούς 
φραγμούς, ενώ όλα 
γύρω της –κανόνες, 
συστήματα, ιδεολογίες, 
αντιλήψεις δεκαετιών– 
καταρρέουν.

Η παθιασμένη σχέση του Χένερ (Φέλιξ Κράμερ) και της Μαρία (Μαρλένε Μπάροου), στο φιλμ της Εμιλί Ατέφ, είναι το είδωλο στον καθρέφτη των δύο Γερμανιών· 
δύο διαφορετικοί κόσμοι που πρέπει όχι απλώς να συνυπάρξουν, αλλά να οικοδομήσουν ένα καινούργιο μέλλον.

Καπισόν και Μπελόν έδιναν στη μουσική τον απαραίτητο χρόνο για να αναπτυχθεί και να την εισπράξει το κοινό.
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ΒΡΑΣΙΔΑΣ ΚΑΡΑΛΗΣ
Αποχαιρετισμός στον Ρόμπερτ
μτφρ. Κατερίνα Σχινά
εκδ. Lifo Books, 2023, σελ. 134

 

«Αγάπη μου, δεν περίμενα να μ’ 
αφήσεις τόσο ξαφνικά [...] κι αυ-
τό το ξαφνικά κάνει την εκδημία 
σου βάναυση και αποπροσανατο-
λιστική».

 
Το β΄ ενικό αφηγηματικό πρόσω-
πο είναι κατεξοχήν δραματικό. 
Το αδυσώπητο «εσύ» θολώνει τα 
όρια της αναγνωστικής εμπλο-
κής μεταξύ του πομπού και του 
δέκτη. Με ποιον ταυτίζεσαι πε-
ρισσότερο; Με αυτόν που γράφει 
ή με αυτόν στον οποίο απευθύ-
νεται αυτός που γράφει; Πώς να 
αξιολογήσεις τον θρήνο; Γίνεται 
να διακρίνεις τον αγνό, ακατέρ-
γαστο πόνο ενός ανθρώπου για 
την απώλεια του ανθρώπου του 
από τον λογοτεχνικό μελοδρα-
ματισμό;

Το παραδέχεται ο ίδιος ο Βρα-
σίδας Καραλής· δεν μπορεί να 
αποφύγει το δράμα· και δεν μπο-
ρεί να γράψει για άλλον πέραν 
του Ρόμπερτ. Ο «Αποχαιρετισμός 
στον Ρόμπερτ», ο οποίος πέθανε 
στις 10 Μαΐου του 2022 στα 64 
του, είναι ένα σπαρακτικό γράμ-
μα όχι μόνο για να θυμάται ο συγ-
γραφέας την απώλειά του, αλλά 
και για να ζητήσει από έναν νε-
κρό να μην ξεχάσει τον ζωντα-
νό. Πώς γίνεται αυτό; Γίνεται, αν 
είναι ο μοναδικός τρόπος για να 
επιβιώσει ο ζωντανός· γίνεται, 
όταν κάποιος ζει τον απόλυτο 
έρωτα, το «φονικό που ζωντανό 
σ’ αφήνει».

Ο συγγραφέας, γεννημένος 
στην Κρέστενα το 1960, καθη-
γητής Βυζαντινών και Νεοελληνι-
κών Σπουδών στο Πανεπιστήμιο 
του Σίδνεϊ, μεταφράζει τον σωμα-
τικό –θανατηφόρο τελικά– πόνο 
του Ρόμπερτ Τζόζεφ Μήντερ σε 
ψυχική οδύνη για τον ίδιο. Πιά-
νει χαρτί και μολύβι και κρατιέ-
ται από τις λέξεις, σε μιαν από-
πειρα να μείνει ο θρήνος στον 
άπαντα αιώνα, μήπως και μείνει 
ο νεκρός στο πλάι του – διότι ο 
ζωντανός δεν θα μπορέσει αλλιώς 
να υπάρξει.

Μια σαρκοφάγος του έρωτα
Από την αρχή του βιβλίου, αυ-

τού του σπαρακτικού αποχαιρε-
τισμού στον επί 30 χρόνια σύ-
ντροφο της ζωής του, ο Βρασίδας 
Καραλής είναι πασιφανές ότι θέ-
λει το γράμμα του στον νεκρό να 
μείνει ως σαρκοφάγος του έρωτά 
του. Του απευθύνεται παρακαλώ-
ντας τον να μην τον λησμονήσει 
στον τόπο όπου «απέδρα οδύνη, 
λύπη και στεναγμός», αφού αυτά 
τα δραματικά αισθήματα έμειναν 
πίσω, να ζουν μαζί του για όσο 
θρηνεί, ως ανάμνηση μιας βα-
θιάς και απροϋπόθετης αγάπης 
– ο αποχαιρετισμός του Βρασίδα 
Καραλή είναι η διάσωση αυτής 
της αγάπης.

Μιας αγάπης που άρχισε από 
φιτίλι, τον ∆εκαπενταύγουστο 
του 1993, και κατέληξε σε πυρη-
νική σύντηξη για τις τρεις επό-
μενες δεκαετίες. «H ορχήστρα 
σου έπαιζε τα Carmina Burana 
του Καρλ Ορφ», στη μεγάλη αί-
θουσα του Πανεπιστημίου του 
Σίδνεϊ. Λίγο αργότερα, «σε είδα – 
στεκόσουν σιωπηλός, σε μια κό-
χη στο βάθος, μισοφωτισμένος, 
σχεδόν κρυμμένος, με τη βιόλα 
στα χέρια σου, μια λεπτομέρεια 
από κάποιο άγνωστο έργο του Ελ 
Γκρέκο ή του Νικολά Πουσέν».

«Θα ήθελες να γεράσουμε μα-
ζί;». Αυτή η απάντηση, στην ερώ-
τηση της πρώτης πρώτης γνωρι-
μίας τους, δινόταν για τα επόμενα 
τριάντα χρόνια. Κάθε μέρα, κά-
θε στιγμή, σε κάθε ματιά και σε 
κάθε ένωση, ο Βρας και ο Ρομπ 
υπήρχαν, ακόμη και τις στιγμές 
της αμφίδρομης απιστίας, σαν να 
είχαν γεννηθεί μαζί. Αλλά έμελλε 
να πεθάνουν χώρια.

Μέχρι, όμως, να τους χωρίσει 
ο θάνατος, οι δυο τους μοιράστη-
καν με εαυτούς και αλλήλους αυ-
τή την αγάπη. ∆εν ήταν μόνο το 
αμφίδρομο νοιάξιμο· ήταν και η 
αγκαλιά που δημιουργούσε αυτό 
για όλους τους άλλους. Κι αυτό γι-
νόταν με τον πιο απλό τρόπο: «Η 
σχέση μας ήταν φυσικό γεγονός, 
αδιαμφισβήτητο, αναπόφευκτο, 
άρρηκτο».

Τόσο άρρηκτο που, όταν τους 
προκάλεσε, σε μια ταβέρνα στην 
«άγρια Ελλάδα», «ένας από τους 
ντόπιους χωρικούς, ο πιο μάτσο 
απ’ όλους», φιλήθηκαν μπροστά 
του για να του αποδείξουν ότι 
όντως είναι ζευγάρι, αφού «απο-
κλείεται, δεν μοιάζετε με γυναι-
κωτοί». «Νόμιζα πως θα έβγαζαν 
τους σουγιάδες τους και θα μας 
μαχαίρωναν επιτόπου. Η αντίδρα-
σή τους, που σε παραξένεψε και 
σε εξέπληξε όσο κι εμένα, ήταν, 
μετά από λίγα λεπτά νεκρικής 
σιωπής, ένα παρατεταμένο μεγα-
λόφωνο μπράβο και ευφρόσυνα 
παλαμάκια».

Βέβαια, η πηγαία αγάπη των 
δύο ανδρών δεν έβρισκε πάντο-
τε ευήκοα ώτα, όπως συνέβη σε 
μια παμπ στην Αγγλία όπου τους 
προπηλάκισαν θαμώνες, αλλά και 
όταν ένας εκπρόσωπος της Εκ-
κλησίας που του είπε, όταν ο Βρα-
σίδας Καραλής εξομολογήθηκε 
τον έρωτά του για τον Ρόμπερτ: 

«Καλή η αγάπη, μην ξεχνάς όμως 
τι αμαρτίες διαπράττεις μαζί με 
τον φίλο σου».

Αυτά τα αποσπάσματα, αλλά 
και όσα μιλούν για το (μη) σεξου-
αλικό τους μανιφέστο, που κατέ-
στη αχρείαστο εξαιτίας της φυ-
σικότητας στη συνύπαρξη δύο 
ερωτευμένων ανδρών, ή εκείνα 
όπου οι δυο τους παλεύουν με 
την αποδοχή των εαυτών τους 
και την αποδοχή από τους άλ-
λους, όλα αυτά αποτελούν ένα 
ξεχωριστό αναγνωστικό κέντρο 
του βιβλίου. Σαν μια διακριτή 
υπενθύμιση της αναγκαιότητας 
της ισότητας των φύλων, όσα 
κι αν είναι αυτά, όπως κι αν εί-
ναι προορισμένα να ζήσουν. Για 
να μην αναρωτιούνται άνθρω-
ποι ερωτευμένοι αν είναι «σω-
στό» να είναι ερωτευμένοι. Για 
να μη χάνεται το κέντρο βάρους 
των ανθρώπων εξαιτίας της φύ-
σης τους.

Η σχέση του Βρας με τον Ρομπ 
ήταν, όμως, ένα αμφίπλευρο κέ-
ντρο βάρους, ο ένας έδινε δύναμη 
στον άλλο, είχαν χαράξει τα δικά 
τους όρια – έκαναν πράξη το δικό 
τους live and let live. «Ο φόβος 
της μη αποδοχής εξανεμίστηκε. 
Αποδεχόμασταν ο ένας τον άλλο, 

έφτανε αυτό. Και γίναμε οι πλή-
ρεις κόσμοι που ήταν το πεπρω-
μένο μας να γίνουμε».

Η σχέση τους ήταν διαρκώς 
ένας κήπος που άνθιζε. Σαν εκεί-
νη τη γωνιά του κήπου όπου κα-
τέφευγε συχνά ο Ρόμπερτ. «Στην 
καρδιά κάθε σχέσης υπάρχει ένας 
κήπος. Κάνω ό,τι μπορώ για να 
τον κρατήσω ζωντανό, όμως τα 
λουλούδια ρωτούν συνέχεια για 
σένα – πώς να τους εξηγήσω τον 
θάνατο, τη μοναξιά, την εκδημία, 
το πένθος». Και όμως, ο Βρασίδας 
Καραλής κατορθώνει να εξηγήσει 
τις τέσσερις αυτές, ανυπόφορες 
συχνά, λέξεις, μέσα από τον απο-
χαιρετισμό του.

Ιδιαίτερα, μάλιστα, όταν, «σαν 
λεπτομέρεια από κάποιο άγνω-
στο έργο» όπως αισθάνθηκε τη 
μέρα που τον είχε πρωτοδεί, 
τον βλέπει, εκών άκων, να απο-
δρά σε άλλους κόσμους. «Φαινό-
σουν μεγαλύτερος στον θάνα-
το. Στιβαρός, ομηρικός, άυλος. 
Καθώς η ωχρότητα καταλάμβα-
νε το πρόσωπο, τα χείλη και το 
δέρμα σου, το σώμα σου απέ-
πνεε εναγώνια γαλήνη. Τίποτα 
γύρω σου δεν φαινόταν να σα-
λεύει». Σε αυτό τον κόσμο, στην 
«απόλυτη ακινησία, λες και κάθε 

σκίρτημα συνέκλινε στο άψυχο 
σώμα σου», ο Βρασίδας Καραλής 
αναζητεί τις λέξεις που θα κατα-
φέρουν να απαθανατίσουν, στην 
κυριολεξία, τον Ρόμπερτ Τζόζεφ 
Μήντερ. Ακόμη κι αν αυτές οι 
λέξεις είναι «θάνατος, μοναξιά, 
εκδημία, πένθος»· ακόμη κι αν 
αυτές οι λέξεις είναι «είμαι ο ξέ-
νος τώρα, ο παρείσακτος, η πε-
ριττή παρουσία».

Από την έκσταση στη σιωπή
Ενας τέτοιος κόσμος είναι ο 

αποχαιρετισμός του – δηλαδή, 
όλη του η ζωή με τον Ρόμπερτ. 
Το δράμα των τελευταίων ετών 
της αρρώστιας του συντρόφου 
του –η χρόνια λεμφοκυτταρική 
λευχαιμία που μεταλλάχθηκε σε 
επιθετικό λέμφωμα Χότζκιν–, η 
παρακμή του, οι ενδιάμεσες στιγ-
μές χαράς, ομορφιάς και διαύγει-
ας, το νοσοκομείο-δεύτερο σπίτι, 
ο παράλληλος εγκλεισμός λόγω 
κορωνοϊού, η προηγούμενη βα-
σανιστική μόλυνση που του κό-
στισε το μάτι του, οι πληγές που 
γίνονται ουλές. Και από την άλ-
λη, οι μνήμες, η εκστατική χα-
ρά ενός έρωτα δύο ανδρών που 

έμελλε να καθορίσουν ο ένας τη 
ζωή του άλλου, η απόλυτη ένωσή 
τους: «Η συνένωσή μας μ’ έκα-
νε να ξαναδώ τη γέννησή μου, 
να αναζωπυρώσω την αθωότη-
τά μου, να συνομιλήσω με τους 
νεκρούς φίλους μου, να κρατήσω 
στην παλάμη μου τη δύναμη που 
κάνει τα πάντα να πάλλονται και 
να ηχούν».

Και ξαφνικά, σιωπή. Ο χρόνος 
σταματά. Ο Βρασίδας Καραλής 
βυθίζεται κι εκείνος στην ανυ-
παρξία για να πενθήσει – αλλά 
και για να χτίσει μνήμα μπετο-
ναρισμένο από λέξεις. «Ξέρεις, 
Ρομπ, είμαι απλώς ένας ρηχός και 
ευσυγκίνητος άνθρωπος της Με-
σογείου. [...] Θεωρούσα τον εαυτό 
μου οξύθυμο Ελληνα, και ξαφνι-
κά η άβυσσος της ανυπαρξίας, η 
φρενιασμένη ενέργεια όλων των 
καταραμένων ψυχών αναβλύζει 
από μέσα μου, από αδιανόητα 
βάθη, σαν προσφορά σ’ έναν θεό 
των γνωστικών που επιθυμεί τον 
αφανισμό μας».

Αναγνωστικά, ο «Αποχαιρετι-
σμός στον Ρόμπερτ» γίνεται μέ-
σα στη σιωπή που άφησε πίσω 
του ο νεκρός, σαν να αποκόπτε-
ται ο υπόλοιπος κόσμος, όπως 
όταν μπαίνεις σε εκκλησία όπου 
οι παριστάμενοι παρακαλούν για 
ανάσταση νεκρών – αυτή είναι η 
ελπίδα τους μετά τον τελευταίο 
ασπασμό, και η λύτρωση, ίσως, 
από την ενοχή τους για τον αν 
πρόλαβαν να φιλήσουν τον νεκρό 
ενόσω ζούσε. «Θα παροικήσω τό-
πους οργής, παγωμένα ρουμάνια, 
σπήλαια πικρίας και ερήμωσης. 
Μου πήραν τον εραστή και φίλο 
μου, τον απέκοψαν από μένα, τον 
εγκατέστησαν μακριά, στη χώρα 
των σκιών. ∆εν υπάρχει κανείς να 
με παρηγορήσει, καμιά συνθήκη 
να με λυτρώσει. Η θλίψη, η πίκρα, 
η τέφρα, η αυτομεμψία, η θλίψη 
μου είναι το πεπρωμένο μου, το 
σώμα μου, η ύπαρξή μου».

Καθαρτήριο και εξιλέωση
Ψάχνει, άραγε, να λυτρωθεί ο 

Βρασίδας Καραλής από κάποια 
ενοχή; Ελπίζει σε ένα «καλή αντά-
μωση»; Ισως έχει πέσει στην ψυ-
χολογική παγίδα που θέλει τους 
συντρόφους ασθενών σε τελευ-
ταίο στάδιο να νιώθουν πως κά-
νουν ό,τι μπορούν για να τους 
κρατήσουν στη ζωή και, όταν 
εκείνοι εκδημούν, να καταρρέ-
ουν από ενοχή ότι δεν έκαναν 
όσα μπορούσαν. Είναι ο θυμός 
και η απελπισία μπροστά στο ανε-
πίστροφο. Και ο συγγραφέας μάς 
καλεί, μέσα από το δικό του πέν-
θος, να βιώσουμε «μια θρηνωδία 
κατευνασμού του πανικού της 
θνητότητας».

Γιατί από αυτό τον πανικό, κα-
τά τα φαινόμενα, γεννήθηκε αυτό 
το βιβλίο· ή, μάλλον, αυτή η ανά-
γκη για καταγεγραμμένο θρήνο. 
Τώρα που τον πρόλαβε ο χρόνος 
και του πήρε τον Ρόμπερτ, ο Βρα-
σίδας Καραλής θέλει να προλάβει 
να κραυγάσει την οδύνη του για 
να ακουστεί ώς «την άλλη πλευρά 
των πραγμάτων» όπου βρέθηκε ο 
έρωτας της ζωής του. Θέλει, όσο 
ζει, να μην τον θυμάται μόνον αυ-
τός, ο ζωντανός· τον παρακαλεί 
να θυμάται κι εκείνος, ο νεκρός.

Ετσι, όμως, κρατιούνται στη 
ζωή οι ζωντανοί, κι έτσι κρατούν 
ζωντανούς και τους πεθαμένους 
– κι έτσι ζουν αμφότεροι σε ένα 
ενδιάμεσο, σ’ αυτή την «ομίχλη 
του αιώνιου καθαρτηρίου». Σε 
αυτό το ενδιάμεσο ισορροπεί, 
βέβαια, και ο αναγνώστης, διότι 
αυτό το αδυσώπητο «εσύ» της 
αφήγησης μας μεταφέρει από τα 
λόγια του ζώντος στην παρουσία 
του τεθνεώτος. Η θρηνωδία του 
συγγραφέα, που πενθεί «ξεριζω-
μένος από την πατρίδα και τους 
τάφους των προγόνων του», είναι 
μια λογοτεχνική, αναγνωστική 
εξόδιος ακολουθία, χωρίς θεούς κι 
αγγέλους, με μόνη εξάρτυση τον 
έρωτα αυτών των δύο ανδρών.

«Ο θάνατος είναι η εξιλέωσή 
μας για το γεγονός ότι αλληλοσυ-
μπληρωθήκαμε».

«Στην καρδιά κάθε 
σχέσης υπάρχει ένας 
κήπος. Κάνω ό,τι μπορώ 
για να τον κρατήσω 
ζωντανό, όμως τα 
λουλούδια ρωτούν 
συνέχεια για σένα – πώς 
να τους εξηγήσω τον 
θάνατο, τη μοναξιά, την 
εκδημία, το πένθος».

Ο Ρόμπερτ Τζόζεφ Μήντερ εν πλω, λουσμένος από τον ήλιο του Αιγαίου. Ο Βρασίδας Καραλής, καθηγητής Βυζαντινών και Νεοελληνικών 
Σπουδών στο Πανεπιστήμιο του Σίδνεϊ, έγραψε σε ένα βιβλίο όσα ήθελε να του πει, τώρα που έχει φύγει από τη ζωή.

Βρασίδας Καραλής και Ρόμπερτ Μήντερ. Η σχέση τους άρχισε το 
1993 με την ερώτηση «θέλεις να γεράσουμε μαζί;».

Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΑΘΗΝΑΚΗ

Ζητώντας απ’ τον νεκρό να μην ξεχάσει
Ο σπαρακτικός αποχαιρετισμός του Βρασίδα Καραλή στον επί 30 χρόνια σύντροφό του, Ρόμπερτ Τζόζεφ Μήντερ

Το εξώφυλλο του βιβλίου του Βρα-
σίδα Καραλή, λιτό. Ο πλούτος και η 
ομορφιά ξεχειλίζουν στις 134 σελί-
δες του.
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Στο τεύχος της Σαρακοστής 
νηστεύουμε 48 μέρες σωστά, 
με νόστιμες και ευφάνταστες 

νηστίσιμες συνταγές που 
καλύπτουν όλα τα γεύματα 

της ημέρας.

Ακόμη, η Μαριλένα Ιωαννίδου 
μας φτιάχνει χταπόδι σουβλάκι με 
σκορδαλιά από κίτρινες φακές και  

ψαροκεφτέδες με ανοιξιάτικη σαλάτα.
Για την 25η Μαρτίου προτείνει φαγκρί 
στον φούρνο με φρέσκα αρωματικά 

και ντοματίνια.  
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